
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4801, 4989
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν η Αν-

τιπρόεδρος της γερµανικής Κάτω Βουλής κ. Κλαούντια Ροτ,
µαθητές από το 96ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών, το 133ο Δη-
µοτικό Σχολείο Αθήνας, το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, το
1ο Γενικό Λύκειο Γλυφάδας, σπουδαστές από τη Σχολή Εθνι-
κής  Άµυνας, µε επικεφαλής τον Διοικητή της Σχολής Αντι-
ναύαρχο Γιακόπουλο Αλέξανδρο, µαθητές από το 1ο Γυµνά-
σιο Καλαµπάκας Τρικάλων, το µουσικό Γυµνάσιο Δράµας, το
1ο Γυµνάσιο Ηγουµενίτσας, το γυµνάσιο και λυκειακές τάξεις
Βολισσού, το Γυµνάσιο Καρδαµύλων Χίου και το 1ο Γενικό
Λύκειο Ελασσόνας, σελ. 4805, 4807, 4812, 4817, 4822, 4838,
4852, 4861, 4872, 4875, 4878, 7881

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4803, 4804, 4806,4809,
4810, 4811, 4812, 4813, 4814, 4818, 4819, 4821, 4824,  4829,
4830, 4834, 4837, 4839, 4840,  4843, 4847, 4858, 4873, 4874,
4879, 4881, 4989

4. Αναφορά στο σκάνδαλο Novartis, σελ. 4830, 4844, 4861,
4862, 4865, 4871, 4858

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 9 Φεβρουαρίου 2018, σελ. 4801
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε την «απόφαση του Δ.Σ. του Κέντρου Κοινωνι-

κής Πρόνοιας Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης να εκδιώξει τους εκπαιδευόµενους στο Τµήµα Φυσικής
Αποκατάστασης και Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης (ΑΜΕΑ)»,
σελ. 4801

ii. µε θέµα: «Χρεώνουν επιπλέον εισφορές σε χιλιάδες
ελεύθερους επαγγελµατίες εξαιτίας της κυβερνητικής αδρά-
νειας- Να προχωρήσει άµεσα ο συµψηφισµός τους», σελ.
4808

iii. µε θέµα: «Σε απόγνωση χιλιάδες εποχικοί εργαζόµενοι
στη Ρόδο, χωρίς επίδοµα ανεργίας», σελ. 4815

v. µε θέµα: « Άµεση επίλυση ζητήµατος που αφορά µακρο-
χρόνια ανέργους», σελ. 4816

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Αξιοποίηση των υδάτινων πόρων και υλοποίηση

των εγγειοβελτιωτικών έργων στο Νοµό Ηρακλείου», σελ.
4804

ii. µε θέµα: «Ζηµιές που έχουν προκληθεί σε αγροτικές καλ-
λιέργειες σε διάφορες περιοχές της Κρήτης εξαιτίας
ακραίων καιρικών συνθηκών», σελ. 4805

iii. µε θέµα: «Παραχώρηση ακινήτου σύµφωνα µε την παρ.
1(β) του άρθρου 4 του Ν. 4061/2012 (ΦΕΚ 66Α 22/03/2012)»,
σελ. 4807

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Σε νεκρό σηµείο, τρία χρόνια µετά, ο δρόµος

«Πάτρα-Πύργος»», σελ. 4810
ii. µε θέµα: «Εξαίρεση της κατασκευής του Βορείου Οδικού

Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ) στο Νοµό Λασιθίου», σελ. 4813

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:

α) Οι Υπουργοί Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, Εσωτερικών, Οικονοµικών, Υγείας, Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης, Αγροτικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµικών, καθώς και ο Υφυ-
πουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης κατέθεσαν στις 6-2-2018 σχέδιο νόµου: «Μετε-
ξέλιξη του Οργανισµού Γεωργικών Ασφαλίσεων σε Οργανι-
σµό Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
(ΟΠΕΚΑ) και λοιπές διατάξεις», σελ. 4817

β) Οι Υπουργοί Υγείας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, Εσωτερικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Οικονοµικών,
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Οικονοµικών,
καθώς και ο Υφυπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 7-2-
2018 σχέδιο νόµου: «Διατάξεις για την Παραγωγή Τελικών
Προϊόντων Φαρµακευτικής Κάνναβης», σελ. 4818

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας: «Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Πε-
ριοχών και άλλες διατάξεις», σελ. 4819 - 4884

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 4801 - 4812
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 4833 - 4862
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4812 - 4833
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4862 - 4989

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 4830
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 4803, 4804, 4806, 4809, 

4810, 4811
ΒΕΤΤΑΣ Δ. , σελ. 4834
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 4834, 4839, 4840, 4843, 

4847, 4858, 4860
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4812, 4813, 4814, 4818, 

4819, 4821, 4824, 4829, 
4830

ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 4858, 4873, 4874
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4813
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 4811
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4803
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4873, 4874, 4877, 4879, 

4880, 4989
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 4813, 4829, 4830
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 4811
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 4879
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4824

Β. Επί της αναφοράς στο σκάνδαλο Novartis:
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 4830
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 4865
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4861
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4862
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 4844
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 4858
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4871

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’
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Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 4816, 4817
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 4804, 4805, 4806, 4807, 

4808
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 4804, 4816, 4817
ΘΗΒΑΙΟΣ Ν. , σελ. 4807, 4808
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4813, 4815, 4816
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 4808, 4809
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 4810, 4811, 4812
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4801, 4802, 4803
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4808, 4809
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4813, 4814, 4815
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 4810, 4811, 4812, 4814, 

4815
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4805, 4806, 4807
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 4802, 4803, 4804

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 4829, 4836, 4837
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4829, 4830
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 4845
ΒΕΤΤΑΣ Δ. , σελ. 4875
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 4871, 4874
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 4864
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 4866
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 4830
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 4865
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4860, 4861
ΙΓΓΛΕΖΗ Α. , σελ. 4821, 4878
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 4834
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 4858
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 4872, 4873
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 4838
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4842
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4833
ΛΙΒΑΝΙΟΥ Ζ. , σελ. 4875
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 4830, 4832, 4879
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 4841
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 4844
ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4841
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 4819, 4839, 4840
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4862
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 4869
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. α4858
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4824, 4830
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4867
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4870, 4871
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4868
ΣΕΛΤΣΑΣ Κ. , σελ. 4845
ΣΗΦΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4863
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 4843, 4844
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4852,4853
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 4819
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 4854
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 4823, 4851, 4878, 4879
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4840
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4837
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 4877
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 4876, 4877
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 4870
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4819, 4824, 4829, 4830, 

4836, 4837, 4847, 4851, 
4853, 4854, 4865, 4880

ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 4846

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 4810



Αθήνα, σήµερα στις 8 Φεβρουαρίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.38’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 9 Φεβρουαρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 993/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανα-
σίου (Νάσου) Αθανασίου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Δεκάδες παροπλισµένα πλοία και
ναυάγια στην περιοχή Λιµένoς Ελευσίνας».

2. Η µε αριθµό 996/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη προς
τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ατελέσφορη
η αποσυµφόρηση των νησιών του Ανατολικού Aιγαίου».

3. Η µε αριθµό 970/2-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
µε θέµα: «Αποπληρωµή Τευτλοπαραγωγών-Σχέδιο Ανασυγκρό-
τησης ΕΒΖ».

B. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 997/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κασαπίδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αντιµετώπιση
των επαναλαµβανόµενων επιδηµικών προσβολών του εντόµου
lymantria dispar στο Νοµό Κοζάνης µε βιολογικές µεθόδους».

2. Η µε αριθµό 961/30-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Το έργο προσέλκυσης επισκεπτών
στη Λίµνη Λάδωνα ύψους 1.289.618 ευρώ, το έργο βελτίωσης
του δρόµου Πουρναριά-Γεφύρι Κυράς-Μυγδαλιά ύψους 500.000
ευρώ αναµένουν να προκηρυχθούν».

3. Η µε αριθµό 981/5-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας
και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ανάγκη επέκτασης της ισχύος θετικής
δικαστικής απόφασης του νόµου για τα «υπερχρεωµένα φυσικά
πρόσωπα», που εκδίδεται κατόπιν αιτήσεως του πρωτοφειλέτη
και υπέρ των συνοφειλετών και των εγγυητών του».

4. Η µε αριθµό 962/31-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον
Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα «Επαίσχυντη και
επικίνδυνη η απόφαση της «Αριστερής» Κυβέρνησης για την ακύ-
ρωση ασύλου στον αξιωµατικό της Αεροπορίας «OZKAYNAKCI
SULEYMAN”».

5. Η µε αριθµό 955/30-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Αποµάκρυνση ρυπογόνων εγκαταστάσεων από
την περιοχή των Λινοπεραµάτων του Δήµου Μαλεβιζίου».

6. Η µε αριθµό 874/22-1-2018 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Χρηµατοδότηση από τη
ΔΕΗ Α.Ε. του έργου βελτίωσης του δρόµου Πουρναριά-Γεφύρι
Κυράς-Μυγδαλιά, ύψους 500.000 ευρώ».

7. Η µε αριθµό 752/8-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιά της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποι-
ους στόχους έχει πιάσει η χώρα µας στη µάχη για την κλιµατική
αλλαγή;».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2433/9-1-2018 ερώτηση του Βουλευτή Χίου της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Νότη Μηταράκη προς τον Υπουργό Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Αποζηµίωση κατοίκων Χίου από
ζηµιές συνέπεια του µεταναστευτικού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1586/27-11-2017 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Δράµας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την «απόφαση του Δ.Σ. του Κέντρου Κοι-
νωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης να εκδιώξει τους εκπαιδευόµενους στο Τµήµα Φυσικής
Αποκατάστασης και Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης (ΑΜΕΑ)».

Κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, είναι δικαιολογηµένη η οργή και η αγανά-

κτηση –και αυτό βεβαίως, έχει προκαλέσει τους ίδιους τους γο-
νείς- αναφορικά µε την αποµάκρυνση από το Τµήµα Φυσικής
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Αποκατάστασης και Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης ΑΜΕΑ η από-
φαση του ΔΣ του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης να εκδιώξει προσωρινά τα
παιδιά τους από τα υλοποιούµενα προγράµµατα. 

Οι σχετικές επιστολές, οι οποίες εστάλησαν από το Παράρ-
τηµα Χρονίων Παθήσεων Δράµας, κάλεσαν αιφνιδιαστικά τους
γονείς –και θα εξηγήσω γιατί λέω «κάλεσαν»- να αποσύρουν τα
τέκνα τους από το ανωτέρω τµήµα έως ότου εξασφαλιστούν οι
απαραίτητες συνθήκες ασφάλειας και µη διατάραξης της εύρυθ-
µης λειτουργίας του. 

Η εξέλιξη αυτή, δυστυχώς δεικνύει τόσο την ευαισθησία όσο
και το επίπεδο πρόνοιας και µέριµνας που επιφυλάσσει η Κυβέρ-
νηση στους συνανθρώπους µας. Εύλογες απορίες γεννά και η
υπόδειξη που έγινε προς τους γονείς, όπως µου καταγγέλθηκε,
να εγγράψουν τα παιδιά τους σε ιδιωτική δοµή φιλοξενίας, η
οποία κρίνεται ως καταλληλότερη.

Εν όψει των ανωτέρω, τα οποία αποδεικνύουν ότι το κράτος
πρόνοιας διαρκώς υποβαθµίζεται, µέσα από κυβερνητικής πολι-
τικές και στον τοµέα προστασίας των ΑΜΕΑ, ερωτάσθε, κυρία
Υπουργέ, για ποιον λόγο εκδιώχθηκαν οι εν λόγω εκπαιδευόµενοι
µετά από πέντε και πλέον έτη λειτουργίας του ανωτέρω τµήµα-
τος; Δεν υφίσταντο οι επικαλούµενοι λόγοι ασφαλείας κατά την
φοίτηση των παιδιών αυτών τα προηγούµενα έτη; 

Πότε προτίθεται το Υπουργείο και το Κέντρο Κοινωνικής Πρό-
νοιας Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης να εξα-
σφαλίσει τις απαραίτητες συνθήκες, για να επιστρέψουν οι
ανωτέρω εκπαιδευόµενοι; 

Γιατί οδηγήθηκε το Τµήµα Φυσικής Αποκατάστασης και Επαγ-
γελµατικής Εκπαίδευσης ΑΜΕΑ σε αποψίλωση προσωπικού
χωρίς αντίστοιχη πρόβλεψη για την κατά νόµο αναπλήρωσή του; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Φωτίου έχει τον

λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κυ-
ριαζίδη, µε την ερώτησή σας θίγετε ένα επιστηµονικό θέµα,
παραλείποντας όλες τις παραµέτρους του. Γενικεύετε και χρη-
σιµοποιείτε άδικες εκφράσεις για µια δηµόσια, εκπαιδευτική, δη-
µόσια δοµή ΑΜΕΑ µε νοητική στέρηση -όπως «εκδιώχθηκαν τα
τέκνα» κ.λπ.- όπου οι εργαζόµενοι, καθηµερινά, µε κατάθεση
ψυχής λειτουργούν, µέσα σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες. Ελ-
πίζω να συµφωνούµε και οι δυο µας ότι το θέµα δεν προσφέρεται
για καµµία πολιτική επένδυση. 

Πάµε αναλυτικά στα γεγονότα.
Το Τµήµα Φυσικής Αποκατάστασης και Επαγγελµατικής Εκ-

παίδευσης ΑΜΕΑ Δράµας -γιατί γι’ αυτήν µιλάτε- είναι µια ανοι-
χτή δοµή για άτοµα µε νοητική στέρηση. Αυτό σηµαίνει ότι όλοι
οι εκπαιδευόµενοι γυρίζουν το µεσηµέρι στις οικογένειές τους.
Από εκεί και ύστερα, πηγαίνουν όπου νοµίζουν το απόγευµα. Οι
συγκεκριµένοι δύο πήγαιναν από την αρχή σε ιδιωτική δοµή το
απόγευµα. Οι ωφελούµενοι είναι όλοι ενήλικες. Μιλάτε στην επί-
καιρή ερώτησή σας για δύο άτοµα, είκοσι πέντε ως τριάντα ετών,
που παρακολουθούσαν το πρόγραµµα από το 2009. 

Στις 19-10-2017, µε γραπτή εισήγηση, η ψυχολόγος διευθύν-
τρια του παραρτήµατος προς το ΔΣ του Κέντρου Κοινωνικής
Πρόνοιας Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης ει-
σηγείται ότι υπάρχει πρόβληµα επιθετικής διεγερτικής συµπερι-
φοράς –γι’ αυτό µιλάω για αποσιώπηση επιστηµονικών
δεδοµένων- δύο ωφελούµενων, µε βαριά νοητική στέρηση, τόσο
προς τον εαυτό τους, όσο και προς τους υπόλοιπους εκπαιδευό-
µενους. Εισηγείται ότι απαιτείται εξατοµικευµένη φροντίδα και
αγωγή προς τούτο, που βέβαια το τµήµα δεν µπορεί να παράσχει
και µε βάση τον οργανισµό λειτουργίας του. Ο οργανισµός λει-
τουργίας του λέει ότι το άτοµο που παρακολουθεί δεν πρέπει να
έχει διεγέρσεις, ώστε να γίνεται ανήσυχο και ακατάλληλο για
συµβίωση, διότι είναι εκπαιδευτική δοµή η δοµή της Δράµας. Επί-
σης, εισηγείται ότι απαιτείται εξατοµικευµένη φροντίδα και
αγωγή προς τούτο, κάτι που, όπως σας είπα, δεν µπορεί να πα-
ράσχει το τµήµα.

Το ΔΣ τότε αποφασίζει την προσωρινή διακοπή της συµµετο-
χής των δύο ωφελούµενων στο συγκεκριµένο πρόγραµµα, ώστε

να διαφυλαχθεί η ασφάλεια τόσο των ίδιων όσο και των υπολοί-
πων εκπαιδευοµένων. Το ξαναλέω: Προσωρινή διακοπή. Η κατά-
σταση των εκπαιδευόµενων είχε γνωµατευθεί και µε ιατρική
γνωµάτευση του διευθυντή της ψυχιατρικής κλινικής του Γενικού
Νοσοκοµείου Δράµας.

Τι έγινε µετά των αποχώρηση των δύο αυτών εκπαιδευόµενων;
Πρώτον, υπάρχει επικοινωνία µε τον υπεύθυνο της δοµής απα-
σχόλησης, που εξυπηρετεί προσωρινά τα δυο ΑΜΕΑ. Δεύτερον,
δεν µας έχει γνωστοποιηθεί τυχόν αλλαγή στο θεραπευτικό
σχήµα των αναφερόµενων ΑΜΕΑ. 

Κύριε Κυριαζίδη, ίσως δεν γνωρίζετε ότι τη γονική µέριµνα και
την επιµέλεια των ατόµων αυτών την έχουν οι γονείς τους και
εφόσον την έχουν οι γονείς τους, εάν δεν συναινέσουν σε αλ-
λαγή θεραπευτικού σχήµατος, δηλαδή θεραπευτικής αγωγής,
δεν µπορεί να παρέµβει ένα τµήµα, το οποίο είναι και εκπαιδευ-
τικό, εκτός των άλλων. 

Δεν έχουµε καµµία ενηµέρωση, αφότου τα δύο ΑΜΕΑ αυτά
αποµακρύνθηκαν από το τµήµα, σχετικά µε το ποιος ψυχίατρος
και νευρολόγος τα παρακολουθεί. Δεν χορηγήθηκε από ιδιώτη
γιατρό της οικογένειας οποιοδήποτε έγγραφο που να γνωµα-
τεύει για τη βελτίωση της υγείας τους, προκειµένου να επιστρέ-
ψουν στο τµήµα µας. Βεβαίως, θα επιστρέψουν στο τµήµα µας,
εφόσον, όµως, έχουµε τις εγγυήσεις ότι αυτό το επιστηµονικό
πρόβληµα ήρθη, διότι τα άτοµα µε βαριά νοητική υστέρηση εµ-
φανίζουν τέτοιου είδους συµπεριφορές. Όταν τις εµφανίσουν,
λοιπόν, χρειάζονται αλλαγή θεραπευτικής αγωγής και τότε µπο-
ρούν να επανέλθουν στη συγκεκριµένη δράση. Πιστεύω ότι αυτό
το αγνοείτε, γιατί αν δεν το αγνοούσατε, δεν θα µε ρωτούσατε
γιατί έχουν αποµακρυνθεί γι’ αυτό το διάστηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κυριαζίδη,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, όπως γνωρίζετε,

η σηµερινή παρουσία σας εδώ έχει να κάνει µε το γεγονός ότι
δεν απαντήσατε σε ερώτησή µου από τον Νοέµβριο. Είχα κάνει
ερώτηση και περίµενα εγγράφως να µου απαντήσετε. Δεν θα
ήταν αναγκαία σήµερα η παρουσία σας εδώ ούτε να υπάρχει
αυτός ο αντίλογος, στον βαθµό που κι εσείς και εγώ τον επιδιώ-
κουµε, ο καθένας για τον δικό του λόγο και σκοπό. Ο δικός µου
σκοπός, όµως, είναι µοναδικός. 

Επειδή είχα και µια προηγούµενη γνώση της λειτουργίας και
επειδή πράγµατι, ως κυβερνητικός Βουλευτής τότε, είχα διαπι-
στώσει ότι οι εργαζόµενοι στο συγκεκριµένο τµήµα εργάζονταν
και σε ιδιωτικό τµήµα και οδηγούσαν και καθοδηγούσαν παιδιά
προς τα εκεί, λέω, λοιπόν, ότι η προσπάθειά µου ήταν τέτοια, έτσι
ώστε να υπάρξει ένα µήνυµα ότι αυτό δεν θα επαναληφθεί. 

Δεύτερον, λέτε «προσωρινά». Προσωρινά, όµως, έχουµε από
τον Νοέµβριο, κυρία Υπουργέ. Το «προσωρινό» για σας τι σηµαί-
νει; Επίσης, πρέπει να πούµε ότι αυτά τα προγράµµατα έχουν και
µια ηµεροµηνία λήξης. Όταν, λοιπόν, οδηγούµε αυτά τα παιδιά
σε µια άλλη δοµή, όπως καταλαβαίνετε, αµέσως έχουν µια δια-
φορετική ψυχολογική λειτουργία και πίεση, διότι αλλάζουν εκ-
παιδευτικό περιβάλλον. Το καταλαβαίνουµε. Δεν µπορούµε,
λοιπόν, κάθε λίγο και λιγάκι να έχουµε αυτές τις µετακινήσεις -
και ορθά το τονίσατε κι εσείς- διότι δέχονται και µια ψυχολογική
πίεση, όπως το αντιλαµβανόµαστε, όταν αλλάζουν χώρο κάθε
λίγο και λιγάκι. Επίσης, δεν γνωρίζουµε πόσο θα διαρκέσει αυτό
το πρόγραµµα. 

Αναφέρατε δε, εσείς ότι οι γονείς δεν προσκόµισαν στο ίδρυµα
–αν θέλετε- σχετική ιατρική βεβαίωση ότι τα παιδιά έχουν βελ-
τιωθεί ή οτιδήποτε άλλο. Μα, αυτή είναι δουλειά της πολιτείας.
Επειδή παρακολουθεί το ίδρυµα, δεν θα πρέπει να καλέσει, εν
πάση περιπτώσει, εδώ τα παιδιά, όπως τα εξεδίωξε, για να δει τι
γίνεται και στη συνέχεια, προκειµένου να δει αν έχει βελτιωθεί ή
όχι η κατάστασή τους; Δεν πρέπει να γίνει αυτό; 

Τίποτα από όλα αυτά δεν έγινε. Έγινε µόνο µια ιατρική εξέ-
ταση από έναν ψυχίατρο και τα παιδιά οδηγήθηκαν εκτός ιδρύ-
µατος. 

Πιστεύω -και το αντιλαµβανόµαστε όλοι- ότι θα πρέπει και από
την πλευρά σας να υπάρξει η οικονοµική δυνατότητα λειτουργίας
αυτών των δοµών, διότι το κυρίαρχο στοιχείο, που µου τονίστηκε
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ήταν αυτό, δηλαδή ότι δεν έχουµε χρηµατοδότηση κι έτσι σιγά-
σιγά θα αρχίσει η αποµάκρυνση των παιδιών µε κατεύθυνση
προς τις ιδιωτικές δοµές. Αυτή είναι η πληροφόρησή µου. Δυ-
στυχώς, έτσι έχει η κατάσταση. 

Πιστεύω στη δευτερολογία να έχουµε κάτι πιο θετικό και δη-
µιουργικό για όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Φωτίου, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κυ-
ριαζίδη, νοµίζω ότι περιπέσατε σε πολλά λάθη, ίσως εξ αγνοίας.

Πρώτον, κανείς από τους εργαζόµενους δεν δουλεύει σε ιδιω-
τική δοµή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν είπα για …
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μη µε δια-
κόψετε τώρα.

Δεύτερον, είπα ότι τα συγκεκριµένα δύο άτοµα µε αναπηρία
παρακολουθούσαν εξαρχής, από το 2009 και µετά, ιδιωτική δοµή
το απόγευµα. Έτερον εκάτερον. 

Τρίτον, είπα ότι οι εργαζόµενοι δουλεύουν µε κατάθεση
ψυχής. Ο σκοπός του συγκεκριµένου ιδρύµατος είναι η εκπαί-
δευση και η αποκατάσταση. Δεν είναι η φροντίδα και εκ του κα-
νονισµού του και του οργανισµού του, όταν άτοµα µε αναπηρία
έχουν προβλήµατα διεγερτικής επιθετικής συµπεριφοράς, δεν
µπορούν να παρακολουθούν το πρόγραµµα.

Τέταρτον, τι είναι όλα αυτά περί προγράµµατος που θα τελει-
ώσει και περί του ότι οι άνθρωποι θα πάνε στις ιδιωτικές δοµές;
Ποιος έφτασε σε κατάσταση εξαθλίωσης τις δοµές αυτές; 

Θα σας πω εγώ, λοιπόν, γιατί φαίνεται ότι δεν γνωρίζετε βα-
σικά πράγµατα. Όταν ξεκίνησε αυτή η δοµή το 2009, είχε τριάντα
πέντε ωφελούµενους, ωφελούµενους-εκπαιδευόµενους. Το 2015
ξέρετε πόσους είχε; Είχε πενήντα τέσσερις. Τι σηµαίνει αυτό; Η
αύξηση ήταν 54%. Μήπως ξέρετε πόσοι ήταν οι εργαζόµενοι το
2009; Ήταν σαράντα οκτώ. Ξέρετε µήπως πόσους µας παραδώ-
σατε; Τη στιγµή που έπρεπε µε βάση την αύξηση 54% να έχουµε
εβδοµήντα πέντε εργαζόµενους, είχαµε τριάντα τέσσερις. Αυτό
κάνατε το 2015. Θα πω και πόσοι είναι τώρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πόσοι είναι τώρα;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Περιµένετε,
µη µε διακόπτετε. Περιµένετε, θα τα ακούσετε όλα. Μην ανησυ-
χείτε.

Το 2017 προβήκαµε σε έκδοση τριών προσκλήσεων ενδιαφέ-
ροντος για πρόσληψη επικουρικού προσωπικού διαφόρων ειδι-
κοτήτων µέσω ΑΣΕΠ. Προσλήφθηκαν δεκαπέντε επιπλέον
υπάλληλοι, παρατάθηκαν οι υφιστάµενες συµβάσεις είκοσι τεσ-
σάρων ατόµων επικουρικού προσωπικού.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Στην περιφέρεια εννοείτε, όχι στο
κέντρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κυριαζίδη, πα-
ρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δώσαµε
180.000 επιπλέον από το Κρατικό Λαχείο για πρόσληψη εκ νέου
επιπλέον προσωπικού, αυτών που σας είπα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: ... (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κυριαζίδη, πα-

ρακαλώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κυ-
ριαζίδη, θα πω και κάτι, που φαίνεται ότι κι αυτό το αγνοείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σε ολόκληρη την περιφέρεια...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν γνωρίζετε τη δια-

δικασία, κύριε συνάδελφε;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όταν µε
απόφαση της κυβέρνησής σας τα έξι ιδρύµατα έγιναν ένα Κέν-
τρο Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας ΑΜΘ, στο συγκεκριµένο
που µε ρωτάτε, δεν γνωρίζετε -δεν το γνωρίζετε, είναι προφα-
νές- τι κάνατε σε σχέση µε τα χρήµατά του. Σας λέω, λοιπόν, και

σας πληροφορώ...
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσείς τα κάνατε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): ...ότι από 3
εκατοµµύρια που είχε αποθεµατικό το Κέντρο στη Δράµα στην
Τράπεζα της Ελλάδος, µε το PSA τού κουρεύτηκαν τα δύο και,
άρα, του έµεινε το 1 εκατοµµύριο. Εσείς, όµως, όλα αυτά τα
αγνοείτε. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα παρακάτω για το τι κάνουµε εµείς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ψεύδεστε, κυρία Υπουργέ. Δεν

είναι έτσι.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κυ-
ριαζίδη, εσείς φαίνεται ότι πραγµατικά αγνοείτε αυτό που ψήφισε
η παράταξή σας, τον νόµο...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κι εσείς θα το φέρετε να το διορ-
θώσετε …

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, ή θα ολοκληρώσω ή δεν θα γίνει αυτή η δουλειά. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρήστε, κυρία
Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ψέµατα µας λέει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κυριαζίδη, δεν

κατάλαβα. Δεν ξέρετε τη διαδικασία;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Την ξέρω, αλλά ψεύδεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σταµατήστε, σωπά-

στε, για να µην χρησιµοποιήσω καµµία άλλη έκφραση!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: ... (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτό που κάνετε είναι

τουλάχιστον αγένεια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αγένεια είναι αυτό...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφήστε τα αυτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Με προσβάλλει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είπε τίποτα προ-

σβλητικό, τίποτα προσωπικό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μου λέει ότι αγνοώ …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν κατάλαβα, τι σας

προσέβαλε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λέει ψέµατα και συνεχίζει τα ίδια

...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας λέει τα στοιχεία.

Αµφισβητήστε τα µε οποιανδήποτε τρόπο µπορείτε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αποχωρώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κάντε ό,τι θέλετε.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε και ολοκληρώστε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τον χρόνο
µου, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω.

Εδώ γίνεται η αντιστροφή της κατάστασης. Λέµε ότι η Κυβέρ-
νηση αυτή υποβαθµίζει τα ΑΜΕΑ. Αφού σας είπα τι παραλάβαµε,
να σας πω τι κάνουµε.

Φαίνεται ότι δεν ακούσατε τίποτα για τον ν.4483/2017, άρθρα
59 έως 74, που τα ψήφισε και η παράταξή σας, και που το ανα-
πηρικό κίνηµα τα χαρακτήρισε τοµή στα πράγµατα της χώρας
για πρώτη φορά τόσα χρόνια. Είναι ο νόµος εναρµόνισης –όπως
θυµάστε- στο ελληνικό δίκαιο της διεθνούς σύµβασης για τα δι-
καιώµατα των ατόµων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βάζετε και χρονόµετρο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κυρία

Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό ο ερωτών Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζί-

δης αποχωρεί από την Αίθουσα)
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν ακού-
σατε τίποτα, ότι η Κυβέρνησή µας έβαλε 15 εκατοµµύρια για
αποϊδρυµατοποίηση των ατόµων µε αναπηρία µε έµφαση στα Λε-
χαινά. Δεν ακούσατε λέξη για µία ιστορία, η οποία στιγµάτιζε τη
χώρα. Δεν ακούσατε τίποτα από όσα κάνουµε για τα ΑΜΕΑ και
για όλο το αναπηρικό κίνηµα
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύρια
Υπουργέ. Εξαντλήθηκε ο χρόνος προ πολλού.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν θα
απαντάω, κύριε Πρόεδρε, για τον Βουλευτή, ο οποίος κάνει την
ερώτηση και µετά φεύγει.

Απαντάω, για να ακούσει η Βουλή και για να ακούσει και ο ελ-
ληνικός λαός τα όσα ψευδή καταγγέλλονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντός των ορίων του
χρόνου, όµως.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, αλλά
δεν γίνεται έτσι.

Ολοκληρώνω. Είπα από την αρχή ότι δεν είναι πεδίο αντιπα-
ράθεσης τα δύο ΑΜEΑ. Τα δύο άτοµα µε αναπηρία της Δράµας
θα επανέλθουν µια χαρά στο συγκεκριµένο εκπαιδευτήριο της
Δράµας. Θα το κάνουµε. Είµαστε σε επαφή µε αυτούς. Ανέλυσα
το γιατί είµαστε και προσπαθούµε να δούµε πώς έχει εξοµαλυν-
θεί η κατάσταση, για να επανέλθουµε. Αυτή είναι η δέσµευσή
µας. 

Βεβαίως, όλα τα κέντρα κοινωνικής πρόνοιας της Ελλάδος θα
αναβαθµιστούν. Αυτό κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία, σας
παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Γι’ αυτό,
από 780 εκατοµµύρια προϋπολογισµό που παραλάβαµε το 2015,
το φτάσαµε στο 1,5 δισεκατοµµύριο τώρα για την πρόνοια και το
πάµε στα 2,5 δισεκατοµµύρια για του χρόνου.

Αυτά, λοιπόν, να τα προσέξει η Νέα Δηµοκρατία, που έφτασε
σε τέτοια εξαθλίωση όλα αυτά τα ιδρύµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ να τηρείται η διαδικασία. Εγώ δεν παρευρίσκοµαι

απλώς και χαιρετίζω εδώ.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 972/5-2-2018 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Ηγουµενίδη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Αξιοποίηση των υδάτινων πόρων και υλοποίηση των εγγειοβελ-
τιωτικών έργων στο Νοµό Ηρακλείου». 

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από το γραφείο σας έχω ενηµερωθεί ότι πάνω

από πενήντα έργα, µικρότερα ή µεγαλύτερα, που αφορούν τους
υδάτινους πόρους του Νοµού Ηρακλείου, βρίσκονται κατατεθει-
µένα στις υπηρεσίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Γι’
αυτόν τον πολύ µεγάλο αριθµό η αξιολόγηση, η «προτεραιοποί-
ηση», η ωρίµανση και η εύρεση των αναγκαίων χρηµατοδοτικών
πόρων για την υλοποίηση τους αποτελούν τα σηµεία αιχµής, αν
θέλουµε να προχωρήσουµε ουσιαστικά και όσο το δυνατόν γρη-
γορότερα.

Όσον αφορά τις προτεραιότητες, ενδεικτικά και από άποψη
βαρύτητας σάς αναφέρω ότι για το νότιο κοµµάτι του Ηρακλείου
από ανατολή προς δύση υπάρχει το φράγµα των Αµιρών στη
Βιάννο, το φράγµα του Αναποδάρη ποταµού, το φράγµα του Λη-
θαίου ποταµού λίγο δυτικότερα στη Γόρτυνα και η παρέµβαση
στον Πλατύ ποταµό για τη διευκόλυνση του φράγµατος της Φα-
νερωµένης. Στην ενδοχώρα του Ηρακλείου υπάρχουν πάρα
πολλά µικρότερης έκτασης έργα, κυρίως λιµνοδεξαµενές και µι-
κρότερα φράγµατα για την αξιοποίηση προς άρδευση σε περιο-
χές, που ουσιαστικά ζουν από τον πρωτογενή τοµέα των
υδάτινων πόρων που υπάρχουν στην περιοχή. Τέλος, υπάρχει
προς αξιοποίηση στην άρδευση το νερό των βιολογικών καθαρι-
σµών. 

Επιτρέψτε µου από όλα αυτά να σταθώ ειδικά στο φράγµα
στον Πλατύ ποταµό, µιας και το έχω παρακολουθήσει περισσό-
τερο. Μετά από πολυετή καθυστέρηση και µε ευθύνες, που προ-
φανώς βαραίνουν τις προηγούµενες πολιτικές ηγεσίες του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξής, σήµερα έχουµε επιτέλους

στα χέρια µας την έγκριση της γεωλογικής µελέτης, της οριστι-
κής συγκοινωνιακής µελέτης, της οριστικής υδραυλικής µελέτης
του φράγµατος και του αγωγού µεταφοράς, των τευχών δηµο-
πράτησης και της µελέτης οικονοµικής σκοπιµότητας, που αφο-
ρούν την προµελέτη και την οριστική µελέτη του φράγµατος
στον Πλατύ, καθώς και την οριστική µελέτη αγωγού µεταφοράς
νερού στη Μεσσαρά.

Λέτε και περίµεναν οι εικόνες τη σηµερινή συζήτηση, κύριε
Υπουργέ. Μόλις χθες, οι προβολείς της δηµοσιότητας φώτισαν
πάλι το χωριό Σφενδάµη. Είναι ένα χωριό, που ήταν εξ ολοκλή-
ρου καλυµµένο από το νερό του φράγµατος του Αποσελέµη και
αποκαλύφθηκε εξ ολοκλήρου, λόγω της υποχώρησης της στάθ-
µης των υδάτων, απότοκο της ανοµβρίας, που υπάρχει.

Επειδή και από αυτό το παράδειγµα τονίζεται η αξία της αξιο-
ποίησης και της σωστής εκµετάλλευσης όλων των υδάτινων
πόρων και η υλοποίηση των αναγκαίων εγγειοβελτιωτικών έργων
στον Νοµό Ηρακλείου, αλλά και σε ολόκληρο το νησί, θα ήθελα,
αν µπορείτε, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε ποια από αυτά τα πε-
νήντα έργα είναι στην προτεραιότητα του Υπουργείου, µε ποιο
χρονοδιάγραµµα θα προχωρήσουν και τι σκέφτεται το Υπουρ-
γείο για τη χρηµατοδότηση τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, και εσείς και εµείς γνωρίζουµε
ιδιαίτερα τα προβλήµατα, που υπάρχουν στη διαχείριση και στην
αναγκαιότητα για την Κρήτη. Αναφέρεστε σε πενήντα έργα στον
Νοµό Ηρακλείου.

Αν αναφερθούµε συνολικά σε όλη την Κρήτη, αντιλαµβάνεστε
ότι τα έργα που έχουν ανάγκη να υλοποιηθούν είναι πολλά, αλλά
υπάρχουν και άλλα ακόµη που χρειάζονται µελέτη και σχεδια-
σµό. Αυτό κάνουµε εµείς ως Υπουργείο. 

Όµως, τώρα πρέπει να δούµε τα πράγµατα µε βάση τις δυνα-
τότητες που έχουµε να χρηµατοδοτήσουµε από εθνικούς πό-
ρους τα συγκεκριµένα έργα, να δούµε πώς θα συνεχίσουµε την
εκτέλεση έργων, διότι υπάρχουν έργα που είναι ηµιτελή και σύµ-
φωνα µε τις ανειληµµένες υποχρεώσεις πρέπει να προηγηθούν
αυτά. 

Αυτό που έχω εγώ να σας πω είναι ότι µέχρι χθες, προχθές, εί-
χαµε το µεγάλο πρόβληµα για τα εγγειοβελτιωτικά έργα, σύµ-
φωνα µε τη γνωστή αιρεσιµότητα, που είχε σχέση µε την απαίτηση
από πλευράς της Ευρωπαϊκής Επιτροπής να ολοκληρώσουµε δια-
δικασίες, που αφορούσαν τη διαχείριση των υδάτινων πόρων και,
κυρίως, την κατάθεση µελετών για τη διαχείριση των λεκανών
απορροής των ποταµών. Έχει ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία. Πε-
ριµένουµε την απάντηση της επιτροπής σήµερα, αύριο. Ήδη,
όµως, εµείς ετοιµαζόµαστε από τη δική µας πλευρά, για να προ-
κηρύξουµε τα συγκεκριµένα µέτρα. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι έχοντας ανειληµµένες υποχρεώ-
σεις, έχοντας αναγκαιότητες πολλαπλάσιες των πόρων, που
έχουµε στη διάθεσή µας, εκεί εκ των πραγµάτων θα έχουµε κρι-
τήρια και µε βάση αυτά τα κριτήρια, τα οποία αφορούν όλη τη
χώρα, τις ανάγκες που έχει κάθε περιοχή, θα προχωρήσουµε.
Και εκεί βεβαίως, θα φανεί κατά πόσο µπορούµε και ποιες από
αυτές τις περιπτώσεις που έχουν υποβληθεί µπορούµε να υλο-
ποιήσουµε. 

Στη δευτερολογία θα αναφερθώ ειδικά σε θέµατα, που αφο-
ρούν το Ηράκλειο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ για την απάντησή

σας, κύριε Υπουργέ, αλλά οµολογώ ότι δεν κατάλαβα ποια από
τα έργα µπαίνουν, έστω άµεσα. 

Επιτρέψτε µου. Για τον Πλατύ Ποταµό υπάρχει από 24 Ιανουα-
ρίου του 2018 ένα αίτηµα της περιφέρειας, πριν από µια βδοµάδα
µιλάµε. Η Διεύθυνση Αντιπληµµυρικών και Εγγειοβελτιωτικών
Έργων του Υπουργείου Υποδοµών έχει ζητήσει από το δικό σας
Υπουργείο τις υφιστάµενες µελέτες, για να προχωρήσει και να το
εντάξει στα συνδυασµένα έργα φραγµάτων Πλατύ και Γερακάρι,
φράγµατος Φανερωµένης και τα αρδευτικά έργα. Γίνονται ενέρ-
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γειες για να τρέξει στα τοµεακά προγράµµατα του Υπουργείου
Υποδοµών Μεταφορών και Δικτύων. Ένα σχόλιό σας πάνω σε
αυτό. Νοµίζω ότι δεν πρέπει να καθυστερήσουµε τις διαδικασίες.

Δεύτερον, είπα και πριν για την αξιοποίηση του νερού των βιο-
λογικών καθαρισµών προς άρδευση. Δεν είναι µικρά τα ποσά.
Μόνο η ΔΕΥΑΗ αυτή τη στιγµή έχει δεκατεσσερισήµισι χιλιάδες
κυβικά το εικοσιτετράωρο. Με µια επένδυση 5 εκατοµµυρίων
έχουµε είκοσι εννέα χιλιάδες κυβικά το εικοσιτετράωρο, που
µπορούν να χρησιµοποιηθούν για άρδευση. Είναι χίλια διακόσια
κυβικά την ώρα, όταν ο σχεδιασµός από τον Αποσελέµη -δεν
παίρνει τώρα τόσα, γιατί ουσιαστικά δεν έχει νερό το φράγµα-
ήταν τριακόσια. Τετραπλάσιο ποσό µπορεί να δίνει και αυτήν τη
στιγµή αυτό το νερό πάει στη θάλασσα. 

Μόλις χθες, οι τρεις Υπουργοί, Εσωτερικών, Αναπληρωτής Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, οι κύριοι Σκουρλέ-
της, Χαρίτσης και Φάµελλος ανακοίνωσαν ένα πρόγραµµα για
εκατόν εξήντα εννέα οικισµούς πάνω από δύο χιλιάδες κατοί-
κους, πρόγραµµα 916 εκατοµµύρια, σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο
για τη συγκρότηση και εφαρµογή Εθνικού Σχεδίου Υποδοµών και
Λυµάτων. Το ποσό, δηλαδή, από τους βιολογικούς καθαρισµούς
θα αυξηθεί. 

Ήδη ο κ. Σκουρλέτης µε τον κ. Χαρίτση σε συνέντευξή τους
πριν από το συνέδριο της ΚΕΔΕ ανακοίνωσαν ένα πρόγραµµα
µέχρι 2 δισεκατοµµύρια σε βάθος πενταετίας. Σε συνεννόηση µε
τους δήµους του Ηρακλείου –όπως ενηµερώθηκα από αλληλο-
γραφία που είχα µε τους δηµάρχους- 100 εκατοµµύρια η Κυβέρ-
νηση τα διαθέτει για τους δήµους, για να φτιάξουν έργα
ύδρευσης και αποχέτευσης. Άρα, θα έχουµε µία µεγάλη ποσό-
τητα νερού για άρδευση, που θα παράγεται ή παράγεται ήδη από
τους βιολογικούς καθαρισµούς. 

Το ερώτηµα είναι: Θα χρηµατοδοτήσει το Υπουργείο; Θα αν-
τιµετωπίσει το Υπουργείο, ενδεχοµένως, νοµικά κωλύµατα για
την άµεση χρηµατοδότηση από το Υπουργείο των ΔΕΥΑ; Με
ποιον τρόπο θα αντιµετωπίσει το θέµα της χρηµατοδότησης
έργων, ώστε αυτό το νερό να µην πηγαίνει στη θάλασσα, να µην
χάνεται, αλλά να αξιοποιείται στον πρωτογενή τοµέα;  

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων που έχει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στα
εγγειοβελτιωτικά έργα αφορά, κυρίως, δύο περιπτώσεις. Η µία
είναι οι ανειληµµένες υποχρεώσεις, που εκεί πρέπει οπωσδήποτε
να ολοκληρωθούν, και η δεύτερη αφορά τη συµµετοχή του κρά-
τους στην απορρόφηση του ποσού, που αφορά το συγκεκριµένο
µέτρο από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Εµείς, λοιπόν, επειδή υπήρχε αυτή η αιρεσιµότητα, που σας
είπα προηγουµένως, για να µην υπάρξει καθυστέρηση, ζητήσαµε
από τις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις να µας στείλουν προτά-
σεις για προτεραιότητες, που οι ίδιοι έκριναν ότι πρέπει να µπουν
στην διαδικασία εξέτασης για το αν µπορούµε ή όχι να τις ικανο-
ποιήσουµε. Ήδη, η Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση Κρήτης έστειλε
και τις έχουµε. Είµαστε, όµως, υποχρεωµένοι, µε βάση το πρό-
γραµµα να προκηρύξουµε το συγκεκριµένο µέτρο, απευθυνόµε-
νοι σε όλη την Ελλάδα, να περιµένουµε να έρθουν και από την
Κρήτη, αλλά και από άλλες περιοχές, οι προτάσεις τους. 

Κι εκεί, λοιπόν, όπως αντιλαµβάνεστε, έχουµε συγκεκριµένα
χρήµατα που αφορούν την εθνική συµµετοχή στο Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης, συν το συγκεκριµένο µέτρο που προβλέ-
πει το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και υπάρχουν κριτήρια
–«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» έχουµε- τα οποία οπωσδήποτε έχουν σχέση µε τις
ανάγκες κάθε περιοχής. Κι όπως όλοι αντιλαµβανόµαστε, ιδιαί-
τερα η Κρήτη έχει προβλήµατα και ανάγκες και οπωσδήποτε τα
κριτήρια που θα µπουν για τη συγκεκριµένη περιοχή, σε σχέση
µε άλλες περιοχές, θα είναι πιο ευνοϊκά. Δεν µπορώ, όπως αντι-
λαµβάνεστε, τώρα να προβλέψω µέχρι πού θα φτάσει η σχετική
διαδικασία. Θα σας έλεγα ότι το πρώτο εξάµηνο του 2018 πλέον
θα ξεκαθαρίσουν. 

Ειδικά για την Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση Κρήτης, όµως, σή-
µερα, αυτή την ώρα, χρηµατοδοτούνται, ιδιαίτερα από τις ανει-

ληµµένες υποχρεώσεις, τρία έργα στην Περιφερειακή Ενότητα
Ηρακλείου. Κι επειδή αναφέρεστε στο Πλατύ, έχουµε εντάξει τη
συγκεκριµένη ανάγκη χρηµατοδότησης στις ανειληµµένες υπο-
χρεώσεις του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, οι οποίες,
όπως αντιλαµβάνεστε, είναι πολύ λιγότερες από το σύνολο του
ποσού, που έχει το συγκεκριµένο µέτρο. Οπότε, εκ των πραγµά-
των, θα είναι κάτι το οποίο θα ικανοποιηθεί.  

Έχουµε δρόµο και ίσως µετά από λίγο καιρό, όταν ολοκληρω-
θεί αυτή η διαδικασία, να µπορώ να αναφερθώ πιο αναλυτικά για
τα επιµέρους έργα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 96ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 1002/6-2-2018 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Ζηµιές που έχουν προκληθεί σε αγροτικές καλλιέργειες σε διά-
φορες περιοχές της Κρήτης εξαιτίας ακραίων καιρικών συνθη-
κών».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ανυπολόγιστες οι ζηµιές που υπέστησαν

αγρότες στις θερµοκηπιακές καλλιέργειες σε πάγιο και φυτικό
κεφάλαιο, στο ελαιόκαρπο, στις υπαίθριες µπανάνες, εξαιτίας
των ακραίων καιρικών φαινοµένων στις 25 και 26 Γενάρη αυτού
του χρόνου, µε ανέµους δώδεκα µποφόρ, εκατόν τριάντα χιλιό-
µετρα την ώρα, δηλαδή πραγµατικός τυφώνας, στις περιοχές
της Ιεράπετρας, της Βιάννου, στο Τυµπάκι. Οι κατασκευές θερ-
µοκηπίων ισοπεδώθηκαν, η παραγωγή καταστράφηκε ολοσχε-
ρώς, στην καρδιά µάλιστα της παραγωγικής περιόδου, στη φάση
της εξαγωγικής περιόδου. 

Η οικονοµική καταστροφή, κύριε Υπουργέ, είναι µεγάλη, είτε
ολική σε κατασκευές και στην παραγωγή είτε ολοσχερώς, µόνο
στη φυτική παραγωγή.

Για παράδειγµα, στην Ιεράπετρα διακόσια εξήντα στρέµµατα,
νάιλον, ξύλινες ή σιδερένιες κατασκευές, υποστυλώµατα και η
φυτική παραγωγή, έχουν καταστραφεί ολοσχερώς. Η κατα-
στροφή στην φυτική παραγωγή είναι πάνω από εξακόσια στρέµ-
µατα. Οι καταστροφές ελαιόκαρπου είναι σε τριάντα επτά
στρέµµατα. Και επιπλέον, υπάρχουν τετρακόσιοι παραγωγοί, που
δεν θα δηλώσουν ζηµιές, λόγω χαµηλής ζηµιάς, αλλά έχει κατα-
στραφεί η παραγωγή τους. Για να µην αναφέρω πόσοι θα ήθελαν
να δηλώσουν, αλλά δεν το κάνουν είτε γιατί έχουν φύγει από τον
ΕΛΓΑ είτε γιατί δεν µπόρεσαν να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις
τους είτε γιατί συνειδητά αποχώρησαν απ’ αυτόν.

Στην Άρβη και στην Ψαρή Φοράδα έχουµε περίπου ολοσχερή
καταστροφή σε εκατό στρέµµατα και σε διακόσια πενήντα
στρέµµατα µερική καταστροφή στην κατασκευή και ολοσχερή
στην παραγωγή. Στο Τυµπάκι υπάρχει ολοσχερής καταστροφή
σε πενήντα στρέµµατα και εκατόν πενήντα στρέµµατα στη φυ-
τική παραγωγή. Και θα δούµε, βέβαια, τι θα γίνει µέχρι το τέλος
της καταµέτρησης που ολοκληρώνεται αύριο.

Δεν είναι, βέβαια, µόνο οι θερµοκηπιακές καλλιέργειες, που
έχουν υποστεί ζηµιά. Έχουν υποστεί σηµαντικές ζηµιές στύλοι
της ΔΕΗ, δρόµοι, αποθηκευτικοί χώροι, το γυµναστήριο της Βιά-
νου, τα αλιευτικά καταφύγια Άρβης και Καστρίου, σπίτια, διά-
φορα χτίσµατα. Όπως ζηµιά έχει υποστεί το σχολικό κτήριο,
όπου στεγάζεται το Γυµνάσιο Κουτσουρά και το σχολικό συγκρό-
τηµα γυµνασίου-λυκείου, Μακρύ Γιαλού, καθώς και το νηπιαγω-
γείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι προτίθεστε να κάνετε για ικα-
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νοποιήσετε τα αιτήµατα των αγροτών και να παρθούν άµεσα
µέτρα, εδώ και τώρα, για να ενταχθούν στο καθεστώς έκτακτης
ανάγκης όλες ανεξαιρέτως οι πληγείσες περιοχές, από τον Κου-
τσουρά µέχρι και το Τυµπάκι; Και όταν λέµε «καθεστώς έκτακτης
ανάγκης» εννοούµε, όχι στα χαρτιά αλλά στην ουσία, που σηµαί-
νει κινητοποίηση κρατικής µηχανής, να διαθέσει ο ΕΛΓΑ προσω-
πικό, γεωπόνους, να βγουν στα χωράφια να εκτιµήσουν, να
διαθέσει το κράτος κονδύλια για την αποκατάσταση των ζηµιών,
την αποζηµίωση των πληγέντων, κατά παρέκκλιση χρονοβόρων
γραφειοκρατικών διαδικασιών. 

Τι απ’ όλα αυτά, εν πάση περιπτώσει, έχετε κάνει µέχρι σή-
µερα; Πρέπει να µας πείτε. Δεν υπάρχει προσωπικό στον ΕΛΓΑ,
για να πάει στα θερµοκήπια. Ο ΕΛΓΑ δεν αποζηµιώνει. Μέτρα δι-
ευκόλυνσης των πληγέντων και αναστολή δανειακών και άλλων
υποχρεώσεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε και δευτερο-
λογία, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω
τα ερωτήµατα. Δεν είναι και λίγα. Η ζηµιά είναι πάρα πολύ µε-
γάλη. Να είστε ευέλικτος σε αυτό το ζήτηµα, γιατί είναι πάρα
πολλά τα ερωτήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο χρόνος δεν πάει
ανάλογα µε τη ζηµιά, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δώσατε σε προηγούµενους πα-
ραπάνω χρόνο απ’ ό,τι έχετε δώσει σε εµένα αυτή τη στιγµή.

Σας καλούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ να µας απαντήσετε συγ-
κεκριµένα: 

Θα αποζηµιωθούν οι πληγέντες αγρότες στο 100% της ζηµιάς
από τον ΕΛΓΑ, χωρίς αστερίσκους και προϋποθέσεις -λαµβάνον-
τας υπόψη ότι βρίσκονται σε φάση συγκοµιδής- και µε τις υφι-
στάµενες τιµές παραγωγού και µάλιστα, άµεσα για να
ορθοποδήσουν; 

Θα δοθεί έκτακτη ενίσχυση από τον κρατικό προϋπολογισµό
για τις πρώτες άµεσες ανάγκες τους και πότε; 

Θα δοθεί παράταση στην προθεσµία κήρυξης των περιοχών
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης στους έξι µήνες από τον έναν
που έχει καθοριστεί, διότι δεν φτάνει αυτό το χρονικό περιθώριο; 

Θα προσλάβει προσωπικό ο ΕΛΓΑ; 
Θα απαλλαγούν από φορολογικές και ασφαλιστικές υποχρε-

ώσεις και πάγωµα των οφειλών των δανείων όλων των πληγέντων
για διάστηµα τριών ετών, όπως αιτούνται; 

Θα σταµατήσουν οι πλειστηριασµοί, οι κατασχέσεις και οι δε-
σµεύσεις λογαριασµών; 

Θα αποδεσµευτούν οι ήδη δεσµευµένοι λογαριασµοί των πλη-
γέντων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, να πάρετε την
απάντηση, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι αµείλικτα τα ερωτήµατα.
Είναι σε θυµό οι παραγωγοί. Περιµένουµε τώρα από εσάς -γιατί
µας παρακολουθούν τώρα- συγκεκριµένες απαντήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, βάλατε τόσα πολλά θέµατα,
που αντιλαµβάνεστε ότι εγώ, ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, δεν µπορώ να σας απαντήσω.

Από την ώρα, λοιπόν, που πήρατε τον ένα µήνα σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης είναι θέµα διαδικασιών και της Περιφερειακής
Αυτοδιοίκησης και της τοπικής αυτοδιοίκησης µε τα συναρµόδια
Υπουργεία, εφ’ όσον υπάρχει ανάγκη –που φαίνεται ότι υπάρχει
ανάγκη- να δοθεί µία παράταση. Αυτό είναι κάτι που γίνεται και
σε όλες τις περιπτώσεις, που αφορούν ζηµιές και τέτοιες κατα-
στάσεις, που αντιµετωπίζει η ύπαιθρος χώρα. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τα ζητήµατα που έχουν σχέση
µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, βεβαίως, και έχουν ξεκι-
νήσει οι εκτιµήσεις των ζηµιών, έχουν πάει γενικά σε όλη την πε-
ριοχή οι εκτιµητές. Δεν καθυστερήσαµε ούτε µία µέρα. 

Αντιλαµβάνεστε, όµως, ότι όλη αυτή η διαδικασία της εκτίµη-
σης των ζηµιών, µέχρι την πληρωµή, δεν είναι κάτι το οποίο µπο-
ρεί να γίνει από τη µία µέρα στην άλλη, για τον απλούστατο λόγο

ότι το πρώτο που πρέπει να δούµε µετά τις αναγγελίες και την
πρώτη εκτίµηση είναι το κατά πόσον έχουµε ασφαλιστική κάλυψη
από πλευράς του ΕΛΓΑ ή δεν έχουµε. 

Άρα, το πρώτο ζήτηµα που µπαίνει είναι να δούµε και σε σχέση
µε την απώλεια της παραγωγής, αλλά και µε τον πάγιο εξοπλισµό
αν υπάρχει ασφαλιστική κάλυψη. Βεβαίως, στις περιπτώσεις
αυτές που υπάρχει ασφαλιστική κάλυψη θα κινηθούν οι διαδικα-
σίες και µέσα σε ένα χρονικό διάστηµα –εγώ σας λέω κάτι το
οποίο είναι πλέον µόνιµο την τελευταία περίοδο- σε έξι-επτά
µήνες θα υπάρξει η αντίστοιχη καταβολή της αποζηµίωσης. 

Τώρα εσείς µου λέτε, το 100% της αποζηµίωσης; Εγώ σας λέω
ότι αυτή που αφορά τα ασφάλιστρα του ΕΛΓΑ σε µία πρώτη
φάση πληρώνεται το 70%. Και βεβαίως, στην πορεία και ιδιαίτερα
σε µια περίοδο που οι ζηµιές λόγω κλιµατικής αλλαγής κ.λπ.
πάντα υπερκαλύπτουν τον προϋπολογισµό του ΕΛΓΑ να δούµε,
βεβαίως, από εκεί και πέρα, γιατί έχουµε και τα αποθέµατα, αλλά
και τη δυνατότητα µέσα από το Γενικό Λογιστήριο να αυξήσουµε
τον προϋπολογισµό του ΕΛΓΑ κατά 30%, για να καλύψουµε τις
ζηµιές.

Τώρα, επειδή είναι σίγουρο ότι υπάρχουν ζηµιές που δεν κα-
λύπτονται από τον ΕΛΓΑ, ιδιαίτερα σε πάγιο εξοπλισµό, εκεί, θα
ακολουθήσουµε τη γνωστή διαδικασία σύνταξης ενός φακέλου,
για να υποβληθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ένας φάκελος, ο
οποίος αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα διασφαλίσει πληρωµές µέσα
σε αντίστοιχο χρόνο, που είχαµε τις πληρωµές από τον ΕΛΓΑ.
Όµως, στη δευτερολογία θα σας πω περισσότερα πάνω σε αυτό
το κοµµάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επειδή µας είπατε, κύριε
Υπουργέ, ότι θέσαµε πολλά ζητήµατα και δεν µπορείτε να απαν-
τήστε, γι’ αυτό είµαστε εδώ, ερωτήµατα καταθέτουµε, Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης είστε, αγροτική περιοχή αφορά, το γνωρί-
ζετε, είσαστε έµπειρος. Άρα, οι παραγωγοί ζητούν βεβαίως,
απαντήσεις σε όλα τα ερωτήµατα ή στα αιτήµατα, εν πάση περι-
πτώσει, που οι ίδιοι έχουν καταθέσει.

Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι θα δοθεί κάποια παράταση κ.λπ..
Νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε, διότι είναι πάρα πολλές οι κατα-
στροφές. Η συνολική εκτίµηση της κατάστασης απαιτεί αρκετό
χρονικό διάστηµα. Από εκεί και µετά, οι αγρότες είναι πραγµα-
τικά σε µία απόγνωση και σε έναν οριακό θυµό. Κρατήστε τον
οριακό θυµό. Και αυτό γιατί; Πρώτον, από τη µία έχουµε την αν-
τιαγροτική, αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική, που σφίγγει τη θηλιά
και εξοντώνει τον παραγωγό, τα χαράτσια, η φοροληστεία, οι
υπέρογκες ασφαλιστικές εισφορές υπέρ ΕΛΓΑ, ΕΦΚΑ, το υψηλό
κόστος παραγωγής, οι χαµηλές τιµές, η ανεξέλεγκτη δράση εµ-
πόρων και µεσαζόντων, οι δεσµεύσεις λογαριασµών, οι κατασχέ-
σεις, πλειστηριασµοί κ.λπ., είναι αµέτρητος ο κατάλογος.

Δεύτερον, έχουν υποστεί ζηµιά από τον Απρίλιο του 2016 οι
αγροτοκτηνοτρόφοι στις περιοχές Ανατολή και Μύρτο της Ιερά-
πετρας από τις πυρκαγιές. Θερµοκηπιακές καλλιέργειες, µελισ-
σοσµήνη, ποιµνιοστάσια, συστήµατα άρδευσης, αγροικίες έγιναν
στάχτη. Δεν πήραν δεκάρα τσακιστή και ακόµα είναι χρεωµένοι.
Και µάλιστα, είχατε απαντήσει τότε σε σχετική ερώτηση δική µας
ότι θα υπάρξουν κρατικές ενισχύσεις από τα ΠΣΕΑ και µάλιστα,
θα κάνατε, λέει, και τα αδύνατα δυνατά για να καλύψετε τις ζη-
µιές. Ε, µα έγιναν καταγραφές, εκτιµήσεις, κηρύχθηκε καµένη η
περιοχή και στο τέλος τίποτα, τους κοροϊδέψατε. Δηλαδή κοροϊ-
δέψατε εκατόν δέκα οικογένειες αγροτοκτηνοτρόφων.

Τρίτον, η έντονη και παρατεταµένη ανοµβρία, µε έντονα τα
φαινόµενα της λειψυδρίας, που οδηγεί σε απόγνωση των παρα-
γωγών. Εδώ ο ΤΟΕΒ ανατολικής Κρήτης έβγαλε εγκύκλιο, που
λέει να µην προχωρήσουν σε ανοιξιάτικες και θερινές καλλιέρ-
γειες οι παραγωγοί. 

Η έλλειψη χρηµατοδότησης σε συνδυασµό έργων υδατικής
επάρκειας. Προηγουµένως, παρακολουθήσαµε την προηγού-
µενη ερώτηση του συναδέλφου από την Κρήτη και τελικά, ήταν
«από την πόλη έρχοµαι και στην κορφή κανέλα». Γιατί; Γιατί δεν
είναι µέσα στον σχεδιασµό να επενδύσει το κράτος για τέτοιου
είδους εγγειοβελτιωτικά έργα. Και µε έναν ΕΛΓΑ φυσικά να τα
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αρπάζει από τον παραγωγό, από τις εισφορές του και ποτέ να
µην τον αποζηµιώνει είτε καθόλου είτε στο σύνολο της ζηµιάς.
Και κάθε φορά υπάρχουν διάφορα προσχήµατα, πότε είναι κάτω
του 30%, πότε δεν καλύπτει πυρκαγιές, πότε δεν καλύπτει το κτη-
νοτροφικό κεφάλαιο, λόγω ανοµβρίας, πότε δεν καλύπτει τη
ζηµιά από τον δάκο, πότε η µία πότε η άλλη δικαιολογία και κατά
τα άλλα 3% στον ΕΛΓΑ η εισφορά, 2% για τη δακοκτονία, που
τείνει και αυτή να γίνει τελικά ατοµική υπόθεση.

Η συντριπτική πλειοψηφία των παραγωγών είναι εκτός ΕΛΓΑ,
γιατί δεν έχουν να πληρώσουν, κύριε Υπουργέ, και αυτά που λέτε
και εσείς λειτουργούν εκβιαστικά, διότι γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι δεν έχουν να πληρώσουν τον ΕΛΓΑ. Η ζηµιά, όµως, είναι
ζηµιά, πρέπει να αποζηµιωθεί αυτός ο άνθρωπος.

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα και θα κλείσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε. Παραγωγός στην Ιεράπετρα µε έξι στρέµµατα υπέστη
ζηµιά στο 1,5 στρέµµα -µε ολική ζηµιά, κατασκευή και φυτική πα-
ραγωγή- 40.000 ευρώ. Αυτός δεν πρόκειται να αποζηµιωθεί, µε
βάση τα λεγόµενά σας. Κι έπρεπε ο άνθρωπος να µαζέψει την
παραγωγή. Είναι η πιπεριά κέρατο που είχε καλή τιµή, 1,40 και
χρωστά στον γεωπόνο 8.500 ευρώ. Η ζηµιά του είναι πολλαπλά-
σια, διότι αυτός πρέπει να πληρώσει τα δάνειά του, πρέπει να
επενδύσει για τη νέα καλλιεργητική περίοδο, πρέπει να ζήσει την
οικογένειά του κ.λπ..

Άρα, έχουµε δύο ζητήµατα: Το ένα είναι ο εχθρός του παρα-
γωγού, που είναι η φύση, και το άλλο είναι η αντιαγροτική πολι-
τική της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Κοινή
Αγροτική Πολιτική. Οι αγρότες δεν θα κάτσουν µε σταυρωµένα
τα χέρια. Το απέδειξαν µε τα µπλόκα, θα το αποδείξουν και σ’
αυτές τις περιοχές, έτσι ώστε να πιέσουν στην κατεύθυνση, µπας
και λυθούν κάποια ζητήµατα και ανατραπεί συνολικά αυτή η πο-
λιτική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το λόγο έχει ο κύριος

Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ξεκινάω από την τελευταία σας τοποθέτηση.
Φύση είναι αυτή! Είµαστε υποχρεωµένοι, τις επιπτώσεις που υφί-
σταται η αγροτική παραγωγή να τις στηρίξουµε, όσο το δυνατόν
και να τις αντιµετωπίσουµε. 

Τα άλλα που είπατε, περί αντιλαϊκών πολιτικών, εθνικών, Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και ιδιαίτερα στον αγροτικό χώρο, τα συζη-
τήσαµε, να µην αναλώσουµε τον χρόνο. Ήδη έχει ενηµερωθεί ο
αγροτικός κόσµος. 

Αγαπητέ συνάδελφε, ο ΕΛΓΑ είναι ένας οργανισµός –έτσι
όπως είναι σήµερα- µε έναν κανονισµό, που λειτουργεί µε βάση
δύο παραµέτρους: Την ανταποδοτικότητα και την αλληλεγγύη.
Χρήµατα του αγρότη είναι αυτά τα οποία στηρίζουν τη λειτουρ-
γία του ΕΛΓΑ. Όπως αντιλαµβάνεστε, από τη δική µας πλευρά
είµαστε υποχρεωµένοι αυτά να τα διαχειριζόµαστε κατά τέτοιον
τρόπο, για να µπορέσουµε να υπηρετήσουµε τις δύο παραµέ-
τρους που σας είπα.

Άρα, λοιπόν, το να λέµε τώρα να καλύψουµε όλες τις αποζη-
µιώσεις, χωρίς να υπάρχει αντίστοιχη κάλυψη του ασφαλίστρου,
είναι µία λογική η οποία, αν γίνει αποδεκτή, θα οδηγήσει στην
εξής παράµετρο: Όταν θα έχω ζηµιές, τότε θα συµψηφίσουµε,
αυτό που είναι να πληρωθώ, µε αυτό που είναι να πληρώσω και
αντιλαµβάνεστε ότι µία τέτοια λογική θα σηµάνει ότι δεν θα έχει
έσοδα ο ΕΛΓΑ ούτε ένα ευρώ. 

Άρα, λοιπόν, µη βάζουµε τέτοιες λογικές. Να µπούµε σε µία
άλλη παράµετρο. Εγώ δεν διαφωνώ µαζί σας να υπάρξει µία ενί-
σχυση του προϋπολογισµού του ΕΛΓΑ από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, µέσα στις δυνατότητες, που έχει βεβαίως,
δηµοσιονοµικά η χώρα µας, αλλά και ταυτόχρονα µετά την έγ-
κριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για τον απλούστατο λόγο ότι
θα κληθούµε από την άλλη πλευρά στα πλαίσια του ανταγωνι-
σµού να µας πουν τι κάνετε εσείς, ενισχύετε τους αγρότες, χωρίς
τη δική µας έγκριση; Αυτά τα πράγµατα, εµείς αυτή την ώρα δεν
τα διακινδυνεύουµε και το ξέρετε, όπως το ξέρουν και οι Έλλη-
νες αγρότες.

Να δούµε, λοιπόν, πώς µέσα από διαδικασίες αναλογιστικών
µελετών αυτήν την περίοδο θα µπορέσουµε να καλύψουµε και

άλλους ασφαλιστικούς κινδύνους και ταυτόχρονα πώς µπορούµε
να κάνουµε τον ΕΛΓΑ πιο λειτουργικό και κυρίως πιο ουσιαστικό,
για να συµπαρασταθεί στον Έλληνα αγρότη.

Εκείνο που θέλω εγώ να σας ξεκαθαρίσω για µία ακόµη φορά
είναι ότι βρήκαµε πληρωµές του ΕΛΓΑ σε δώδεκα και δεκατρείς
µήνες, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις, έχουµε φέρει σε όρια επτά
µε οκτώ µήνες και αντιλαµβάνεστε ότι από εκεί και πέρα, έχουµε
και το άλλο χρέος: Να είναι πάντα εύρωστος ο ΕΛΓΑ, ακόµη και
σε έκτακτες συνθήκες σαν κι αυτές που βιώνουµε µε την κλιµα-
τική αλλαγή να µπορούµε να ανταποκριθούµε στις υποχρεώσεις
µας. 

Τα υπόλοιπα, περί αλλαγής του Κανονισµού, δεν γίνονται από
τη µία µέρα στην άλλη. Με την συµµετοχή των ίδιων των αγρο-
τών, το 2018 θα έχουµε και την πρόταση της Κυβέρνησης πάνω
στη λειτουργία του ΕΛΓΑ. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου
να καταθέσω στα Πρακτικά τις οµόφωνες αποφάσεις των Δηµο-
τικών Συµβουλίων Ιεράπετρας και Βιάννου και την επιστολή του
Ενιαίου Αγροτικού Συλλόγου Παραγωγών Εκτός Εποχής Κηπευ-
τικών και Αγροτικών Δραστηριοτήτων του Δήµου Ιεράπετρας, µε
βάση αυτά τα προβλήµατα και τα ζητήµατα  που αναφέρθηκαν..

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας γνωστοποιήσω ότι από τα αρι-
στερά Έδρανα της Βουλής παρακολουθεί τη συνεδρίαση η
Αντιπρόεδρος της γερµανικής Κάτω Βουλής κ. Κλαούντια Ροτ. 

Σάς καλωσορίζουµε. Willkommen!
(Χειροκροτήµατα)

Περνάµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 973/5-2-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Θηβαίου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Παρα-
χώρηση ακινήτου σύµφωνα µε την παρ. 1(β) του άρθρου 4 του
ν.4061/2012 (ΦΕΚ 66Α 22/03/2012)».

Κύριε Θηβαίο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ, ότι το

Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών διαθέτει στην περιοχή Αλιάρ-
του της Βοιωτίας αγροκτήµατα έκτασης χιλιών εκατό στρεµµά-
των, στα οποία δραστηριοποιείται η ακαδηµαϊκή κοινότητα για
εκπαιδευτικές και ερευνητικές δραστηριότητες, σηµαντικές για
την περιοχή, αλλά και για την ανάπτυξη των γεωπονικών επιστη-
µών.

Μετά την ευρεία σύσκεψη στο Υπουργείο Οικονοµικών για το
θέµα της πορείας της εκκαθάρισης του πρώην Οργανισµού Κω-
παΐδας, η εκκαθαρίστρια δήλωσε ότι η κυριότητα ενός συγκεκρι-
µένου τεµαχίου, µε αριθµό 73, εντός του σχεδίου πόλεως, ανήκει
σήµερα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Επειδή η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παιδείας έχει αποδείξει
έµπρακτα ότι θέλει σήµερα την αναβάθµιση και τη βελτίωση γε-
νικότερα των δηµοσίων πανεπιστηµίων, επειδή η αξιοποίηση του
προαναφερθέντος ακινήτου από το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο θα
βελτιώσει τη λειτουργία των εγκαταστάσεων και θα ωφελήσει,
αν θέλετε, τον αγροτικό και κτηνοτροφικό πληθυσµό της περιο-
χής και επειδή -επίσης σηµαντικό- η Περιφέρεια Στερεάς Ελλά-
δας έχει ήδη υπογράψει «Πρωτόκολλο Συνεργασίας» µε το
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών για τη δηµιουργία «Κέντρου
Καινοτόµων και Αειφόρων Εφαρµογών Γεωπονικών Επιστηµών»,
ερωτάσθε εάν πραγµατικά και σύντοµα προτίθεστε το εν λόγω
ακίνητο προς υλοποίηση του πρωτοκόλλου που υπάρχει από την
Περιφέρεια, αλλά και γενικότερα των αγροτοκτηνοτροφικών
δραστηριοτήτων του Γεωπονικού Πανεπιστηµίου στο Νοµό Βοι-
ωτίας, να παραχωρηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης αποδεικνύει και έµπρακτα ότι σε δράσεις σαν αυτές, που
υπηρετούν τον αγροτικό χώρο, πάντα ανταποκρίνεται. Ήδη στα
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τρία χρόνια θητείας µας στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
πάνω από εξήντα δωρεάν παραχωρήσεις χρήσης έχουν γίνει, για
να υπηρετήσουν τον συγκεκριµένο σκοπό. 

Βεβαίως, το Υπουργείο δεν παραµένει απλώς θεατής των πα-
ραχωρήσεων. Παρακολουθεί κατά πόσον αυτές οι παραχωρή-
σεις επιτελούν τον σκοπό, για τον οποίο έχουν παραχωρηθεί.
Γιατί το λέω αυτό; Γιατί υπάρχουν πολλές περιπτώσεις ανακλή-
σεων παραχωρήσεων, γιατί δεν υλοποίησαν τον σκοπό για τον
οποίο είχαν παραχωρηθεί. 

Επί του συγκεκριµένου: Εξετάσαµε µε θετική µατιά το αίτηµα
της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας, της Περιφερειακής Ενότη-
τας Βοιωτίας, για δωρεάν παραχώρηση της χρήσης ενός οικο-
πέδου, που είναι έντεκα περίπου στρέµµατα, µαζί µε τις
υφιστάµενες κτηριακές εγκαταστάσεις του πρώην Εκκοκκιστη-
ρίου Βάµβακος στον Αλίαρτο. 

Εκεί, λοιπόν, το αίτηµα αναφέρει ότι σκοπός της συγκεκριµέ-
νης χρήσης θα είναι η δηµιουργία ενός Κέντρου Καινοτοµίας και
Αειφόρων Εφαρµογών Γεωπονικών Επιστηµών, υπό την προϋπό-
θεση της τήρησης των όρων που περιλαµβάνονται σε ένα Πρω-
τόκολλο Συνεργασίας, που έχει υπογράψει η Περιφέρεια
Στερεάς Ελλάδας µε το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών. 

Εµείς, λοιπόν, κρίνουµε ότι η σκοπιµότητα και ο κοινωφελής
χαρακτήρας του συγκεκριµένου έργου, σε συνδυασµό µε τη δια-
σφάλιση των απαιτούµενων πόρων -γύρω στα 3 εκατοµµύρια-
από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων της Στερεάς Ελλάδας,
θέτουν τις βάσεις για ένα ελπιδοφόρο εγχείρηµα, που θα συµ-
βάλει στην αγροτική ανάπτυξη της περιφερειακής ενότητας της
Βοιωτίας.

Από την πλευρά µου, λοιπόν, εγώ, ως Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης, θα προχωρήσω άµεσα στην υπογραφή της συγκε-
κριµένης παραχώρησης - δυνατότητας χρήσης τουλάχιστον για
είκοσι πέντε χρόνια, στηρίζοντας έµπρακτα τις προσπάθειες που
γίνονται και από την τοπική αυτοδιοίκηση και από την Περιφερει-
ακή Αυτοδιοίκηση της Στερεάς Ελλάδας. 

Βεβαίως, επαναλαµβάνω αυτό που είπα και στην αρχή, ότι, δη-
λαδή, αναµένουµε και θα παρακολουθούµε αν και κατά πόσο θα
τηρήσουν τις συγκεκριµένες δεσµεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Θηβαίο, έχετε
τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούγοντας θετικά την απάντηση του Υπουργού, θα ήθελα,

ακριβώς σηµειώνοντας ότι είναι σηµαντική προτεραιότητα του
Υπουργείου να παρακολουθήσει την πορεία της υλοποίησης του
πρωτοκόλλου ανάµεσα στην Περιφέρεια και στο Γεωπονικό Πα-
νεπιστήµιο, να ρωτήσω όσον αφορά το χρονοδιάγραµµα για την
παραχώρηση του συγκεκριµένου ακινήτου και την υλοποίηση
των σκοπών, που κι εσείς αναφέρατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, έχουν ήδη προχωρήσει οι
υπηρεσίες και από την ώρα που υποβάλλατε το αίτηµα, ο φάκε-
λος -θα σας έλεγα- είναι στον προθάλαµο του γραφείου του
Υπουργού. 

Από εκεί και πέρα, εκείνο που θέλω να τονίσω για µια ακόµη
φορά, είναι ότι είµαστε ανοιχτοί στη συζήτηση και θέλουµε να
λύσουµε όλα αυτά τα θέµατα. Και εµείς, ιδρύοντας ιδιαίτερα τον
Οργανισµό Διαχείρισης Αγροτικής Περιουσίας και των Ακινήτων
που ανήκουν στο δηµόσιο, έχουµε δυνατότητες, όµως πάντα µε
κινήσεις παρακολούθησης και κυρίως, όχι µέσα από σκοπιµότη-
τες που βρήκαµε. Εγώ δεν αναφέροµαι τυχαία στο ότι υπήρξαν
παραχωρήσεις χρήσεων και κυριότητας. Μάλιστα, ψάχνοντας
εµείς, φτάσαµε στο σηµείο να µην βρούµε ούτε µια πέτρα να έχει
µπει στις συγκεκριµένες εκτάσεις για ξενοδοχειακές µονάδες. 

Δεν θέλω να προκαλέσω, αλλά είναι ένα ζήτηµα που µας
αφορά, γιατί θέλουµε να νοικοκυρέψουµε, να µαζέψουµε την πε-
ριουσία του δηµοσίου στον αγροτικό χώρο, για να υπηρετή-
σουµε τις πολιτικές µας, πόσο µάλλον όταν υπάρχει µεγάλη
ανάγκη να ενισχύσουµε τους νέους σε αυτήν τη δραστηριότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 2254/22-12-2017 ερώ-
τηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προ την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε θέµα: «Χρεώνουν επι-
πλέον εισφορές σε χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες, εξαιτίας
της κυβερνητικής αδράνειας - Να προχωρήσει άµεσα ο συµψη-
φισµός τους». 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πρόκειται για ένα γνωστό θέµα, στο οποίο,

όµως, είτε δεν δίνετε απαντήσεις είτε προσπαθείτε να παραπλα-
νήσετε µε fake news. 

Η ερώτηση είναι συγκεκριµένη: Παρακρατήσατε παρανόµως
300 εκατοµµύρια από τους ελεύθερους επαγγελµατίες, ως αυ-
ξηµένες ασφαλιστικές εισφορές. Και ενώ τα εισοδήµατα, βάσει
των οποίων έπρεπε να υπολογίσετε τις εισφορές ήταν του 2016,
εσείς το κάνατε για το 2015. Κι ενώ κατά καιρούς έχετε πει ότι
τον άλλο µήνα θα γίνει συµψηφισµός, έχουν περάσει από τότε
µήνες και µήνες. Έχει αλλάξει ηµερολογιακό έτος και συµψηφι-
σµό δεν είδαν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Έχετε σκοπό να το
κάνετε; Έχετε σκοπό να επιστρέψετε στους ανθρώπους αυτά τα
χρήµατα, τα οποία παρανόµως παρακρατήσατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Κεγκέρογλου, η Νέα Δηµοκρατία στο 11ο συνέδριό της
ανακοίνωσε ότι αποδεσµεύει την ασφάλιση από το δηµόσιο σύ-
στηµα και µπορεί κανείς να επιλέγει ιδιωτική ασφάλιση αντί της
δηµόσιας. Να δω πότε θα καταγγείλει το Κίνηµα Αλλαγής και το
ΚΚΕ, που είπε πριν ότι αυξάνουµε τις εισφορές, και πότε θα ξε-
σηκωθεί ο λαός εναντίον αυτών των προοπτικών, που επιφυλάσ-
σει η Νέα Δηµοκρατία για το σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Τα
fake news είναι από εσάς. Λέτε ότι κρατήσαµε παραπάνω 300
εκατοµµύρια. Όµως, το σύστηµα µετράει τι πληρώνει κανείς πα-
ραπάνω και τι λιγότερο. 

Σας ενηµερώνω -και, επιτέλους, ας γραφτεί και από τα µέσα
ενηµέρωσης- ότι από τους µη µισθωτούς -γιατί στους µισθωτούς
δεν άλλαξε κάτι- καταβάλλονται 663 εκατοµµύρια λιγότερες ει-
σφορές κάθε έτος συνολικά. Άρα, τα 370 εκατοµµύρια παραπάνω
που λέτε, δεν υπάρχουν. Καταβάλλονται λιγότερες εισφορές. Πλη-
σιάζουν τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ µέχρι το 2021.

Μάλιστα, από τους αγρότες έχουµε το στοιχείο ότι το 36%
αυτών καταβάλλουν µικρότερη εισφορά, σε σχέση µε την τρίτη
ασφαλιστική κατηγορία, που κατέβαλλαν αυξηµένες εισφορές
στο παρελθόν. 

Ακόµα και οι αγρότες, κύριοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, πληρώνουν µικρότερες εισφορές. Μη δηµιουργείτε µια
εικόνα πλαστή, γιατί δεν στηρίζουµε το σύστηµα κοινωνικής
ασφάλισης µε τέτοιες εντυπώσεις που δηµιουργούµε, εντυπώ-
σεις οι οποίες δεν οδηγούν στην ισχυροποίηση της προσπάθειας
να είναι όλοι µαζί στη δηµόσια κοινωνική ασφάλιση, αλλά ενι-
σχύουµε τάσεις, που προετοιµάζουν το έδαφος, που θέλει η Νέα
Δηµοκρατία να καλλιεργήσει για την κατάρρευση του συστήµα-
τος κοινωνικής ασφάλισης.

Κύριε Κεγκέρογλου, τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες συνολικά
ασφαλισµένοι καταβάλλουν την ελάχιστη εισφορά, διότι έχουµε
δώσει µε τον ν.4387 τη δυνατότητα µερικής καταβολής. Δηλαδή,
µπορούν οι ασφαλισµένοι να καταβάλλουν µικρότερο ποσό από
εκείνο που θα καταβάλλουν τελικά κατά την εκκαθάριση. Και επέ-
λεξαν σε ποσοστό 30% οι αγρότες, 22% οι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες, 24% οι επιστήµονες, να πληρώσουν την κατώτατη
εισφορά.

Εποµένως δεν υπάρχει κίνδυνος αυτοί οι άνθρωποι να έχουν
πληρώσει περισσότερα. Τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες ασφα-
λισµένοι έχουν επιλέξει αυτήν τη δυνατότητα που έχει δώσει ο
νόµος και είναι µε ασφαλιστική ενηµερότητα και ασφαλιστική ικα-
νότητα όλοι τους. 

Επίσης, έχει δοθεί η δυνατότητα -και αυτή είναι η εντολή, η
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οποία τηρείται στον ΕΦΚΑ- µέχρι να γίνει η εκκαθάριση όλοι να
έχουν ασφαλιστική ενηµερότητα και ικανότητα. 

Δεν υπάρχει, συνεπώς, αυτή η εικόνα που λέτε και δεν υπάρχει
κανένα πρόβληµα. Η εκκαθάριση, έτσι κι αλλιώς, θα γίνει µέσα
στον Μάρτιο και θα επιστραφούν τον Απρίλιο τυχόν διαφορές.
Θα πω λεπτοµέρειες στη δευτερολογία µου. Δεν θα προκύψει
πραγµατική διαφορά και θα εξηγήσω στη δευτερολογία µου το
γιατί. Και τον Ιανουάριο -επειδή ο Ιανουάριος είναι ο µήνας που
πληρώνεται στον Φεβρουάριο- θα υπολογιστεί µε βάση τις ει-
σφορές που θα πρέπει κανείς να καταβάλει, σύµφωνα µε τον
υπολογισµό του ελάχιστου εισοδήµατος που έχει, των εισφορών
από το 2016. Θα τηρηθεί, λοιπόν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πετρόπουλε, αναγνωρί-

ζετε τη φωτογραφία εδώ; Είστε εσείς αυτός;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι µα-
κριά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι µακριά. Θα σας τη στείλω
τώρα. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά.

Πετρόπουλος στον «REAL FM» στις 5 Σεπτεµβρίου του 2017:
«Συµψηφισµός ασφαλιστικών εισφορών. Σε δύο µήνες θα έχει
γίνει ο συµψηφισµός». Τον Νοέµβριο εννοεί. Είµαστε στον Φλε-
βάρη. Γιατί δεν τον έχετε κάνει, έστω και µε τις δικές σας ψευδές
ειδήσεις; Όµως, αν είναι ψευδείς οι ειδήσεις, τις οποίες εσείς δη-
µιουργείτε, πώς να ισχύσουν; 

Είπατε τώρα κάτι ασυνάρτητα πράγµατα, άσχετα µε την ερώ-
τηση. Ξεκινήσατε από το συνέδριο της Βόλβης και φτάσατε να
µας λέτε ότι επιλέγουν κιόλας ασφαλιστικές κλάσεις. Είναι σο-
βαρή συζήτηση από έναν Υπουργό, ο οποίος γνωρίζει ότι δεν
υπάρχει επιλογή, αλλά υπάρχει συγκεκριµένη εισφορά, την
οποία οφείλουν να πληρώσουν όλες οι κατηγορίες; Υπάρχει επι-
λογή από το νόµο Κατρούγκαλου και δεν το ήξερα; Μπορείτε να
µας εξηγήσετε τις επιλογές;

Ακούστε, η ερώτηση είναι συγκεκριµένη: Το 2016 δηλώθηκαν
από τους ελεύθερους επαγγελµατίες λιγότερα εισοδήµατα.
Τώρα, είναι 900.000.000 ή 500.000.000 ή 400.000.000: Πάντως,
δηλώθηκαν πολύ λιγότερα εισοδήµατα. Και αυτό είναι αποτέλε-
σµα του φορολογικού σας και της γενικότερης πολιτικής σας.
Όµως, δεν το εξετάζω αυτό.

Τα λιγότερα εισοδήµατα, λοιπόν, από τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, που αντιστοιχούν σε µικρότερες εισφορές, που προ-
φανώς έπρεπε να έχετε εισπράξει, οδηγούν στην ανάγκη
συµψηφισµού. Αυτόν τον συµψηφισµό, εδώ και έναν χρόνο δεν
τον κάνετε, παρακρατείτε παρανόµως τα παραπάνω ποσά και θα
πρέπει να τα αποδώσετε, µε κάποιον τρόπο. 

Σήµερα, το 2018, µε βάση ποια εισοδήµατα εισπράττετε; Πάλι
του 2016, δηλαδή δύο χρόνια πριν, ενώ έπρεπε, σύµφωνα µε τον
νόµο, να υπολογίζετε εισφορές, βάσει των εισοδηµάτων του
2017. Έτσι δεν είναι;

Θέλουµε, λοιπόν, να µας πείτε πότε συγκεκριµένα θα γίνει
αυτός ο συµψηφισµός. Αναφερθήκατε στον Φεβρουάριο και τον
Μάρτιο. Επίσης, θέλουµε να µας πείτε εάν τα χρήµατα αυτά, που
παρανόµως παρακρατήσατε, θα τα επιστρέψετε εντόκως στους
ανθρώπους;

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κεγ-
κέρογλου, εγώ σας απαντώ πάντα µε ευπρέπεια, χωρίς να σας
καταλογίζω ασυναρτησίες. Μολονότι θα είχα τη δυνατότητα να
αποδείξω τις ασυναρτησίες που λέτε, δεν το κάνω. Μην µιλάτε
έτσι διαρκώς. Εκπροσωπείτε και ένα κόµµα, που υπόσχεται αλ-
λαγή φρασεολογίας, τουλάχιστον. Κρίµα είναι! Αδικείτε µία δυ-

νατότητα, που θέλετε να προσφέρετε στην πολιτική σκηνή. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για την ερώτηση έχεις να πεις τί-

ποτα; Άσε τις σάλτσες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Κεγκέρογλου!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μην µιλάτε
πάντα µε την απρέπεια αυτή. Δεν είναι καλό στο Εθνικό Κοινο-
βούλιο να επιλέγετε πάντα να µιλάτε µε έναν τέτοιο τρόπο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο δικός σου τρόπος είναι ανε-
πίτρεπτος! 

Ούτε το ΚΚΕ έκανε ερώτηση ούτε η Νέα Δηµοκρατία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Κεγκέρογλου!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σχολίασε
προηγουµένως ο κ. Συντυχάκης ότι επιβαρύναµε µε τον ΕΦΚΑ
το λαό. Και εξήγησα µε στοιχεία πια -γιατί αυτά που λέγαµε, απο-
δεικνύονται ότι είναι αληθινά- ότι δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο, διότι
συνολικά οι µη µισθωτοί πληρώνουν 663 εκατοµµύρια λιγότερο
όλη τη χρονιά. Τι να κάνω; Δεν θέλετε να σας ενηµερώνω; 

Και µε την ευκαιρία της ερώτησής σας ενηµερώνω και το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, που πριν λίγο έκανε ένα τέτοιο σχό-
λιο, ότι καλό είναι να εγκαταλειφθεί αυτή η επιχειρηµατολογία
και να καταδείξει το πολιτικό σύστηµα σε όφελος του ελληνικού
λαού, τους κινδύνους που διατρέχει από το πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, που υποσχέθηκε κατάρρευση της κοινωνικής
ασφάλισης, διότι θα παρέχεται η δυνατότητα σε κάθε πολίτη
εφεξής -όταν θα έρθει και εάν έρθει ποτέ στην κυβέρνηση να δε-
σµεύσει τον λαό µε τέτοια βάρη- να επιλέγει ιδιωτική ασφάλιση,
αντί για κοινωνική. 

Αυτό σηµαίνει απόλυτη κατάρρευση των συντάξεων και συν-
τάξεις των 290 ευρώ. Αυτό που λέµε τόσο καιρό ότι θα συµβεί,
είναι γιατί τέτοιο πράγµα προετοιµάζουν εκείνοι για τον ελληνικό
λαό και όχι η δική µας Κυβέρνηση. 

Επιτέλους, µιλήστε γι’ αυτά! Έρχεστε και µου επαναλαµβάνετε
πράγµατα, που απέδειξα σηµείο προς σηµείο και µε νούµερα
αδιάψευστα, ότι δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. 

Όταν εγώ είπα αυτό το πράγµα τον Σεπτέµβριο, δεν ήξερα
ακόµα ότι τελικά δεν προκύπτει πρόβληµα να επισπεύσουµε έναν
συµψηφισµό τότε. Δεν προκύπτει! Και, ξέρετε, στην εφαρµογή
της πολιτικής πρέπει να έχεις την οξυδέρκεια να επιλέγεις τη σω-
στότερη λύση για κάθε πρόβληµα. Εµείς δεν είµαστε δογµατικοί,
να πούµε: «Αυτό είπαµε και δεν µπορούµε να το αλλάξουµε». Θα
αλλάζουµε κάθε φορά που χρειάζεται, ό,τι χρειάζεται, και αυτό
έχουµε υποσχεθεί στον ελληνικό λαό. Τα πάντα θα αλλάζουµε,
ακόµα και αυτά που δεσµευτήκαµε ή επιλέξαµε να εφαρµό-
σουµε, όταν αποδεικνύεται ότι υπάρχει κάτι ακόµη καλύτερο. Συ-
νεχώς θα το κάνουµε. Θα βαρεθείτε να µας βλέπετε να κάνουµε
αλλαγές, αφουγκραζόµενοι τον ελληνικό λαό και τις ανάγκες του
και βλέποντας µε ανοιχτό µάτι τις συνέπειες των εφαρµοζόµενων
πολιτικών. 

Αυτό είναι και το θέµα, που µου θέσατε και έτσι το αντιµετω-
πίζουµε. Δεν προκύπτουν τέτοιες διαφορές που λέτε και όλες οι
δυνατότητες για την καλύτερη εφαρµογή του συστήµατος θα
παρασχεθούν. Και αυτό θα το κάνουµε! Θα το δείτε στην επό-
µενη ερώτηση, που θα µου κάνετε τον Απρίλιο, όπως συνηθίζετε,
για τον έλεγχο, που ορθά επιλέγετε να κάνετε, µε συνεχείς ερω-
τήσεις. Όµως, τον Απρίλιο θα γίνει η επόµενη ερώτηση για το
ίδιο θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ραντεβού τον Απρί-
λιο! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω απουσίας των αρµοδίων
Υπουργών στο εξωτερικό δεν θα συζητηθούν οι εξής επίκαιρες
ερωτήσεις:

Η δεύτερη µε αριθµό 994/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου
Γεωργαντά προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Προβλή-
µατα στη λειτουργία του Τµήµατος Συνοριακής Φύλαξης (Τ.Σ.Φ.)
Παιονίας».

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 979/5-2-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
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τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Άστοχη επέµβαση της ηγεσίας της ΕΛΑΣ σχετικά µε τους
συµµετέχοντες στο συλλαλητήριο».

Η ένατη µε αριθµό 921/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Χρήστου Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Ερωτήµατα σχετικώς µε την υπόθεση πράκτορα βάσει
αποκαλύψεων του Π. Καµµένου».

Δεν θα συζητηθεί, επίσης, η έκτη µε αριθµό 964/1-2-2018 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου
Καµµένου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχε-
τικά µε το ταφικό µνηµείο της Αµφίπολης.

Παράλληλα, δεν θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 974/5-2-2018
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αντωνίου Συρίγου
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Διά-
σωση του ιστορικού Κοιµητηρίου του Αγίου Γεωργίου Ερµούπο-
λης Σύρου».

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 963/31-1-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Σε
νεκρό σηµείο, τρία χρόνια µετά, ο δρόµος “Πάτρα-Πύργος”».

Πάντως, κύριε Κουτσούκο, κάποιες εξαγγελίες έγιναν προχ-
θές.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είστε συνένοχος

των συνεχόµενων ψευδών καταγγελιών, από την ώρα που ανα-
λάβατε την ευθύνη να τις αναφέρετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ είµαι συµµέτο-
χος; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κατά ποίαν έννοια; 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Με την έννοια ότι αναλάβατε την ευ-

θύνη να τις παρουσιάσετε στην Ολοµέλεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ σας είπα προχ-

θές ότι δεν τις έκρινα, δεν έκρινα ακριβώς τι είναι. Σας είπα ότι
έγιναν στο συνέδριο. Αυτό σας είπα, για να το περιλάβετε στην
ερώτησή σας. Τώρα τα υπόλοιπα είναι εκ του περισσού.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όταν κατέθεσα την επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, δεν

είχε µεσολαβήσει η καινούργια εξαγγελία σας, αυτή στην οποία
αναφέρθηκε ο κύριος Πρόεδρος, ότι τα έργα θα ξεκινήσουν το
καλοκαίρι. 

Όµως, αν δούµε την ιστορία των εξαγγελιών σας, θα διαπιστώ-
σουµε ότι από την άνοιξη του 2015, όταν ακυρώσατε ένα δηµο-
πρατηµένο έργο και το κατατµήσατε σε οκτώ εργολαβίες,
δηλώνατε -συγκεκριµένα στις 20-4-2015- ότι µέσα στους επόµε-
νους δύο µήνες ή το πολύ δυόµιση µήνες, δηλαδή µέχρι το τέλος
Ιουνίου και τις αρχές Ιουλίου, θα γίνουν διαγωνισµοί κανονικά και
πως τον Οκτώβρη, Νοέµβρη θα έχουµε και την έγκριση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για το µεγάλο έργο. Αυτά δηλώνατε την
άνοιξη του 2015. Τον Νοέµβρη του 2015 δηλώνατε ότι τα έργα
θα ξεκινήσουν το 2016. Το 2016 στις 29 Αυγούστου δηλώνατε
ότι µέχρι το τέλος του 2016 θα έχουν γίνει οι δηµοπρασίες. 

Έχω τις τοποθετήσεις σας εδώ στον φάκελο. Σας έχω φακε-
λωµένους εδώ. 

Και έναν χρόνο µετά, στις 2-6-2017, λέγατε ότι τελειώνουν
µέσα στο 2017 οι δηµοπρατήσεις και θα κληθούν οι ανάδοχοι να
φέρουν εγγυητικές επιστολές. 

Τώρα πάλι, έναν χρόνο µετά, λέτε ότι ξεκινούν τα έργα µέσα
στο καλοκαίρι. Μπορεί να σας πιστέψει κανείς; Σε ποιους απευ-
θύνεστε, δηλαδή; 

Και εν πάση περιπτώσει, βάλατε τον κ. Τσίπρα στην Πάτρα
προχθές να καταλογίσει ευθύνες στον κ. Σαµαρά για το ότι απεν-
τάχθηκε το έργο και να πει πως µόλις έρθει ο φάκελος από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, θα ξεκινήσουµε. 

Πρώτα-πρώτα, ο κ. Τσίπρας, ως συνήθως -έξις δευτέρα φύσις-
δεν λέει την αλήθεια, διότι το ότι απεντάχθηκε το έργο επί Σα-

µαρά είναι αλήθεια. Όµως, το ότι το έργο δηµοπρατήθηκε µε
Υπουργό τον Χρυσοχοΐδη το φθινόπωρο του 2014 και έληγε η
προθεσµία τον Μάρτη του 2015 και ακυρώσατε τον διαγωνισµό,
δεν το είπε ο κ. Τσίπρας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, µε δεδοµένη όλη αυτή την ανα-

κολουθία τη δική σας, αλλά και πληροφορίες που διέρρευσαν
από τους εκπροσώπους µας στην ΚΕΔΕ, ότι η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή έχει σοβαρές ενστάσεις για την έγκριση του φακέλου, σας
ρωτάµε τι θα γίνει µε το έργο και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα.
Θέλουµε µια απάντηση όσο το δυνατόν τεκµηριωµένη, να µην
γίνει σαν τις προηγούµενες, γιατί δεν θέλω να έρθω µετά από έξι
µήνες και να σας λέω, «Πάλι τα ίδια λέγατε». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν µετράει ο χρόνος, προφανώς, έτσι; 
Να µου επιτρέψει ο συνάδελφος κ. Κουτσούκος, να πω µερικά

πράγµατα για τις αναφορές που έκανε, πριν πάω στην ουσία της
υπόθεσης, γιατί όταν πήγαινε στο σχολείο, του δίδασκαν ότι «η
επανάληψη είναι η µήτηρ πάσης µαθήσεως». Τα έχει ξαναρωτή-
σει αυτά, του έχω απαντήσει, θα τα ξαναπώ, όσον αφορά µερικές
βασικές έννοιες.

Πρώτον, συνεχίζετε να χρησιµοποιείτε τον όρο «κατάτµηση».
Θα ήθελα πραγµατικά να σας ξαναδείξω τι λέει η οδηγία, τι λέει
ο νόµος που ψήφισε και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη στα συγ-
κεκριµένα άρθρα του και για ποιον λόγο το λέει.

Στη νέα οδηγία, λοιπόν, προκρίνεται το να είναι ενιαία τα µε-
γάλα έργα, αλλά να βγαίνουν µε πολλαπλές διαγωνιστικές δια-
δικασίες σε αυτοτελή τµήµατα. Γιατί το έκανε αυτό η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µέσω της οδηγίας 23 και 24; Γιατί παρατήρησε ότι ιδι-
αίτερα στις χώρες του νότου υπήρχε συσσώρευση µεγάλων
έργων στις µεγάλες εταιρείες και ήρθε και είπε ότι, όταν µπορεί
ένα µεγάλο έργο να βγει µε πολλαπλές διαγωνιστικές διαδικα-
σίες σε αυτοτελή τµήµατα, να βγαίνει έτσι. Αυτό, λοιπόν, που
σωστά καταδικάζουµε ως κατάτµηση είναι όταν έβγαιναν διαγω-
νιστικές διαδικασίες «γκρίζες», «µαύρες», τα γνωστά «σαραντα-
πεντάρια» και άλλα, που ήταν µε αναθέσεις, µε πρόχειρους
διαγωνισµούς, µε τέτοιες διαδικασίες. Δεν υπάρχει τέτοιο
πράγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο ακόµα για ενηµε-
ρωθούν όλοι και να έχουµε όλοι τον ίδιο βαθµό ενηµέρωσης.

Και επειδή στο τµήµα Πάτρα – Πύργος έχουµε εφαρµόσει πλή-
ρως την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, θα σας αποδείξω δύο πράγµατα,
κύριε Κουτσούκο, σήµερα: Το πρώτο είναι ότι, αν δεν κάναµε
αυτό ακριβώς που κάναµε, µε την εγκληµατική απένταξή του από
την κυβέρνηση Σαµαρά δεν θα γινόταν ποτέ.

Το δεύτερο είναι τι γινόταν πριν. Εν τάχει: Το 2013 στην ανα-
θεώρηση αποφασίστηκε η εξαίρεση του τµήµατος Πάτρα – Πύρ-
γος - Τσακώνα, όπως γνωρίζετε πολύ καλά. Θα το καταθέσω για
τα Πρακτικά. Άµεση συνέπεια ήταν η απένταξή του από το ΕΣΠΑ.
Πετάξαµε, δηλαδή, το κόκαλο και κρατήσαµε το φιλέτο στην πα-
ραχώρηση το 2013. Το είχατε ψηφίσει αυτό εσείς και απ’ ό,τι
ξέρω, οι Βουλευτές της Ηλείας τότε όλων των πτερύγων, έδωσαν
µάχη για να βγει µετά ως δηµόσιο έργο.

Για να δούµε, λοιπόν, τι κάνατε µε τη µάχη που δώσατε και µε
τον τρόπο που βγήκε αυτό το κοµµάτι του έργου έξω. Το πρώτο
είναι ότι δεν παραδόθηκε, όπως ο υπόλοιπος αυτοκινητόδροµος.
Αν δεν το είχατε απεντάξει, προφανώς θα παραδιδόταν όπως πα-
ραδόθηκε και το τµήµα Κόρινθος – Πάτρα. Πώς πήγατε να το
βγάλετε αυτό το έργο που λέτε «ο διαγωνισµός του φθινοπώρου
του 2014 υπήρχε» κ.λπ.; Η δηµοπράτηση, λοιπόν, θα γινόταν
όπως το είχατε προβλέψει µόνο από εταιρείες έβδοµης τάξης σε
δύο στάδια. Το πρώτο στάδιο ήταν η κατάθεση συµµετοχής και
ο έλεγχός τους και στο δεύτερο στάδιο οι διαγωνιζόµενοι, που
θα γίνονταν δεκτοί θα κατέθεταν οικονοµικές προσφορές. Προ-
ϋπόθεση σε αυτό που είχατε εσείς εγκρίνει ήταν ότι θα ενταχθεί
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το έργο ως συγχρηµατοδοτούµενο από το πρόγραµµα της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Θα σας δώσω τα σχετικά έγγραφα στη συ-
νέχεια για να έχετε και πρόσβαση. 

Οι οικονοµικές προσφορές, λοιπόν, των διαγωνιζόµενων θα
ήταν µε τίµηµα κατ’ αποκοπήν. Το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή, δεν
δεσµευόταν ούτε για ποσότητες ούτε για τον προϋπολογισµό.
Για ποιον λόγο; Σηµειώστε ότι µια εταιρεία, που δεν µετείχε στην
κοινοπραξία κατασκευής της Ολυµπίας Οδού έκανε ασφαλιστικά
µέτρα -θα τα καταθέσω και αυτά- και προφανώς, οι υπόλοιποι
που ήταν µέσα είχαν ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα, γιατί αυτοί
είχαν κάνει τη µελέτη, ήξεραν καλύτερα τις ποσότητες, ήξεραν
καλύτερα το έργο, είχαν πρόσβαση στα πάντα. Εποµένως, στη
συνέχεια θα δούµε αν είχε δίκιο αυτή η εταιρεία, που έκανε
ασφαλιστικά µέτρα και θα σταµατούσε το έργο.

Το έργο, λοιπόν, σταµάτησε, γιατί αν δεν σταµατούσε δικα-
στικά θα µας έπαιρνε πολλά χρόνια. Είχε δίκιο η εταιρεία αυτή;
Για να δούµε. Οι αναλυτικοί προϋπολογισµοί που έγιναν αυτό το
διάστηµα έχουν τριακόσια είκοσι έξι έως τριακόσια εβδοµήντα
έξι άρθρα. Δηλαδή, στο διάστηµα αυτό που λέει ο αγαπητός συ-
νάδελφος έγινε έλεγχος των µελετών, γιατί κάποιες µελέτες δεν
ήταν ολοκληρωµένες, κάποιες άλλες δεν είχαν ποσότητες, κά-
ποιες είχαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τι βρέθηκε, κύριε Κουτσούκο; Βρέθηκαν, τελείως τυχαία, µε-
ρικές δεκάδες εκατοµµύρια παραπάνω. Όταν, δηλαδή, πήγαν να
δηµοπρατηθούν τα έργα µε αναλυτικές τιµές και ποσότητες, για
να µην έχουν πρόβληµα οι διαγωνιστικές διαδικασίες, βρέθηκε
ξαφνικά ότι είχε γίνει µικρότερη εκτίµηση στα αδρανή υλικά, ότι
χρειαζόταν και άλλος χώρος, για να παίρνουµε αδρανή υλικά και
τελείως τυχαία στη συγκεκριµένη περιοχή είχαν σωρευθεί -όπως
γνωρίζετε επίσης, γιατί παρακολουθείτε τι γίνεται στον νοµό- από
καθαρισµό ρεµάτων σε άλλη πλευρά του νοµού µεγάλες ποσό-
τητες αδρανών υλικών, που φτάνουν να κάνουµε όλη την Ολυµ-
πία Οδό.

Αυτά όλα µάλλον οδηγούν στο συµπέρασµα ότι θα δικαιωνό-
ταν η εταιρεία, που κατέθεσε ασφαλιστικά µέτρα και ήθελε να
ρίξει τον διαγωνισµό, αλλά πάµε παρακάτω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφήστε και κάτι για
τη δευτερολογία, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έχω και δευτεροµιλία.

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, θα τα πω στη δευτερολογία µου, για
να µην είµαστε έξω από τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριο Κουτσούκο,
έχετε τον λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Επτά λεπτά, µε την ανοχή του Προ-
εδρείου -και καλώς- και απάντηση δεν πήραµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έχω και άλλα.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Απάντηση αν θα γίνει το έργο και
πότε, δεν πήραµε. Διότι αυτά που είπε τώρα ο κύριος Υπουργός,
για να δικαιολογήσει την ολέθρια απόφαση της Κυβέρνησης να
ακυρώσει το έργο, δεν µας τα είπε τότε, που καθησύχαζε τους
πολίτες. Έχω εδώ τις δηλώσεις του στα Πρακτικά, στις 20-4-
2015, ότι τελειώνουν οι δηµοπρασίες και θα ξεκινήσει το έργο.
Το έχει επαναλάβει από τότε τρεις φορές, µια φορά κάθε χρόνο.

Κύριε Υπουργέ, ότι επιχειρηµατολογήσατε υπέρ µιας εται-
ρείας που θα κάνει προσφυγή…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Α, υπέρ µιας εταιρείας!

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Επιχειρηµατολογήσατε εσείς, παίρ-
νοντας το µέρος µιας εταιρείας.

Ότι ακυρώσατε έναν διαγωνισµό, για να πάρουν µέρος διάφο-
ροι «κουµπάροι» και να πάρει τις τέσσερις πρώτες εργολαβίες ο
γνωστός κ. Καλογρίτσας, είναι γνωστά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να πείτε στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ που διαµαρτύρον-

ται, ότι ο κ. Τσίπρας δεν είναι αµέτοχος του αίµατος που χύνεται
σε αυτόν τον δρόµο µε τα θανατηφόρα ατυχήµατα κάθε εβδο-
µάδα.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που σας αφορά είναι το εξής: Με βάση
όσα εγκληµατικά έχετε πράξει µέχρι σήµερα, τώρα που µιλάµε,
υποθέτουµε ότι εγκρίνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον φάκελο και
ότι δεν ισχύουν όσα ακούσαµε ότι έχει ενστάσεις για τις εκπτώ-
σεις που φτάνουν το 60%, ότι έχει ενστάσεις για την κατάτµηση,
διότι εσείς πρώτα κάνατε την κατάτµηση και µετά ήρθε η οδηγία,
ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο θα εγκρίνει τις συµβάσεις, ότι θα βρει
ο κ. Καλογρίτσας τις εγγυητικές, αυτό δεν µας το λέτε.

Θα υπογραφούν, λοιπόν, οι συµβάσεις και θα ξεκινήσει το
έργο. Εγώ σας λέω το δικό σας σενάριο, που µέχρι τώρα δεν
έχετε την αξιοπιστία να υπερασπιστείτε. Μπορείτε να µας πείτε
πότε θα τελειώσει το έργο; Σαράντα δύο µήνες είναι οι προβλέ-
ψεις των συµβάσεων και εν πάση περιπτώσει, δεν είµαστε και σί-
γουροι ότι οι δεσµεύσεις των εργολάβων ισχύουν, διότι υπάρχει
το γνωστό εννεάµηνο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κατά συνέπεια, όταν θα φτάσουµε στο 2023, το ΕΣΠΑ θα έχει

ολοκληρωθεί. Θα έχει υπερβεί και τον τύπο «ν+2». Άρα, κινδυ-
νεύει και η χρηµατοδότηση του έργου. Αυτά µπορείτε να τα εξη-
γήσετε στους πολίτες;

Επαναλαµβάνω ότι, ακόµα και µε το δικό σας, το καλύτερο σε-
νάριο, που χρεώνεστε τρία χρόνια καθυστέρηση, που χρεώνεστε
την εγκληµατική πράξη της ακύρωσης του έργου, φτάσαµε σή-
µερα εδώ. Μπορείτε να µας πείτε τι θα γίνει το έργο, να το ξέ-
ρουν οι πολίτες; Αυτό είναι το ερώτηµα. Σε αυτά δεν απαντάτε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, να µην µετράει ο χρόνος σας παρακαλώ
στην απάντηση, γιατί µπήκε και ο Κώστας Σκανδαλίδης µέσα
στην Αίθουσα. 

Πρώην σύντροφε, Γιάννη Κουτσούκο, όταν στήνονταν τα καρ-
τέλ των εργολάβων και εµείς τα λέγαµε αυτά, εσείς µας σφάζατε
σαν συνδικαλιστής στο Τεχνικό Επιµελητήριο, στηρίζοντας
όσους στήνανε τα καρτέλ των εργολάβων και των «κουµπάρων»,
επειδή κάνετε ότι δεν µας ξέρετε. Τότε ήσασταν και υπεύθυνος,
αν θυµάµαι καλά, για τις εκλογές του ΤΕΕ. Καλά θυµάµαι γι’ αυτό
όλο που περιγράφετε. 

Πάµε τώρα στο παρακάτω. Πρώτο και σηµαντικό, για να δείτε
την εγκληµατικότατη πράξη που κάνατε βγάζοντας αυτό το
τµήµα έξω από την παραχώρηση. Κι επειδή λαϊκίζετε -κι εγώ τε-
λείωσα το ίδιο σχολείο µε εσάς- το αίµα που πέφτει στο Πάτρα-
Πύργος βαραίνει τα δικά σας χέρια, που βγάλατε το τµήµα. Και
θα εξηγήσω γιατί. Από την στιγµή που το βγάλατε, λοιπόν, ξα-
ναµπήκε στη φάση είτε πηγαίναµε µε έναν διαγωνισµό είτε µε
δύο, στην κρίση των οργάνων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όχι
µε τους όρους του 2006 και του 2007, που το είχε βάλει ο κ. Σου-
φλιάς, µε λάθος στοιχεία, αλλά µε τους όρους του σήµερα. 

Λαϊκίζετε, επίσης, όταν λέτε ότι η οδηγία βγήκε µετά τον δια-
γωνισµό. Όχι. Η οδηγία είχε βγει όταν ψηφίσατε τον νόµο Χατζη-
δάκη και αντί να εναρµονίσετε την ελληνική νοµοθεσία µε τις
νέες οδηγίες, την εναρµονίσατε µε τις παλιές, υπηρετώντας νε-
οφιλελεύθερες λογικές. 

Πάµε τώρα. Τι κάνατε; Ποιο είναι το έγκληµα; Το έγκληµα, λοι-
πόν, είναι ότι, σύµφωνα µε τις νέες προδιαγραφές της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, ένα έργο, ειδικά οδοποιίας, κρίνεται όταν το όριο
ηµερησίως είναι στις είκοσι χιλιάδες οχήµατα η µέση κυκλοφο-
ρία. Κατ’ εξαίρεση για την Ελλάδα είναι στις δεκαπέντε χιλιάδες
οχήµατα. 

Εποµένως, για να καταλάβετε και για ποιον λόγο είναι η καθυ-
στέρηση -γιατί υπάρχει καθυστέρηση- αν σήµερα πηγαίναµε να
κάνουµε τους αυτοκινητόδροµους και να τους αξιολογήσει η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή όλους, το 35% των αυτοκινητοδρόµων θα
µπορούσαν να ενταχθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, αν συµφωνεί και ο συνάδελφος, να έχω την
ανοχή για να συνεννοηθούµε εδώ µέσα και να έχουµε όλοι τον
ίδιο βαθµό ενηµέρωσης. 

Ήρθαν, λοιπόν, κι έγινε από την αρχή µελέτη αξιολόγησης κό-
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στους-οφέλους και αιτιολόγηση αν αυτό το έργο είναι βιώσιµο,
για να το εγκρίνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Οι κυκλοφοριακοί φόρ-
τοι έχουν µειωθεί πάρα πολύ σε σχέση µε αυτό που είχε δηλωθεί
το 2006 και το 2007, το ξέρετε αυτό γιατί και δεν είναι ανάγκη να
το λέµε και επίσηµα πόσο φερέγγυα ήταν τα στοιχεία του 2006
και του 2007 και γι’ αυτό βγήκανε και τµήµατα του φυσικού αντι-
κειµένου των αυτοκινητοδρόµων και στην Ολυµπία και στον Ε65
έξω. Και γι’ αυτό ο Ε65, ταλαιπωρείται η χώρα για να ξεκινήσει,
για τους ίδιους λόγους, για τα εγκλήµατα που έγιναν. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο παρακάτω. Γίνονται οι αιτήσεις χρη-
µατοδότησης και ζητάει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή όλη τη διαδικα-
σία, για να αποδείξει κανείς ότι βγαίνει το έργο µε τις δεκαπέντε
χιλιάδες. Γι’ αυτή τη δουλειά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει τον
φορέα «JASPERS». Ο φορέας «JASPERS» για τις Βρυξέλλες
είναι ο τεχνικός σύµβουλος στον οποίο η Ευρωπαϊκή Ένωση ανα-
θέτει τον έλεγχο των αιτήσεων χρηµατοδότησης. Η οµάδα
«JASPERS» κατά τη διάρκεια του ελέγχου ενηµέρωσε τη Διαχει-
ριστική Αρχή και τη Διεύθυνση Οδικών Υποδοµών του Υπουρ-
γείου -η Διαχειριστική Αρχή είναι στο Υπουργείο Ανάπτυξης, η
άλλη είναι στο Μεταφορών- ότι απαιτείται, σύµφωνα µε την τα-
κτική, που εφαρµοζόταν για τη νέα προγραµµατική περίοδο από
τις υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για όλες τις χώρες για
τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα, να αξιολογηθεί και συµπληρω-
µατικό σενάριο του νέου οδικού άξονα Πάτρα-Πύργος, µε µει-
ωµένα γεωµετρικά χαρακτηριστικά, καθώς και σενάριο
αναβάθµισης του υπάρχοντα άξονα.

Με δύο λόγια, όχι µόνο να αποδείξει τη βιωσιµότητα αυτού
που πηγαίναµε να κάνουµε, δηλαδή αυτοκινητόδροµο µε δύο λω-
ρίδες και ΛΕΑ ανά κατεύθυνση και διάζωµα στη µέση, αλλά να
τρέξει ένα δεύτερο σενάριο -γιατί κατά τη γνώµη τους µπορεί να
µην έβγαινε- που δεν θα ήταν µε διάζωµα στη µέση, αλλά θα ήταν
µία λωρίδα και ΛΕΑ από τη µία µεριά και µία λωρίδα και ΛΕΑ από
την άλλη ή θα ήταν να φτιάξουµε λίγο τον υπάρχοντα δρόµο. 

Αυτό θέλατε για τον δρόµο Πάτρα-Πύργος; Αυτό θέλατε, για
να καταλάβετε τις συνέπειες της απένταξης; 

Όλο αυτό το διάστηµα, λοιπόν, οι υπηρεσίες και του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και του Υπουργείου Υποδοµών έκαναν όλες
αυτές τις µελέτες. Έχουµε την έκθεση «JASPERS» –εδώ είναι,
θα την καταθέσω µαζί µε όλα τα υπόλοιπα- η οποία είναι θετικό-
τατη, εγκρίνει και αξιολογεί πολυκριτηριακά το κόστος-όφελος
του αυτοκινητόδροµου. Μετά από όλη αυτήν την περιπέτεια,
στην οποία εσείς βάλατε τη χώρα, η αίτηση χρηµατοδότησης
έφυγε από το Υπουργείο Οικονοµίας στις 12 Δεκεµβρίου –θα σας
το δώσω και αυτό να το δείτε- και περιµένουµε την απάντηση.
Προσπαθούµε να έχουµε την απάντηση νωρίτερα. Αν δεν απαν-
τήσουν, σύµφωνα µε τις διαδικασίες που έχει η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, µέχρι τις 12 Μαρτίου, θεωρείται εγκεκριµένη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Πάµε, λοιπόν, να δούµε το χρονοδιάγραµµα που αναζητάτε.
Αν δεν έχουµε απαντήσεις –που είναι το χειρότερο σενάριο-
µέχρι τις 12 Μαρτίου µε θετική εισήγηση των τεχνικών συµβού-
λων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αµέσως µετά οι υπηρεσίες θα
κληθούν να καλέσουν τους αναδόχους να φέρουν τις εγγυητικές,
να πάνε οι συµβάσεις στο Ελεγκτικό Συνέδριο και µετά οι ηµε-
ροµηνίες είναι από τον νόµο. Αν δεν µπορεί κάποια εταιρεία να
φέρει τις εγγυητικές, πας στη δεύτερη. Αν δεν µπορεί η δεύτερη,
πας στην τρίτη. Τα ξέρετε αυτά, φαντάζοµαι. 

Ένας πρόσθετος λόγος που υπήρχε καθυστέρηση -γιατί εµείς
τιµούµε τις τοπικές κοινωνίες- ήταν ότι αρκετοί οικισµοί στον
Νοµό Αχαΐας ήθελαν µια εναλλακτική όδευση, την οποία εξετά-
σαµε. Η εναλλακτική όδευση, εκτός από την πολύ µεγάλη χρο-
νική καθυστέρηση, είχε και πολύ µεγάλη οικονοµική επιβάρυνση.
Άρα, πάλι δεν έβγαινε το έργο. Η µία συµβατική λύση, η υπάρ-
χουσα δηλαδή, αυτή που έχει επιλεγεί, είναι στα 90 εκατοµµύρια
ευρώ. Η άλλη χάραξη που ζητούσαν οι κάτοικοι είναι στα 170
εκατοµµύρια ευρώ.

Πάµε να δούµε, όµως, µε βάση αυτά που σας είπα, τι θα γινό-
ταν αν εµείς συνεχίζαµε τον διαγωνισµό µε τις εταιρείες της 7ης
τάξης. Καταλαβαίνετε κι εσείς ότι εκτός του ότι θα έπαιρνε το
έργο, είναι πολύ χαµηλότερες. Δηλαδή, στην Ολυµπία Οδό ήταν

0%! Όπου γίνεται διαγωνισµός µεγάλων έργων, επειδή είναι πε-
ριορισµένος ο ανταγωνισµός, δεν έχεις εκπτώσεις της τάξης του
50%. Όταν πας, λοιπόν, να κάνεις αξιολόγηση της βιωσιµότητας
και έχεις 10% έκπτωση ή 20% έκπτωση, θα παίρναµε ποτέ έγ-
κριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Ποτέ! Όταν συγκρίνεις τη
µελέτη βιωσιµότητας, λες: «Θα δώσω τόσα λεφτά. Ποια λεφτά;
Των διαγωνιστικών διαδικασιών». Αν, λοιπόν, δεν παρουσιάζαµε
τόσο µειωµένο κόστος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ µου,
να το µαζεύουµε λίγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Έχετε απόλυτο δίκιο,
αλλά πρέπει να ενηµερωθεί επίσηµα γι’ αυτά που ήδη ξέρει ο κ.
Κουτσούκος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρετε, επειδή ακο-
λουθεί νοµοσχέδιο και έχουµε Τσικνοπέµπτη, γι’ αυτό πρέπει να
συντοµεύουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Επειδή λασπολογώντας είπατε για µία ακόµη φορά για «κουµ-
πάρους», δεν θα σχολιάσω εγώ τώρα την τρέχουσα επικαιρό-
τητα. Όµως επειδή έχετε το θάρρος, γιατί δεν πάτε σε κάποια
αρχή της δικαιοσύνης να τα καταγγείλετε αυτά; Εµείς επειδή τα
λέτε τώρα εδώ και τρία χρόνια –ήταν και ο διαγωνισµός για τα
κανάλια που θέλατε να υπερασπιστείτε και αυτούς που ήδη είχαν
άδειες- τα πήγαµε εµείς. Θα τα καταθέσω κιόλας. Θα σας δείξω
τι έστειλα εγώ στους ελεγκτές, στην εισαγγελία, παντού. Να πά-
ρετε να ενηµερωθείτε και για τις αποφάσεις που έβγαλε. Αφού
δεν τολµάτε εσείς και ένα µέρος της Νέας Δηµοκρατίας –γιατί
δεν θέλω να τα ισοπεδώνω όλα- τα πήγαµε εµείς. Δεν έχουµε να
φοβηθούµε κάτι. Αν εσείς πιστεύετε ότι είναι κάτι γκρίζο, γιατί
δεν το πηγαίνετε στη δικαιοσύνη και έρχεσθε εδώ πέρα κάθε τρί-
µηνο και πετάτε λάσπη στον ανεµιστήρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κλείνουµε µε
αυτό. Μια και τα έχετε στα χέρια σας, κύριε Υπουργέ, καταθέστε
τα κιόλας στα Πρακτικά, για να τα πάρουν οι συνάδελφοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω όλα τα έγγραφα γι’ αυτά που
είπα. 

Να τα πάρετε να ενηµερωθείτε, κύριε Κουτσούκο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μας είπε για λεφτά, αλλά δεν µας
είπε αν θα γίνει ο δρόµος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα γίνει ο δρόµος, κύριε Κουτσούκο. Θα γίνει. Λυπάµαι
που θα σας απογοητεύσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείσαµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 133ο Δηµοτικό Σχολείο Αθή-
νας. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και ένας εκπαιδευτικός συ-
νοδός τους από το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τέλος θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι επειδή εκ παραδροµής
ο κ. Βαρεµένος δεν έκανε διαγραφή ερωτήσεων, πρέπει να την
κάνω εγώ τώρα.
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Η δεύτερη µε αριθµό 995/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-
δρέα Κατσανιώτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών,  µε θέµα:
«Καταστροφικές συνέπειες από την παράνοµη µετανάστευση
στο λιµάνι της Πάτρας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού. 

Η πέµπτη µε αριθµό 978/5-2-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πει-
ραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εξαίρεση της σκλήρυνσης κατά
πλάκας από τη λίστα ανίατων παθήσεων, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος της κ. Αχτσιόγλου.

Η έβδοµη µε αριθµό 1004/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς την Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τους εργαζόµενους στο πρακτορείο διανοµής Τύπου
«Ευρώπη», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κ. Αχτσιόγλου.

Η ενδέκατη µε αριθµό 930/29-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
µε θέµα: «Εργαζόµενοι της “Ένωσης –Αγροτικός Συνεταιρισµός
Τρικάλων” (ΕΑΣΤ)», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κ.
Αχτσιόγλου.

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 917/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, µε θέµα: «Μέτρα προστασίας και ασφάλειας για τη
ζωή και την υγεία των εργαζοµένων στη ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κ. Αχτσιόγλου.

Την τιµητική σας έχετε. 
Επίσης, η δωδέκατη µε αριθµό 926/26-1-2018 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης  της Ένω-
σης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Εξωτερικών,
µε θέµα: «Εµπιστεύεσθε τον κ. Μάθιου Νίµιτς ως ειδικό διαµεσο-
λαβητή των Ηνωµένων Εθνών για το Σκοπιανό ζήτηµα;», δεν θα
συζητηθεί επειδή απουσιάζει ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Ιωάν-
νης Αµανατίδης. 

Η τέταρτη µε αριθµό 971/2-2-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Εξωτερικών,
µε θέµα: «Περί της Ελληνικής Εθνικής Μειονότητας των Σκο-
πίων», δεν θα συζητηθεί λόγω φόρτου εργασίας ου κ. Κοτζιά.

Τελειώσαµε µε τη διαγραφή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Θέλω να διαµαρτυρηθώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, µε

ελαστικοποίηση του Κανονισµού, ορίστε για ένα λεπτό έχετε τον
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διαµαρτύροµαι, λοιπόν, έντονα για την πρακτική της Υπουρ-

γού Εργασίας. Από την ανάληψη των καθηκόντων της ακολουθεί
µια απαξιωτική στάση απέναντι σε ερωτήσεις που αφορούν τη
βαρβαρότητα που βιώνουν οι εργαζόµενοι στους χώρους δου-
λειάς. Δεν τις απαντά τις ερωτήσεις αυτές. Όµως και στις επί-
καιρες στις οποίες, ενώ υποχρεούται από τον Κανονισµό να
έρθει, δεν έρχεται τις περισσότερες φορές να δώσει απαντήσεις,
επικαλούµενη ανειληµµένες υποχρεώσεις. 

Η ερώτηση που ήταν για σήµερα, αυτή που έχω εγώ, αναβάλ-
λεται για δεύτερη φορά, όπως και οι υπόλοιπες των υπόλοιπων
συντρόφων µου, και αφορά σοβαρά ζητήµατα. Η δική µου ερώ-
τηση αφορά τη µείωση µισθών έως και 40% µε επιχειρησιακή
σύµβαση στην Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Τρικάλων. Η δι-
οίκηση, αξιοποιώντας το αντεργατικό νοµοθετικό πλαίσιο, παρά
τα κέρδη, επέβαλε αυτή την επιχειρησιακή σύµβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όµως κύριε Κα-

τσώτη, µην αναπτύσσετε την ερώτηση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η στάση της Υπουργού να αποφύγει να απαντήσει, δείχνει την

πρόθεση της Κυβέρνησης να συνεχίσει µε αυτό το αντεργατικό
πλαίσιο για τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, ενισχύοντας τις
ενώσεις προσώπων και τις επιχειρησιακές συµβάσεις, τσακίζον-
τας ακόµη περισσότερο τους όρους αµοιβής της εργασίας των
εργαζοµένων.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό
θέλω και εγώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προφανώς θέλετε να
διαµαρτυρηθείτε. Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι επίκαιρες ερωτήσεις γίνονται για να λύνουν άµεσα ζητή-

µατα µε κυβερνητική παρέµβαση. Πάµε στην τέταρτη φορά που
αναβάλλεται η ερώτηση, η οποία αφορά προστασία εργαζοµέ-
νων και ασφάλεια στις συνθήκες δουλειάς στη ναυπηγοεπι-
σκευαστική ζώνη, τη στιγµή που ήδη έχουµε έναν νεκρό και
διακόσια άτοµα υποχρεώθηκαν να δουλέψουν για αποξήλωση
αµιάντου σε ένα πλοίο όταν υπήρχε γνωµάτευση του Κέντρου
«Δηµόκριτος» ότι είναι επικίνδυνο για τη ζωή τους. Πρέπει να
παρθούν µέτρα ασφάλειας και προστασίας. 

Εδώ η κυρία Υπουργός δεν µπορεί να επικαλείται φόρτο ερ-
γασίας. Δηλαδή η απάντηση για να παρθούν µέτρα ασφάλειας
για τους εργαζόµενους δεν είναι µέσα στα καθήκοντά της; Και
διαµαρτυρόµαστε αλλά και καταγγέλλουµε αυτή τη συµπερι-
φορά. Είναι απαράδεκτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατεγράφη η διαµαρ-
τυρία σας.

Προχωράµε στην τελευταία για τον κ. Σπίρτζη ερώτηση. Συγ-
κεκριµένα θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 944/30-1-2018 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λασιθίου της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Πλακιωτάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Εξαίρεση της κατασκευής
του Βορείου Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ) στο Νοµό Λασιθίου».

Κύριε Πλακιωτάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σπίρτζη, νοµίζω ότι όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα συµφω-

νούµε ότι ο Βόρειος Οδικός Άξονας Κρήτης είναι το µεγαλύτερο
αναπτυξιακό έργο σε επίπεδο Κρήτης, ένα έργο ενταγµένο στο
διευρωπαϊκό δίκτυο µαζί µε άλλους οδικούς άξονες της χώρας
και πιστεύω ότι η αντιµετώπιση και η διαχείρισή του θα πρέπει
να είναι ενιαία. Όταν µιλάµε για Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης, εν-
νοούµε από την Κίσσαµο µέχρι τη Σητεία. Συµφωνούµε σ’ αυτό; 

Πάµε, λοιπόν, τώρα να δούµε το ιστορικό του έργου. Πιστεύω
ότι αυτό είναι ένα αναπτυξιακό έργο, το οποίο θα πρέπει να ενώ-
σει τους Κρητικούς και όχι να τους διχάσει, όπως εσείς προσπα-
θείτε, όχι µόνο µε αυτό το ζήτηµα, αλλά και µε άλλου είδους
ζητήµατα στα οποία δεν θέλω να επεκταθώ επί του παρόντος. 

Τι κάνετε, λοιπόν; Στο Αναπτυξιακό Συνέδριο της Κρήτης ο κ.
Τσίπρας ανακοίνωσε ότι θα προχωρήσει η µελέτη στρατηγικού
σχεδιασµού. Αντ’ αυτού τι κάνατε; Προχωρήσατε στην πρόσ-
ληψη τεσσάρων συµβούλων υποτίθεται για να προετοιµάσουν
τις διαδικασίες δηµοπράτησης και παραχώρησης του έργου,
χωρίς όµως να υπάρχει Κτηµατολόγιο, χωρίς να έχουν συντελε-
στεί περιβαλλοντικοί όροι. Δεν υπάρχουν περιβαλλοντικοί όροι.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι για να υπάρξουν περιβαλλοντικοί όροι
χρειάζεται διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες, µε το δασαρ-
χείο, την αρχαιολογία, την περιφέρεια, τους δήµους. Δεν υπάρχει
Κτηµατολόγιο. 

Επίσης, δεν υπάρχει ολοκληρωµένη κυκλοφοριακή µελέτη. Η
µόνη κυκλοφοριακή µελέτη που υπάρχει –να σας ενηµερώσω
εγώ- είναι τον Φεβρουάριο του 2017 σε οκτώ σηµεία στην Κρήτη
για µια εβδοµάδα. Αυτό νοείται κυκλοφοριακή µελέτη; Χωρίς να
υπάρχει χρηµατοδοτικό µοντέλο, χωρίς να υπάρχει συµφωνία
χρηµατοδότησης, εσείς προχωρείτε στην προεπιλογή αναδόχου,
ώστε στη συνέχεια να προχωρήσετε τις διαδικασίες για τη δηµο-
πράτηση του έργου. 

Κύριε Σπίρτζη, εµείς ανεξάρτητα από τη διαδικασία που έχετε
ακολουθήσει µέχρι σήµερα, πιστεύουµε ότι η µελέτη στρατηγι-
κού σχεδιασµού –και νοµίζω ότι σ’ αυτό θα πρέπει να συµφωνή-
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σουµε όλοι- θα πρέπει να προχωρήσει σε κάθε περίπτωση, διότι
η συγκεκριµένη µελέτη θα αποτυπώσει κατ’ αρχάς την κυκλοφο-
ριακή µελέτη. Κυκλοφοριακούς φόρτους χρειάζεται για δώδεκα
µήνες, διότι πρέπει να λάβεις υπ’ όψιν και τις µελλοντικές εξελί-
ξεις, τα µελλοντικά έργα, το αεροδρόµιο του Καστελίου. Εάν
ολοκληρωθεί ο δρόµος µέχρι τη Σητεία, θα πρέπει να λάβεις τον
φόρτο τον συγκεκριµένο, να προσδιορίσεις βασικά γεωµετρικά
χαρακτηριστικά και διατοµή αυτοκινητόδροµου, να χωροθετή-
σεις και να προσδιορίσεις όλον τον άξονα: Αρτηρίες, κόµβους,
παράπλευρα δίκτυα, να υπάρξει µελέτης κόστους-οφέλους και
βέβαια διεύρυνση χρηµατοοικονοµικών µοντέλων. Άρα αυτή
είναι, κύριε Σπίρτζη, η διαδικασία. 

Επιπλέον -και ολοκληρώνω µε τα ζητήµατα του Λασιθίου- θα
ήθελα να σας ενηµερώσω ότι στον Νοµό Λασιθίου τα τελευταία
χρόνια -και ο ίδιος το διαπιστώσατε, διότι λίγες µέρες Υπουργός
ήσασταν και ήρθατε να εγκαινιάσετε το αεροδρόµιο της Σητείας
που ολοκληρώθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση, ένα έργο
30 εκατοµµυρίων ευρώ, ίσως από τα πιο σύγχρονα περιφερειακά
αεροδρόµια της χώρας- τι θέλουµε; Ολοκλήρωση του Βόρειου
Οδικού Άξονα Κρήτης µέχρι τη Σητεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πείτε το ερώτηµα
ποιο είναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Εσείς λέτε, λοιπόν, ότι αποκλείεται
το Λασίθι για λόγους βιωσιµότητας. Θέλουµε µια συγκεκριµένη
απάντηση γι’ αυτό. Το ένα είναι αυτό. 

Δεύτερον, υπάρχει µελέτη µε περιβαλλοντικούς όρους «Καλό
Χωριό-Γέφυρα Φρουζή». Γιατί δεν προχωρείτε στην οριστική µε-
λέτη; 

Τρίτον, αυτήν τη στιγµή είναι σε εξέλιξη µελέτες στον Νοµό
Λασιθίου, οι οποίες είχαν δροµολογηθεί την περίοδο 2007-2009.
Γιατί δεν χρηµατοδοτείτε το υπόλοιπο των µελετών; 

Επειδή σας ακούω, κύριε Σπίρτζη, πολλές φορές συχνά να µι-
λάτε για νέα χάραξη του Βόρειου Οδικού Άξονα -και εδώ θέ-
λουµε µια συγκεκριµένη απάντηση- θα υπάρξει ο Κεντρικός
Άξονας Κρήτης; Πείτε µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην το κάνετε επε-
ρώτηση. Ερώτηση κάνατε. Θα αρχίσει ο κ. Σπίρτζης να απαντά
και θα µιλά επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ σηµαν-
τικό ζήτηµα, γι’ αυτό περιµένουµε συγκεκριµένες απαντήσεις και
τοποθετήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, κλείσατε. 
Κύριε Υπουργέ, άµα θέλετε είστε κοφτός, µην µου το πάτε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πλακιωτάκη, εµείς διαιρούµε την Κρήτη γιατί κάνουµε

τον Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης και φαντάζοµαι -ή έτσι ερµη-
νεύω τουλάχιστον- ότι οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν τον
έκαναν γιατί δεν θέλουν να διαιρέσουν την Κρήτη, διότι δεν
υπάρχει άλλη εξήγηση. 

Το πιθανότερο είναι, δηλαδή, εσείς να είχατε επιλέξει να µην
κάνετε όλα αυτά τα χρόνια ούτε τον Βόρειο Οδικό Άξονα ούτε
το Καστέλι ούτε τα λιµάνια ούτε τίποτα, για να µην διαιρείτε τους
νοµούς της Κρήτης. Το κατάλαβα τώρα. Τώρα καταλαβαίνω γιατί
κάνατε δύο χιλιόµετρα εδώ, τρία παρακάτω, τη µισή γέφυρα στο
Λασίθι µε στατικά προβλήµατα. Τώρα το κατάλαβα. 

Να δούµε λίγο τι βρήκαµε. ΒΟΑΚ: Διάσπαρτες «κουτσουλιές»
σε έναν δρόµο που είχε σχεδιαστεί από τη δεκαετία του 1960,
όπου στα σηµεία που ήταν να γίνει ο δρόµος έχουν γίνει ξενοδο-
χεία, διάφορες δραστηριότητες κ.λπ.. Βρήκαµε σε σαράντα δύο
χιλιόµετρα –όχι σε ενιαίο τµήµα, διάσπαρτα είναι αυτά, δύο χι-
λιόµετρα εδώ, τρία εκεί- αλλού να έχουν γίνει µελέτες, αλλού να
έχουν ανατεθεί, αλλού να µην έχει γίνει τίποτα. Κανείς δεν ήξερε
δύο χρόνια µετά που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση τι γινόταν,
ούτε ο ΟΑΚ που ήταν υπεύθυνος. Κανείς. 

Βρήκαµε -και φαντάζοµαι ότι θα το θυµάστε στα εγκαίνια του

αεροδροµίου που αναφέρατε- ότι δεν υπήρχε πρόβλεψη για τη
σύνδεση του αεροδροµίου. 

Εδώ µπαίνουν ερωτήµατα. Δηλαδή, γίνεται κάπου ένα αερο-
δρόµιο χωρίς δρόµο; Βγάλαµε τώρα το Καστέλι. Προβλέπεται
και η οδοποιία για να πας στο αεροδρόµιο µε σύγχρονο αυτοκι-
νητόδροµο και από τη µια µεριά και από την άλλη και προς τον
βόρειο οδικό άξονα και προς το Λασίθι. Κάνουµε, δηλαδή, ένα
αεροδρόµιο και δεν ξέρουµε εάν θα έχουµε δρόµο. Το αποτέλε-
σµα; Το αποτέλεσµα είναι αυτό το αεροδρόµιο «να µην βγαίνει»,
να µην έχει κίνηση. Βεβαίως δεν έχει κίνηση. Έχει πρόβληµα το
αεροδρόµιο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Να το κλείσουµε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Όχι βέβαια. Σιγά µην το κλείσουµε. Αλίµονο. Θα το αξιο-
ποιήσουµε όπως πρέπει και όταν πρέπει. 

Τι κάναµε, λοιπόν, εµείς, για να είναι απόλυτα κατανοητό: Το
πρώτο είναι ότι κάναµε προγραµµατική σύµβαση µε τον ΟΑΚ –
θα σας την καταθέσω- που έχει να κάνει µε την ολοκληρωµένη
στρατηγική µελέτη. Αν περιµέναµε να κάνει την ολοκληρωµένη
µελέτη για τον ΒΟΑΚ και τους κάθετους άξονες, σε πέντε-έξι
χρόνια θα ξανασυζητούσαµε εδώ πέρα πότε θα βγάλουµε τον
διαγωνισµό του έργου. Είναι, λοιπόν, πολύ πιο συµφέρον για την
Κρήτη και για τον τόπο να «τρέξουµε» το µέρος του βόρειου οδι-
κού άξονα που ενώνει τους τέσσερις νοµούς της Κρήτης -και τον
Άγιο Νικόλαο, άρα δεν είναι εκτός το Λασίθι- που έχουν µελέτες
βιωσιµότητας, που µπορούµε να προχωρήσουµε το έργο, προ-
φανώς όχι στη χάραξη του 1960. Υπάρχουν σηµεία που δεν συµ-
φέρει µε τις δραστηριότητες που έχουν αναπτυχθεί να πας να
γκρεµίσεις ξενοδοχεία και να τα απαλλοτριώσεις. Σε αυτά τα ση-
µεία θα πρέπει να βελτιωθεί η χάραξη που υπήρχε. Παράλληλα,
να τρέξει και η µελέτη στρατηγικού σχεδιασµού που περιλαµβά-
νει και µετά τον Άγιο Νικόλαο µέχρι τη Σητεία και τους κάθετους
άξονες στην Ιεράπετρα, όπως και άλλους κάθετους άξονες,
καθώς και τις επιπτώσεις στην ανάπτυξη της Κρήτης που θα
έχουν και οι κάθετοι άξονες και όλα τα υπόλοιπα. 

Πού φαίνεται αυτό; Στις 26 Ιουλίου 2017 έγινε η προγραµµα-
τική σύµβαση πάλι µε τον ΟΑΚ για τη µελέτη του στρατηγικού
σχεδιασµού του βόρειο οδικού άξονα. Αν δείτε τα στάδια που
έχουµε, έχουµε µέσα -εκτός από το πρώτο στάδιο που είναι το
Χανιά- Άγιος Νικόλαος για να µπει µέσα στο έργο- την κυκλοφο-
ριακή µελέτη για όλο τον ΒΟΑΚ, όχι µόνο για το τµήµα Χανιά-
Άγιος Νικόλαος, αλλά για το τµήµα και µετά τον Άγιο Νικόλαο
και µετά τα Χανιά, για το Καστέλι Χανίων και για τους κάθετους
άξονες. Εµείς, λοιπόν, θα κάνουµε έναν ολοκληρωµένο ΒΟΑΚ. 

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να πω και µερικά άλλα πράγµατα
σε σχέση µε το Λασίθι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να το αφήσουµε για
τη δευτερολογία, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ναι, βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πλακιωτάκη,
έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, δεν πήραµε καµµία απολύτως

απάντηση. Γιατί αποκλείστηκε ο Νοµός Λασιθίου; Ποια είναι η
µελέτη βιωσιµότητας που αποδεικνύει ότι δεν πρέπει να ενταχθεί
ο Νοµός Λασιθίου; Δεν έχετε κανένα στοιχείο. Φέρτε µας εδώ τα
στοιχεία να µας αποδείξετε ότι δεν είναι οικονοµικά βιώσιµο να
ενταχθεί ο Νοµός Λασιθίου. 

Να σας πω, όµως, κάτι, κύριε Υπουργέ; Η συµπεριφορά σας
απέναντι στους Λασιθίωτες είναι και προσβλητική και απαξιωτική
και δεν είναι καθόλου σοβαρή. Όταν µιλάτε για δρόµους Σητεία
- Κάτω Ραχούλα, αυτά να τα πείτε αλλού.

Οι πολίτες του Νοµού Λασιθίου δεν είναι πολίτες β’ κατηγο-
ρίας και έχετε την υποχρέωση ενιαία και αδιαίρετα να αντιµετω-
πίζετε τα ζητήµατα της Κρήτης. Αλλά επειδή δεν έχετε καµµία
απολύτως ολοκληρωµένη µελέτη ή κανέναν σχεδιασµό ή κανένα
χρηµατοδοτικό µοντέλο, προσπαθείτε για µία ακόµη φορά να ρί-
ξετε στάχτη στα µάτια των Κρητικών. Γιατί; Διότι προσπαθείτε,
τάχα µου, χωρίς να έχετε ολοκληρωµένες περιβαλλοντικές µε-
λέτες, χωρίς να έχετε Κτηµατολόγιο, χωρίς να υπάρχει χάραξη.
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Και να σας πω και κάτι; Επειδή µιλάτε για νέες χαράξεις, όλα
τα έργα, οι µελέτες που είναι σε εξέλιξη αυτήν τη στιγµή στον
Νοµό Λασιθίου είναι νέες χαράξεις. Γιατί δεν χρηµατοδοτείτε τις
µελέτες; Δώστε µου µια πολιτική απάντηση γι’ αυτό. Γιατί δεν τις
χρηµατοδοτείτε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ποιες;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Αυτές που είναι σε εξέλιξη. Δεν
γνωρίζετε ότι είναι σε εξέλιξη στον Νοµό Λασιθίου συγκεκριµέ-
νες µελέτες; Γιατί δεν το κάνετε αυτό; Γιατί δεν προχωράτε τη
µελέτη του Καλού Χωριού-Γέφυρα Φρουζή, ένα έργο που αν δεν
προχωρήσει το έργο Πάνορµου-Εξάντα στο Ρέθυµνο 50 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, θα µπορούσε κάλλιστα να χρηµατοδοτήσει το συγ-
κεκριµένο έργο, το οποίο παρεµπιπτόντως έχει τη σύµφωνη
γνώµη και του Δηµοτικού και του Περιφερειακού Συµβουλίου;
Γιατί δεν τα κάνετε όλα αυτά και µας λέτε, τάχα µου, ότι θα εν-
ταχθεί σε δεύτερη φάση; «Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι». Ξέ-
ρετε, κύριε Σπίρτζη, τα λόγια είναι ωραία. Οι πράξεις το δείχνουν.

Εγώ σας ερωτώ ευθέως: Εάν η καταγωγή σας ήταν από τον
Νοµό Λασιθίου, θα υπήρχαν προβλήµατα βιωσιµότητας, χρηµα-
τοδότησης ή ολοκλήρωσης του έργου; Ξέρετε, φαίνεται εσείς
έχετε συνηθίσει να κινείστε στην Αθήνα µόνο και δεν γνωρίζετε
ότι το συγκεκριµένο έργο για τους πολίτες του Νοµού Λασιθίου
είναι έργο πνοής. Παρ’ όλα αυτά, εµείς περιµένουµε συγκεκρι-
µένες απαντήσεις, συγκεκριµένες δεσµεύσεις, συγκεκριµένα
χρονοδιαγράµµατα. Όλα τα άλλα είναι «άλλα λόγια να αγαπιό-
µαστε», απλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ακούστε, κύριε Πλακιωτάκη, πώς έχετε τιµήσει τους Λασι-
θιώτες. Αν ήµουν Λασιθιώτης, δηλαδή, αλλά και τώρα που δεν
είµαι -έχω όµως ιδιαίτερες φιλίες στο Λασίθι- θα σας πω πώς δια-
χρονικά η παράταξή σας τίµησε τους Λασιθιώτες. Ακούστε.

Καµµία ωριµότητα στις µελέτες. Βγάλατε µια γέφυρα, χρόνια
τώρα, και καταφέρατε να κάνετε τη µισή γέφυρα και η µισή είχε
στατικά προβλήµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Την ολοκληρώσατε εσείς τρία χρό-
νια τώρα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Σας παρακαλώ πολύ. Να δείτε πώς τιµήσατε το Λασίθι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Δεν την ολοκληρώσατε. Ήσασταν
ανίκανοι να την ολοκληρώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πλακιωτάκη,
µην κάνουµε τώρα διάλογο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Αφήστε. Εµείς είµαστε ανίκανοι. Δεν τελειώσαµε ούτε
έργα ούτε τίποτα. Ευτυχώς που υπήρχατε εσείς και τα τελει-
ώνατε όλα. Κρίνεται από τον ελληνικό λαό και από τους πολίτες
η αξιοπιστία µας και η αποτελεσµατικότητά µας.

Να δούµε τώρα πώς εσείς τιµήσατε τους Λασιθιώτες και τον
λαό της Κρήτης. Κατασκευάσατε φράγµατα που είναι τρύπια. Χά-
νουν νερό. Το ξέρετε κι αυτό. Κατασκευάσατε φράγµατα χωρίς
τα δίκτυα. Το ξέρετε κι αυτό. Κατασκευάσατε αεροδρόµια χωρίς
να έχουν δρόµο να πάµε.

Ας δούµε τώρα ποιος τιµά τους Λασιθιώτες. Φαντάζοµαι ότι
θα έχετε πάει κάποια βόλτα, έστω να πιείτε έναν καφέ, στην Ιε-
ράπετρα. Αν πάτε εκεί, για να δείτε πόσο τους έχετε τιµήσει, δεν
θα σας πουν για τον δρόµο. Θα σας πουν ότι τριάντα χρόνια πα-
ρακαλούν οι άνθρωποι να γίνει µια συντήρηση, ένας νέος αγω-
γός ύδρευσης για να µην χάσουν τα θερµοκήπια και τη
λειτουργία τους. Ούτε αυτό δεν κάνατε. Πήγατε και ζητήσατε και
συζητήσατε για το οροπέδιο να γίνουν δίκτυα ως αντισταθµιστικό
του µεγάλου φράγµατος, αλλά ούτε αυτό το κάνατε που είστε
εντάξει και τιµάτε τον λόγο σας. Ως κυβέρνηση εννοώ, όχι εσείς
προσωπικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Εσείς το υποσχεθήκατε, ο κ. Τσί-
πρας, ότι θα ενταχθεί στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πλακιωτάκη, εµείς βρήκαµε δυστυχώς µία Κρήτη
που την είχατε αφήσει στη µέση της Αφρικής. Εκεί την είχατε

αφήσει. Στη Σαχάρα την είχατε αφήσει από άποψη υποδοµών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Κι εσείς τα κάνατε τέλεια!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Εµείς βγάλαµε το αεροδρόµιο του Καστελίου µετά από δε-
καπέντε χρόνια, βγάζουµε τον ΒΟΑΚ, κάνουµε τα
εγγειοβελτιωτικά έργα που χρειάζονται για τα έργα ύδρευσης-
άρδευσης, αλλά δεν είµαστε Χουντίνι. Με µαγικό ραβδί δεν γί-
νονται αυτά. Τα είπαµε στον λαό της Κρήτης.

Επειδή είπατε και διάφορα άλλα, να σας πω τι κάνουµε για το
άµεσο µέλλον. Το αρδευτικό δίκτυο της λιµνοδεξαµενής του
Αγίου Γεωργίου στο οροπέδιο Λασιθίου -αυτό το είχατε τάξει
εδώ και πενήντα-εξήντα χρόνια-, τις µελέτες συµπληρωµατικών
έργων για τον ταµιευτήρα Μπραµιάνου και τα αντιπληµµυρικά
έργα Λυγιάς και Φράγµατος Μύρτου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ούτε καν ξέρετε να τα διαβάσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μπραµιανού, συγγνώµη. Μακάρι να κάνουµε λάθος στους
τίτλους και να κάνουµε τα έργα. Χίλια συγγνώµη, αλλά εµείς
αυτό κάνουµε. Όσο για τις µελέτες που λέτε, τρέχουν από την
υπηρεσία. Δεν έχει σταµατήσει καµµία. Και το τµήµα Νεάπολη -
Άγιος Νικόλαος που είναι 14 χιλιόµετρα και το τµήµα Καλό Χωριό
- Φρουζή που είναι 5,7 χιλιόµετρα και η γέφυρα Φρουζή- Παχιά
Άµµος που είναι 7 χιλιόµετρα και το τµήµα Καβούσι - Αυχένας
Αγκαθιάς που είναι 22 χιλιόµετρα και το τµήµα Παχιά Άµµος - Ιε-
ράπετρα που είναι 14 χιλιόµετρα και το τµήµα Ιεράπετρα - Μύρ-
τος που είναι 15,6 χιλιόµετρα. Και φυσικά έχει µπει στην τελική
ευθεία και ολοκληρώνεται η περίφηµη γέφυρα Χαµεζίου, αυτή η
«Ακρόπολη» των δηµοσίων έργων. 

Είναι πραγµατικά διεθνής πρωτοτυπία όταν κάνεις µια γέφυρα
να κάνεις τη µισή µετά από δέκα χρόνια και να έχει και στατικό
πρόβληµα. Συγχαρητήρια για την αποτελεσµατικότητα που είχαν
οι προηγούµενες Κυβερνήσεις, για το νοιάξιµο που είχατε για το
Λασίθι και την Κρήτη συνολικά και συγγνώµη που δεν θα σας
ακολουθήσουµε σε αυτήν την πολιτική τακτική των τελευταίων
πενήντα χρόνων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1003/6-2-2018 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, µε θέµα: «Σε απόγνωση χιλιάδες εποχικοί εργαζόµε-
νοι στη Ρόδο, χωρίς επίδοµα ανεργίας».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αντωνοπούλου.

Κύριε Κατσώτη έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι όντως σε απόγνωση χιλιάδες ξενοδοχοϋπάλληλοι και

εποχικοί εργαζόµενοι στη Ρόδο. Στερούνται το επίδοµα ανεργίας
και παραµένει άγνωστο πότε θα τους καταβληθεί, παρ’ όλο που
είναι δικαιούχοι και έχουν καταθέσει όλα τα δικαιολογητικά έγ-
καιρα. Όσοι άνεργοι κατέθεσαν τα δικαιολογητικά τους µέσα
στον Δεκέµβριο και παρ’ όλο που έχουν προγραµµατισµένη πα-
ρουσία µέσα στον Ιανουάριο, η υπηρεσία του ΟΑΕΔ τούς διώχνει
και τους λέει να επιστρέψουν τον Φλεβάρη, που σηµαίνει ότι
µέχρι τότε δεν πρόκειται να πληρωθούν.

Τη ίδια απαράδεκτη κατάσταση καθυστέρησης αντιµετώπισαν
και πέρυσι οι εργαζόµενοι στη λεγόµενη βαριά βιοµηχανία του
τόπου, στον τουρισµό, που αποδίδει εκατοµµύρια κέρδη στις επι-
χειρήσεις του τουρισµού. Για τους εργαζόµενους το αποτέλεσµα
ήταν οι συνθήκες γαλέρας, η χειροτέρευση όλων των όρων αµοι-
βής εργασίας, µε δεκαέξι µορφές ελαστικής εργασίας που µέχρι
στιγµής υλοποιούνται σε αυτόν τον χώρο. Επίσης, το καλοκαίρι
εντατικοποιείται η δουλειά, ξεζουµίζονται στην κυριολεξία, και
τον χειµώνα αντιµετωπίζουν αυτήν την κατάσταση.

Στο Υπουργείο είναι γνωστή η υποστελέχωση του ΟΑΕΔ, την
οποία βρίσκει κάθε φορά πρόφαση για την καθυστέρηση της κα-
ταβολής των επιδοµάτων. Αδιαφορεί πλήρως και συνειδητά για
τη λύση του προβλήµατος.

Δεν µπορεί να χαρακτηριστεί αλλιώς, κυρία Υπουργέ. Είναι
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πρόκληση για τους εργαζόµενους να δηµοσιεύετε λίστες τουρι-
στικών µονάδων, που επιδοτούνται µε δεκάδες εκατοµµύρια
ευρώ για να επεκτείνουν και να εκσυγχρονίσουν τις εγκαταστά-
σεις τους, ενώ έχουν θησαυρίσει από την άγρια εκµετάλλευση
των εργαζοµένων τους και αντίστοιχα από τους εργαζόµενους
να στερείτε τη δυνατότητα επιβίωσης των οικογενειών τους, κα-
θυστερώντας και τα τελευταία ψίχουλα.

Σας ρωτάµε τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε, ώστε χωρίς καµ-
µία άλλη καθυστέρηση να καταβληθούν τα επιδόµατα των ανέρ-
γων, που διατηρείτε έτσι και αλλιώς σε απαράδεκτα χαµηλά
επίπεδα για να ενισχύετε τους επιχειρηµατικούς οµίλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κατσώτη, να ξεκινήσω την απάντηση µου -επειδή ανα-
φερθήκατε και στην περσινή µας κουβέντα- µε το πού βρισκόµα-
στε φέτος σε σχέση µε το πέρυσι. Είχατε κάνει ερωτήσεις για
διάφορα νησιά τότε. Σήµερα: Ζάκυνθος από εξίµισι χιλιάδες αι-
τήσεις, υπολείπονται διακόσιες πενήντα. Κεφαλονιά: Έχουν ολο-
κληρωθεί όλες. Κέρκυρα: Έχουν ολοκληρωθεί όλες, τέσσερις
και έντεκα χιλιάδες αιτήσεις αντιστοίχως. Άρα εδώ καµµία καθυ-
στέρηση. 

Να έλθουµε, λοιπόν, στη Ρόδο. Οι αιτήσεις που υποβλήθηκαν
συνολικά είναι δεκατρείς χιλιάδες τριακόσιες τριάντα επτά. Όσες
είχαν υποβληθεί µέχρι και περίπου τα µέσα Νοεµβρίου, δηλαδή
πριν από τα Χριστούγεννα, είχαν ολοκληρωθεί και διευθετηθεί. 

Πού βρισκόµαστε σήµερα; Από τις δεκατρείς χιλιάδες τριακό-
σιες τριάντα επτά αιτήσεις εκκρεµούν πράγµατι οι δυόµισι χιλιά-
δες. Μέσα στην εβδοµάδα που έρχεται, ακριβώς επειδή έχει
ενισχυθεί το συγκεκριµένο ΚΠΑ µε τρεις παραπάνω υπαλλήλους
για να µπορέσουν να το διευθετήσουν, θα έχουν ολοκληρωθεί οι
διαδικασίες και µέχρι τα τέλη του µήνα θα έχουν ολοκληρωθεί
όλες οι πληρωµές. 

Είναι γεγονός -και σε αυτό θα συµφωνήσω µαζί σας- ότι αυτό
που έχει συµβεί, όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι ότι ο τουριστικός
τοµέας έχει δει πολύ µεγάλη αύξηση τα τελευταία χρόνια. Έτσι,
για τα εποχιακά επιδόµατα έχουµε µια αύξηση στο 30% και 40%
σε ορισµένα νησιά τα τελευταία δύο χρόνια. Καταβάλλεται κάθε
προσπάθεια. Ξέρουµε τα ελλείµµατα που έχει ο ΟΑΕΔ. 

Εµείς επιµένουµε ότι υπάρχουν δηµόσιοι φορείς που είναι υπο-
στελεχωµένοι και σταδιακά προχωράµε σε εκείνες τις ανακατα-
τάξεις και τις τοποθετήσεις, ώστε πραγµατικά να µπορεί ο ΟΑΕΔ
να βρίσκεται στην υπηρεσία των ανέργων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, δεν διαφωνώ ότι

όντως σε άλλες περιοχές έχουν ολοκληρωθεί ή τείνουν να ολο-
κληρωθούν οι καταβολές των επιδοµάτων αυτών στους εργαζό-
µενους. 

Ωστόσο, αυτή η καθυστέρηση, την οποία δικαιολογείτε λόγω
της αύξησης –όπως λέτε- του τουρισµού αλλά και των εποχιακών
επιδοµάτων, δεν µπορεί να ικανοποιήσει αυτούς που µας ακούνε
σήµερα. Έχουν ήδη σταµατήσει τη δουλειά τους από τον Σε-
πτέµβριο, τον Οκτώβριο ή τον Νοέµβριο. Τώρα είναι Φεβρουά-
ριος και αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν µία στήριξη. Οι αποδοχές
τους, όπως έχουµε πει πολλές φορές εδώ, είναι στα όρια της
φτώχειας, δηλαδή παίρνουν 586 ευρώ µεικτά. Αυτά δίνουν οι ερ-
γοδότες στον τουρισµό, ενώ εδώ έχουµε ζαλιστεί από τους εκα-
τοµµύρια τουρίστες και από τα δισεκατοµµύρια που ρέουν στη
χώρα. 

Παρά το ότι υπάρχει σύµβαση, δεν υλοποιείται. Έχουν διαλύ-
σει τις ενώσεις τους. Δεν εφαρµόζονται οι συµβάσεις. Είναι ένα
άλλο θέµα για το οποίο η Κυβέρνηση πρέπει να απολογείται ει-
δικά στους εργαζόµενους, γιατί δεν επαναφέρει τις συµβάσεις,
την υποχρεωτικότητα, την ευνοϊκότερη ρύθµιση και όλα αυτά,
ώστε πράγµατι οι εργαζόµενοι να αµείβονται µε τους όρους που
πρέπει να αµείβονται. 

Δεν µπορεί, κυρία Υπουργέ, να είµαστε στον Φεβρουάριο και

να µην έχει αποδοθεί το επίδοµα ανεργίας. Με αυτό ζούνε. Στη
Ρόδο δεν υπάρχει σπίτι που να µην έχει έναν ή δύο εργαζόµε-
νους στους τουρισµό. Αυτοί πώς θα ζήσουν; Αυτοί οι δύο χιλιά-
δες πεντακόσιοι πενήντα που ακόµα εκκρεµούν –όπως λέτε- δεν
είναι λίγοι. Είναι πάρα πολλοί. Ξέρετε πόσο είναι αυτό το επίδοµα
ανεργίας που έχουν πάρει και οι άλλοι. Έχει µειωθεί κατακόρυφα
στα 360 ευρώ. Δεν έχετε κάνει καµµία νύξη ή καµµία σκέψη για
το αν θα το αυξήσετε ή όχι, αν θα αυξήσετε τη διάρκειά του ή
όχι. 

Αντίθετα, βλέπουµε εδώ µια πολιτική η οποία στηρίζει προ-
γράµµατα επιδότησης της εργασίας και της ασφάλισης. Πού;
Στον τουρισµό! Προγράµµατα επιδότησης της ασφάλισης και
της εργασίας στον τουρισµό! Δηλαδή, αν εδώ που πάει καλά ο
τουρισµός –όπως λέτε- εσείς δίνετε αφειδώς δισεκατοµµύρια
ευρώ στους επιχειρηµατικούς οµίλους, τι πρέπει να γίνει σε άλ-
λους κλάδους; Για να κάνουν τι; Να έχουν απλήρωτη εργασία!
Είστε ακριβοί στα πίτουρα και φτηνοί στο σιτάρι. Δηλαδή, εδώ
οι εργαζόµενοι µένουν χωρίς επίδοµα ανεργίας και δίνετε αφει-
δώς δισεκατοµµύρια ευρώ στη λογική της ενεργού στήριξης της
απασχόλησης. 

Εµείς αυτά τα καταγγέλλουµε και θεωρούµε ότι πρέπει να πά-
ρετε άµεσα µέτρα, προκειµένου να τελειώσει σύντοµα αυτή η
ιστορία µε την καταβολή των επιδοµάτων ανεργίας σε όλους
όσοι το δικαιούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύρια Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Είναι κατανοητό ότι σε αυτά που είπατε παραβλέπετε την ενδυ-
νάµωση και τους ελέγχους που κάνει ο ΣΕΠΕ. Δεν αναφέρεστε
σε θετικές ρυθµίσεις στις οποίες έχει προχωρήσει το Υπουργείο
Εργασίας, ώστε οι εργαζόµενοι οι οποίοι δεν αµείβονται στην
ώρα τους να µπορούν να διεκδικούν τα δικαιώµατά τους, και µια
σειρά από άλλες ρυθµίσεις. 

Επαναλάβατε το ίδιο ζήτηµα που θέσατε στην ερώτησή σας.
Θα επαναλάβω, λοιπόν, κι εγώ την απάντησή µου, κύριε Κα-
τσώτη. 

Έχουµε επισπεύσει φέτος τις διαδικασίες. Γι’  αυτό στην πλει-
οψηφία τους οι εποχικοί άνεργοι έχουν ήδη δει το δικαίωµά τους
στην πρόσβαση του επιδόµατος να υλοποιείται. Επαναλαµβάνω
ότι για τη Ρόδο βρισκόµαστε τώρα στον Φεβρουάριο µήνα. Όσες
αιτήσεις είχαν υποβληθεί µέχρι και τις αρχές Νοεµβρίου –νοµίζω
ότι ήταν 5 ή 10 Νοεµβρίου- είχαν όλες διεκπεραιωθεί µαζί µε το
επίδοµα Χριστουγέννων. Είχε δοθεί η προκαταβολή πριν από τα
Χριστούγεννα. Είχαν γίνει πάνω από δεκατρείς χιλιάδες αιτήσεις.
Οι αιτήσεις που εκκρεµούν, που είναι περίπου δυόµισι χιλιάδες,
εντός της εβδοµάδας διεκπεραιώνονται και µέχρι το τέλος του
µήνα θα έχουν καταβληθεί όλα τα επιδόµατα που δικαιούνται οι
εργαζόµενοι.

Κατά τα λοιπά επιφυλάσσοµαι σε µια άλλη ερώτηση που πιθα-
νόν να καταθέσετε να απαντήσουµε για υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και τους
δύο, γιατί ήσασταν πολύ συνεπείς στον χρόνο. 

Θα συζητηθεί η δέκατη µε αριθµό 929/29-1-2008 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Ηγουµενίδη προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Άµεση επίλυση ζητήµατος που αφορά
µακροχρόνια ανέργους».

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, εδώ και ένα χρονικό διάστηµα ένας µεγάλος

αριθµός µακροχρόνια ανέργων βρίσκεται αντιµέτωπος µε ένα
παράδοξο και γραφειοκρατικό ζήτηµα. Για λόγους λαθεµένης
ενηµέρωσης, κατά τη γνώµη µου, και σε αρκετές περιπτώσεις
και µε ευθύνη του Κέντρου Επαγγελµατικής Κατάρτισης αρκετοί
µακροχρόνια άνεργοι, ενώ ανήκουν αποδεδειγµένα στην κατη-
γορία αυτή -των µακροχρόνια ανέργων- δεν κατέθεσαν έγκαιρα
την απαιτούµενη βεβαίωση στον ΟΑΕΔ, µε αποτέλεσµα να κιν-
δυνεύουν να µην καταχωρούνται στην κατηγορία των µακροχρό-
νια ανέργων. 

4816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Έφτασε στα χέρια µου µια λίστα από την Κρήτη την οποία υπο-
γράφουν περίπου τριάντα άτοµα. Δεν θα την καταθέσω για λό-
γους προσωπικών δεδοµένων αυτών των ανθρώπων. Οι
άνθρωποι αυτοί σήµερα τρόπον τινά είναι όµηροι αυτού του πα-
ραδόξου: να είναι µακροχρόνια άνεργοι και ξαφνικά να κινδυ-
νεύουν να χαρακτηριστούν νεοεισερχόµενοι στην ανεργία. Ένας
αριθµός µάλιστα απ’ αυτούς δεν γνωρίζει αν πρέπει να συµπλη-
ρώσει εκ νέου νέα αίτηση για έκδοση νέας κάρτας, µε ρίσκο να
µην αναγνωρίζονται οι ίδιοι στα µητρώα του ΟΑΕΔ ως µακροχρό-
νια άνεργοι, παρά το ότι είναι άνεργοι για διάστηµα πάνω από
δώδεκα µήνες και για ορισµένους απ’ αυτούς το διάστηµα είναι
και έτη. 

Κατά τη γνώµη µου, κύριε Πρόεδρε, η σηµερινή Κυβέρνηση
έχει έµπρακτα και ουσιαστικά αποδείξει ότι στέκεται στο πλευρό
ευαίσθητων και ευάλωτων κοινωνικών οµάδων. Πέρα από τη συ-
νολική παρέµβαση της Κυβέρνησης και το Υπουργείο Εργασίας,
κατά τη γνώµη µου, κάνει µια συστηµατική προσπάθεια οριστικής
επίλυσης τέτοιων ζητηµάτων που αφορούν στην καθηµερινότητα
των πολιτών. 

Πιστεύω, κυρία Υπουργέ, ότι δεν είναι δυνατόν µακροχρόνια
άνεργοι να µην αναγνωρίζονται ως τέτοιοι.

Θα ήθελα, αν µπορείτε, να µας πείτε µε ποιο τρόπο το Υπουρ-
γείο σκέφτεται να δώσει λύση σ’ αυτό το πραγµατικά παράδοξο
και γραφειοκρατικό πρόβληµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Υπουρ-

γέ.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ.

Κύριε Ηγουµενίδη, το πρόβληµα στο οποίο αναφερθήκατε
είναι γνωστό στο Υπουργείο µας και στον ΟΑΕΔ. Μάλιστα, έχω
απαντήσει σε παρόµοια ερώτηση η οποία έχει τεθεί.

Ας τα πάρουµε, λοιπόν, τα πράγµατα µε τη σειρά τους: Από
τον Νοέµβριο έχουµε ήδη ετοιµάσει νοµοθετική ρύθµιση, η οποία
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας που έχει
κατατεθεί από τον συνάδελφό µου, τον κ. Πετρόπουλο, στις 6
Φεβρουαρίου. Η νοµοθετική αυτή ρύθµιση, λοιπόν, θα ενταχθεί
σε αυτόν τον νόµο, οπότε θα λήξουν και όλα αυτά τα θέµατα στα
οποία αναφέρεστε.

Νοµίζω, όµως, ότι είναι σωστό να ενηµερώσουµε το Σώµα τι
ακριβώς κάναµε από την ώρα που αντιληφθήκαµε ότι υπήρχε ένα
πρόβληµα. 

Τον Μάρτιο του 2017 ο ΟΑΕΔ εξέδωσε ερµηνευτική εγκύκλιο
για τις λεπτοµέρειες της εφαρµογής του ν.4430 στον οποίο συµ-
περιλαµβάνονται οι διατάξεις στις οποίες αναφέρεστε και συζη-
τούµε. Η εγκύκλιος αυτή αναρτήθηκε τότε στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»,
διακινήθηκε σε όλο το δίκτυο των υποκαταστηµάτων του ΟΑΕΔ
και στο τηλεφωνικό κέντρο. Άρα οι πολίτες ενηµερώνονται πη-
γαίνοντας στον ΟΑΕΔ, µπαίνοντας στον ιστότοπο του ΟΑΕΔ ή
παίρνοντας τηλέφωνο. 

Επίσης, τον ίδιο µήνα δηµοσιεύτηκε στην ιστοσελίδα του
ΟΑΕΔ δελτίο Τύπου το οποίο περιείχε την πληροφορία για κάθε
χρήστη, αλλά επίσης ενηµέρωνε και έδινε οδηγίες στα κέντρα τα
οποία προσφέρουν αυτές τις υπηρεσίες κατάρτισης για το ποια
είναι η υποχρέωσή τους, να ενηµερώνουν, δηλαδή, τους ενδια-
φερόµενους, τους πολίτες, έτσι ώστε να µην χάνουν την κάρτα
ανεργίας τους και να µην διακόπτονται τα δικαιώµατα που έχουν,
είτε είναι η συνέχιση του επιδόµατος όταν τελειώσουν αυτό το
πρόγραµµα, είτε οι µήνες τους οποίους προσθέτουµε κατά τη
διάρκεια συµµετοχής τους σε αυτά τα προγράµµατα κ.λπ. 

Τώρα ήρθε στην αντίληψή µας ότι, παρ’ όλες αυτές τις θετικές
κινήσεις, ρυθµίσεις, οδηγίες, ενηµέρωση που κάναµε, υπήρχαν
κάποιοι άνεργοι οι οποίοι δεν είχαν έγκαιρη ενηµέρωση. Για τον
λόγο αυτό, ο τρόπος που τώρα διευθετούµε αυτό το θέµα έχει
ως εξής: 

Από την ώρα που κάποιος είναι άνεργος και εντάσσεται σε ένα
πρόγραµµα, είτε είναι σε ένα ΙΕΚ είτε είναι σε πρόγραµµα συνε-
χιζόµενης επαγγελµατικής κατάρτισης µικρής διάρκειας, έχει πε-
ριθώριο εξήντα µέρες. Μέσα σε αυτές τις εξήντα µέρες, αν τις
µετρήσουµε σωστά, συµπεριλαµβάνεται το χρονικό διάστηµα

που κάθε άνεργος πρέπει να επιστρέφει στον ΟΑΕΔ διαδικτυακά
ή διά ζώσης για να ανανεώνει την κάρτα ανεργίας του. Μέσα σε
αυτό το χρονικό διάστηµα, λοιπόν, θα δίνεται το περιθώριο -δη-
λαδή δεν υπάρχει η υποχρεωτικότητα, πλέον, να το καταθέσει
πριν εγγραφεί σε ένα πρόγραµµα ούτε δέκα µέρες αφού εγγρα-
φεί ούτε είκοσι µέρες- συγκεκριµένα, δίνεται όλη η χρονική διάρ-
κεια µέχρι την επόµενη φορά που θα κάνει ανανέωση της κάρτας
ανεργίας του. 

Όσον αφορά στους µακροχρόνια ανέργους, φυσικά, αυτό που
θα ισχύσει είναι ότι αναδροµικά θα συνεχίσουν να έχουν το δι-
καίωµα -αν τους έχει διακοπεί και υποχρεώθηκαν να πάνε να βγά-
λουν καινούργια κάρτα ανεργίας- να επανέλθουν στους µήνες
και στο καθεστώς της µακροχρόνιας ανεργίας που ίσχυε µέχρι
την ένταξή τους σε ένα καινούργιο πρόγραµµα και θα επανέλ-
θουν όλα τα δικαιώµατα που συνακολουθούν τη µακροχρόνια
ανεργία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ,

για τις απαντήσεις σας. 
Πέρα από το γεγονός ότι οι άνεργοι το πρώτο που θέλουν είναι

δουλειά –και φαντάζοµαι συµφωνούµε σε αυτό- νοµίζω ότι και οι
άνθρωποι που ενδιαφέρονται άκουσαν µε µια ανακούφιση τις
απαντήσεις σας σήµερα. Οφείλω να οµολογήσω ότι έτσι καλύ-
πτεται από το Υπουργείο ένα σηµαντικό θέµα. 

Το θέµα αυτό έχει πάρα πολλές πλευρές. Επιτρέψτε µου να
αναφέρω µια άλλη πλευρά, που επίσης έφτασε στο γραφείο µου
αυτές τις µέρες: Υπάρχει µακροχρόνια άνεργη από το Ηράκλειο
της Κρήτης, η οποία περίµενε πώς και πώς να ενταχθεί στον νέο
νόµο που ψηφίσαµε για το δοµηµένο περιβάλλον, να νοµιµοποι-
ήσει το κτίσµα στο οποίο έµενε και να αξιοποιήσει γι’ αυτό τις
ευεργετικές διατάξεις τακτοποίησης του αυθαιρέτου, τις ευερ-
γετικές διατάξεις για µακροχρόνια ανέργους που ψηφίσαµε. 

Ξέρετε, µε το τελευταίο αυτό παράδοξο, που ευτυχώς λύνεται
µε την παρέµβασή σας, είχαµε να αντιµετωπίσουµε ακόµα και τέ-
τοια προβλήµατα.

Νοµίζω, όµως, ότι τα πολλά λόγια είναι φτώχεια. Η απάντηση
της Υπουργού µε κάλυψε απολύτως και πιστεύω ότι, ουσιαστικά,
λύνει ένα σοβαρό πρόβληµα για τους µακροχρόνια ανέργους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε κάτι να απαν-

τήσετε, κυρία Υπουργέ;
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Να επισηµάνω για άλλη µια φορά ότι το Υπουργείο Εργασίας έχει
τη βασική υποχρέωση να ανταποκρίνεται στα αιτήµατα εργαζο-
µένων και ανέργων. Όπως έρχονται διάφορα τέτοιου είδους θέ-
µατα στην προσοχή µας, και ευχαριστώ τους Βουλευτές που τα
φέρνουν στην προσοχή µας, είναι υποχρέωσή µας απέναντι
στους ανέργους και στους εργαζόµενους να ανταποκρινόµαστε.
Θα συνεχίζουµε, λοιπόν, αυτό που έχουµε ήδη ξεκινήσει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Γλυφάδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να ανακοινώσω, επίσης, στο Σώµα ότι οι Υπουργοί
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Εσωτερικών, Οικονοµικών, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
Αγροτικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονο-
µικών, καθώς και ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κατέθεσαν στις 6-2-2018
σχέδιο νόµου: «Μετεξέλιξη του Οργανισµού Γεωργικών Ασφαλί-
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σεων σε Οργανισµό Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης (ΟΠΕΚΑ) και λοιπές διατάξεις».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηρισθεί από την Κυβέρ-
νηση ως επείγον. Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.

Επίσης, οι Υπουργοί Υγείας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, Εσωτερικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Οικονοµικών, οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Οικονοµικών, καθώς και
ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κατέθεσαν στις 7-2-2018 σχέδιο
νόµου: «Διατάξεις για την Παραγωγή Τελικών Προϊόντων Φαρ-

µακευτικής Κάνναβης».
Παραπέµπεται στις συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-

γασίας θα κάνουµε µια πεντάλεπτη διακοπή.
Παράκληση να εισέλθουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι

των κοµµάτων, οι γενικοί εισηγητές και αγορητές και ο κύριος
Υπουργός, που ξέρω ότι είναι εδώ. Μετά τα πέντε λεπτά θα ξε-
κινήσουµε αµέσως. Οι Γραµµατείες των κοµµάτων που µε
ακούνε να ειδοποιήσουν τους Βουλευτές. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)

4818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζεται η συνε-

δρίαση. 
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών και
άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
την 1η Φεβρουαρίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Ερωτάται το Σώµα εάν συµφωνεί µε αυτή τη διαδικασία. 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε οµοφώνως.
Μέχρι να κατέβει από το Βήµα ο εισηγητής της Νέας Δηµο-

κρατίας κ. Γεώργιος Στύλιος, όποιος συνάδελφος θέλει µπορεί
να έρχεται να εγγράφεται εδώ στη Γραµµατεία.

Θα ήθελα στην αρχή να δώσω τον λόγο για δύο λεπτά στον
Υπουργό, ο οποίος θέλει να αποσύρει κάποια διάταξη απ’ ό,τι
µου είπε. Μετά µε την ευγενική συναίνεση του Σώµατος θα µου
επιτρέψετε να δώσω τον λόγο στον κ. Σπίρτζη για να υπερασπι-
στεί την τροπολογία του, για να µην τον κρατάµε τρεις ώρες
µέσα στην Αίθουσα µέχρι να τελειώσουν οι εισηγητές και να
µπούµε στη διαδικασία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Δεν βάζω χρόνο, γιατί υπο-
θέτω ότι θα είστε σύντοµος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα
είµαι πάρα πολύ σύντοµος,

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω εξαρχής να σας δηλώσω
ότι θα αποσυρθεί η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1467 και ειδικό
174, η οποία αφορούσε στη φιλοξενία εγκαταστάσεων κέντρων
αδέσποτων ζώων σε δασικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις. Απο-
σύρεται µε την εξής λογική, γιατί θέλω να είµαστε απόλυτα διά-
φανοι: Η πρόθεση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
είναι να υπάρχει η δυνατότητα, µε βάση τους φορείς που έχουν
την αρµοδιότητα, να φιλοξενούνται και σε δασικές εκτάσεις -όχι
δάση- τέτοιες εγκαταστάσεις.

Επειδή αφορά το πλαίσιο, όµως, των αδέσποτων ζώων, θα
πάει στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, που
έχει την ευθύνη του πλαισίου αυτού, µαζί µε τις υπόλοιπες δια-
τάξεις, γιατί είναι ήδη σε φάση προετοιµασίας, θα αναρτηθεί και
σε διαβούλευση µε το αντίστοιχο πλαίσιο. 

Δεν υποτιµούµε ότι χρειάζεται η δηµόσια δασική έκταση, πι-
θανόν να χρησιµοποιηθεί, αλλά θα το δούµε σε αυτό το πλαίσιο.
Η δική µας παρέµβαση αφορούσε µόνο τη χρήση γης και καµµία
άλλη παρέµβαση στο ευρύτερο πλαίσιο των αδέσποτων ζώων. 

Θα µπει, λοιπόν, σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, το οποίο αφορά αυτό το ζήτηµα, γιατί έγινε µια µε-
γάλη συζήτηση από χθες µε τις φιλοζωικές οργανώσεις. Εµείς
δεν είχαµε καµµία διάθεση να παρέµβουµε στις διαδικασίες
αυτές.

Άρα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, για να µην υπάρχουν παρανοή-
σεις, αποσύρεται και θα επανέλθει σε µια ευρύτερη συζήτηση.
Από τη µεριά µας η διάθεση για τις δασικές εκτάσεις ως διαθέ-
σιµες, χωρίς να τροποποιούνται οι άλλες διατάξεις χωροθετή-
σεων, παραµένει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τον κύριο
Υπουργό έχω συνεννοηθεί για τα εξής: Όταν θα πάρει τον λόγο
µετά τους αγορητές για την οµιλία του, τον παρακάλεσα και το
δέχθηκε, να µιλήσει και για τις πέντε υπολειπόµενες -γιατί ήταν
έξι, έφυγε η µία, έµειναν πέντε- υπουργικές τροπολογίες για να

έχετε εικόνα νωρίς για τις τροπολογίες αυτές. 
Στον κ. Σπίρτζη θα δώσω για τρία λεπτά τον λόγο. Άρα θα

έχετε εικόνα και για την τροπολογία του κ. Σπίρτζη. Για τις βου-
λευτικές τροπολογίες, ο Υπουργός, όταν θα µιλήσει, θα πει
εκείνη την ώρα ποιες κάνει δεκτές ή ποιες δεν κάνει δεκτές, για
να έχουµε επίσης εικόνα. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρή-
στος Σπίρτζης. 

Κύριε Υπουργέ, σας κάνω προσωπικό ρουσφέτι, όπως κατα-
λάβατε.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το χρωστάω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γράφεται και στα
Πρακτικά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προτεινόµενη τροπολογία
αφορά την αναγκαιότητα να επισπευσθούν οι διαδικασίες ωρί-
µανσης έργων, προκειµένου να δηµοπρατηθούν έργα παραχώ-
ρησης που θα προσδώσουν θετικό πρόσηµο στην ανάταξη της
ελληνικής οικονοµίας, στην αύξηση της απασχόλησης και στην
παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Συγκεκριµένα, στον νόµο των δηµοσίων συµβάσεων και των
δηµοσίων έργων είχαµε προβλέψει να µην µπορούν να ξεκινή-
σουν οι διαγωνιστικές διαδικασίες, αν δεν έχουν συντελεστεί οι
απαλλοτριώσεις και οι απαραίτητες αρχαιολογικές εργασίες.
Στις παραχωρήσεις µε τις διαδικασίες που υπάρχουν, στην
πρώτη φάση δεν γνωρίζουµε, για παράδειγµα σε ένα έργο οδο-
ποιίας, ποιες είναι ακριβώς οι περιοχές που πρέπει να απαλλο-
τριωθούν ή που πρέπει να γίνουν αρχαιολογικές εργασίες. Γι’
αυτό το εξειδικεύουµε µε αυτήν την τροπολογία, πριν από την
υπογραφή της σύµβασης. Στην πρώτη φάση δηλαδή είναι η κα-
τάθεση της εκδήλωσης ενδιαφέροντος, δεν έχει τα τεχνικά στοι-
χεία του έργου. Πριν, λοιπόν, την υπογραφή της σύµβασης να
έχουν ολοκληρωθεί οι αρχαιολογικές εργασίες και οι απαλλο-
τριώσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ο διαγωνισµός δεν εµποδίζεται; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Όχι, ίσα ίσα που διευκολύνεται. Δεν µπορείς δηλαδή στην
πρώτη φάση, που είναι απλώς η εκδήλωση ενδιαφέροντος και τα
οικονοµικά στοιχεία να έχουν γίνει απαλλοτριώσεις που πολλές
φορές δεν τις γνωρίζεις. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε τον ΟΑΚ. Γνωρίζετε ότι τρέχει ο
διαγωνισµός. Είµαστε έτοιµοι από το τέλος Δεκεµβρίου, όπως
είχε εξαγγελθεί, για να βγει ο διαγωνισµός του Βόρειου Οδικού
Άξονα Κρήτης, από τα Χανιά µέχρι τον Άγιο Νικόλαο. Για να γίνει
αυτό, πρέπει η αρµοδιότητα να φύγει από τον Οργανισµό Ανά-
πτυξης Κρήτης και να έρθει στο Υπουργείο. Άρα υπάρχει µέσα
στην τροπολογία και αυτή η πρόβλεψη. 

Η τρίτη είναι, για να διευκολύνονται τα έργα οδοποιίας, να
µπορεί το Υπουργείο να αναθέτει ποιος φορέας θα κάνει τα έργα
του, αν θα είναι ο ΟΑΚ ή αν θα είναι η περιφέρεια ή αν σε µικρό-
τερα έργα θα είναι κάποιος δήµος Κρήτης που µπορεί, για να αν-
τιµετωπιστούν ανεπιθύµητες καταστάσεις, όπως να έχουµε
βγάλει χρηµατοδότηση για έργα και να µην µπορούν κάποιοι φο-
ρείς να τα υλοποιήσουν και να έχουµε τον φόρο αίµατος που
πληρώνουµε στο Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης που δεν έχει γίνει. 

Έχω και µια νοµοτεχνική βελτίωση που αφορά το εξής: Εκτός
από τις απαλλοτριώσεις να εντάσσεται και η έγκριση των περι-
βαλλοντικών όρων, των όρων για την προστασία του περιβάλλον-
τος σε σχέση µε τις παραχωρήσεις που σας είπα πριν. Να µην
είναι µόνο δηλαδή απαλλοτριώσεις και αρχαιολογικές, αλλά και
οι περιβαλλοντικοί όροι καταχρήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πληροφορούµαι ότι
κατετέθησαν, δεν έχουν έρθει στο Προεδρείο, άλλες δύο υπουρ-
γικές τροπολογίες. Μόλις έρθουν θα σας τις διανείµω. 

Ξεκινάµε µε την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα. Συζητάµε σήµερα

ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να αναβαθµίσει ουσιαστικά την πο-
λιτική και τις δράσεις της χώρας για την προστασία του φυσικού
περιβάλλοντος. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο επικεντρωµένο στους Φορείς Διαχείρι-
σης Προστατευόµενων Περιοχών, που αναδεικνύει τη σπουδαι-
ότητα του θεσµού, αλλά και µια διαφορετική φιλοσοφία στην
παραγωγή περιβαλλοντικής πολιτικής, µια φιλοσοφία η οποία
εδράζεται στις αρχές της Αριστεράς και της οικολογίας, που
θέτει στο προσκήνιο τη σχέση της κοινωνίας µε το φυσικό περι-
βάλλον.  

Με το παρόν σχέδιο νόµου, το σύνολο των περιοχών
«NATURA», θαλάσσιων και χερσαίων, θα καλυφθεί από φορέα δια-
χείρισης, σε αντίθεση µε την περιηγούµενη κατάσταση όπου κα-
λύπτονταν µόνο ογδόντα εννιά περιοχές, δηλαδή το 27% των
περιοχών. Οι παλιοί φορείς διαχείρισης θα επεκτείνουν τα όρια
προστασίας του φτάνοντας το 65%, περίπου, της χώρας και οι
οκτώ νέοι φορείς που συγκροτούνται, θα καλύψουν το υπόλοιπο
34%. 

Με τις προβλέψεις, λοιπόν, του νοµοσχεδίου εντάσσεται σε
καθεστώς προστασίας το σύνολο των περιοχών. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, όµως, αποτελεί σηµαντική τοµή, που οι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης δεν θέλουν να αποδεχθούν. Θα
αναφερθώ σε δύο άξονες που θεωρώ -και αναδείχθηκε και από
τη συζήτηση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου- ότι απο-
τελούν ουσιαστικές τοµές. 

Πρώτον, οι φορείς διαχείρισης εγκαθιδρύονται ως το κυ-
ρίαρχο σχήµα διοίκησης και διαχείρισης των προστατευόµενων
περιοχών, κάτι για το οποίο συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, εί-
χατε δουλέψει ώστε να αποφευχθεί. Εξασφαλίζονται, για πρώτη
φορά, κονδύλια από τον τακτικό προϋπολογισµό για τη στήριξη
του Εθνικού Συστήµατος Προστατευόµενων Περιοχών.  

Με αυτές τις δύο τοµές, συν το γεγονός το σύνολο των περιο-
χών «NATURA» θα εµπίπτουν στην αρµοδιότητα ενός φορέα δια-
χείρισης, θεωρώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι σήµερα συζητάµε για
ένα νοµοθέτηµα εξαιρετικής σηµασίας για την προστασία και
διαχείριση του φυσικού µας πλούτου, ένα νοµοθέτηµα που ανα-
βαθµίζει την περιβαλλοντική διακυβέρνηση της χώρας. 

Οι Φορείς Διαχείρισης των Προστατευόµενων Περιοχών θε-
σµοθετήθηκαν στη χώρα µας το 2002, µε τον ν.3044, ως συνέχεια
του ν.2742/1999, υπό την πίεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την
απειλή προστίµων. Δηµιουργήθηκαν, λοιπόν, τότε είκοσι οκτώ
φορείς διαχείρισης, στα όρια ευθύνης των οποίων εντάχθηκαν
οι σπουδαιότερες προστατευόµενες περιοχές της χώρας. Ο στό-
χος αυτής της δοµής ήταν η κάλυψη της ανάγκης δηµιουργίας
περιβαλλοντικών και οικολογικών δικτύων τοπικής εµβέλειας,
που θα διαδραµάτιζαν στρατηγικό ρόλο σχετικά µε τη στοχοθε-
σία, την οργάνωση των σχηµάτων χρηµατοδότησης και τη διεκ-
περαίωση της περιβαλλοντικής διαχείρισης, µέσα από διαδι-
κασίες διαµόρφωσης συναίνεσης. 

Διαβλέποντας αυτόν τον προοδευτικό ρόλο που θα µπορού-
σαν να κατέχουν οι φορείς διαχείρισης, οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ
και Νέας Δηµοκρατίας οδήγησαν το όλο εγχείρηµα στον µαρα-
σµό και στην απαξίωση. Η προστασία του περιβάλλοντος, βλέ-
πετε, δεν προσφέρεται για µίζες. 

Η προσπάθεια για την καθιέρωση της οργάνωσης του Συστή-
µατος Προστατευόµενων Περιοχών δυναµιτίζεται διαχρονικά. Και
αυτό, γιατί οι πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων για τη
φύση και τη βιοποικιλότητα ήταν, επιεικέστατα, ελλιπείς -κατα-
στροφικές ήταν, αλλά λέµε τώρα- και η διαχείριση των προστα-
τευόµενων περιοχών της χώρας αντιµετωπίστηκε αποσπασµατικά. 

Η ανεπαρκής περιβαλλοντική πολιτική έχει συνέπειες που µπο-
ρούν να αποτιµηθούν και µε νούµερα, κύριοι συνάδελφοι, τα
οποία προκύπτουν από τα πρόστιµα των δεκάδων εκατοµµυρίων
ευρώ για περιβαλλοντικές παραβάσεις της χώρας µας από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, νούµερα τα οποία προκύπτουν από τις απώ-

λειες της προστιθέµενης αξίας των περιοχών «NATURA» στην
εθνική οικονοµία. Μπορεί οι απώλειες από τη µη προστασία του
περιβάλλοντος να µην είναι του µεγέθους της υπόθεσης των
φαρµάκων, αλλά και αυτή µας στοίχισε πολύ. 

Το γεγονός ότι η λειτουργία των φορέων διαχείρισης βρισκό-
ταν όλα αυτά τα χρόνια σε µία διαρκή κατάσταση εκκίνησης και
επανεκκίνησης, καθώς και το ότι η χρηµατοδότησή τους είχε ενα-
ποτεθεί αποκλειστικά στα ευρωπαϊκά προγράµµατα, αποδεικνύει
το πόσο σοβαρά αξιολογήσατε την περιβαλλοντική προστασία
και των αναπτυξιακό της ρόλο, για τον οποίο σήµερα κόπτεσθε.  

Μάλιστα, το 2013, µε τον ν.4109, η κυβέρνηση Σαµαρά-Βενι-
ζέλου είχε επιλέξει να συρρικνώσει και ουσιαστικά να καταργήσει
τους φορείς, τη δράση τους, αλλά και τους εργαζόµενους σε αυ-
τούς.        

Συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, επιµείνατε και στις συνεδριά-
σεις της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου ότι οι φορείς δια-
χείρισης έρχονται να προστεθούν σε ένα ήδη παθογενές
σύστηµα. Επαναφέρατε εν ολίγοις τα επιχειρήµατα που είχατε
το 2013, όταν καταργήσατε µε νόµο φορείς του δηµοσίου για
διογκωµένο τάχα µου κράτος, απαρχαιωµένες δοµές, γραφει-
οκρατία, σπατάλη δηµοσίου χρήµατος, αναποτελεσµατικότητα
κ.λπ..

Συνάδελφοι, η επιλογή των φορέων διαχείρισης ως το βασικό
σχήµα διοίκησης και διαχείρισης των προστατευόµενων περιο-
χών, αλλά και η στήριξή τους από τον κρατικό προϋπολογισµό,
είναι και η ουσιαστική πολιτική µας διαφοροποίηση. Δεν ακολου-
θήσαµε τις δικές σας νεοφιλελεύθερες επιλογές για το περιβάλ-
λον, δεν ακολουθούµε τις ψευδαισθήσεις για την δήθεν πράσινη
ανάπτυξη. 

Αφουγκραστήκαµε την κοινωνία, τους επιστήµονες του χώρου,
αλλά και τη διαχρονική µας θέση και τη βαθιά µας πεποίθηση για
τη διαµόρφωση της πολιτικής -και ειδικότερα της περιβαλλοντι-
κής πολιτικής- µε διαδικασίες από τα κάτω προς τα πάνω. Για τη
δική µας πολιτική θεώρηση η κάθε µορφής συνεργατικής διαχεί-
ρισης των φυσικών πόρων αποτελεί µια καθ’ εαυτή πολιτική δια-
δικασία και η δοµή του φορέα διαχείρισης αποτελεί το χώρο
εκείνο της πολυεπίπεδης εκπροσώπησης, όπου δηµιουργούνται
οι συνθήκες έντιµης και επίµονης διαπραγµάτευσης σε τοπικό
επίπεδο. 

Και έχει αποδειχτεί, συνάδελφοι, ότι ο µόνος, αποτελεσµατι-
κός µηχανισµός περιβαλλοντικής διαχείρισης είναι η οµοφωνία.
Με αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται η αποτελεσµατικότητα των
παρεµβάσεων και κατοχυρώνεται ο ρόλος των φορέων. 

Οι φορείς διαχείρισης αποτελούν ένα ακόµη εργαλείο διαβού-
λευσης των περιβαλλοντικών επίδικων της κάθε τοπικής κοινω-
νίας και υλοποίησης συνεργατικής διαχείρισης των φυσικών
πόρων. Είναι το εργαλείο εκείνο που συµβάλλει καθοριστικά στην
εµπέδωση της αντίληψης σε κάθε τόπο, ότι το περιβάλλον και η
προστασία ή και οι τρόποι διαχείρισής του, δεν αποτελούν τρο-
χοπέδη για την ανάπτυξη, αλλά αναγκαία συνθήκη.

Οι φορείς διαχείρισης συντελούν σε ένα πρώτο επίπεδο στη
διαµόρφωση των αναπτυξιακών κατευθύνσεων της κάθε περιο-
χής, µια ανάπτυξη, όµως, µε τα χαρακτηριστικά της δικαιοσύνης,
της δηµοκρατίας και της αειφορίας, µια ανάπτυξη που εξυπηρε-
τεί πραγµατικά τις κοινωνικές ανάγκες για ποιότητα ζωής, ασφα-
λές περιβάλλον διαβίωσης, εργασία και πόρους για την ανάπτυ-
ξη των µελλοντικών γενεών. 

Εδώ κρύβεται και η σπουδαιότητα του σηµερινού νοµοσχε-
δίου. Τίθεται σε στερεή και προοδευτική βάση η περιβαλλοντική
διακυβέρνηση της χώρας, ενώ παράλληλα ενισχύεται έµπρακτα
η συνταγµατική υποχρέωση της πολιτείας για την προστασία και
διαχείριση του φυσικού περιβάλλοντος. 

Μάλιστα, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να προστεθεί
σε µια σειρά κυβερνητικών αποφάσεων για το περιβάλλον που
συγκροτούν µια περιβαλλοντική πολιτική, που προσπαθεί όχι
µόνο να αντιστρέψει τις δυσµενείς συνέπειες της πολιτικής των
προηγούµενων χρόνων, αλλά αποδεικνύει ότι είναι σύγχρονη µε
το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον. 

Ειδικότερα: Κυρώθηκαν οι δασικοί χάρτες για το 35% της επι-
κράτειας και σύντοµα θα υπάρξουν πολύ περισσότεροι. Και η
διαδικασία προχωράει. 
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Εκδόθηκε η ΚΥΑ για την αναθεώρηση του εθνικού καταλόγου
των περιοχών του ευρωπαϊκού οικολογικού δικτύου «NATURA
2000». Πλέον το δίκτυο «NATURA» της χώρας για τις χερσαίες
εκτάσεις φτάνει στο 27,9% και αυξάνεται στο 22,3% από το
6,12% για τις θαλάσσιες περιοχές. 

Βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία εκπόνησης των ειδικών πε-
ριβαλλοντικών µελετών των περιοχών «NATURA». Πρόκειται για
ένα έργο ύψους 17,5 εκατοµµυρίων ευρώ και αποσκοπεί στο να
ολοκληρωθούν οι ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες και τα προ-
εδρικά διατάγµατα που θα καθορίζουν και τις χρήσεις γης στις
περιοχές, καθώς και τα σχέδια διαχείρισης για όλες τις περιοχές
«NATURA». 

Εγκρίθηκε για τη χώρα µας το Πρόγραµµα «LIFE IP 4
NATURA» διάρκειας οχτώ ετών. Πρόκειται για το πρώτο ολοκλη-
ρωµένο πρόγραµµα για την Ελλάδα στον τοµέα της φύσης και
της βιοποικιλότητας. Έχει συνολικό προϋπολογισµό 17 εκατοµ-
µύρια. Στόχος του έργου είναι ο σχεδιασµός και η εφαρµογή µέ-
τρων σύµφωνα µε το πλαίσιο δράσεων προτεραιότητας για το
δίκτυο «NATURA 2000».

Όλα αυτά, σε συνδυασµό και µε την αλλαγή του οργανογράµ-
µατος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και τη δη-
µιουργία Διεύθυνσης Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος και
Βιοποικιλότητας, σκιαγραφούν µια συγκροτηµένη περιβαλλον-
τική πολιτική σε αυτόν τον τοµέα. 

Σε µια περίοδο δηµοσιονοµικής στενότητας το ΥΠΠΕΝ ιεραρ-
χεί την ελληνική φύση, την αναγνωρίζει ως πραγµατικό πόρο και
ως συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας και ενισχύει την προστα-
σία και τη διαχείρισή της. Και αυτό, συνάδελφοι, είναι προϊόν πο-
λιτικής βούλησης και πολιτικής θεώρησης, µιας θεώρησης όπου
το φυσικό περιβάλλον αποτελεί πόρο για την κοινωνία και ανα-
γκαία προϋπόθεση για τη δίκαιη ανάπτυξη.

Στο σχέδιο νόµου αποσαφηνίζεται η χρηµατοδότηση του συ-
στήµατος που είναι εξαιρετικά σηµαντική για τη λειτουργία και
τη βιωσιµότητα των φορέων. Για το 2018 προβλέπεται να ανέλθει
στα 4 εκατοµµύρια από τον τακτικό προϋπολογισµό του ΥΠΠΕΝ,
ενώ η µισθοδοσία θα καλυφθεί από το Πράσινο Ταµείο. Σταδιακά
για τα δύο επόµενα έτη, 2019-2020, προβλέπεται να καλυφθεί
µεγαλύτερο µέρος των λειτουργικών δαπανών των φορέων από
τον κρατικό προϋπολογισµό, µε στόχο από το 2021 και µετά να
ενταχθεί πλήρως και να επιχορηγείται από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό.

Συνεπώς, συνάδελφοι, επιµένουµε σε µια δοµή, διασφαλίζον-
τας παράλληλα τους καλύτερους δυνατούς όρους για τη λει-
τουργία της. Γιατί εφόσον πιστεύουµε ότι οι φορείς διαχείρισης,
µε άξονα τον περιβαλλοντικό τους σκοπό, µπορούν να κατέχουν
αναπτυξιακό ρόλο και να συµβάλλουν στην τοπική οικονοµία,
διασφαλίζουµε τους πόρους για τη λειτουργία τους. Δεν ανά-
γουµε την αγορά στον βασικό πυλώνα χρηµατοδότησής τους,
ούτε θέτουµε ως προϋπόθεση τη διασφάλιση της οικονοµικής
βιωσιµότητάς τους για την ύπαρξή τους. 

Πιστεύουµε ότι η πολιτεία οφείλει να µεριµνά για τη λειτουργία
όλων ανεξαιρέτως των φορέων, έχουν ή δεν έχουν έσοδα. Και
αυτό διασφαλίζουµε. Παράλληλα, όµως, δίνουµε στους φορείς
και τη δυνατότητα έµµεσων χρηµατοδοτήσεων από άλλους πό-
ρους, όπως αναπτυξιακά προγράµµατα, τοπικά σύµφωνα, εθε-
λοντικές συµφωνίες και ό,τι άλλο. 

Θα επαναλάβω, συνάδελφοι, ότι δεν µπορούν όλοι οι φορείς
να έχουν την οικονοµική ανταποδοτικότητα που έχουν, για πα-
ράδειγµα, φορείς όπως αυτός της Σαµαριάς, που είναι εξαιρε-
τικά επισκέψιµος. Υπάρχουν φορείς, όµως, που οφείλουµε να
τους συντηρήσουµε όχι µόνο για το αναπτυξιακό τους αποτύ-
πωµα, αλλά κυρίως για την περιβαλλοντική και οικολογική τους
σηµασία. Και αυτή είναι ακόµα µία ειδοποιός διαφορά των πολι-
τικών µας.

Επίσης, µε τις προβλέψεις αυτού του νοµοσχεδίου αποτυπώ-
νεται ο τρόπος µε τον οποίο θα εξασφαλιστεί η εργασία στους
φορείς. Οι φορείς, για να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά, έχουν
ανάγκη από επαρκές προσωπικό τόσο σε αριθµό όσο και σε εξει-
δίκευση ανά αντικείµενο. Για τον λόγο αυτόν υπερασπιζόµαστε
διαχρονικά τη µόνιµη στελέχωση των φορέων. Όµως η κατά-
σταση της επισφαλούς απασχόλησης, που επί σειρά ετών συν-

τηρούσατε τόσο για τους εξειδικευµένους επιστήµονες όσο και
για το προσωπικό φύλαξης των περιοχών µε τη συνεχή ανανέ-
ωση συµβάσεων ορισµένου χρόνου αντί για κάλυψη των µόνιµων
και τακτικών αναγκών µε προσλήψεις, οδεύει στο τέλος της.

Στις αρχές του 2019, που θα έχει αρθεί και ο περιορισµός των
προσλήψεων, θα διενεργηθούν διαδικασίες πρόσληψης µόνιµου
προσωπικού στους φορείς. Μέχρι τότε οι ανάγκες καλύπτονται
από το υφιστάµενο προσωπικό και µε συµβάσεις οκτώ µηνών για
το 2018. Θα επαναλάβω, όµως, ότι θα επαγρυπνούµε και θα διεκ-
δικούµε, µαζί µε τους εργαζόµενους, την επαρκή και µόνιµη στε-
λέχωση των φορέων.

Συνοψίζοντας, θα έλεγα ότι το νοµοσχέδιο αυτό ρυθµίζει τη
χωρική αρµοδιότητα των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών, την έδρα και τα παραρτήµατα των φορέων. Θεωρώ
ότι η πρόβλεψη για τα παραρτήµατα είναι σηµαντική δεδοµένης
της επέκτασης των ορίων ευθύνης κάθε φορέα και την απαλοιφή
της δυνατότητας ύπαρξης εναλλακτικών σχηµάτων διαχείρισης.
Προβλέπει µικρότερα και αποδοτικότερα σχήµατα διοίκησης
όπως τα επταµελή διοικητικά συµβούλια.

Παρ’ όλο τον µικρό αριθµό των µελών, δίνεται έµφαση στην
πολύπλευρη εκπροσώπηση, τόσο της τοπικής αυτοδιοίκησης Α’
και Β’ βαθµού, όσο και της κοινωνίας των πολιτών και της επι-
στηµονικής κοινότητας, συµπεριλαµβανοµένων των στελεχών
της διοίκησης, των περιβαλλοντικών ΜΚΟ και άλλων. Στόχος
είναι ο πλουραλισµός και η εκπροσώπηση όλων των εµπλεκόµε-
νων µερών, ώστε µέσα από δηµοκρατικές διαδικασίες να παίρ-
νονται αποφάσεις προς όφελος της τοπικής κοινωνίας. 

Δίνει τη δυνατότητα σύστασης άµισθων συµβουλευτικών επι-
τροπών για την υποβοήθηση του έργου των διοικητικών συµβου-
λίων και των φορέων συνολικά. Πρόκειται για µια ρύθµιση που
αναβαθµίζει την ποιότητα της περιβαλλοντικής διακυβέρνησης
και ανοίγει µε ουσιαστικούς όρους τη συζήτηση για τα τοπικά και
περιφερειακά σύµφωνα για το περιβάλλον. 

Επικαιροποιεί το έργο των φορέων διαχείρισης προστατευό-
µενων περιοχών και τις αρµοδιότητες των διοικητικών τους συµ-
βουλίων, µε έµφαση στα ζητήµατα τοπικής ανάπτυξης και
διαβούλευσης, παράλληλα µε την περιβαλλοντική προστασία και
διαχείριση. 

Θέτει διαδικασίες αξιολόγησης του προσωπικού και του έργου
των φορέων διαχείρισης συνολικά σε ετήσια βάση. 

Όσον αφορά στις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, αφορούν
κυρίως τροποποιήσεις δασικής νοµοθεσίας, ώστε να επιλυθούν
χρόνια προβλήµατα που προκύπτουν από υφιστάµενες δράσεις
και δεν αποτελούν σε καµµία περίπτωση νοµιµοποίηση νέων πα-
ραβάσεων στα δάση της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν νοµοθετούµε για το φυ-
σικό περιβάλλον, το βάρος που φέρουµε είναι ιδιαίτερα σηµαν-
τικό και αυτό, γιατί δεν νοµοθετούµε για το σήµερα, αλλά για το
µέλλον των επόµενων γενεών. Με αυτό, λοιπόν, κατά νου, αν κα-
νείς διατρέξει το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα, θα δει ότι
η λογική της βιωσιµότητας είναι ενσωµατωµένη στις διατάξεις
του και αυτό αποτελεί µεγάλη εξασφάλιση για την προσέγγιση
λύσεων, τόσο σε τοπική κλίµακα, όσο και σε εθνική και εν τέλει
παγκόσµια. 

Για τα περιβαλλοντικά ζητήµατα καλούµαστε πλέον, όχι µόνο
να σκεφτόµαστε τοπικά, αλλά να δρούµε σκεπτόµενοι παγκό-
σµια. Αυτό µας το έχουν διδάξει πολύ καλά οι πολιτικές για το
κλίµα. Και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο ανεβαίνουµε αρκετά σκα-
λοπάτια στην περιβαλλοντική διακυβέρνηση και στην προστασία
της βιοποικιλότητας της ελληνικής φύσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κυρία Ιγ-
γλέζη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στη συνε-
δρίαση της Διαρκούς Επιτροπής Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων, ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
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εξήντα επτά σπουδαστές και σπουδάστριες από τη Σχολή Εθνι-
κής Άµυνας, µε επικεφαλής τον Διοικητή της Σχολής, Αντι-
ναύαρχο Γιακόπουλο Αλέξανδρο. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
Θέλω να γνωρίζετε ότι η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων

Βουλευτών είναι υπερήφανη για σας και τις ελληνικής Ένοπλες
Δυνάµεις και σας στηρίζει.

Καλωσορίσατε! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε τώρα µε τον γενικό εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας τον συνάδελφο κ. Γεώργιο Στύλιο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια κοινωνία κουρασµένη,

ταλαιπωρηµένη, η σηµερινή Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επεν-
δύει στη συκοφάντηση, επενδύει στη δηµιουργία λάσπης, επεν-
δύει στον διχασµό, επενδύει στο να δηµιουργήσει άλλα
διλήµµατα κι άλλα ζητήµατα, σε σχέση µε το πολιτικό σκηνικό
που διαµορφώνεται στη χώρα µας.

Αφού, λοιπόν, η σηµερινή Κυβέρνηση κέρδισε την εξουσία
υποσχόµενη στους πάντες τα πάντα, αφού πέταξε στη θάλασσα
τις θυσίες όλων των προηγούµενων ετών, αφού έφερε δύο αχρεί-
αστα µνηµόνια και λιτότητα διαρκείας, έρχεται τώρα να επενδύ-
σει στα κατώτερα ένστικτα και στο θυµικό της κοινωνίας,
παίζοντας το παιχνίδι του ηθικού και του ανήθικου, του έντιµου
και του ανέντιµου, του καθαρού και του διεφθαρµένου, του
κακού παρελθόντος και του καλού µέλλοντος, χωρίς δεσµεύσεις
από συµφέροντα. Αποδοµώντας στην ουσία το πολιτικό σύστηµα
στο σύνολό του, παρεµβαίνοντας στους θεσµούς, στη δικαιο-
σύνη, καλλιεργεί µια αντισυστηµική κουλτούρα στο πλαίσιο του
οποίου η άσκηση οποιασδήποτε πολιτικής θα είναι µάταια. Τώρα
ποια είναι τα χαρακτηριστικά του καλού και του ηθικού µέλλον-
τος που εσείς, κατά τα λεγόµενά σας, εκφράζετε; Και το πολιτικό
σας πρόταγµα είναι µία επανάληψη του παρελθόντος: Κρατι-
σµός, λαϊκισµός, σύµπραξη µε τους ΑΝΕΛ, µε τον εθνικολαϊκι-
σµό, µε λίγη συµπόνοια και φιλότιµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
υπό αυτό το πρίσµα ασκεί την πολιτική της σε όλα τα θέµατα.
Και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, η πρότασή σας είναι µία από τα
ίδια: Το κακό παρελθόν, που δεν είχε την ανάλογη ευαισθησία
για το περιβάλλον και τους εργαζόµενους, που δεν προσέφερε
τίποτα τα τελευταία χρόνια, που οι πολιτικές του µόνο προβλή-
µατα έφεραν. Και ήρθε σήµερα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
πάνω στο άρµα του αντιµνηµονιακού λαϊκισµού, να λύσει ουσια-
στικά τα προβλήµατα. Πριν από αυτή το χάος!

Σήµερα, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει την πολιτική βού-
ληση. Οι προηγούµενες δεν την είχαν και ήθελαν να σέρνονται
τα προβλήµατα. Η σηµερινή Κυβέρνηση είναι ευαίσθητη και
αφουγκράζεται του πολίτες. Όλες οι προηγούµενες ήταν ανάλ-
γητες και σκληρές. Η σηµερινή Κυβέρνηση δεν έχει δεσµεύσεις.
Όλες οι προηγούµενες εξυπηρετούσαν συµφέροντα. Η σηµερινή
Κυβέρνηση έχει την κατάλληλη τεχνογνωσία. Οι υπόλοιποι την
αγνοούσαν ή την έκρυβαν. 

Με αυτόν τον τρόπο πολιτεύεται η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
εντελώς υπεροπτικά, αποσπασµατικά, χωρίς συνέχεια και αί-
σθηση της προσπάθειας που έχει ήδη γίνει, είτε αφορά το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο, είτε τους δασικούς χάρτες, είτε το νοµοσχέδιο
για την παιδεία, είτε τα κόκκινα δάνεια, είτε οποιοδήποτε άλλο
νοµοσχέδιο. 

Αντί, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να χτίσει σε ό,τι θε-
τικό έχει γίνει, βάζοντας τη δική της πολιτική πινελιά, έρχεται για
να αρχίσει από την αρχή. Αποτέλεσµα; Νοµοθετεί και µετά από
µερικούς µήνες καταργεί αυτά που νοµοθέτησε πριν και ξανα-
νοµοθετεί. 

Το είδαµε και πριν. Κατατέθηκε µία τροπολογία από τον
Υπουργό και πριν καν ξεκινήσει η συζήτηση, η ίδια τροπολογία, η
οποία φέρει τις υπογραφές τεσσάρων Υπουργών της Κυβέρνη-
σης, αποσύρθηκε για να πάει σε ένα άλλο νοµοσχέδιο. Μήπως δεν
είναι αυτή η αλήθεια και είναι δικαιολογία; Μήπως υπήρξαν πολλές
αντιδράσεις; Μήπως υπήρξαν αντιδράσεις από οικολογικές οργα-
νώσεις και γι’ αυτόν τον λόγο αποσύρθηκε η τροπολογία; Δεν βλά-
πτει κάποια στιγµή να πούµε ότι δεν έγινε διάλογος. 

Το χειρότερο από όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
αναπαράγεται το ίδιο µοντέλο του παρελθόντος: Επέκταση του
κράτους χωρίς σχέδιο και προοπτική, χωρίς καµµία µελέτη για
το πώς µπορούν οι ήδη υπάρχουσες δοµές να λειτουργήσουν
καλύτερα. Νοµοθετεί η Κυβέρνηση µε βάση την πεπατηµένη.
Φτιάχνουµε νέους φορείς, βρίσκουµε µία λύση για να καλύψουµε
το κόστος τα πρώτα δύο, τρία χρόνια και αφήνουµε τη λύση για
τον επόµενο, ο οποίος θα κληθεί να διαχειριστεί µία µη βιώσιµη
κατάσταση σε ένα ασφυκτικό δηµοσιονοµικό πλαίσιο. Αυτή η πο-
λιτική ακολουθήθηκε παντού. Όλα τα προβλήµατα στη χώρα αν-
τιµετωπίζονταν µε αυτόν τον τρόπο: µε λίγο κράτος παραπάνω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου
προτείνονται αντί για είκοσι οκτώ φορείς διαχείρισης προστα-
τευόµενων περιοχών, τριάντα έξι. Με την ίδια λογική, σε µερικά
χρόνια, σε επόµενο νοµοσχέδιο, µετά από διαβούλευση, οι φο-
ρείς µπορεί να γίνουν σαράντα έξι ή πενήντα έξι ή εκατόν πε-
νήντα έξι. Από πού προκύπτει ότι όσο περισσότεροι, τόσο το
καλύτερο; Γιατί µόνο τριάντα έξι και γιατί όχι αύριο πενήντα έξι;
Όποιος σας ζητήσει έναν φορέα, τον φτιάχνετε χωρίς σχέδιο και
οργανόγραµµα. Εξήγησα παραπάνω τους λόγους.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε σε ένα άλλο
µοντέλο, µε δεκατρείς φορείς, όσες και οι διοικητικές περιφέ-
ρειες της χώρας, µε απορρόφηση του ήδη υπάρχοντος προσω-
πικού, µε µόνιµες τακτικές θέσεις εργασίας, µε συνέργειες, µε
δήµους, µε περιφέρειες, µε τη Δασική Υπηρεσία, µε το Λιµενικό,
µε συνεταιρισµούς, µε οµάδες παραγωγών, µε επιµελητήρια, δη-
λαδή µε τη συµµετοχή της τοπικής κοινωνίας, µε ερευνητικούς
φορείς, µε τα πανεπιστήµια, µε τα ΤΕΙ.

Ας δούµε, λοιπόν, πώς µπορούν οι φορείς να λειτουργήσουν
αποτελεσµατικά  σε συνεργασία µε δοµές που ήδη έχουν την τε-
χνογνωσία, από το να δηµιουργούµε συνέχεια νέα σχήµατα, νέες
δοµές τις οποίες µετά τρέχουµε να δούµε πώς θα καλύψουµε σε
βάθος χρόνου. 

Το µοντέλο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς, για
τη Νέα Δηµοκρατία, απέτυχε. Υπάρχουν παραδείγµατα, υπάρ-
χουν µελέτες, υπάρχει ευρωπαϊκή εµπειρία πόσοι ήδη υφιστάµε-
νοι φορείς µπορούν να απορροφηθούν από τους δεκατρείς
νέους φορείς στο πλαίσιο των περιφερειών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας κατηγόρησαν από την Κυ-
βέρνηση στην Επιτροπή ότι η Νέα Δηµοκρατία ήθελε να κλείσει
τους φορείς. Είναι µεγάλο ψέµα. Προσπαθήσαµε να µειώσουµε
τους φορείς, γιατί πιστεύουµε σε ένα µικρότερο και αποτελεσµα-
τικότερο κράτος, σε ένα καλύτερο κράτος. Μας κατηγορήσατε
στην επιτροπή ότι, παρ’ όλο που µειώσαµε τους φορείς, δεν αν-
τέξαµε να υλοποιήσουµε την πολιτική αυτή. Ξέρετε πολύ καλά
ότι αναστείλαµε τη συγχώνευση των φορέων γιατί ήταν σε εξέ-
λιξη και έπρεπε να κλείσουν τα ευρωπαϊκά προγράµµατα του
ΕΣΠΑ. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Μας κατηγορήσατε ότι οδηγήσαµε τους εργαζόµενους στην
ανεργία. Ερωτώ: Πόσους απολύσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Πόσοι απολύθηκαν επί Νέας Δηµοκρατίας; Εσείς, που είστε
τόσο ευαίσθητοι στην Κυβέρνηση, που έχετε το µονοπώλιο της
καρδιάς, που αγαπάτε τους εργαζόµενους, ενώ εµείς τους µι-
σούµε, γιατί δεν τους µονιµοποιείτε; 

Γιατί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αφήσατε να περά-
σουν δύο χρόνια, το 2015 και το 2016, χωρίς να οργανώσετε την
επόµενη µέρα; Γιατί δεν προκηρύξατε την πρόσληψη µόνιµου τα-
κτικού προσωπικού το 2017; Γιατί αφήνετε την εµπειρία επιστη-
µόνων, εξειδικευµένων στελεχών, ανθρώπων που προσέφεραν
τις υπηρεσίες τους µέχρι και περισσότερο από δέκα χρόνια
στους συγκεκριµένους φορείς διαχείρισης, να χαθεί; Σας λέµε,
προχωρήστε σε προσλήψεις µόνιµου τακτικού προσωπικού
τώρα. Γιατί δεν το πράττετε;

Θα σας πω εγώ, κυρίες και κύριοι. Η αλήθεια είναι ότι δεν σας
ενδιαφέρουν οι εργαζόµενοι. Δεν σας νοιάζουν οι εργαζόµενοι.
Είναι ένα εργαλείο για εσάς. Φτιάχνετε νέες δοµές, όπως παν-
τού, δεν σας νοιάζει πώς θα λειτουργήσουν, αν θα λειτουργή-
σουν, τι αποτέλεσµα θα έχουν. Θα προσλάβετε συµβασιούχους
και θα τους κρατήσετε σε πολιτική οµηρία, υποσχόµενοι µονιµο-
ποίηση το 2019 που θα είναι προεκλογική χρονιά, αν αντέξετε
µέχρι τότε. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως προανέφερα και στην επι-
τροπή, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου έχει κάποια βασικά ση-
µεία. Ποια θεωρούµε εµείς τα βασικά σηµεία; Πρώτον, η επιλογή
των φορέων διαχείρισης ως τα καταλληλότερα σχήµατα διοίκη-
σης και διαχείρισης των περιοχών του δικτύου «NATURA 2000».
Και δεύτερον, η ενσωµάτωση των περιοχών του δικτύου
«NATURA 2000», οι οποίες µέχρι σήµερα δεν υπάγονταν στο σύ-
στηµα διαχείρισης στους φορείς, κάτι βέβαια που γνωρίζετε
καλά και εσείς κύριε Υπουργέ, και το έχουµε πει και στην επι-
τροπή. Επιβάλλεται για την εναρµόνιση και ήρθε µετά από την
ανάγκη εναρµόνισης µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

Επιπλέον, θέλω να πω, ότι πολλές από τις θέσεις και τις κριτι-
κές που κάναµε στην επιτροπή εισακούστηκαν από τον Υπουργό
και έγιναν αποδεκτές και συµπεριελήφθησαν στο νοµοσχέδιο.
Μπορώ να αναφέρω ενδεικτικά ότι οι φορείς διαχείρισης θα µπο-
ρούν να διατυπώνουν αιτιολογηµένη γνώµη και να παρέχουν
στοιχεία για τη διαδικασία σύνταξης των σχεδίων διαχείρισης
που αφορούν τις περιοχές τους, θα µπορούν να καταρτίζουν εκ-
θέσεις για τα αποτελέσµατα των δράσεων που προβάλλονται
στα σχέδια διαχείρισης, να οργανώσουν τη διαβούλευση για τη
διαδικασία κατάρτισης των περιβαλλοντικών µελετών, να υπο-
στηρίξουν και να προωθήσουν τοπικά προϊόντα του πρωτογενή
τοµέα, να φτιάξουν συστήµατα ποιότητας, προέλευσης κ.λπ., να
συνδράµουν σε επιστηµονικές έρευνες σχετικά µε τις προστα-
τευόµενες περιοχές και κάποιες άλλες διατάξεις, όπως θεωρώ
ότι διατυπώνεται στο νοµοσχέδιο µετά από νοµοτεχνική βελ-
τίωση, µετά από την κριτική µας στην επιτροπή, να παρέχεται η
διοικητική και η τεχνική υποστήριξη του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας ως προς την επιτροπή Φύση 2000. 

Κύριε Υπουργέ, βασικοί στόχοι του νοµοσχεδίου θα έπρεπε να
είναι η διαχείριση της βιοποικιλότητας, η προστασία του εθνικού
φυσικού κεφαλαίου µε όρους βιώσιµης ανάπτυξης και η εκπλή-
ρωση των υποχρεώσεων της χώρας ως προς το ευρωπαϊκό οι-
κολογικό δίκτυο «NATURA 2000». 

Η επιλογή του τρόπου διοίκησης των προστατευόµενων πε-
ριοχών πρέπει να γίνει µε γνώµονα τη δυνατότητά τους να προ-
σφέρουν και να προστατεύσουν αποτελεσµατικά το φυσικό
περιβάλλον, να λειτουργήσουν ως µοχλοί ανάπτυξης της περιο-
χής και να εξασφαλίζεται η βιωσιµότητά τους. 

Όπως επισηµαίνουν και οι φορείς που κλήθηκαν στην αρµόδια
επιτροπή, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν αποσαφηνίζει πλήρως
τον ρόλο και το έργο των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών. Ο ρόλος των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών συγχέεται µε τις δηµόσιες υπηρεσίες που ασκούν αρ-
µοδιότητες διαχείρισης και προστασίας των δασικών οικοσυστη-
µάτων. Στο παρελθόν αυτό υπήρξε σηµείο τριβής. Με το
εισαγόµενο νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο θέµα επιτείνεται. 

Επιπλέον, πολλοί φορείς µεταξύ των οποίων το Γεωτεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδας, είχαν ζητήσει από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας να υπάρξει πριν από την κατάθεση του
σχεδίου νόµου στη Βουλή, εκτενής και εµπεριστατωµένη ανταλ-
λαγή απόψεων και συνεργασία µεταξύ όλων των εµπλεκόµενων
υπηρεσιών και επιστηµονικών φορέων, προκειµένου να αποφευχ-
θούν προβλήµατα σύγχυσης και επικάλυψης αρµοδιοτήτων που
θα δυσχεράνουν την αποτελεσµατική προστασία και διαχείριση
του περιβάλλοντος. Ποτέ αυτό δεν έγινε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. 

Επισηµαίνεται ότι χωρίς να έχουν λυθεί τα λειτουργικά και ορ-
γανωτικά θέµατα των φορέων διαχείρισης, αυξάνεται το µέγεθος
της έκτασης και της περιοχής ευθύνης τους. Δηλαδή αυξάνεται
ο φόρτος εργασίας χωρίς το σχέδιο νόµου να δίνει λύσεις στο
ζήτηµα της µόνιµης και διαρκούς στελέχωσης των υφιστάµενων
και νέων φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών µε το
απαιτούµενο προσωπικό. Ξέρω ότι θα µου πείτε για τις οκτάµη-
νες συµβάσεις. Ξέρω και το ξέρετε κι εσείς πολύ καλά ότι θα πρέ-
πει το υφιστάµενο προσωπικό για τέσσερις µήνες να βρίσκεται
εκτός του φορέα διαχείρισης, εκτός της θέσης εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προτεινόµενο νοµοσχέδιο
δεν αποτελεί ουσιαστική µεταρρύθµιση. Είναι απλώς προϊόν κα-
θυστερηµένου εναρµονισµού µε τις κοινοτικές οδηγίες, ενώ πα-
ράλληλα δηµιουργεί αχρείαστες κρατικές δοµές. Δεν

αντιµετωπίζει τα ουσιαστικά προβλήµατα που έχουν οδηγήσει σε
χρόνιες δυσλειτουργίες, ενώ αντίθετα δηµιουργεί επιπλέον
δοµές µε τη δηµιουργία οκτώ επιπλέον φορέων διαχείρισης, που
θα καλύπτουν το σύνολο της χώρας µε βάση την κοινοτική υπο-
χρέωση. Χωρίς, όµως, την ουσιαστική αντιµετώπιση των παθο-
γενειών του υφιστάµενου συστήµατος διαχείρισης, δεν πρόκειται
να υπάρξει αποτελεσµατική προστασία. 

Λέµε «όχι» επί της αρχής, καθώς το νοµοσχέδιο είναι πρόχειρο
και επιδερµικό. Δεν θεραπεύει κανένα από τα προβλήµατα που
ανέδειξε η εµπειρία των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών. Κυρίως δε, δεν θεραπεύει και δεν βελτιώνει την επι-
κάλυψη αρµοδιοτήτων, την επαρκή διαφανή και αποτελεσµατική
διαχείριση της φύσης και του περιβάλλοντος, την επαρκή δια-
φανή και αποτελεσµατική διαχείριση των πόρων που διατίθενται
στους φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, τη στα-
θερότητα στην απασχόληση του υφιστάµενου προσωπικού, την
έλλειψη βιώσιµου αναπτυξιακού σχεδίου που να προστατεύει και
να αναδεικνύει τις προστατευόµενες περιοχές «NATURA», την
αδυναµία να προσελκύει επισκέπτες και να φέρνει έσοδα στον
φορέα διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, στην τοπική κοι-
νωνία και στην εθνική οικονοµία. 

Οι διαθέσιµοι πόροι µειώνονται. Δεν παρουσιάζεται κανένα ορ-
γανόγραµµα για τους φορείς. Πόσοι θα απασχολούνται; Με ποια
κριτήρια θα προσλαµβάνονται; Πώς θα αξιολογούνται και από
ποιους; Δεν γίνεται καµµία αναφορά σε µηχανισµούς διαφάνειας
στον τρόπο λειτουργίας των φορέων διαχείρισης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και προηγούµενα
στην οµιλία µου, εµείς έχουµε µια άλλη φιλοσοφία για την προ-
στασία του περιβάλλοντος, για τις περιοχές «NATURA 2000». Πι-
στεύουµε σε δεκατρείς φορείς διαχείρισης µε βάση τις
δεκατρείς διοικητικές περιφέρειες. Πιστεύουµε ότι θα πρέπει να
εξακολουθήσουν να λειτουργούν ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου για τη µέγιστη δυνατή ευελιξία και να υπάγονται στην οι-
κεία περιφέρεια, να διοικούνται από αµειβόµενα συµβούλια, ο
Πρόεδρος να είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης και
να µην ορίζεται από την Κυβέρνηση, αλλά να υπάρχει διαβού-
λευση και δηµόσια πρόσκληση. Οι υφιστάµενοι φορείς και το
υφιστάµενο προσωπικό πρέπει να απορροφηθούν στις δεκατρείς
νέες δοµές που θα δηµιουργηθούν µε βάση οργανογράµµατα
και προσοντολόγιο. 

Με απλά λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω µ’
αυτό, πρέπει να τελειώσει οριστικά η οµηρία των εργαζοµένων
στους φορείς διαχείρισης και να δηµιουργηθεί ένα αποτελεσµα-
τικό, οργανωµένο σύστηµα, βάσει του οποίου θα µπορούν να
προστατεύονται οι περιοχές «NATURA» και το περιβάλλον.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, θα µου επιτρέψετε για τρία λεπτά να δώσω τον λόγο στον κ.
Σαντορινιό, καθώς ήλθαν οι δύο νέες υπουργικές τροπολογίες,
για να τις υποστηρίξει γιατί έχει ανειληµµένη υποχρέωση.

Παρακαλώ να διανεµηθούν, αν δεν έχουν διανεµηθεί, στους
συναδέλφους.  

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο ύστερα για να υποστηρίξω τις τροπολογίες µου και να τις
καταθέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η τροπολογία, την οποία καταθέτουµε, αφορά στην παράταση
έκδοσης για την 1η Ιουνίου 2018 της κοινής υπουργικής απόφα-
σης, µε την οποία τίθεται σε εφαρµογή η παράγραφος 5 του άρ-
θρου 139 του ν.4504 του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής.

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 139 προβλέπονταν ότι οι επιχορη-
γήσεις από το Υπουργείο µας των δικαιούχων για την εκτέλεση
δροµολογίων µε οποιαδήποτε µορφή ανάθεσης σε δηµόσια υπη-
ρεσία δεν εκχωρούνται, δεν υπόκεινται σε κανένα είδος παρα-
κράτησης και δεν συµψηφίζονται µε τυχόν οφειλές προς το
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δηµόσιο ή τα ασφαλιστικά ταµεία, προκειµένου να εξασφαλι-
στούν οι αξιώσεις των εργαζοµένων των εταιρειών αυτών, το
προσωπικό ξηράς.

Η ενεργοποίηση αυτής της ρύθµισης απαιτεί την έκδοση µιας
κοινής υπουργικής απόφασης των Υπουργείων Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών
και του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

Να θυµίσω ότι µ’ αυτήν τη ρύθµιση είναι η πρώτη φορά που
λαµβάνει χώρα µια τέτοια διαδικασία εξασφάλισης και απόδοσης
ουσιαστικά των δεδουλευµένων των εργαζοµένων ξηράς στην
ακτοπλοΐα και ακολουθώντας ουσιαστικά µια ρύθµιση, που ήδη
η δικιά µας Κυβέρνηση είχε φέρει, ένα νοµικό πλαίσιο για τους
εργαζόµενους, τους ναυτεργάτες, έχει ήδη ανακουφίσει πολλές
οικογένειες ναυτικών.

Η έκδοση, λοιπόν, της σχετικής κοινής υπουργικής απόφασης
µε την οποία θεσπίζεται το νέο κανονιστικό πλαίσιο σύµφωνα µε
την παράγραφο 5 του άρθρου 139 του ν.4504, επειδή εµπεριέχει
αρκετά οικονοµοτεχνικής φύσεως ζητήµατα και ειδικής υφής,
όπως, για παράδειγµα, ενταλµατοποίηση οφειλών, κατάθεση αρ-
κετών δικαιολογητικών, µας επιβάλλει τη µετάθεση αυτής της
ηµεροµηνίας έκδοσης για την 1η Ιουνίου και γι’ αυτό καταθέ-
τουµε τη σχετική τροπολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Φάµελλος έχει

τον λόγο. Δεν βάζω χρόνο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν θα χρειαστώ ούτε δύο λεπτά, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως είχα πει και στην επιτροπή,

καταθέτουµε τώρα τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που αφορούν
στα παραρτήµατα -σας είχα πει ότι θα µπουν στην Ολοµέλεια-
του νόµου, που αφορούν την οριοθέτηση των περιοχών, τον κα-
τάλογο µε τις ονοµασίες και όλα αυτά τα ζητήµατα, για τα οποία
έτσι κι αλλιώς σας είχα ενηµερώσει στην επιτροπή. Και θα ήθελα
επιπλέον να σας πω ότι εκτός από δύο τελείως λειτουργικές αλ-
λαγές λέξεων, στα άρθρα 12 και 13, επαναδιατυπώνεται το
άρθρο 18 και θα ήθελα λίγο την προσοχή σας σε αυτό.

Αυστηροποιείται και τίθενται ως -αν θέλετε- χρονική στιγµή,
πριν από την οποία µπορούσε να έχει τροποποιηθεί ο χαρακτή-
ρας µιας δασικής έκτασης, όχι µόνο η ένταξη της στο Δίκτυο
«NATURA 2000», αλλά και η κήρυξη ως εθνικός δρυµός και η έν-
ταξη του υγροτόπου στην περιοχή ως Συνθήκη Ραµσάρ.

Άρα, πηγαίνουµε στην πρώτη χρονική αναφορά που για κά-
ποιες περιοχές ξεκινάει από το 1938, µε βασιλικά διατάγµατα. Αν
έχουν γίνει πράξεις αλλαγής χρήσεων µετά από την πρώτη κή-
ρυξη, δεν µπορούν να ενταχθούν στο καθεστώς αυτό.

Επίσης, διευκρινίζω ότι εκεί που αναφέρεται σε διοικητικές
πράξεις οι οποίες ανακαλούνται, αφορά διοικητικές πράξεις
µόνο για γεωργική χρήση. Διοικητικές πράξεις για αυθαίρετες
κατασκευές ή για άλλες αυθαιρεσίες δεν ανακαλούνται και πα-
ραµένουν όπως και όλες που αφορούν περιοχές, που µετά την
κήρυξη των περιοχών αυτών ως δρυµοί, ως «NATURA» ή ως
«Ραµσάρ» επήλθαν. Είµαστε αυστηροί και τυπικοί ως το Περιβαλ-
λοντικό Δίκαιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σωκράτης Φάµελλος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, και για τα αυθαίρετα κτί-
σµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ανέφερα και προηγουµένως ότι όλα
αυτά αφορούν µόνο γεωργική εκµετάλλευση. Άλλες παρεµβά-
σεις, που δεν αφορούν γεωργική εκµετάλλευση, δεν ανακαλούν-
ται ούτε τροποποιούνται µ’ αυτήν τη διάταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε τώρα µε
τον συνάδελφο κ. Γεώργιο Αρβανιτίδη από τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να θέσω
ένα ερώτηµα προς τον κ. Σαντορινιό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μανωλάκου,
δεν µπορώ να κατεβάσω τώρα τον οµιλητή. Μόλις τελειώσει, θα
σας δώσω ευχαρίστως τον λόγο. 

Κύριε Αρβανιτίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

απευθυνθώ στην εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ για το νοµοσχέδιο και
να της πω ότι δεν έχετε ιδιοκτησία στην ευαισθησία για το περι-
βάλλον, όσο και εάν είναι προνοµιακό πεδίο πολιτικής. 

Εξάλλου, τις σηµαίες της Αριστεράς για θεσµούς και δηµο-
κρατία, για εργαζόµενους και δικαιώµατα και για περιβάλλον, τις
δύο πρώτες τις έχετε δολοφονήσει µε τους χειρισµούς, ακόµα
και των τελευταίων ηµερών. 

Ελπίζω, από την πολιτική σας του «όχι σε όλα» των προηγού-
µενων χρόνων να µην πάτε στο «ρυθµίσεις σε όλα». Γιατί υπάρ-
χουν και τέτοιου είδους απόψεις: Φτάνουµε σε σηµείο µηδέν
παντού, για να ξεκινήσουµε αυτή την καλύτερη πολιτική που
έχουµε.

Εξάλλου, πρέπει να θυµηθείτε ότι η διαχείριση και η προστα-
σία του περιβάλλοντος ήταν πολιτικές του τέλους της δεκαετίας
του ’90, ήταν έργο ΠΑΣΟΚ και τότε ξεκίνησε να υπάρχει διαβού-
λευση και συζήτηση µε την αυτοδιοίκηση και τις τοπικές κοινω-
νίες. Τότε ξεκίνησαν να έχουν εµπειρίες τα στελέχη που σήµερα
στελεχώνουν, µέσα από τις εµπειρίες που απέκτησαν, τους φο-
ρείς διαχείρισης και τότε υπήρξαν και συνεργασίες µεταξύ των
περιβαλλοντικών οργανώσεων, των µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων και της πολιτείας και σε πολλά σηµεία διαµόρφωσαν αυτές
πολιτικές. 

Όµως, αυτός ο κύκλος έκλεισε -και συµφωνώ- και πρέπει να
περάσουµε σε βελτίωση της κατάστασης. 

Κύριε Υπουργέ, µετά από µια πολύ παραγωγική συζήτηση
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, έχουµε µπροστά µας
ένα νοµοσχέδιο µε σηµαντικές βελτιώσεις, το οποίο νοµίζω ότι
συµβάλλει θετικά στην καλύτερη προστασία των προστατευόµε-
νων περιοχών. Γι’ αυτό και εµείς θα ψηφίσουµε «ΝΑΙ» επί της
αρχής στο νοµοσχέδιο. 

Θέλω να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε τις βελτιωτικές προ-
τάσεις που καταθέσαµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη στην επι-
τροπή και έγιναν αποδεκτές από τον κύριο Υπουργό µε
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Το πρώτο θέµα αφορά τη συµµετοχή των Φορέων Διαχείρισης
Προστατευόµενων Περιοχών στη διαδικασία κατάρτισης των
σχεδίων διαχείρισης. 

Πρόκειται για µια πολύ σηµαντική βελτίωση, η οποία θα έχει
ως αποτέλεσµα να καταρτιστούν σχέδια διαχείρισης ρεαλιστικά
και εφαρµόσιµα. Το τονίζω αυτό, γιατί µε την αρχική διατύπωση
του νοµοσχεδίου κινδυνεύαµε να πάµε σε κατάρτιση σχεδίων
διαχείρισης ερήµην των φορέων που θα κληθούν να τα εφαρµό-
σουν, µε κίνδυνο τα σχέδια αυτά να ήταν εκτός πραγµατικότητας
και να χρειάζονται διαρκώς διορθώσεις και τροποποιήσεις.

Εδώ, λοιπόν, µπήκε στο άρθρο 4 µια σηµαντική δικλίδα ασφα-
λείας, που θα µας βοηθήσει να µην ξεκινήσουµε τα σχέδια αυτά
από το µηδέν, αλλά να χτίσουµε πάνω στη γνώση και στην εµ-
πειρία που έχουν αποκτήσει ήδη οι υφιστάµενοι φορείς εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. 

Το δεύτερο θέµα αφορά στον τρόπο λειτουργίας των Φορέων

Διαχείρισης. Μίλησα πολλές φορές στην επιτροπή για τον κίν-
δυνο να βρεθούµε µπροστά σε φορείς δύο ταχυτήτων, φορείς
που θα ασχολούνται µε το να αξιοποιήσουν πολύτιµους πόρους
από το ΕΣΠΑ και φορείς που θα αρκούνταν στην κρατική χρηµα-
τοδότηση. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση ζητήσαµε να µπουν δικλίδες ασφα-
λείας, οι οποίες θα διασφαλίζουν ένα ελάχιστο κοινό βηµατισµό
των φορέων διαχείρισης σ’ όλη τη χώρα και φυσικά ζητήσαµε να
αποτυπωθεί στο νοµοσχέδιο ο συντονιστικός και επιτελικός
ρόλος που οφείλει να παίξει το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. 

Νοµίζω ότι µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο άρθρο 10, κύριε
Υπουργέ, καλύφθηκαν και οι δύο προϋποθέσεις. Αναφέροµαι
στα πρότυπα, στις προδιαγραφές και τις συστάσεις που θα εκ-
δίδει το Υπουργείο, τόσο για θέµατα διοικητικής οργάνωσης και
οικονοµικής λειτουργίας των Φορέων Διαχείρισης Προστατευό-
µενων Περιοχών, όσο και για θέµατα συλλογής δεδοµένων επι-
στηµονικής παρακολούθησης και εφαρµογής των σχεδίων
διαχείρισης. 

Το τρίτο αφορά στη διαδικασία σύστασης των αµίσθων συµ-
βουλευτικών επιτροπών, όπως αυτή που συστήνεται για να συν-
δράµει τον φορέα διαχείρισης του Θερµαϊκού Κόλπου. 

Εδώ µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που έγινε στο άρθρο 6 δια-
σφαλίζεται ότι η σύσταση των επιτροπών αυτών θα γίνεται µετά
από εισήγηση του οικείου φορέα διαχείρισης, ώστε να τεκµηριώ-
νεται η απόφαση αυτή από πραγµατικές ανάγκες και όχι να συ-
στήνονται παντού επιτροπές για λόγους εντυπωσιασµού ή για
επικοινωνιακή διαχείριση και κατανάλωση. 

Το τέταρτο και τελευταίο θέµα αφορά τη στήριξη της Επιτρο-
πής «Φύσις 2000». Νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντική η προσθήκη
της παραγράφου 6 στο άρθρο 10, ώστε η εν λόγω επιτροπή να
έχει τα απαραίτητα τεχνικά και διοικητικά µέσα που απαιτούνται,
για να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της, µεταξύ των οποίων είναι
η αξιολόγηση της εφαρµογής των σχεδίων διαχείρισης από τους
αρµόδιους φορείς. Με τον τρόπο αυτό το Υπουργείο θα µπορεί
να έχει καθαρή και αξιόπιστη εικόνα για τα προβλήµατα που προ-
κύπτουν, ώστε να προχωρά σε στοχευµένες παρεµβάσεις και όχι
να πηγαίνουµε να λύσουµε ειδικά προβλήµατα µε γενικούς κα-
νόνες, κάτι που κάνουµε διαρκώς. 

Με αυτά τα δεδοµένα, λοιπόν, εµείς ψηφίζουµε επί της αρχής
το νοµοσχέδιο, όπως θετικά θα ψηφίσουµε και πολλά άρθρα. 

Έρχοµαι τώρα σε ορισµένα πιο ειδικά θέµατα, κύριε Υπουργέ,
τα οποία παραµένουν ανοιχτά και νοµίζω ότι έχουµε χρόνο να τα
δούµε και να τα βελτιώσουµε. 

Ξεκινάω µε το θέµα των εργαζοµένων. Είπατε στην επιτροπή
ότι βρήκατε έναν τρόπο για να ξεπεράσετε τα προβλήµατα και
να µπορέσουν οι άνθρωποι που εργάζονται σήµερα στους φο-
ρείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών να συνεχίσουν να
εργάζονται και στο νέο περιβάλλον που δηµιουργεί το νοµοσχέ-
διο. Το σέβοµαι αυτό το επιχείρηµα και αναγνωρίζω την πρόθεσή
σας να λύσετε το πρόβληµα. Επειδή, όµως, δεν είµαστε σίγουροι
για το τελικό αποτέλεσµα, είµαστε υποχρεωµένοι να ψηφίσουµε
«ΠΑΡΩΝ» στο άρθρο 11 και στο άρθρο 7. Μακάρι να τα καταφέ-
ρετε και να διαψεύσετε τις ανησυχίες µας. Εδώ θα είµαστε για
να το δούµε, να το αξιολογήσουµε και για να ελέγξουµε την εξέ-
λιξη του θέµατος. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 4, µε το οποίο καθορίζονται οι αρ-
µοδιότητες που θα έχουν οι νέοι φορείς διαχείρισης. 

Σας είπα και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, να ξαναδείτε τη
διατύπωση στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 1. Αναφέροµαι
στο περιεχόµενο των εκθέσεων αξιολόγησης που θα κάνουν οι
φορείς για κάθε τρία χρόνια. Έτσι, όπως είναι το άρθρο, φαίνεται
ότι ο Υπουργός θα υπαγορεύει στους φορείς το περιεχόµενο των
εκθέσεων, θα τους λέει, δηλαδή, τι να γράψουν. Επειδή φαντά-
ζοµαι ότι δεν έχετε αυτή την πρόθεση, κύριε Υπουργέ και ότι
αυτό που εννοείτε µάλλον είναι η δοµή των εκθέσεων, νοµίζω ότι
πρέπει να ξαναδείτε τη διατύπωση του άρθρου. 

Στο άρθρο 5 νοµίζω ότι πρέπει αλλάξει η διατύπωση στην υπο-
περίπτωση δδ’. Αυτό που προτείνουµε εµείς είναι να γίνει σαφές
στο νοµοσχέδιο ότι στα διοικητικά συµβούλια των φορέων δια-
χείρισης θα χρησιµοποιούνται δύο στελέχη του δηµοσίου και αν
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και εφόσον δεν υπάρξει ανταπόκριση, θα χρησιµοποιείται του-
λάχιστον ένας εκπρόσωπος της ακαδηµαϊκής κοινότητας. Το λέω
αυτό γιατί έτσι όπως είναι γραµµένο το άρθρο υπάρχει η δυνα-
τότητα να µείνει η επιστηµονική κοινότητα χωρίς εκπροσώπηση
στους φορείς διαχείρισης και είναι κάτι το οποίο –κατά τη γνώµη
µου- είναι σοβαρό λάθος. 

Επίσης, στην περίπτωση δ’ πρέπει να µιλήσετε µε τις περιβαλ-
λοντικές οργανώσεις, για να δείτε αν υπάρχει επάρκεια στελεχών
για να σταλούν σε κάθε φορέα ξεχωριστά. 

Τέλος, στην παράγραφο 5 του ίδιου άρθρου προβλέπεται η
αντικατάσταση µέλους διοικητικού συµβουλίου που απουσιάζει
σε τρεις συνεχείς συνεδριάσεις. Εδώ πρέπει να προβλεφθεί ότι
το µέλος που θα το αντικαταστήσει θα προέρχεται από τον ίδιο
φορέα. Αυτό προς το παρόν δεν είναι σαφές και δεν είδα να
υπάρχει κάποια πρόβλεψη στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που εί-
χατε φέρει και είχαν γίνει γνωστές µέχρι πριν λίγο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Νοµίζω ότι διορθώθηκε αυτό, αλλά θα
το κοιτάξουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Χαίροµαι αν είστε σε αυτήν την κα-
τεύθυνση. 

Πρόσφατα, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας έδωσε κίνητρα
σε δηµόσιους υπαλλήλους που υπηρετούν σε ορεινές και νησιω-
τικές περιοχές, όπως δωρεάν σίτιση και κατάλληλο κατάλυµα
διαµονής. Στην επιτροπή µάς είπατε ότι οι δασικοί υπάλληλοι δεν
έχουν το ίδιο εργασιακό καθεστώς µε τους εργαζόµενους που
εντάχθηκαν στο άρθρο 349 του ν.4512/2018, γι’ αυτό και δεν σας
ενόχλησε ο συνάδελφός σας Υπουργός που εισηγήθηκε το συγ-
κεκριµένο θέµα. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι αυτό είναι τεχνικό θέµα, κύριε Υπουργέ,
και δεν είναι θέµα ουσίας. Αν όντως συµφωνείτε στην ουσία του
θέµατος που θέτουµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, αν συµφω-
νείτε ότι πρέπει να δοθούν κίνητρα σίτισης και στέγασης στους
δασικούς υπαλλήλους που υπηρετούν σε ορεινές και νησιωτικές
περιοχές, σας καλούµε να κάνετε δεκτή την τροπολογία που κα-
ταθέσαµε. 

Όσον αφορά στις υπόλοιπες τροπολογίες που κατέθεσε η Κυ-
βέρνηση, θα περιµένω πότε θα ολοκληρωθεί η συζήτηση, η το-
ποθέτηση των Υπουργών και αν υπάρχουν αντιρρήσεις, θα τις
αναπτύξω στη δευτερολογία µου ή στην ψηφοφορία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, για τη συντοµία, αλλά και την ουσιαστική σας οµιλία. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ένα και µόνο
λεπτό, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο, για να θέσετε διευκρι-
νιστική ερώτηση προς τον κ. Σαντορινιό. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να πω ότι ακόµα
δεν έχουµε λάβει την τροπολογία στα χέρια µας, για να διαβά-
σουµε το περιεχόµενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τότε πώς θα µιλή-
σετε; 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Βάσει του ό,τι ακούσαµε, λοιπόν,
θα µιλήσουµε. 

Κύριε Υπουργέ, από το 2001 µέχρι σήµερα έχει δοθεί στους
ακτοπλόους εφοπλιστές πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και
µιλάω για τις άγονες γραµµές και πάντα µε δικαιολογία και άλ-
λοθι τους εργαζόµενους. 

Βεβαίως οι κάτοικοι των απόµακρων νησιών διαµαρτύρονται
ότι δεν έχουν πλοία και γραµµές, γιατί βρίσκουν όλο δικαιολογίες
ότι έχει βλάβες το πλοίο και δεν συµµαζεύεται! Στα Αντικύθηρα
είχαν να δουν πλοίο πάνω από έναν µήνα. 

Εγώ όµως σας ρωτάω: Γιατί την επιχορήγηση αυτή δεν την δί-
νετε κατευθείαν στους εργαζόµενους αντί να τη δίνετε στους
εφοπλιστές, που δεν είναι και εντάξει στις υποχρεώσεις τους, για
να µην µας έρχεται η Κυβέρνηση κάθε φορά µε δικαιολογία και
εκβιασµό «υπογράψτε, ψηφίστε για να πληρωθούν οι εργαζόµε-
νοι»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σαντορινιέ,

έχετε τον λόγο, για ένα, δύο λεπτά, να απαντήσετε.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, κυρία Μανωλάκου, όταν δεν
γίνεται το δροµολόγιο, πρέπει να ξέρετε ότι δεν δίνεται και η επι-
δότηση. Άρα, αν έχουν δικαιολογίες να µην κάνουν το δροµολό-
γιο, υπάρχει και δικαιολογία να µην πάρουν την επιδότηση.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έτσι κερδίζουν περισσότερα.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Δεύτερον, στα Αντικύθηρα έχει πάει πλοίο.
Υπήρξε ένα µικρό πρόβληµα, γιατί είχαµε δύο πλοία που έπρεπε
να βγουν εκτός. Βρήκαµε τρόπο και πήγε πλοίο. Άρα δεν υπάρχει
θέµα µε τα Αντικύθηρα. Ας µην δηµιουργούµε εντυπώσεις. 

Τρίτον, οι χρηµατοδοτήσεις γίνονται για να καλύπτουν τις άγο-
νες γραµµές, δηλαδή να εξυπηρετούνται τα νησιά. Τα τελευταία
τρία χρόνια πραγµατικά έχει βελτιωθεί σηµαντικά, όπως λένε και
οι νησιώτες -επιτρέψτε µου επειδή είµαι νησιώτης να γνωρίζω
καλύτερα-, η ακτοπλοϊκή σύνδεση των νησιών.

Εποµένως, για να µπορέσουµε να διασφαλίσουµε τους εργα-
ζόµενους ξηράς –και αυτό το κάνουµε πρώτη φορά- λέµε ότι δεν
θα συµψηφίζονται οι οφειλές αυτών των εταιρειών προς το δη-
µόσιο ή τα ασφαλιστικά ταµεία µέχρι και το 70%, για να µπορέ-
σουν πρώτοι να πληρωθούν οι εργαζόµενοι ξηράς. Αυτό είναι
όλο. Δεν αλλάζει κάτι. Όπως ξέρετε, αυτό ψηφίστηκε µε το
άρθρο 139 του ν.4504 και ξέρετε ότι σε αυτόν τον νόµο είχαµε
και άλλες ρυθµίσεις υπέρ των εργαζοµένων, όπως το άρθρο 78.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας µην πάµε στο νο-
µοσχέδιο. Απαντήσατε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε.

Το µόνο που αλλάζει σ’ αυτήν τη ρύθµιση είναι ότι η ΚΥΑ θα
εκδοθεί από την 1η Ιουνίου του 2018 και τίποτα άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ικανοποιήθηκε η
κ. Μανωλάκου. Όταν πάρει τον λόγο ως εισηγήτρια, θα τοποθε-
τηθεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ρωτήσω κάτι επ’
αυτού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι. Δεν µπορούµε
να προχωρήσουµε έτσι. Έχουν εγγραφεί είκοσι οκτώ οµιλητές.
Αν πάµε έτσι, θα αργήσουµε πολύ.

Προχωράµε µε τη συνάδελφο από τη Χρυσή Αυγή, την κ.
Ελένη Ζαρούλια.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ευχαριστώ, πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να

κάνω κάποιες γενικές παρατηρήσεις γύρω από τις τρέχουσες
πολιτικές εξελίξεις. 

Πριν από λίγες ηµέρες έγινε στη Θεσσαλονίκη µια µεγαλει-
ώδης συγκέντρωση για το όνοµα της Μακεδονίας µας. Οµοίως
και στην πλατεία Συντάγµατος. Όµως, η θέληση του ελληνικού
λαού δεν εισακούγεται από την παρούσα Συγκυβέρνηση. Το µή-
νυµα δεν έφτασε στους καρεκλοκένταυρους της εξουσίας. 

Ο λόγος προφανής. Η πατρίδα µας εξουσιάζεται από ένα αν-
θελληνικό µόρφωµα απάτριδων, αµετανόητων µπολσεβίκων, το
οποίο εξυπηρετεί ξένα συµφέροντα και αντί η συγκυβέρνηση να
αναδιπλωθεί στο µέγα αυτό εθνικό ζήτηµα τι έκαναν, οι εθνοµη-
δενιστές, όπως τους αποκάλεσε και ο Μίκης Θεοδωράκης, δεν
αναδιπλώθηκε στο µεγάλο αυτό ζήτηµα. 

Και εδώ να κάνω µία παρένθεση: Ο Μίκης Θεοδωράκης όσο
εξυπηρετούσε τις µαρξιστικές τους ιδεοληψίες ήταν καλός.
Τώρα ξαφνικά έγινε «κόκκινο πανί» και έπεσαν όλοι να τον φάνε
επειδή παραµέρισε το κοµµατικό συµφέρον και έβαλε πάνω απ’
όλα, ως οφείλουν όλοι οι Έλληνες να κάνουν, την πατρίδα. Εδώ,
όµως, οµιλούµε για ένα καθεστώς άθεων, απάτριδων και ένα συ-
νονθύλευµα αριστεριστών.

Τι έκανε, λοιπόν, η συγκυβέρνηση; Ανακάλυψε το σκάνδαλο
της «NOVARTIS» για έναν απλούστατο λόγο: Για αποπροσανα-
τολισµό. Είναι ένα σκάνδαλο γνωστό εδώ και καιρό, αλλά τώρα
που γίνονται οι εθνοπροδοτικές συµφωνίες µε τα Σκόπια είπαν
«ας το βγάλουµε από το συρτάρι, για να έχουµε να ασχολούµα-
στε µ’ αυτό αντί µε το όνοµα της Μακεδονίας».

Το ερώτηµα, όµως, που τίθεται είναι το εξής: Γιατί δεν συνε-
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λήφθησαν όλοι αυτοί που κατηγορούνται ότι πήραν µίζες και δια-
σπάθισαν δηµόσιο χρήµα και µάλιστα σε ζωντανή µετάδοση,
όπως έγινε µε τη Χρυσή Αυγή;

Η απάντηση είναι µία: Δεν είναι χρυσαυγίτες. Είναι µια συµµο-
ρία που λυµαίνεται τον τόπο στο όνοµα της δηµοκρατίας.

Εις ό,τι αφορά και αυτό το σκάνδαλο, θα έρθει στην εξετα-
στική επιτροπή της Βουλής, όπως ήρθαν και τα προηγούµενα.
Ποιο θα είναι το αποτέλεσµα; Μια από τα ίδια: Κουκούλωµα και
ξέπλυµα. Ακριβώς το ίδιο αποτέλεσµα µ’ αυτό των προηγούµε-
νων σκανδάλων. Ενώ θα ειπωθούν αλήθειες ενώ η Χρυσή Αυγή
θα τους ξεσκεπάσει µε ντοκουµέντα και αποδείξεις, όπως έκανε
και στις προηγούµενες εξεταστικές, η όλη υπόθεση θα ξαναµπεί
στο συρτάρι, µε τη διαφορά ότι όλοι θα αθωωθούν, «θα βγουν
λάδι», θα παραγραφούν αδικήµατα, θα καλυφθούν πίσω από τον
κατάπτυστο νόµο περί ευθύνης Υπουργών και αυτή θα είναι η κα-
τάληξη και αυτής της εξεταστικής επιτροπής και αυτού του σκαν-
δάλου, διότι «κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει». Άλλωστε,
είπαµε: Η συγκυβέρνηση το έφερε τώρα στη δηµοσιότητα για
αποπροσανατολισµό.

Το θλιβερό είναι ότι δεν θα πληρώσει κάποιος γι’ αυτά τα εγ-
κλήµατα. Ευελπιστούµε να δώσει ο Θεός όσοι εµπλέκονται και
είναι ένοχοι, έχουν κλέψει και παρανοµήσει µε τον οιονδήποτε
τρόπο, να πάνε κάποια στιγµή στη φυλακή. 

Εγώ δεν θέλω να γίνω κανίβαλος και να πω ότι όλοι όσοι κατη-
γορούνται είναι ένοχοι σαν τον πολύ Πολάκη, ο οποίος έβγαλε
και απόφαση για τη δίκη της Χρυσής Αυγή ότι θα καταδικα-
στούµε. Ο κ. Πολάκης είναι τζάµπα µάγκας, αφού µιλά εκ του
ασφαλούς, µε την άνεση και την προστασία που του παρέχει το
υπουργιλίκι του.

Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Το παρόν σχέδιο νόµου
αποτελείται από δύο κεφάλαια και συνολικά από είκοσι δύο
άρθρα. Στις επιτροπές είχα αναφερθεί στο σύνολο των άρθρων
διεξοδικά, οπότε εδώ θα κάνω κάποιες επισηµάνσεις. 

Το κεφάλαιο Α’, άρθρα 1 έως 12, αποτελεί µια προσπάθεια ενί-
σχυσης του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας των φορέων διαχεί-
ρισης προστατευόµενων περιοχών, προκειµένου να διατηρηθεί
η βιοποικιλότητα και να προστατευθεί το εθνικό κεφάλαιο της
χώρας. Οι φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών ως
θεσµός υπάρχει ήδη από το 2000, αλλά µερικοί εξ αυτών δεν λει-
τούργησαν ποτέ ενώ στους υπόλοιπους έχουν διαπιστωθεί
πολλά προβλήµατα, υπολειτουργούσαν και δεν ήταν εύκολη η
εξεύρεση πόρων κ.λπ..

Η παρούσα πρόταση για καταργήσεις, συγχωνεύσεις και κυ-
ρίως η δηµιουργία υπερφορέων διαχείρισης είναι αµφίβολο κατά
πόσο θα λειτουργήσει, πόσο αποτελεσµατικό θα είναι αυτό το
µοντέλο και πώς θα συµβάλει στην επίλυση των υφιστάµενων ζη-
τηµάτων. Μιλάµε για υπερφορείς, δεδοµένου ότι θα γίνει επέ-
κταση των περιοχών ευθύνης για είκοσι οκτώ υφιστάµενους
φορείς και θα ιδρυθούν οκτώ νέοι. 

Το αναγραφόµενο δε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό θα καλυφθεί
το σύνολο σχεδόν των προστατευόµενων περιοχών «NATURA»
µπορεί µεν να είναι αληθές, αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι µε-
γάλο µέρος των περιοχών αυτών είχε αφεθεί απροστάτευτο,
αφύλακτο και έρµαιο κακών πρακτικών.

Μάλιστα, το γεγονός αυτό το έχουµε πολλές φορές αναδείξει
µέσω των µέσων κοινοβουλευτικού ελέγχου, καταθέτοντας σχε-
τικές ερωτήσεις, τις οποίες συχνά - πυκνά δεν µας απαντάτε,
γιατί είµαστε υπόδικοι, ενώ τα δικά σας παιδιά που είναι υπόδικα
τα διορίζετε στο υπερταµείο για να διαχειρίζονται την περιουσία
του ελληνικού λαού. Εµείς δεν είµαστε διορισµένοι από κανέναν.
Μας έχει βάλει εδώ ο ελληνικός λαός.

Χαρακτηριστικό, µάλιστα, είναι το γεγονός πως είχαµε επιση-
µάνει την έλλειψη τακτικού προσωπικού και της χρηµατοδότη-
σης, αλλά και το γεγονός πως οι καταργήσεις-συγχωνεύσεις
δηµιουργούν προβλήµατα και ενέχουν κινδύνους.

Αν, λοιπόν, θέλετε να δηµιουργήσετε ένα καινούργιο ουσια-
στικά µοντέλο των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιο-
χών, τότε επανακαθορίστε µεν τις αρµοδιότητες, αλλά µε µια
ρεαλιστική θεώρηση, ώστε να ανταποκρίνονται πλήρως στον
ρόλο που καλούνται να επιτελέσουν και να συνάδουν µε τις δυ-
νατότητες στελέχωσής τους. Στην αντίθετη περίπτωση είναι κενό

γράµµα.
Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε τη ρύθµιση της παραγράφου 2 του

άρθρου 4, όπου ορίζεται πως οι φορείς διαχείρισης προστατευό-
µενων περιοχών µπορεί να συνεργάζονται µε µη κυβερνητικές
οργανώσεις. Πρόκειται σαφέστατα για µια ακόµη περίπτωση νο-
µοθέτησης κατά την οποία η συγκυβέρνηση των Τσίπρα-Καµµέ-
νου ανάγει σε ισότιµους συνεργάτες τις καθ’ όλα ύποπτες για
τους ρόλους και τις επιδιώξεις τους µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις.

Μάλιστα, η Χρυσή Αυγή ζήτησε στην επιτροπή από την εκπρό-
σωπο των περιβαλλοντικών µη κυβερνητικών οργανώσεων και
υπεύθυνης πολιτικής για το φυσικό περιβάλλον της «WWF
Ελλάς» να κατατεθούν στην επιτροπή τα καταστατικά όλων
αυτών των ΜΚΟ που εκπροσωπεί. Η εκπρόσωπος αυτών των
ΜΚΟ µέχρι σήµερα δεν µας έχει ενηµερώσει για το ποιοι τις
απαρτίζουν. Παρ’ όλο που η ίδια είχε πει στην επιτροπή ότι τα
στοιχεία είναι στη διάθεση κάθε δηµοκρατικού κόµµατος, δεν αν-
τιλαµβανόµαστε αυτήν την τοποθέτησή της, αφού η Χρυσή Αυγή
µε άδεια από τον Άρειο Πάγο συµµετέχει στις εκλογές και έχει
εκλεγεί µε δηµοκρατικές διαδικασίες ως τρίτο πολιτικό κόµµα µε
την ψήφο του ελληνικού λαού.

Μήπως η ίδια δεν εµφορείται από δηµοκρατικό φρόνηµα, τη
στιγµή κατά την οποία κρύβεται και δεν µας δίνει τα στοιχεία που
ζητήσαµε, ως όφειλε; Δεν ξεχνάµε την περίπτωση του «ΑΡΚΤΟΥ-
ΡΟΥ», όπου ιδρυτικό µέλος είναι ο γνωστός ανθέλληνας Μπου-
τάρης. Μας επέστρεψε µια δωρεά που είχαµε κάνει το 2013. 

Είναι σηµαντικό να κατανοήσουµε ότι είναι υποχρέωση της πο-
λιτείας –και µάλιστα συνταγµατικά κατοχυρωµένη- η προστασία
του φυσικού περιβάλλοντος στο πλαίσιο της αρχής της αειφο-
ρίας και όχι ενός νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου. Σίγουρα
δεν είναι υπόθεση των εξ επαγγέλµατος προστατών του περι-
βάλλοντος, δηλαδή των ΜΚΟ. 

Σ’ ό,τι αφορά την οικονοµική πτυχή αυτού του θεσµού, αρχικά
διατείνεστε ότι η δράση των φορέων είναι κοινωφελής και µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, αλλά από την άλλη µε το άρθρο 8
δίνετε ιδιαίτερο βάρος στην ανεύρεση χρηµατοδοτικών εργα-
λείων. Αναφέρεστε στην ετήσια επιχορήγηση από πιστώσεις του
προϋπολογισµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος, σε έκτακτες
επιχορηγήσεις από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ή από
τους προϋπολογισµούς άλλων Υπουργείων σε προγράµµατα
ΕΣΠΑ ή άλλων διεθνών οργανισµών. 

Από τη στιγµή που πρόκειται για ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου που είναι εποπτευόµενο από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, τότε θα έπρεπε να δοθεί άπαξ επιχορήγηση από τον
τακτικό προϋπολογισµό για την οργάνωση και τη στελέχωση των
φορέων και µετά αυτοί να πορεύονται µε οικονοµική αυτοτέλεια.
Δεν καταλαβαίνουµε για ποιο λόγο θα πρέπει να δοθούν τέσσερα
εκατοµµύρια για το 2018, έξι εκατοµµύρια για το 2019, έξι εκα-
τοµµύρια για το 2020 και δέκα εκατοµµύρια για το 2021, τη
στιγµή µάλιστα που δεν υπάρχει σαφής αναφορά για τη λειτουρ-
γία των φορέων από το 2020 και µετά. 

Αντιλαµβανόµαστε, βεβαίως, ότι υπήρχε κατά το παρελθόν οι-
κονοµική δυσπραγία στους φορείς διαχείρισης, αφού η οικονο-
µική τους βιωσιµότητα βασιζόταν σχεδόν αποκλειστικά στη
χρηµατοδότηση µέσω ΕΣΠΑ. Μάλιστα, έχουν υπάρξει περιπτώ-
σεις κακοδιαχείρισης που βεβαίως οδήγησαν σε αδιέξοδο. 

Να επισηµάνουµε ότι δεν είµαστε ενάντια στην κρατική χρη-
µατοδότηση για την κάλυψη των αναγκών του συστήµατος προ-
στατευόµενων περιοχών σε εθνικό επίπεδο, αλλά ενάντια στη
χρηµατοδότηση του µοντέλου που η Κυβέρνηση προτείνει. Επι-
πλέον, δεν διασφαλίζεται ούτε και τώρα η επαρκής και σταθερή
στελέχωση των φορέων, αφού αυτή η δυνατότητα εξαρτάται
άµεσα από τους διαθέσιµους πόρους. Αφού, µάλιστα, δεν υπάρ-
χει σταθερή χρηµατοδοτική πηγή, δεν υπάρχει και σταθερή στε-
λέχωση. 

Από το 2021 και µετά προβλέπεται να επιχορηγούνται πλήρως
από τον κρατικό προϋπολογισµό. Έως τότε η επιχορήγησή τους
δεν θα είναι σταθερή. Αφού, µάλιστα, µιλάµε για οικονοµικά ζη-
τήµατα, δεν θα έπρεπε να υπάρχουν οικονοµοτεχνικές µελέτες
που να τεκµηριώνουν πλήρως την οικονοµική βιωσιµότητα κάθε
φορέα διαχείρισης προστατευόµενης περιοχής που θα αποτελεί
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απαραίτητη προϋπόθεση για τη σύστασή του τόσο για τους υφι-
στάµενους, όσο και για τους νέους;

Σε ό,τι αφορά στο δεύτερο κεφάλαιο και τα άρθρα 13 έως 22,
αυτό τιτλοφορείται «άλλες διατάξεις». Αυτό που παρατηρούµε
είναι µια προσπάθεια να αλλάξετε τη δασική νοµοθεσία µε τη νο-
µιµοποίηση παράνοµων εγκαταστάσεων σε προστατευόµενες
δασικές εκτάσεις, κ.λπ., όπως για παράδειγµα σε υφιστάµενα
χιονοδροµικά κέντρα και τις συνοδές εγκαταστάσεις αυτών, σε
υφιστάµενες οργανωµένες τουριστικές κατασκηνώσεις, κάµ-
πινγκ, κ.ο.κ.. 

Θα αναφερθώ συγκεκριµένα στο άρθρο 15 και την κατασκευή
έργων υποδοµών εντός περιοχών του δικτύου «NATURA». Κατα-
λαβαίνουµε γιατί είναι αναγκαία αυτή η ρύθµιση σε περιοχές
όπως η Θάσος και η Σαµοθράκη. Εν τούτοις, δεν θα πρέπει να
λειτουργήσει αυτή η ρύθµιση ως νοµιµοποίηση παλαιότερων αυ-
θαιρέτων έργων υποδοµής εντός προστατευόµενων περιοχών. 

Τι θέλω να πω µ’ αυτό; Αυτή η ρύθµιση δεν θα πρέπει να λει-
τουργήσει ως άφεση αµαρτιών για τις παράνοµες διανοίξεις δρό-
µων εντός προστατευόµενων περιοχών, όπως έχουν γίνει
γνωστές κατά καιρούς µε πολλές καταγγελίες. Δεν θα πρέπει να
επιτρέψουµε τέτοιες αυθαιρεσίες και από την άλλη να µιλάµε για
αποκατάσταση του τοπίου. Σκεφτείτε ότι κάποια στιγµή η απο-
κατάσταση δεν θα είναι πλέον εφικτή. 

Όπως έχουµε πει επανειληµµένως, λοιπόν, είµαστε υπέρ
όποιας δράσης αφορά στην προστασία του περιβάλλοντος, η
οποία όµως θα είναι συντονισµένη, θα υπάρχει ένας ολοκληρω-
µένος σχεδιασµός και δεν θα γίνει βεβιασµένα και αποσπασµα-
τικά για να προλάβουµε τις όποιες προθεσµίες θέτουν τα
ευρωπαϊκά όργανα. Οφείλουµε να σεβόµαστε το περιβάλλον και
να το προστατεύουµε. Είναι υποχρέωσή µας. 

Οφείλουµε να έχουµε ένα ολοκληρωµένο και κοινό σχέδιο δια-
χείρισης για όλες τις προστατευόµενες περιοχές και τους φορείς
αυτών, το οποίο θα καταρτίζεται, θα εξειδικεύεται και θα εφαρ-
µόζεται κατόπιν συνεργασίας των κεντρικών κρατικών δοµών,
των αποκεντρωµένων κεντρικών υπηρεσιών και των δοµών της
τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Δυστυχώς, όµως, ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε θα έχει
επιπτώσεις στο περιβάλλον, θυσιάζοντας τη βιωσιµότητα ενός
ολόκληρου οικοσυστήµατος στον βωµό µικροπολιτικών σκοπιµο-
τήτων για τη δηµιουργία φορέων που µπορούν να χαρακτηρι-
στούν τουλάχιστον αναποτελεσµατικοί. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Προχωρούµε µε την κ. Διαµάντω Μανωλάκου από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδας.  
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Προβάλλετε ότι το σηµερινό νο-

µοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο που φέρνει τοµές επειδή καθιε-
ρώνει ως κυρίαρχο σχήµα τους φορείς διαχείρισης
προστατευόµενων περιοχών που είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου, επεκτείνοντας τη δράση του σ’ όλη τη χώρα. Επίσης,
προβάλλετε ότι εξασφαλίζονται για πρώτη φορά κονδύλια από
τον τακτικό προϋπολογισµό, δηλαδή κάτι ψίχουλα. Όµως, στην
ουσία κάνετε ό,τι και οι προηγούµενες κυβερνήσεις και συνεχί-
ζετε µ’ ένα µεγάλο βήµα επιπλέον: Συµµορφώνεστε και υλοποι-
είτε την ευρωκοινοτική οδηγία που δίνει βορρά στην κερδοφορία
του κεφαλαίου το περιβάλλον που ανήκει σ’ όλη την κοινωνία, µε
άλλοθι στην προστασία του. 

Επειδή υπάρχει καθυστέρηση στην ενσωµάτωση νοµοθετικών,
κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων, υπάρχουν και πρόστιµα.
Πού εντοπίζεται κυρίως η καθυστέρηση; Στη διεύρυνση των νο-
µικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου που είναι οι φορείς διαχείρι-
σης, αντί να ενισχυθούν οι κρατικές υπηρεσίες που έχουν ως
αντικείµενο τη διατήρηση της βιοποικιλότητας και συνολικά την
αναβάθµιση των οικοσυστηµάτων.

Εξάλλου οι εκφράσεις ότι «οι φορείς διαχείρισης είναι κοινω-
φελή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και δεν έχουν κερδο-
σκοπικό χαρακτήρα» συγκαλύπτουν ότι λειτουργούν µε τους
νόµους της αγοράς, υποτάσσοντας το περιβάλλον στις κερδο-
φόρες επιδιώξεις του κεφαλαίου. Ουσιαστικά παραχωρούνται
για χρήση εκτάσεις του δηµοσίου.

Ταυτόχρονα «ξεδοντιάζετε» ό,τι θετικό είχε αποµείνει στον δα-
σοκτόνο, κατά τα άλλα, νόµο περί προστασίας δασών και δασι-
κών εν γένει εκτάσεων της χώρας -µιλάω για τον ν.998/79- ούτως
ώστε να µην υπάρχει κανένα εµπόδιο και φραγµός στην παρα-
πέρα εµπορευµατοποίηση του περιβάλλοντος. 

Γιατί υπάρχει αυτός ο προσανατολισµός και η «υποχρεωτικό-
τητα» από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Διότι το φυσικό περιβάλλον
και η προστασία του, δηλαδή η περιβαλλοντική πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αντιµετωπίζει το περιβάλλον ως διέξοδο στα
συσσωρευµένα κεφάλαια των µονοπωλιακών οµίλων. Θέλουν να
επενδύσουν για νέα κέρδη και τέτοια νοµοθετήµατα στρώνουν
χαλί µέσα από την πράσινη οικονοµία. 

Είναι γνωστό ότι η πράσινη οικονοµία αποτελεί πρόταση δια-
χείρισης και αξιοποίησης των προβληµάτων του περιβάλλοντος
προς όφελος των στρατηγικών συµφερόντων του κεφαλαίου.
Διαµορφώνει κίνητρα επενδύσεων, κίνητρα εισαγωγής και αξιο-
ποίησης νέων τεχνολογιών, καινοτοµιών, για να δώσει νέα ώθηση
στην καπιταλιστική ανάπτυξη, διέξοδο για την κερδοφορία των
επιχειρήσεων. 

Έτσι είναι οι καπιταλιστές. Προσπαθούν συνεχώς να διευρύ-
νουν τα κέρδη τους, να βρουν νέες µεθόδους, νέα οικονοµικά
εδάφη. Αντίστοιχα, η κρατική πολιτική στον καπιταλισµό υπηρε-
τεί το γενικό συµφέρον της άρχουσας τάξης στο επίπεδο της οι-
κονοµίας, υπηρετώντας τη διευρυµένη αναπαραγωγή του. Αυτό
κάνετε κι εσείς. Ταυτόχρονα, η ικανοποίηση των κοινωνικών
αναγκών στον καπιταλισµό καταπατιέται ξεδιάντροπα. 

Χρησιµοποιείτε, λοιπόν, ως εργαλεία τους φορείς διαχείρισης,
αντί να τους καταργήσετε και να περάσουν εργαζόµενοι µε
πλήρη δικαιώµατα στις δασικές κυρίως, αλλά και στις άλλες κρα-
τικές υπηρεσίες που είναι υποστελεχωµένες και χρειάζονται προ-
σωπικό. 

Κάνατε, όµως, ακριβώς το αντίθετο: Διευρύνετε τον αριθµό
τους σε όλη την επικράτεια, αρπάζετε αντικείµενα δασικών και
άλλων κρατικών υπηρεσιών µετατρέποντας τους φορείς διαχεί-
ρισης σε πολυδύναµες υπηρεσίας και την «ΦΥΣΗ 2000» σε
Υπουργείο Περιβάλλοντος ιδιωτικού δικαίου. Έτσι διευρύνετε το
αντικείµενο ενδιαφέροντος των οµίλων µέσω της διεύρυνσης των
περιοχών ευθύνης και των αρµοδιοτήτων, εξασφαλίζοντας µεγα-
λύτερο µελετητικό, κατασκευαστικό έργο και ευρύτερα επιχει-
ρηµατικό ενδιαφέρον στο όνοµα της προστασίας τους. 

Γενικεύετε, λοιπόν, την παράδοση στο ιδιωτικό κεφάλαιο των
αντικειµένων διαχείρισης και προστασίας των περιοχών
«NATURA» µέσω των φορέων στο άρθρο 4, αποτελώντας το ερ-
γαλείο εξασφάλισης προϋποθέσεων χρηµατοδοτικών εργαλείων
για τους οµίλους. 

Ακόµα, στις αρµοδιότητες προβλέπεται η περιβαλλοντική αδει-
οδότηση για έργα και δραστηριότητες στις περιοχές ευθύνης
τους, που µέχρι σήµερα ήταν αρµοδιότητα των κρατικών υπηρε-
σιών και βεβαίως αυτό συνεχίζεται και µε βάση το Αστικό Σύν-
ταγµα. 

Διευρύνονται, επίσης, σε τεράστιο βαθµό οι αρµοδιότητές
τους µέχρι και της δικαστικής συνδροµής, της χορήγησης
αδειών επιστηµονικής έρευνας και περιπολιών, µαζί µε τις αρµό-
διες κρατικές υπηρεσίες, αποκαλύπτοντας έτσι ότι εκτός των
άλλων η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι και οι προσλήψεις προ-
σωπικού και η δηµιουργία διοικητικού µηχανισµού εξαγοράς και
ενσωµάτωσης. 

Το ερώτηµα που µπαίνει είναι το εξής: Οι φορείς διαχείρισης
είχαν αποδοτική λειτουργία; Από τα αποτελέσµατα φαίνεται ότι
µέχρι τώρα δεν µπόρεσαν να εξασφαλίσουν την προστασία των
περιοχών ευθύνης τους. Δεν φταίνε οι εργαζόµενοι, µε εργασια-
κές σχέσεις οκτάµηνων που ανανεώνονταν και κακοπληρώνον-
ταν. Σήµερα που µιλάµε -για να ξεκαθαρίζουµε τα πράγµατα-
έχουν πληρωθεί µέχρι τον περασµένο Νοέµβριο, αλλά τον Δε-
κέµβριο θα τον πληρωθούν στην καλύτερη των περιπτώσεων τον
Απρίλιο. Όταν πληρώνονται κανονικά έχουν ένα µήνα καθυστέ-
ρηση. Δεν πληρώθηκαν ποτέ κανονικά, αλλά το πρώτο εξάµηνο
κάθε έτους. Φτάνουν έως και 6 µήνες απλήρωτοι. Αυτή είναι η
αλήθεια. 

Τώρα, ως προς τον προσανατολισµό και τη λειτουργία των φο-
ρέων διαχείρισης, περιορίστηκε σε εκπόνηση κάποιων µελετών
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-από µελετητικές εταιρείες βεβαίως- που δεν εφαρµόστηκαν,
καθώς και σε δηµόσιες σχέσεις και προγράµµατα ενηµέρωσης -
εκπαίδευσης, δηλαδή σε δραστηριότητες που είναι µακριά από
την ολοκληρωµένη και ουσιαστική προστασία των περιοχών
αυτών και που ως αρµοδιότητες βασικά συνεχίζουν να έχουν. 

Τι επιδιώκετε µε το όνοµα «φορείς διαχείρισης», οι οποίοι φυ-
σικά δεν ανταποκρίνονται στο περιεχόµενό τους; Θα δηµιουρ-
γούνται αναπτυξιακές εταιρείες που θα διεκδικούν ευρωπαϊκές
κυρίως χρηµατοδοτήσεις. Είναι πολύ εύκολο φορείς που διοι-
κούνται από άµισθα διοικητικά συµβούλια να παίξουν αυτόν το
ρόλο, αφού δεν θα υπάρχει κεντρικός επιστηµονικός σχεδιασµός
των δράσεων. Η εξασφάλιση της κερδοφορίας από τα φυσικά οι-
κοσυστήµατα, χωρίς φραγµούς και εµπόδια, είναι ο πραγµατικός
σκοπός. Ακριβώς αυτός ο προσανατολισµός διευκολύνει, είναι
το όχηµα για να παραδοθεί η διαχείριση των προστατευόµενων
περιοχών στους µονοπωλιακούς οµίλους, ανάλογα βέβαια µε τις
κάθε φορά προτεραιότητες κερδοφορίας τους, στο όνοµα της
προστασίας της βιοποικιλότητας, της βιώσιµης ανάπτυξης, της
αειφορικής διαχείρισης κ.λπ..

Εξάλλου, σε καµµία περίπτωση δεν ιεραρχείται µε βάση τη δια-
φύλαξη και προστασία της ελληνικής βιοποικιλότητας, αλλά µόνο
µ’ αυτά που περιέχονται στα παραρτήµατα των οδηγιών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Τα άλλα τα αγνοείτε. Υπάρχουν ελληνικά είδη
στο χείλος της εξαφάνισης, επειδή όµως δεν είναι στις λίστες
των οδηγιών, τα παραβλέπετε. 

Ταυτόχρονα, κάνετε και το εξής κακούργηµα σε βάρος των
σηµερινών τριακοσίων πενήντα εργαζοµένων στους φορείς δια-
χείρισης: Αντί να αξιοποιήσετε την πείρα τους και να τους µονι-
µοποιήσετε, τους πετάτε στον δρόµο της ανεργίας και από πάνω
κοροϊδεύετε ότι τους εξασφαλίζετε. Γιατί το κάνετε; Μα, το χρει-
αζόσαστε. Με την άρση µιας σειράς περιορισµών και απαγορεύ-
σεων, που υπήρχαν στο προηγούµενο διάστηµα, µε την
παραπέρα αντιδραστικοποίηση της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας
µε στόχο τη µείωση φραγµών στη δράση των οµίλων, καλύτερα
και ευκολότερα ο κάθε καινούργιος εργαζόµενος για οκτώ µήνες
θα εκτελεί, θα υλοποιεί το αντιδραστικό, αντιπεριβαλλοντικό νο-
µοθετικό πλαίσιο για να κερδίσει ο καπιταλιστής. 

Στην αιτιολογική έκθεση γράφετε ότι οι εργαζόµενοι για πολλά
έτη είναι εγκλωβισµένοι σ’ ένα καθεστώς αβεβαιότητας. Οι ερ-
γαζόµενοι στους φορείς διαχείρισης δεν είναι εγκλωβισµένοι,
αλλά όµηροι όλων των κυβερνήσεων που πέρασαν, αλλά και της
σηµερινής, που εδώ και δύο χρόνια συνεχίζει την οµηρία τους.
Τριακόσια πενήντα άτοµα όλων των ειδικοτήτων και κλάδων
πάνω από µια δεκαετία δουλεύουν µε συνεχόµενες παρατάσεις
συµβάσεων όσο διαρκούσαν τα διάφορα προγράµµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µέχρι το τέλος του 2015. Ως το τέλος του
2017 µε νέες συνεχόµενες ετήσιες συµβάσεις πληρώνονταν από
το πράσινο ταµείο. Οι συµβάσεις που παρατάθηκαν µέχρι το
τέλος Φλεβάρη είναι αµφίβολο αν και πότε θα πληρωθούν µετά
τα νέα δεδοµένα που έχουν προκύψει µε απόφαση του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, όπου καθίσταται σαφές ότι απαγορεύεται κάθε
παράταση συµβάσεων ορισµένου χρόνου πέραν των είκοσι τεσ-
σάρων µηνών. Εξάλλου, η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής θέτει ζητήµατα και στο άρθρο 7 και στο άρθρο 11.
Για του λόγου το αληθές και τη δίκαιη αγωνία αυτών των εργα-
ζοµένων εµείς καταθέτουµε τη χθεσινή τους ανακοίνωση και ζη-
τάµε, απαιτούµε τη συνέχιση της δουλειάς τους, αξιοποιώντας
την εµπειρία τους. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Καταψηφίζουµε τα περισσότερα άρθρα του πρώτου µέρους,
εκτός από τα άρθρα 11 και 12, όπου εκφραζόµαστε µε το
«λευκό». 

Στο δεύτερο µέρος είναι προκλητικά απαράδεκτο ότι νοµιµο-
ποιείτε τα παράνοµα ιδιωτικά κάµπινγκ µέσα σε δάση και δασικές
εκτάσεις, ακόµα και σε εκτάσεις που κηρύχθηκαν αναδασωτέες.
Δηλαδή, τα µέτρα προστασίας των δασικών υπηρεσιών πάνε χα-
µένα. Έτσι, συνεχίζονται οι νοµιµοποιήσεις παράνοµων επεµβά-
σεων, ακυρώνοντας όλες τις διοικητικές πράξεις που έχουν

εκδώσει οι δασικές υπηρεσίες. Μιλάω για πρωτόκολλο αποβο-
λής, αποφάσεις κατεδάφισης, κήρυξη εκτάσεων ως αναδασω-
τέες, κ.λπ.. Ανοίγει ο δρόµος για νέες παρανοµίες. Και η
σηµερινή Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες, στέλνουν µή-
νυµα σ’ όλους τους πολίτες ότι η παρανοµία και η αυθαιρεσία
επιβραβεύεται. Αυτό το µήνυµα το επιβεβαιώνετε και στο άρθρο
18, όπου κατοχυρώνετε καταπατήσεις και εκχερσώσεις δασών
και δασικών εκτάσεων για γεωργική εκµετάλλευση µέσα σε προ-
στατευόµενες περιοχές στο όνοµα της ισονοµίας µε τις άλλες
που προέκυψαν από τους δασικούς χάρτες. 

Τα ζητήµατα αυτά δεν λύνονται έτσι. Θα µπορούσατε να δώ-
σετε τη χρήση δωρεάν µόνο για την αγροτική δραστηριότητα αυ-
τοαπασχολούµενων αγροτών και όχι την κυριότητα. Ωστόσο,
πρέπει να επισηµάνω ότι και η επιστηµονική έκθεση από την επι-
τροπή της Βουλής αναφέρεται σ’ αυτά τα δύο άρθρα, και στο 14
και στο 18, και βάζει έναν ολόκληρο προβληµατισµό, ότι δεν είναι
συµβατά µε το άρθρο 24 του Συντάγµατος. 

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 19, σχετικά µε προστατευτικά πλωτά
για πέντε µήνες για προστασία των λουόµενων από µέδουσες,
είναι το µόνο που ψηφίζουµε. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής και τα περισσότερα
άρθρα, αφού στον τοµέα του περιβάλλοντος και της προστασίας
του δείχνουν και επιβεβαιώνουν ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
και η πορεία της σε αυτά τα τρία χρόνια υπηρετεί το σύστηµα
της εκµετάλλευσης, τους αδυσώπητους νόµους της καπιταλιστι-
κής οικονοµίας, το σάπιο αστικό κράτος.

Αποτελείτε τον νέο στυλοβάτη του αστικού πολιτικού συστή-
µατος και της αντιλαϊκής καπιταλιστικής ανάπτυξης. Αν θέλετε,
αποδεικνύετε ότι δεν υπάρχουν ενδιάµεσες ή µεσοβέζικες λύ-
σεις. Ή το κεφάλαιο θα κερδίζει ή οι εργαζόµενοι. Κυβέρνηση
εργατική φιλολαϊκή µπορεί να έρθει µόνο σε σύγκρουση µε τους
καπιταλιστές και την εξουσία τους.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θεωρεί διαφορετική τη
σχέση ανθρώπου και φύσης. Θεωρούµε ότι η γη δεν είναι εµπό-
ρευµα και ότι ο σχεδιασµός χρήσεων γης και προστασίας των οι-
κοσυστηµάτων θα πρέπει να ικανοποιούν τις ανάγκες όλης της
κοινωνίας, µε αρµονική επίδραση του ανθρώπου στη φύση και
δράσεις πιο συµβατές µε τις ισορροπίες των οικοσυστηµάτων
στη διαµόρφωση του ανθρώπινου περιβάλλοντος.

Όλα αυτά, συνδυασµένα µε την εξάλειψη πολέµων, την πολι-
τιστική ανάπτυξη, την καλλιέργεια της αλληλεγγύης µεταξύ των
λαών αποδείχνουν και από την πλευρά της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος, την ιστορική αναγκαιότητα της ανατροπής του σά-
πιου εκµεταλλευτικού συστήµατος, που η δυσοσµία του
καθηµερινά, και τώρα µε την επικαιρότητα, φέρνει στην επιφά-
νεια σκάνδαλα από τους σφοδρούς επιχειρηµατικούς ανταγωνι-
σµούς που γεννά και είναι σύµφυτα µε το καπιταλιστικό σύστηµα.

Ταυτόχρονα, αξιοποιούνται από τα αστικά κόµµατα ως άλλοθι
για να συγκαλύψουν ότι η κακοδαιµονία που ζει η εργατική τάξη
και τα λαϊκά στρώµατα οφείλεται σε σκάνδαλα και όχι σε στυγνή
εκµετάλλευση των εργαζοµένων από το κεφάλαιο και τα κόµµατά
του.

Και δεν διστάζετε την καπιταλιστική ανάπτυξη να τη βαφτίζετε
εθνικό και πατριωτικό καθήκον, για να κρύψετε το βαθιά ταξικό
περιεχόµενο της σκληρής αντιλαϊκής πολιτικής σας, γιατί τα συµ-
φέροντα των καπιταλιστών υπηρετείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Λαζαρίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος της διαχείρισης µιας

προστατευόµενης περιοχής είναι η αποτελεσµατική προστασία
των σηµαντικών φυσικών χαρακτηριστικών που φιλοξενεί. Η θέ-
σπιση προστατευόµενων περιοχών αποτελεί βασικό συστατικό
στην προσπάθεια διατήρησης της βιοποικιλότητας.

Είναι ένα νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που έρ-
χεται να προστεθεί σε µια σειρά κυβερνητικών αποφάσεων για
το περιβάλλον που συγκροτούν µια περιβαλλοντική πολιτική, που
προσπαθεί να αντιστρέψει τις δυσµενείς συνέπειες της πολιτικής
των προηγούµενων κυβερνήσεων. Με το υπό κατάθεση νοµοσχέ-
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διο ξεκαθαρίζει απολύτως το θέµα της προστασίας του φυσικού
περιβάλλοντος στη χώρα µας, µιας και η θεσµική κατοχύρωση
των προστατευόµενων περιοχών, που εκκρεµούσε για χρόνια,
ολοκληρώνεται και κυρώνεται σχεδόν στο 100%.

Για να µπορέσουν οι περιοχές αυτές να διατηρήσουν και να
διαχειριστούν τον φυσικό τους πλούτο, πρέπει να εξασφαλί-
σουµε τον τρόπο λειτουργίας τους. Οι τριάντα πέντε φορείς δια-
χείρισης που προβλέπονται από το σχέδιο νόµου θα καλύπτουν
σχεδόν όλο το δίκτυο των περιοχών «NATURA 2000», συµπερι-
λαµβανοµένων επικείµενων επεκτάσεών του. Η πρόβλεψη αυτή
αποτελεί σηµαντικό βήµα προόδου, καθώς µέχρι σήµερα λιγό-
τερο από το 1/3 των περιοχών «NATURA 2000» εντασσόταν στην
αρµοδιότητα κάποιου από τους είκοσι οκτώ υφιστάµενους φο-
ρείς διαχείρισης.

Σηµαντικό και κρίσιµο για την προστασία της φύσης και της
διακυβέρνησης του φυσικού περιβάλλοντος είναι ότι οι φορείς
διαχείρισης εγκαθιδρύονται ως το κυρίαρχο σχήµα διοίκησης και
διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών. Κάθε χωρική
έκταση, δηλαδή, θα ανήκει σε κάποιον φορέα διαχείρισης.

Σε µια περίοδο δηµοσιονοµικής στενότητας, το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας ιεραρχεί την ελληνική φύση, την ανα-
γνωρίζει ως πραγµατικό πόρο και ως συγκριτικό πλεονέκτηµα
της χώρας, ενώ για πρώτη φορά εξασφαλίζονται κονδύλια από
τον τακτικό προϋπολογισµό για τη στήριξη του Εθνικού Συστή-
µατος Προστατευόµενων Περιοχών.

Οι φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών είναι τα κα-
ταλληλότερα σχήµατα διοίκησης και διαχείρισης των περιοχών
δικτύων «NATURA 2000» και οργανώνονται για να συµµετάσχουν
και να διεκδικήσουν πόρους προς εκπλήρωση των στόχων τους.
Τι παρατηρούµε; Για πρώτη φορά ξεκαθαρίζεται ότι οι φορείς
πλέον θα έχουν αναπτυξιακό χαρακτήρα, θα συνδέονται µε τα
τοπικά προϊόντα και την εργασία. Τους δίνεται η δυνατότητα να
προσελκύουν και να δηµιουργούν πόρους ενώ οφείλουµε να
αναφέρουµε πως κατά τη διάρκεια των επιτροπών -και ειδικά
στην τελευταία-, είδαµε να εισέρχονται στις διατάξεις πολλά από
τα ουσιαστικά ζητήµατα που προέκυψαν από τη συζήτηση, όπως
για παράδειγµα ότι οι φορείς αναλαµβάνουν την οργάνωση της
διαβούλευσης τόσο για τη διαδικασία κατάρτισης των ειδικών
περιβαλλοντικών µελετών όσο και των σχεδίων διαχείρισης, αλλά
και σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση απαιτείται. Αυτό είναι κάτι
που αποδεικνύει τη διάθεση σύνταξης ενός ολοκληρωµένου σχε-
δίου διαχείρισης από πλευράς πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος για την ορθή ενίσχυση των διατάξεων της
εθνικής µας νοµοθεσίας.

Η χάραξη µιας ουσιαστικής περιβαλλοντικής πολιτικής εκκρε-
µούσε για καιρό και επέσυρε πρόστιµα δεκάδων εκατοµµυρίων
ευρώ για τη χώρα, από την Ευρωπαϊκή Ένωση, επηρεάζοντας,
όπως είναι φυσικό, τους φορείς διαχείρισης σε οργανωτικό, στε-
λεχιακό και χρηµατοδοτικό επίπεδο, κάτι το οποίο έπρεπε να
σταµατήσει. Η ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου διαχείρισης των
προστατευόµενων περιοχών, µέσω του θεσµού των φορέων δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών, µε στόχο τη διατήρηση
της βιοποικιλότητας, την προστασία του εθνικού φυσικού κεφα-
λαίου, µε όρους βιώσιµης ανάπτυξης και την ενίσχυση της περι-
φερειακής ανάπτυξης και εργασίας, κρίνεται επιτακτική και οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε το νοµοσχέδιο και την προ-
σπάθεια αυτή.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω, θα ήθελα να
πω δυο λέξεις για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1469 και ει-
δικό 176. Με τη συγκεκριµένη τροπολογία, µε την προτεινόµενη
διάταξη προτείνω να τροποποιηθεί η παράγραφος 7 του άρθρου
52 του ν.4280/2014, όπου παρατείνεται η λειτουργία των υφιστά-
µενων εγκαταστάσεων, κτηνοτροφικών, πτηνοτροφικών κ.λπ. εγ-
καταστάσεων -και ορθώς-, αλλά δεν προβλέφθηκε να ισχύει το
ίδιο και για χώρους λατρείας. Το παραβλέψαµε, ας το πούµε, εξ
αµελείας και προτείνω τώρα να το συµπληρώσουµε. Δηλαδή, να
συµπληρώσουµε αυτήν τη διάταξη µε τα κελιά, µε τα ησυχαστή-
ρια, µε τις ιερές µονές και γενικά µε τους χώρους λατρείας.
Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα να κάνετε δεκτή την τρο-
πολογία. Προσθέτει στην υφιστάµενη τροποποίηση του άρθρου
που ανέφερα προηγουµένως και τους χώρους λατρείας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θέλω να ευχαριστήσω

τον κ. Λαζαρίδη για την οικονοµία στον χρόνο και να πιαστώ απ’
αυτό, για να σας ενηµερώσω ότι έχουν εγγραφεί είκοσι επτά οµι-
λητές. Αυτό σηµαίνει ότι αν ξεφύγουµε λίγο ο καθένας από τον
χρόνο του, δεν θα καταφέρουµε να φύγουµε κατά τις 18.30’-
19.00’ που εκτιµούµε και λόγω Τσικνοπέµπτης, θεωρώ ότι όλοι
θα θέλατε να είστε στις οικογένειές σας και να καταφέρετε να
κάνετε κάτι, µέσα στις δύσκολες µέρες που περνάµε, κι εσείς µε
τη σειρά σας.

Οπότε σας κάνω µια πρόταση, να το σκεφτείτε οι Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες και να ενηµερώσετε το Προεδρείο, για να συ-
νεχίσουµε αντίστοιχα: Ή θα πάµε στη λύση να είµαστε πάρα
πολύ αυστηροί µε τον χρόνο των επτά λεπτών για τους οµιλητές
ή θα συµφωνήσουµε όλοι µαζί ότι θα µειώσουµε τον χρόνο αυτόν
στα πέντε λεπτά, µε µια µικρή ανοχή, εάν και εφόσον αυτό υπάρ-
χει. Αλλιώς, µην παραπονεθείτε, αν από το Προεδρείο αρχίζουµε
και λέµε «ολοκληρώστε, ολοκληρώστε» και µας φέρνετε σε πάρα
πολύ δύσκολη θέση, γιατί έχει ζητηθεί από πολλούς συναδέλ-
φους να ολοκληρώσουµε σύντοµα τη σηµερινή συνεδρίαση. Αν
θέλετε πάµε και µέχρι τις δώδεκα το βράδυ. Δεν υπάρχει πρό-
βληµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Δεν είναι επίσηµη αργία η Τσικνοπέµ-
πτη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν είναι θέµα επίση-
µης αργίας, κύριε Βέττα, προς θεού! Αν θέλουµε το πάµε µέχρι
τις 24.00’. Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Εγώ κάνω µια πρόταση,
γιατί έχουν έρθει εδώ αρκετοί συνάδελφοι και µας ζητήθηκε να
ολοκληρώσουµε σε εύλογο χρονικό διάστηµα. Αύριο είναι Πα-
ρασκευή, δεν υπάρχει κοινοβουλευτικό έργο και θέλουν και οι
άνθρωποι της επαρχίας να φύγουν νωρίς, να πάνε στις περιφέ-
ρειές τους. Εγώ έκανα µια πρόταση, να τη σκεφτείτε. Θα ακο-
λουθήσω ό,τι θέλετε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καβαδέλλας για δεκαπέντε λεπτά.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδιαµφισβήτητο ότι η

χώρα µας έχει προικιστεί µε σπάνιο φυσικό πλούτο και βιοποικι-
λότητα. Είναι δε από τις πιο πλούσιες στην Ευρώπη. Είναι ανα-
µενόµενο, λοιπόν, να έχουν οριοθετηθεί εκατοντάδες περιοχές
υψηλής προστασίας που τίθενται υπό την οµπρέλα του Ευρω-
παϊκού Οικολογικού Δικτύου «NATURA 2000». Και ενώ για την
υπόλοιπη Ευρώπη τα οφέλη που αυτό το δίκτυο µπορεί να προ-
σφέρει εκτιµώνται από τους ειδικούς σε πολλές δεκάδες δισε-
κατοµµύρια ευρώ ανά έτος, στην Ελλάδα εδώ και δεκαετίες
αγνοείται ίσως και περιφρονείται η δυναµική του Δικτύου
«NATURA».

Δυστυχώς, για τις περισσότερες κυβερνήσεις µεταπολιτευτικά
η εντύπωση που οι πολίτες έχουν διαµορφώσει γι’ αυτό το θέµα
είναι ότι αρκούνταν στο να αφήνουν τις µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις να υποβάλλουν προτάσεις ή και να διατυπώνουν πολιτική,
διατηρώντας βεβαίως για τον εαυτό τους δευτερεύοντα ρόλο.
Έτσι κατά καιρούς έχουν αγνοηθεί διάφορες προτάσεις, µε τε-
λευταία αυτή την πολύ σοβαρή της «διαΝΕΟσις» που έγινε τον
Νοέµβριο 2017, όπου περιγράφεται ένα νέο εθνικό µοντέλο δια-
χείρισης και διοίκησης, µε χαρακτηριστικά τη βιωσιµότητα και το
αναπτυξιακό πρόσηµο. 

Η πολιτεία λαµβάνοντας σοβαρά υπ’ όψιν και την προϋπάρ-
χουσα συσσωρευµένη εµπειρία σε ευρωπαϊκό επίπεδο, θα µπο-
ρούσε βεβαίως να διαχειριστεί τις προστατευόµενες περιοχές µε
επωφελέστερο τρόπο. Τα εκτιµώµενα πιθανά οφέλη για την
εθνική οικονοµία µας τόσο δε σε όρους ακαθάριστου εθνικού
προϊόντος όσο και νέων θέσεων εργασίας της χώρας, υπό το ρε-
αλιστικό σενάριο της αξιοποίησης του 40% των περιοχών
«NATURA 2000» της Ελλάδος ανέρχονται κατά προσέγγιση στα
2 δισεκατοµµύρια ευρώ ανά έτος, µε παράλληλη µείωση της
ανεργίας, µε τη δηµιουργία περισσότερων από δέκα χιλιάδων
νέων θέσεων εργασίας. Όµως, αυτά ανήκουν στην κατηγορία
των χαµένων ευκαιριών, είναι το αγαπηµένο σπορ κυρίως των
στελεχών της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ αλλά και των προηγού-
µενων -δεν µπορούµε να πούµε ότι οι προηγούµενοι τα χειρίστη-
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καν καλύτερα. Είµαστε αναγκασµένοι να ασχοληθούµε µόνο µε
το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. 

Η αλήθεια είναι ότι εµπεριέχει µερικά θετικά στοιχεία, όπως
ότι στο άρθρο 2 προβλέπεται ότι πλέον η διαχείριση σχεδόν
όλων των τετρακοσίων σαράντα έξι περιοχών του Δικτύου
«NATURA 2000» θα γίνεται από φορέα διαχείρισης. 

Ορισµένες γεωγραφικές περιοχές της χώρας µε προστατευό-
µενες περιοχές καλύπτονται για πρώτη φορά, είτε µε την επέ-
κταση των γεωγραφικών ορίων ήδη υπαρχόντων φορέων
διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, είτε µε την ίδρυση
νέων. Εποµένως, βλέπουµε ότι επιδιώκεται να τεθούν κάποιες
νέες βάσεις, ώστε η χώρα να φροντίσει πιο οργανωµένα για τη
διατήρηση του φυσικού πλούτου που διαθέτει.

Είναι γεγονός ότι µε τους τριάντα πέντε φορείς διαχείρισης,
δηλαδή τους είκοσι οκτώ υφισταµένους και τους επτά νέους που
προβλέπονται, παύει να υφίσταται µια βασική εκκρεµότητα της
ελληνικής πολιτείας, δηλαδή η κάλυψη όλου του Δικτύου των πε-
ριοχών «NATURA 2000», όπως τουλάχιστον αναφέρθηκε από τον
κύριο Υπουργό, ή διαφορετικά σχεδόν το 28% της χερσαίας και
το 22% της θαλάσσιας έκτασης της χώρας µας. 

Όµως, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι υπάρχουν και κάποια ζη-
τήµατα που µας προβληµατίζουν πολύ και χαλάνε την όποια αρ-
χική εντύπωση. Είναι ζητήµατα  τα οποία εκτιµούµε ότι οι
απαντήσεις που δόθηκαν στην αρµόδια επιτροπή µάλλον δεν κρί-
νονται επαρκείς. 

Θέλω να είµαι πιο αναλυτικός. Ως προς τη διαπιστωµένη κα-
θυστέρηση τριών ετών στην αντίδραση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ σε ό,τι αφορά στην ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου των
φορέων διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών, είναι ξε-
κάθαρο πως όσα προβλέπονται στο σχέδιο νόµου θα µπορούσαν
άνετα να είχαν κατατεθεί για συζήτηση στη Βουλή ήδη από το
2015, ώστε να απεκδύετο η χώρα µας πολλούς µήνες γραφει-
οκρατικών διαδικασιών από την εµπλοκή της λόγω παραβίασης
της ενωσιακής νοµοθεσίας σ’ ό,τι αφορά στις ειδικές ζώνες δια-
τήρησης. Βρισκόµαστε σε επίπεδο διαδικασίας διατύπωσης αι-
τιολογηµένης γνώµης. Ως προς τις ζώνες ειδικής προστασίας,
βρισκόµαστε σε επίπεδο E.U. Pilot, διαδικασία διαρθρωµένου
διαλόγου. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι δεν ήταν εύκολη δουλειά ότι απαιτούνταν
στελέχη µε ισχυρό επιστηµονικό υπόβαθρο για την καταγραφή
και αξιολόγηση των προστατευόµενων ειδών και των οικοτόπων.
Αλλά όποιον καλοπροαίρετο και να ρωτήσουµε θα εκτιµήσει ότι
τριάντα έξι µήνες είναι πάρα πολλοί για τη σύνταξη των συγκε-
κριµένων διατάξεων. 

Δεύτερον, δεν µας ικανοποιούν οι εξηγήσεις του κυρίου
Υπουργού για το αν υπάρχει νοµική πρόβλεψη οι πόροι του Πρά-
σινου Ταµείου να χρησιµοποιούνται για µισθοδοσίες υπαλλήλων,
όπως προβλέπει το άρθρο 8, αλλά και άλλες παρόµοιες δαπάνες.
Ο Υπουργός στην επιτροπή έκανε λόγο για κάποιες παραγρά-
φους 1 και 2 του άρθρου 6 χωρίς να αναφέρει τον νόµο. Πιθανόν
να εννοούσε τον ν.3889/2010 στον οποίον, όµως, από την ανά-
γνωση των συγκεκριµένων άρθρων ακόµα και µε χρήση της
πλούσιας φαντασίας µας δεν προκύπτει τέτοια εξουσιοδότηση.
Το ότι πιθανά οι προηγούµενες κυβερνήσεις να µην είχαν δώσει
στους φορείς ούτε ένα ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό,
όπως είπε επιχειρηµατολογώντας ο κύριος Υπουργός, δεν ση-
µαίνει ότι η σηµερινή Κυβέρνηση πρέπει να αφαιµάξει το Πρά-
σινο Ταµείο. 

Επιµένω σ’ αυτό το θέµα, γιατί πέρα από το τυπικό µέρος είναι
πασίγνωστο διεθνώς ότι οι πόροι των Πράσινων Ταµείων πρέπει
να προορίζονται αποκλειστικά για την αποκατάσταση βλαβών
που υφίσταται το περιβάλλον από την ανθρώπινη δραστηριό-
τητα. Έκανα κάποια έρευνα από την οποία, όσο κι αν προσπά-
θησα, δεν εντόπισα κάποια χώρα στην οποία οι πόροι του
αντίστοιχου Πράσινου Ταµείου να χρησιµοποιούνται διαχρονικά
για µισθοδοσίες προσωπικού, υπερωρίες, εισφορές σε ασφαλι-
στικά ταµεία ή και για κάποιες άλλες αιτιολογίες, όπως τα οδοι-
πορικά. 

Τρίτον, η συµπερίληψη διαφόρων άρθρων που προφανώς αλ-
λοιώνουν τον σκοπό του σχεδίου νόµου, όπως τα άρθρα 13 και
14, µε τα οποία νοµιµοποιούνται δραστηριότητες χιονοδροµικών

κέντρων και κατασκηνώσεων τύπου κάµπινγκ σε προστατευόµε-
νες περιοχές, το άρθρο 15, µε το οποίο καταργείται η απαγό-
ρευση κατασκευής διαφόρων έργων υποδοµής, και το άρθρο 18,
µε το οποίο παρέχονται διευκολύνσεις για κάποιες γεωργικές
εκτάσεις που εκχερσώθηκαν και βρίσκονται επίσης σε προστα-
τευόµενες περιοχές. 

Ειλικρινά εµείς δεν µπορούµε να κατανοήσουµε γιατί αποφα-
σίστηκε να προστεθούν τέτοιες διατάξεις που αποδεικνύουν ότι
η Κυβέρνησή σας µε λόγια πολλά τα απαγορεύει, αλλά στην
πράξη τα επιτρέπει σχεδόν όλα. Ουσιαστικά δηλαδή φαίνεται ότι
µε τις συγκεκριµένες διατυπώσεις των διατάξεων µπορούν και
να νοµιµοποιούνται παράνοµες παρεµβάσεις του παρελθόντος
και να ακυρώνονται όλες οι διοικητικές πράξεις που έχουν εκδώ-
σει οι δασικές υπηρεσίες: πρωτόκολλα αποβολής, αποφάσεις κα-
τεδαφίσεων, κήρυξη των εκτάσεων ως αναδασωτέες κ.λπ.. 

Τέταρτον, ο διάλογος για τη διαµόρφωση του περιεχοµένου
του σχεδίου νόµου έγινε µε µηδενική συµµετοχή της δασικής
υπηρεσίας, η οποία αγνοήθηκε στην ακρόαση φορέων. Το
έχουµε παρατηρήσει και παλαιότερα. Τι τους καλείτε τους φο-
ρείς τη στιγµή που έχετε πάρει τις αποφάσεις σας και δεν προ-
τίθεστε να τροποποιήσετε κάτι από αυτό που έχετε στο µυαλό
σας; 

Σε ολόκληρο το σχέδιο νόµου η αναφορά στη δασική υπηρε-
σία είναι ελάχιστη. Ίσως µόνο στην παράγραφο κ’ του άρθρου
4. 

Οι εξειδικευµένοι δηµόσιοι υπάλληλοι, λειτουργοί, που εκ των
υπαλληλικών τους καθηκόντων καθηµερινά ασχολούνται µε το
δασικό αντικείµενο και την εφαρµογή της νοµοθεσίας, παραγκω-
νίστηκαν και δεν ζητήθηκε ούτε η άποψή τους. Οι υπάλληλοι
αυτοί, όµως, είναι εκ των πλέον αρµοδίων, έχουν επιστηµονική
κατάρτιση, καθηµερινά ασχολούνται µε το δασικό αντικείµενο,
έχουν πολύτιµες γνώσεις και εµπειρίες και θα κληθούν, λόγω των
καθηκόντων τους, να προστατεύσουν τις περιοχές αυτές και να
εφαρµόσουν τις υπό ψήφιση νοµικές διατάξεις κατά το τµήµα
που αφορά στη δασική υπηρεσία. 

Πέµπτον, επειδή έχουν διατυπωθεί και συγκεκριµένα παρά-
πονα στην ακρόαση φορέων, θα ήθελα να ρωτήσω αν υπάρχουν
επαρκείς εγγυήσεις ώστε να µην συγχέεται ο ρόλος των φορέων
διαχείρισης ως νοµικών προσώπων του άρθρου 4 µε το ρόλο των
δηµοσίων υπηρεσιών που ασκούν τις σχετικές αρµοδιότητες και
ιδίως των δασικών υπηρεσιών. 

Αυτό, ίσως, δεν ακούγεται ιδιαίτερα σοβαρό. Διαπιστώσαµε,
όµως, ότι στα τελευταία δραµατικά γεγονότα, µε τις πληµµύρες,
παραδείγµατος χάριν, στη Μάνδρα, ο κάθε εµπλεκόµενος φο-
ρέας προσπαθούσε να αποποιηθεί των ευθυνών του. Επιπρό-
σθετα, παρά το ότι στην αιτιολογική έκθεση διαπιστώνεται η
παραδοχή ότι το συγκεκριµένο δυναµικό των περιοχών αυτών
δεν έχει ακόµα αναδειχθεί και αξιοποιηθεί κατά το µέγιστο δυ-
νατό τρόπο, στην παράγραφο 1δ’ του ίδιου άρθρου δεν προτεί-
νονται συγκεκριµένες δράσεις για εξεύρεση πρόσθετων πόρων.
Για παράδειγµα, οι σκέψεις για οργανωµένες οικοξεναγήσεις της
παραγράφου ιζ’ και τα οικοτουριστικά προγράµµατα της παρα-
γράφου ιθ’ θα µπορούσαν να υλοποιηθούν έναντι θέσπισης κά-
ποιου ανταλλάγµατος, κάποιου εισιτηρίου. 

Παραµένοντας στο ίδιο άρθρο, θα ήθελα να πληροφορηθώ
γιατί δεν αναγνωρίστηκε, έστω και κατ’ ελάχιστο, συναρµοδιό-
τητα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και δεν
συνυπέγραψε το σχέδιο νόµου. Εφόσον µιλάµε για προστασία
χλωρίδας και πανίδας, λογικό είναι να υπάρχει κάποια συναρµο-
διότητα. Βεβαίως, αυτό το αναφέρω όχι γιατί ενδιαφερόµαστε
για τις συµπάθειες ή αντιπάθειες εντός της Κυβέρνησης, αλλά
γιατί η αγνόηση του συγκεκριµένου Υπουργείου στερεί, για πα-
ράδειγµα, από τους φορείς διαχείρισης τη δυνατότητα πιστοποί-
ησης προϊόντων του πρωτογενούς τοµέα, που παράγονται εντός
των περιοχών, δηλαδή σήµα -το λεγόµενο logo- που συνδέεται
µε το προϊόν σε συγκεκριµένη προστατευόµενη περιοχή. 

Η παρατήρηση αυτή αποκτά µεγαλύτερη σηµασία δεδοµένου
ότι αποτελεί ζητούµενο εδώ και πολλά χρόνια η µεγαλύτερη δυ-
νατή προβολή των προϊόντων της ελληνικής υπαίθρου τόσο στην
Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό. 

Έκτον, δυσλειτουργίες, ακόµα και σε επίπεδο αξιοποίησης
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κονδυλίων ΕΣΠΑ, ίσως δηµιουργηθούν και από το γεγονός ότι
τα χωρικά όρια πολλών προστατευόµενων περιοχών βρίσκονται
εντός των γεωγραφικών ορίων πλέον της µίας αιρετής περιφέ-
ρειας. 

Θα συµφωνούσα εδώ µε τον κύριο Υπουργό ότι η φύση έχει
διοικητικά όρια και δεν είναι δυνατόν να περιοριστεί ή να αλλοι-
ωθεί η έκταση των προστατευόµενων περιοχών. Δεδοµένου,
όµως, ότι οι παράγραφοι 1ε’ και 2 του άρθρου 4 είναι ασαφείς,
ως συνήθως, θα έπρεπε να έχει προβλεφθεί κάποια συγκεκρι-
µένη διαδικασία µε την οποία θα επιλύνονται τα προβλήµατα, τα
οποία θα ανακύπτουν, και θα είναι αρµοδιότητας και εποπτείας
πολλών λοιπών φορέων.

Κύριοι Βουλευτές, πέρα από όσα προηγούµενα ανέπτυξα, µε
το σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση επέλεξε να θέσει τους φορείς δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών ως το κυρίαρχο εργαλείο
διαµόρφωσης και εφαρµογής της πολιτικής της για το προστα-
τευόµενο περιβάλλον, επιτρέποντας, ταυτόχρονα, να ενυπάρ-
χουν και κάποια εµπόδια στην τοπική και εθνική ανάπτυξη. Το
µοντέλο της, όµως, δείχνει να µην είναι συναινετικό ούτε κοινω-
νικά πλειοψηφικό. 

Παρ’ όλο αυτά, παρά το ότι δεν είναι αποδεκτά όλα από όλους,
αναγνωρίζουµε καλή πρόθεση στον κύριο Υπουργό ως προς το
να βάλει τάξη στη διοίκηση και τη λειτουργία του Εθνικού Συστή-
µατος Προστατευόµενων Περιοχών. 

Σ’ αυτό το πλαίσιο εκφράζουµε την επιφύλαξή µας επί της
αρχής ενώ έχουµε αµφιβολίες ή αντιρρήσεις για αρκετά άρθρα,
για τα οποία η οριστική θέση µας θα διατυπωθεί στη συνέχεια
της συζήτησης. Επί των άρθρων και επί των τροπολογιών θα ανα-
φερθεί ο κ. Σαρίδης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Καβαδέλλα.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Αµυράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία της φύσης απαιτεί

κάποιες σταθερές. Χρειάζεται πρώτα απ’ όλα σχέδιο, πρόγραµµα
που να έχει εκπονηθεί από ειδικούς, για να περιλαµβάνει και τις
ιδιαιτερότητες της κάθε µικροπεριοχής. Χρειάζεται τακτικό προ-
σωπικό, όσον αφορά, βέβαια, στους φορείς. 

Οπότε, ένα από τα πρώτα ερωτήµατά µου είναι το εξής: Πότε
πιστεύετε -χρονικά- ότι οι φορείς θα στελεχωθούν µε άνδρες και
γυναίκες για να επιτελέσουν τον ρόλο τους; 

Επίσης, χρειάζεται σταθερή χρηµατοδότηση η οποία για
πρώτη φορά προβλέπεται. Το βρίσκω θετικό. Σας το έχω πει και
στις επιτροπές. Η προστασία της φύσης χρειάζεται συστηµατική
φύλαξη, όχι απλώς βελτίωση. Και, όπως σας είπα, βιώσιµη και
ολοκληρωµένη διαχείριση, µέρος της οποίας πρέπει να είναι και
η συστηµατική παρακολούθηση των τιµών ρύπανσης σε περιβαλ-
λοντικά ευαίσθητες περιοχές.

Με έχει προβληµατίσει πάρα πολύ το άρθρο 18. Ευτυχώς, το
αλλάξατε, το τροποποιήσατε. Για εµένα το άρθρο 18, έτσι όπως
ήταν διατυπωµένο, ήταν αιτία πολέµου, µε την καλή έννοια,
όµως, του δηµιουργικού πολέµου. Χαίροµαι που έγινε αυτό, διότι
όπως ήταν διατυπωµένο το άρθρο 18, ήταν σαφέστατα ενάντια
στο άρθρο 117 του Συντάγµατος που έλεγε, λέει και πρέπει να
είναι για εµάς η βίβλος στα περιβαλλοντικά θέµατα, ότι «Τα δη-
µόσια ή ιδιωτικά δάση και οι δασικές εκτάσεις κηρύσσονται υπο-
χρεωτικά αναδασωτέες και αποκλείεται να διατεθούν για άλλο
προορισµό». Εδώ, ευτυχώς, τελευταία στιγµή, εσώθη, κυρίως...

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Το ίδιο έλεγε και πριν, αλλά συµφωνώ.
Καλή βούληση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν έλεγε το ίδιο ακριβώς. Συµφωνή-
σαµε, πάντως, ότι θωρακίζουµε τις περιοχές όπως πρέπει,
«NATURA», Ραµσάρ κ.λπ.. 

Έχει γίνει µεγάλη κουβέντα έξω, θα έλεγα, στο διαδίκτυο, από
εκείνους που ασχολούνται µ’ αυτά τα θέµατα, για τα οκτακόσια
στρέµµατα στη θέση Σαµαραίικα, όπου πήγατε κι εσείς από ό,τι
έµαθα και µιλήσατε µε τους κατοίκους των υγροτόπων του Κο-
τυχίου και της Στροφυλιάς. Εγώ απλώς, θέλω να καταθέσω -για
όποιον συνάδελφο ενδιαφερθεί- την απόφαση του Ε’ Τµήµατος

του Συµβουλίου της Επικρατείας -το περιβαλλοντικό του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας- που έχει αριθµό 2474/2009- βάσει της
οποίας κηρύσσεται αναδασωτέα µια έκταση πεντακοσίων εξήντα
ενός χιλιάδων είκοσι οκτώ στρεµµάτων. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µείνω µόνο σε σηµεία όπου έχω ερωτήσεις και κάποιες εν-
στάσεις. 

Ξεκινώ µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1466 για τα ορει-
βατικά καταφύγια. Νοµίζω ότι η νοµιµοποίηση της κατάστασης
γίνεται για µεγάλο χρονικό διάστηµα, έως το 2021, και έχουµε
εξαιρέσεις από υποχρεώσεις αναδάσωσης, δάσωσης και κατα-
βολής ανταλλάγµατος χρήσης. Θα ήθελα και εδώ διευκρινίσεις.
Μου φαίνεται µακρύ το χρονικό όριο προκειµένου να συµµορ-
φωθούν και να αλλάξουν αυτά που πρέπει οι διοικήσεις των κα-
ταφυγίων για να βγάλουν τη νόµιµη άδεια. Μήπως πρέπει να
συντοµεύσουµε αυτό τον χρόνο; 

Το ίδιο θα σας έλεγα και για το άρθρο 14 που τροποποιεί το
άρθρο 52 του ν.4280 για τα χιονοδροµικά κέντρα και κάµπινγκ. 

Θέλω να πω, αγαπητέ Υπουργέ, ότι αυτά τα τρία-τέσσερα χρό-
νια που έχουν µπροστά τους, µου δείχνουν ότι η πολιτεία δεν βρί-
σκεται από πάνω τους µε αυστηρότητα προκειµένου να
βελτιώσουν, να θεραπεύσουν, να αλλάξουν όλες τις µη νόµιµες
κατασκευές, λειτουργίες κ.λπ.. Μήπως πρέπει να το συντοµεύ-
σουµε αυτό το όριο; 

Πάµε παρακάτω. Κατ’ αρχάς, ο Καλαµάς είναι το έβδοµο µε-
γαλύτερο ποτάµι της Ελλάδας. Είναι ένα πάρα πολύ «εργατικό»
ποτάµι, το οποίο αρδεύει και υδρεύει χιλιάδες εκτάσεις για καλ-
λιέργειες και χιλιάδες σπίτια. Εδώ οι καλοί συνάδελφοι από την
Ήπειρο το αντιλαµβάνονται και καταλαβαίνουν τη σηµασία του
Καλαµά. Θα σας κάνω, λοιπόν, µια πολύ σύντοµη περιγραφή του
καθεστώτος προστασίας του Καλαµά ποταµού, για να έρθουµε
µετά στο πρακτικό. Υπάρχει ο ν.4042/2012 για «ποινική προστα-
σία περιβάλλοντος», που είναι εναρµόνιση της ευρωπαϊκής οδη-
γίας 99/2008. 

Έχουµε την κοινή υπουργική απόφαση 2013 για τις επιπτώσεις
του Σχεδίου Διαχείρισης Λεκανών Απορροής Ποταµών Υδατικού
Διαµερίσµατος Ηπείρου.

Τρίτο σηµείο προστασίας έχουµε το ΦΕΚ 2292/2013, Σχέδιο
Διαχείρισης Λεκανών Απορροής Ποταµών Υδατικού Διαµερίσµα-
τος Ηπείρου.

Τέταρτον, το ΦΕΚ 3222 -άλλο ΦΕΚ!- όπου ορίζονται οι ανώτε-
ρες αποδεκτές τιµές για συγκέντρωση εγκεκριµένων ρύπων στα
υπόγεια ύδατα του Καλαµά και της περιοχής. 

Και έχουµε και µια πέµπτη προστασία, το ΦΕΚ 1909 για τα επι-
φανειακά ύδατα.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι ότι στους νό-
µους καλά υπάρχουν οι προστασίες, αλλά στην πράξη ο Καλα-
µάς υποφέρει.

Ακούστε, λοιπόν: Στην περιοχή -το γνωρίζετε προφανώς- της
τάφρου της Λαψίστας, που τροφοδοτεί τον Καλαµά µε νερό, οι
δείκτες στα νιτρώδη παρουσίασαν υπέρβαση κατά 1.030%, ενώ
το καλοκαίρι η υπέρβαση φτάνει το 14.000%. 

Η περιοχή αυτή, των στενών, δηλαδή, και των εκβολών των πο-
ταµών του Αχέροντα και του Καλαµά, έχει, δυστυχώς, µετατρα-
πεί σε τάφρο αποβλήτων. Υπάρχει, µάλιστα, και ένα πόρισµα των
επιθεωρητών περιβάλλοντος που έχει υποβληθεί στην Επιτροπή
Υδατικών Πόρων της Βουλής τον Φεβρουάριο του 2011, το οποίο
εντοπίζει, όπως σας είπα, την µεγαλύτερη ρύπανση στην τάφρο
της Λαψίστας. Εκεί καταλήγουν επεξεργασµένα, αλλά κυρίως
ανεπεξέργαστα λύµατα από τη βιοµηχανική περιοχή των Ιωαννί-
νων, αλλά και φυτοφάρµακα. 

Εδώ, λοιπόν, έχουν καταλογιστεί πρόστιµα ύψους 3,9 εκατοµ-
µυρίων ευρώ από τους επιθεωρητές περιβάλλοντος από το 2004
µέχρι σήµερα. 

Να, λοιπόν, κάποιες καλές ερωτήσεις: Πόσα από αυτά τα πρό-
στιµα έχουν επικυρωθεί; Τι ποσό έχει καταβληθεί από τους πα-
ρανοµούντες ή έχει εισπραχθεί από το κράτος σε αυτά τα
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τελευταία δεκατρία χρόνια;
Ο Καλαµάς, λοιπόν, είναι µια ξεκάθαρη περίπτωση όπου υπάρ-

χει το νοµικό πλέγµα, υπάρχουν οι αποφάσεις, υπάρχουν τα
ΦΕΚ, υπάρχουν οι κοινές υπουργικές αποφάσεις, αλλά το ποτάµι
βρωµίζει, το ποτάµι, δυστυχώς, υποβαθµίζεται και οι κάτοικοι και
οι καλλιεργητές και οι τουρίστες και όσοι έχουν µια στοιχειώδη
ευαισθησία µε τη φύση, ζητούν απαντήσεις και άµεση προστασία
και της τάφρου της Λαψίστας.

Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε πρακτικά πώς το παρόν σχέδιο
νόµου θα απλώσει µια προστασία σε αυτήν την περιβαλλοντικά
ευαίσθητη περιοχή.

Τώρα για να µην λέτε ότι µονίµως διαφωνώ, έχω να σας πω
µερικά στα οποία συµφωνώ και να σας κάνω και µια πρόταση.
Χαίροµαι που ακούσατε την πρότασή µας για το άρθρο 4 και την
παράγραφο 1, περίπτωση θ’, για την επιµήκυνση από είκοσι
πέντε σε τριάντα πέντε µέρες για παροχή γνώµης από φορείς.
Αυτό είναι θετικό.

Χαίροµαι, επίσης, που λάβατε υπ’ όψιν τις προτάσεις µας για
τη δυνατότητα δράσεων ανάδειξης των τοπικών προϊόντων του
πρωτογενούς τοµέα ανά περιοχή φορέα.

Επίσης, οι κοινές περιπολίες µε δασικές και λιµενικές αρχές
είναι πολύ θετικό. Το είχαµε προτείνει και εµείς. Πρέπει συνδυα-
στικά η τοπική κοινωνία να αναπτύξει όλα τα µέσα επόπτευσης
και παρέµβασης.

Επίσης, είναι πολύ θετικό και αυτό που σας είχα πει για το οι-
κονοµικό έγκληµα, ότι θα έπρεπε, εν πάση περιπτώσει, ο πρό-
εδρος ή µέλος του ΔΣ των φορέων να µην έχει καταδικαστεί για
οικονοµικό έγκληµα. Το κάνατε δεκτό. Θα έλεγα εγώ -µπορεί να
γίνω λίγο µαξιµαλιστής- µήπως να βάζαµε και κανένα αδίκηµα
περιβαλλοντικής νοµοθεσίας; Για σκεφτείτε το. Αυτός που θα
κληθεί, δηλαδή, να ασχοληθεί µε την προστασία ενός φορέα, να
µην έχει αµετάκλητη καταδικαστική απόφαση για περιβαλλοντικά
θέµατα εις βάρος του.

Η πρόταση που έχω να σας κάνω, είναι η εξής: Μήπως πρέπει,
όσον αφορά στο Αµύνταιο, που έγινε µεγάλη κουβέντα για τις
τέσσερις λίµνες που έχει η Φλώρινα συν τις δύο των Πρεσπών
έξι, συν τα τρία φράγµατα, να επιτρέψετε να υπάρξει ένα παράρ-
τηµα στο Αµύνταιο; Υπάρχει; Δεν υπάρχει. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Έκανα µια δήλωση στην επιτροπή. Θα
την πω µετά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία, πείτε τη δήλωση, γιατί δεν την
άκουσα µάλλον.

Να λάβετε υπ’ όψιν ότι ο Σύλλογος Προστασίας της Βεγορίτι-
δας… 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Έχω κάνει δήλωση ότι θα είναι µέλος
του ΔΣ. Το είχα πει στην επιτροπή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα είναι µέλος του ΔΣ; Ωραία. Πριν καν
το προτείνω, το δεχτήκατε, που λέει ο λόγος.

Αυτά είχα να σας προσθέσω. Είµαστε θετικοί. Σε κάποια
άρθρα του νοµοσχεδίου έχουµε διαφορετική άποψη. Θα την
πούµε κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας. Επί της αρχής είµαστε
θετικοί. Όπως σας είπα, το βασικό είναι να φύγουµε µόνον από
την χάρτινη προστασία των φυσικών περιοχών και να πάµε στην
πραγµατική, στο πεδίον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αµυρά και για την οικονοµία στον χρόνο. 

Ολοκληρώθηκαν οι οµιλίες των εισηγητών και των ειδικών αγο-
ρητών. Μπαίνουµε στη λίστα των οµιλητών. 

Ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος έχει τον λόγο για επτά λεπτά. Έχω
παρακαλέσει τους συναδέλφους οµιλητές να µην ξεφύγουν από
τον χρόνο, για να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε τη συνε-
δρίαση σε εύλογο χρονικό διάστηµα. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, αντιπαρέρχοµαι όσα

είπε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας για το γενικό πολιτικό
τοπίο, πετώντας την µπάλα στην εξέδρα και προσπαθώντας να

εκφύγει από την κύρια συζήτηση που αφορά στο νοµοσχέδιο σή-
µερα. Όµως και το «όχι» της ψήφου της Νέας Δηµοκρατίας σή-
µερα, δηλώνει ότι η Νέα Δηµοκρατία ως νεοφιλελεύθερο κόµµα
έχει πάρει διαζύγιο όχι µόνο από τους εργαζόµενους, αλλά και
από το περιβάλλον που αποτελεί συστατικό στοιχείο της αναπτυ-
ξιακής διαδικασίας της χώρας. 

Ερχόµενος τώρα στο νοµοσχέδιο, θέλω να πω ότι το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας αποτελεί ένα
σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται να προστεθεί στα ση-
µαντικά νοµοσχέδια του προηγούµενου διαστήµατος του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, όπως ήταν το νοµοσχέδιο
για τη διαχείριση των απορριµµάτων και τη σταδιακή κατάργηση
της πλαστικής σακούλας, το νοµοσχέδιο για τις ενεργειακές κοι-
νότητες που ψηφίσαµε πρόσφατα, το νοµοσχέδιο για τη διαχεί-
ριση του δοµηµένου περιβάλλοντος. Και είναι σίγουρο ότι τα
νοµοσχέδια αυτά εντάσσονται και υπηρετούν ένα νέο αναπτυ-
ξιακό και παραγωγικό µοντέλο που επεξεργαζόµαστε για τη µε-
ταµνηµονιακή πορεία της χώρας, για µια δίκαιη κοινωνικά και
οικολογικά βιώσιµη ανάπτυξη. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, αφήνουµε ένα έντονο οι-
κολογικό αποτύπωµα στη χώρα, αναδιοργανώνοντας και διευρύ-
νοντας τον χάρτη των προστατευόµενων περιοχών όχι µόνο σε
χερσαίες περιοχές, αλλά και σε θαλάσσιες περιοχές. Και µιλάω
για αναδιοργάνωση, γιατί το ευρωπαϊκό πρόγραµµα «ΦΥΣΗ 200»,
«NATURA 2000», όπως είναι γνωστό, τα τελευταία χρόνια των κυ-
βερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του ΠΑΣΟΚ, είχε τελ-
µατωθεί. Οι εργαζόµενοι βρέθηκαν σε δεινή θέση και λόγω του
γνωστού κολλήµατος, διατηρούνται µε συνεχείς παρατάσεις. Και
απορώ πραγµατικά για την κριτική που γίνεται από όλα τα κόµ-
µατα, αλλά κυρίως από το Κοµµουνιστικό Κόµµα -µε την ένταση
που γίνεται- για το θέµα των εργαζοµένων, ενώ γνωρίζουν πολύ
καλά ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο δεν αποδέχεται πάνω από είκοσι
τέσσερις µήνες την παράταση των συµβάσεων, διότι θεωρεί ότι
µονιµοποιούνται και υπάρχουν τα γνωστά κολλήµατα. 

Στα προηγούµενα χρόνια πολλές κοινές υπουργικές αποφά-
σεις για προστατευόµενες περιοχές είχαν λήξει, ενώ πολλά προ-
εδρικά διατάγµατα, που θα καθόριζαν τα προστατευόµενα είδη
πανίδας και χλωρίδας, δεν εκδόθηκαν ποτέ, µε αποτέλεσµα η
ασάφεια γύρω από τις χρήσεις γης, από τις παραγωγικές δρα-
στηριότητες, αλλά και από τους επιτρεπόµενους όρους δόµησης
σε κάθε περιοχή, να έχει δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα
εντός των περιοχών «NATURA» στο τι επιτρέπεται και τι απαγο-
ρεύεται και σε τελευταία ανάλυση, στον ίδιο τον αναπτυξιακό
προσανατολισµό των συγκεκριµένων περιοχών. 

Θέλω, επίσης, να χαιρετίσω τη σύσταση ως νέου φορέα, του
Φορέα Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών στις Κυκλάδες,
µε αντικείµενο διαχείρισης τριάντα έξι περιοχών και πιο συγκε-
κριµένα: Στην ευρύτερη περιοχή Σαντορίνης, Ανάφης, Φολεγάν-
δρου µε έξι περιοχές. Στην ευρύτερη περιοχή Μήλου, Κιµώλου,
Πολυαίγου, Σίφνου και Σερίφου µε δέκα περιοχές. Στην ευρύ-
τερη περιοχή Άνδρου, Τήνου, Μυκόνου µε πέντε περιοχές. Στην
ευρύτερη περιοχή Κύθνου και Κέας µε τρεις περιοχές. Και στη
Σύρο, Γυάρο άλλες τρεις περιοχές. Και τέλος στην ευρύτερη πε-
ριοχή Πάρου, Νάξου, Αµοργού, Μικρών Κυκλάδων εννέα περιο-
χές. 

Αυτό σηµαίνει, βεβαίως, ότι ο φορέας αυτός που ξεκινάει στις
Κυκλάδες από το µηδέν, θα πρέπει άµεσα να αντιµετωπίσει τη
δηµιουργία τριών ή τεσσάρων παραρτηµάτων. Γιατί, αν δεν µπο-
ρέσει να γίνει αυτό, σε καµµία περίπτωση δεν θα µπορέσει να
διαχειριστεί το εύρος και την ποικιλότητα τριάντα έξι διαφορετι-
κών περιοχών. 

Δέχοµαι την παραδοχή του Αναπληρωτή Υπουργού, του κ. Φά-
µελλου, στο κλείσιµο της οµιλίας τους στην τέταρτη συνεδρίαση
της επιτροπής, να δηµιουργηθεί πρώτα ο φορέας, να στελεχωθεί
και µετά να συγκροτηθούν τα παραρτήµατα. Είναι σίγουρο,
όµως, ότι η δηµιουργία των παρατηµάτων στην περίπτωση των
Κυκλάδων είναι µονόδροµος.

Κατά συνέπεια, το ίδιο ισχύει και µε την προσωρινότητα της
έδρας στη Σύρο, αφού, όπως είπα και προηγουµένως, η ευρύ-
τερη περιοχή της Μήλου, αλλά και της περιφερειακής ενότητας
των νησιών της Μήλου, µε τις δέκα προστατευόµενες περιοχές,
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θα έπρεπε να κατέχει -προσωρινά έστω- την έδρα, διότι, ούτως
ή άλλως, µε τη δηµιουργία των παραρτηµάτων θα γίνει αναγκαιό-
τητα να υπάρξουν ουσιαστικά και τέσσερις έδρες. Κι αυτό δεν
το λέω για να γίνω αρεστός σε κάποιους συντοπίτες µου, αλλά
γιατί το επιτάσσει η νησιωτικότητα, το διάσπαρτο των νησιωτικών
συµπλεγµάτων και ιδιαίτερα των Κυκλάδων. 

Κλείνοντας, επαναλαµβάνω ότι µε το σηµερινό νοµοσχέδιο γί-
νεται ένα σηµαντικό βήµα ανάδειξης και προστασίας της βιοποι-
κιλότητας της χώρας, που -ας µην το ξεχνάµε- αποτελεί ένα από
τα σηµαντικότερα συγκριτικά πλεονεκτήµατα για τον αναπτυ-
ξιακό στρατηγικό σχεδιασµό.

Ευχαριστώ.    
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Συρµαλένιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, εξήντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Καλαµπάκας
Τρικάλων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Καρράς έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Έχω πει, κύριε Πρόεδρε,

ότι όταν έχουµε θέµατα προστασίας του περιβάλλοντος, είναι
αναγκαία και η προσοχή µας και η αντιµετώπισή τους πάντα µε
το δυνατόν θετικό βλέµµα, ούτως ώστε να επιτυγχάνεται η προ-
στασία, γιατί αυτό έχει συνέπειες όχι µόνο στη διατήρηση του
φυσικού, πολιτιστικού ή άλλου περιβάλλοντος, αλλά και στην οι-
κονοµία. Διότι, το περιβάλλον αυτό καθ’ αυτό-δεν θα µείνω στις
θεωρίες αν είναι ανθρωποκεντρικό ή αυτοσκοπός-, έχει πάντοτε
και αναπτυξιακή διάσταση, αν χρησιµοποιηθεί κατά τον σωστό
τρόπο. 

Οι προστατευόµενες περιοχές του δικτύου «NATURA» εντάσ-
σονται στους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και υποχρεώ-
θηκε η κάθε χώρα να συντάξει τον αναγκαίο κατάλογο
οικοτόπων, ζωνών προστασίας, ζωνών διατήρησης. 

Στην Ελλάδα, λοιπόν, παρουσιάστηκε από το έτος 1999 η νο-
µοθεσία, η οποία προέβλεψε τη ρύθµιση των φορέων των προ-
στατευόµενων περιοχών. Σήµερα βρισκόµαστε στο έτος 2018
-στην αρχή του βέβαια- και λέµε ότι θα πρέπει να αναµορφώ-
σουµε το καθεστώς των φορέων προστασίας, των φορέων δια-
χείρισης, για να πετύχουµε τον σκοπό της διατήρησης της
βιοποικιλότητος, της αειφορίας και της οικονοµικής ανάπτυξης
στις περιοχές οι οποίες είναι προστατευόµενες. 

Τίθενται, λοιπόν, σειρά ζητηµάτων. Έχουµε -το είπα και στην
επιτροπή- φορείς διαχείρισης νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου.
Και τίθεται το ερώτηµα: Μέχρι πού µπορούν να φτάνουν οι εξου-
σίες τους, δεδοµένου ότι κατά το συνταγµατικό πλαίσιο, το συν-
ταγµατικό κείµενο, η προστασία του περιβάλλοντος έχει αναχθεί
σε ηυξηµένης αξίας κρατικό σκοπό.

Έχουµε διακρίσεις, όµως, και από τα χαρακτηριστικά του πε-
ριβάλλοντος, του δασικού περιβάλλοντος, του χερσαίου περι-
βάλλοντος, του θαλάσσιου περιβάλλοντος, του πολιτιστικού
περιβάλλοντος, του οικιστικού περιβάλλοντος. Έχουµε µια σειρά
στοιχείων και χαρακτηριστικών, τα οποία πολλές φορές είναι
ασύνδετα ή και ανταγωνιστικά µεταξύ τους. 

Πρέπει, λοιπόν, τώρα να περάσω στην εκτίµηση, στην αποτί-
µηση του νοµοσχεδίου το οποίο προτείνει η Κυβέρνηση προς ψή-
φιση σήµερα. Επιτρέψτε µου. Δεν έχω εικόνα ότι εισάγει κάτι
καινούριο. Μπορεί να έχουν αναµορφωθεί οι προστατευόµενες
περιοχές, µπορεί να έχει αυξηθεί ο αριθµός τους, µπορεί πράγ-
µατι ο σκοπός της προστασίας των εργαζοµένων, έστω και προ-
σωρινά, να επιτυγχάνεται, αλλά η τοµή εκείνη η οποία είναι
αναγκαία για να µπορούµε να µιλάµε ότι τελικά προστατεύονται
οι περιοχές αυτές οι οποίες είναι άξιες λόγου, δεν υπάρχει στο
νοµοσχέδιο αυτό. Και αναφέροµαι στον κορµό του νοµοσχεδίου.
Δεν θέλω να αναφερθώ στις άλλες διατάξεις, διότι είναι ένα δια-

φορετικό ζήτηµα.
Δεν το βλέπω. Βλέπω µία επανάληψη του παρελθόντος. Βλέπω

µία προσπάθεια να συµµορφωθούµε τυπικά την προειδοποίηση
την οποία λάβαµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση και να µείνουµε
ευχαριστηµένοι σε αυτά. Δεν µπορώ, όµως, να µην το σχολιάσω. 

Και θέλω να πω κάτι. Η Αττική, η Αθήνα, η ευρύτερη περιοχή
της µητροπολιτικής Αθήνας έχει τουλάχιστον τα 4/10 του ελλη-
νικού πληθυσµού. Και έχει γύρω της τους ορεινούς όγκους, οι
οποίοι είναι πηγή ζωής για τους κατοίκους της ευρύτερης περιο-
χής. 

Ποιοι είναι οι ορεινοί όγκοι; Για τον Υµηττό αρχίζουµε από την
αρχή. Μετά την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας χρει-
αζόµαστε στρατηγικές περιβαλλοντικές µελέτες. Έχουµε γυρίσει
σε ένα καθεστώς του 1978, το οποίο τι προστάτευε; Επέτρεπε
µέχρι και τα αναψυκτήρια κατά τη γνωστή ιστορία, αναψυκτήρια
που έγιναν βίλες και η προστασία δεν µπόρεσε ποτέ να τηρηθεί. 

Πάµε στην Πάρνηθα, η οποία έχει προβλήµατα. 
Πάµε, όµως, και στην Πεντέλη. Η Πεντέλη δεν θα τύχει καµ-

µίας προστασίας περιβαλλοντικά; Θα µείνουµε στον παλιό χαρα-
κτηρισµού του «Τοπίου Ιδιαίτερου Φυσικού Κάλλους» που είναι
από το 1978, αν δεν κάνω λάθος; Τότε τα «Τοπία Ιδιαιτέρου Φυ-
σικού Κάλλους» ήταν το µόνο εργαλείο προστασίας. Η Πεντέλη
κάηκε πολλές φορές. Η Πεντέλη καταπατήθηκε στη διαδροµή.
Μιλάµε για δεκάδες, εάν όχι εκατοντάδες χιλιάδες στρέµµατα,
όπου έχουµε τις οικιστικές πυκνώσεις, όπου έχουµε δόµηση,
όπου έχουµε πυρκαγιές. Και εµείς την αφήνουµε εκτός του πλαι-
σίου προστασίας των προστατευόµενων περιοχών.

Ενδεχόµενα –εγώ δεν θέλω να είµαι άδικος- δεν καλύπτει τα
κριτήρια του δικτύου «NATURA». Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι
θα πρέπει να δώσουµε προτεραιότητα µόνο στο δίκτυο
«NATURA». Θα πρέπει οι κυβερνήσεις να έχουν δώσει λύση και
σ’ αυτά τα προβλήµατα. 

Να µην µιλήσω για το Αιγάλεω που είναι ένα κοµµάτι της Αττι-
κής και αυτό. Έχουµε σχέδιο προστασίας και χρήσης ζωνών από
το 1999. Χθες ήµουν εκεί κατά σύµπτωση. Δεν είδα τίποτε να έχει
βελτιωθεί από τότε.

Πάµε, λοιπόν, να θέσουµε τα ερωτήµατα. Είχα εκφράσει την
αµφιβολία µου και τις αντιρρήσεις µου για το πώς µπορεί να προ-
στατεύσει τις περιοχές το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είχα πει,
λοιπόν, ότι δεν υπάρχει συντονισµός, υπάρχουν διαφορετικά νο-
µοθετικά καθεστώτα κατά κατηγορία χαρακτηριστικών περιβάλ-
λοντος και εποµένως αρµενίζουµε στα ίδια. 

Δεν µου αρέσει να είµαι µάντης, δεν µου αρέσει η ιδιότητα του
προφήτη. Διαβάζω, όµως, την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής, η οποία ταυτίζεται µε όσα είχα πει στην επι-
τροπή. «Τίθενται ζητήµατα λειτουργίας και αποτελεσµατικότητος
των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, τα οποία
από παλαιότερα έχουν επισηµανθεί». Κρατώ αυτή τη σηµείωση. 

Κρατώ δεύτερη σηµείωση την παρατήρησή µου, την οποία
είχα θέσει στην επιτροπή για τον πολυκερµατισµό και για τον
ιδιωτικού δικαίου φορέα που διατηρείται. Είχα προτείνει να έχει
διφυή χαρακτήρα ούτως ώστε να µπορεί να επεµβαίνει, γιατί οι
άλλες υπηρεσίες είναι αποµακρυσµένες. Παραµένει η παρατή-
ρησή µου.

Δόθηκε µία απάντηση από τον Αναπληρωτή Υπουργό ότι θα
γίνονται κοινές περιπολίες. Τι θα προσφέρουν οι κοινές περιπο-
λίες; Θα προσφέρουν τίποτα επιπλέον των ήδη γενοµένων; Όχι.

Και συνοψίζοντας πλέον, διότι δεν θέλω να γίνω κουραστικός,
θα πω τούτο: Το νοµοσχέδιο αυτό, κατά τη δική µου άποψη, είναι
ένα νοµοσχέδιο τρέχουσας διαχείρισης. Δεν µπορώ να το εντάξω
σε µία πνοή προγράµµατος περιβαλλοντικής προστασίας. Δεν
µπορώ να το εντάξω ιδιαίτερα στην αναγκαία προστασία της Ατ-
τικής και έφερα τα παραδείγµατα των ορεινών όγκων. 

Περιµένω να ακούσω απαντήσεις, όχι µόνο από την Κυβέρ-
νηση, αλλά και από τους πολλούς και πολυποίκιλους φορείς που
υπάρχουν. Και, αν θέλετε και την τελευταία µου ερώτηση, εκείνο
το περίφηµο Πράσινο Ταµείο, το οποίο φαίνεται υγιές, δεν θα
χρησιµοποιηθεί για τα τέσσερα δέκατα των κατοίκων της Ελλά-
δας ή θα µένει προς ευκαιριακές χρηµατοδοτήσεις στοιχείων τα
οποία µπορεί να είναι χρήσιµα τοπικά, αλλά δεν δηµιουργούν την
οικονοµική προϋπόθεση, ούτως ώστε να εντάξουµε τις ευρύτατα
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προστατευόµενες περιοχές της Αττικής και σε ένα πλάνο ανά-
πτυξης µε τη µορφή είτε οικοτουρισµού είτε χρησιµότητας –
ακόµα και την κτηνοτροφία δεν µπορέσατε να διατηρήσουµε
στην Αττική, την έχουµε διώξει. Είναι και αυτή ένας φορέας ανά-
πτυξης. Μην τα εξοβελίζουµε όλα. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν θα είναι τελικό.
Πρέπει όµως να αποτελέσει µία βάση επανόδου της παλιάς συ-
ζήτησης για το µέλλον, διότι διαφορετικά και τα επόµενα χρόνια
θα λέµε «πρέπει να προστατέψουµε το προσωπικό, είναι εξειδι-
κευµένο, πρέπει να διατηρήσουµε τους φορείς» και θα είναι κά-
ποιες φωνές σαν τη δική µου που θα διατυπώνουν και πάλι τις
ίδιες διαµαρτυρίες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καρρά.
Θα ήθελα να παρακαλέσω τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες να

ενηµερώσετε τους οµιλητές, διότι εδώ το Προεδρείο προσπαθεί
να επικοινωνήσει –θέλετε να µιλήσετε όλοι- και δεν έρχεται στη
σειρά του κάποιος να µιλήσει. Αν δεν είναι την ώρα που έρχεται
η σειρά του –χωρίς να έχει ενηµερώσει για κάποιον σηµαντικό
λόγο- θα σβήνεται από τη λίστα ο οµιλητής που απουσιάζει χωρίς
λόγο, επαναλαµβάνω.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν αποφύγατε

και εσείς την κακή συνήθεια όλων των Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ να
διατυπώνουν απόψεις µε την κατάθεση ενός νοµοσχεδίου ότι
όλοι οι προηγούµενοι µόνο αρνητικά είχαν να δώσουν σε αυτή
τη χώρα και εσείς είστε που βάζετε τα πράγµατα σε τάξη και
προσφέρετε θετικό έργο. Το ίδιο κάνατε και µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Σας άκουσα πάρα πολλές φορές στις επιτροπές να ισχυρίζε-
στε ότι «και αυτό και το α’ και το β’ και το γ’ εµείς πρέπει να το
διορθώσουµε». Έψαξα, λοιπόν, και βρήκα, κύριε Υπουργέ, όλες
τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες και όλες τις δράσεις προηγούµε-
νων κυβερνήσεων από το 1937 µέχρι το 2011. Διαπίστωσα ότι
έχουν ψηφιστεί τουλάχιστον πέντε νόµοι µε στόχο την προστασία
του περιβάλλοντος, ότι είναι προηγούµενες κυβερνήσεις αυτές
που ενσωµάτωσαν όλες τις ευρωπαϊκές οδηγίες και υπέγραψαν
όλες τις διεθνείς συµφωνίες, είναι προηγούµενες κυβερνήσεις
αυτές που ανέλαβαν όλες τις εθνικές πρωτοβουλίες για τις προ-
στατευόµενες περιοχές, τους εθνικούς δρυµούς κ.λπ.. 

Η ιστορία της χώρας, κύριε Υπουργέ, είναι ιδιαίτερα αλαζονικό
να πιστεύετε ότι ξεκινάει µε την «πρώτη φορά αριστερά». Η χώρα
που παραλάβατε εσείς και στις περιβαλλοντικές πολιτικές έχει
να επιδείξει µια τεράστια πορεία. Καταθέτω, λοιπόν, για να το µε-
λετήσετε, στα Πρακτικά µία λίστα η οποία περιλαµβάνει όλες τις
νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όλες τις διεθνείς συµβάσεις που
υπέγραψε η χώρα µας, όλες τις εθνικές πολιτικές που εκπονή-
θηκαν. Πιστέψτε µε, είναι πάρα πολλές σε σχέση µε το νοµοσχέ-
διο που σήµερα εσείς παρουσιάζετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μπουκώρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είµαστε σε εντελώς λάθος αντί-
ληψη. Και σε ευρωπαϊκό επίπεδο το ζήτηµα των προστατευόµε-
νων περιοχών έχει αλλάξει ως προς την αντιµετώπισή του.
Ενισχύει την άποψή µου αυτή το γεγονός ότι στις 21 Απριλίου
2017 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανακοίνωσε σχέδιο δράσης για τη
φύση, τον άνθρωπο και την οικονοµία για την περίοδο 2017-2019
µε σφιχτά χρονικά περιθώρια.

Το σχέδιο δράσης καλύπτει τοµείς και προτεραιότητες για
συγκεκριµένες δράσεις και πρόκειται για µια σπάνια πρωτοβου-
λία ευρωπαϊκού θεσµού, µε δεδοµένο ότι θέτει ένα περιορι-
σµένο, όπως προείπα, χρονικά πλαίσιο εφαρµογής. Τι θέλω να
πω εδώ; Έχουµε συνηθίσει στην Ελλάδα να θεωρούµε αντι-
κρουόµενες έννοιες την προστασία του περιβάλλοντος και την
ανθρώπινη δραστηριότητα, την επιχειρηµατικότητα, ακόµα και

το κέρδος. Αυτή η αντίληψη έχει αλλάξει. Έχει αλλάξει εντελώς
και αλλάζει µε ραγδαίους ρυθµούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η Ελλάδα αποτελεί µία από τις χαρακτηριστικότερες περιπτώ-
σεις µακροχρόνιας συνύπαρξης του ανθρώπου µε το φυσικό πε-
ριβάλλον, το οποίο συνδιαµόρφωσε µέσα από δραστηριότητες,
όπως η γεωργία, η κτηνοτροφία, η αλιεία, ακόµα και το κυνήγι,
κύριε Υπουργέ.

Στο πλαίσιο της δυναµικής σχέσης µεταξύ ανθρώπου και φυ-
σικού περιβάλλοντος, περιοχές ιδιαίτερους φυσικού κάλους προ-
στατεύθηκαν ως χώροι πολιτιστικής, περιβαλλοντικής, ακόµα και
θρησκευτικής αξίας. Και όλα αυτά έγιναν µε τα νοµοθετήµατα
που σας προανέφερα, που είναι πάρα πολλά, κύριε Υπουργέ.
Ωστόσο, οι έννοιες της προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος
και της ανάπτυξης συνεχίζουν λανθασµένα, κατά τη δική µου
άποψη, να θεωρούνται αντικρουόµενες και ανταγωνιστικές.
Μέχρι και πρόσφατα αν κάποιος φορέας διοργάνωνε µια ηµε-
ρίδα για επιχειρηµατικές δραστηριότητες σε προστατευόµενες
περιοχές και δυνατότητες ανάπτυξης αυτών των περιοχών, θα
αντιµετωπιζόταν τουλάχιστον µε επιφύλαξη.

Η προστασία, λοιπόν, µιας περιοχής δεν συνεπάγεται την απο-
µάκρυνση του ανθρώπου και των δραστηριοτήτων του από τη
φύση. 

Ορισµένα χαρακτηριστικά παραδείγµατα, κύριε Υπουργέ. Η
ίδρυση του Εθνικού Δρυµού Λευκών Ορέων το 1962 οδήγησε
στη σταδιακή εγκατάλειψη και εκκένωση του χωριού της Σαµα-
ριάς µέσα στο φαράγγι, στο οποίο καταγράφεται ανθρώπινη πα-
ρουσία από την προϊστορική εποχή. Σε άλλες προστατευόµενες
περιοχές, όπως στην Πρέσπα, απαγορεύθηκε η καύση καλαµιών.
Άλλο παράδειγµα θα έλεγα ότι είναι και οι διάφοροι εθνικοί δρυ-
µοί, όπως η περιοχή της Δαδιάς, όπου απαγορεύτηκε κατ’ ουσίαν
η υλοτοµία. Τι µας έδειξε η εµπειρία, κύριε Υπουργέ; Ότι δύο δε-
καετίες, τρεις δεκαετίες µετά τις απαγορεύσεις αυτές οι απαγο-
ρεύσεις καταργήθηκαν. Για ποιο λόγο; Διότι αντί να
προστατεύουν το φυσικό περιβάλλον, δηµιουργούσαν πολλά
προβλήµατα.

Τι θέλω να πω µε αυτό, κύριε Υπουργέ; Οι προστατευόµενες
περιοχές, κύριε Υπουργέ, δεν αποτελούν κλειστά συστήµατα.
Δεν είναι κάποιες οάσεις στα οποία η βιοποικιλότητα µπορεί να
διατηρηθεί εν είδει µουσειακού εκθέµατος. Ταυτόχρονα οι προ-
στατευόµενες περιοχές και η βιοποικιλότητά τους επηρεάζονται
από τις δραστηριότητες που αναπτύσσονται, ακόµα και εκτός
ορίων τους. Άρα προστασία δεν σηµαίνει κατ’ ανάγκη και απα-
γόρευση.

Και γιατί τα λέω αυτά, κύριε Υπουργέ; γιατί ενώ στην Ευρώπη
προστατεύεται το 25% της έκτασης συνολικά, στην Ελλάδα πριν
το νοµοσχέδιό σας προστατευόταν περίπου το 35% και µε τις
νέες εντάξεις στις προστατευόµενες περιοχές φθάνουµε το 65%.
Μια διαχείριση σε λαθεµένη κατεύθυνση µπορεί να επιφέρει
πολύ αρνητικά οικονοµικά αποτελέσµατα. Είναι ανάγκη µέσα στις
προστατευόµενες περιοχές να ενσωµατωθεί χωρίς κόµπλεξ η αν-
θρώπινη δραστηριότητα. 

Είναι, κύριε Υπουργέ, όχι οι φορείς διαχείρισης αυτοί που δια-
χειρίζονται και προστατεύουν το περιβάλλον στις προστατευό-
µενες περιοχές, είναι οι γεωργοί, είναι οι κτηνοτρόφοι, είναι οι
ψαράδες είναι και οι κυνηγοί, όπως σας προανέφερα.

Αν φέρνατε στο πλαίσιο του νοµοσχεδίου σήµερα ότι θα πα-
ραχωρήσουµε σε µια κυνηγητική οµοσπονδία, τη διαχείριση µιας
προστατευόµενης περιοχής …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν υπάρχουν δύο

λεπτά, κύριε Μπουκώρο, το έχω πει. Να ολοκληρώσετε το συν-
τοµότερο, σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Φαντάζεστε τις αντιδράσεις που θα
είχαν καταγραφεί στο εσωτερικό του κόµµατός σας. Στη Γαλλία
και στην Αυστρία, όµως, έχουν παραχωρηθεί ολόκληρες προστα-
τευόµενες περιοχές σε κυνηγετικές οµοσπονδίες µε θαυµάσια
περιβαλλοντικά, αλλά και οικονοµικά αποτελέσµατα.

Αναφορικά τώρα µε τους εργαζόµενους, γιατί είναι µεγάλο το
θέµα, κύριε Υπουργέ, θα έλεγα ότι το νοµοσχέδιο προβλέπει για
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τους εργαζόµενους µια ασαφή, απροσδιόριστη και έωλη παρά-
ταση για το 2018, µέχρι τη στιγµή που θα ολοκληρωθούν οι δια-
δικασίες άλλων νέων, οκτάµηνων αυτή τη φορά, συµβάσεων. 

Βεβαίως ακόµη και στην περίπτωση που για τις οκτάµηνες
συµβάσεις προταθούν όλοι οι υφιστάµενοι εργαζόµενοι, κάτι που
είναι πολύ αµφίβολο, η σύναψη τέτοιων συµβάσεων θα αποτελεί
σαφή υποβάθµιση και δυσµενή µεταβολή της εργασιακής τους
κατάστασης, καθώς οι υφιστάµενες συµβάσεις θα τερµατιστούν
οριστικά έπειτα από έντεκα χρόνια συνεχόµενης προσφοράς ερ-
γαζοµένων στους φορείς. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα έλεγα και κάτι τοπικό. Στη Μα-
γνησία µεταφέρετε µε τη νέα χωροθέτηση την Όθρυ στην Οίτη,
που δεν έχουν καµµία κοινωνική, ιστορική και οικονοµική σχέση.
Δηµιουργείτε έναν τεράστιο φορέα της Κάρλας, στον οποίο,
σύµφωνα µε οµόφωνη απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου Αλ-
µυρού, αλλά και αναφορά που σας έκαναν οι συνάδελφοι Βου-
λευτές της Πλειοψηφίας, ζητούν να ενταχθούν στον φορέα της
Κάρλας, ο οποίος πράγµατι είναι τεράστιος. Έχετε εντάξει όλο
τον Θεσσαλικό Κάµπο. Δύο προστατευόµενες περιοχές του
Δήµου Αλµυρού, το αισθητικό δάσος Κουρί και η Όθρυς, πηγαί-
νουν σε διαφορετικούς φορείς. 

Δεν µπορούν εύκολα και χωρίς µεγάλες δαπάνες κατ’ αυτό τον
τρόπο και κατ’ αυτή τη χωροθέτηση να εκπονηθούν διαχειριστικά
σχέδια. Αν δικαιολογία σας είναι ότι η Οίτη είναι µικρή και η
Κάρλα είναι µεγάλη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπουκώρο, µε
φέρνετε σε δύσκολη θέση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: …θα µπορούσατε να µεταφέρετε
στον φορέα του Ολύµπου τις περιοχές του Δέλτα Πηνειού, της
Ελασσόνας, του Τυρνάβου και του Ζάρκου, που γειτνιάζουν µε
τον φορέα διαχείρισης Ολύµπου και να αφήσετε την Όθρυ στην
Κάρλα. Αυτό θα ήταν µια πιο ορθή χωροθέτηση, η οποία υπα-
κούει και στις ανάγκες που προανέφερα για την εκπόνηση ορθών
διαχειριστικών σχεδίων µε στόχο την προστασία του περιβάλλον-
τος, αλλά µε πρωταγωνιστή τον άνθρωπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπουκώρο, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπουκώρο.

Κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω για άλλη µια φορά να εί-
σαστε όσο το δυνατόν πιο συνεπείς στον χρόνο σας, γιατί θα ξε-
φύγουµε πάρα πολύ από τον προγραµµατισµό.

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να τοποθετηθώ για την τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1464 και ειδικό αριθµό 171, που αφορά την ανώνυµη εται-
ρεία «Οργανισµός Ανάπτυξης Κρήτης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προηγούµενη κυβέρνηση το
2013 είχε φέρει στη Βουλή τροπολογία σε νοµοσχέδιο που αφο-
ρούσε τη συγχώνευση σε ενιαία ανώνυµη εταιρεία των δύο
πρώην οργανισµών ανάπτυξης δυτικής και ανατολικής Κρήτης,
καθώς και δύο ειδικών υπηρεσιών δηµόσιων έργων, µε αντικεί-
µενο στην Κρήτη τον βόρειο οδικό αξονα και το φράγµα του Απο-
σελέµη, που ήθελαν να το πάρουν από την ευθύνη του
Υπουργείου Δηµοσίων Έργων. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση τον Οκτώβριο, δηλαδή πριν από τέσ-
σερις µήνες, µε προεδρικό διάταγµα ίδρυσε νέο οργανισµό από
το αρµόδιο Υπουργείο, την Ειδική Υπηρεσία Δηµοσίων Έργων
Κρήτης και Δωδεκανήσων, παίρνοντας στην ουσία αρµοδιότητες
του Οργανισµού Ανάπτυξης Ανώνυµη Εταιρεία, όπως για παρά-
δειγµα για τον ΒΟΑΚ, κάτι που είχε προκαλέσει σύγχυση όσον
αφορά το µέλλον, τις αρµοδιότητες του Οργανισµού Ανάπτυξης
Κρήτης ακόµη και από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, που είχαν
καταθέσει και σχετικές ερωτήσεις στον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
αλλά και από τα δικά τους στελέχη στον Οργανισµό Ανάπτυξης
Κρήτης.

Με τη σηµερινή τροπολογία, που τροποποιεί το άρθρο 3 του
ν.4138/2013, επαναφέρει αυτές τις αρµοδιότητες στον Οργανι-

σµό Ανάπτυξης Ανώνυµη Εταιρεία για τον σχεδιασµό, µελέτη,
κατασκευή, εκµετάλλευση, διοίκηση, επίβλεψη και συντήρηση
νέων ή σε εξέλιξη έργων οδικών υποδοµών ή τµηµάτων τους,
που του ανατίθενται µε απόφαση Υπουργού. Επίσης η όλη δια-
δικασία ανάθεσης έργων γίνεται µε συµβάσεις παραχώρησης
έργου -συµβάσεις παραχώρησης στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, βέβαια- ενισχύοντας µε αυτό τον τρόπο τις ορέξεις του µε-
γάλου κεφαλαίου, την ανταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών
οµίλων.

Τι έγινε; Γιατί αυτή η µεταστροφή µέσα σε τέσσερις µήνες; Ο
ΣΥΡΙΖΑ, η αγωνία των Βουλευτών, ακόµη και δηµάρχων, του πε-
ριφερειάρχη, σύµβουλοι περιφέρειας, δήµων, πλην του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, πετάνε βέλη οι µεν προς τους δε:
η Νέα Δηµοκρατία προς τον ΣΥΡΙΖΑ και ο ΣΥΡΙΖΑ προς τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Όµως, δεν είναι έτσι. Στην πραγµα-
τικότητα όλοι συµφωνούν µε την ίδρυση και τους σκοπούς της
προτεινόµενης ανώνυµης εταιρείας. Δεν διαφωνούν ούτε στον
ρόλο ούτε στην πολιτική που πάει να ακολουθήσει.

Οι διαφορές τους, που προπαγανδιστικά µεγαλοποιούν, πε-
ριορίζονται στο ποιος θα έχει την πλειοψηφία στις µετοχές και
στο συµβούλιο. Η Κυβέρνηση, η τοπική αυτοδιοίκηση; Ποιος πο-
λιτικά θα ελέγχει τον οργανισµό ανάπτυξης; Τα στελέχη της ση-
µερινής Κυβέρνησης ή τα στελέχη της προηγούµενης
κυβέρνησης; Είναι κάτι, βέβαια, που όλοι γνωρίζουµε ότι πολύ
εύκολα αλλάζει, ανάλογα µε το ποιος βρίσκεται στον κυβερνη-
τικό θώκο.

Και οι προηγούµενες κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ
και η σηµερινή ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε πρόσχηµα τη βιωσιµότητα του
οργανισµού, την αποτίµηση και συνέχιση του έργου των παλιών
οργανισµών ΟΑΝΑΚ και ΟΑΔΥΚ και τη διασφάλιση των δικαιω-
µάτων του προσωπικού τους, επιδιώκουν να µεταφέρουν σε έναν
φορέα ιδιωτικού δικαίου όλες τις αρµοδιότητες που είχε το κρά-
τος-περιφέρεια, δήµοι-  στον σχεδιασµό, στη χρηµατοδότηση,
στην κατασκευή και διαχείριση των µεγάλων έργων της περιφέ-
ρειας, ώστε να εξυπηρετεί πιο ευέλικτα το µεγάλο κεφάλαιο, σε
µια εταιρεία µε τη µορφή, επαναλαµβάνω, της ανώνυµης εται-
ρείας, δηλαδή µιας εταιρείας µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια.
Έτσι η οποιαδήποτε µετοχική της σύνδεσης µπορεί να αλλάξει
πάρα πολύ εύκολα, αν αποφασιστεί αργότερα να µπουν απευ-
θείας µεγάλοι ιδιώτες επενδυτές.

Στόχος, λοιπόν, της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, όπως και των
προηγούµενων, είναι να φέρουν τα αναπτυξιακά εργαλεία του
κράτους πιο κοντά στον άµεσο έλεγχο του κεφαλαίου.

Ο νέος βόρειος οδικός ‘αξονας δεν είναι ο δρόµος του χωριού.
Θα φτιαχτεί δρόµος τύπου Εγνατίας, µε πολύ µεγάλο κεφαλαι-
ακό βάρος και σφάζονται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι ποιος θα τον
αναλάβει. Πρέπει να φτιαχτεί ο ΒΟΑΚ; Βεβαίως και πρέπει να
φτιαχτεί. Διαχρονικές οι ευθύνες όλων των κυβερνήσεων. Αυτό
που συµβαίνει στον βόρειο οδικό άξονα είναι ένα απόλυτο αί-
σχος. Εκεί έχουν χάσει τη ζωή τους δεκάδες, εκατοντάδες άν-
θρωποι.

Όµως, 400 δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν χαθεί, µάλλον έχουν
δοθεί από την εποχή των Μεσογειακών Ολοκληρωµένων Προ-
γραµµάτων µέχρι και σήµερα, όπου ένα µεγάλο µέρος υποτίθε-
ται ότι κατευθύνθηκε για τις αναπτυξιακές ανάγκες, όπως έλεγαν
οι προηγούµενες κυβερνήσεις και η σηµερινή, της Κρήτης. Πείτε
µου, δεν µπόρεσε κανένας να σχεδιάσει, να φτιάξει αυτό τον βό-
ρειο οδικό άξονα; Προφανώς κατευθύνθηκαν για τις ανάγκες των
επιχειρηµατικών οµίλων, για τις ανάγκες που βολεύει τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, παίζει µε αυτές τις αντιθέσεις, µε χρη-
µατοδότηση που δήθεν αναλαµβάνει το κράτος, µε συγχρηµα-
τοδότηση από ευρωπαϊκούς πόρους ή δανεισµό. Το κόστος,
όµως, είναι σίγουρο ότι θα µετακυλιστεί στους Κρητικούς µέσα
από υπέρογκα χαράτσια, διόδια διαφόρων µορφών και ευρηµα-
τικότητας. Και προς αυτή την κατεύθυνση συµφωνούν όλοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το ΚΚΕ είναι αντίθετο µε αυτές τις µεθοδεύσεις, µε το περιε-
χόµενο, τη µορφή, τη λειτουργία, τις αρµοδιότητες του Οργανι-
σµού Ανάπτυξης Κρήτης ως ανώνυµη εταιρεία. Η θέση του ΚΚΕ
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επικεντρώνεται, πρώτον, στη δηµιουργία και ενίσχυση των υπη-
ρεσιών του δηµοσίου που θα ασκούν αποκλειστικά τις αρµοδιό-
τητες που πάνε να δώσουν στις ανώνυµες εταιρείες. Δεύτερον,
η προστασία των εργαζοµένων, που τάχα διατείνονται ότι ενδια-
φέρονται, δεν διασφαλίζεται από τον οργανισµό ανάπτυξης ιδιω-
τικοποιηµένο, αλλά µε έναν δηµόσιο οργανισµό ανάπτυξης στα
πλαίσια της κρατικής του λειτουργίας, µε µόνιµα, σταθερά και
µε πλήρη οικονοµικά, ασφαλιστικά δικαιώµατα. Αυτό επιδιώκει
το ΚΚΕ.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τρίτον, στη ριζική αλλαγή της πολιτικής τόσο της Κυβέρνησης

αλλά και της τοπικής, περιφερειακής διοίκησης για την κάλυψη
των λαϊκών αναγκών που προϋποθέτει αλλαγή τάξης στην εξου-
σία, κοινωνικοποίηση του κεφαλαίου και ριζική αλλαγή των
δοµών του κράτους.

Ο Βόρειος Οδικός Άξονας Κρήτης πρέπει να είναι στην απο-
κλειστική ευθύνη του κράτους, χωρίς διόδια, για ένα σύγχρονο
και ασφαλές οδικό δίκτυο που θα εξυπηρετεί τις ανάγκες των κα-
τοίκων της Κρήτης, παράλληλα του τουρισµού και όλων εκείνων
των κοινωνικών οµάδων που έχουν ανάγκη από ένα τέτοιο οδικό
δίκτυο.

Κατά συνέπεια, µε αυτό το σκεπτικό, το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας καταψηφίζει τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αικατερίνη Μάρκου

για επτά λεπτά. Aκολουθεί ο κ. Μιχελογιαννάκης.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο νέος νόµος για

τους φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών έρχεται
υπό την πίεση της επιβολής βαρύτατων προστίµων για τη χώρα
από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη µη ορθή εφαρµογή του Ευρω-
παϊκού Δικαίου Περιβάλλοντος. Δεν εισάγει, λοιπόν, κάποια µε-
γάλη µεταρρύθµιση. Απλά επεκτείνει ως ένα µεγάλο βαθµό το
σχετικό πλαίσιο και την κάλυψη ιδίως των περιοχών «NATURA».
Παρά τα θετικά στοιχεία του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να ανα-
φερθώ σε κάποια θέµατα, τα οποία δυστυχώς δεν αντιµετωπί-
ζονται επαρκώς.

Το πρώτο έχει να κάνει µε τη θεσµική και νοµική θωράκιση των
προστατευόµενων περιοχών. Η νοµοθεσία µιλάει ξεκάθαρα για
την υποχρεωτική έκδοση προεδρικών διαταγµάτων που θα ρυθ-
µίζουν το προστατευτικό καθεστώς των περιοχών και τις επιτρε-
πόµενες ανθρώπινες δραστηριότητες. Μέχρι σήµερα έχουν
εκδοθεί µόνο τέσσερα ή πέντε, αν δεν κάνω λάθος, και για όλες
τις υπόλοιπες περιοχές υπάρχουν ΚΥΑ, οι οποίες όµως έχουν κα-
ταπέσει πολλές φορές στα διοικητικά δικαστήρια. Οι περιοχές,
δηλαδή, παραµένουν επί της ουσίας απροστάτευτες.

Πριν από δύο χρόνια είχα καταθέσει ερώτηση για την αποθήκη
«LOGISTICS» που ξεφύτρωσε ξαφνικά µέσα στο Εθνικό Πάρκο
Δέλτα Αξιού. Ο Υπουργός µίλησε για περιβαλλοντικές µελέτες
και σχέδια. Επί του πρακτέου, πόσα προεδρικά διατάγµατα για
τη νοµική θωράκιση των περιοχών έχουν εκδοθεί από το Υπουρ-
γείο τα τελευταία τρία χρόνια διακυβέρνησης; Ακόµα περιµέ-
νουµε. 

Το προεδρικό διάταγµα για το Εθνικό Πάρκο Δέλτα Αξιού, του-
λάχιστον, είναι έτοιµο, υποτίθεται. Για ποιον λόγο δεν τίθεται σε
ισχύ; Μέχρι να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες για τον νέο φορέα
Θερµαϊκού Κόλπου, µε ποιον τρόπο θα διασφαλίσετε ότι δεν θα
δηµιουργηθούν και νέα τετελεσµένα; Πιστεύω να έχετε διαβάσει
την επιστολή που έστειλε ο Πρόεδρος του φορέα διαχείρισης
Δέλτα Αξιού και που αναφέρεται σε αυτό ακριβώς το θέµα. 

Εδώ τίθεται και το ζήτηµα των αρµοδιοτήτων των φορέων. Τι
πρέπει να κάνει ένας υπάλληλος που διαπιστώνει µια τέτοια πα-
ρανοµία; Ποιον πρέπει να ειδοποιήσει και πόσο σύντοµα επιβάλ-
λονται τελικά οι αρµόδιες υπηρεσίες; Αντιλαµβάνεστε ότι µια
αποθήκη, για παράδειγµα, δεν χτίζεται εν µία νυκτί. Υπάρχει, λοι-
πόν, ένα σηµαντικό κενό εδώ, που παραµένει ακάλυπτο και µε
τον νέο νόµο. 

Δεν µπορώ να µην αναφερθώ και στο θέµα των υπαλλήλων
των φορέων, οι οποίοι –σηµειωτέον- είναι απλήρωτοι από τον Δε-

κέµβριο και, όπως αναφέρθηκε και στην επιτροπή, δεν αναµένε-
ται να πληρωθούν πριν τον Απρίλιο. Επειδή κάτι ακούστηκε για
προνόµια, δεν περίµενα ποτέ να ακούσω από συναδέλφους υπο-
τίθεται Αριστερούς, να κατηγορούν εργαζοµένους στον ίδιο
φορέα για δέκα και έντεκα χρόνια ότι δήθεν κυνηγάνε τα προνό-
µια, όταν απλά επιχειρούν να διαφυλάξουν εργασιακά δικαιώ-
µατα και κεκτηµένα τόσων ετών. 

Ισχυρίζεστε ότι η λύση του οκταµήνου είναι η µοναδική. Ενδε-
χοµένως αλλά δεν φαντάζοµαι να περιµένετε να σας ευχαριστή-
σουν που µετά από τόσα χρόνια δουλειάς θα βρεθούν πάλι στο
σηµείο µηδέν. Πρόκειται για ανθρώπους που έχουν συνδέσει τη
ζωή τους µε τους φορείς διαχείρισης, που έχουν αποκτήσει όχι
µόνο πολύτιµη εµπειρία, αλλά και που µέσα σε αντίξοες συνθή-
κες έχουν συµβάλει µε την εργασία και την αγάπη τους για το
αντικείµενο στην ανάδειξη των περιοχών αυτών. Θέλετε να πείτε
ότι µέσα σε τρία χρόνια δεν υπήρχε η δυνατότητα να καλυφθούν
έστω τµηµατικά αυτές οι θέσεις; 

Σε κάθε περίπτωση οφείλετε να δώσετε κάθε δυνατή εξασφά-
λιση ότι έστω µέχρι τη λειτουργία του νέου καθεστώτος δεν θα
µείνουν οι άνθρωποι αυτοί µετέωροι. Παρακαλώ, λοιπόν, να ξα-
ναδείτε το θέµα της παράτασης που ζητούν και τη σχετική τρο-
πολογία που έχουν αποστείλει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι προστατευόµενες περιοχές
κρύβουν αναξιοποίητες δυνατότητες ανάπτυξης. Δεν µιλάµε φυ-
σικά για µια καταστρεπτική εκµετάλλευση, αλλά για µια ήπια ανά-
πτυξη, ακολουθώντας και τις επιτυχηµένες πρακτικές άλλων
ευρωπαϊκών χωρών, όπως είναι η Δανία ή η Γερµανία, που µπο-
ρούν να δώσουν µεγαλύτερη οικονοµική αυτονοµία στους ίδιους
τους φορείς, αλλά και να δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας
στις τοπικές κοινωνίες. Ειδικά το τελευταίο είναι πολύ σηµαντικό,
να καλλιεργηθεί δηλαδή η συνείδηση και σε τοπικό επίπεδο ότι
η ύπαρξη µιας προστατευόµενης περιοχής δεν σηµαίνει µόνο πε-
ριορισµούς στις δραστηριότητες, αλλά προσφέρει και οφέλη.

Από την ίδια περιοχή, είµαστε, κυρία Υπουργέ. Γνωρίζετε και
τα προβλήµατα µε τα αγριογούρουνα και µε τις αγροτικές καλ-
λιέργειες. Στην πράξη, λοιπόν, θα φανεί εάν το νέο πλαίσιο που
εισάγετε σήµερα θα µπορέσει να ξεπεράσει τις αδυναµίες του
παρελθόντος.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ και στην υπουργική τρο-
πολογία που αποσύρατε, βέβαια, και αφορά στη λειτουργία κέν-
τρων περίθαλψης και διαµονής αδέσποτων ζώων σε δασικές και
χορτολιβαδικές εκτάσεις, µε στόχο –λέτε- τον περιορισµό της
παράνοµης µεταχείρισης των αδέσποτων ζώων από ιδιώτες και
σωµατεία και την προστασία της δηµόσιας υγείας.

Ειλικρινά απορώ, πρώτον, για τη σκοπιµότητα αυτής της τρο-
πολογίας την τελευταία στιγµή, όταν υποτίθεται ότι θα έρθει το
προσεχές διάστηµα νοµοσχέδιο ακριβώς για την προστασία των
ζώων. 

Δεύτερον, σε ποια παράνοµη µεταχείριση αδέσποτων ζώων
από ιδιώτες και σωµατεία αναφέρεστε στην αιτιολογική έκθεση;
Εννοείτε ότι οι φιλοζωικές οργανώσεις και οι εθελοντές που µε
δικά τους έξοδα και κόπο φροντίζουν, περιθάλπουν και σιτίζουν
τα αδέσποτα ζώα, για τα οποία η αρµόδια πολιτεία δεν κάνει τί-
ποτα, παρανοµούν; Δηλαδή είναι καλύτερη η λύση που προτεί-
νετε; Αν κατάλαβα καλά, να περιφράξετε χωράφια στην ύπαιθρο
και να πετάτε µέσα τα αδέσποτα της πόλης για να µην βρωµίζουν
τους δρόµους ή θέλετε να µου πείτε ότι θα ιδρύσετε άµεσα κέν-
τρα περίθαλψης και διαµονής στα δάση και στα λιβάδια, όταν
ακόµα και τα ελάχιστα λειτουργούντα παρουσιάζουν βασικές ελ-
λείψεις και υποχρηµατοδότηση; 

Με ικανοποίηση ακούσαµε ότι αποσύρατε την τροπολογία
αυτή. Επειδή, όµως, είπατε ότι θα συµπεριληφθεί στο επερχό-
µενο νοµοσχέδιο για τα ζώα, θα περιµένουµε να δούµε ποιες αλ-
λαγές θα έχουν γίνει και φυσικά περιµένουµε να απαλειφθεί αυτή
η προσβλητική για κάθε φιλόζωο εισηγητική έκθεση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Μάρκου και για την οικονοµία στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Μιχελογιαννάκης για

επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, οι φορείς διαχείρισης των προ-
στατευόµενων περιοχών είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
εποπτευόµενα από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
Είναι µια σωστή ενέργεια. Αναφέρονται τα όρια ευθύνης των εί-
κοσι οκτώ υφισταµένων φορέων και των οκτώ νέων που ιδρύον-
ται. Λόγω διευρυµένης χωρικής αρµοδιότητας αλλάζουν οι
ονοµασίες των φορέων. Τα όρια της χωρικής αρµοδιότητας των
φορέων µπορούν να τροποποιηθούν µε προεδρικό διάταγµα.
Αυτό είναι σηµαντικό.

Δίνεται η δυνατότητα µεταφοράς της έδρας, αλλά και της
ίδρυσης παραρτηµάτων. Μπορεί να γίνει σύσταση άµισθων συµ-
βουλευτικών επιτροπών σε όλους τους φορείς. Οι φορείς θα
εφαρµόσουν, θα αξιολογήσουν, θα επικαιροποιήσουν τα σχέδια
διαχείρισης.

Τις είκοσι πέντε µέρες για παροχή γνώµης τις κάνουµε τριάντα
πέντε, ώστε να υπάρχει επαρκής χρόνος. Γίνεται συνεργασία φο-
ρέων µε δασικές, λιµενικές και αστυνοµικές αρχές και το Πυρο-
σβεστικό Σώµα. Υπάρχει η δυνατότητα τοπικών συνεργείων για
προστασία και διαχείριση του περιβάλλοντος.

Θεσµοθετούµε κατ’ αρχάς επταµελή συµβούλια µε δυνατό-
τητα εκπροσώπησης της τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύ-
τερου βαθµού, της κοινωνίας των πολιτών, της επιστηµονικής
κοινότητας και των ΜΚΟ. Για το 2018 η επιχορήγηση από τον τα-
κτικό προϋπολογισµό θα γίνει µε 4 εκατοµµύρια ευρώ και η κά-
λυψης της µισθοδοσίας από το Πράσινο Ταµείο. Για το 2019 και
το 2020 η κάλυψη του µεγαλύτερου µέρους θα γίνει από τον
προϋπολογισµό και µετά το 2021 θα υπάρχει επιχορήγηση πλή-
ρως από τον προϋπολογισµό.

Επίσης θα έρθουν πόροι από χρήση αιγιαλού της παραλίας,
υδροηλεκτρικά έργα, χιονοδροµικά κέντρα και ιαµατικές πηγές.
Θα υπάρξει διοικητική και τεχνική υποστήριξη της Επιτροπής
«Φύση 2000». Βάζουµε τάξη στα χιονοδροµικά κέντρα. Δίνουµε
τη δυνατότητα νοµιµοποίησης σε υφιστάµενα κάµπινγκ, σε εκτά-
σεις δασικού χαρακτήρα και σε περιοχές «NATURA». Δίνεται η
δυνατότητα έγκρισης επέµβασης για έργα ύδρευσης σε περιο-
χές «ΝATURA». Δίνεται η δυνατότητα να οδηγούν στις δασικές
υπηρεσίες κατά τα νυχτερινά περίπολα και µη δασικοί υπάλληλοι,
που έχουν άδεια να οδηγούν υπηρεσιακό όχηµα. Αυτό είναι πολύ
σηµαντικό. 

Κάνουµε παρεµβάσεις στα ορειβατικά καταφύγια. Επίσης γί-
νονται παρεµβάσεις σε γεωργικές εκµεταλλεύσεις σε περιοχές
«NATURA». Δηµιουργούµε προστατευτικά δίκτυα για αντιµετώ-
πιση του υπερπληθυσµού των µεδουσών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό τον τρόπο διατηρούµε
τη βιοποικιλότητα, προστατεύουµε το φυσικό εθνικό κεφάλαιο
και ενισχύουµε το τοπικό προϊόν, την περιφερειακή ανάπτυξη και
την εργασία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μιχελογιαννάκη.

Ο κ. Κασαπίδης έχει τώρα τον λόγο. Αµέσως µετά είναι η κ.
Σκούφα, την οποία δεν βλέπω στην Αίθουσα. Παρακαλώ πολύ να
την ενηµερώσετε, διότι αν δεν είναι εδώ την ώρα που είναι να µι-
λήσει, δυστυχώς θα πρέπει να τη διαγράψουµε. 

Ορίστε, κύριε Κασαπίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το συγκεκρι-

µένο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια ίσως να
είναι ένα από τα σπουδαιότερα που θα µπορούσε να αξιοποιήσει
η χώρα µας, η πατρίδα µας, διότι ουσιαστικά διαπραγµατευόµα-
στε, κύριε Υπουργέ, το «θησαυροφυλάκιο» της πατρίδας µας
όσον αφορά το γενετικό υλικό, στους φυσικούς πόρους, στη
χλωρίδα και στην πανίδα ειδικότερα. 

Η πατρίδα µας έχει το µοναδικό προνόµιο σε ολόκληρο τον
κόσµο να έχει περίπου 6.500 χιλιάδες φυτά που αυτοφύονται στα
132.000 τετραγωνικά χιλιόµετρα και είναι σχεδόν άγνωστος ολό-
κληρος ο αριθµός των φυτών που ζουν µέσα στο θαλάσσιο πε-
ριβάλλον όπου κι εκεί η ακριβής επιφάνεια της θαλάσσιας
έκτασης της πατρίδας µας κυµαίνεται ανάλογα µε τον τρόπο που
θα την υπολογίσουµε. Άρα είναι ένα τεράστιο «θησαυροφυλάκιο»

που µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, δεν το έχουµε αξιοποιήσει
στον βαθµό που θα µπορούσαµε.

Από αυτά τα 6.500 φυτά, τα 1.463, σύµφωνα µε µελέτη Γερ-
µανών επιστηµόνων σε συνεργασία µε Έλληνες βοτανολόγους,
είναι ενδηµικά, δηλαδή δεν υπάρχουν πουθενά αλλού στον
κόσµο. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι αυτά τα 1.463 φυτά είναι
φυσικά µονοπώλια. Αν αυτά τα φυσικά µονοπώλια τα διαχειρι-
στούµε γεωργικώς σωστά -τα καλλιεργήσουµε, δηλαδή- τότε
έχουµε µοναδικά γεωργικά προϊόντα και µε µια σωστή οικονο-
µική διαχείριση θα έχουµε µοναδικά οικονοµικά προϊόντα σε
όλον τον κόσµο. 

Ένα παράδειγµα θα σας δώσω, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, για να καταλάβετε πόσο σηµαντικό και πόσο
σπουδαίο είναι αυτό το κεφάλαιο: Ένα ενδηµικό φυτό της πατρί-
δας µας που πουθενά αλλού στον κόσµο δεν βρίσκεται, είναι η
µαστίχα της Χίου. Κύριε Υπουργέ, είκοσι τρία χωριά ζουν απο-
κλειστικά ή συµπληρωµατικά από αυτό το φυτό. Καταλαβαίνετε
ότι από τα 1.463 αν αξιοποιούσαµε το 10%, δηλαδή 140 και επι-
λέγαµε αυτά που είναι διάσπαρτα στη χώρα µας, δέκα σε κάθε
περιφέρεια, θα είχαµε δεκατρείς θύλακες γεωργικής ανάπτυξης,
όπως είναι αυτός στη Χίο, όπως είναι κάποια άλλη περίπτωση, ο
κρόκος Κοζάνης. Αυτό το φυτό µπορεί να µην είναι ενδηµικό,
αλλά είναι αυτοφυές µε µοναδική ποιότητα. Υπερέχει ως προς
την ποιότητα παγκοσµίως. 

Ορίστε, λοιπόν, ένα σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης µε
σεβασµό στο περιβάλλον, µε όρους επιστηµονικής διαχείρισης
και σαφώς µε ένα θεσµικό πλαίσιο που αυτή τη στιγµή δεν το πε-
ριγράφετε εδώ και γι’ αυτό ανέβηκα στο Βήµα. 

Θα ήθελα να καταθέσω µια πρόταση, κύριε Υπουργέ. Εκφρά-
σαµε ως παράταξη τη διαφωνία µας ως προς τον αριθµό των φο-
ρέων διαχείρισης. Υπεραµύνοµαι και ο ίδιος ότι οι δεκατρείς
φορείς διαχείρισης που θα είχαν έναν καλύτερο κεντρικό επιτε-
λικό σχεδιασµό, θα είχαν µια αποτελεσµατικότερη διαχείριση των
µοναδικών αυτών φυσικών πόρων, τους οποίους και θα διαχειρί-
ζονταν στα όρια των περιφερειών µε τα επιµέρους παραρτήµατα
-αν θέλετε- των οικολογικά ευαίσθητων περιοχών, όπως αυτά σή-
µερα αποτυπώνονται είτε στο νοµοσχέδιο το δικό σας –τους 28
συν 8 φορείς διαχείρισης- είτε ακόµα και σ’ όλες τις περιοχές
«NATURA», τις 445, που ουσιαστικά ενσωµατώνονται στους 28
συν 8 φορείς διαχείρισης.  

Αυτά, λοιπόν, τα µοναδικά φυτά, τα µοναδικά οικοσυστήµατα
οι Γερµανοί µε τους Έλληνες επιστήµονες τα κατηγοριοποίησαν,
κύριε Υπουργέ, σε 13 βοτανικά διαµερίσµατα. Η επιστήµη της οι-
κολογίας χωρίζει και κατηγοριοποιεί τη χώρα µας ως προς τις
µοναδικότητες αυτές σε 13 διαφορετικά διαµερίσµατα, τα οποία
συµπίπτουν µε τα διοικητικά όρια των περιφερειών, όχι απολύ-
τως, αλλά περίπου. Αν λάβετε δε υπ’ όψιν στο Υπουργείο σας ότι
ολοκληρώνονται τώρα οι µελέτες των λεκανών διαχείρισης στις
14 λεκάνες απόρροιας των ποταµών, καταλαβαίνετε ότι υπάρχει
ένα υπόβαθρο που µπορεί να αποτελέσει τον χάρτη πάνω στον
οποίο θα σχεδιάσουµε την ανάπτυξη, την παραγωγική δραστη-
ριότητα της χώρας κυρίως στη γεωργία και στην κτηνοτροφία,
µε παραγωγικές δραστηριότητες καθετοποιηµένης µορφής,
σύµφωνα και µε τον ολοκληρωµένο σχεδιασµό που λέτε -και
καλώς το λέτε- στο νοµοσχέδιο που να ενσωµατώνει και άλλες
αξίες, του πολιτισµού, του τουρισµού και των τοπικών κοινωνιών
γενικότερα που σχετίζονται µε την παράδοση, ώστε να προκύψει
αβίαστα, αυθόρµητα και µε εντελώς φυσικό τρόπο που ταιριάζει
µε την ταυτότητα της πατρίδας µας το σχέδιο παραγωγικής ανα-
συγκρότησης, για το οποίο δυστυχώς µέχρι σήµερα πολύς λόγος
γίνεται, αλλά στην πράξη δεν έχουµε καταλήξει κάπου χειροπια-
στά.

Αυτό, λοιπόν, που σας προτείνω είναι να καθιερώσετε στις οι-
κολογικά ευαίσθητες περιοχές -αν θέλετε πείτε τις 36, εµείς σας
λέµε 13- µε τις επιµέρους οικολογικά ευαίσθητες περιοχές, όπως
ορίζονται και από το δίκτυο «NATURA» 2000, να καθιερωθεί σε
κάθε φορέα διαχείρισης ένα σήµα ποιότητας των γεωργικώς πα-
ραγόµενων προϊόντων στα όρια των περιοχών αυτών, που να πι-
στοποιεί ότι τα γεωργικά αυτά προϊόντα προέρχονται από
προστατευόµενες οικολογικά ευαίσθητες περιοχές. Σας λέω και
τα ακρωνύµια: ΠΟΕΠ, όπως λέµε ΠΟΠ, Προστατευόµενες Ονο-
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µασίες Προέλευσης ή ΠΓΕ, Προστατευόµενης Γεωγραφικής Έν-
δειξης ή Ειδικά Παραδοσιακά Προϊόντα.

Εδώ έχουµε µια ακόµα κατηγορία γεωργικών προϊόντων, τα
οποία, κύριε Υπουργέ, θα παράγονται µε όρους φιλικούς προς
το περιβάλλον. Σαφώς θα τηρούνται οι κώδικες ορθής γεωργικής
πρακτικής ή της ολοκληρωµένης διαχείρισης, αλλά και της βιο-
λογικής γεωργίας, ώστε µόνο κάτω από τέτοιες προϋποθέσεις
να µπορεί ο γεωργός ή το συλλογικό σχήµα να παίρνει αυτό το
σήµα ποιότητας.

Να σας φέρω ένα χειροπιαστό παράδειγµα που ήδη «τρέχει»
στη χώρα µας. Τα φασόλια Πρεσπών, που είναι στον φορέα δια-
χείρισης της Πρέσπας, δεν έχουν αυτό το σηµατάκι, έχουν όµως
την αναφορά ότι είναι από το οικοσύστηµα της Πρέσπας. Κατα-
λαβαίνετε ότι αν ο φορέας διαχείρισης µαζί µε το Υπουργείο Γε-
ωργίας είχαν ένα τοπικό σχέδιο για την πιστοποίηση αυτής της
παραγωγής, θα αναβαθµίζαµε οικονοµικά αυτό το προϊόν και θα
είχαµε και άλλα αναγνωρισµένα προϊόντα στην πατρίδα µας σε
ανώτερο επίπεδο.

Επίσης ένα άλλο παράδειγµα που αφορά την περιοχή σας -και
τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- είναι το ρύζι Χαλάστρας, που
ξέρετε ότι είναι µέσα στο δέλτα των τριών ποταµών. Φανταστείτε
πόσο καλύτερα θα προστατευόταν η περιοχή αν οι γεωργοί -
κάτω από αυτές τις οδηγίες που προανέφερα και είναι εύκολο
να γίνει αυτό σήµερα µε την επιστηµονική γνώση που διαθέτουµε
και να αναπτύξουµε και τη γεωργική έρευνα πάνω σε µεθόδους
προστασίας του περιβάλλοντος και παραγωγής προϊόντων υψη-
λής προστιθέµενης αξίας- είχαν ένα σηµατάκι του φορέα για το
ρύζι που µέχρι πριν από λίγο ξέρω ότι ήταν απούλητες µεγάλες
ποσότητες. Έτσι, θα είχαµε ένα ακόµα «διαβατήριο» στις αγορές
που αρέσκονται να αγοράζουν προϊόντα που έχουν τέτοιο απο-
τύπωµα.

Κλείνοντας, λοιπόν, µε αυτή την πρόταση, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα να αναφερθώ στο θέµα αυτό που µπορεί  να ενώσει τις
πολιτικές δυνάµεις µέσα στο Κοινοβούλιο και µέσα από τη σύν-
θεση τέτοιου είδους προτάσεων που να σχετίζονται µε την ανά-
πτυξη να καταλήξουµε σε ένα σχέδιο που όλοι θα
συµφωνήσουµε και όλοι θα υπηρετήσουµε, εφόσον αποφασιστεί
αυτό και εγκριθεί από την παρούσα Βουλή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κασαπίδη.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν ζητήσει ήδη κάποιοι Κοινοβουλευ-

τικοί Εκπρόσωποι να παρεµβληθούν. Υπολογίστε ότι ο Υπουργός
ζήτησε να µιλήσει µετά από περίπου τέσσερις οµιλητές.

Η κ. Σκούφα έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προ-

κείµενο νοµοσχέδιο για τους φορείς διαχείρισης προστατευόµε-
νων περιοχών έρχεται να αναβαθµίσει ουσιαστικά την πολιτική
της χώρας και της δράσης για την προστασία του φυσικού περι-
βάλλοντός µας.

Δεν θα πρέπει να ξεχνάµε ότι το φυσικό περιβάλλον στη χώρα
µας αποτελεί βασικό στοιχείο της ταυτότητας και της ανάπτυξής
της. Όλη η υφήλιος µάς γνωρίζει για τη θάλασσα, για τον αέρα,
για τα βουνά µας, για τα βότανά µας, για τα τρόφιµα, για τα προ-
στατευόµενα είδη µας. Άρα ιδιαίτερη έµφαση στην προστασία
των ειδών και µάλιστα των απειλούµενων µέσω της θέσπισης
προστατευόµενων περιοχών και της ενίσχυσης των φορέων δια-
χείρισης θα έπρεπε να αποτελεί το αυτονόητο, για να µπορέσουν
οι περιοχές αυτές να διατηρήσουν και να διαχειριστούν τη βιο-
ποικιλότητα και άρα τον φυσικό τους πλούτο.

Αν’ αυτού, όµως, τα προηγούµενα χρόνια η λειτουργία των φο-
ρέων διαχείρισης βρισκόταν σε µια διαρκή κατάσταση εκκίνησης
και επανεκκίνησης. Δεν είναι µόνο ότι η χρηµατοδότηση των φο-
ρέων είχε εναποτεθεί ολοκληρωτικά στα Ευρωπαϊκά Προγράµ-
µατα, στα ΕΣΠΑ, αλλά ταυτόχρονα ότι η κυβέρνηση Σαµαρά -
Βενιζέλου µε τον ν.4109/2013 είχε επιλέξει να συρρικνώσει και
ουσιαστικά να καταργήσει τους φορείς, τη δράση τους, αλλά και
τους εργαζόµενους σε αυτούς τους φορείς.

Όπως αναφέρθηκε άλλωστε και στις αρµόδιες επιτροπές από
τους εκπροσώπους των περιβαλλοντικών οργανώσεων, εκείνες
οι διατάξεις ήταν διατάξεις απαράδεκτες κατά κοινή οµολογία. 

Η παρούσα Κυβέρνηση, αναγνωρίζοντας την ελληνική φύση
ως πραγµατικό πόρο και ως συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας,
θεωρεί καθήκον της την ενίσχυση και την προστασία της. Έτσι,
τον περασµένο Δεκέµβρη εκδόθηκε η κοινή υπουργική απόφαση
5743 για την αναθεώρηση του εθνικού καταλόγου των περιοχών
του δικτύου «NATURA 2000», σύµφωνα µε την οποία οι περιοχές
«NATURA» ανέρχονται πλέον σε 446 από 419 που ήταν προηγου-
µένως, ενώ διευρύνονται ταυτόχρονα και τα όρια υφιστάµενων
περιοχών.

Ενάµιση µήνα µόλις µετά από αυτή την υπουργική απόφαση,
ερχόµαστε µε αυτό το νοµοσχέδιο να καλύψουµε το σύνολο των
περιοχών, χερσαίων και θαλάσσιων, του δικτύου «NATURA 2000»
της χώρας µε ενιαίο τρόπο, µε την ένταξή τους στη χωρική αρ-
µοδιότητα των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών
µέσω, πρώτον, της επέκτασης της χωρικής αρµοδιότητας των 25
υφιστάµενων φορέων από τους συνολικά 28 και της ίδρυσης 8
νέων φορέων, οι οποίοι θα καλύπτουν συνολικά 153 περιοχές,
δηλαδή το υπόλοιπο 34,2% του δικτύου «NATURA 2000».

Ειδικά για τον Νοµό Πιερίας, στον οποίο εκλέγοµαι, ο Φορέας
Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Ολύµπου αναλαµβάνει συνολικά
πέντε περιοχές του δικτύου, τον Όλυµπο, τα Πιέρια όρη, το όρος
Τίταρος, τον κάτω Όλυµπο και την Καλλιπεύκη, το όρος Γοδα-
µάνι και την κοιλάδα Ροδιάς. 

Εδώ θέλω, εκφράζοντας περιβαλλοντικές αγροτικές ενώσεις
του Νοµού Πιερίας, να συγχαρώ ειλικρινά και από καρδιάς τον
Υπουργό κ. Φάµελλο για την πρωτοβουλία και την ανάδειξη και
την εξαγγελία για την ίδρυση του Φορέα Διαχείρισης του Θερ-
µαϊκού Κόλπου. Για όσους δεν τον γνωρίζουν, ο Θερµαϊκός Κόλ-
πος παρουσιάζει εδώ και δεκαετίες τα πλείστα όσα προβλήµατα.
Κανένας δεν ήλεγχε µε σιγουριά τι έφερναν οι ποταµοί στις εκ-
βολές τους.

Δίπλα ακριβώς σε µία προστατευόµενη περιοχή των αλυκών του
Κίτρους, στις ίδιες τις µυδοκαλλιέργειες της βόρειας Πιερίας γι-
νόταν ένας χαµός, θα µου επιτρέψετε την έκφραση, µια τελείως
ανεξέλεγκτη κατάσταση που κανείς δεν ήξερε πού στήνονται οι
µυδοκαλλιέργειες, µε ποιους παραγωγούς, µυδοκαλλιεργητές,
κ.λπ..

Ελπίζουµε, κύριε Υπουργέ, ότι ο Φορέας Διαχείρισης του Θερ-
µαϊκού Κόλπου, παράλληλα µε τη θέσπιση –επιτέλους- της
ΠΟΑΥ, θα βάλει µια τάξη στη θάλασσα της βόρειας Πιερίας.

Να αναφέρω ότι οι φορείς διαχείρισης βάσει του προκειµένου
νοµοσχεδίου εγκαθιδρύονται ως το κυρίαρχο σχήµα διοίκησης
και διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών. Αυτό ήταν το
αίτηµα του περιβαλλοντικού κινήµατος, αυτό ήταν το αίτηµα των
περιβαλλοντικών οργανώσεων και αυτό θεσµοθετούµε. 

Έτσι, για πρώτη φορά διασφαλίζονται κονδύλια από τον τα-
κτικό κρατικό προϋπολογισµό ύψους 4 εκατοµµυρίων για τη στή-
ριξη των φορέων, ενώ εδώ και είκοσι χρόνια δεν είχε δοθεί ούτε
ένα ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Τίθενται, επίσης, διαδικασίες αξιολόγησης του προσωπικού
και του έργου των φορέων διαχείρισης συνολικά σε ετήσια βάση.
Συγκροτούνται µικρότερα και αποδοτικότερα σχήµατα διοίκη-
σης, τα οποία είναι πλέον επταµελή και στα οποία συµµετέχουν
τέσσερις εκπρόσωποι των τοπικών κοινωνιών, ένας από την πρω-
τοβάθµια αυτοδιοίκηση, ένας από τη δευτεροβάθµια, ένας από
τους οικονοµικούς φορείς ή παραγωγούς των προστατευόµενων
περιοχών και ένας από τις περιβαλλοντικές οργανώσεις. Οι συ-
νεδριάσεις των διοικητικών συµβουλίων είναι ανοιχτές και οι ηµε-
ρήσιες διατάξεις τους, ακριβώς για να εξυπηρετήσουν µε λόγους
διαφάνειας, πολυφωνίας και πραγµατικής διαβούλευσης µε τις
τοπικές κοινωνίες, θα στέλνονται σε όλους τους δήµους της πε-
ριοχής των φορέων για να είναι ενήµεροι. 

Θα τονίσω και µία ακόµα πλευρά, την οποία έθιξε ο προηγού-
µενος οµιλητής, κατά τη γνώµη µου, όµως, όχι στη σωστή βάση.
Διότι µε το νοµοσχέδιο παράλληλα µε την περιβαλλοντική προ-
στασία και διαχείριση, για πρώτη φορά ξεκαθαρίζεται ότι οι φο-
ρείς πλέον θα έχουν και αναπτυξιακό χαρακτήρα, θα συνδέονται
µε τα τοπικά προϊόντα, την τοπική εργασία και θα έχουν τη δυ-
νατότητα να προσελκύουν και να δηµιουργούν πόρους, ώστε το
περιβάλλον να µη λειτουργεί ως τροχοπέδη αλλά να δηµιουργεί
θέσεις εργασίας και προστιθέµενη αξία. 
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Αυτό µπορεί να περιλαµβάνει από ένα σήµα ποιότητας σε το-
πικά προϊόντα µέχρι τα ορειβατικά µονοπάτια που αφορούν την
Πιερία, τον Όλυµπο και πλείστα άλλα όρη της χώρας µας και τη
σύνδεση αυτών των ορειβατικών διαδροµών µε την τοπική βιο-
ποικιλότητα. Την πιστοποίηση, επίσης, για τα τοπικά προϊόντα θα
τη δίνουν οι συγκεκριµένοι φορείς. 

Να τονίσω, επίσης, ότι η βιοποικιλότητα και η υπεραξία που
µπορεί να παραχθεί για τη χώρα, εξαιτίας αυτής ακριβώς της βιο-
ποικιλότητας, για πρώτη φορά κατάφερε αυτή η Κυβέρνηση και
την ενέταξε σε πρόγραµµα ευρωπαϊκών πόρων, καταρτίζοντας
για πρώτη φορά ολοκληρωµένο πρόγραµµα στον τοµέα της
φύσης και βιοποικιλότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Θα κλείσω µε το εξής: Εφόσον βρίσκον-
ται σε φάση ολοκλήρωσης η διαδικασία αξιολόγησης των ανα-
δόχων για την εκπόνηση των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών
και διαχειριστικών σχεδίων όλων των περιοχών του δικτύου
«NATURA 2000», σε αυτές ακριβώς τις µελέτες θα στηριχθούν
τα σχέδια προεδρικών διαταγµάτων. Και επιτέλους, προς τιµήν
σας, κύριε Υπουργέ, αναµένουµε επιτέλους στην Πιερία το προ-
εδρικό διάταγµα και για τον Όλυµπο, για να µην τον επιβου-
λεύονται άναρχα σχέδια δόµησης ή άναρχης εκµετάλλευσης
πανταχόθεν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Σκούφα. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού
κ. Μαυρωτάς για δώδεκα λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η θέσπιση και φυσικά η αποτελεσµατική διαχείριση προστα-

τευόµενων περιοχών τόσο σε χερσαίο όσο και σε θαλάσσιο επί-
πεδο αποτελούν το κύριο εργαλείο παγκοσµίως στην
κατεύθυνση της διατήρησης της βιοποικιλότητας, όπως προκύ-
πτει και από τη βαρύτητα που αποδίδεται σε αυτές µέσα από τη
σύµβαση του ΟΗΕ για τη βιοποικιλότητα. Το σχέδιο νόµου, λοι-
πόν, βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση. 

Δεν µπορούµε, όµως, να µη σχολιάσουµε πως σύµφωνα µε την
αιτιολογική έκθεση για µια ακόµα φορά η Κυβέρνηση σύρεται να
νοµοθετήσει για την αποφυγή συνεπειών. Όπως χαρακτηριστικά
αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση, ο παρών νόµος αποτελεί,
µεταξύ άλλων, µέρος των ενεργειών του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, προκειµένου να αποφευχθεί η επιβολή
προστίµων. Και αναρωτιέµαι: Μπορούµε να σχεδιάσουµε, να ορ-
γανώσουµε, να νοµοθετήσουµε, να υλοποιήσουµε σε αυτή τη
χώρα, χωρίς τη δαµόκλειο σπάθη των κυρώσεων ή, τέλος πάν-
των, εγκαίρως; 

Ευχάριστη έκπληξη θα χαρακτήριζα τα µικρότερα σχήµατα δι-
οίκησης, τα επταµελή διοικητικά συµβούλια. Ο περιορισµός των
µελών των διοικητικών συµβουλίων, επιτροπών κ.λπ. είναι κάτι
στο οποίο, οµολογουµένως, δεν µας έχετε συνηθίσει. Το αντί-
θετο θα έλεγα.  

Υπάρχουν, βέβαια, και σηµεία που προκαλούν απορίες και
προβληµατισµούς. Για παράδειγµα, στην παράγραφο 4 του άρ-
θρου 3, αναφέρεται η δυνατότητα συγκρότησης, µε κοινή υπουρ-
γική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Ενέργειας και
Περιβάλλοντος και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, επιπλέον
επιτροπής υποστήριξης του έργου του Φορέα Διαχείρισης Θερ-
µαϊκού Κόλπου. 

Ανατρέχοντας στην αιτιολογική έκθεση, διαπίστωσα ότι απο-
δίδεται κάποια ιδιαιτερότητα στη συγκεκριµένη περιοχή, λόγω
του λιµένα, της βιοµηχανικής ζώνης και της πόλης της Θεσσα-
λονίκης. Επιστρέφοντας, όµως, στο κείµενο του νόµου, παρα-
τηρώ πως τελικά παρόµοιες υποστηρικτικές επιτροπές δύναται
να συγκροτηθούν και στους υπόλοιπους φορείς διαχείρισης, για
τους οποίους, µάλλον, δεν συντρέχουν οι ιδιαιτερότητες του
Θερµαϊκού. Και διερωτώµαι γιατί το ειδικό προηγείται του γενι-
κού. Δεν αρκεί η γενική διατύπωση, η οποία, προφανώς, καλύπτει
και τον Φορέα Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών του
Θερµαϊκού; Ποια η σκοπιµότητα της συγκεκριµένης αναφοράς; 

Στα του Θερµαϊκού και του Αξιού και της ευρύτερης περιοχής,
όµως, θα επανέλθω σε επόµενο σηµείο της οµιλίας, καθώς τε-
λευταία απασχολούν την πολιτική δραστηριότητα κι όχι µόνο για
την περιβαλλοντική της διάσταση.

Αυτό που θα ήθελα να θέσω είναι το εάν µπορούµε να οργα-
νώσουµε τους φορείς διαχείρισης κατά τέτοιον τρόπο, ώστε να
µπορούν να επιτελούν το έργο τους, χωρίς κατ’ ανάγκη να υπο-
στηρίζονται από επιπλέον ειδικές επιτροπές. Άλλωστε, στην πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 4, που περιγράφονται οι αρµοδιότητες
των φορέων διαχείρισης, καταγράφεται η δυνατότητα συνεργα-
σίας τους µε αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες, υπηρεσίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης κι άλλων διεθνών οργανισµών, οργανισµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και
οργανισµούς της αλλοδαπής και της αλλοδαπής, εκπαιδευτικά
και ερευνητικά ιδρύµατα έως και φυσικά και νοµικά πρόσωπα του
ιδιωτικού τοµέα.  

Και λέγοντας «να τους οργανώσουµε», εννοούµε να αποκτή-
σουν οργανωτική και επιτελική δοµή, σταθερή χρηµατοδότηση
και τακτικό προσωπικό, όπως προκρίνουν και οι περιβαλλοντικές
οργανώσεις της χώρας στα από κοινού σχόλιά τους, κατά τη δη-
µόσια διαβούλευση που προηγήθηκε. 

Αυτά τα πρώτα τρία λεπτά είχαν να κάνουν µε το νοµοσχέδιο.
Θα συνεχίσω µε κάποια θέµατα της επικαιρότητας. 

Κι αν έπρεπε να διαλέξουµε ένα βιβλίο που θα χαρακτήριζε τις
τελευταίες µέρες την πολιτική ζωή στην Ελλάδα, αυτό δεν µπορεί
αν είναι άλλο από «Τα Μυστικά του Βάλτου». Το βιβλίο της Πη-
νελόπης Δέλτα έχει και µακεδονικό, έχει και µυστικά, έχει και
βάλτο, όπως µυστικά και βάλτο έχει και η δικογραφία της «NO-
VARTIS» που ήρθε προχθές στη Βουλή. Έχει µυστικά, γιατί
έχουµε τους µυστικούς µάρτυρες, και βάλτο, γιατί οδηγεί στο να
βαλτώσει η πολιτική ζωή της χώρας. 

Το ζήτηµα της φαρµακευτικής δαπάνης είναι πολύ σοβαρό.
Δεν αντέχει ούτε κουκούλες ούτε κουκουλώµατα. Σηµασία, λοι-
πόν, έχει η ουσία, αλλά και η διαδικασία. Η όλη διαχείριση, όµως,
δείχνει µία κυβερνητική µεθόδευση. Πρώτον, µε εντολή Πρωθυ-
πουργού ήρθε η δικογραφία στη Βουλή, αν και δεν θα έπρεπε.
“Μεγαλύτερο από το σκάνδαλο «SIEMENS»” λένε οι Υπουργοί
Δικαιοσύνης. Περαστικός από τον Άρειο Πάγο ο Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος, ο κ. Τζανακόπουλος, είδε φως και µπήκε. Ξέρει
τους προστατευόµενους µάρτυρες ο κ. Πολάκης.

Ναι, λοιπόν, στη διαλεύκανση, όχι όµως στην εργαλειοποίηση
του σκανδάλου «NOVARTIS». Όχι λάσπη στον ανεµιστήρα. «Μου
είπε ότι του είπε», «τα πήρε ο «Α» που ήξερε τον «Β», άρα πρέπει
να τα πήρε και ο «Β»». Φαίνεται ότι το τεκµήριο αθωότητας των
κατηγορουµένων µπερδεύεται µε το καταγγελλόµενο τεκµήριο
αθλιότητας των µεθοδεύσεων και όλα µαζί γίνονται ένας χυλός
για να θρέψει το αδηφάγο τέρας τους λαϊκισµού και της απαξίω-
σης του πολιτικού συστήµατος.  

Πρέπει να χυθεί άπλετο φως τόσο στα πολιτικά πρόσωπα όσο
και στα υπόλοιπα. Πρέπει να κλείσουν οι τρύπες του συστήµα-
τος. Και πρέπει κάποια στιγµή να αλλάξει αυτό ο νόµος «περί ευ-
θύνης Υπουργών» που βάζει το πολιτικό σύστηµα στο στόχαστρο
για ειδική µεταχείριση απέναντι στη δικαιοσύνη. 

Με το θέµα που άνοιξε, το πολιτικό µας σύστηµα δίνει θεσµι-
κές εξετάσεις. Έχει έρθει στη Βουλή, λοιπόν, το θέµα. Θέλουµε
τη Βουλή ως πεδίο επιχειρηµάτων και δικαιοσύνης κι όχι ως ρω-
µαϊκή αρένα κατασπάραξης πολιτικών αντιπάλων.     

Μην καταλήξουµε σε άρτο και θεάµατα ή µάλλον µην καταλή-
ξουµε σε «NOVARTIS» και θεάµατα. Και περιµένουµε να δούµε
πώς θα αντιµετωπίσετε τη δικογραφία για τα βλήµατα που εµ-
πλέκει τον κ. Καµµένο και ήρθε ή έρχεται ή είναι στον δρόµο για
τη Βουλή.

Το θέµα, λοιπόν, της φαρµακευτικής δαπάνης και των πρακτι-
κών που ακολούθησε η εταιρεία «NOVARTIS» για να αποκοµίσει
όφελος, να νοθεύσει τον ανταγωνισµό, διαφθείροντας και χρη-
µατίζοντας φυσικά πρόσωπα και κρατικούς λειτουργούς, είναι
πολύ σοβαρό. Θα καταλήξουµε, όµως, η πολιτική µεθόδευση να
υπονοµεύσει την έρευνα. Δεν µπορεί, λοιπόν, να εργαλειοποιεί-
ται για να αλλάξει ατζέντα η Κυβέρνηση, να προσπαθεί να βρει
εκεί το φάρµακο, στη «NOVARTIS», για να φύγει από το µακεδο-
νικό µετά από ένα µεγάλο συλλαλητήριο, όπως αυτό της περα-

4844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σµένης Κυριακής.
Η Κυβέρνηση πρέπει να κοιτάξει τον κόσµο -αυτόν τον κόσµο

που προσήλθε στο συλλαλητήριο- στα µάτια και να του εξηγήσει
ότι κάνει λάθος που δεν θέλει λύση στο θέµα. Να του εξηγήσει
ποιο είναι το εθνικό συµφέρον και όχι να οδηγείται από το εθνικό
πάθος. 

Η αλήθεια είναι ότι υπάρχει η συγκυρία, η ευκαιρία να ανατρέ-
ψουµε ένα τετελεσµένο, ένα διεθνές de facto τετελεσµένο µε
βάση το οποίο η γειτονική χώρα αποκαλείται σχεδόν απ’ όλους
σκέτα «Μακεδονία». Η σύνθετη ονοµασία erga omnes για όλες
τις χρήσεις µπορεί να αποκαταστήσει αυτή την ισορροπία. Η
Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας να έχει τον
γεωγραφικό προσδιορισµό που τη χαρακτηρίζει, εγκαταλείπον-
τας όµως, τους αστείους ιστορικούς ισχυρισµούς και σφετερι-
σµούς, που είναι αυταπόδεικτα εκτός πραγµατικότητας. Είναι
άλλωστε γνωστό ότι οι Σλάβοι ήρθαν στην περιοχή χίλια χρόνια
µετά τον Μέγα Αλέξανδρο.

Κα εµείς, όµως, να παραδεχθούµε ότι γεωγραφικά η περιοχή
Μακεδονία εκτείνεται και εκτός των ελληνικών συνόρων, αλλιώς
χάνουµε το δίκιο µας, χάνουµε την αξιοπιστία µας. 

Γι’ αυτό πρέπει να επιδιώξουµε να λυθούν αυτά τα ζητήµατα
τώρα που υπάρχει η συγκυρία, πριν τα λύσει η ζωή και η διεθνής
πραγµατικότητα σε βάρος µας, αλλά και σε βάρος των επόµενων
γενεών. Πρέπει να βγάλουµε ένα αγκάθι που θα κακοφορµίζει σε
µία δύσκολη περιοχή. 

Γι’ αυτό από το Κίνηµα Αλλαγής τόσο η Φώφη Γεννηµατά όσο
και ο Σταύρος Θεοδωράκης πρότειναν τη σύγκληση του Συµβου-
λίου Πολιτικών Αρχηγών, ακόµα καλύτερα µάλιστα διευρυµένου
µε τους Πρωθυπουργούς που χειρίστηκαν το θέµα, για να πει ο
καθένας καθαρά τις απόψεις του κοιτώντας το µέλλον κατάµατα
και όχι µόνο τις επόµενες εκλογές. 

Τα εθνικά ζητήµατα δεν λύνονται µε κοµµατικούς υπολογι-
σµούς. Αντίθετα, χρειάζονται τη γνώση και τη γνώµη των ειδικών,
την ενηµέρωση του κόσµου και την εθνική οµοψυχία. Χωρίς πα-
τριώτες, χωρίς προδότες, γιατί το εθνικό συµφέρον δεν ταυτίζε-
ται µε την εθνική παρόρµηση.

Γι’ αυτό οι τόνοι στο θέµα πρέπει να πέσουν και να νικήσουµε
τον λαϊκισµό µε το επιχείρηµα και όχι την απαξίωση. Να βάλουµε
µπροστά τον πατριωτισµό του σχεδίου και της εξωστρέφειας και
όχι του πάθους και της εσωστρέφειας. Τα εθνικά πάθη πολλές
φορές µας οδήγησαν σε εθνικά λάθη και, το χειρότερο, µας οδή-
γησαν σε διχασµούς. Και στην Ελλάδα ο διχασµός είναι πάντα ο
πρόλογος µιας τραγωδίας. 

Η ενότητα και η οµοψυχία σε κρίσιµα θέµατα είναι, όµως, δου-
λειά και του πολιτικού συστήµατος. Η ενότητα, όµως, προϋπο-
θέτει εµπιστοσύνη. Πώς να µην χάσουν οι πολίτες την
εµπιστοσύνη τους στο πολιτικό σύστηµα όταν οι ίδιοι οι πολιτικοί
δεν εµπιστεύονται ούτε στο ελάχιστο πια ο ένας τον άλλον;
Αλλού λαµβάνονται µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης. Εδώ λαµ-
βάνουµε µέτρα κατεδάφισης της εµπιστοσύνης. 

Και το βλέπουµε αυτό κάθε µέρα. Το βλέπουµε στις πράξεις
και µεθοδεύσεις, στην εκφορά του δηµοσίου λόγου. Προβάλλε-
ται ο συγκρουσιακός, θάβεται ο συνθετικός, ο συναινετικός. Και
εάν τελικά θεωρούµε ότι η εµπιστοσύνη µεταξύ µας έχει χαθεί,
ότι εξακολουθεί να ισχύει το «ή τους τελειώνουµε ή µας τελει-
ώνουν», τότε το παιχνίδι είναι χαµένο. Οι ακραίοι θα τρίβουν τα
χέρια τους και ο αντικοινοβουλευτικός λόγος θα δυναµώνει. Το
τέρας του λαϊκισµού τελικά θα φάει και το χέρι που το τάιζε.

Και σε όλα αυτά η χώρα πρέπει να ισορροπήσει οικονοµικά και
κοινωνικά, έχοντας µπροστά της έναν ανήφορο εξόδου από την
κρίση. Ας µην τον κάνουµε, λοιπόν, αυτόν τον ανήφορο όλο και
πιο γλιστερό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρωτά.
Τον λόγο έχει ο κ. Σέλτσας εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. Θα µιλήσει

η κ. Βαγιωνάκη και ο κ. Ψυχογιός. Και αµέσως µετά θα τοποθε-
τηθεί ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Σέλτσα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα είµαι σύντοµος. Εξάλλου στην επιτροπή διεξοδικά αναφέρ-

θηκα και προσπάθησα να σας πείσω για το δίκαιο αίτηµα η έδρα
του Φορέα Διαχείρισης Δυτικής Μακεδονίας να γίνει στο Αµύν-
ταιο, όπου έχουµε τέσσερις διαδοχικές λίµνες συγκοινωνούντες
µεταξύ τους και έχουµε και τρία φράγµατα, και όχι στην Καστο-
ριά. 

Την απόφαση αυτή, κύριε Υπουργέ, να την εξηγήσετε στους
κατοίκους της Φλώρινας, όταν έρθετε, για το πώς στην κυριολε-
ξία, ειλικρινά σας το λέω, δώσατε την έδρα φορέα διαχείρισης
στην Καστοριά. 

Μετά από όλα αυτά και για να απαλύνουµε κάπως το κλίµα
πάνω στην Φλώρινα, το οποίο δεν είναι καλό -ειλικρινά σας το
λέω- για το Υπουργείο σας, θέλω να δεσµευτείτε τουλάχιστον,
για παράδειγµα, στο Αµύνταιο να δηµιουργηθεί φορέας, αλλά
και τη συµµετοχή του Συλλόγου Προστασίας Βεγορίτιδας στο δι-
οικητικό συµβούλιο. Είναι το λιγότερο που θα µπορούµε να επι-
βραβεύσουµε τον σύλλογο αυτόν για τα είκοσι πέντε χρόνια
αγώνα που δίνει κόντρα σε πολιτικές και πολιτικούς που εφαρ-
µόστηκαν σε βάρος του υδροβιότοπου των λιµνών του Δήµου
Αµυνταίου και της Βεγορίτιδας.

Πιστεύω ως το τέλος της διαδικασίας να επανεξετάσετε το αί-
τηµά µου, το αίτηµα των φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης για
την έδρα του φορέα διαχείρισης, να γινεί στο Αµύνταιο και όχι
στην Καστοριά. Με αυτά τα ολίγα ειλικρινά θέλω να υπερασπι-
στώ πράγµατι το αίτηµά µου, που υπερασπίστηκα και στην επι-
τροπή, προς αυτή την κατεύθυνση. Αυτά τα ολίγα ήθελα να πω.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Σέλτσα και για την οικονοµία στον χρόνο.
Τον λόγο έχει η κ. Βαγιωνάκη για επτά λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Αγαπητές συναδέλφισσες,

αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο το πε-
ριµένουν µε αδηµονία οι πολίτες, οι οργανώσεις και τα στελέχη
που για πολλά χρόνια εργάζονται και ανησυχούν για το περιβάλ-
λον. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό καλύπτεται όσον αφορά τους φορείς
διαχείρισης το 100% των περιοχών «NATURA», χερσαίων και θα-
λασσίων. Ας θυµηθούµε ότι µόλις τον περασµένο Δεκέµβρη εκ-
δόθηκε η κοινή υπουργική απόφαση για την αναθεώρηση του
εθνικού καταλόγου των περιοχών «NATURA 2000», οι οποίες
ανέρχονται πλέον σε τετρακόσιες σαράντα έξι. Ας θυµηθούµε
πως µε το προηγούµενο καθεστώς µόλις ογδόντα εννιά περιο-
χές, δηλαδή το 27%, καλύπτονταν από φορείς διαχείρισης. 

Εγώ προέρχοµαι από τα Χανιά µια περιοχή που το 45% είναι
«NATURA». Έχουµε την τύχη να δραστηριοποιείται στην περιοχή
µας ένας εξαιρετικά δραστήριος φοράς διαχείρισης αυτός του
Εθνικού Δρυµού Σαµαριάς, ο οποίος καλύπτει το σύνολο των
Λευκών Ορέων και ο οποίος διαθέτει κύρος, επιρροή στον νοµό
και τολµώ να πω ότι συνέβαλε καθοριστικά, ώστε να αλλάξουν
οι αντιλήψεις των ανθρώπων ότι, δήθεν, δηλαδή η προστασία του
περιβάλλοντος αντιδιαστέλλεται την ανάπτυξη ενός τόπου. Και
νοµίζω ότι αυτό είναι σηµαντικό, όταν µιλάµε για αειφόρο ανά-
πτυξη. 

Η Κρήτη είναι ένα νησί που στηρίζεται στον τουρισµό και στον
πρωτογενή τοµέα. Ωστόσο αν µελετήσετε κάθε χρόνο τις απαν-
τήσεις που δίνουν οι τουρίστες στη διαχρονική έρευνα που διε-
ξάγει το ΜΑΙΧ, το Μεσογειακό Αγρονοµικό Ινστιτούτο Χανίων, θα
δείτε ότι είναι πολλοί αυτοί που έρχονται και ξαναέρχονται στο
νησί, γιατί θεωρούν πολύ θετικά στοιχεία το περιβάλλον και τη
φύση, τη διατροφή και τη συµπεριφορά των ανθρώπων. Άρα το
περιβάλλον και η προστασία του είναι προϋπόθεση ανάπτυξης
από κοινού µε τον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα, ο οποίος βρίσκε-
ται σε στενή σχέση µε αυτόν.

Θέλω να µιλήσω λίγο για την εµπειρία που αποκτήθηκε τα τε-
λευταία χρόνια από τον φορέα διαχείρισης στα Χανιά. Σήµερα ο
φορέας έχει σχέδιο διαχείρισης που αγκαλιάζει το σύνολο των
Λευκών Ορέων, που χωρίζεται βέβαια σε ζώνες διαχείρισης µε
διαφορετικό βαθµό προστασίας, σχέδιο το οποίο προέκυψε µετά
από διαβούλευση µε τους φορείς και πρώτα απ’ όλα την τοπική
αυτοδιοίκηση, αλλά και µε τους επιχειρηµατίες, τους κτηνοτρό-
φους, τους µελισσοκόµους, τους αγρότες, αλλά και τους απλούς
πολίτες.
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Έγιναν πολλά, οικοτουριστικές προσπάθειες, επιχειρησιακά
προγράµµατα, αξιοποιήθηκαν ευρωπαϊκά προγράµµατα, χαράχ-
θηκαν διαδροµές κ.λπ.. Τώρα επιχειρείται και προχωρά –µε επι-
τυχία, θα έλεγα- το σήµα ποιότητας για όσες επιχειρήσεις και
προϊόντα πληρούν συγκεκριµένα κριτήρια ποιότητας, µε το χα-
ρακτηριστικό όνοµα «µίζα». Δεν έχω χρόνο για να σας εξηγήσω
τι είναι αυτό, αλλά είναι αρχαιοελληνικό.

Τίποτα δεν έγινε µόνο του. Πίσω από όλα αυτά υπάρχουν άν-
θρωποι, υπάρχει µεράκι, υπάρχει έµπνευση. Γι’ αυτό είµαι αισιό-
δοξη ότι θα προχωρήσει µε επιτυχία η επέκταση του φορέα και
στις υπόλοιπες δεκατρείς περιοχές «NATURA» του νοµού, ο
οποίος θα ονοµάζεται όπως είπα Φορέας Διαχείρισης Εθνικού
Δρυµού Σαµαριά - Δυτική Κρήτη.

Θα ήθελα να επανέλθω στο νοµοσχέδιο. Θεωρώ πολύ θετικό
το γεγονός ότι στο διοικητικό συµβούλιο των φορέων δίνεται µε-
γάλη σηµασία στην τοπικότητα. Αντιπροσωπεύεται η αυτοδιοί-
κηση α’ και β’ βαθµού, όπως επίσης υπάρχει εκπρόσωπος των
παραγωγών που δραστηριοποιούνται στην αντίστοιχη περιοχή.

Θετικό, επίσης, είναι ότι προβλέπεται ως έσοδο για τους φο-
ρείς το εισιτήριο. Ωστόσο, θα ήθελα από την εµπειρία µου να πω
ότι ναι µεν για τον δρυµό της Σαµαριάς υπήρχαν έσοδα, αλλά
αυτά δεν επέστρεψαν στα Χανιά, µε αποτέλεσµα πολλές φορές
στο παρελθόν η λειτουργία του δρυµού να βρίσκεται στον αέρα.
Αυτό έγινε µε ένα νόµο του ’92. 

Θεωρώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να δείτε την κατάρ-
γηση ή τροποποίηση επιµέρους άρθρων αυτού ή και άλλων
νόµων που άπτονται της οικονοµικής αυτάρκειας των προστα-
τευόµενων περιοχών.

Ένα σηµαντικό θέµα, επίσης, είναι αυτό που αφορά το προ-
σωπικό των περιοχών. Συµφωνώ µε τη λύση που δίνετε για το
2018. Από ό,τι φαίνεται είναι και µονόδροµος. 

Για το 2019 υπάρχει σαφής δέσµευση, κύριε Υπουργέ, για τις
προκηρύξεις θέσεων αορίστου χρόνου και το µόνο που µπορώ
να πω είναι ότι εµείς θα επαγρυπνούµε. Γιατί το θέµα αυτό είναι
πολύ σοβαρό, καθώς οι άνθρωποι που δουλεύουν για χρόνια σε
αυτές τις περιοχές, έχουν συσσωρευµένη πολύτιµη εµπειρία και
γνώσεις και πρέπει, επιτέλους, το καθεστώς οµηρίας που ισχύσει
µέχρι σήµερα να σταµατήσει. 

Θα ήθελα να τελειώσω µε την εξής παρατήρηση: Ξέρουµε ότι
βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία αξιολόγησης των υποψηφίων
αναδόχων για τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες για τις περιο-
χές «NATURA». Πρόκειται για ένα έργο 17,5 εκατοµµυρίων ευρώ,
προκειµένου να ολοκληρωθούν οι ειδικές περιβαλλοντικές µελέ-
τες, τα προεδρικά διατάγµατα και τα σχέδια διαχείρισης για όλες
τις περιοχές «NATURA». Είπατε µάλιστα, κύριε Υπουργέ –και
αυτό είναι σωστό-, ότι αυτά θα αποτελούν προίκα για τους φο-
ρείς διαχείρισης. Όµως, υπάρχουν περιβαλλοντικές µελέτες
έτοιµες στο Υπουργείο σας εδώ και χρόνια, όπως η ειδική περι-
βαλλοντική µελέτη του Ελαφονησιού. Τώρα τελειώνει και της
Γαύδου. Είχα πάρει µάλιστα και τη διαβεβαίωση, όταν κατέθεσα
σχετική επίκαιρη ερώτηση, ότι θα προχωρήσει άµεσα το προ-
εδρικό διάταγµα για το Ελαφονήσι.

Με δυο λόγια, θεωρώ ότι όπου είναι έτοιµες οι ειδικές περι-
βαλλοντικές µελέτες δεν πρέπει να περιµένουν την ολοκλήρωση
του συνόλου των ειδικών περιβαλλοντολογικών µελετών και των
σχεδίων διαχείρισης µετά από δύο έως τρία χρόνια. Όπου είναι
έτοιµα, ο ανάδοχος πρέπει να επικαιροποιήσει τα διαχειριστικά
σχέδια, ώστε να προχωρήσουν άµεσα τα σχετικά προεδρικά δια-
τάγµατα. Οι καιροί ου µενετοί. Όπου υπάρχει ωριµότητα δεν
µπορεί να υπάρξουν καθυστερήσεις. 

Τέλος θα ήθελα να τοποθετηθώ για την τροπολογία του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, γιατί αφορά την Κρήτη
και αναφέρεστε στον Βόρειο Οδικό Άξονα και στον Οργανισµό
Ανάπτυξης Κρήτης. Ο Βόρειος Οδικός �Αξονας πρέπει να προ-
χωρήσει. Είναι έργο πνοής για την Κρήτη και ένα έργο που η πο-
λιτεία διαχρονικά οφείλει στην Κρήτη. Γι’ αυτό συµφωνώ
απόλυτα µε τις παραγράφους 2 και 3 της τροπολογίας, καθώς
θα επιταχύνουν τις διαδικασίες για τον νέο ΒΟΑΚ.

Έχω µία παρατήρηση-συµπλήρωση για την παράγραφο 1.
Είναι λογικό ότι τον νέο ΒΟΑΚ, ως έργο παραχώρησης, δεν µπο-
ρεί να τον διαχειριστεί ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρήτης και γι’

αυτό προφανώς υπάρχει ανάγκη να πάει στο Υπουργείο.
Θα ήταν, όµως, σωστό τα εν εξελίξει έργα και οι εκπονούµενες

µελέτες, όπως και τα έργα οδικής ασφάλειας στον υφιστάµενο
Βόρειο Οδικό ‘Αξονα, να παραµείνουν στον Οργανισµό Ανάπτυ-
ξης Κρήτης, ο οποίος εξάλλου εκπονεί και τις αντίστοιχες µελέ-
τες. 

Γνωρίζω ότι βασικά ο Υπουργός συµφωνεί. Ευελπιστώ, όµως,
ότι η υπουργική απόφαση που θα συνοδεύσει αυτήν την τροπο-
λογία, θα συµπεριλάβει και τα παραπάνω. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βαγιωνάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός για επτά λεπτά και αµέσως µετά
ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φάµελλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µεγάλος

ο πειρασµός να µην αναφερθεί κάποιος στην επικαιρότητα.
Όµως, θα επικεντρωθώ στο νοµοσχέδιο, όπως συνηθίζω να κάνω
κι όπως νοµίζω πρέπει να γίνεται. Μια, όµως, κουβέντα νοµίζω
ότι πρέπει να ειπωθεί. 

Θα έλεγα σε όλους να αφήσουµε τις απειλές, τις κατάρες, είτε
µέσα στη Βουλή είτε στα ΜΜΕ, όπου εµφανίζονται κάποιοι συ-
νάδελφοι, ακόµα και την αναφορά στις κουκούλες για ψηφισµέ-
νους νόµους οι οποίοι προβλέπουν τους προστατευόµενους
µάρτυρες, να δείξουµε όλοι τη δέουσα σοβαρότητα -και εννοώ
όλοι!- και να ακολουθηθεί η διαδικασία που πρέπει σε µια υπό-
θεση εξαιρετικά σοβαρή, που υπερβαίνει τα όρια της χώρας µας.
Μόνο αυτό.

Ως προς το νοµοσχέδιο, είµαστε στην ευχάριστη θέση, για
άλλη µια φορά, να δηλώνουµε ικανοποιηµένοι για τα αυτονόητα,
δηλαδή για µια συγκροτηµένη και ολοκληρωµένη στρατηγική για
το περιβάλλον και, βέβαια, για την αξιοποίηση των φυσικών
πόρων, κάτι το οποίο δεν γινόταν µέχρι τώρα. Είναι ένα νοµοθέ-
τηµα που έρχεται σε συνέχεια άλλων νοµοθετικών και διοικητι-
κών παρεµβάσεων, οι οποίες καταδεικνύουν τη γενικότερη
στόχευση της παρούσας Κυβέρνησης προς ενίσχυση και εκσυγ-
χρονισµό των περιβαλλοντικών πολιτικών. Το νοµοσχέδιο µε τους
φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών δηµιουργεί ένα
ολοκληρωµένο πλαίσιο λειτουργίας των φορέων αυτών πανελ-
λαδικά, το οποίο προέκυψε ύστερα από µελέτη όλων των παρα-
µέτρων και, βέβαια, ύστερα από διαβούλευση µε όλους τους
φορείς.

Ιδιαίτερα για εµάς που εκπροσωπούµε την Κορινθία, είναι ένα
νοµοθέτηµα που έρχεται να ολοκληρώσει την κυβερνητική πρω-
τοβουλία και να προστατεύσει, ουσιαστικά, την περιοχή του Κο-
ρινθιακού Κόλπου.

Όπως γνωρίζετε, ο Κορινθιακός Κόλπος εδώ και χρόνια αντι-
µετωπίζει τεράστια προβλήµατα, όχι µόνο περιβαλλοντικά. Τα
προβλήµατα αυτά αποτυπώθηκαν πρόσφατα στο φαινόµενο των
µεδουσών που κατακλύζουν τις ακτές της Κορινθίας. Όπως ένας
έµπειρος αυτοδιοικητικός από το Ξυλόκαστρο είπε, οι µέδουσες
µας µιλούν, υπονοώντας, βέβαια, την έλλειψη προστασίας, κα-
νόνων, την ανοµία που επικράτησε επί χρόνια για την υπεραλί-
ευση και τη µόλυνση του Κορινθιακού Κόλπου και οδήγησε στη
διατάραξη χλωρίδας και πανίδας του κόλπου, δηλαδή η επικρά-
τηση των ιδιωτικών συµφερόντων απέναντι στο δηµόσιο συµφέ-
ρον.

Η Κυβέρνηση και ειδικότερα το Υπουργείο Περιβάλλοντος από
την πρώτη στιγµή ενδιαφέρθηκε για τα προβλήµατα επιβίωσης
του Κορινθιακού Κόλπου, δίνοντας τόσο µεσοπρόθεσµη όσο και
µακροπρόθεσµη λύση µε την ένταξη του Κορινθιακού στο
«NATURA». 

Όπως ξέρετε, κύριε Υπουργέ, έχουµε νοµοθετήσει και βραχυ-
πρόθεσµα µέτρα, τα οποία, όµως, καµµία σχέση δεν έχουν µε τη
σηµασία της ένταξης του Κορινθιακού Κόλπου στο «NATURA». 

Θεσµικά, λοιπόν, έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες κινήσεις. Τον
προηγούµενο Δεκέµβριο εκδόθηκε η κοινή υπουργική απόφαση,
µε την οποία εγκρίθηκε ο νέος Εθνικός Κατάλογος Περιοχών του
δικτύου «NATURA 2000». Ανάµεσα στις περιοχές αυτές είναι και
ο Κορινθιακός Κόλπος.
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Σήµερα ολοκληρώνεται όλη αυτή η πρωτοβουλία, καθώς στο
άρθρο 2 του προς ψήφιση νοµοσχεδίου προβλέπεται η σύσταση
φορέα διαχείρισης Κορινθιακού Κόλπου µε έδρα την Κόρινθο.
Το επόµενο διάστηµα θα κληθούµε να δουλέψουµε όλοι µαζί, σε
συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς, ώστε να ξεκινήσει όσο
το δυνατόν συντοµότερα η λειτουργία του νέου φορέα διαχείρι-
σης και η εκπόνηση των διαχειριστικών σχεδίων που απαιτούν-
ται.

Για εµάς το ζήτηµα αυτό είναι ένα ζήτηµα κορυφαίας σηµα-
σίας, το οποίο είχαµε θέσει εξ αρχής πολύ ψηλά στις προτεραι-
ότητές µας. Όλο το προηγούµενο διάστηµα ήµασταν σε
διαβούλευση και µε το Υπουργείο και µε τους φορείς, αλλά και
µε τα κινήµατα και είµαστε πολύ υπερήφανοι που έρχεται η έν-
ταξή του στο δίκτυο «NATURA 2000». Αυτό απαντά σε ένα πάγιο
και καθολικό αίτηµα δήµων, φορέων, οικολογικών κινηµάτων για
τον Κορινθιακό Κόλπο.

Η πρωτοβουλία αυτή έρχεται να διορθώσει χρόνιες ελλείψεις,
ελλείψεις οι οποίες οδήγησαν τη χώρα σε προδικαστικό στάδιο
µε την ευρωπαϊκή επιτροπή, επειδή δεν είχε λάβει µέτρα προ-
στασίας και διαχείρισης για τις ειδικές ζώνες διατήρησης του δι-
κτύου «NATURA 2000». Εναρµονιζόµαστε, δηλαδή, στην ουσία
µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα, όπως θα έπρεπε να είχε γίνει χρόνια
πριν.

Πέρα από τα σηµαντικά αυτά ζητήµατα, θα ήθελα να ανα-
φερθώ και στους εργαζόµενους στους φορείς διαχείρισης προ-
στατευόµενων περιοχών.

Το Υπουργείο από την πρώτη στιγµή που ανέλαβε τη διακυ-
βέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, το 2015, µετά και τις δικές µας παρεµβάσεις
και τη δική µας πίεση, ανέλαβε όλες τις απαραίτητες ενέργειες
για την προάσπιση των εργασιακών θέσεων, ενώ βρίσκεται σε
συνεχή συνεργασία και συνεννόηση µε τους εκπροσώπους των
εργαζοµένων. 

Μελετώντας, λοιπόν, όλες τις διαθέσιµες λύσεις, προχωράει
για το 2018 σε οκτάµηνες συµβάσεις, µε δεδοµένους και αυστη-
ρούς δηµοσιονοµικούς περιορισµούς στις προσλήψεις. Όµως,
το 2019 θα γίνει προκήρυξη θέσεων αορίστου χρόνου, ώστε να
αποκατασταθεί µε τον πιο δίκαιο τρόπο η χρόνια αβεβαιότητα
και οµηρία που δηµιούργησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις και
σε αυτήν την οµάδα εργαζοµένων. Βέβαια όπως είπε και η ειση-
γήτρια µας, η κ. Ιγγλέζη, θα είµαστε σε εγρήγορση και θα συµ-
βάλλουµε, ώστε να ολοκληρωθεί και στην πράξη και να
εφαρµοστεί το καθεστώς των σταθερών θέσεων εργασίας στους
φορείς προστατευόµενων περιοχών.

Πηγαίνοντας προς το τέλος, θα ήθελα να τονίσω ότι η περι-
βαλλοντική πολιτική που ασκεί µια κυβέρνηση, καθόλου ξεκοµ-
µένη δεν είναι από τη γενικότερη στρατηγική της και τις
προτεραιότητες που βάζει. Ο σεβασµός στο περιβάλλον και ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο διαχείρισης είναι πάνω από όλα σεβασµός
στην κοινωνία. Για µας οι πρωτοβουλίες αυτές και άλλες που
έχουµε λάβει, είναι ισχυρή ένδειξη ενός παράλληλου προγράµ-
µατος, ενός αριστερού αποτυπώµατος, που θέλουµε να αφή-
σουµε στην ελληνική κοινωνία. Επίσης θέτει τον άνθρωπο πάνω
από τα κέρδη, σύνθηµα το οποίο χρησιµοποιούσαµε. Και, φυ-
σικά, είµαστε χαρούµενοι που µπορούµε να το υλοποιούµε και
στην πράξη, διότι παλαιότερα αυτό γινόταν: Τα κέρδη και τα ιδιω-
τικά συµφέροντα, όπως είπαµε, ήταν πάνω από τους ανθρώπους
και τις τοπικές κοινωνίες. Και βέβαια, είναι προαπαιτούµενο, όταν
µιλάµε για παραγωγική ανασυγκρότηση, να έχουµε αυτές τις
προδιαγραφές.

Οι αποσπασµατικές λύσεις του παρελθόντος, τα µπαλώµατα,
τα στραβά µάτια σε αντίστοιχα ζητήµατα είναι κι αυτά µέρος από
το γενικότερο γαϊτανάκι των πελατειακών σχέσεων, της διαπλο-
κής και της διαφθοράς, µιας πολιτικής που βλέπει το φυσικό πε-
ριβάλλον ως ευκαιρία για κερδοφορία και δεν ασχολείται µε τη
βιωσιµότητα του, έχει αυτοσκοπό την εξυπηρέτηση συµφερόν-
των και δεν ασχολείται µε τις πραγµατικές ανάγκες της κοινω-
νίας.

Εµείς, λοιπόν, και µε αυτή την πρωτοβουλία και µε άλλες τις
οποίες θα φέρουµε το επόµενο διάστηµα, θεωρούµε ότι αποκα-
θιστούµε τις αδικίες, αποκαθιστούµε παθογένειες και θα συνεχί-
σουµε στον ίδιο δρόµο αποφασιστικά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ψυχογιό.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, ο κ. Φάµελλος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαοχτώ λεπτά. Θα πά-
ρετε και τον χρόνο της δευτερολογίας σας;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Μάλλον, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.

Σε κάθε περίπτωση θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος, διότι
θεωρώ ότι υπάρχει ένας ιδιαίτερος πλούτος στις τοποθετήσεις
των συναδέλφων, ιδιαίτερα της Συµπολίτευσης. Και στο σηµείο
αυτό οφείλω να την ευχαριστήσω για την ουσιαστική συµβολή
της σε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα, που
βλέπω ότι λειτουργικά και δηµιουργικά παρεµβαίνουν. Δεν ισχύει
το ίδιο για τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά θα αποφύγω τον πειρασµό
να ξεκινήσω έτσι. 

Θα µιλήσουµε σήµερα για τη φύση και το περιβάλλον, γιατί
πολλές φορές η πολιτική σκηνή στην Ελλάδα υποτιµά την πραγ-
µατική αξία των ουσιαστικών πολιτικών, που βοηθούν τον τόπο
και τη χώρα. Και αυτά τα νοµοσχέδια αποδεικνύουν, νοµίζω ου-
σιαστικά, το ποιος είναι πραγµατικά πατριώτης, το ποιος βοηθά
τον τόπο του, το ποιος δίνει εργασία, το ποιος δίνει µέλλον στα
παιδιά µας, ποιότητα ζωής, το ποιος δίνει δηµόσια υγεία και
ποιος συνεισφέρει σε αυτές τις κατευθύνσεις. Βέβαια ίσως δεν
είναι από τα θέµατα που πουλάνε πολύ στα τηλεπαράθυρα. 

Όµως, εγώ θα ήθελα να επαναφέρω λίγο τη συζήτηση στα κεν-
τρικά ζητήµατα του περιβάλλοντος. 

Τι συζητάµε σήµερα; Αυτό που συζητάµε είναι κάτι παλιό ή και-
νούργιο; Είναι κάτι διαχειριστικό ή είναι κάτι στρατηγικό; Έγινε
µια προσπάθεια από κάποιους εισηγητές της Αντιπολίτευσης να
περιορίσουν, αν θέλετε, να «κουρέψουν» την αξία της σηµερινής
συζήτησης. 

Εγώ θέλω να δηλώσω ξεκάθαρα -το έχουµε πει και στις επι-
τροπές και προκύπτει και από όλες τις συζητήσεις στα συµβού-
λια Υπουργών που κάνουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση-, ότι το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι µια τοµή στη διοίκηση, στην προ-
στασία και στη διαχείριση της φύσης. Μάλιστα, δεν είναι µνηµο-
νιακό ή διαχειριστικό νοµοσχέδιο, αλλά ένα νοµοσχέδιο το οποίο
δίνει υπεραξία στην ελληνική πολιτική και ανεβάζει βαθµίδες -το
έχουµε ξαναπεί στις επιτροπές- τη χώρα στην ευρωπαϊκή πολι-
τική. Και αυτό συµβαίνει γιατί το νοµοσχέδιο αυτό κοιτάει µπρο-
στά, δεν κοιτάει στα πρόστιµα και στις αδυναµίες του
παρελθόντος. Και για να σας πω την αλήθεια, το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο δεν συνοµιλεί µε πρόστιµα και Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο, γιατί αυτά τα λύσαµε µέχρι τις 15 Δεκεµβρίου που υποβά-
λαµε τον νέο κατάλογο και κλείσαµε τις υποχρεώσεις της χώρας
όσον αφορά την οριοθέτηση των περιοχών. Εκεί ήταν οι ελλεί-
ψεις. Αυτό το νοµοσχέδιο κάνει βασικές, µόνιµες και στρατηγικές
τοµές, που καθυστερούσαν χρόνια.

Πρώτα απ’ όλα γιατί είναι ένα προοδευτικό νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο το οποίο αναγνωρίζει ότι το περιβάλλον είναι παρά-
µετρος ανάπτυξης, έχει µια ιδιαίτερη διάσταση αποκέντρωσης,
άρα υποστηρίζει την περιφερειακή ανάπτυξη και όχι τον αθηνο-
κεντρισµό και τα λόµπι των µεγάλων εργολάβων που στήριζαν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, έχει έντονη τη διάσταση του δηµο-
κρατικού προγραµµατισµού, αναγνωρίζει την αξία της συµµετο-
χής των τοπικών κοινωνιών στη διαχείριση των τοπικών
υποθέσεων, στηρίζει και ενισχύει την εργασία στο περιβάλλον
και στους φορείς και δίνει ουσιαστικά κοινωνικά εργαλεία κοινω-
νικής συµµετοχής και συναπόφασης. 

Θέλω να το πω αυτό ξεκάθαρα, γιατί ακούστηκε από έναν ει-
σηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, ότι είναι δεδοµένο πως το περι-
βάλλον είναι παράµετρος ανάπτυξης και δεν είναι αντίθετο µε
την ανάπτυξη. Αναρωτιέµαι εάν ίσχυε τόσα χρόνια αυτό. Αν ίσχυε
τόσα χρόνια, δεν θα είχαµε µαζέψει τόσα πρόστιµα ώστε να ήταν
η Ελλάδα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ πρωταθλήτρια
στα ευρωπαϊκά πρόστιµα.

Όµως, σε κάθε περίπτωση, θυµάστε την πρόσφατη συζήτηση
για το Ελληνικό; Στη συζήτηση για το Ελληνικό, στην τάχατες κα-
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θυστέρηση περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων που ήταν ταχύτα-
τες και ολοκληρωµένες, δεν είχε βγει µέχρι και ο Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας να πει ότι δεν µπορούµε να καθυστερούµε
εξαιτίας του περιβάλλοντος, τις επενδύσεις; Τώρα, δηλαδή, το
αλλάζετε, το γυρίζετε αλλιώς; Μάλλον παίζετε όπως σας βολεύει
και κοροϊδεύετε. Αυτό είναι κλασική τακτική βέβαια.

Η ουσία, όµως, είναι ότι µε αυτή την Κυβέρνηση αποδεικνύεται
πως το περιβάλλον είναι παράγοντας ανάπτυξης και δίνει εργα-
σία και ανάπτυξη, γιατί οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν είχαν
καταλάβει αυτή τη φοβερή δυνατότητα που είχε η χώρα µας.

Είναι ένα νοµοσχέδιο για το περιβάλλον που είναι η ταυτότητα
της ελληνικής ψυχής, της ελληνικής ζωής, της ελληνικής υπαί-
θρου και της εργασίας σε αυτήν. Και αυτό για εµάς είναι ξεκά-
θαρο!

Τι διαφορετικό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο σε σχέση µε τα προ-
ηγούµενα; Με αυτό το νοµοσχέδιο αποφασίζεται ότι οι φορείς
διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών είναι το βασικό και
µοναδικό εργαλείο µε το οποίο θα προστατέψουµε και θα δια-
χειριστούµε τα προστατευτέα αντικείµενα-είδη και τις προστα-
τευόµενες περιοχές. Οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν είχαν
καταλήξει σε αυτό. Είχαν ελλιπή κατάλογο «NATURΑ» -εξαιτίας
και τα απειλούµενα πρόστιµα- και είχαν φορείς µόνο στο 20%-
21% των περιορισµένων προστατευόµενων περιοχών. Ταυτό-
χρονα, είχαν µια διάσπαση αρµοδιοτήτων, ευθυνών και
περιορισµένα λειτουργικά εργαλεία στους φορείς. 

Τώρα πια ξεκαθαρίζεται και µονιµοποιείται -και δεν θα αµφι-
σβητηθεί από εδώ και µπρος και το ξέρουµε, γι’ αυτό είναι τοµή,
γιατί θα παραµείνει ως βασική επιλογή της πολιτείας- ότι οι φο-
ρείς έχουν πολύ αυστηρά κριτήρια για τη λειτουργία τους. Ταυ-
τόχρονα, όµως, έχουν στοιχεία υποχρεωτικά για αξιολόγηση -και
των ιδίων και των εργαζοµένων-, µε απόδοση στο τοπικό προϊόν
για προγραµµατισµό τοπικής ανάπτυξης, µε προβολή των τοπι-
κών προϊόντων. Και είναι υποχρέωση -και θα το πω, γιατί το πρό-
τεινε και ο κ. Κασαπίδης- των φορέων και δυνατότητα να δίνουν
σήµατα προέλευσης και περιοχής µε βάση το προστατευόµενο
αντικείµενο. 

Και θα σας πω και κάτι άλλο: Σαφέστατα και θα αφορά -το εί-
πατε ως παράδειγµα- τους γίγαντες, τα φασόλια στις Πρέσπες,
αλλά εγώ θα ήθελα να αφορά και τις τουριστικές επιχειρήσεις
στη Ζάκυνθο µε την καρέτα-καρέτα ή µε τη φώκια της Αλοννή-
σου ή οποιασδήποτε άλλης περιοχής. Αυτά είναι βασικά στοιχεία
που είναι στο νοµοσχέδιο. 

Και σας ευχαριστούµε, κύριε Κασαπίδη, που συνεισφέρετε
στην ίδια αναπτυξιακή κατεύθυνση, που θεωρώ ότι είναι ουσια-
στικά προοδευτική και που µπορούµε να βρούµε κοινές διαδρο-
µές. 

Έχουµε συγκεκριµένες αναπτυξιακές -αν θέλετε- προβολές
και προϋποθέσεις µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο που έρχεται να
ολοκληρώσει τα τέσσερα προηγούµενα βήµατα. Ας µην τα ξε-
χνάµε: Συγκεκριµένο νέο οργανόγραµµα και Διεύθυνση στο
Υπουργείο για το φυσικό περιβάλλον, ένα µεγάλο πρόγραµµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -για πρώτη φορά- ύψους 17 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για τη βιοποικιλότητα και τη φύση και τις ειδικές πε-
ριβαλλοντικές µελέτες που δεν είχαν γίνει τόσα χρόνια, που,
επίσης, έχουν προϋπολογισµό 17 εκατοµµυρίων, που αυτή η Κυ-
βέρνηση εξασφάλισε. Παρ’ ότι είχε τεθεί ξανά το ερώτηµα το
2012, να σας θυµίσω ότι τότε η κυβέρνηση αποφάσισε να µην τις
εκπονήσει, µε αποτέλεσµα τώρα να µην έχουµε τα προεδρικά
διατάγµατα που καλώς µία Βουλευτής της Αντιπολίτευσης, η κ.
Μάρκου, αναρωτήθηκε γιατί έχουµε µόνο τέσσερα, πέντε. Η
απάντηση είναι απλή: Γιατί δεν είχαν εκπονήσει οι κυβερνήσεις
τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες που τώρα όχι απλά υποσχό-
µαστε, αλλά έχει δεσµευτεί ο προϋπολογισµός, έχουν προκηρυ-
χτεί οι µελέτες, έχουν υποβληθεί οι προσφορές και τώρα γίνονται
οι συµβάσεις. Άρα έχουµε ξεπεράσει τον πρώτο χρόνο ωρίµαν-
σης. Γιατί κάποιος ρωτάει: «Τι κάνατε δύο χρόνια»; Αυτά κάναµε.
Βρήκαµε τα λεφτά και τα προκηρύξαµε. 

Για παράδειγµα, βρήκαµε και λεφτά για τα Σχέδια Διαχείρισης
Κινδύνου Πληµµύρας, µιας και το θυµήθηκα, που και αυτά είχαν
µπει στο ντουλάπι το 2012 και µετά κάποιοι στη Μάνδρα παρα-
πονιόνταν για το ατύχηµα, τη µεγάλη καταστροφή και τον φο-

βερό φόρο αίµατος και ζωής που πληρώσαµε. Τώρα βρέθηκαν
οι πόροι, τον Νοέµβριο του 2016, για να γίνουν τα έργα αυτά που
τώρα ολοκληρώνονται. Είναι στη διαβούλευση τα Σχέδια Διαχεί-
ρισης Κινδύνου Πληµµύρας. Θεσπίζονται και κυρώνονται τον
Μάρτιο και θα έχει η χώρα πλέον Σχέδια Διαχείρισης Κινδύνου
Πληµµύρας.

Πράγµατι, λοιπόν, και αυτό πρέπει να γίνει. Συµφωνώ. Και στε-
νοχωριόµαστε που δεν µπορούµε να έχουµε έτοιµα προεδρικά
διατάγµατα. Σαφέστατα, όµως, τα προεδρικά διατάγµατα του
Ολύµπου, της Παµβώτιδας, το προεδρικό διάταγµα  -αν δεν κάνω
λάθος, το είπε η κ. Βαγιωνάκη- για το Ελαφονήσι, όπως και για
το Δέλτα Αξιού, για την περιοχή, είναι αυτά τα οποία είναι έτοιµα
τώρα και είναι στα γραφεία µας για να βγουν µέσα σε αυτήν τη
χρονιά, παρότι δεν έχουν τελειώσει ακόµα οι ειδικές περιβαλλον-
τικές µελέτες. 

Όµως, αυτό που ξεκαθαρίζουµε είναι ότι οι φορείς αυτοί θα
παραµείνουν, γιατί οι προηγούµενες κυβερνήσεις ήθελαν να
τους κλείσουν. 

Ο ν.4109 είχε αποφασίσει να καταργήσει και να συγχωνεύσει
τους φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών. Και έρχον-
ται σήµερα, από µια άλλη διαδροµή, κάποιοι συνάδελφοι να το
ξαναβάλουν στην ατζέντα. 

Κάναµε µια συζήτηση µε τον κ. Στύλιο -και επιτρέψτε µου, δεν
είναι προσωπικό, το εισηγήθηκε το νοµοσχέδιο εκ µέρους της
Νέας Δηµοκρατίας και το σέβοµαι- για την πρόταση σχετικά µε
τους περιφερειακούς φορείς. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, η πρόταση αυτή της Νέας Δηµοκρατίας
που επανέρχεται τώρα, θυµίζοντας σε πολλούς τους σκελετούς
που ήταν κλεισµένοι στη ντουλάπα; Γιατί τον ν.4109 τον ψήφισαν
και τον ανέβαλαν µετά µε άλλο νοµοσχέδιο κάνα δυο φορές. Δεν
τόλµησαν να τον εφαρµόσουν. 

Τι προέβλεπε, λοιπόν, για την Ήπειρο; Το είχαµε κάνει αυτό
το παράδειγµα και µας ενδιαφέρει. Προέβλεπε, ότι θα πρέπει ο
φορέας της λίµνης Παµβώτιδας να κλείσει. Αυτό προτείνει η Νέα
Δηµοκρατία και όσοι προτείνουν δεκατρείς φορείς. Προέβλεπε
ο φορέας του Αµβρακικού Κόλπου να κλείσει, ο φορέας της Βό-
ρειας Πίνδου να κλείσει, ο φορέας του Καλαµά - Αχέροντα, όπου
ο κ. Αµυράς έκανε ολόκληρη τοποθέτηση για το ιδιαίτερο περι-
βαλλοντικό ενδιαφέρον του Καλαµά, να κλείσει. Επίσης προ-
έβλεπε να κλείσει και ο φορέας των Τζουµέρκων – Αγράφων -
Μετεώρων. Αυτή είναι η πρόταση των δεκατριών φορέων. Προ-
έβλεπε να κλείσουν αυτοί και να γίνει ένας που να ανήκει στην
περιφέρεια, που έχει και συνταγµατικό θέµα και δεν µπορεί να
είναι εκεί, διότι όλο αυτό το «µεγαλειώδες» που παρουσίαζαν,
ήταν κυριολεκτικά χτισµένο στην άµµο, µε πήλινα πόδια. 

Και προσέξτε τώρα το εξής: Ήρθαν άνθρωποι έξω από την επι-
τροπή της Βουλής και µας ζητήσαν στον φορέα Τζουµέρκων -
Αγράφων - Μετεώρων να µπει και το όνοµα του Αχελώου που
είναι ένα ιδιαίτερο υδατικό στοιχείο της χώρας µας, σηµαντικό.
Εµείς το δεχτήκαµε. 

Και το ερώτηµα που βάζουµε εµείς προς τη Νέα Δηµοκρατία
είναι το εξής: Αφού συµµετείχατε σε αυτή τη κοινή κουβέντα µε
την έγνοια των ανθρώπων του τόπου να µπει ο Αχελώος, γιατί δεν
ψηφίζετε αυτό το νοµοσχέδιο, να έχει φορέα ο Αχελώος, τα Τζου-
µέρκα και τα Άγραφα µαζί; Γιατί; Δεν είναι δικιά σας έγνοια; Ο
τόπος αυτός, τελικά, είναι έγνοια µόνο της Αριστεράς και της προ-
οδευτικής και δηµοκρατικής κοινότητας; Αυτό είναι ένα ερώτηµα
στο οποίο δεν έχουµε πάρει ακόµα απάντηση. Και θα περιµένω
και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας να
µιλήσει για τα δικά του, γιατί τα Μετέωρα είναι στη δική του περι-
φέρεια. 

Θέλω να πάρουν θέση λοιπόν. Να κλείσει ο φορέας των Μετε-
ώρων; Είναι ένα ερώτηµα αυτό. Δηλαδή, στα Τρίκαλα να µην
έχουν φορέα; Είναι ένα ερώτηµα. Να τοποθετηθούν γι’ αυτό σο-
βαρά κι εµείς είµαστε εδώ να τα συζητήσουµε. 

Μπαίνει, όµως, από την περιβαλλοντική κοινότητα ένα ερώ-
τηµα: Μένουν απροστάτευτες περιοχές; Ξεκαθαρίζω πως όλα τα
εθνικά πάρκα είναι στους φορείς διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών. Όλα!

Δεύτερον, όλες οι περιοχές «NATURA» είναι στους φορείς δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών. Και στην περίπτωση που
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σε κάποιους φορείς ήταν και περιοχές γειτονικές επειδή ήταν,
παραδείγµατος χάριν, στην ίδια λεκάνη απορροής -που είχαµε
στην Κορώνεια Γ’ ζώνη εκτός «NATURA», αλλά στην ίδια λεκάνη
απορροής, γιατί προστατεύεται όλη λεκάνη απορροής-, παρα-
µένουν στους φορείς και αυτές οι περιοχές. Γιατί κάποιος έκανε
το εξής ερώτηµα: «Μήπως µένουν περιοχές εκτός;». 

Τέλος, όσον αφορά τα καταφύγια άγριας ζωής -γιατί µπήκε
ένα ερώτηµα από περιβαλλοντικές οργανώσεις- διευκρινίζω το
εξής: Τα καταφύγια άγριας ζωής είναι στους φορείς περίπου
κατά 35%, στο σύνολό τους, όµως, είναι στη δασική νοµοθεσία.
Άρα οι δασικές υπηρεσίες παραµένουν οι υπεύθυνες υπηρεσίες
για τη διαχείριση αυτού του φυσικού πόρου. Άρα, κανένα στοι-
χείο του φυσικού περιβάλλοντος δεν υπάρχει εκτός προστασίας.
Κανένα! Το µόνο που µας µένει να λύσουµε είναι το διοικητικό
πλαίσιο για το 0,2% που αφορά τη κοινότητα του Αγίου Όρους.
Τίποτα άλλο. 

Τελειώνουµε µε αυτή την ιστορία. Και είναι τοµή, γιατί κλείνει
όλα τα θέµατα και δεν αφήνει και περιθώρια για παρερµηνείες. 

Χρειάζονται άλλα σχήµατα διαχείρισης; Κατ’ αρχάς, πώς να
χρειαστούν άλλα σχήµατα όταν το 99,8% είναι στους φορείς και
το 0,2% θα λυθεί για το Άγιο Όρος; Δεν χρειάζονται άλλα σχή-
µατα διαχείρισης. Όµως, παραµένουν τα συµµετοχικά συµβου-
λευτικά σχήµατα τα οποία ήδη έχουµε πει. Προκύπτει αυθαίρετα
ο αριθµός των τριάντα έξι; Όχι, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν προ-
κύπτει αυθαίρετα ο αριθµός των τριάντα έξι, διότι είκοσι οκτώ
είναι αυτοί οι πολύτιµοι φορείς, που σας περιέγραψα ποιοι ήταν
µε το παράδειγµα της Ηπείρου, και που διευρύνθηκαν και από
το 22% έφτασαν περίπου στο 65% της χώρας. Και επιπλέον ιδρύ-
θηκαν οι εξής φορείς, που θέλω να µου πει ένα κόµµα ή ένας συ-
νάδελφος ποιοι θέλετε να καταργηθούν.

Είναι ο φορέας Βόρα - Πάικου – Βερµίου -όλη η κεντρική Μα-
κεδονία, όλος ο ορεινός όγκος, αρκετοί νοµοί µαζί-, ο φορέας
του Κορινθιακού Κόλπου, ο φορέας της δυτικής Μακεδονίας, ο
φορέας ολόκληρης της Εύβοιας, µε πάρα πολλές περιοχές, όλη
η νότια Πελοπόννησος και τα Κύθηρα, η περιοχή των Κυκλάδων
- είπε ο κ. Συρµαλένιος τριάντα περίπου περιοχές- το βόρειο Αι-
γαίο και η κεντρική και ανατολική Κρήτη.

Τώρα, δηλαδή, θα πρέπει να πάνε η κ. Μπακογιάννη και ο κ.
Μητσοτάκης στα Χανιά και να πουν ότι η πρόταση του κόµµατός
τους είναι να καταργηθεί ο φορέας της Σαµαριάς και να υπάρχει
ένας φορέας στην Κρήτη, µε έδρα το Ηράκλειο. Είναι δυνατόν
να γίνεται τέτοια συζήτηση στις τοπικές κοινωνίες; Αυτό εισηγή-
θηκε η Νέα Δηµοκρατία. Και το λέω, επειδή άκουσα πρόσφατα
την κ. Μπακογιάννη που είπε πρόσφατα ότι θέλει να είναι Βου-
λευτής των Χανίων. Εγώ λέω, λοιπόν, το εξής: Είναι δυνατόν να
καταργήσουµε τον φορέα της Σαµαριάς; Είναι δυνατόν να κά-
νουµε τέτοιες προτάσεις εδώ στην ελληνική Βουλή, έξω από
οποιαδήποτε πραγµατικότητα;

Εγώ, όµως, από την άλλη µεριά θέλω να ξεκαθαρίσω και κάτι
άλλο, που πολύ σωστά έβαλε ο κ. Στύλιος -το δέχοµαι αυτό- και
αφορά την αγωνία για τους εργαζόµενους. Μας ρωτάει γιατί δεν
µονιµοποιούµε τους εργαζόµενους. Γιατί δεν µονιµοποιήσαµε
τους εργαζόµενους το 2015, το 2016, το 2017; Δεν ξέρω αν το
γνωρίζετε, αλλά να σας ενηµερώσω: Ο Υπουργός Διοικητικής
Μεταρρύθµισης των κυβερνήσεων Σαµαρά, ο κ. Μητσοτάκης,
συµφώνησε µε τους δανειστές για έναν κανονισµό περιορισµού
προσλήψεων. Ξέρετε ότι η χώρα απαγορεύεται να κάνει προσ-
λήψεις στον δηµόσιο τοµέα και απαγορεύεται να µετατραπούν
οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου σε αορίστου γιατί θεωρούνται
προσλήψεις και κόβονται εξαιτίας των επιλογών της δικής σας
κυβέρνησης;

Δεν είναι υποκρισία να έρχεται να ρωτάει κάποιος αυτή την Κυ-
βέρνηση, που όχι απλά στήριξε την πατρίδα στις δύσκολες στιγ-
µές της χρεοκοπίας, αλλά τη βγάζει και από το πρόγραµµα, γιατί
δεν προσλαµβάνει τους εργαζόµενους, που εσείς νοµοθετήσατε
και συµφωνήσατε στα πρώτα µνηµόνια να απαγορευτεί η πρόσ-
ληψη εργαζοµένων και να στηρίζεται ο δηµόσιος τοµέας στο πε-
ριβάλλον; Δεν είναι λίγο υποκρισία αυτό; Εγώ θα έλεγα ότι είναι
πολύ. 

Εγώ σας λέω να µην ανησυχείτε. Εµείς έχουµε αναλάβει τη δύ-
σκολη ευθύνη να στηρίξουµε τους εργαζόµενους. 

Από τη µια µεριά, λοιπόν, µας κατηγορείτε ότι θα προσλά-
βουµε συµβασιούχους µε οκτάµηνα, που εµείς λέµε ότι αυτό θα
γίνει για τους ανθρώπους που δουλεύουν στους φορείς. Και σας
ρωτώ: «Θέλετε ή δεν θέλετε οι άνθρωποι αυτοί να συνεχίσουν
να δουλεύουν;». Δεν µπορείτε να µας κατηγορείτε ότι θα προσ-
λάβουµε συµβασιούχους, όταν εµείς λέµε ότι αυτό απευθύνεται
στους εργαζόµενους. 

Και, από την άλλη µεριά, επειδή προβλέπουµε θέσεις αορί-
στου το 2019, µας κατηγορήσατε στη δική σας οµιλία ότι µεγε-
θύνουµε τον δηµόσιο τοµέα. Και λέτε ότι υποστηρίζετε τους
εργαζόµενους. Μα, αυτό που είπατε, και όσον αφορά τους συµ-
βασιούχους και όσον αφορά τους αορίστου χρόνου, είναι να
τους απολύσουµε. Δύο φορές είπατε να τους απολύσουµε. Ούτε
συµβασιούχους τούς θέλετε ούτε αορίστου το 2019 τους θέλετε,
γιατί διογκώνεται ο δηµόσιος τοµέας. 

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε ότι είµαστε περήφανοι που θα διογ-
κώσουµε τον δηµόσιο τοµέα στο περιβάλλον. Και δεν θα έχουµε
µόνο αυτούς τους εργαζόµενους. Οι φορείς αυτοί δικαιούνται
για τις νέες περιοχές που παίρνουν, αλλά και οι νέοι φορείς -οι
άλλοι οκτώ- να προκηρύξουν οκτάµηνα και στη συνέχεια να προ-
κηρύξουν και θέσεις αορίστου, γιατί έτσι θα κατακτήσουµε το
νόηµα του περιβάλλοντος στη χώρα. Αυτό θέλει όλη η Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Σίγουρα δεν θέλει αυτό που λέτε εσείς, πάντως, να κλείσουµε

τους φορείς, ιδιαίτερα τον φορέα των Τζουµέρκων. Και εσείς
είστε από την περιοχή αυτή. Το µοντέλο του κ. Κασαπίδη πρέπει
να πω ότι είναι πιο κοντά στη δική µας σκέψη. Όµως, υπάρχει
ένα ερώτηµα: Έρχεται µε καθυστέρηση το νοµοσχέδιο; Εγώ
θέλω να είµαστε ξεκάθαροι. Γιατί καθυστερήσατε -λέτε- τρία
χρόνια να το κάνετε; Εγώ θέλω να σας πω το εξής: Το νοµοσχέ-
διο αυτό έρχεται µετά από µια υπουργική απόφαση που έχει µε
γεωχωρικά δεδοµένα και µετά από πρόγραµµα εποπτείας καθο-
ρίσει όλες τις περιοχές «NATURA» της Ελλάδος. Και δεν ξέρω
αν θυµάστε ότι οι περιοχές «NATURA» της Ελλάδος ήταν το 6%
του θαλάσσιου χώρου και τώρα είναι το 22,3%. Ταυτόχρονη αύ-
ξηση και διόρθωση έχει γίνει και στη χερσαία χώρα. Πρώτα τε-
λειώσαµε µε όλο το πρόγραµµα εποπτείας, µε τα αποτελέσµατα
να γίνουν γεωχωρικά δεδοµένα, να βγει η ΚΥΑ, βρήκαµε τα
λεφτά για να κάνουµε τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες, εγ-
κρίθηκε το πρόγραµµα «LIFE» και ερχόµαστε πλέον να κάνουµε
και το θεσµικό πλαίσιο. 

Αυτό το νοµοσχέδιο δεν κινδύνευε από πρόστιµα. Σας το είπα
έτσι κι αλλιώς. Μάλιστα, κάναµε και πολύ µεγάλη διαβούλευση -
έξι µήνες- µε επιτροπή στην οποία -να το ξεκαθαρίσω- συµµε-
τείχε και η Δασική Υπηρεσία. Διότι άκουσα από έναν συνάδελφο
ότι δεν συµµετείχε η Δασική στον σχεδιασµό του νοµοσχεδίου.
Μα, ήταν µέλη της οµάδας εργασίας, όχι απλά συµµετείχαν. Η
Δασική Υπηρεσία και τα στελέχη της ήταν µέλη της οµάδας ερ-
γασίας, µαζί µε τη Γενική Γραµµατέα και πολλά άλλα στελέχη
του Υπουργείου. Διότι ακούµε και πράγµατα τα οποία δεν ξέρω
τι ακριβώς επιδιώκουν.

Κατανοώ την ανησυχία από κάποιους συναδέλφους για τα θέ-
µατα της εργασίας. Το έβαλε και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
Είναι κρίσιµο για εµάς. Και εγώ συµφωνώ µε αυτό που είπε η ει-
σηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ και πολλοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, ότι θα
είµαστε εδώ για να προστατεύσουµε και να εξασφαλίσουµε τη
συνέχιση της εργασίας, γιατί οι προηγούµενες κυβερνήσεις υπο-
θήκευσαν αυτή τη συνέχιση, κάνοντας τους εργαζόµενους συ-
νεχώς συµβασιούχους ανανεούµενους για περίπου δέκα,
δώδεκα χρόνια. 

Να ξεκαθαρίσω, όµως, κάτι. Μπορεί να γίνει παράταση των
συµβάσεων σήµερα, µετά από είκοσι τέσσερις µήνες παράταση,
στο Πράσινο Ταµείο που ήταν τεχνητή αναπνοή για τους εργα-
ζόµενους;

Όποιος εισηγηθεί σήµερα να παραταθούν τώρα οι συµβάσεις
εργασίας των εργαζοµένων είναι σαν να τους δείχνει την πόρτα
της εξόδου. Είναι υποκριτικό, γιατί ξέρει το ελληνικό Κοινοβούλιο
ότι µε τις αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου δεν µπορούν να
παραταθούν πάνω από είκοσι τέσσερις µήνες οι συµβασιούχοι.
Όποιος το προτείνει στους εργαζόµενους τους κοροϊδεύει και
τους απολύει κρυφά. Και το έχουν κάνει αυτό κόµµατα εδώ πέρα
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µέσα.
Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι, επειδή υπάρχει αυτό το αυστηρό δη-

µοσιονοµικό πλαίσιο για το 2018, δίνουµε τη δυνατότητα στους
εργαζόµενους το 2019 µε προκήρυξη να γίνουν αορίστου χρό-
νου, αλλά για φέτος θα συνεχίσουµε µε το περιβάλλον του ορι-
σµένου χρόνου. Και φυσικά θα στελεχωθούν περαιτέρω, γιατί
µπήκε αυτό το ερώτηµα και από το Ποτάµι και από τους συνα-
δέλφους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Και φυσικά θα
έχουµε από τους ίδιους τους φορείς οργανόγραµµα και περί-
γραµµα θέσης, επίσης, για πρώτη φορά. Και για πρώτη φορά
έχουµε και τακτικό προϋπολογισµό, µε βεβαίωση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους, µέσα στην εισηγητική έκθεση του νοµο-
σχεδίου.

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, στη δευτεροµιλία µου.
Και µάλιστα εξασφαλίζουµε ότι αυτό έχει υποστήριξη και από

το Πράσινο Ταµείο, γιατί µπήκε και ένα ερώτηµα ανησυχίας για
το Πράσινο Ταµείο. Λοιπόν, να πούµε ακόµα κάποιες αλήθειες
σήµερα στην Ολοµέλεια. Το Πράσινο Ταµείο, όπου πηγαίνουν
πάρα πολλά πρόστιµα και από αυθαίρετα και από δασικές παρα-
βάσεις και από περιβαλλοντικές παραβάσεις, έχει κανόνα µνη-
µονιακό, που δεσµεύει το 97,5% των πόρων και δίνει τη
δυνατότητα να χρησιµοποιήσουµε µόνο το 2,5%. 

Αν κάποιοι συµµερίζονται από άλλα κόµµατα τώρα αυτή την
ανησυχία τη δική µας τους καλωσορίζουµε. Και εµείς ανησυ-
χούµε και θέλουµε περισσότερο το 2,5% να χρησιµοποιήσουµε
και ετοιµάζουµε θεσµικό πλαίσιο για αυτό. Ελπίζω, όµως, ότι δεν
είναι οι άνθρωποι που συµφωνήσαν το 97,5% να είναι δεσµευ-
µένο. Δεν ανήκουν, τουλάχιστον, στα κόµµατα που ήταν στην κυ-
βέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου που συµφωνήσαν κάτι τέτοιο, για
να είµαστε επίσης ξεκάθαροι. 

Μαζί, όµως, θα ετοιµάσουµε µια νέα λογική για το Πράσινο Τα-
µείο που δεν κινδυνεύει όµως από τους εργαζόµενους, να είναι
λίγο ξεκάθαρο, διότι έχει πλεόνασµα και αποθεµατικό, εννοώ ότι
δεν απορροφά όλους τους πόρους κάθε χρόνο, άρα δεν κινδυ-
νεύει από τους εργαζόµενους.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να ξαναθυµίσουµε τα βασικά στοιχεία, τον
αναπτυξιακό χαρακτήρα. Είπα αρκετά. Νοµίζω ότι µπαίνει και
άρθρο ειδικό για τα προϊόντα, για το τοπικό ΑΕΠ, για τα µονοπά-
τια τα πεζοπορικά και άλλα στοιχεία των φορέων. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω τα θέµατα του διοικητικού συµβου-
λίου, το ότι είναι επταµελές, µε επικαιροποιηµένες αρµοδιότητες,
µε συµµετοχή των τοπικών κοινωνιών περισσότερα από τα στε-
λέχη του δηµοσίου που προφανώς και θα αντικαθίσταται πιθανή
παραίτηση από τον ίδιο φορέα -το ρώτησε ο κ. Αρβανιτίδης- γιατί
τηρεί τον κανόνα της σύνθεσης. 

Και επίσης ότι, όπου καθορίζουµε εµείς το περιεχόµενο των
αναφορών, ας το διευκρινίσω και αυτό, δεν σηµαίνει ότι καθορί-
ζουµε το τι γράφει ο καθένας µέσα. Τα περιεχόµενα καθορί-
ζουµε, τα κεφάλαια, το σε τι άξονες θα αναφέρεται ο καθένας,
ποια είναι η δοµή των εκθέσεων και όχι φυσικά τα ποιοτικά και
χαρακτηριστικά της κάθε έκθεσης. Και βέβαια καθορίζουµε,
πλέον, τον προγραµµατισµό των φορέων, των δράσεων και του
προσωπικού, επικαιροποιούµε τις αρµοδιότητες και βέβαια δη-
µιουργείται και µια συζήτηση πλέον για παραρτήµατα.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι, εκτός από τα καθηµε-
ρινά διοικητικά και γραφειοκρατικά θέµατα υπάρχει δυνατότητα
πλέον των παραρτηµάτων. Και έχω ήδη αναφερθεί στην περί-
πτωση του Αµύνταιου και της Βεγορίτιδας, το έχω πει και στις
επιτροπές και το επιβεβαιώνω, όπως και του περιβαλλοντικού
συλλόγου.

Θεωρώ ότι ο κ. Σέλτσας έχει κάνει µια πολύ σηµαντική παρέµ-
βαση στη συζήτηση αυτή. Απλά θέλω να θυµίσω ότι στην πρώτη
υπό ανάρτηση έκδοση του νόµου ήταν ενιαίος δυτικής Μακεδο-
νίας και κεντρικής Μακεδονίας ο φορέας, που προφανώς αντα-
ποκρίνεται και σε δηµοσιονοµικούς περιορισµούς. Με πρόταση
που έγινε στη διαβούλευση διαχωρίστηκε στα βουνά του Βόρα
και του Βερµίου της κεντρικής Μακεδονίας και στις λίµνες της
δυτικής Μακεδονίας. 

Το ότι η προηγούµενη κυβέρνηση είχε αποφασίσει και είχε
κλείσει τον φορέα της Καστοριάς αποτέλεσε για εµάς, αν θέλετε,
την αφορµή για να δώσουµε έδρα στην Καστοριά, απαντώντας

και σε αυτούς που έκλεισαν τον φορέα της Καστοριάς. Αλλά
συµφωνούµε και για το υδατικό δυναµικό και για το περιβαλλον-
τικό φορτίο της ευρύτερης λεκάνης της Βεγορίτιδας και του
Αµυνταίου και τη δυνατότητα και την ανάγκη να έχουµε εκεί πα-
ράρτηµα.

Αυτό θα γίνει, κύριε Σέλτσα, και έχω δεσµευτεί για αυτό και
για τον φορέα, παρ’ ότι οι τοποθετήσεις του δεν έχουν καταλάβει
ακριβώς τη δική µας πρόθεση. Θα τα βρούµε, όµως, σε µια δη-
µόσια διαδικασία δηµοκρατικά και συνεργατικά.

Από εκεί και µετά και για τα ζητήµατα του Καλαµά νοµίζω ότι
χρειάζεται να κάνουµε ειδική συζήτηση. Όποτε χρειάζεται θα την
κάνουµε. Δεν είναι εδώ ο συνάδελφος από το Ποτάµι, αλλά δεν
υπάρχει θέµα, µπορεί να γίνει και σε επίπεδο επίκαιρης ερώτη-
σης. 

Θέλω, όµως, να ενηµερώσω όλους ότι ενηµερώθηκαν τα σχέ-
δια διαχείρισης λεκανών απορροής στο τέλος του Δεκεµβρίου.
Έχουµε πλέον για όλη την Ελλάδα σχέδια διαχείρισης υδατικών
πόρων και επίσης ότι τα σχέδια διαχείρισης που θα γίνουν τώρα
για κάθε περιοχή «NATURA» θα γίνουν ανά περιοχή και όχι ανά
φορέα. Άρα θα υπάρχουν δυνατότητες να δούµε ξανά όρια πε-
ριοχών και να µη µείνει καµµία περιοχή εκτός φροντίδας.

Να κλείσω µε τον Θερµαϊκό Κόλπο. Ο Θερµαϊκός Κόλπος είναι
µια ειδική περίπτωση, ένα ειδικό σηµείο, µε ειδικά φορτία και
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Υπήρχε χρόνιο, πάγιο αίτηµα της Θεσ-
σαλονίκης να πάρει ο φορέας τον Θερµαϊκό. Η συζήτηση για τον
Θερµαϊκό ήθελε πολλή προσοχή, να µην µπλέξουµε τις αρµοδιό-
τητες, να µην κουράσουµε και οδηγήσουµε σε αδιέξοδο µε ένα
νέο γραφειοκρατικό µόρφωµα ή µε µια υπηρεσία της Αθήνας,
αθηνοκεντρική. 

Επιλέξαµε να παραµείνουν οι αρµοδιότητες όλων των φορέων
στη Θεσσαλονίκη και στην ευρύτερη κεντρική Μακεδονία -γιατί
ο Θερµαϊκός δεν είναι µόνο της Θεσσαλονίκης- και να µπουν
όλες οι αρµοδιότητες αυτές πάνω στο ίδιο τραπέζι. Ακολουθή-
σαµε την απόφαση των Ηνωµένων Εθνών στο Ρίο για την ατζέντα
του 21ου αιώνα που προβλέπει την αρχή της Local Agenda, που
είναι τα τοπικά περιβαλλοντικά σύµφωνα για σηµαντικά στοιχεία
του περιβάλλοντος. Άρα και οι αρµοδιότητες παραµένουν στους
φορείς της Θεσσαλονίκης και του ευρύτερου Θερµαϊκού, αλλά
και η περιβαλλοντική συµφωνία για έναν καλύτερο Θερµαϊκό επί-
σης υπάρχει, γιατί έρχεται η πολιτεία και καλύπτει το διοικητικό
κόστος, το κόστος εξοπλισµού και το κόστος του master plan για
να ξεκινήσει ο Θερµαϊκός να δουλεύει. 

Στην πορεία αυτής της συζήτησης πολλοί φορείς και πολλές
περιοχές της χώρας ήρθαν και ζήτησαν αντίστοιχα συµβουλευ-
τικά όργανα και περιβαλλοντικές οργανώσεις, όπως η WWF και
αρκετοί ακόµα. Εµείς, λοιπόν, δίνουµε τη δυνατότητα αυτό το
µοντέλο της συµβουλευτικής επιτροπής µε όλους τους τοπικούς,
κοινωνικούς εταίρους -πείτε τους όπως θέλετε- να µπορεί να µε-
ταφερθεί. Το ζήτησε ο Δήµαρχος του Βόλου, σας λέω ένα παρά-
δειγµα, για τον Παγασητικό, το ζήτησαν και άλλες περιοχές. 

Μπορεί, λοιπόν, να υπάρχει συµβουλευτική επιτροπή σε όλους
τους φορείς µε εισήγηση του διοικητικού συµβουλίου που θα αν-
ταποκρίνεται στο ποιοι είναι οι τοπικοί φορείς που ενδιαφέρονται
για την τοπική ανάπτυξη. Όµως, ο Θερµαϊκός είναι µια ευθύνη
της πολιτείας και ξεκινάει πρώτος. 

Όσον αφορά τώρα τα άρθρα της δασικής νοµοθεσίας που
υπάρχουν, δεν νοµιµοποιούµε καµµία παράνοµη δραστηριότητα.
Όλες οι δραστηριότητες που υπάρχουν στα άρθρα αυτά απαι-
τείται να έχουν περιβαλλοντική αδειοδότηση και να τη βγάλουν
τώρα. Τους δίνουµε χρόνο να βγάλουν την περιβαλλοντική αδει-
οδότηση. Επίσης, έχουν τηρηθεί όλοι οι κανόνες συναρµοδιότη-
τας µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, γιατί άκουσα ότι δεν
έχουν τηρηθεί οι συναρµοδιότητες και δεν υπάρχουν συνυπο-
γραφές. 

Όσον αφορά τα χιονοδροµικά, οι διατάξεις προϋπήρχαν για
τα χιονοδροµικά. Και να ξεκαθαρίσω -νοµίζω το έθεσε το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας- ότι τα χιονοδροµικά κέντρα µπορού-
σαν να λειτουργήσουν σαν δασικές εκτάσεις, αλλά δεν
µπορούσαν σαν «NATURA». Ενώ το αυστηρότερο είναι οι δασι-
κές, τους επέτρεπαν ως δασικές. Εµείς, λοιπόν, τώρα λέµε ότι
αυτό διορθώνεται. Δεν αλλάζουµε τη δασική νοµοθεσία ούτε κά-

4850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νουµε εκπτώσεις. Και αυτό ξεκαθαρίζεται ότι γίνεται µε τη διαδι-
κασία της αδειοδότησης. 

Δεύτερον, το ίδιο γίνεται για τα κάµπινγκ, γιατί τα κάµπινγκ
υπήρχαν στις λειτουργίες που µπορούσαν να αναπτυχθούν σε
δασικές εκτάσεις, αλλά αφαιρέθηκαν και είχε έρθει ένας άλλος
νόµος, ο ν.4280, στον οποίο υπήρχαν σύνθετα τουριστικά κατα-
λύµατα σε δασικές εκτάσεις, δηλαδή ιδιωτικά σπίτια και ξενοδο-
χεία, αλλά ένα δηµοτικό κάµπινγκ δεν µπορούσε να υπάρχει. Δεν
πρέπει να το λύσουµε αυτό; Απλή λογική είναι. Τα δηµοτικά κάµ-
πινγκ, λοιπόν, και τα κάµπινγκ τα οποία υφίστανται πρέπει να
βγάλουν περιβαλλοντική αδειοδότηση και τους δίνουµε τη δυνα-
τότητα. 

Και όσον αφορά το άρθρο 18, γιατί νοµίζω ότι αυτό έχει µείνει,
να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Εµείς εξαρχής είχαµε δηλώσει ότι δεν
αναιρούνται διοικητικές πράξεις που αφορούν –είναι αυτό που
αφορά τις εκχερσωµένες παλιές δασικές εκτάσεις σε περιοχές
«NATURA»- αυθαίρετες κατασκευές. Μόνο για τους καλλιεργη-
τές µιλούσαµε, όχι για κατασκευές, όπως σπίτια και διάφορα
άλλα αυθαίρετα, που δεν ενεργοποιούνται. 

Είχαµε ξεκαθαρίσει ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει για περιοχές
που εκχερσώθηκαν µετά την κήρυξη προστασίας. Και αναγρά-
ψαµε ρητά την κήρυξη των εθνικών δρυµών -η µία µεγάλη οµάδα
για τους εθνικούς δρυµούς που έρχονται από το ’38 - τις περιο-
χές Ραµσάρ -περίπου το ’74, ’75 η Ραµσάρ- µέχρι και την κήρυξη
«NATURA».

Άρα όσοι πριν από αυτές τις ηµεροµηνίες εκχέρσωσαν µπο-
ρούν να πάνε στη διαδικασία που προβλέπει ο νόµος και βάλαµε
και την εξής διευκρίνιση: «..χωρίς αυτό να περιορίζει τις χρήσεις
γης της ειδικής περιβαλλοντικής µελέτης». Δηλαδή θα έρθει η
ειδική περιβαλλοντική µελέτη και αν αυτή που προκηρύξαµε
τώρα δεν προβλέπει γεωργική δραστηριότητα σε εκείνη την πε-
ριοχή, δεν έχει νοµιµοποιηθεί για γεωργική δραστηριότητα. 

Δεν δεσµεύει, λοιπόν, την ειδική περιβαλλοντική µελέτη και το
σχέδιο διαχείρισης αυτή η διάταξη. Εξασφαλίζει µέχρι την ολο-
κλήρωση του σχεδίου τη δραστηριότητα και πιθανά επιδότηση,
αν αυτό ήταν επιδοτούµενο, γιατί ίσχυε για όλη την υπόλοιπη Ελ-
λάδα για τους δασικούς χάρτες. 

Και βέβαια, νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο και, αφού δεν άκουσα
από κανέναν αρνητική τοποθέτηση, συµφωνείτε, να υπάρχει δυ-
νατότητα έργων υποδοµής σε περιοχές «NATURA», διότι η
Θάσος, η Σαµοθράκη δεν µπορούσαν να έχουν ύδρευση. Και
πρόσφατα είχε έρθει ο Δήµαρχος Αγιάς και µου έλεγε ότι στον
Κίσσαβο δεν µπορούν να κάνουν δεξαµενές άρδευσης και πυρό-
σβεσης. Τέτοια έργα υποδοµής πρέπει να γίνονται µε περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση βέβαια και µε τη σύµφωνη γνώµη της
Δασικής Υπηρεσίας και µε άδειες επέµβασης. 

Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την τοποθέτησή
µου. Δυο λόγια µόνο για τις τροπολογίες, ποιες κάνω αποδεκτές
και ποιες όχι. 

Η τροπολογία του κ. Λαζαρίδη, µε γενικό αριθµό 1469 και ει-
δικό 176, γίνεται δεκτή  -την παρουσιάσατε, κύριε Λαζαρίδη- η
οποία αφορά τους χώρους λατρείας οι οποίοι υφίστανται. Μόνο
αυτοί. 

Όσον αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, που θέλω να σας
τις παρουσιάσω πολύ γρήγορα, να σας πω ότι η πρώτη αφορά
τους δασικούς χάρτες. Στους δασικούς χάρτες, λοιπόν, και για
όλες τις περιοχές που έχουν τώρα αναρτηµένο δασικό χάρτη,
παρατείνεται µέχρι τις 30 Μαΐου η προθεσµία υποβολής αντιρ-
ρήσεων από τον πολίτη, για τον βασικό λόγο ότι πρέπει οι δήµοι
µέχρι τις 15 Μαΐου να ολοκληρώσουν την αποστολή των οικιστι-
κών πυκνώσεων. Θα βγει, λοιπόν, ανακοίνωση αύριο από το
Υπουργείο και θα σταλεί έγγραφο σε όλους τους δήµους να στεί-
λουν τις οικιστικές πυκνώσεις, ώστε ο πολίτης να γνωρίζει και να
µην κάνει πιθανά άδικα και να µην πληρώσει τζάµπα το παρά-
βολο, παρ’ ότι θα του επιστραφεί ακόµη κι αν εκ των υστέρων ο
δήµος κάνει την οικιστική πύκνωση, να µην µπει σε µπελά ο πο-
λίτης, ενώ µπορεί να λυθεί αυτό µε τους δήµους.

Άρα, λοιπόν, παρατείνονται οι δασικοί χάρτες που είναι τώρα
σε ανάρτηση και το Κτηµατολόγιο αναλαµβάνει την υποχρέωση
να αποστείλει και να ενσωµατώσει τα όρια και τα περιγράµµατα. 

Η δεύτερη τροπολογία αφορά τα υφιστάµενα ορειβατικά κα-

ταφύγια. Κι εδώ είναι ένα λάθος του ν.4280 που θέλω να σας εξη-
γήσω. Στην παράγραφο 12 του άρθρου 52 του ν.4280 καταργεί-
ται η διαδικασία, αν θέλετε, της γνωµοδότησης και η
διαπιστωτική πράξη που εκδιδόταν από τον ΕΟΤ ουσιαστικά, από
το Υπουργείο Τουρισµού.  

Υπάρχει, λοιπόν, ένα διαδικαστικό θέµα, µία αντίφαση µέσα
στον ν.4280. Αποκαθίσταται αυτή η διαδικασία. Δίνει τη δυνατό-
τητα έκδοσης διαπιστωτικών πράξεων και άρα νόµιµης λειτουρ-
γίας των ορειβατικών καταφυγίων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Σε ποια παράγραφο είναι; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Προτείνεται η αντικατάσταση της παρα-
γράφου 12 του άρθρου 52 του ν.4280. Το βλέπετε στην
τροπολογία, όµως. Σας έχει δοθεί. Αφορά τα ορειβατικά κατα-
φύγια. Ουσιαστικά, λύνεται ένα γραφειοκρατικό, διαδικαστικό
θέµα. Να υπάρχει η δυνατότητα διαπιστωτικής πράξης, για να
εκδοθεί η άδεια. Διότι προβλεπόταν η άδεια, αλλά είχε αναιρεθεί
η διαπιστωτική πράξη και το Υπουργείο Τουρισµού και ο ΕΟΤ δεν
µπορούσε να προχωρήσει και να µας δώσει διαπιστωτική πράξη
για την αδειοδότηση. Το λύνουµε στην αρµοδιότητα των δύο
Υπουργείων και το κλείνουµε. 

Εδώ µπήκε το ένα ερώτηµα, γιατί να µην υποχρεούται κάποιος
στην υποχρέωση αναδάσωσης. Καταλαβαίνετε ότι στο αποτύ-
πωµα του καταφυγίου, που είναι συνήθως πέτρινο, δεν µπορεί
να αναδασώσει κανείς εκεί που είναι το κτήριο. Μιλάµε για το
αποτύπωµα και τον χώρο που καταλαµβάνει το καταφύγιο. Αυτό
δεν µπορεί να δασωθεί ξανά. 

Η επόµενη τροπολογία αφορά την τροποποίηση του ν.4014.
Εδώ πολύ απλά είναι τροποποίηση της οδηγίας 92/2011 για την
περιβαλλοντική αδειοδότηση. Είναι διαδικαστικές. Δεν αλλάζει η
κατάταξη έργων. Είναι οδηγία, πρέπει να την ενσωµατώσουµε.
Είναι το άρθρο 1. 

Το άρθρο 2, επίσης, είναι σηµαντικό. Αναφέρεται σαν «κατάρ-
γηση της παραγράφου 10 του π.δ.22-6. Αυτό, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, αφορά ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα, το πρόβληµα
στον Σχινιά. Εδώ έχουµε από το 1998, αν δεν κάνω λάθος, απο-
φάσεις κατεδάφισης των ταβερνών που υπήρχαν εκεί, µέσα στο
δάσος κουκουναριάς. Είχαµε τέσσερις µέχρι τώρα καταδίκες
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχουµε λάβει τέσσερις καταδικα-
στικές επιστολές από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. 

Υπήρχε µια απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας το
2001, που προέβλεπε ότι οι ταβέρνες είναι οριστικά κατεδαφι-
στέες και δεν µπορούν να µεταφερθούν σε άλλη περιοχή. Στον
ν.4280, όµως, και αν δεν κάνω λάθος αναγράφεται µέσα στο
άρθρο 63, προβλεπόταν να µεταφερθούν σε άλλη περιοχή, που
απαγορευόταν από την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Λύνουµε, λοιπόν,
αυτό θέµα. Δεν µπορούν να µεταφερθούν. Μάλιστα, τους έδινε
κι έναν χρόνο για να µεταφερθούν. Έτσι κι αλλιώς, παρήλθε ο
ένας χρόνος. Δεν µπορούσε να προσδιοριστεί η έκταση, αλλά,
για να µην υπάρχει αυτή η νοµική εκκρεµότητα, το λύνουµε και
µάλιστα ήδη εκτελούνται και κάποιες αποφάσεις κατεδάφισης
στην περιοχή. 

Η επόµενη τροπολογία αφορά την Εθνική Επιτροπή Υδάτων.
Εδώ απλώς να σας πω ότι προστίθεται «ο αντίστοιχος Υπουργός
ή η αντίστοιχη Υπουργός». Είναι γυναίκα που έχει τα θέµατα κοι-
νωνικής αλληλεγγύης. Γιατί στην πολιτική νερού το θέµα των ευ-
παθών κοινωνικών οµάδων µάς ενδιαφέρει. Και προστίθενται στο
Εθνικό Συµβούλιο Υδάτων δύο µη κυβερνητικές οργανώσεις,
ένας ή µία εκπρόσωπος από περιβαλλοντική ΜΚΟ κι ένας ή µία
από κοινωνική ΜΚΟ. Για να έχουµε, αν θέλετε, και τον κοινωνικό.

Ταυτόχρονα, έχουµε την τελευταία τροπολογία, που αφορά τα
θέµατα που υπάρχουν όσον αφορά τις άδειες διαµονής. Η ρύθ-
µιση αυτή παρατείνει την άδεια διαµονής για πολίτες τρίτων
χωρών που λήγουν από τις 18 Ιανουαρίου µέχρι τις 28 Φεβρουα-
ρίου και θεωρούνται νοµίµως διαµένοντες. 

Ουσιαστικά έχει γίνει το εξής. Υπάρχει µία υποστελέχωση –για
να είµαστε ακριβείς- στις Διευθύνσεις Αλλοδαπών και Μετανά-
στευσης και µία µεγάλη αύξηση αρµοδιοτήτων. Το τελευταίο διά-
στηµα αυτές οι υπηρεσίες είχαν πάρα πολύ µεγάλο φορτίο και
επιπροσθέτως είχαν και µια διακοπή λειτουργίας του πληροφο-
ριακού συστήµατος. Είναι όλα γραµµένα στην αιτιολογική έκ-
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θεση. Δεν είναι κρυφά. Δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα για ενάµιση
µήνα να παραταθεί αυτή η προθεσµία ουσιαστικά για τους πολί-
τες που κατέχουν άδεια διαµονής και να µπορούν –αν θέλετε- να
προβούν σε οποιαδήποτε δικαιοπραξία τούς επιτρέπει η άδεια
παραµονής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κύριε Πρόεδρε, µε συγχω-
ρείτε, ολοκλήρωσα την παρουσίαση του νοµοσχεδίου και των
τροπολογιών. Και πιστεύω ότι δεν θα χρειαστεί να πω κάτι άλλο
στη συνέχεια. Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο αυτό επαναφέρει τη συ-
ζήτηση στο πραγµατικό πολιτικό πλαίσιο. Είναι στοιχείο της πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης, της δίκαιης ανάπτυξης και µιας
καλύτερης Ελλάδας. Είναι ένα νοµοσχέδιο για το περιβάλλον
αυτής της χώρας, άρα για τα παιδιά αυτής της χώρας, για να µέ-
νουν εδώ, να έχουν δουλειά, να παράγουν προϊόντα που να
έχουν τα κατάλληλα σήµατα, την κατάλληλη υπεραξία και να
προοδεύουν.

Είναι ένα µνηµόνιο θετικό για τη χώρα. Είναι ένα µνηµόνιο πα-
ραγωγής. Είναι µια κοινωνική συµφωνία παραγωγής και προ-
όδου. Είναι ένα δηµοκρατικό, προοδευτικό και
φιλοπεριβαλλοντικό νοµοσχέδιο, το οποίο δίνει προοπτική στην
Ελλάδα. Και ιδιαίτερα δίνει προοπτική στην ύπαιθρο και στην πε-
ριφέρεια της χώρας και αυτό το κάνει πιο πολύτιµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το Μουσικό Γυµνάσιο Δράµας (πρώτο τµήµα).

Ευχαριστούµε που είστε κοντά µας.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο κ. Σκρέκας για δώδεκα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να προχωρήσω σε

µία προσωπική διαπίστωση. Η Κυβέρνηση τρία χρόνια τώρα πο-
ρεύεται στην ηγεσία αυτού του τόπου, εργαζόµενη κατά την
άποψή µου σε τρεις βασικούς άξονες. Πρώτον, σε µια ισχυρή και
αναίσχυντη προπαγάνδα σπίλωσης, παραπληροφόρησης και
αποπροσανατολισµού του ελληνικού λαού, κατηγορώντας επί δι-
καίων και αδίκων τους προηγούµενους, ενώ η ίδια η Κυβέρνηση
κυβερνά αυτόν τον τόπο τουλάχιστον τρία χρόνια. Είναι η µακρο-
βιότερη Κυβέρνηση στα µνηµονιακά χρόνια στη χώρα µας.

Δεύτερον, στη µαζική δηµιουργία νέων δηµόσιων και δηµόσιου
χαρακτήρα δοµών, λες και η βελτίωση της αποτελεσµατικότητας
της κρατικής µηχανής αλλά και των υπηρεσιών που αυτή προ-
σφέρει στους Έλληνες πολίτες θα βελτιωθεί εάν δηµιουργή-
σουµε µαζικά νέες δηµόσιες δοµές. Και, τρίτον, στη µόνιµη
αναβολή της επίλυσης των µεγάλων προβληµάτων και των µεγά-
λων θεµάτων, τα οποία συστηµατικά η Κυβέρνηση σπρώχνει
προς τα πίσω για µετά το 2019, νοµίζοντας ότι µε αυτόν τον
τρόπο τα προβλήµατα θα εξαφανιστούν.

Οφείλω, όµως, να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πως το γε-
γονός ότι εσείς ή η  Κυβέρνηση δεν βλέπει τα προβλήµατα, αυτά
δεν γίνονται αόρατα. Αντίθετα, αυτά διογκώνονται και γιγαντώ-
νονται και θα σκάσουν δυστυχώς στα χέρια των όποιων επόµε-
νων και θα βαρύνουν φυσικά τελικά τον ελληνικό λαό και τους
Έλληνες πολίτες.

Θα σας πω δύο παραδείγµατα. Το πρώτο αφορά τα σκουπίδια,
τη διαχείριση των απορριµµάτων στην Αττική. Στην Αττική σή-
µερα παράγεται περίπου ένα εκατοµµύριο τόνοι αστικών απορ-
ριµµάτων τον χρόνο.

Και το ερώτηµα για τους παριστάµενους Υπουργούς –επειδή
ο Υπουργός µίλησε για πατριωτική συµπεριφορά και για πατριω-
τική ευθύνη να λύσουν τα µεγάλα προβλήµατα και να µην τα
αφήσουν να διαιωνίζονται- είναι: Ποια είναι η πατριωτική λύση
που έχουν προτείνει τρία χρόνια τώρα και τι έχουν κάνει για να

λύσουν το πρόβληµα των απορριµµάτων στην Αττική, όταν όλοι
γνωρίζουν ότι σε περίπου µισό µε έναν χρόνο ο ΧΥΤΑ της Φυλής
θα κλείσει, επειδή δεν υπάρχει δυνατότητα να αποδεχτεί άλλα
απορρίµµατα; 

Και το ερώτηµα που πραγµατικά είναι εύλογο είναι το εξής: Τι
έχετε κάνει τρία χρόνια για να λύσετε το πρόβληµα της διαχείρι-
σης των απορριµµάτων στην Αττική; Η προηγούµενη κυβέρνηση
είχε ένα σχέδιο. Είχε καταστρώσει ένα σχέδιο. Είχε προσδιορίσει
τέσσερα εργοστάσια διαχείρισης απορριµµάτων, είχε προσδιο-
ρίσει τους χώρους, είχε προχωρήσει σε διαγωνιστικές διαδικα-
σίες, είχαν οριστεί οι δικαιούχοι και ήταν έτοιµοι να ξεκινήσουν. 

Εσείς ήρθατε εδώ, τα ακυρώσατε όλα αυτά, προχωρήσατε σε
έναν νέο σχεδιασµό να γίνουν πέντε ή έξι τέτοια εργοστάσια αντί
για τέσσερα, λίγο µικρότερα, βέβαια, θεσπίσατε ανέφικτους στό-
χους απ’ ό,τι αποδεικνύεται, γιατί ήδη ένας χρόνος έχει περάσει
ανάκτησης στην πηγή των ανακυκλώσιµων υλικών και τελικά θα
τελειώσει η τετραετία σας και δεν θα έχετε βάλει ούτε ένα τού-
βλο για να γίνει κάτι σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των απορριµ-
µάτων της Αττικής και θα κληροδοτήσετε το πρόβληµα στους
επόµενους. Ποιο είναι το πατριωτικό καθήκον και ποιο είναι το
πατριωτικό αποτέλεσµα που έχετε επιφέρει; 

Να µη µιλήσω για τη ΔΕΗ, γιατί είναι και ο αρµόδιος Υπουργός
εδώ. Προχθές διαβάσαµε στο ρεπορτάζ για τη ΔΕΗ ότι ο επιχει-
ρησιακός σύµβουλος που έχει διαπίστωσε µετά από ενδελεχή
µελέτη ότι σήµερα η ΔΕΗ δεν µπορεί να δανειστεί βιώσιµα, ότι
το χρέος της ΔΕΗ είναι µη βιώσιµο. Και, απ’ ό,τι λένε οι πληρο-
φορίες και από το ρεπορτάζ, µπορεί να διαψεύσει ο Υπουργός
αν θέλει, για να µπορέσει να γίνει αυτό το χρέος βιώσιµο, θα πρέ-
πει η ΔΕΗ τα επόµενα δύο χρόνια να προχωρήσει σε περικοπές
ή σε αύξηση περιθωρίου κατά µισό δισεκατοµµύριο ευρώ κ.λπ.. 

Δεν έχει γίνει τίποτα. Αντίθετα η θέση της ΔΕΗ κάθε ηµέρα δυ-
σχεραίνεται, η χρηµατιστηριακή της αξία έχει δυστυχώς καταβα-
ραθρωθεί, έχει χάσει και ένα ισχυρό περιουσιακό -το καλύτερο
περιουσιακό στοιχείο που είχε- τον ΑΔΜΗΕ, και το έχασε 100%,
το ξεπούλησε ουσιαστικά, για να πάρει µόλις 200 - 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Και να δω πώς θα πληρώσει τους φόρους το 2018
που είναι οι φόροι 600 εκατοµµύρια περίπου. Η ΔΕΗ θα πληρώ-
σει φόρο για την επιστροφή των µετοχών του ΑΔΜΗΕ στους
ιδιώτες µετόχους και θα πληρώσει για αυτόν τον φόρο που προ-
κύπτει. Δηλαδή η ΔΕΗ θα πληρώσει τον φόρο των ιδιωτών µετό-
χων της. Αυτά έχει καταφέρει αυτή η Κυβέρνηση. Για µια λέξη
«πώληση» έχουν ξεπουλήσει τη ΔΕΗ ουσιαστικά.

Η αποτελεσµατικότητα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, της Κυ-
βέρνησης δυστυχώς δεν κρίνεται από τις εξαγγελίες ούτε από
τις προθέσεις. Κρίνεται από τα αποτελέσµατα και δυστυχώς η
Κυβέρνησή σας είναι πολύ φτωχή στα αποτελέσµατα. Για αυτόν
τον λόγο έχει καταφύγει δυστυχώς σε µία προπαγάνδα σπίλω-
σης και παραπληροφόρησης του ελληνικού λαού, µήπως και δια-
σωθεί κάτι από την πολιτική σας επιρροή. 

Ο Υπουργός αναφέρθηκε πριν σε ό,τι αφορά το πατριωτικό
καθήκον που έχει αναλάβει για την περιβαλλοντική προστασία
µε αειφορική ανάπτυξη για την προστασία του περιβάλλοντος
στη χώρα. Πολύ φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε υποχωρήσει
πάρα πολύ εσείς σε αυτή την πρακτική της ανέξοδης προπαγάν-
δας και της παραπλάνησης αλλά και της διαστρέβλωσης της
πραγµατικότητας.

Και, επειδή µιλήσατε για πρόστιµα και ποιος ήταν και πότε
ήταν η Ελλάδα πρωταθλήτρια των προστίµων σε ό,τι αφορά το
περιβάλλον, επιτρέψτε µου να πω τρία στοιχεία για να καταλα-
βαίνετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την κοροϊδία, η οποία προ-
σπαθεί να επιτευχθεί εδώ, στην Αίθουσα. 

Στην Ελλάδα τα τελευταία τρία χρόνια έχουν δυστυχώς κατα-
λογιστεί σε ό,τι αφορά τους ΧΑΔΑ, τους χώρους ανεξέλεγκτης
διάθεσης αποβλήτων, 48,4 εκατοµµύρια, περίπου 50 εκατοµµύ-
ρια, τα τελευταία τρία χρόνια. Για τους βιολογικούς καθαρι-
σµούς, που δεν δουλεύουν σωστά, 24,38 εκατοµµύρια, για δε τα
επικίνδυνα απόβλητα 18,9 εκατοµµύρια. Δηλαδή η Ελλάδα τα τε-
λευταία τρία χρόνια, επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, της δήθεν
προστάτιδας του περιβάλλοντος και της επίλυσης δήθεν των
χρόνιων προβληµάτων, έχει πληρώσει 91,74 εκατοµµύρια σε πε-
ριβαλλοντικά πρόστιµα. Αυτά για να βάζουµε τα πράγµατα στη
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θέση τους. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Όλα ήταν παραδόσεις δικών σας κυβερ-
νήσεων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν θα πρέπει, κύριε Υπουργέ,
να λαϊκίζετε και να ρίχνετε τα πάντα στους προηγούµενους, προ-
σπαθώντας να καλύψετε δυστυχώς της δικής σας Κυβέρνησης
την ανεπάρκεια. 

Και επειδή, κύριε συνάδελφε, µίλησε για σκελετούς ο Υπουρ-
γός, πέρα από τους σκελετούς που ανέφερα, τη διαχείριση
απορριµµάτων στην Αττική, που είναι τεράστιο θέµα και εγκλη-
µατικό αυτό το οποίο γίνεται, και πέρα από τη ΔΕΗ, που ελπίζω
τελικά να µη σκάσει και να δοθεί µία λύση, αλήθεια, κύριε
Υπουργέ της προστασίας του περιβάλλοντος, τι πρόστιµο ανα-
µένει η Ελλάδα να δεχθεί για τη λειτουργία του βιολογικού κα-
θαρισµού του Θριασίου το 2018; Το έχετε εκτιµήσει αυτό;
Μπορείτε να το πείτε στην Ολοµέλεια της ελληνικής Βουλής;

Επειδή τελειώνει ο χρόνος πολύ γρήγορα, αυτό που κάνατε
σήµερα σας προτείνω να µη συνεχίσετε να το κάνετε, γιατί δεν
προσφέρετε υπηρεσίες µε αυτόν τον τρόπο. Το κάνατε και στην
επιτροπή της Βουλής, όταν συζητούσαµε το νοµοσχέδιο.

Είπατε, για παράδειγµα, ότι ο κ. Μητσοτάκης, όταν ήταν
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης, επέλεξε να κλείσει τους
φορείς διαχείρισης. Αυτό είναι ψευδέστατο. Είναι ένα καταφανές
ψέµα, είναι αναληθές. Ποτέ δεν αποφασίστηκε να κλείσουν οι
φορείς διαχείρισης. Εκείνο το οποίο είχε ψηφιστεί από την ελλη-
νική Βουλή ήταν να συγχωνευθούν και να γίνουν δεκατρείς φο-
ρείς διαχείρισης, οι οποίοι θα έχουν όρια τα διοικητικά όρια των
υφιστάµενων περιφερειακών ενοτήτων, έτσι ώστε να γίνεται κα-
λύτερος συντονισµός των διοικητικών δοµών που ήδη υπάρχουν,
για να µη χρειαστεί να ορίζονται και να δηµιουργούνται νέες δι-
πλές και τριπλές δηµόσιες δοµές, παράλληλες µε τις υπάρχου-
σες.

Υπάρχει ένας φορέας διαχείρισης. Έχει επωµισθεί µια ευθύνη
να προστατεύσει µια περιοχή, να προστατεύσει ένα αντικείµενο.
Θα πρέπει να συνεργαστεί µε τα δασαρχεία, µε το Λιµενικό, µε
τους δήµους, µε την περιφέρεια, ώστε να επιτευχθεί αυτό το
έργο και να γίνει η προστασία έτσι όπως πρέπει. Για ποιον λόγο
διαφωνείτε εσείς µε αυτό; Ποιος είπε ότι θα έκλειναν οι φορείς;
Από το µυαλό σας το έχετε βγάλει αυτό, διότι κανείς δεν το είπε.

Λέτε: «Έχουµε πρόβληµα», δικά σας λόγια είναι αυτά, «και στα
δύο. Και στους οικοτόπους και στα προστατευόµενα είδη. Μας
έχουν στείλει δυο φορές στο δικαστήριο από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Για τα δικά σας ελλείµµατα κατηγορούσαν την προηγού-
µενη κυβέρνηση». Αναληθές κι αυτό. Γιατί λέτε ψέµατα; Δεν
υπάρχουν καταδίκες στο δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για θέµατα φύσης της Ελλάδος.

Πρώτον, το ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προβάλλει διαφόρους
ισχυρισµούς, αυτό δεν σηµαίνει ότι ευσταθούν.

Δεύτερον, σε κάθε περίπτωση η Κοµισιόν πιέζει –και σωστά
πιέζει- για την έκδοση των προεδρικών διαταγµάτων προστασίας.
Και σας ρωτώ: Πόσα προεδρικά διατάγµατα έχουν βγει σε ΦΕΚ
επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ; Μια καταδίκη υπάρχει και αυτή επί ΣΥΡΙΖΑ
για τον Κυπαρισσιακό, κύριε Υπουργέ, και το γνωρίζετε πολύ
καλά και αυτό γιατί δεν έχετε προχωρήσει ακόµα το σχέδιο προ-
εδρικού διατάγµατος, το οποίο είχε ετοιµαστεί το 2014. Το τρο-
ποποιήσατε στη συνέχεια εσείς, αλλά δεν µπορείτε να το
περάσετε από το Σ.τ.Ε.. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Το Σ.τ.Ε. το απέρριψε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν θέλετε να ακούσετε. Δεν
µπορείτε να το περάσετε από το Σ.τ.Ε., γιατί έπρεπε να είχε γίνει
στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και να καλύπτει
τις απαιτήσεις και αυτό δεν το έχετε κάνει τρία χρόνια. Έχετε
φάει καταδίκη γι’ αυτό και κατηγορείτε τους προηγούµενους.

Έρχεται –λέτε- ο Βουλευτής µιας περιοχής –εννοείται ότι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας κατηγορείτε πάντα- και εισηγείται
στη Βουλή να καταργήσουµε τον φορέα των Τζουµέρκων. Απ’ το
µυαλό σας και αυτό! Ποιος είπε να καταργηθεί κάποιος φορέας;
Μιλάµε για συγχωνεύσεις φορέων. Θα µου πείτε τι θα γίνει όταν
ένα προστατευτέο αντικείµενο ανήκει σε δύο ή παραπάνω διοι-

κητικές περιοχές, οι οποίες θα είναι και οι περιοχές των φορέων
διαχείρισης. Τι γίνεται σήµερα στις υδατικές λεκάνες; Δηλαδή,
η διαχείριση της υδατικής λεκάνης του Αχελώου πώς γίνεται από
δύο διαφορετικές περιφέρειες; Φυσικά και µπορεί να γίνει, γιατί
το πώς θα προστατεύεται, όπως ξέρετε πολύ καλά, µια προστα-
τευόµενη περιοχή, προβλέπεται από στρατηγική µελέτη περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων, από την ειδική µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων και από τα σχέδια διαχείρισης. Εκεί προβλέπεται τι
θα γίνει και εκεί µπορεί να γίνει αυτό, δηλαδή να εποπτευθεί σε
επίπεδο διοικητικών ορίων των περιφερειακών ενοτήτων της
χώρας, ώστε να γίνει συντονισµός και να φυλάσσονται καλύτερα
αυτές οι περιοχές, πράγµα που δεν το κάνετε εσείς µε το παρόν
νοµοσχέδιο.

Όσο για τους εργαζοµένους, υλοποιήσατε, κύριε Υπουργέ,
αυτά τα οποία τους είχατε υποσχεθεί προεκλογικά; Δεν ξέρω αν
το είχατε κάνει εσείς, αλλά κάποιος τούς είχε υποσχεθεί ότι θα
τους διορίσει. Πέρασαν τρία χρόνια. Είπατε αναληθέστατα ότι
είχε συµφωνήσει η Νέα Δηµοκρατία να µη γίνει καµµία πρόσ-
ληψη.

Σας πληροφορώ ότι στον προϋπολογισµό του 2015, που ψη-
φίστηκε το 2014 επί ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας, είχαν προ-
βλεφθεί δέκα χιλιάδες προσλήψεις, αυτές που εσείς εδώ και τρία
χρόνια τώρα κάνετε και είχαν περάσει και από τους θεσµούς και
είχαµε συµφωνήσει. Με βάση αυτή την πρόβλεψη τους προσλαµ-
βάνετε σήµερα. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, στις δέκα χιλιάδες προσλήψεις που
έχετε επιτελέσει µέχρι τώρα, δεν προβλέψατε –πρόπερσι, το
2016- στον οργανισµό του Υπουργείου σας να προσλάβετε
τριάντα-σαράντα άτοµα ως µόνιµο προσωπικό από τους τριακό-
σιους πενήντα επτά και τους κοροϊδεύετε και το αφήνετε για την
επόµενη χρονιά; 

Βλέπετε ότι πάντα υπάρχει αντίλογος, ιδίως όταν αυτά τα
οποία ακούγονται σε αυτή την Αίθουσα δεν ευσταθούν. Είναι κα-
τάφωρη η διαστρέβλωση της πραγµατικότητας. 

Το βασικό ερώτηµα είναι απλό και µείζον, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Σήµερα, κατά τον Υπουργό, δεν λειτουργούν αποτε-
λεσµατικά οι είκοσι οκτώ φορείς διαχείρισης. Το ερώτηµα είναι
πολύ απλό: Αφού οι είκοσι οκτώ φορείς διαχείρισης, έτσι όπως
είναι µέχρι τώρα, που καλύπτουν µόνο το 30% περίπου της έκτα-
σης των προστατευόµενων περιοχών, δεν λειτουργούν σωστά,
αύριο, που οι ίδιοι οι είκοσι οκτώ θα έχουν διπλάσιο χώρο να κα-
λύψουν και έχουµε και οκτώ νέους φορείς και έχουµε και νέες
περιοχές που έχουν ενταχθεί σε καθεστώς «NATURA», πώς θα
δουλέψει καλύτερα το σύστηµα; Ποια είναι η τοµή σ’ αυτό το νο-
µοσχέδιο; Τι διαφορετικό κάνει, δηλαδή, από αυτά που έκαναν
τα προηγούµενα νοµοσχέδια; Ποια εργαλεία τούς δίνετε; Τι χρή-
µατα τους δίνετε; Τίποτα.

Έχετε διαβάσει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την πρόβλεψη
για τη χρηµατοδότηση; Γενική και αόριστη. Θα πάρει χρήµατα ή
από τον κρατικό προϋπολογισµό ή από το Πράσινο Ταµείο ή από
χρήµατα κοινοτικά ή από έσοδα τα οποία θα έχει, ιδιωτικά έσοδα
από την εκµετάλλευση, από την αξιοποίηση -για να το πω σωστά-
µέσα στις περιοχές που έχει δικαιοδοσία. Πού είναι τα χρήµατα;
Πού βλέπετε χρήµατα; Πού βλέπετε το προσωπικό; Πού βλέπετε
τα οργανογράµµατα; Με τι προσωπικό θα δουλέψουν αυτοί οι
φορείς διαχείρισης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σκρέκα, ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κανένας πολιτικός δεν προσφέρει έργο κατηγορώντας τους

προηγούµενους. Εγώ να δεχτώ ότι το να κρίνεις αυτό το οποίο
παρέλαβες είναι θεµιτό, το να κάνεις, ας πούµε, µία διαπίστωση
στο τι παρέλαβες. Να ολοκληρώνεται, όµως, πια η δική σας συν-
ταγµατική περίοδος διακυβέρνησης -τρία χρόνια και πάµε στον
τέταρτο- και να συνεχίζετε να ασχολείστε µε το τι έγινε και τι πα-
ραλάβατε και τρία χρόνια τώρα, όπως σας απέδειξα ήδη, να γί-
νεται το «έλα να δεις» στην Ελλάδα, νοµίζω ότι αυτό τουλάχιστον
δεν προσφέρει κανένα έργο στους Έλληνες πολίτες και στο δη-
µόσιο συµφέρον. Για αυτό σάς παρακινώ να το αλλάξετε όσο
προλαβαίνετε.
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4854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Καραγιάννης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Το µόνο επιχείρηµα που δέχοµαι από τον κ. Σκρέκα είναι
ότι έχουµε τριετία και κάνουµε απολογισµό.

Απορώ, όµως, για δύο θέµατα. Πρώτον, γιατί επανέρχεστε στο
θέµα του ΑΔΜΗΕ; Να το εξηγήσω για εκατοµµυριοστή φορά.
Στην κυριολεξία είναι η εκατοµµυριοστή φορά. Εσείς είχατε απο-
φασίσει να πουλήσετε όλον τον ΑΔΜΗΕ. Καλώς ή κακώς, η πα-
ρούσα Κυβέρνηση είπε ότι ο ΑΔΜΗΕ θα παραµείνει κατά 51%
στο δηµόσιο. Άρα έχουµε δύο εταιρείες: τη ΔΕΗ, όπου το δηµό-
σιο έχει 51%, και τον ΑΔΜΗΕ, όπου το δηµόσιο διατηρεί το 51%.
Έχετε, λοιπόν, εσείς συµµετοχή σε δύο εταιρείες και πωλείται
το υπόλοιπο τµήµα. Το δηµόσιο παραµένει µέτοχος 51% και στις
δύο.

Εκ των πραγµάτων, λοιπόν, όπως ξέρετε, πρέπει να αποζηµιω-
θεί στη ΔΕΗ το υπόλοιπο, αυτό που χάνει τον ΑΔΜΗΕ. Το δηµό-
σιο δεν έχασε στον ΑΔΜΗΕ. Διατηρεί το 51%. Αυτή είναι η
συναλλαγή. Είναι δίκαιη. Δεν µπορώ να σκεφτώ οποιαδήποτε
άλλη. Απορώ τι είναι αυτό που λέτε, ότι τους µειώνεται η ΔΕΗ
και πληρώνει των ιδιωτών. Οι ιδιώτες µέτοχοι της ΔΕΗ αποζηµιώ-
θηκαν εφόσον έχασαν τη συµµετοχή τους στον ΑΔΜΗΕ και πλη-
ρώνει η ΔΕΗ -ποιος άλλος να το πληρώσει;- και τον φόρο που
αντιστοιχεί σε αυτή τη συναλλαγή. Έκλεισε αυτό το κεφάλαιο.

Οποιοσδήποτε άλλος τρόπος θα παραβίαζε τη βασική αρχή
ότι το δηµόσιο δεν πούλησε. Παρέµεινε βασικός µέτοχος στον
ΑΔΜΗΕ µε 51% και παραµένει και βασικός µέτοχος της ΔΕΗ, µια
και δεν πρόλαβαν να εφαρµοστούν και τα σχέδια ιδιωτικοποί-
ησης της ίδιας της ΔΕΗ, για τα οποία τόση χαρά είχε η Νέα Δη-
µοκρατία.

Δεύτερον, τη ΔΕΗ την καταστρέφετε κάθε µήνα το τελευταίο
εξάµηνο. Είπατε ότι θα καταρρεύσει τον Ιούνιο. Δεν κατέρρευσε.
Πήγαµε στο φθινόπωρο. Είπατε «καταρρέει τώρα, δεν θα πάρει
δάνεια από τις τράπεζες». Προχώρησε κι αυτό, ανανεώθηκαν.
Τρίτον, σας είπα ότι έχει πάρει 1,2 δισεκατοµµύριο φέτος ρευ-
στότητα η ΔΕΗ, που της δίνει τη δυνατότητα να χρηµατοδοτήσει
τον δανεισµό της των επόµενων τριών χρόνων, που ήταν βαρύς.
Δεν θυµάµαι να φταίγαµε εµείς για αυτόν τον υπέρµετρο δανει-
σµό. Οι προηγούµενες διοικήσεις τον είχαν κάνει κι αυτόν. Εµείς
τέτοια δάνεια δεν έχουµε πάρει, νοµίζω, τα τελευταία τρία χρό-
νια.

Και τη χρηµατοοικονοµική πίεση -που λύνατε εσείς τα προβλή-
µατα µε δανεισµό τριών - τεσσάρων ετών- τη λύνουµε, αναχρη-
µατοδοτώντας τον δανεισµό της ΔΕΗ και διαµορφώνοντας ένα
µεσοπρόθεσµο σχήµα αποπληρωµής των δανείων της. Άρα η
ΔΕΗ έχει όλα τα εργαλεία να προχωρήσει µε σταθερότητα και

να κάνει αυτά που πρέπει να κάνει.
Επαναλαµβάνω πως έχετε την τάση να διαβάζετε δηµοσιεύ-

µατα, τα οποία νοµίζετε ότι παράγουν πολιτική είδηση. Διάβασα
το δηµοσίευµα ότι ο σύµβουλος της ΔΕΗ θεωρεί ότι δεν είναι
χρηµατοπιστωτικά φερέγγυα. Αυτό δεν ισχύει. Η ΔΕΗ έβγαλε
τριάντα δύο διαψεύσεις. Δεν ισχύει. Τι να κάνουµε; Το διαβά-
σατε, το έγραψε ένας δηµοσιογράφος. Η Νέα Δηµοκρατία είναι
επιρρεπής στο να λέει κάτι κάποιος και να το αναπαράγει και να
το κάνει πολιτική. 

Οι απαντήσεις είναι απλές. Δεν ισχύουν αυτά, ούτε τα 500 εκα-
τοµµύρια περικοπών, που επικαλεστήκατε, ούτε το µη βιώσιµο
του χρέους της ΔΕΗ. Ίσα-ίσα, το αντίθετο. Ο σύµβουλος έχει
προσληφθεί ακριβώς για να απαντήσει σε δύο ερωτήµατα: Πρώ-
τον την αναδιάρθρωση του χρέους, έτσι ώστε να είναι απόλυτα
βιώσιµο. Δεύτερον, πώς θα εισπράξει περισσότερα από τα χρω-
στούµενα προς τη ΔΕΗ, που χρειάζεται µια πολύ σύνθετη τεχνική
µελέτη και να φτιάξει όλο το business plan των αµέσως επόµε-
νων ετών. Αυτό έπρεπε να γίνει. Νοµίζω πως σε αυτή την κατεύ-
θυνση προχωράµε. 

Σας διαβεβαιώνω ότι και το 2018, όπως αποτύχατε στις κατα-
στροφικές σας προβλέψεις το 2017, η ΔΕΗ θα προχωρήσει κα-
νονικά. Βγήκαν τα οικονοµικά στοιχεία –νοµίζω- και πάλι σας
απέρριψαν. 

Κλείνω, λέγοντας ότι «τα facts είναι facts», που λέει και ο Τσα-
καλώτος, για να τον επικαλεστώ. Τα γεγονότα είναι γεγονότα.
Δεν µπορούµε να τσακωνόµαστε για το αν η µετοχή της ΔΕΗ κα-
ταρρέει ή αν έχει ανοδική τάση. Αποφασίστε. Κοιτάξτε, λοιπόν.
Είναι fact, είναι δεδοµένο ότι η µετοχή της ΔΕΗ έχει βελτιωθεί
αισθητά το τελευταίο εξάµηνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφέρω
κάτι για τα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Σας ενηµερώνω ότι έχει επανακατατεθεί
το Παράρτηµα 1 του σχεδίου νόµου σε πιο ευανάγνωστη µορφή
και µε βάση τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Θυµίζω ότι το Παράρ-
τηµα είναι οι τίτλοι, οι ονοµασίες των φορέων και όλες οι συντε-
ταγµένες των ορίων και για τυπικούς λόγους πρέπει να γνωρίζετε
ότι έχει επανακατατεθεί και είναι στη διάθεσή σας, µε βάση τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ στο τέλος θα καταθέσω όλες τις ηµερο-
µηνίες των παραβάσεων για τα περιβαλλοντικά πρόστιµα της
χώρας που ανέφερε προηγουµένως ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας, όπου αποδεικνύεται ότι όλες
έχουν γίνει κατά τη διακυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σωκράτης Φά-

µελλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
ραγιάννης, αµέσως µετά ακολουθεί ο κ. Θραψανιώτης και µετά
θα τοποθετηθούν οι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Θε-
οχαρόπουλος εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και
ο κ. Ξυδάκης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, προσθέστε
ακόµα έναν οµιλητή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Θεοχαρόπουλος
και ο κ. Ξυδάκης έχουν ζητήσει εδώ και πάρα πολλή ώρα τον
λόγο. Αν θέλετε ο κ. Ξυδάκης να µη µιλήσει αµέσως µετά τον κ.
Θεοχαρόπουλο, να µιλήσει πιο µετά, συνεννοηθείτε µαζί του,
αλλά γνωρίζετε ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν το δι-
καίωµα να µιλήσουν όποτε θέλουν. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Βιάζεστε να φύγετε;

Εδώ πριν µου είπατε ότι δεν έχετε κάποιο πρόβληµα και να µιλή-
σετε ο καθένας στην ώρα του.

Κύριε Καραγιάννη, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αν επιχειρήσουµε να βάλουµε έναν τίτλο στο παρόν
σχέδιο νόµου, αυτός θα µπορούσε να είναι «Προστασία Περιβάλ-
λοντος και Βιώσιµη Ανάπτυξη». Ο λόγος είναι η θωράκιση του
θεσµικού πλαισίου λειτουργίας των προστατευόµενων περιοχών
του δικτύου «NATURA» µέσω των φορέων διαχείρισης, µε στόχο
τη διατήρηση της βιοποικιλότητας και την προστασία του εθνικού
φυσικού κεφαλαίου µε όρους βιώσιµης ανάπτυξης. 

Μέχρι σήµερα η χώρα µας επιδείκνυε αποσπασµατικές λύσεις
στο πεδίο προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος. Έτσι καθί-
στατo επιτακτική η ανάγκη θεσµοθέτησης νέου κανονιστικού
πλαισίου διαχείρισης, µε τους φορείς διαχείρισης να πρωταγω-
νιστούν θεσµικά στη διαδικασία της περιβαλλοντικής διακυβέρ-
νησης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο καταγράφονται τα παρακάτω θετικά
σηµεία. Πρώτον, οι φορείς διαχείρισης αναγνωρίζονται και θεµε-
λιώνονται ως το σχήµα που θα διοικεί τις προστατευόµενες πε-
ριοχές. 

Δεύτερον, όλες οι περιοχές «NATURA 2000», τόσο αυτές που
υπάρχουν όσο και αυτές που προτάθηκαν, καλύπτονται από κά-
ποιον φορέα σε ποσοστό 100%.

Τρίτον, προβλέπεται κρατική χρηµατοδότηση για την κάλυψη
των αναγκών του Εθνικού Συστήµατος Προστατευόµενων Περιο-
χών µέσω του προϋπολογισµού, σε αντίθεση µε τον ν.2742/99.
Οι τριάντα έξι φορείς διαχείρισης, είκοσι οκτώ παλιοί και οκτώ
νέοι,  θα καλύπτουν σχεδόν όλο το δίκτυο των περιοχών
«NATURA», συµπεριλαµβανοµένων επικείµενων επεκτάσεών του.
Αυτό αποτελεί σηµαντικό βήµα προόδου, µεγαλύτερη ευρωπαϊκή
εµβάθυνση και έµπρακτη περιβαλλοντική ευαισθησία από µέ-
ρους της Κυβέρνησης. 

Ειδικά για την Ήπειρο και τον Νοµό Ιωαννίνων µε τα σηµαντικά
ορεινά οικοσυστήµατα, ο φορέας Εθνικού Πάρκου Βόρειας Πίν-
δου αναλαµβάνει συνολικά δώδεκα περιοχές του δικτύου, ενώ ο
αντίστοιχος φορέας του Πάρκου Τζουµέρκων καλύπτει το σύ-
νολο των περιοχών της ανατολικής Ηπείρου και της δυτικής Θεσ-
σαλίας. Οι δύο αυτοί φορείς καλύπτουν όλες τις ορεινές
περιοχές του Νοµού Ιωαννίνων µε το σπάνιο ανάγλυφο και τη µο-
ναδική φύση, η οποία φιλοξενεί πολλά είδη που βρίσκονται σε
κίνδυνο, όπως το αγριόγιδο της Πίνδου και τα τελευταία ζευγά-
ρια του µικρού µεταναστευτικού γύπα µε την κοινή ονοµασία
«Ασπροπάρης».

Δυστυχώς, η λαθροθηρία και η παράνοµη αποψίλωση σπάνιων
φυτών για φαρµακευτική χρήση στα ελληνοαλβανικά σύνορα συ-
νεχίζεται, παρ’ όλες τις προσπάθειες ελέγχου και καθίστανται
πλέον επιτακτικές οι συνέργειες προστασίας µεταξύ των δύο
χωρών στην κατεύθυνση αυτή. 

Θα ήταν παράλειψή µου, όµως, να µην αναφερθώ στο πολύ
σηµαντικό έργο των φορέων της λίµνης Παµβώτιδας του Αµβρα-
κικού και του Καλαµά Αχέροντα. Εκεί, όπως ήδη έχει αναφερθεί,
εντοπίζονται προβλήµατα που νοµίζω ότι υπάρχει η πρόθεση
λύσης τους από το Υπουργείο. 

Έτσι, η Ήπειρος µε τους πέντε φορείς καλύπτει πλήρως τις
περιοχές εντός των ορίων της περιφέρειας και µπορεί να ανα-

δείξει ευκολότερα τα συγκριτικά της πλεονεκτήµατα στον τουρι-
σµό και τον αγροτοδιατροφικό τοµέα. 

Εδώ εντοπίζεται  κατά την άποψή µου η σηµαντική αναπτυ-
ξιακή ευκαιρία που προσφέρει αυτό το σχέδιο νόµου µε την πρό-
βλεψη για τον ρόλο των φορέων στην τοπική ανάπτυξη, την
προβολή τοπικών προϊόντων και τη λειτουργία πεζοπορικών µο-
νοπατιών. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το Εθνικό Πάρκο Τζουµέρ-
κων και η πιστοποίηση της περιοχής ως βιώσιµου τουριστικού
προορισµού από το EUROPARC.  Είναι η πρώτη ελληνική πε-
ριοχή και µια από τις διακόσιες σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Είναι επίσης σε θετική κατεύθυνση οι τροπολογίες που αφο-
ρούν γεωργικές εκµεταλλεύσεις, κάµπινγκ, ορειβατικά καταφύ-
για και έργα υποδοµής, µε την επιφύλαξη πάντα της τήρησης
των διαδικασιών της περιβαλλοντολογικής αδειοδότησης, καθώς
επίσης και η δυνατότητα που δίνεται µε την τροπολογία του κ.
Λαζαρίδη στη βοήθεια που πρέπει να δοθεί σε µονές, κελιά και
µετόχια. 

Η αξιοποίηση δε του φυσικού περιβάλλοντος µε το νέο εργα-
λείο των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης µπορεί να προσδώσει
µεγαλύτερη προστιθέµενη αξία και εξωστρέφεια µέσω των σχε-
τικών πιστοποιήσεων στα παραγόµενα κτηνοτροφικά προϊόντα
των προστατευόµενων περιοχών. Είναι προϊόντα, όπως δείχνει η
ευρωπαϊκή εµπειρία, που έχουν σηµαντική ζήτηση στην αγορά
υψηλών απαιτήσεων και ειδικής γαστρονοµίας και µπορούν να
εξασφαλιστούν ευρωπαϊκοί πόροι για την προβολή και την προ-
ώθησή τους. 

Σύµφωνα µε την έρευνα της εταιρείας «DIANEOSIS», περιοχές
«NATURA 2000», προστασία και βιώσιµη ανάπτυξη, τα οφέλη για
την εθνική οικονοµία της αξιοποίησης αυτών των περιοχών µπο-
ρούν να αγγίξουν τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, µε πρό-
βλεψη δηµιουργίας δέκα χιλιάδων θέσεων εργασίας. 

Σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, το δίκτυο «NATURA» αντι-
στοιχεί σε είκοσι έξι χιλιάδες περιοχές και καλύπτει το 18% της
Ένωσης. Τα οφέλη εκτιµώνται από 200 µέχρι 300 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ τον χρόνο και αντιστοιχούν στο 2% µε 3% του Ακαθά-
ριστου Εγχώριου Προϊόντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πιο
συγκεκριµένα, προσφέρει στην Ευρωπαϊκή Ένωση 4 εκατοµµύ-
ρια τετρακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας και 405 δισεκατοµµύ-
ρια ετήσιου τζίρου εξαρτώνται άµεσα από τη διατήρηση υγιών
οικοσυστηµάτων, τα περισσότερα σε περιοχές «NATURA».

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω τη σηµαντική ρύθµιση –
παρ’ όλο που έχει αποσυρθεί για να ενταχθεί σε συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο- σε ό,τι αφορά την εγκατάσταση κέντρων αδέσπο-
των ζώων. Είναι ένα µεγάλο πρόβληµα, το οποίο θα πρέπει να
αντιµετωπιστεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραγιάννη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος. 
Κύριε Θραψανιώτη, δείξτε µου, παρακαλώ, την υποµονή σας,

ώστε να µιλήσει ο κ. Παναγιώταρος, ο οποίος είχε ενηµερώσει
ότι θα έρθει λίγο αργότερα από τη σειρά του. 

Κυρία Καρακώστα, τρεις θα µιλήσουν πριν από τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο. Και πάλι, όµως, είσαστε στη θέση 22, οπότε
θα έχουν µιλήσει όλοι οι Κοινοβουλευτικοί µέχρι να έρθει η σειρά
σας. 

Ορίστε, κύριε Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα έπρεπε οι διάφοροι «Σαµαροβενιζέλοι» να κρατάνε το

στόµα τους κλειστό και να µη σκούζουν στα κανάλια για τη χει-
ραγώγηση της δικαιοσύνης, για τα αίσχη τα οποία συµβαίνουν,
τα αίσχη τα οποία γίνονται σε αυτή την υπόθεση της «NOVAR-
TIS», διότι είτε έτσι είτε αλλιώς είσαστε ένοχοι. 

Εάν η υπόθεση είναι φιάσκο, είσαστε ένοχοι διότι εσείς είστε
οι πρώτοι και που ψηφίσατε τον νόµο για τους κουκουλοφόρους
µάρτυρες και ήσασταν αυτοί οι οποίοι «διαποµπεύατε» την τρίτη
πολιτική δύναµη -και το βάζω σε εισαγωγικά το «διαποµπεύατε»,
γιατί µάλλον η διαπόµπευση σας γύρισε στα µούτρα- και εσείς
ήσασταν αυτοί οι οποίοι παίρνατε τηλέφωνα δικαστικούς -οι διά-
φοροι «Μπάµπηδες», οι «Μάκηδες», τον «Παναθηναϊκάκια» και
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τους λοιπούς. Εσείς ήσασταν αυτοί οι οποίοι τα στήνατε µε τον
πλέον άκοµψο και άθλιο τρόπο και, όπως ανοίγατε τον λάκκο της
Χρυσής Αυγής, πέφτατε µέσα ο ένας µετά τον άλλον. 

Ο τότε Πρωθυπουργός, ο κ. Σαµαράς, έπεσε µαζί και η κυβέρ-
νησή του, λόγω Χρυσής Αυγής. Ποιος θυµάται τον κ. Μιχελάκη -
ο οποίος ήταν από το team που «µαγείρεψε» όλη αυτή τη
σκευωρία σε βάρος της Χρυσής Αυγής- τότε που όλα τα κανάλια
και τα ΜΜΕ πήγαιναν κάπου προς Κορωπί για να βρουν τον οπλι-
σµό της Χρυσής Αυγής σε ένα µουσείο του Πάλλη, αλλά ψάχνον-
τας να βρουν τον οπλισµό της Χρυσής Αυγής, βρήκανε µια
ατζέντα µε αυτούς που «λάδωνε» ο Πάλλης και πρώτος-πρώτος
ήταν ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και Υπουργός, ο κ. Μι-
χελάκης, που «τα έπαιρνε» για να κάνει ερωτήσεις προς όφελος
κάποιων επιχειρηµατιών. 

Όταν κάποια στιγµή ήρθε αυτή η υπόθεση, η δικογραφία, στο
Κοινοβούλιο, ενώ υπήρχε η δυνατότητα να παραπεµφθεί, ούτε
οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισαν παραποµπή. Όταν ο Πρό-
εδρος που προήδρευε ρώτησε αν κάποιος από τους Βουλευτές
έχει να πει κάτι, σηκώθηκε ένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έγκριτος καθηγητής νοµικός και πολλά άλλα σηµαντικά, και
έβγαλε έναν λόγο γιατί δεν πρέπει να παραπεµφθεί ο κ. Μιχελά-
κης. Ο εν λόγω Βουλευτής, που µετά δεν εξελέγη και λίγο αργό-
τερα έγινε και Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ήταν ο κ. Προκόπης
Παυλόπουλος και αξίζει να µπείτε να δείτε την αγόρευσή του
γιατί δεν πρέπει να παραπεµφθεί ο Βουλευτής αυτός, ο οποίος
«τα έπαιρνε» για λογαριασµό κάποιου επιχειρηµατία. 

Και βλέπουµε τώρα όλους αυτούς που ήταν στην µπροστάντζα
αυτού που συνέβη, του µπερδέµατος των εξουσιών, που ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός -και υπάρχουν τα ηχητικά ντοκουµέντα-
έπαιρνε τηλέφωνο τους εφέτες για να κλείσουν φυλακή Βουλευ-
τές και πολλά άλλα πράγµατα. Τώρα, επειδή εν µέρει βρίσκονται
σε αυτή τη θέση, φωνάζουν και κλαίνε, οπότε, αν είναι σκευωρία,
να θυµάστε τι είχατε κάνει εσείς πριν από λίγα χρόνια. Αν δεν
είναι σκευωρία, όµως, και είναι αλήθεια, και οι πληροφορίες είναι
πάρα πολλές προς αυτήν την κατεύθυνση, διότι εδώ δεν έχει να
κάνει µε εγχώριες έρευνες, αλλά έχει να κάνει µε τις έρευνες του
µεγαλύτερου και ισχυρότερου κράτους του κόσµου, των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς των Ηνωµένων
Πολιτειών, που εκεί δεν παίζουν. Εκεί αν περάσει κάποιος έξω
από το Χρηµατιστήριο, τρελός να είναι, χαζός, και να λέει «αγο-
ράστε τη µετοχή τάδε», πάει φυλακή ισόβια. Όχι όπως εδώ µε
τα παπαγαλάκια που χειραγωγούσατε το Χρηµατιστήριο και κά-
νατε πολιτική. 

Το FBI, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και άλλοι αποφάνθηκαν
ότι αυτή η εταιρεία λάδωνε, και λάδωνε πολύ χοντρά, ένα µάτσο
πολιτικούς και αυτή η υπόθεση, αν θέλει η Κυβέρνηση -αλλά δυ-
στυχώς αµφιβάλλουµε αν πραγµατικά το θέλει αυτό- και φτάσει
µέχρι τέλους, θα αποδειχτεί ποιοι τα τσέπωναν, ποιοι τα έπαιρναν
εις βάρος του ελληνικού λαού.

Λέµε ότι είναι σχεδόν σίγουρο ότι κάποιοι τα έπαιρναν, γιατί
έχουµε το προηγούµενο της «SIEMENS», που έχει αποδειχτεί πε-
ρίτρανα ότι τα έπαιρναν τα δύο µεγάλα κόµµατα κανονικά, έπαιρ-
ναν ποσοστά επί όλων των συµβολαίων τα οποία κλείνονταν µε
το ελληνικό δηµόσιο, αλλά δεν τιµωρήθηκε σχεδόν κανένας ή
µάλλον ένας τιµωρήθηκε και σε αυτόν έχει πέσει το ανάθεµα
όλου του σάπιου και βρώµικου πολιτικού συστήµατος. 

Αυτά για αυτή την υπόθεση που βλέπουµε τώρα και γελάµε,
γιατί, είτε έτσι είτε αλλιώς, βιώνετε και καταλαβαίνετε τι εστί αδι-
κία, αν είναι έτσι, αν τα παίρνατε µε τη Samsonite, γιατί εκµον-
τερνίσατε κιόλας τις µίζες και από τα Pampers περάσατε στα
τροχήλατα Samsonite, αγαπητοί κύριοι, που κατηγορείστε για
ό,τι κατηγορείστε.

Πάµε τώρα να πούµε δυο λόγια για το νοµοσχέδιο. Λείπει ο κ.
Φάµελλος, έφυγε, αλλά δεν πειράζει. Θα σταθώ στην τροπολογία
που έχει να κάνει µε τις ταβέρνες στον Σχινιά, που δείχνει σε όλο
της το µεγαλείο την προχειρότητα αυτού του κράτους, µια απί-
στευτη προχειρότητα σε όλους τους τοµείς, που, όταν φτάνει
στο αµήν, κάνει κάποιες σπασµωδικές ενέργειες. Από τη µία,
λέει, για να µην πληρώσουµε κάποια πρόστιµα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά από την άλλη καταστρέφει το βιος κάποιων επαγ-
γελµατιών. Και δεν είναι απλά το βιος αυτές οι ταβέρνες. Υπάρ-

χουν γύρω στα εβδοµήντα πέντε χρόνια εκεί, είναι αναπόσπαστο
τµήµα αυτού του πευκοδάσους του Σχινιά και ό,τι γινόταν σε
αυτόν τον πολύ ωραίο και ιδιαίτερο χώρο περιλάµβανε και αυτές
τις ταβερνίτσες, όπου οι απλοί Έλληνες πολίτες πήγαιναν, έκα-
ναν το µπάνιο τους, έτρωγαν και οτιδήποτε άλλο. 

Λέµε, κατ’ αρχάς, επειδή κάνατε και νοµικά λάθη -θα σας τα
έχουν πει οι νοµικοί σας και τώρα προσπαθείτε µε µια τροπολο-
γία να µπαλώσετε τα αµπάλωτα- ότι θα τους πληρώσετε χρυ-
σούς τους ταβερνιάρηδες αυτούς. Χρυσούς θα τους πληρώσετε
µε αυτό το οποίο πράξατε τώρα! Θα σας ζητούν απίστευτα δια-
φυγόντα κέρδη από τούδε µέχρι τη στιγµή που θα κάνετε τη µε-
τεγκατάσταση που έχει πει το Σ.τ.Ε. και που δεν κάνετε τίποτα,
γιατί δεν ξέρετε τι γίνεται.

Πάµε τώρα στο σενάριο, γιατί αγαπάτε τη φύση και τη θέλετε
«NATURA», ας φύγουν αυτά από εκεί και θα υπάρχουν µόνο
πέντε κιόσκια, για να πουλάνε πορτοκαλάδες και λεµονάδες.
Ούτε αυτοκίνητα, γιατί τα αυτοκίνητα θα παρκάρουν χιλιόµετρα
µακριά, σε ένα πάρκινγκ. Άρα θα πρέπει να πληρώνουν όσοι
απλοί οικογενειάρχες πάνε εκεί. Μετά θα πρέπει να πληρώνουν
µια δηµοτική συγκοινωνία, που δεν υπάρχει, θα φτιαχτεί ενδεχο-
µένως για να τους πηγαίνει στον χώρο. Και µάλιστα όχι στον
χώρο. Θα τους αφήνει καµµιά πεντακοσαριά µέτρα πιο πέρα. Και
θα πηγαίνουν οι οικογένειες µε τα µπαγκάζια τους, µε τις καρέ-
κλες, µε τις πετσέτες κ.λπ.. Και επειδή δεν θα υπάρχουν φυσικά
αυτοί οι ταβερνιάρηδες που κρατούσαν πεντακάθαρο τον χώρο,
το τοπίο θα γίνει ένα απέραντο αχούρι. Γιατί, όπως δεν µπορεί
να διατηρήσει το κράτος το υφιστάµενο καµµία υποδοµή του
σωστή και καθαρή, δεν πρόκειται να κάνει τίποτα και µε το πευ-
κοδάσος του Σχινιά. Θα είναι η χαρά του ελευθέρου κάµπινγκ και
του κάθε χαβαλέ, για να δείτε τι θα γίνει. Και αυτό είναι ζήτηµα
ενός ή δύο ετών.

Βέβαια, υπάρχει και κάτι άλλο που δεν το ξέρουµε. Επειδή η
µισή έκταση ανήκει σε µια πολύ µεγάλη πολιτική οικογένεια, ίσως
αργότερα, αφού φύγουν αυτοί οι ταβερνιάρηδες, να δούµε να
ξεφυτρώνει κάτι άλλο, για να εξυπηρετήσει τον κόσµο αυτόν
όµορφα και ωραία, για να δούµε τι γίνεται. 

Τελειώνω για το συγκεκριµένο ζήτηµα. Την ευαισθησία σας,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στα αυθαίρετα και στις παρανοµίες την εί-
δαµε, όταν και εσείς πλέον στηρίξατε και έχετε βάλει φαρδιές
πλατιές υπογραφές για το µεγαλύτερο αυθαίρετο της υφηλίου,
το «The Mall». Αντί να δείξετε το καλό παράδειγµα, κυνηγάτε
τους ταβερνιάρηδες, τους µεροκαµατιάρηδες, τους απλούς αν-
θρώπους και αφήνετε τους φίλους σας, αυτούς που, από ό,τι
βλέπουµε σας βάζουν και διαφηµίσεις στο περιοδικό «ΡΑΔΙΟΤΗ-
ΛΕΟΡΑΣΗ», αλώβητους, απείραχτους να συνεχίζουν το θεάρε-
στο έργο τους. 

Και εν τάχει θα αναφερθώ σε µια τελευταία τροπολογία για
τον βόρειο οδικό άξονα Κρήτης-είναι και ο Υπουργός από την
Κρήτη- έναν άθλιο οδικό άξονα, όπου πάµπολλοι Πρωθυπουργοί,
Υπουργοί καταγόµενοι από την Κρήτη δεν έκαναν τίποτα απολύ-
τως. Τώρα λέτε να αλλάξετε τα δεδοµένα. Ενδεχοµένως να είναι
για καλό, αλλά δεν υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραµµα για το πώς
θα είναι ο βόρειος οδικός άξονας Κρήτης και πότε θα αρχίσει να
κατασκευάζεται.

Εµείς σας έχουµε κάνει πρόταση και από ερωτήσεις και µε
άλλες παρεµβάσεις µας ότι για τον υφιστάµενο δρόµο, µέχρι να
γίνει κάτι καινούργιο, γιατί είναι σίγουρο ότι θα σας πάρει πολύ
καιρό, θα µπορούσατε να κάνετε απλά πράγµατα: από το να κα-
θαρίσετε τις λωρίδες εκτάκτου ανάγκης, που οι καλαµιές έχουν
πέσει στη µέση του δρόµου και δεν υπάρχουν, να κάνετε µια δια-
γράµµιση, που δεν υπάρχει πουθενά, να φτιάξετε τις λάµπες,
που είναι καµένες και δεν σας καίγεται καρφί για να τις αλλάξετε,
να βάλετε κάποια φωσφορίζοντα σήµατα στη µέση του δρόµου.
Μπορείτε να κάνετε απλά πραγµατάκια, µπας και σωθεί καµµία
ζωή µέχρι να φτιάξετε αυτόν τον δρόµο.

Και αν κρίνουµε από την ταχύτητα µε την οποία κατασκευάζε-
ται το κοµµάτι από το Ηράκλειο µέχρι την Χερσόνησο, που βρί-
σκεται στον τρίτο, τέταρτο χρόνο, µάλλον ο βόρειος οδικός
άξονας Κρήτης θα αργήσει πάρα πολύ να γίνει, ακόµα και µε τη
νέα µορφή που θέλετε να δώσετε και τον νέο φορέα, ο οποίος
θα τον διαχειριστεί.
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Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παναγιώταρο.
Κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο και ευχαριστώ για την υπο-

µονή σας. Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Θεοχαρόπουλος
και ο κ. Ξυδάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια αναφορά στην εισηγήτρια της

Χρυσής Αυγής. Νοµίζουν ότι θα εξαγνιστούν στην «κολυµπήθρα
του Μίκη Θεοδωράκη» για τις εγκληµατικές τους πράξεις που
βρίσκονται υπό δικαστική διερεύνηση.

Τα τραγούδια του Γιάννη Ρίτσου, του Ιάκωβου Καµπανέλλη,
του Μανόλη Αναγνωστάκη και τόσων άλλων γράφτηκαν γιατί
στόλισαν τη δράση και τις θυσίες των αγωνιστών της εθνικής αν-
τίστασης, των κρατουµένων στα ναζιστικά στρατόπεδα συγκέν-
τρωσης, των κρατουµένων στη Μπουµπουλίνας, τη Μακρόνησο
και αλλού. Τα τραγούδια αυτά ανήκουν στον ελληνικό λαό και
τους αγώνες του. Δεν χαρίζονται, δεν εκχωρούνται, δεν µπορούν
να τα τραγουδήσουν δωσίλογοι και νοσταλγοί των στρατευµά-
των κατοχής.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για περισσότερη προστασία του
φυσικού περιβάλλοντος. Με την εκπόνηση των ειδικών περιβαλ-
λοντικών µελετών, που θα συνοδεύονται από τα σχέδια προεδρι-
κών διαταγµάτων για τις χρήσεις γης και σχέδια διαχείρισης των
προστατευόµενων περιοχών, οριοθετούνται οι προστατευόµενες
περιοχές της χώρας. Τις µετατρέπουµε σε αναπτυξιακό εργαλείο
και δηµιουργούµε φορείς διαχείρισης στους οποίους συµµετέχει
σε µεγάλο βαθµό η τοπική κοινωνία, ενισχύοντας έτσι και την το-
πική και εθνική οικονοµία.

Πριν από την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης, οι
προστατευόµενες περιοχές του δικτύου «NATURA» ανέρχονταν
στις τετρακόσιες δεκαεννέα. Τώρα µε την νέα πρόταση ανεβαί-
νουν στις τετρακόσιες σαράντα έξι, ενώ οι οργανωµένες περιο-
χές µε φορείς ήταν µόνο ογδόντα εννέα δηµιουργούνται, πλέον,
οκτώ φορείς και η κάλυψη θα είναι συνολική, καθολική φθάνον-
τας στο 99,8% των περιοχών. Ήδη οι υπάρχοντες φορείς καλύ-
πτουν το 65,6% της χώρας, ενώ µε τους νέους φορείς θα
καλυφθεί το υπόλοιπο 34,2%. Μένει το 0,2% που αφορά το Άγιον
Όρος, όπου υπάρχει ιδιαίτερη κατάσταση, και η πρόβλεψη είναι
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εξωτερικών να γίνει η προστα-
σία του.

Στην Κρήτη εκτός του ήδη υφιστάµενου Φορέα Διαχείρισης
της Σαµαριάς, ο οποίος να πούµε εδώ ότι αποτελεί παράδειγµα
σωστής λειτουργίας, ο οποίος θα καλύπτει και τον Νοµό Ρεθύ-
µνου, δηµιουργείται και ο Φορέας Διαχείρισης Ανατολικής Κρή-
της µε έδρα το Ηράκλειο και θα καλύπτει και τον Νοµό Λασιθίου.

Και γεννάται το ερώτηµα: Είναι αναγκαία η δηµιουργία και η
στελέχωση και η λειτουργία των φορέων διαχείρισης; Προφανώς
περισσότερο αναγκαία από κάθε άλλη φορά.

Θα αναφερθώ σε ορισµένες χαρακτηριστικές περιπτώσεις
στον Νοµό Λασιθίου, όπου υπάρχουν περιοχές ιδιαίτερου φυσι-
κού κάλλους και χρήζουν άµεσης προστασίας. Ένα από αυτά
είναι το µοναδικό φοινικόδασος της Μεσογείου, το φοινικόδασος
του Βάι, µε τον ονοµαστό φοίνικα του Θεόφραστου στην περιοχή
της Σητείας και το οποίο κινδυνεύει άµεσα από το κόκκινο σκα-
θάρι.

Η συµβολή του νέου φορέα διαχείρισης θα είναι καθοριστική
για τη διάθεσή του και την προστασία του µοναδικού αυτού ιδι-
αιτέρου δάσους. Εδώ υπάρχει µια σύγχυση, αν θέλετε, µια συ-
ναρµοδιότητα φορέων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί
να γίνει µία προληπτική αντιµετώπιση του σκαθαριού. 

Στο δεύτερο στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι η νήσος
Χρυσή, στα νότια της Ιεράπετρας. Είναι ένας τουριστικός προ-
ορισµός µε σπάνια και ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Στο νησί βρί-
σκεται το µοναδικό σε µέγεθος αλλά και απειλούµενο
συγχρόνως δάσος αρκεύθου ή θαλασσόκεδρου. Είναι ένα µονα-
δικό νησί και για τις αρχαιολογικής αξίας περιοχές -υπήρχαν τα
λατοµεία της σηµύδας- αλλά και για τις περίφηµες αµµουδιές
του µε τα εκατοµµύρια κοχύλια. 

Πέρσι το καλοκαίρι γίναµε όλοι µάρτυρες της ανεξέλεγκτης,
παράνοµης και καταχρηστικής εκµετάλλευσης του νησιού, σε
βαθµό που να κινδυνεύει το φυσικό τοπίο, να είναι ορατός ο κίν-
δυνος. Έχει κατατεθεί πρόταση για δηµιουργία φορέα διαχείρι-
σης. Βρίσκεται καταχωνιασµένη στα συρτάρια του Υπουργείου.
Τώρα εντάσσεται στον νέο φορέα ανατολικής Κρήτης και ευελ-
πιστούµε να δοθούν λύσεις αλλά και προτάσεις για τη διάθεσή
του. 

Τρία, το δάσος του Σελάκανου, ένα σπάνιο και µοναδικό πευ-
κόδασος µε σηµαντική συµβολή στην παραγωγή µελιού ιδιαίτε-
ρης ποιότητας και προστιθέµενης αξίας µε σηµαντική συµβολή
στην τοπική οικονοµία, το οποίο έχει κινδυνεύσει κατ’ επανάληψη
από πυρκαγιές. 

Επίσης, το οροπέδιο Καθαρό στην Κριτσά, όπου υπάρχουν τα
µοναδικά στον κόσµο παλαιοντολογικά ευρήµατα νάνων ιπποπο-
τάµων και ελεφάντων. 

Για να δούµε τη σηµασία των φορέων διαχείρισης για την προ-
στασία, αρκεί να επισηµάνουµε το γεγονός ότι η περιοχή των ευ-
ρηµάτων, η οποία έχει οριοθετηθεί και καλυφθεί µε µεµβράνες
για την προστασία τους, οργώθηκε από κάποιους κατοίκους,
γιατί θεώρησαν ότι τους ανήκε. 

Τέλος, στον Νοµό Λασιθίου δηµιουργείται έντονο πρόβληµα
µε την ανεπιτήρητη βόσκηση, φαινόµενο που απασχολεί και πολ-
λές περιοχές της χώρας, αλλά στο Λασίθι έχει πάρει ιδιαίτερες
διαστάσεις. Οφείλεται, βεβαίως, σε µια µειοψηφία κτηνοτρόφων,
οι οποίοι εµφανίζουν έντονη παραβατικότητα και αµαυρώνουν
την εικόνα των συναδέλφων τους. Η ανασύσταση της Αγροφυ-
λακής, η οποία καταργήθηκε το 1993, χωρίς να υπάρξει πρόνοια
προστασίας στο πλαίσιο των φορέων διαχείρισης, σε συνδυασµό
µε τα σχέδια βελτίωσης γαιών, θα συνέβαλλε αποτελεσµατικά
στην προστασία του περιβάλλοντος. 

Και πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, θέλω να υποβάλω ένα ερώ-
τηµα στον κύριο Υπουργό και, αν η απάντηση είναι αρνητική, µία
παράκληση. Στις προστατευόµενες περιοχές περιλαµβάνονται
τα γεωπάρκα. Αν περιλαµβάνονται τα γεωπάρκα τα οποία έχουν
ενταχθεί στο Παγκόσµιο Δίκτυο Γεωπάρκων της UNESCO,
ισχύουν τα ίδια µέτρα προστασίας µε τις περιοχές «NATURA»;
Αν όχι, νοµίζω ότι δεν θα ήταν απλώς χρήσιµο, αλλά αναγκαίο να
περιληφθούν. Όµως γνωρίζετε, η χώρα µας κατέχει προνοµιούχο
θέση στο Παγκόσµιο Δίκτυο Γεωπάρκων, µε πέντε ήδη ενταγµέ-
νες περιοχές στις εκατόν είκοσι επτά παγκοσµίως και αυτά είναι
η Λέσβος, το Εθνικό Πάρκο Βουραϊκού, το Εθνικό Βίκου – Αώου,
ο Ψηλορείτης και η Σητεία στην Κρήτη και συζητείται ένα έκτα-
κτο, αυτό της Σύρου. Χαρακτηρίζονται και αυτά ως µνηµεία της
φύσης και χρήζουν ανάλογης προστασίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί
ένα ακόµα εργαλείο στην προσπάθεια να προστατευθεί το περι-
βάλλον, το οποίο αποτελεί πολιτιστικό απόθεµα και σαν τέτοιο
µέρος της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς έχουµε χρέος να το
προστατεύσουµε, γιατί σε αυτό έχουν δικαίωµα και οι επόµενες
γενιές και όχι µόνο η δική µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θραψανιώτη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος, αµέσως µετά ο κ. Ξυ-
δάκης. Θα περάσουµε στη λίστα µε τρεις οµιλητές, θα
ακολουθήσει ο κ. Σαρίδης, άλλοι τρεις οµιλητές και ο κ. Σαχινί-
δης και έτσι θα ολοκληρώσουµε και µε τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους και θα συνεχίσουµε µε τη λίστα µέχρι τη λήξη της
συνεδρίασης. 

Κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, συζητούµε σήµερα άλλο ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, το οποίο αφορά κυρίως τους φο-
ρείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, ενός θεσµού δη-
λαδή που υφίσταται στη χώρα µας από τις αρχές της δεκαετίας
του 2000. 

Δυστυχώς, όµως, η συζήτηση γίνεται µέσω θεσµικών και πα-
ρατεταµένων συγκρούσεων, καθώς και εθνικών προκλήσεων,
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που, δυστυχώς, για άλλη µια φορά, δηµιουργούν πόλωση και δι-
χασµό. Είναι εξαιρετικά λυπηρό το ότι, ενώ αυτή την περίοδο θα
έπρεπε να συζητάµε για την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας, µέσα από ένα εθνικό σχέδιο βιώσιµης ανάπτυξης, ώστε
να µπουν πραγµατικά τα θεµέλια για την έξοδο της χώρας από
την κρίση, αντιµετωπίζουµε µία πολιτική κατάσταση και συµπε-
ριφορά κατώτερη των περιστάσεων, σε διάφορα επίπεδα. 

Τις προηγούµενες ηµέρες, τις προηγούµενες εβδοµάδες εί-
χαµε και έχουµε ακόµα το θέµα των διαπραγµατεύσεων σε
σχέση µε τη FYROM, το θέµα του ονόµατος και τους ευρύτερου
προβλήµατος, το οποίο πρέπει, επιτέλους, να επιλυθεί και να µη
σέρνεται εδώ και δεκαετίες.

Η δική µας παράταξη, ο δικός µας φορέας, η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη, το Ποτάµι, το Κίνηµα Αλλαγής πήρε την πιο υπεύ-
θυνη στάση από την αρχή. Είπαµε ότι εδώ χρειάζεται να υπάρχει
µία κοινά αποδεκτή λύση σύνθετης ονοµασίας για όλες τις χρή-
σεις, και εντός και εκτός, και βεβαίως µε τις ταυτόχρονα απαραί-
τητες εγγυήσεις για τα θέµατα του αλυτρωτισµού. Δεν αλλάξαµε
αυτή τη στάση µας καιροσκοπικά, όπως έκαναν άλλες δυνάµεις,
όπως, για παράδειγµα, η Νέα Δηµοκρατία, η οποία σύρθηκε σε
µία λογική ψηφοθηρική το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. 

Και βεβαίως, είπαµε ότι αυτή η εθνικά υπεύθυνη στάση µας
απαιτεί εθνική συνεννόηση και εθνική στρατηγική, κάτι το οποίο
δεν έχει συµβεί. Δεν µπορεί να γίνει στη χώρα µας ούτε Συµβού-
λιο Αρχηγών. Γιατί στην Κυβέρνηση δεν υπάρχει η κοινή στάση
και διαφωνεί ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Ο κ. Μη-
τσοτάκης από την άλλη λέει «δεν θα πάω σε ένα Συµβούλιο Αρ-
χηγών». Δίπλα, στη γειτονική χώρα, συνεργάζονται,
συνεννοούνται σε Συµβούλιο Αρχηγών κι εδώ δεν µπορεί να
υπάρξει ούτε η απαιτούµενη συνεννόηση στην εθνικά υπεύθυνη
στάση και θέση της χώρας µας που έχει χαραχθεί από τις αρχές
του 2000, το 2001, από την ενδιάµεση συµφωνία το 1995, το 2008
µετά στο Βουκουρέστι. Κι αυτή την εθνική στάση θα έπρεπε να
κρατά η χώρα µας όλη την προηγούµενη περίοδο. 

Εµείς, ταυτοχρόνως, σας έχουµε πει ότι θα τοποθετηθούµε
υπεύθυνα, όταν και αν έρθει ως αποτέλεσµα διαπραγµάτευσης
µία συµφωνία η οποία θα αντιµετωπίζει όλα αυτά τα θέµατα συ-
νολικά και, βεβαίως, θα τοποθετηθούµε επί αυτού του αποτελέ-
σµατος της διαπραγµάτευσης, το οποίο ακόµα δεν το έχουµε
δει. 

Και µέσα σε αυτό το κλίµα, όχι βέβαια εντελώς ανεξάρτητα
από αυτό, την επόµενη µέρα του συλλαλητηρίου της Αθήνας,
έχουµε ένα άλλο ζήτηµα να αναδεικνύεται, το θέµα του σκανδά-
λου της «NOVARTIS». Το σκάνδαλο αυτό διερευνάται τόσο διε-
θνώς όσο και στη χώρα µας. Συνδέεται άρρηκτα µε την
προσπάθεια πολυεθνικών φαρµακευτικών εταιρειών να κερδο-
σκοπήσουν µέσα από την υπέρµετρη αύξηση των φαρµακευτι-
κών δαπανών. 

Για να πούµε τα πράγµατα όπως έχουν, στη χώρα µας η φαρ-
µακευτική δαπάνη υπερδιπλασιάστηκε από 2,4 δισεκατοµµύρια
σε 5,1 δισεκατοµµύρια ευρώ επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας
την περίοδο 2004-2009. Εκείνη την περίοδο επικρατούσε χάος
στον χώρο του φαρµάκου, µε υπερτιµολογήσεις, ανεξέλεγκτη
υπεσυνταγογράφηση και πολλά άλλα.

Εδώ οι πολιτικές ευθύνες είναι τεράστιες. Εδώ υπάρχει σί-
γουρα σκάνδαλο. Τώρα, αν υπάρχει, όµως, εµπλοκή µε χρηµατι-
σµό προσώπων –και δεν εννοώ µόνο πολιτικών- αυτό είναι ένα
άλλης τάξεως ζήτηµα που µένει να διερευνηθεί, να αποδειχθεί
από τη δικαιοσύνη, χωρίς πολιτικές παρεµβάσεις. Γιατί τσουβα-
λιάζονται και πάλι οι πάντες στο ίδιο σακί. 

Μετά το 2009 η χώρα προχώρησε σε δραστικά µέτρα για τον
περιορισµό και τον έλεγχο της φαρµακευτικής δαπάνης και από
5,1 δισεκατοµµύρια έφτασε λίγο πάνω από τα 2 δισεκατοµµύρια
σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Το αντίθετο απ’ ό,τι γινόταν
την περίοδο 2004 - 2009. 

Η θέση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης είναι «όλα στο φως»,
µε βάση τις θεσµικά προβλεπόµενες διαδικασίες. Να βρεθούν
και να τιµωρηθούν, αν υπάρχουν, κάποιοι που ευθύνονται, είτε
είναι πολιτικά πρόσωπα είτε µη, αλλά χωρίς διαδικασίες που ου-
σιαστικά µας δίνουν το δικαίωµα να µιλάµε για µεθοδεύσεις. 

Και θα πω γιατί. Γιατί στην πολιτική το timing έχει τη σηµασία

του. Η υπόθεση αυτή σέρνεται χρόνια, ανασύρεται τη χρονική
στιγµή ακριβώς που η Κυβέρνηση βρέθηκε σε δύσκολη θέση, σε
πανικό, µε τα συλλαλητήρια της προηγούµενης Κυριακής. 

Συνεπώς οι αναφορές γι’ αυτές τις µεθοδεύσεις είναι βάσιµες.
Φτάνει πια το χιλιοπαιγµένο έργο περί «ενός διεφθαρµένου πο-
λιτικού συστήµατος», κάθε φορά που υπάρχει µια δυσκολία. Έτσι
δεν πάµε µπροστά. Εξάλλου, ο συγκυβερνήτης, ο κ. Καµµένος,
ήταν Υπουργός το 2007. Ήταν µέλος της κυβέρνησης το 2007 -
2009. Ήταν Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας εκείνη την κρίσιµη
περίοδο.  

Ο κ. Παπαγγελόπουλος, Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, ήταν Πρόεδρος της ΕΥΠ εκείνη την περίοδο. Άρα για ποια
σκανδαλολογία µιλάµε σε σχέση µε το παρελθόν; Από τη µία
έχουµε τον εθνολαϊκισµό, από την άλλη τη σκανδαλολογία, που
κρατούν τη χώρα κολληµένη στο παρελθόν. Εµείς λέµε «βεβαίως
να διερευνηθούν, αλλά να αφεθεί η Δικαιοσύνη να κάνει τη δου-
λειά της απερίσπαστη και να συνδράµει το ελληνικό Κοινοβούλιο
όπου µπορεί».

Για αυτή την κατάσταση, όµως, της σκανδαλολογίας -η οποία
δεν τιµά το πολιτικό σύστηµα- µε τη λάσπη στον ανεµιστήρα, δεν
έχει ευθύνες η Κυβέρνηση; Δεν έχει ευθύνη για το κλίµα που καλ-
λιεργεί στην κοινωνία; Δεν παίζουµε επικίνδυνα µε τους θεσµούς,
όταν παραβιάζουµε την αρχή της διάκρισης των εξουσιών; Και
µιλάω για την επίσκεψη του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ως µη
όφειλε, τη Δευτέρα. Μιλάω για την εντολή Πρωθυπουργού –βε-
βαίως, το ακούσαµε και αυτό και θυµίζει παλιές εποχές- εκτός,
βεβαίως, των αρµοδιοτήτων του. Με πρωτοφανή ελαφρότητα,
λοιπόν, πετάγεται η λάσπη στον ανεµιστήρα.  

Και το πρόβληµα µε τη λάσπη είναι ότι κάθεται και πολλές
φορές αυξάνει τις απολίτικες δυνάµεις της χώρας. Η χώρα δεν
πρέπει να βυθιστεί στον βούρκο που στο τέλος θα καταπιεί όλο
το πολιτικό σύστηµα. Ο τόπος χρειάζεται εθνική συνεννόηση και
αυτό που γίνεται είναι να προωθείται ο διχασµός και η πόλωση.
Αυτό πρέπει να σταµατήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Θεοχαρόπουλε,
δώστε µου µερικά δευτερόλεπτα για µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Ηγουµενίτσας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 
Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο

νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα για τους φορείς διαχείρισης
προστατευόµενων περιοχών. Δεν έχουµε καµµία διάθεση στεί-
ρας κριτικής στο συγκεκριµένο θέµα. Νοµίζω εξάλλου ότι το
έχουµε αποδείξει και γι’ αυτό ψηφίζουµε επί της αρχής το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. Κάνουµε, βέβαια, ορισµένα ερωτήµατα,
στα οποία θέλουµε να υπάρχουν και οι απαντήσεις.

Ο ρόλος των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών
είναι εξαιρετικά σηµαντικός στη διατήρηση της βιοποικιλότητας
και στην αειφόρο ανάπτυξη. Το ότι οι φορείς διαχείρισης ανα-
γνωρίζονται και θεµελιώνονται ως το σχήµα που θα διοικεί τις
προστατευόµενες περιοχές αποτελεί θετικό στοιχείο.

Το νοµοσχέδιο, βέβαια, παρουσιάζει αδυναµίες και αντιφάσεις.
Θα χρειαστούν πολλά ακόµη βήµατα, για να φτάσουµε στο επι-
διωκόµενο αποτέλεσµα. Προβλέπεται στο νοµοσχέδιο σταθερή
κρατική χρηµατοδότηση για την κάλυψη των αναγκών του Εθνι-
κού Συστήµατος Προστατευόµενων Περιοχών µέσω του τακτι-
κού κρατικού προϋπολογισµού.

Γνωρίζουµε, όµως, ότι ούτε ο τακτικός προϋπολογισµός ούτε
το Πράσινο Ταµείο µπορούν να καλύψουν -δεν αρκούν- το εύρος
των δραστηριοτήτων των φορέων διαχείρισης. Απουσιάζει, επί-
σης, η εξειδίκευση του ρόλου του Υπουργείου ως κεντρικού συν-
τονιστή του Εθνικού Συστήµατος Προστατευόµενων Περιοχών.
Δεν προβλέπεται επαρκής συµµετοχή των φορέων διαχείρισης
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στην κατάρτιση των σχεδίων δράσης και στην εποπτεία των πε-
ριοχών τους, παρά µόνο σε δεύτερη φάση και διορθωτικά. 

Η στελέχωση των φορέων αποτελεί ένα άλλο σοβαρό θέµα,
καθώς παρατείνεται το µεταβατικό διάστηµα έως τη µόνιµη κά-
λυψη των θέσεων που χρειάζονται. Δεν θα µείνω σε αυτό. Ο ει-
δικός εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ.
Αρβανιτίδης τοποθετήθηκε στο συγκεκριµένο θέµα και σας
έθεσε τους προβληµατισµούς της παράταξής µας σε σχέση µε
το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Η επέκταση της χωρικής αρµοδιότητας των φορέων αυξάνει
παράλληλα και το πλήθος των τοπικών και άλλων φορέων που
εµπλέκονται ή επηρεάζονται από την προστασία της φύσης.
Είναι γνωστό ότι πολλές φορές υπάρχει σύγκρουση µεταξύ φο-
ρέων τουρισµού και φορέων προστασίας της φύσης. Αυτή η
πραγµατικότητα, όµως, δεν φαίνεται να αντιµετωπίζεται στο νο-
µοσχέδιο.

Η συνεχής διαβούλευση, η συνεργασία και ο συντονισµός
όλων των εµπλεκόµενων φορέων είναι απαραίτητη προϋπόθεση
για την αποτελεσµατικότητα του εγχειρήµατος. Σε αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν φαίνεται να διασφαλίζεται και αυτό. Δεν επιλύει,
επίσης, βασικά λειτουργικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
φορείς διαχείρισης αυτά τα δεκαπέντε χρόνια λειτουργίας τους,
καθώς οι αρµοδιότητες τους δεν γίνονται αρκετά σαφείς και δια-
κριτές, παρατείνοντας τη σύγχυση σε σχέση µε άλλες αρχές,
που είναι συναρµόδιες. 

Ανησυχία προκαλεί το οξύµωρο να υπάρχουν ρυθµίσεις που
για πολλοστή φορά αλλάζουν την πολύπαθη δασική νοµοθεσία
σε ένα νοµοσχέδιο που στόχο έχει την προστασία της φύσης.
Επικυρώνεται η παράνοµη εγκατάσταση διαφόρων έργων και
επεµβάσεων σε προστατευόµενες και δασικές περιοχές, γεγονός
το οποίο, πέραν της συνεχιζόµενης παρανοµίας, υπονοµεύει και
την όποια εµπιστοσύνη του πολίτη και τον ωθεί στην παρανοµία.
Και µιλάω για τη χορήγηση νόµιµης άδειας σε υφιστάµενα ορει-
βατικά καταφύγια και για άλλες τροπολογίες και ρυθµίσεις που
έχουν έρθει.

Να δεχτούµε ότι δεν υπήρχε άλλος τρόπος διοικητικής επίλυ-
σης του ζητήµατος. Παραµένουν, όµως, ορισµένα ερωτηµατικά,
τα οποία δεν φαίνεται να απαντώνται: Για ποιον λόγο να µην πλη-
ρώνουν πρόστιµο; Για ποιον λόγο να µην υπόκεινται σε πρότυπες
περιβαλλοντικές µελέτες; Πώς διασφαλίζεται ότι η νοµιµοποίηση
της παρανοµίας δεν θα αποτελέσει κακό προηγούµενο και δεν
θα οδηγήσει και άλλους προς αυτή την κατεύθυνση; Δυστυχώς,
στην Ελλάδα έχει επικρατήσει η τακτική της νοµιµοποίησης πα-
ρανοµιών ή, ακόµα χειρότερα, της αλά καρτ νοµιµοποίησης πα-
ρανοµιών. Έτσι, όµως, καταστρατηγείται κάθε αίσθηση κράτους
δικαίου και ασφάλειας δικαίου. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος είναι και η νοµιµοποίηση κάµπινγκ. Επι-
µέρους στόχος της διάταξης είναι η εξαγγελθείσα παρέµβαση
του Υπουργείου για την αδειοδότηση κάµπινγκ σε νησί ως µια
επιπλέον βοήθεια της πολιτείας στην αποκατάσταση της λειτουρ-
γίας του νησιού µετά από καταστροφικές πληµµύρες. Σωστά, να
αποκατασταθούν και να υπάρχει πρόβλεψη. Όµως, αναρωτιέται
κανείς αν δεν υπήρχε άλλος τρόπος παροχής βοήθειας εκτός
από νοµιµοποιήσεις τέτοιου είδους. 

Στο συγκεκριµένο θέµα, κύριε Υπουργέ, η έκθεση της Επιστη-
µονικής Υπηρεσίας της Βουλής είναι αποκαλυπτική. «Άρση της
αναδασώσεως κατά τις ως άνω διατάξεις επιτρέπεται µόνο εφό-
σον αρµοδίως και αιτιολογηµένως διαπιστωθεί ότι εκπληρώθηκε
ο σκοπός, ότι δηλαδή επιτεύχθηκε η αναδηµιουργία της δασικής
βλαστήσεως, προκειµένου να αποκλειστεί το ενδεχόµενο παρά-
νοµης καταστροφής δασών ή δασικών εκτάσεων.». 

Και, βεβαίως, σε άλλο σηµείο αναφέρεται: «Πρέπει να εφαρ-
µόζεται ως εντελώς εξαιρετικό µέτρο και βεβαίως να λαµβάνον-
ται συγχρόνως µέτρα…», τα οποία δεν λαµβάνονται, «…µε τα
οποία επιχειρείται να αποτραπεί η επανάληψη της αυθαιρεσίας
και να διασφαλιστεί ο περιορισµός στο ελάχιστο δυνατό της επι-
βάρυνσης του περιβάλλοντος. Μόνο υπό το φως των ανωτέρω
να διερευνάται κάθε καθεστώς κατά περίπτωση.». 

Τα λέει η ίδια η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βου-
λής, αν δεν θέλετε να ακούσετε τα δικά µας επιχειρήµατα.

Συνεχίζει να λείπει, επιπλέον, η κωδικοποίηση σε ένα ενιαίο κεί-

µενο των διάσπαρτων διατάξεων που αφορούν στη διαχείριση
των προστατευόµενων περιοχών. Και, βέβαια, αµφισβητείται η
αµεσότητα εφαρµογής των διατάξεων του νοµοσχεδίου, όταν
µόνο για ένα άρθρο -το άρθρο 3- προβλέπεται η έκδοση έξι
υπουργικών ή κοινών υπουργικών εφαρµοστικών αποφάσεων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Εν κατακλείδι, δεν θα είναι η πρώτη φορά που µια θετική πρό-
ταση -έτσι την αντιµετωπίζουµε εµείς, από την αρχή έτσι έχουµε
αντιµετωπίσει τους φορείς διαχείρισης- λόγω αποσπασµατικής
αντιµετώπισης, υποστελέχωσης, υποχρηµατοδότησης και έλλει-
ψης διαρκούς διαβούλευσης και συνεργασίας όλων των εµπλε-
κόµενων φορέων και των τοπικών κοινωνιών, ένα νοµοσχέδιο που
θα µπορούσε και θα µπορεί να έχει θετικό προσανατολισµό, εν-
δέχεται να µείνει ανεφάρµοστο. Για αυτό κάνουµε αυτές τις ερω-
τήσεις, γι’ αυτό κάνουµε τις παρεµβάσεις, για να µη µείνει
ανεφάρµοστο στην πράξη. 

Το όραµα και οι καλές προθέσεις δεν επαρκούν. Χρειάζεται
εθνικός σχεδιασµός, συνεννόηση, διαβούλευση, συνεργασία και
συντονισµός όλων των εµπλεκοµένων και κυρίως αποµάκρυνση
από εµµονές. Για αυτά τα στοιχεία δεν µας έχει πείσει η παρούσα
Κυβέρνηση. Εδώ χρειάζεται δουλειά. Και, δυστυχώς, σε αυτό το
πλαίσιο δεν υπάρχει η κατάλληλη προετοιµασία και οι κατάλλη-
λες υποδοµές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Ξυδάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, στο σηµερινό νοµοσχέδιο διαπιστώνω

µια οµοφωνία απ’ όλες τις πτέρυγες, µε τα παράδοξα, βέβαια,
της Αντιπολιτεύσεως. Η Μείζων Αντιπολίτευση πρότεινε διάφο-
ρες βελτιώσεις µέσα στο σώµα του νόµου, τις απεδέχθη ο αρ-
µόδιος Υπουργός, τις επεσήµανε και ευχαρίστησε τους
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, ο εισηγητής της Αντιπολίτευ-
σης επεσήµανε ότι «ναι, ενσωµατώθηκαν» και µετά είπε, «επί της
αρχής ψηφίζουµε κατά». Είναι τα παράδοξα αυτά!

Θα µπορούσα να πω ότι αντιλαµβάνεται ορισµένα πράγµατα
η Αντιπολίτευση. Βεβαίως, ίσως να µην µπορεί να καταλάβει τι
σηµαίνει «ολοκληρωµένη διαχείριση οικοσυστήµατος» ή τι ση-
µαίνει ακριβώς «οικοσύστηµα». Για αυτό οι παρατηρήσεις είναι
επί της διοικητικής διαιρέσεως και των γεωγραφικών ορίων. Είναι
κάποιες δυσκολίες κατανόησης µιας ολιστικής περιβαλλοντικής
πολιτικής και πώς συνδέεται µε την ανάπτυξη, την προστασία του
περιβάλλοντος είτε λέγεται «αγροτουρισµός» είτε λέγεται «το-
πική αειφορική και βιώσιµη ανάπτυξη» στις καλλιέργειες και σε
όλους τους τοµείς. Ίσως είναι πολιτικές δυσκολίες. Ωστόσο, πα-
ραµένει αυτή η πείσµων άρνηση να προσχωρήσεις, να συµφω-
νήσεις ακόµα και µε πράγµατα τα οποία τα επικροτείς και στα
οποία επικουρικά βάζεις παρατηρήσεις. 

Εν πάση περιπτώσει, από τα άλλα κόµµατα βλέπω µία απο-
δοχή. Βλέπουµε, δηλαδή, ότι υπάρχουν πεδία, στα οποία σε αυτή
την ιστορική καµπή της κρίσης, οι νουνεχείς και οι σώφρονες
βλέπουν ότι µαζί µε την πάντα αναγκαία αντιπαράθεση και σύγ-
κρουση των πολιτικών θέσεων, µπορούν να επιτευχθούν συγκλί-
σεις ή και συνθέσεις και πεδία στα οποία χρειάζονται οι ηθικές,
διανοητικές και πολιτικές δεσµεύσεις των δυνάµεων που συγ-
κροτούν την πολιτεία και τον πολιτικό χώρο, για να µπορέσουν
να προχωρήσουν τα πράγµατα και να βγει τη συγκεκριµένη ιστο-
ρική  περίοδο η χώρα µας από αυτή την παγίδα που αυτοτροφο-
δοτείται.

Άκουσα, επίσης, µε πολύ µεγάλη προσοχή και µε µία ικανοποί-
ηση και την οµιλία του κ. Μαυρωτά από το Ποτάµι και την οµιλία
του κ. Θεοχαρόπουλου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Με
τον κ. Μαυρωτά και στα δύο µείζονα πολιτικά θέµατα που απα-
σχολούν την κοινή γνώµη και την ελληνική δηµοκρατία αυτή τη
στιγµή, δηλαδή, και στο θέµα της υπόθεσης «NOVARTIS»  -δεν
την αποκαλώ ακόµη σκάνδαλο, θα δούµε την εθνική διάσταση,
βρίσκεται εν εξελίξει- και στην υπόθεση του µακεδονικού, στις
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βασικές γραµµές θα συµφωνούσα µε αυτά που είπε. Ήταν συγ-
κροτηµένος, νηφάλιος, πολύ προσεκτικός και πολύ προωθητικός
στα θέµατα των εθνικών συµφερόντων και της πολιτικής τάξεως.
Και µε τον κ. Θεοχαρόπουλο, παρ’ ότι ανεβάζει πάντα τους τό-
νους. Πρέπει να υποστηρίξει τον σχηµατισµό στον οποίο ανήκει,
ο οποίος ακόµη δεν έχει αποκρυσταλλώσει την ταυτότητά του
και ακόµη αιωρείται µεταξύ της µεγάλης παραδόσεως των προ-
οδευτικών και δηµοκρατικών δυνάµεων και του φλερτ της περα-
σµένης δεκαετίας µε τις δυνάµεις της Δεξιάς. Παρ’ όλα τα
τραύµατα τα οποία απεκόµισαν, δεν µπορούν ακόµη να το ξεκα-
θαρίσουν.

Στο µακεδονικό επιδείχθη µία στάση ψυχραιµίας και νηφαλιό-
τητας. Άλλοτε µε άλλους τόνους. Και εκεί ακριβώς νοµίζω ότι,
όπως έχουν πει και άλλοι συνάδελφοι και µέσα στο Κοινοβούλιο
και κυρίως εκτός και σε κοινές εκδηλώσεις ενώπιον της κοινής
γνώµης που έλαβαν χώρα -και θα έπρεπε να έχουν γίνει πολύ
καιρό πριν- και στην οποία συµµετείχαν προχθές, υπήρχε µία
πολύ ενδιαφέρουσα πρωτοβουλία του Φώτη Κουβέλη, στην
οποία µίλησε ο ίδιος ο Φώτης Κουβέλης, µίλησε ο Προέδρος της
Βουλής ο κ. Νίκος Βούτσης και µίλησε και ο κ. Σπύρος Δανέλλης,
Βουλευτής από το Ποτάµι.

Δεν έλεγαν τα ίδια πράγµατα, αλλά συµφωνούσαν στα βασικά
και βάδιζαν προς µία συγκεκριµένη κατεύθυνση µε πολιτική επι-
χειρηµατολογία, µε ιστορική τεκµηρίωση και κυρίως µε επίγνωση
της ιστορικής ευθύνης όλου του πολιτειακού συστήµατος, ούτε
καν του πολιτικού. Και νοµίζω ότι προς αυτή την κατεύθυνση θα
έπρεπε να έχουν αναληφθεί ήδη πρωτοβουλίες οι οποίες δεν
απειλούν ούτε τους κοµµατικούς προµαχώνες, ούτε τις ταυτότη-
τες, ούτε τους διακριτούς πολιτικούς χώρους. Αντιθέτως, τονί-
ζουν τα επιµέρους χαρακτηριστικά και δείχνουν στους πολίτες
που µας παρακολουθούν µε µεγάλη αγωνία και µε µεγάλη σύγ-
χυση πολλοί από αυτούς, ότι υπάρχουν κοινοί τόποι και όταν οι
πολιτικές δυνάµεις θέλουν να ορίσουν το εθνικό συµφέρον, είναι
σε θέση να το βρουν και να το υποστηρίξουν.

Υποστηρίζω, λοιπόν και εγώ από την µεριά µου, ότι τη στιγµή
που µεγάλα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής αναγορεύονται σε
θέµατα ψυχής και συναισθήµατος, κάποιοι ακονίζουν ξιφολόγχες
στα ρείθρα των πεζοδροµίων, κάποιοι τολµούν να ξεµυτίσουν
από τους υπονόµους των εγκληµάτων για τους οποίους δικάζον-
ται και να βγουν στο φως και κάποιοι θερµόαιµοι εκ του εκκλη-
σιαστικού χώρου φιλοδοξούν ή νοσταλγούν το ανάθεµα του
1916. Να αναθεµατίσουν τον τότε Βενιζέλο, να αναθεµατίσουν
το τώρα πολιτικό σύστηµα της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας. Πρέπει
να είναι στον ορίζοντα της σκέψης µας αυτά σε ό,τι αφορά την
υγεία της ελληνικής δηµοκρατίας. Πρέπει να είναι στον ορίζοντα
της σκέψης µας τι συµβαίνει στα Βαλκάνια το 2018. Πρέπει να
είναι διαρκώς στο µυαλό µας τι συνέβη µε τον διαµελισµό της Γι-
ουγκοσλαβίας το 1990-1992, τι συνέβη σε εµάς που δεν µπορού-
σαµε να αντιληφθούµε τον διαµελισµό της Γιουγκοσλαβίας και
τη ρευστοποίηση των συνόρων στη γειτονιά µας. 

Πρέπει να θυµηθούµε πολύ καλά τι συνέβη το 2001, όταν οι
ένοπλοι του UCK προκάλεσαν τη σύρραξη του Τέτοβο, η οποία
κράτησε µήνες και οδήγησε στα πρόθυρα της κατάρρευσης της
εύθραυστης δηµοκρατίας στη γειτονική µας χώρα και τι συνέβη
µετά τη Συµφωνία της Αχρίδας µέχρι σήµερα. Μέχρι το καλοκαίρι
του 2017 οι απειλές σεπαρατισµού, αποσχίσεως και διαµελισµού
και εν τέλει, της εισόδου σε µια φάση αµφισβήτησης συνόρων
και όρων εθνικής κυριαρχίας για τα κράτη-µέλη του ΟΗΕ, όπως
τα ξέρουµε, είναι ακόµη παρούσα δίπλα µας.

Το γειτονικό µας κράτος έχει τους κινδύνους µέσα, στο εσω-
τερικό. Και η παρουσία µιας ισχυρής οικονοµικά και πολιτικά και
εθνοτικά, ας το πούµε, χώρας, όπως η Ελλάδα, στα σύνορά τους,
θα πρέπει να λειτουργεί µόνο ως δύναµη εγγύησης, ασφάλειας
και σιγουριάς για τους ίδιους. Γι’ αυτό προσβλέπουν προς εµάς.
Αυτόν τον χαρακτήρα έχει η καινούργια πολιτική κατάσταση,
όπως διαµορφώνεται, µετά τον παροξυσµό αστάθειας του περα-
σµένου καλοκαιριού και την επέµβαση των ξένων παραγόντων
που τους βοήθησαν να επανέλθουν.

Λένε µία παροιµία οι Αγγλοσάξονες: «Είτε θα είσαι στο τραπέζι
ως συνδαιτυµών είτε θα είσαι µέρος του µενού. Η Ελλάδα τα τε-
λευταία είκοσι πέντε χρόνια στη Βαλκανική, λίγο πολύ βρέθηκε

στο µενού, να την τρώνε. Θα έπρεπε να είµαστε συνδαιτυµόνες
ως ισχυροί, ως εγγυητές και ως συµπαραστάτες και εµπνευστές
όλων των γειτόνων και µε την Αλβανία, µε την οποία υπάρχουν
κατά καιρούς εντάσεις και µε τη Βουλγαρία, η οποία µετά από
πολλών δεκαετιών εντάσεις και συγκρούσεις και συρράξεις και
κατοχές έως το 1944, τώρα έχουµε µια φιλική σχέση και µια
σχέση συνεργασίας, έτσι και µε το κράτος της πρώην Δηµοκρα-
τίας της Γιουγκοσλαβικής Μακεδονίας θα έπρεπε να είµαστε
µαζί, να συζητήσουµε και να πάµε µαζί.

Τα χρόνια της µεγάλης οικονοµικής επέκτασης της Ελλάδος
στα Βαλκάνια ωφελήθηκε η γειτονική µας χώρα, ωφελήθηκαν οι
ελληνικές επιχειρήσεις, φαίνεται ότι ωφελήθηκε και συνολικά το
εθνικό εισόδηµα. Είµαστε σε µια απόσυρση. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν θα επεκταθεί ξανά η Ελλάδα ειρηνικά, εµπορικά, πνευµα-
τικά, πολιτιστικά και πάνω από όλα πολιτικά.

Σε ό,τι αφορά τώρα, το σκάνδαλο, την υπόθεση αυτή που απα-
σχολεί την κοινή γνώµη, η κοινή γνώµη παρακολουθεί τον πολι-
τικό κόσµο άγρυπνη, στο µικροσκόπιο και µε αυξηµένο βαθµό
δυσπιστίας ή και καχυποψίας. Μέσα στα συλλαλητήρια εκφρά-
στηκε µια αντικοινοβουλευτική και µια αντιπολιτική τάση. Ακού-
γονται βαριά συνθήµατα για τον πολιτικό κόσµο, ακούγονται
βαριά συνθήµατα για τον κοινοβουλευτισµό. Εκφράζεται µια δυ-
σπιστία ή και µια κόπωση από τη δηµοκρατία. Καθήκον όλου του
πολιτειακού συστήµατος -και επαναλαµβάνω, πολιτειακού ούτε
καν πολιτικού συστήµατος- ηµών των αιρετών, αλλά και των δι-
καστών και των πάντων και των ανωτάτων υπαλλήλων του κρά-
τους, είναι να υπερασπιστούµε αυτή τη δηµοκρατία, τη
λειτουργούσα, να τη βελτιώσουµε, να την εδραιώσουµε, να τη
διευρύνουµε και κυρίως να εµπνέουµε διαρκώς πίστη στους πο-
λίτες, ότι η δηµοκρατία µπορεί να επιλύει και τα προβλήµατα της
κοινωνίας και της οικονοµίας και όλου του κράτους δικαίου. Το
δίδαγµα αυτό το παίρνουµε και από την ανάδυση των ακροδε-
ξιών τα χρόνια της κρίσης και από την ανάδειξη και εδραίωση
µιας σκληρής, τυφλής ακροδεξιάς του µίσους σε πολλές χώρες
της Ευρώπης.

Η υπόθεση της «NOVARTIS» µας βάζει σε ένα δίληµµα, σε ένα
υπαρξιακό πολιτικό δίληµµα. Από τη µία πλευρά, θα πρέπει η ελ-
ληνική δηµοκρατία να δείξει ότι έχει τη βούληση και τα µέσα να
επιβάλλει κανόνες διαφάνειας, δικαιοσύνης και τιµωρίας, εάν
χρειαστεί.

Από την άλλη µεριά, οι αιρετοί, οι πολιτικοί, θα πρέπει να δεί-
ξουν ότι στο όνοµα µιας βραχείας επικράτησης δεν επιτρέπεται
τη δηµοκρατία να την κάνουµε αρένα και Κολοσσαίο, δεν επιτρέ-
πεται η ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής.

Από την άλλη µεριά, όσοι πολιτικοί αισθάνονται ότι θίγονται,
ας ζητήσουν οι ίδιοι να διερευνηθεί. Ας µη µείνουµε πίσω από τις
παραγραφές και τα ακαταδίωκτα.

Και από την άλλη πλευρά πάλι, είναι µια µοναδική ιστορική ευ-
καιρία για την ελληνική δικαιοσύνη, για τη δικαστική εξουσία, να
δείξει ότι έχει το σθένος, τη βούληση και την αίσθηση της ιστο-
ρικής αποστολής να επιτελέσει το έργο της και να βοηθήσει την
κοινωνία και την πολιτεία, την οποία υπηρετεί και στην οποία ανή-
κει και λογοδοτεί. Στο ηθικό µέρος τουλάχιστον.

Μας βάζει, λοιπόν, πολλά καθήκοντα πάνω σε µια εξόχως κρί-
σιµη ιστορική στιγµή, µια ιστορική στιγµή πάνω στην οποία η Ελ-
λάδα προσπαθεί να βγει από τον οκταετή σκοτεινό διάδροµο της
οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης, µια στιγµή στην οποία η Ελ-
λάδα προσπαθεί να βρει ένα νέο γεωπολιτικό βηµατισµό σε ένα
δύσκολο και ρευστό περιβάλλον, το οποίο, όµως, παρουσιάζει
και κάποιες ευκαιρίες και µια στιγµή, στην οποία η ίδια η κοινωνία
και η ίδια η δηµοκρατία αναζητούν εναγωνίως αυτοπεποίθηση
και αισιοδοξία, για να αποφευχθεί ο κίνδυνος του διχασµού, του
αναθέµατος, της εσωστρέφειας και της εσωτερικής κατάρρευ-
σης, της ενδόρρηξης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Σηφάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, είναι πράγµατι πολύ ση-

µαντικό το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, για την προστασία
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και διαχείριση των Προστατευόµενων Περιοχών της χώρας και
γιατί καλύπτει το σύνολο των προστατευόµενων περιοχών
NATURA της χώρας, αλλά και γιατί ρυθµίζει µε ορθολογικό και
ρεαλιστικό τρόπο τα ζητήµατα του πλαισίου λειτουργίας τους,
µε τρόπο που να διασφαλίζεται και η βιωσιµότητα τους, αλλά και
η µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα στο έργο τους.

Ακόµη πολύ σωστή είναι η κατεύθυνση του νοµοσχεδίου οι φο-
ρείς διαχείρισης να είναι φορείς βιώσιµης ανάπτυξης στην πε-
ριοχή ευθύνης τους, έτσι που και θα προστατεύουν τη
βιοποικιλότητα, αλλά χωρίς να περιορίζουν τις αναπτυξιακές
δράσεις που είναι συµβατές και σέβονται το περιβάλλον εντός
των οποίων χωροθετούνται.

Με αυτόν τον τρόπο οι φορείς διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών δεν θα περάσουν στην κοινωνία σαν φορείς που θα
απαγορεύουν ή θα δυσκολεύουν πολύ την αναπτυξιακή προσπά-
θεια στην περιφέρεια της χώρας, αλλά ως αναπτυξιακοί φορείς
βιώσιµης ανάπτυξης.

Επιπλέον, η θεσµοθέτηση της δυνατότητας χρηµατοδότησής
τους από τον προϋπολογισµό του ΥΠΕΝ στην προοπτική πλή-
ρους χρηµατοδότησης τους µε αυτόν τον τρόπο, εξορθολογίζει
τη λειτουργία τους, γιατί τους αφαιρεί αβεβαιότητες, που λογικό
είναι να έχουν σηµαντική επίπτωση στον προγραµµατισµό και
υλοποίηση των δράσεων τους καθώς και στη στελέχωσή τους.

Η σύνθεση των διοικητικών συµβουλίων τους µε τον τρόπο που
προτείνεται, εξασφαλίζει και την αποτελεσµατικότητα της διοί-
κησης τους, αλλά και τη συµµετοχή εκπροσώπων των Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού, των επιστηµόνων
από τα πανεπιστήµια της χώρας, αλλά και των µη κυβερνητικών
οργανώσεων και συλλόγων, υλοποιώντας έτσι την αποκεντρω-
µένη και δηµοκρατική λειτουργία τους. Μαζί µε τους είκοσι οκτώ
υφιστάµενους φορείς -οι είκοσι πέντε εκ των οποίων επεκτείνουν
την περιοχή ευθύνης τους- ιδρύονται και οκτώ νέοι φορείς προ-
στατευόµενων περιοχών.

Προσωπικά, θέλω να χαιρετήσω την ίδρυση, για πρώτη φορά,
φορέων διαχείρισης των ορεινών «NATURA» στις περιοχές των
Νοµών Πέλλας, Ηµαθίας και Κιλκίς, µε προσωρινή έδρα την
Έδεσσα, αλλά και των περιοχών Φλώρινας, Καστοριάς, Κοζάνης,
που περιλαµβάνει και τις έξι λίµνες της δυτικής Μακεδονίας, µαζί
µε τη λίµνη Βεγορίτιδα, που ανήκει διοικητικά κατά ένα τµήµα
και στην κεντρική Μακεδονία.

Η ίδρυση, για πρώτη φορά -επαναλαµβάνω- φορέων διαχείρι-
σης των ορεινών δασικών «NATURA» των Βόρα – Πάϊκού - Βερ-
µίου µε προσωρινή έδρα την Έδεσσα, θα συµβάλει στην
προστασία του δασικού περιβάλλοντος και της βιοποικιλότητας
της περιοχής, που έχει πολύ σηµαντικά δασικά οικοσυστήµατα
και παράλληλα θα συµβάλει στην αναπτυξιακή κατεύθυνση, δί-
νοντας τη δυνατότητα συνεργασιών και στο επίπεδο του προ-
γραµµατισµού σε µια περιοχή στην οποία δεν υπήρχε έως τώρα
αυτή η δυνατότητα.

Η ίδρυση Φορέα Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών Δυ-
τικής Μακεδονίας που περιλαµβάνει έξι δασικά και έξι λιµνιαία
οικοσυστήµατα, θα συµβάλει σίγουρα στην προστασία και την
ορθολογικότερη διαχείριση και των λιµνών της περιοχής µε ενι-
αίο τρόπο.

Η ανησυχία των κατοίκων και φορέων της περιοχής των λιµνών
γύρω από το Αµύνταιο, συµπεριλαµβανοµένης της λίµνης Βεγο-
ρίτιδας, που µοιράζεται ανάµεσα στην κεντρική και τη δυτική Μα-
κεδονία και το γεγονός ότι η προσωρινή έδρα του νέου φορέα
θα είναι στην Καστοριά, µπορεί να αντιµετωπιστεί µε την ίδρυση
παραρτήµατος του φορέα στο Αµύνταιο ή την Άρνισσα και την
παρουσία του ιστορικού συλλόγου προστασίας της Βεγορίτιδας,
που έχουµε δώσει µαζί, επιτυχηµένα, πολύ σηµαντικές µάχες στο
παρελθόν για την προστασία της λίµνης, στο διοικητικό συµβού-
λιο του νέου φορέα. 

Εδώ χαιρετίζουµε τη δέσµευση του Υπουργού -και στη σηµε-
ρινή οµιλία του- και για τα δύο αυτά ζητήµατα, κάτι που αποδει-
κνύει ότι η Κυβέρνηση αυτή και ακούει και ανταποκρίνεται στα
λογικά αιτήµατα των τοπικών κοινωνιών και τις αγωνίες των αν-
θρώπων που παλεύουν για την προστασία του περιβάλλοντος
της περιοχής τους.

Από εκεί και πέρα, βέβαια, η έδρα του κάθε φορέα διαχείρισης

είναι λογικό να µην παίζει καθοριστικό ρόλο στη διαµόρφωση της
πολιτικής του απέναντι σε όλη την περιοχή ευθύνης του. Η ανη-
συχία που εκφράζεται σε αυτό το επίπεδο µπορούµε να πούµε
ότι είναι υπερβολική, γιατί η ουσία είναι η προστασία και η βιώ-
σιµη ανάπτυξη και όχι η έδρα. Παρ’ όλα αυτά, το γεγονός ότι λή-
φθηκε υπ’ όψιν αυτή η ανησυχία και θα ιδρυθεί παράρτηµα κοντά
στην περιοχή αυτών των λιµνών -της Βεγορίτιδας και των άλλων
τριών λιµνών πέριξ του Αµυνταίου- θεωρώ ότι δείχνει την ιδιαί-
τερη ευαισθησία της Κυβέρνησης απέναντι στις ανησυχίες των
κατοίκων και των φορέων. Εξάλλου, οι αποφάσεις, ως τώρα, για
την προστασία της λίµνης Βεγορίτιδας πάρθηκαν στην Αθήνα,
αρκετά πιο µακριά από την Καστοριά.

Συµπερασµατικά, το νοµοσχέδιο αυτό θα αποτελέσει εργαλείο
βιώσιµης ανάπτυξης, ορθολογικής διαχείρισης και ενίσχυσης του
θεσµικού πλαισίου προστασίας της βιοποικιλότητας στις προ-
στατευόµενες περιοχές, µε φορείς διαχείρισης που θα λειτουρ-
γούν αναπτυξιακά, δηµοκρατικά και αποτελεσµατικά.

Ειλικρινά πιστεύω ότι αξίζει να τύχει της ευρύτερης υποστήρι-
ξης από όλες τις πολιτικές δυνάµεις του Κοινοβουλίου, αλλά και
από όλη την ελληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Δηµαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία του περιβάλλον-

τος δεν έχει να κάνει µε κοµµατικές οριοθετήσεις και ταξικές θέ-
σεις. Αφορά τόσο τους φτωχούς όσο και τους πλούσιος. Όλοι
αναπνέουν τον ρυπογόνο αέρα, είτε στο Παλαιό Ψυχικό, είτε
στους Αµπελοκήπους, είτε στη Νέα Ιωνία. Αφορά, όµως, κυρίως
τα παιδιά, τα εγγόνια µας και τις επόµενες γενιές. Αφορά και τις
άλλες µορφές ζωής, πέρα από τα ανθρώπινα όντα. Έχουµε ηθική
υποχρέωση να προστατεύσουµε τη φύση και τους φυσικούς πό-
ρους.

Πρέπει, όµως, να κάνουµε µια επισήµανση. Η φύση καταστρέ-
φεται κυρίως από το αδηφάγο σύστηµα του επιθετικού νεοφιλε-
λεύθερου καπιταλισµού των πολυεθνικών επιχειρήσεων που
καταστρέφουν οικονοµίες, κοινωνίες και τη φύση. Καταστρέφε-
ται από το σύστηµα του εφήµερου υπερκαταναλωτισµού. Κατα-
στρέφεται από το µοντέλο παραγωγής και κατανάλωσης που
έχει εντέχνως επιβληθεί. Η λύση για σύστηµα βιώσιµης ευηµε-
ρίας ξεκινά από την παιδεία και την ενηµέρωση των πολιτών.

Σήµερα, µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο γίνεται ενδυνάµωση
όλων των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών για
την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος. Από προηγούµενες
συζητήσεις στην Επιτροπή Περιβάλλοντος µε τους φορείς δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών, φάνηκε ξεκάθαρα ότι οι
λίµνες, οι λιµνοθάλασσες, τα ποτάµια και τα δάση δεν προστα-
τεύονται στη χώρα µας στον βαθµό που χρειάζεται. Η φύση και,
δυστυχώς, περιοχές σπάνιας οικολογικής αξίας υποβαθµίζονται,
παρά τα σποραδικά νοµοθετικά µέτρα προστασίας.

Είναι ανάγκη, λοιπόν, τα µέτρα προστασίας να ενταθούν, αλλά
και να ενισχυθεί στην πράξη η προστασία του περιβάλλοντος, µε
ενηµέρωση των πολιτών, αλλά και µε περισσότερους ελέγχους
και ποινές στους παρανοµούντες.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο έχει σαφώς θετικά σηµεία συγ-
κεκριµένα και µετρήσιµα. Προηγήθηκε του νοµοσχεδίου η κή-
ρυξη νέων περιοχών δικτύου «NATURA». Ο αριθµός ανήλθε από
τις τετρακόσιες δεκαεννιά περιοχές σε τετρακόσιες σαράντα έξι
περιοχές. Η επιφάνεια της χώρας που τέθηκε σε καθεστώς προ-
στασίας αυξήθηκε από τα σαράντα δύο χιλιάδες τετραγωνικά χι-
λιόµετρα περίπου σε πενήντα οκτώ χιλιάδες τετραγωνικά
χιλιόµετρα. Είχαµε, δηλαδή, µια αύξηση σε έκταση περίπου στο
27%.

Με το νοµοσχέδιο καλύπτεται το σύνολο των περιοχών
«NATURA» -δηλαδή σε ποσοστό 100%- από τους φορείς διαχεί-
ρισης, ενώ µέχρι σήµερα καλυπτόταν µόνο το 21%. Για τούτο δι-
ευρύνεται η έκταση εποπτείας και διαχείρισης πολλών των
υφισταµένων φορέων. Δηµιουργούνται ακόµα οκτώ νέοι φορείς
και ο αριθµός τους από είκοσι οκτώ αυξάνεται σε τριάντα έξι. 

Επίσης, για πρώτη φορά διατίθενται από τον κρατικό προϋπο-
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λογισµό 4 εκατοµµύρια ευρώ, γιατί µέχρι τώρα δεν διατίθετο
ούτε ένα ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό. Επίσης, από το
Πράσινο Ταµείο διατίθενται 6 εκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη
των φορέων και παράλληλα έχουν δεσµευθεί και από το ΕΣΠΑ
25 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σηµαντικό ακόµα είναι ότι µέσα από τον διάλογο στις επιτρο-
πές κατοχυρώθηκε ότι οι φορείς διαχείρισης θα έχουν συµµε-
τοχή στη σύνταξη και αναθεώρηση των σχεδίων διαχείρισης, που
είναι πολύ σηµαντικό και έλειπε από το αρχικό σχέδιο.

Θετικό είναι ότι ο Υπουργός ανακοίνωσε σήµερα την αυστη-
ροποίηση των διατάξεων του άρθρου 18, σε όφελος της προστα-
σίας από καταπατήσεις και αυθαιρεσίες σε προστατευόµενες
περιοχές.

Όλα τα παραπάνω αναδεικνύουν το σηµερινό νοµοσχέδιο ως
ένα σηµαντικό και θετικό βήµα για το περιβάλλον που γίνεται από
την Κυβέρνηση, την οποία στηρίζουµε κι εµείς οι Οικολόγοι Πρά-
σινοι.

Προηγήθηκε µια σειρά νόµων - αποφάσεων για το περιβάλλον,
όπως ο νέος εθνικός σχεδιασµός για τα απορρίµµατα, η νοµο-
θεσία για τους δασικούς χάρτες, η ανακύκλωση για τη µείωση
της πλαστικής σακούλας -που έχουν ήδη συγκεκριµένα και καλά
αποτελέσµατα- ο πρόσφατος νόµος για τους ενεργειακούς συ-
νεταιρισµούς κ.ά..

Σήµερα συζητάµε το σηµαντικό αυτό νοµοσχέδιο που προστί-
θεται στη θεσµική θωράκιση προστασίας της φύσης.

Να σχολιάσω στο σηµείο αυτό την κριτική της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Ο αγορητής της Νέας Δηµοκρατίας ανέφερε ως αρνητικό
το ότι αυξάνεται η έκταση των φορέων για την κάλυψη όλων των
περιοχών, αλλά χωρίς αλλαγή σε κανονισµούς λειτουργίας και
οργάνωσης των φορέων. Δεκτό σε κάποιον βαθµό. Επίσης, ζη-
τάει να γίνουν λιγότεροι οι φορείς, όσες και οι διοικητικές περι-
φέρειες της χώρας.

Και εγώ σας λέω σαν οικολόγος ότι δεν µπορεί, για παρά-
δειγµα, ο Αµβρακικός να χωριστεί στη µέση και ο µισός να προ-
στατεύεται από έναν φορέα που θα είναι στην περιφέρεια
Ηπείρου και ο άλλος µισός στην περιφέρεια δυτικής Ελλάδας.
Τα οικοσυστήµατα δεν µπορούν να ακολουθήσουν τις διοικητικές
οριοθετήσεις. Αυτή είναι η διαφορά µας.

Επίσης, δεν είναι τόσο εύκολο να µεταβείς από λειτουργούν-
τες φορείς σε ένα άλλο καθεστώς που θα τους συνενώσει. Και
ξέρετε πόσες δυσκολίες θα φέρει αυτό, µε συνέπειες αρνητικές,
όσον αφορά το περιβάλλον.

Παραδεχθήκατε, όµως, µία σειρά θετικών διατάξεων που φέρ-
νει το νοµοσχέδιο όπως η αύξηση της έκτασης περιοχών και
άλλα πράγµατα. Πώς δικαιολογείται, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία
να δηλώνει ότι δεν θα ψηφίσει επί της αρχής το νοµοσχέδιο, όταν
αυτό το νοµοσχέδιο είναι προφανώς πολύ θετικό, θετικότερο, για
την προστασία του περιβάλλοντος;

Πέρα από τα παραπάνω θετικά, οφείλω να επισηµάνω ένα σο-
βαρό θέµα που αφορά την προστασία περιοχών «NATURA» από
εξορύξεις. Το έχουν θέσει πολλές οικολογικές οργανώσεις, κυ-
ρίως από την Ήπειρο: Για την προστασία ακριβώς των περιοχών
«NATURA» που συζητάµε σήµερα, αλλά και τη δηµόσια υγεία
πρέπει άµεσα να επανεξετάσουµε και να αυστηροποιήσουµε το
νοµικό πλαίσιο για την εξόρυξη ορυκτών καυσίµων. Οι εξορύξεις
αυτές έχουν πολλαπλές επιπτώσεις στο έδαφος, στα ύδατα,
στους φυσικούς υγρότοπους και στον αέρα, καθιστούν αδύνατη
τη συνύπαρξη των δραστηριοτήτων αυτών µε άλλες χρήσεις,
όπως η αγροτική δραστηριότητα, η δασοκοµία, η αλιεία, ο του-
ρισµός και δραστηριότητες που έχουν µεγάλη οικονοµική, κοι-
νωνική αλλά και περιβαλλοντική σηµασία για τη χώρα µας.

Η ισχύουσα νοµοθεσία δεν απαγορεύει ρητώς την εξόρυξη
ορυκτών καυσίµων σε περιοχές δικτύου «NATURA 2000». Θα
πρέπει, λοιπόν, να συζητήσουµε άµεσα την απαγόρευση των εξο-
ρύξεων υδρογονανθράκων, τουλάχιστον στις προστατευόµενες
περιοχές.

Να ξεκαθαρίσω ότι οι Ευρωπαίοι Πράσινοι και οι Οικολόγοι
Πράσινοι στην Ελλάδα είναι κατά των εξορύξεων στο Ιόνιο, αλλά
και γενικότερα. Είναι ανάγκη να προσαρµόσουµε τον ενεργειακό
σχεδιασµό της χώρας στις υποχρεώσεις από τη Συµφωνία των
Παρισίων. Πολλές χώρες ήδη έχουν αρχίσει τα πρώτα βήµατα

απεµπλοκής από τα ορυκτά καύσιµα. Έτσι, τον Δεκέµβριο του
2017 το γαλλικό Κοινοβούλιο ψήφισε νόµο µε τον οποίο απαγο-
ρεύεται κάθε εξορυκτική δραστηριότητα υδρογονανθράκων ως
µέρους της στρατηγικής για την κλιµατική αλλαγή. Η χώρα µας
αξίζει να νοµοθετήσει αντίστοιχα για την προστασία του περιβάλ-
λοντος και για το µέλλον των παιδιών µας.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να εκφράσω την ικανοποίηση των οικο-
λογικών οργανώσεων για τη νοµοθετική βελτίωση του άρθρου
18 που προανέφερα για τις καταπατήσεις σε προστατευόµενες
περιοχές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να σας
δώσω το ευανάγνωστο Παράρτηµα, που προανέφερα και είναι
στη διάθεση του Σώµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Θελερίτη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,
δεν θα αναφερθώ στην πολιτική επικαιρότητα παρά µόνο µε δυο
λόγια, ότι η απελπισµένη προσπάθεια του παλιού συστήµατος να
µιλήσει για σκευωρία από τη µεριά της Κυβέρνησης γύρω από
τις σκανδαλώδεις πρακτικές της «NOVARTIS» σκοντάφτει στην
ίδια την πραγµατικότητα.

Ποια είναι αυτή; Ότι οι πρακτικές δεν αποκαλύφθηκαν από τις
ελληνικές διωκτικές αρχές. Η «NOVARTIS» βρίσκεται στο µικρο-
σκόπιο, που βρισκόταν από το 2014, των Αµερικανών µετά από
καταγγελίες των ανταγωνιστών για αθέµιτες πρακτικές.

Άρα η σπουδή των εκπροσώπων του παλιού συστήµατος να
χαρακτηρίσει ως πολιτική δίωξη όσα αναφέρονται είναι ενδει-
κτική της αντίληψης που έχουν για τη διάκριση των εξουσιών και
το δικαίωµα στην ασυλία. Η Κυβέρνηση ψύχραιµα θα περιµένει
τις εξελίξεις υπερασπιζόµενη τη διάκριση των εξουσιών, υπερα-
σπιζόµενη, όµως, και την ανάγκη της ελληνικής κοινωνίας να
µάθει, επιτέλους, ποιες ήταν οι πρακτικές των κυβερνώντων όλα
αυτά τα προηγούµενα χρόνια, πού οδήγησαν αυτές οι πρακτικές
τη χώρα µας. Στην ηθική κατάπτωση, στην οικονοµική κρίση και
στην απαξίωση της πολιτικής. Ως εκ τούτου, λοιπόν, αναµένουµε.

Ας περάσουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Ποια είναι η βασική επι-
δίωξη του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα;
Να ενισχύσει το θεσµικό πλαίσιο που αφορά τη λειτουργία των
προστατευόµενων περιοχών. Με ποιον τρόπο το πετυχαίνει αυτό;
Μέσω της ενίσχυσης του θεσµού των φορέων διαχείρισης προ-
στατευόµενων περιοχών. Γιατί ενισχύονται οι φορείς διαχείρισης
προστατευόµενων περιοχών; Ενισχύονται, προκειµένου να επι-
τευχθούν συγκεκριµένοι περιβαλλοντικοί και αναπτυξιακοί στόχοι
που αφορούν τη διατήρηση της βιοποικιλότητας, την προστασία
του φυσικού κεφαλαίου της χώρας µε όρους φυσικά βιώσιµης
ανάπτυξης, την ενίσχυση του τοπικού προϊόντος και την ενί-
σχυση της περιφερειακής ανάπτυξης και εργασίας.

Είναι αναγκαίες οι αλλαγές που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο;
Κατά τη γνώµη µου, είναι απολύτως αναγκαίες, αν σκεφτούµε
προβλέψεις για τη διοίκηση και τη διαχείριση των προστατευό-
µενων περιοχών που περιλαµβάνονται σε µια σειρά νόµους που
έχουν ψηφιστεί από το 1986 έως το 2013, συν δύο οδηγίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για το περιβάλλον και την άγρια πανίδα,
που µε βάση αυτές τις οδηγίες, όπως γνωρίζετε, συντάσσεται
και ο κατάλογος των προστατευτέων αντικειµένων της χώρας και
καθορίζονται οι ειδικές ζώνες διατήρησης και οι ζώνες προστα-
σίας, που και οι δύο µαζί συνθέτουν τον χάρτη των προστατευό-
µενων περιοχών του δικτύου «NATURA». Καταλαβαίνετε πόσο
αναγκαίο είναι σήµερα να µιλάµε για µία αλλαγή του θεσµικού
πλαισίου.

Στη χώρα µας, λοιπόν, ο κατάλογος των περιοχών του δικτύου
«NATURA 2000» περιελάµβανε τετρακόσιες δέκα εννέα περιο-
χές. Με την παρούσα Κυβέρνηση αυξάνονται σε τετρακόσιες σα-
ράντα έξι οι περιοχές µε την ένταξη δηλαδή νέων και κυρίως των
παραθαλάσσιων περιοχών και παράλληλα µε τη διεύρυνση των
ορίων των υφιστάµενων περιοχών.

Εδώ θέλω να τονίσω, παρά το γεγονός ότι ο θεσµός των φο-
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ρέων διαχείρισης δεν είναι νέος, µιας και εισήχθη από τις αρχές
της δεκαετίας του 2000, έχει όµως ως θεσµός, όπως οι περισ-
σότεροι γνωρίζουµε, προβλήµατα, πλήθος προβληµάτων και κυ-
ρίως έχει λειτουργήσει µέχρι σήµερα αποσπασµατικά. Δεν θα
αναφέρω παραδείγµατα αυτής της αποσπασµατικότητας, µόνο
να θυµηθούµε τα άµισθα και πολυπληθή διοικητικά συµβούλια,
να θυµηθούµε το πρόβληµα µε τη στελέχωση και το αµειβόµενο
προσωπικό, που πολλές φορές µέχρι και πέντε έτη µετά τη συγ-
κρότηση των διοικητικών συµβουλίων δεν είχαν προσωπικό οι
φορείς διαχείρισης.

Άρα στην παρούσα χρονική συγκυρία και µε βάση τα όσα προ-
αναφέρθηκαν είναι προφανές ότι υπάρχει µια επιτακτική ανάγκη
να θεσµοθετηθεί ένα νέο κανονιστικό πλαίσιο για τη διαχείριση
και τη διοίκηση των περιοχών δικτύου «NATURA». 

Αυτό το νέο πλαίσιο το έχουν οι φορείς διαχείρισης προστα-
τευόµενων περιοχών, αυτοί θα κατέχουν τον πρωτεύοντα ρόλο,
ως ένας θεσµός περιβαλλοντικής διακυβέρνησης, αλλά και ως
εργαλείο διαµόρφωσης και υλοποίησης συνεργατικής διαχείρι-
σης των φυσικών πόρων.

Με αυτό το σχέδιο νόµου καλύπτεται το σύνολο των περιοχών
δικτύου «NATURA» από τις τετρακόσιες σαράντα έξι-τετρακό-
σιες σαράντα πέντε µε ενιαίο τρόπο, µε την ένταξη δηλαδή στη
χωρική αρµοδιοτήτων των φορέων διαχείρισης µε δύο τρόπους:
µε την επέκταση των περιοχών ευθύνης στον υφιστάµενο αλλά
και µε την ίδρυση των οκτώ νέων.

Συνοψίζοντας τι επιτυγχάνεται; Ποιοι είναι οι οκτώ στόχοι πο-
λιτικής; Πρώτον, ότι ρυθµίζεται η χωρική αρµοδιότητα των φο-
ρέων διαχείρισης, συγκροτούνται µικρότερα και αποδοτικότερα
σχήµατα διοίκησης και ιδιαίτερα τα τέσσερα µέλη εκ των επτά
που προβλέπονται προέρχονται από την τοπική κοινωνία και αυτό
είναι πολύ σηµαντικό, δίνεται η δυνατότητα σύστασης άµισθων
συµβουλευτικών επιτροπών για να υποβοηθείται το έργο των δι-
οικητικών συµβουλίων, επικαιροποιείται το έργο των φορέων δια-
χείρισης και αρµοδιότητας των διοικητικών τους συµβουλίων µε
έµφαση στα ζητήµατα τοπικής ανάπτυξης.

Συνεχίζεται η απασχόληση των υφιστάµενων εργαζοµένων
στους φορείς διαχείρισης µε την παράταση οκτάµηνων συµβά-
σεων και αυτό γιατί εντός του 2018 γνωρίζετε πολύ καλά ότι
υπάρχουν περιορισµοί στις προσλήψεις.

Εδώ θα ήθελα πραγµατικά να αναφερθώ στον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας, που πραγµατικά µε παραξένεψε το όψιµο εν-
διαφέρον του για τον πόνο των εργαζοµένων στους φορείς δια-
χείρισης. Και για αυτό που έλεγε ότι εµείς δεν ενδιαφερόµαστε
για τους εργαζόµενους θέλω να τονίσω τη σηµασία που έχει για
εµάς η παραµονή των εργαζοµένων και αυτό το αποδεικνύουµε
αυτή τη στιγµή µε το να καταρτιστούν οργανισµοί και περιγράµ-
µατα θέσεων εντός του 2018 και εντός του 2019 να βγει η προ-
κήρυξη, ώστε αυτοί οι «παρατασιούχοι» εργαζόµενοι να µπορούν
να διασφαλίσουν κανονικές συµβάσεις εργασίας αορίστου χρό-
νου.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο πολύ σηµαντικό γε-
γονός, δηλαδή στη σύσταση του φορέα διαχείρισης των προστα-
τευόµενων περιοχών στον Κορινθιακό Κόλπο, ο οποίος καλύπτει
µια έκταση µεγάλη από το Αίγιο έως και τα Γεράνεια.

Θεωρώ ότι η ένταξη του Κορινθιακού Κόλπου στους φορείς
διαχείρισης θα έχει τεράστια θετική επίδραση στην προστασία
της χλωρίδας και της πανίδας του κόλπου, η οποία βασανίζεται
τώρα καιρό από µολύνσεις διαφόρων επιπέδων, θα συµβάλει κα-
ταλυτικά στην ευαισθητοποίηση και ενηµέρωση του τοπικού πλη-
θυσµού για τις ανάγκες και τις προδιαγραφές προστασίας αυτού
του πολύτιµου φυσικού πόρου και θα συµβάλει ουσιαστικά στην
ανάδειξη λύσεων για να αντιµετωπίσουµε το µεγάλο πρόβληµα
των µεδουσών που υπάρχει στην περιοχή.

Και εδώ θα ήθελα πραγµατικά να αναδείξω αυτό το πρόβληµα
για τις επιπτώσεις που έχει στην τοπική οικονοµία. Και πέρα από
τις µελέτες διαχείρισης που θα προβλεφθούν µέσα από τον
φορέα διαχείρισης, νοµίζω ότι θα πρέπει να απασχολήσει το
Υπουργείο µε άµεσα µέτρα προστασίας, ακριβώς για να µην
έχουµε τις τεράστιες αυτές επιπτώσεις στην τοπική οικονοµία.
Αυτό θα πρέπει να αποτελέσει άµεσα αντικείµενο σύσκεψης
όλων των εµπλεκόµενων φορέων να αντιµετωπίσουµε αυτό το

πρόβληµα. Και αν είχε δηµιουργηθεί φορέας διαχείρισης πριν
λίγα χρόνια, ίσως σήµερα να µην µιλάγαµε για το πρόβληµα των
µεδουσών στον Κορινθιακό Κόλπο.

Τέλος, οι φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών µπο-
ρούν πράγµατι να γίνουν ένα από τα βασικά εργαλεία που
έχουµε στη διάθεσή µας ως πολιτεία και ως κοινωνία πολιτών για
να διαχειριστούµε τους περιβαλλοντικούς µας πόρους µε όρους
αειφορίας, σεβασµού στην οικολογία και βέβαια µε όρους δικαιο-
σύνης και δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Δριτσέλη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο για τους φορείς

διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών αποτελεί προφα-
νώς µια κρίσιµη διαρθρωτική και αναπτυξιακή παρέµβαση στην
κατεύθυνση της περιβαλλοντικής αειφορίας, διότι δεν ρυθµίζει
µόνο διοικητικές εκκρεµότητες σε σχέση µε εθνικές και ευρω-
παϊκές υποχρεώσεις, όπως εννοεί η Νέα Δηµοκρατία να ισχυρί-
ζεται, αλλά κυρίως θέτει σε νέα βάση την προστασία του
περιβαλλοντικού αποθέµατος της χώρας στο σύνολό του.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, δυστυχώς, έχει την τάση να ερ-
µηνεύει πολλές φορές µε στείρους διοικητικούς όρους τις εξε-
λίξεις σε σχέση µε την περιβαλλοντική προστασία. Την ίδια
στάση, βέβαια, είχε και ως προς τη διαδικασία των δασικών χαρ-
τών, την ίδια στάση είχε και ως κυβέρνηση, όταν είχε απαξιώσει
τους φορείς διαχείρισης.

Εδώ επιτρέψτε µου να κάνω µια διαπίστωση, διότι κυρίως η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει µια προσέγγιση µικροπολιτική, µι-
κροκοµµατική, αλλά και τοπικιστική συνάµα, γιατί και στελέχη
της στους κατά τόπους νοµούς, αλλά και Βουλευτές εδώ από τη
µία µας κάνουν κριτική για το ότι ιδρύουµε πάρα πολλούς φορείς
από την αρχή -ακούσαµε και την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας
για δεκατρείς φορείς- από την άλλη οι περισσότεροι γκρινιάζουν
γιατί δεν υπάρχει φορέας διαχείρισης στον ίδιο τον νοµό.

Υπάρχουν στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας που ήταν και σε θέ-
σεις «κλειδιά» τα προηγούµενα χρόνια που απαξιώνουν αυτή τη
στιγµή το νοµοσχέδιο, γκρινιάζουν γιατί στο Νοµό Τρικάλων βά-
ζουµε µεγαλύτερο πλήθος σε περιοχές «NATURA», όπως είναι
τα Μετέωρα για παράδειγµα, και από την άλλη βγάζουν ανακοι-
νώσεις λέγοντας ότι για να πάρουµε έγκριση για οτιδήποτε θα
πρέπει να ρωτήσουµε τα Γιάννενα τελείως υποτιµητικά.

Άρα θα πρέπει να αποφασίσετε τι θέλετε. Θέλετε φορείς δια-
χείρισης; Θέλετε να έχουµε περισσότερους φορείς διαχείρισης;
Θέλετε να υπάρχουν φορείς διαχείρισης που θα επεµβαίνουν σε
κρίσιµα ζητήµατα όσον αφορά τις αρµοδιότητές τους ή όχι;

Γιατί η λειτουργία αυτών των φορέων µπορεί να είναι για µας
ένα µέγεθος ανάπτυξης, ένα κοµµάτι από την ανάπτυξη την
οποία εµείς επιδιώκουµε. Εσείς από ό,τι φαίνεται, όπως πάντα
θεωρείτε, ότι το περιβάλλον, οι περιοχές «NATURA», το φυσικό
κάλλος της χώρας µπορεί να είναι άχθος, από το οποίο πρέπει
οπωσδήποτε να απαλλαγείτε.

Θεωρώ, όµως, ότι η λειτουργία αυτών των φορέων διαχείρισης
µπορεί να συµβάλει οριζόντια και σε αυτό που ονοµάζουµε αει-
φόρο ανάπτυξη, κατά την άποψή µας, αλλά και στη δηµιουργία
διευρυµένων τοπικών και περιφερειακών σχηµάτων συνεργασίας
στα θέµατα τοπικού αλλά και περιφερειακού ενδιαφέροντος. Και
αυτή η συνεργασία, όπου συµβαίνει βέβαια και αλλού στην Ευ-
ρώπη, συµπεριλαµβάνει τόσο τους ειδικούς επιστήµονες των επι-
στηµών του περιβάλλοντος, τους φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης
αλλά και παραγωγικούς φορείς, οι οποίοι δραστηριοποιούνται
εντός των περιοχών αυτών µε στόχο προφανώς τη διασύνδεση
των τοπικών κοινωνικών µε τις αναπτυξιακές προκλήσεις.

Έτσι, λοιπόν, αποτελεί στρατηγικό συµφέρον της χώρας η ενί-
σχυση των φορέων διαχείρισης, η σταθερή στελέχωσή τους
αλλά και η οριζόντια διασύνδεσή τους µε την τοπική οικονοµία
και κοινωνία. Και µία τέτοια επιστηµονική και διοικητική πλατ-
φόρµα σε συνδυασµό µε τη διεύρυνση των προστατευόµενων
περιοχών «NATURA», την ανάρτηση των δασικών χαρτών, τη δη-
µιουργία ενός νέου νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου για το
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Κτηµατολόγιο, αλλά και το αναθεωρηµένο πλαίσιο για την αντι-
µετώπιση της αυθαίρετης δόµησης αποτελούν τους πυλώνες για
την προστασία του φυσικού αποθέµατος της χώρας.

Οι νέοι φορείς υπερβαίνουν, επίσης, τα τοπικά διοικητικά όρια
και σχεδιάζεται να λειτουργήσουν σε µία λογική περιφερειακής
διασύνδεσης. Σε πολλές περιοχές θα κληθούν να συνεργαστούν
φορείς από διαφορετικές περιφέρειες και να δουλέψουν πάνω
σε κοινούς στόχους. Και αυτή η πραγµατικότητα παρουσιάζει
προκλήσεις, αλλά ο βασικός στόχος είναι η υπέρβαση των στε-
νών διοικητικών ορίων στη διαχείριση του φυσικού πλούτου και
η ολιστική αντιµετώπιση αυτών των προκλήσεων.

Έτσι, για παράδειγµα η περιοχή των Τρικάλων ενισχύεται ου-
σιαστικά σε αυτό το ζήτηµα της περιβαλλοντικής προστασίας,
γιατί µε την πρόσφατη υπουργική απόφαση για το δίκτυο
«NATURA» εντάσσεται στις προστατευτικές διατάξεις στο σύ-
νολο του ορεινού δασικού αποθέµατος του νοµού. Συµπεριλαµ-
βάνονται τα Μετέωρα, το ορεινό σύµπλεγµα του Ασπροποτάµου
και των Αντιχασίων αλλά και ολόκληρη η περιοχή του Κόζιακα
και της Πίνδου. Με τις ρυθµίσεις αυτές ολόκληρη η δυτική Θεσ-
σαλία αποτελεί πλέον διαχειριστικό αντικείµενο των νέων φο-
ρέων, ιδιαίτερα για τον νοµό. Όλη η προστατευόµενη περιοχή
εντάσσεται στον φορέα διαχείρισης Εθνικού Πάρκου Τζουµέρ-
κων, Κοιλάδας Αχελώου, Αγράφων και Μετεώρων, στη λογική
µιας διαπεριφερειακής συνεργασίας, η οποία είναι απαραίτητη
για την ολιστική αειφορική περιβαλλοντική διαχείριση των ορει-
νών αυτών περιοχών µε το µοναδικό φυσικά αρχιτεκτονικό και
πολιτιστικό κάλλος.

Προφανώς και οι προκλήσεις µιας τέτοιες διευρυµένης περιο-
χής είναι υπαρκτές και είναι βέβαιο ότι η αποτελεσµατικότητα
του νέου φορέα θα κριθεί και από τις δυνατότητες έργου που τε-
λικά θα έχει. Σε κάθε περίπτωση, όµως, η προσπάθεια πατάει
πάνω σε γερά θεµέλια και είναι βέβαιο ότι µε τη συνεχή στήριξη
της πολιτείας θα µπορέσουµε να αναδείξουµε ακόµη περισσό-
τερο τη µοναδικότητα αυτών των µνηµείων.

Επίσης, θα είχε ενδιαφέρον να δούµε πώς οι φορείς διαχείρι-
σης µπορούν να συνδεθούν µε σπάνιους περιβαλλοντικούς ανα-
πτυξιακούς πόρους και υποδοµές που υπάρχουν και στον Νοµό
Τρικάλων. Συγκεκριµένα στο περιβαλλοντικό απόθεµα του
Ασπροποτάµου, το οποίο καλείται να διαχειριστεί ο νέος φορέας,
λειτουργούν µοναδικές υποδοµές, όπως είναι ένας από τους
τρεις δηµόσιους πεστροφογεννητικούς σταθµούς της Ελλάδος
αλλά και το τελευταίο κρατικό εργοστάσιο ξυλείας, το οποίο τρο-
φοδοτείται από την αειφορική διαχείριση των δηµοσίων δασών
της περιοχής.

Αυτές οι υποδοµές θα πρέπει να µελετηθούν και από τους
νέους φορείς διαχείρισης αλλά και από την κεντρική διοίκηση,
ώστε να αξιοποιηθούν και στην κατεύθυνση της αναπαραγωγής
της τοπικής βιοποικιλότητας αλλά και της διατήρησης της παρα-
δοσιακής ανθρωπογενούς δραστηριότητας. Εφόσον, λοιπόν, θα
κερδίσουµε αυτό το στοίχηµα, δηλαδή να συνδέσουµε τους φο-
ρείς διαχείρισης µε τις τοπικές κοινότητες και την παραδοσιακή
διαχείριση, τότε το σύνολο του φυσικού αποθέµατος θα αναβαθ-
µιστεί.

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπογραµµίσω το γεγονός ότι µε µε-
θοδική δουλειά το αρµόδιο για το περιβάλλον Υπουργείο έχει
συµβάλει καθοριστικά στην αλλαγή της εικόνας, σε σχέση µε την
περιβαλλοντική προστασία στην Ελλάδα. Αυτή η προσπάθεια θέ-
λουµε να διευρυνθεί ακόµα περισσότερο µε στόχο την αποτύ-
πωσή της και στο συνολικό παραγωγικό µοντέλο της χώρας και
ιδιαίτερα της ελληνικής περιφέρειας. Οι νοµοί της επαρχίας
έχουν ανάγκη από δυναµικές πολυπαραγοντικές προσεγγίσεις
στα περιβαλλοντικά, οικονοµικά, παραγωγικά και κοινωνικά προ-
βλήµατα που τους απασχολούν. 

Τέτοιες προσεγγίσεις µπορούν να αναπτυχθούν µέσα από το
παρόν νοµοσχέδιο, ενώ αντίστοιχες πρωτοβουλίες µπορούν να
δηµιουργηθούν και από τη βάση µε τη συµµετοχή και της τοπικής
αυτοδιοίκησης.

Το βασικό ζητούµενο, λοιπόν, είναι να καταστεί κοινός στόχος
η δίκαιη ανάπτυξη, µε κοινωνική και περιβαλλοντική ανταποδοτι-
κότητα. Σε αυτό το πλαίσιο, κατά τη γνώµη µου, οι φορείς δια-
χείρισης αποτελούν κοµβικά, αλλά και πολύτιµα εργαλεία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ. Σαρίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξε-

κινήσω την εισήγησή µου µε µία διαπίστωση, η οποία προκύπτει
από όσα θλιβερά απασχολούν τις τελευταίες µέρες την επικαι-
ρότητα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει αντιπολίτευση και µεταφορικά και κυριολε-
κτικά. Κοιτάξτε στα έδρανα εδώ της Βουλής και θα δείτε για τι
αντιπολίτευση µιλάµε. Η Κυβέρνηση δεν έχει αντιπολίτευση. Η
Αντιπολίτευση και ειδικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχουν άλλα
πράγµατα να ασχοληθούν. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Είτε, λοιπόν, δεχθούµε το τεκµήριο της αθωότητας, είτε πιστέ-
ψουµε πως όλα αυτά θα αποδειχθούν κάποια στιγµή στο µέλλον
αποτελέσµατα ανίερων συνοµωσιών και µακιαβελικών σκευω-
ριών, είτε σπεύσουµε να καταδικάσουµε ανθρώπους και να σπι-
λώσουµε υπολήψεις, δεν αλλάζει η πικρή αλήθεια πως η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και γενικά τα κόµµατα τα οποία κυβέρ-
νησαν, έχουν πολλά δικά τους εσωτερικά προβλήµατα, τα οποία
ουδεµία σχέση έχουν µε τα πραγµατικά προβλήµατα των πολι-
τών και ως εκ τούτου καθόλου δεν απασχολούν τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείσαµε τρία χρόνια διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και το ισχυρότερο πολιτικό επιχείρηµα που
έχει να παρουσιάσει αυτή τη στιγµή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
για να εµποδίσει την Κυβέρνηση να συνεχίσει την πολιτική της,
την όποια πολιτική της, είναι το γεγονός πως διαφωνούν µεταξύ
τους οι συγκυβερνώντες και πως η διαφωνία αυτή δεν τους επι-
τρέπει να κυβερνήσουν αποτελεσµατικά και µε τον καλύτερο
τρόπο τους Έλληνες.

Γιατί αυτό προκύπτει από το επιχείρηµα ότι «δεν παίρνω θέση,
µέχρι η Κυβέρνηση να φέρει µία ενιαία θέση», όσον αφορά το
µεγάλο πρόβληµα, το µεγάλο ζήτηµα, το µεγάλο εθνικό θέµα,
στο οποίο τουλάχιστον η Ένωση Κεντρώων έχει πάρει µία θέση
την οποία δεν διαπραγµατεύεται.

Καθορίζετε, λοιπόν, τη θέση και τη στάση σας όχι βάσει των
επιχειρηµάτων σας, αλλά βάσει των διαφωνιών µεταξύ των Βου-
λευτών της Συµπολίτευσης. Μεγαλύτερη απόδειξη του ισχυρι-
σµού πως υπάρχει έλλειµα αντιπολίτευσης δεν µπορώ να
σκεφτώ. Αν το προσθέσουµε αυτό και στην συµπεριφορά που
επιδεικνύουν κάποια Υπουργεία, κάποιοι Υπουργοί στις ερωτή-
σεις που καταθέτουµε στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, τότε συνειδητοποιούµε, δυστυχώς, πως ο ΣΥΡΙΖΑ έχει πάρει
ελευθέρας από το Κοινοβούλιο και δεν υπάρχει κανείς για να τον
εµποδίσει.

Κανείς δεν µιλάει για το πώς θα έπρεπε να αλλάξουν έστω κά-
ποιοι, έστω ένα µέρος, έστω κατά ένα βαθµό, έστω ένας από
τους τριακόσιους πενήντα εφαρµοστικούς και εκτελεστικούς νό-
µους που έχουν ψηφίσει εδώ µέσα, µέσα σε αυτή την Αίθουσα,
στην Αίθουσα της Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου, σε
συνέχεια µάλιστα και διευκρινιστικά στα όσα ψηφίσατε όλοι µαζί
τον Αύγουστο του 2015. Όλοι µαζί, ΣΥΡΙΖΑ, ΑΝΕΛ, Νέα Δηµο-
κρατία, Δηµοκρατική Συµπαράταξη, Ποτάµι, όλοι µαζί τα ψηφί-
σατε και κανείς από εσάς δεν σκοπεύει να αλλάξει τίποτα. Αυτή
είναι η αλήθεια που συγκαλύπτεται από την επικαιρότητα, αυτή
είναι η αλήθεια που συγκαλύπτετε από τον ελληνικό λαό κι αυτό
είναι το σχόλιό µου γι’ αυτήν.

Το µόνο που λέτε τώρα είναι πως εσείς, όταν επιτέλους κλη-
θείτε από τον ελληνικό λαό να κυβερνήσετε την χώρα, δεν θα
έχετε τα προβλήµατα δυσαρµονίας που έχει η συγκυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Δεν έχουµε ακούσει, όµως, την ξεκάθαρη θέση σας για το σκο-
πιανό, ούτε έχουµε καταλάβει πώς θα µειώσετε επιτέλους αυτή
τη φορολογία, ούτε έχουµε καταλάβει πώς θα µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ,
πώς θα έρθουν οι επενδύσεις, πώς επιτέλους θα κερδίσουµε την
περιβόητη εµπιστοσύνη των επενδυτών, η οποία στη σηµερινή
Κυβέρνηση –να είµαστε και ειλικρινείς- είναι και ανύπαρκτη. Ούτε
βεβαίως σας είδαµε να ελέγχετε µε αποτελεσµατικό τρόπο την
Κυβέρνηση, η οποία συνεχίζει ανενόχλητη να µιλάει για καθαρή
έξοδο από τα µνηµόνια, όταν όλοι ξέρουµε πως αυτό δεν είναι
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εφικτό.
Ίσως θα έπρεπε να αναρωτηθούµε όχι πόσο καθαρή θα είναι

η έξοδός µας από τα µνηµόνια, αλλά σε τι κατάσταση θα βρισκό-
µαστε εµείς κατά την έξοδό µας. Καθαροί ίσως και να βγούµε,
αν είναι µικρές οι πιθανότητες. Το σίγουρο, όµως, είναι ότι
έχουµε µείνει µισοί.

Προχωρώ τώρα στον σχολιασµό των υπουργικών τροπολο-
γιών. Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία 1467 που αποσύρατε,
κύριε Υπουργέ, η οποία αφορά την εγκατάσταση των κέντρων
αδέσποτων ζώων σε δασικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις. Κά-
ποιες ασάφειες οι οποίες υπήρχαν µέσα, ήταν η αιτία για να απο-
συρθεί και καλά κάνατε και την αποσύρατε. Είναι αλήθεια πως η
αγάπη για τα ζώα, εκτός από ασπίδα γι’ αυτά, γίνεται και αντικεί-
µενο εκµετάλλευσης. Τα φαινόµενα αυτά πρέπει να αντιµετωπί-
ζονται µε αυστηρό και απόλυτο τρόπο.

Το εάν η λειτουργία των καταφυγίων, το πώς θα χωροθετη-
θούν αυτά και σε ποιους χώρους εµείς θα τα διαµορφώσουµε,
θα µειώσει τελικά το περιθώριο δράσης κάποιων απάνθρωπων
επιτήδειων που θησαυρίζουν εκµεταλλευόµενοι τα κενά της νο-
µοθεσίας κακοποιώντας αδέσποτα ζώα, θα φανεί. Θα περιµέ-
νουµε, λοιπόν, την επανακατάθεση της τροπολογίας, η οποία
πλέον θα είναι σαφής. 

Όσον αφορά στην τροπολογία 1466 σχετικά µε τις προϋποθέ-
σεις και τη διαδικασία χορήγησης νόµιµων αδειών στα υφιστά-
µενα ορειβατικά καταφύγια, η αλήθεια είναι ότι κάποτε θα
έπρεπε να µπει µια τάξη σε αυτό το θέµα. Η Ένωση Κεντρώων
θα την ψηφίσει.

Όσον αφορά την τροπολογία 1468 για τους δασικούς χάρτες,
θα την στηρίξουµε, κύριε Υπουργέ, όπως κάναµε και σε άλλες
αντίστοιχες προηγούµενες, γιατί αγωνιούµε και εµείς να αποκτή-
σει επιτέλους αυτή η χώρα αυτό το αναπτυξιακό εργαλείο που
τόσο πολύ έχουµε ανάγκη.

Σχετικά µε την τροπολογία 1470 του Υπουργείο Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής, έχουµε κάποιες απορίες. Δυστυχώς δεν ήρθε
και ο Υπουργός για να µπορέσει να µας τις λύσει. Τι είδους τε-
χνικό πρόβληµα του συστήµατος είναι αυτό; Πώς προέκυψε;
Ποιοι ευθύνονται; Ποιες είναι οι ενέργειες του Υπουργείου, πέρα
από το να ζητά να εξουσιοδοτήσουµε µια ακόµα παράταση, ώστε
να µην ξαναγίνει;

Μέχρι πότε θα νοµοθετούµε έτσι, αγαπητοί συνάδελφοι; Απο-
τελεί πάγια κατάσταση, κεντρική πολιτική στάση της Κυβέρνησης
το να νοµοθετούµε προς λύση τα προβλήµατα στο µέλλον. Έτσι
κάναµε, όµως, και µε τα οµόλογα. Έτσι έκαναν οι ελληνικές κυ-
βερνήσεις τριάντα χρόνια τώρα. Δανειζόµασταν και αφήναµε
τους άλλους να βρουν λύσεις στα προβλήµατα που γεννούσαν
η δική µας πολιτική, οι δικές µας αποφάσεις. Θα χρειαστούµε
περαιτέρω διευκρινίσεις από τον αρµόδιο Υπουργό και δεν θα
ψηφίσουµε υπέρ της συγκεκριµένης τροπολογίας.

Τέλος, θα ψηφίσουµε και την τροπολογία 1471 του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος για την τροποποίηση του ν.4014/2011,
ώστε να επιτευχθεί η ενσωµάτωση στη νοµοθεσία µας των άρ-
θρων 2 και 3 της ευρωπαϊκής οδηγίας 52/2014.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν κατέβω από το Βήµα θα
ήθελα να πω και δύο λόγια για την ουσία του νοµοσχεδίου. Η ει-
σήγησή µου στο κόµµα ήταν να υπερψηφίσουµε το παρόν νοµο-
σχέδιο. Δεν έγινε δεκτή για τους λόγους που ανέφερε ο
εισηγητής µας και για τις ασάφειες που είχε µέσα και για το εάν
και κατά πόσο µπορούν να εφαρµοστούν κάποια πράγµατα που
περιγράφονται στο νοµοσχέδιο.

Έτσι, λοιπόν, καταλήξαµε σαν Κοινοβουλευτική Οµάδα στο
«παρών». Αυτό, όµως, δεν αλλάζει το γεγονός πως αναγνωρί-
ζουµε ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που σέβεται και προστα-
τεύει το περιβάλλον, ενώ λύνει πολλά προβλήµατα που
προέκυψαν από την ανοχή στην παραβατικότητα που επιδίωξαν
επί δεκαετίες οι µεταπολιτευτικές κυβερνήσεις.

Όσοι θέλουν να συνεχίσουν να κρύβονται πίσω από το δά-
χτυλό τους, µπορούν να το κάνουν. Όσοι, όµως, θέλουν να βρε-
θούν λύσεις, δεν µπορούν παρά να αναγνωρίσουν πως αυτό
επιχειρείται για πρώτη φορά µε οργανωµένο τρόπο στη χώρα
µας, όπως και µεταξύ άλλων προσπαθεί να κάνει και το σηµερινό
νοµοσχέδιο.

Έχουµε µεγάλες διαφορές, αγαπητοί συνάδελφοι, µεγάλες
αποκλίσεις από τη φιλοσοφία της Κυβέρνησης, από τον τρόπο
µε τον οποίο κυβερνάει, που αντιµετωπίζει εθνικά και κοινωνικά
προβλήµατα. Σε καµµιά, όµως, περίπτωση δεν θα συµπεριλά-
βουµε στην επιχειρηµατολογία µας τον µηδενισµό. Έχουµε την
πιο υπεύθυνη στάση και δεν θα τη διαπραγµατευτούµε ποτέ για
το κοµµατικό ή το κοινοβουλευτικό µας µέλλον.

Ευχαριστούµε πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σεβαστάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχει µεγάλη δηµοφιλία, φαίνεται, το νοµοσχέδιο ή η προ-

βληµατική γύρω από το περιβάλλον. Μου κάνει εντύπωση ένα
από τα πιο ισχυρά αναπτυξιακά νοµοθετήµατα να µην τυγχάνει
ενός ευρύτερου σχολιασµού από τους συναδέλφους. Δεν είναι
εφετζίδικο ίσως ή εν πάση περιπτώσει πολύ συχνά εγκλωβιζόµα-
στε σε ρητορικές πολεµικού χαρακτήρα ή εγκλωβιζόµαστε ή εγ-
κλωβίζονται πολλές πολιτικές δυνάµεις σε συµµόρφωση µε
συντεχνιακές ή µε οµάδες πίεσης.

Θέλω να πω ότι η φύση εκλαµβάνεται από ένα µοντέλο ανά-
πτυξης είτε ως εµπόδιο -το έχουµε δει πάρα πολύ συχνά, ειδικά
όταν έχουµε µια ρητορική ιδιωτικοποιήσεων από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση- είτε ως µουσείο. Δηλαδή, είτε πρέπει να αδρανο-
ποιηθεί µε τη µία εκδοχή είτε µε την άλλη. Μια ανάπτυξη που να
σχετίζεται µε την αρµονική ενσωµάτωση του φυσικού αποθέµα-
τος δεν έχει προταθεί ολοκληρωµένα.

Είναι η πρώτη φορά που µια κυβέρνηση προσπαθεί µε έναν
πολυεπίπεδο τρόπο να οργανώσει ένα µοντέλο ανάπτυξης που
θα περιλάβει και το φυσικό απόθεµα σαν οργανικό στοιχείο, δη-
λαδή σαν αναπτυξιακό γεγονός. Αυτή η πολυεπίπεδη αντίληψη
της ανάπτυξης, που συσχετίζει κτισµένο περιβάλλον, που συσχε-
τίζει περιοχές «NATURA», που συσχετίζει αδόµητο περιβάλλον
σε ένα συνεχές, απαιτεί και νέα οργανωτικά εργαλεία, νέα διοι-
κητικά εργαλεία, τα οποία εκκρεµούν και πρέπει η Κυβέρνηση να
τα αντιµετωπίσει. 

Παραδείγµατος χάριν, να συνδέσει τις υπηρεσίες µε πολύ πυ-
κνότερο τρόπο, ώστε να µην έχουµε µεγάλες καθυστερήσεις είτε
στην έγκριση είτε στην αποτροπή έργων και δράσεων. Το έχουµε
δει πάρα πολύ συχνά σε µια υπηρεσία να «λιµνάζει» ένας φάκε-
λος. Το εντοπίζω, παραδείγµατος χάριν, στην υπόθεση του ΣΧΟ-
ΟΑΠ Μαραθοκάµπου Σάµου, που για πάρα πολύ καιρό -και µε
ευθύνη προγενέστερων κυβερνητικών φάσεων- «λιµνάζει», αδρα-
νεί ή βρίσκεται στη µέγγενη ενός σχολαστικισµού στην εξέτασή
του.

Πρέπει οι υπηρεσίες, εφόσον έχουµε µια συναντίληψη και για
το κτισµένο περιβάλλον και για το παραγωγικό περιβάλλον, τις
αγροτικές εκτάσεις και για το περιβάλλον υπό το καθεστώς
«NATURA», να µπορέσουν να επικοινωνήσουν και να γίνουν πιο
λειτουργικές. Αυτό το λέω ως στοιχείο µιας κριτικής ή µιας δυ-
ναµικής που µπορεί να αποκτήσει το διοικητικό µας σύστηµα που
µπορεί να βελτιωθεί πραγµατικά και που εκκρεµεί ακόµα.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο νοµίζω ότι εκτός του ότι έχει γε-
νική αποδοχή, πέρα από τις πολιτικάντικου χαρακτήρα αντιδικίες
που έχουν προϋπάρξει, σαν νοµοθέτηµα, σαν πυρήνας ρυθµιστι-
κός έχει συγκεντρώσει τη σύµφωνη γνώµη, την κατάφαση όλων
των πολιτικών πτερύγων. Είναι σε µια θετική κατεύθυνση, χωρίς
να έχει τους δογµατισµούς προγενέστερων νοµοθετηµάτων.

Ας δούµε τώρα την πολιτική υδάτων. Εντάσσεται µέσα στην
«προβληµατοθεσία» του Υπουργείου, τη γενική πολιτική υδάτων
η πολιτική της µη εκτατικής και της µη εντατικής γεωργίας; 

Την υπαινίχθηκε ο κ. Κασαπίδης για την ειδική ποιότητα και την
τεκµηρίωση που πρέπει να έχει η ειδική παραγωγή κοντά στις
ζώνες «NATURA». Η µη εντατική, λοιπόν, καλλιέργεια σχετίζεται
µε την περιβαλλοντική πολιτική και την περιβαλλοντική κουλ-
τούρα που εισηγείται και αυτό το νοµοθέτηµα; Είναι η πολιτική
τεκµηριώσεων και των προϊόντων, αλλά και του αρχιτεκτονηµέ-
νου συνόλου, ειδικά στις µικρές κοινότητες, που µε έναν κατα-
πληκτικό τρόπο η λαϊκή µας αρχιτεκτονική είναι ιδρυτικά
οικολογική και ιδρυτικά συναρτηµένη µε την αντίληψη «NA-
TURA», µε τη φιλοσοφία «NATURA». 

Αυτές οι παράµετροι, λοιπόν, ενώ αποτελούν πολιτιστικό από-

4868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θεµα σε ένα µεγάλο βαθµό, νοµίζω ότι µπορούν να ενσωµατω-
θούν σε ένα αναπτυξιακό σχέδιο, αδογµάτιστο και πολυεπίπεδο.
Αποτελούν επίδικα και ζητούµενα για το Υπουργείο;

Έχω την εντύπωση ότι όλες οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
έχει πάρει αυτή η Κυβέρνηση έναν τέτοιο τύπο ολιστικής σύλλη-
ψης τον αφοµοιώνουν. Νοµίζω ότι σε αυτή τη φιλοσοφία µπο-
ρούµε πιο τολµηρά να δουλέψουµε και ως προς το διοικητικό
σκέλος, τους διοικητικούς εκσυγχρονισµούς που περιέγραψα για
τη διασύνδεση των συστηµάτων διοίκησης, των υπηρεσιών, δα-
σική υπηρεσία, πολεοδοµία, τους φορείς διαχείρισης, κτηµατική,
αρχαιολογική υπηρεσία, αυτοδιοίκηση. Όλες αυτές οι δοµές
πρέπει να επικοινωνήσουν µε πολύ πυκνότερο τρόπο. Αυτό είναι
εκκρεµές και είναι πολύ σηµαντικό. Ίσως και να ξεφεύγει από τα
όρια του νοµοθετήµατος.

Να κλείσω µε το εξής: Όπως έχουν όλοι εντοπίσει τις περιοχές
τους, η Σάµος, η Ικαρία και οι Φούρνοι ουσιαστικά έχουν ευρύ-
τατο δίκτυο «NATURA», αλλά θα επιµείνω ότι έχουν και µια ευ-
ρύτερη ενδοχώρα από τις εντοπισµένες περιοχές «NATURA»,
που έχει εξαιρετική αρχιτεκτονική και λόγια και λαϊκή και επίσης
έχει και αρχιτεκτονηµένο καλλιεργητικό χώρο. Έχει τις κλίµακες,
εντοπισµένες σαν πολιτιστικά ιδιώµατα της χώρας µας, έχει µι-
κρές παραγωγές εξ αυτού και εποµένως έχει διακριτό προϊόν και
διακριτή σχέση µε αυτό το διακριτό προϊόν. Διακριτές κοινότητες
ανθρώπων που καλλιεργούν, που εµπορεύονται, που εξάγουν και
που προτείνουν ως υποδείγµατα πολιτιστικά.

Με αυτές τις σκέψεις, θα ήθελα να σας προτείνω, κύριοι
Υπουργοί, να δούµε τολµηρότερα και σε συνάρτηση και σε συ-
νεργασία µε τα άλλα Υπουργεία αυτόν τον µεγάλο διοικητικό µε-
τασχηµατισµό, που θα µπορέσει να νοηµατοδοτήσει πολύ
περισσότερο τις νοµοθετικές σας πρωτοβουλίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

κ. Πάλλη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω η σηµερινή µέρα να είναι

µια καλή δικαιολογία για τους συναδέλφους που απουσιάζουν,
αν και νοµίζω ότι άλλοι είναι οι λόγοι και θα αναφερθώ στην πο-
ρεία. Πρέπει να είµαι σύντοµος, λοιπόν.

Με τον παρόντα νόµο επιδιώκει κανείς το θεσµικό πλαίσιο λει-
τουργίας των προστατευόµενων περιοχών, µια υποχρέωση της
χώρας που την είχαµε και που έπρεπε να έχουµε συµµορφωθεί
από το 2012.

Οφείλω, λοιπόν, να δώσω τα εύσηµα στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος για τη συστηµατική προσπάθειά του και όχι µόνο προς
αυτό το νοµοθέτηµα, αρχικά µε τον ορισµό του καταλόγου προ-
στατευµένων περιοχών και την ένταξη νέων περιοχών και ιδίως
περιοχών και στο Νοµό Λέσβου, σε συνέχεια και µε τον συνά-
δελφο κ. Σεβαστάκη, όπου είναι µεγάλη η έκταση των θαλάσσιων
περιοχών και καλώς γίνεται αυτή η προσπάθεια, προκειµένου µε
τους φορείς διαχείρισης, µε τις αναµενόµενες ειδικές περιβαλ-
λοντικές µελέτες, µε τα σχέδια διαχείρισης και ανάπτυξης ή µε
προεδρικά διατάγµατα που έπονται, να µπορέσουµε να έχουµε
ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο.

Ως Βουλευτής, λοιπόν, του νοµού Λέσβου, θα ήθελα να επι-
µείνω στη θεσµοθέτηση του νέου φορέα των είκοσι εννέα προ-
στατευόµενων περιοχών του βορείου Αιγαίου -αναφέρθηκε και
ο συνάδελφος νωρίτερα- και στη δυνατότητα ίδρυσης παραρτη-
µάτων, δεδοµένης της νησιωτικότητας, του νησιωτικού χαρα-
κτήρα της περιφέρειας και των ιδιαίτερων αναγκών της περιοχής
µας.

Ο εξαίρετος συνάδελφος κ. Θραψανιώτης αναφέρθηκε και στη
Λέσβο. Η Λέσβος είναι ένα αναγνωρισµένο γεωπάρκο της UN-
ESCO. Στον Νοµό Λέσβου ανήκει και η Λήµνος, αυτός ο αρχέγο-
νος τόπος και ο Άη-Στράτης µε τη γνωστή του ιστορία, ο
Άη-Στράτης που θα είναι ένα από τα πράσινα νησιά µε µια σο-
βαρή προσπάθεια που γίνεται τα τελευταία χρόνια και που η δική
µας Κυβέρνηση επανεκκίνησε µετά από κωλυσιεργία πολλών
ετών.

Να πούµε, όµως, και κάποιες αλήθειες που οφείλουµε να τις
αναφέρουµε. Εδώ υπάρχει µια σύγκρουση ιδεολογική. Οι συνά-
δελφοί µας κυβερνούσαν τόσα χρόνια –και ο συνάδελφος ανα-

φέρθηκε στο τι κάνετε εδώ και τρία χρόνια- αλλά εδώ και τρία
χρόνια προσπαθούµε να µαζέψουµε αυτά που δεν κάνατε εδώ
και δεκαετίες συνειδητά.

Αποδοµούµε το πελατειακό σύστηµα και αυτό είναι που σας
τροµάζει, διότι και µε τούτο το νοµοσχέδιο, αλλά και µε τους δα-
σικούς χάρτες, µε το Κτηµατολόγιο και µε µία σειρά νοµοθετη-
µάτων, ανεπιστρεπτί η χώρα µας γίνεται κανονική χώρα. Δεν
µπορεί πια να µην προχωράνε έργα, οι πολιτικάντηδες να δε-
σµεύονται ότι δεν θα προχωρήσουν τέτοια σχέδια, βλέποντας
τους πολίτες ως πελάτες και δηµιουργώντας αυτή τη σχέση
εξάρτησης, που όλα αυτά τα χρόνια -το γνωρίζουµε πολύ καλά-
για να προχωρήσουν πράγµατα, έπρεπε να περνάνε από τα πο-
λιτικά γραφεία.

Θέλω να κάνω και µια αναφορά στον τόπο µου και τον σχεδια-
σµό που έχει γίνει στον τόπο µου. Όσον αφορά τον κόλπο Καλ-
λονής, τον λυµαίνονται τόσα χρόνια µε κίνδυνο την καταστροφή
του συγκεκριµένοι άνθρωποι, µε συγκεκριµένες «πλάτες». Θα
σώσουµε ένα τέτοιο περιβάλλον, έναν τέτοιον πλούτο;

Παράλληλα, όλα αυτά τα χρόνια σχεδιάζανε στον τόπο µου -
έκανε αναφορά και ο Αναπληρωτής Υπουργός για τα σχέδια δια-
χείρισης υδάτινων πόρων- µεγάλα έργα, τα έργα που έµπαιναν
εκείνη την εποχή στα προγράµµατα, αναθεωρήσεις µελετών, βα-
σισµένα πάνω σε επιχειρήµατα χωρίς καµµία βάση, όπως να
φτιάξουµε ένα µεγάλο φράγµα χωρίς σχέδια διαχείρισης περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων για τον κόλπο της Καλλονής, χωρίς
σχέδιο διαχείρισης των υδάτινων πόρων.

Τι κάνει τούτη η Κυβέρνηση; Βάζει τα πράγµατα σε µια σειρά.
Βλέπει τις πραγµατικές ανάγκες και τις πραγµατικές παρεµβά-
σεις που πρέπει να γίνουν. Τρέχουν έργα σε αυτή την κατεύ-
θυνση πέρα από τα νοµοθετήµατα, έργα εντοπισµού των
απωλειών των δικτύων, έργα που θα αναδείξουν την πραγµατική
ανάγκη και τον ορθό τρόπο διαχείρισης του όλου περιβάλλοντος,
φυσικού και δοµηµένου. Έχει δίκιο ο κ. Σεβαστάκης, ειδικά για
τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου.

Θα πρέπει, λοιπόν, από εδώ και πέρα συγκροτηµένα όλος
αυτός ο πλούτος να περάσει σε έναν φορέα διαχείρισης, σε αυτή
τη φάση που η χώρα βρίσκεται στη φυγή προς τα εµπρός µε ορί-
ζοντα, µε προοπτική. Πρέπει να ξεφύγουµε από αυτό που τόσα
χρόνια έκαναν, την αποδόµηση και την συστηµατική εκµετάλ-
λευση κατά το δοκούν και πελατειακά του πλούτου κάθε τόπου.

Εδώ θέλω να κάνω µια πρόταση, κύριε Υπουργέ. Όλα αυτά τα
χρόνια µέσα από πολλά χρηµατοδοτικά προγράµµατα, ευρω-
παϊκά προγράµµατα, διάφοροι φορείς, τοπικοί και ευρύτεροι,
έχουν κάνει µελέτες πάνω σε αντικείµενα που αφορούν τη δου-
λειά που θα έχουν οι φορείς διαχείρισης.

Θεωρώ ότι όλοι αυτοί οι φορείς ως τώρα που έχουν κάνει τέ-
τοιου τύπου προγράµµατα έχουν την υποχρέωση και οφείλουν
να παραδώσουν τα αποτελέσµατα της δουλειάς τους –και µιλάω
από τα µονοπάτια µέχρι σηµαντικότερα έργα- να τα παραδώσουν
γιατί είναι πληρωµένα από τον κάθε Έλληνα πολίτη, όπως και
από τον κάθε Ευρωπαίο πολίτη. Είναι απαράδεκτο να µην µπο-
ρείς να βρεις χρυσοπληρωµένες δουλειές και µελέτες των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων.

Θα κλείσω λέγοντας το εξής: Είκοσι σχεδόν χρόνια µετά τη
σύνταξη των πρώτων ειδικών περιβαλλοντικών µελετών για τις
εν λόγω περιοχές ξεκινά να µορφοποιείται επιτέλους ένα ρεαλι-
στικό καθεστώς προστασίας τους µε πρωταγωνιστές τους φο-
ρείς διαχείρισης. Το σηµαντικότερο είναι ότι από την προστασία
σταδιακά προχωράµε στην αξιοποίηση των περιοχών, ειδικά στη
νησιωτική Ελλάδα.

Οι προστατευόµενες περιοχές είναι πολλές και µπορούµε να
τις εκµεταλλευθούµε µε κάθε τρόπο. Ευτυχώς για εµάς, δυστυ-
χώς για όσους κυβερνούσαν τόσα χρόνια, εδώ είναι η ντροπή
τους. Οι µισοί δεν έρχονται γιατί δεν θέλουν αυτό το νοµοσχέδιο
και οι άλλοι µισοί, οι σοβαρότεροι -θα έλεγα- δεν έρχονται γιατί
ντρέπονται για ό,τι δεν έκαναν τόσα χρόνια και για ό,τι δεν µπο-
ρούν να υποστηρίξουν.

Ευτυχώς, λοιπόν, για εµάς υπάρχουν οι κοινωνικές δυνάµεις
που θα υποστηρίξουν αυτή τη φιλοσοφία και το βόρειο Αιγαίο,
που όλες αυτές τις δεκαετίες ήταν ριγµένο, τούτη η Κυβέρνηση
έχει αποφασίσει να το υποστηρίξει και λόγω των ειδικών συνθη-
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κών που επικρατούν εκεί. Αυτές οι κοινωνικές δυνάµεις περιµέ-
νουν πώς και πώς τέτοια νοµοσχέδια, για να µπορέσουµε να
αξιοποιήσουµε τη δηµόσια περιουσία, τη δηµοτική περιουσία,
τους ανθρώπους του µόχθου που θέλουν να συστήσουν την Ελ-
λάδα του µέλλοντος.

Η Λέσβος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ακµή της είχε
διπλάσιο πληθυσµό. Οι πολιτικές σας την έχουν φέρει στον µισό
πληθυσµό.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Τσόγκας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο αβίαστα προκαλείται ο συνειρµός ότι ο τρόπος διοίκη-
σης, προστασίας και διαχείρισης του περιβάλλοντος συνθέτουν
ένα εµβληµατικό κοµµάτι της πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας της Αριστεράς.

Το ιδιότυπο πολιτικό θράσος της Νέας Δηµοκρατίας να ασκεί
ανερµάτιστη και κακόπιστη κριτική ακόµα και σε αυτό το κατά
τεκµήριο εξαιρετικό νοµοσχέδιο, σας εκθέτει ανεπανόρθωτα.

Έτσι, µε το νοµοσχέδιο επιχειρείται η ενίσχυση του νοµικού
πλαισίου που περιβάλλει τον θεσµό λειτουργίας των φορέων δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών, µε στόχο την προστασία
του εθνικού και φυσικού κεφαλαίου και τη διατήρηση της βιοποι-
κιλότητας µε όρους βιώσιµης ανάπτυξης και ενίσχυσης του το-
πικού προϊόντος.

Είναι θλιβερό, δεκαεπτά χρόνια µετά την έναρξη εφαρµογής
του θεσµού των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιο-
χών, να υπάρχουν ακόµα περιοχές χωρίς κανένα απολύτως θε-
σµικό πλαίσιο.

Θυµίζω ότι µε τον ν.4109/2013 η κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου
επέλεξε να συρρικνώσει τους φορείς, τη δράση τους, αλλά και
τους εργαζοµένους σε αυτούς. Οι ελλιπείς πολιτικές των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων για τη φύση και τη βιοποικιλότητα είχαν
ως αποτέλεσµα την επιβολή προστίµων πολλών εκατοµµυρίων
από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη χώρα µας, καθώς η µειωµένη
στελέχωση των φορέων µε εποχιακό µόνο προσωπικό οδήγησε
σε πληµµελή επιτέλεση του έργου τους.

Στο παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζονται ζητήµατα διαχείρισης του
συνόλου των περιοχών του δικτύου «NATURA 2000», καθώς και
ζητήµατα οργάνωσης και λειτουργίας των υφιστάµενων και νέων
φορέων διαχείρισης. 

Προβλέπεται η αναδιάρθρωση του χάρτη των προστατευόµε-
νων περιοχών, που περιλαµβάνει την ίδρυση οκτώ νέων φορέων
διαχείρισης και την επέκταση σχεδόν όλων εκ των είκοσι οκτώ
υφισταµένων, πλην τριών, ενώ καλύπτεται πλέον το σύνολο των
περιοχών του δικτύου «NATURA», δηλαδή τετρακοσίων δεκαεν-
νέα περιοχών, καθώς επίσης σήµερα δεν καλύπτονταν περισσό-
τερες από εκατόν δεκαέξι, ήτοι ποσοστό µικρότερο του 30%.

Στο άρθρο 4 παρατίθενται αναλυτικά και µε σαφήνεια οι αρ-
µοδιότητες των φορέων διαχείρισης, που είναι η διατήρηση της
βιοποικιλότητας κατά των συνδεόµενων µε αυτή φυσικών πόρων,
η υλοποίηση και παρακολούθηση των σχεδίων διαχείρισης για
την αειφορική διαχείριση και προστασία του φυσικού κεφαλαίου
του δικτύου «NATURA 2000», καθώς και η εποπτεία τους και
τέλος η ανάληψη δράσεων και η αξιοποίηση χρηµατοδοτικών
πόρων, µε στόχο την τοπική ανάπτυξη στις προστατευόµενες πε-
ριοχές.

Σηµαντική είναι και η ρύθµιση του άρθρου 7 σχετικά µε τους
εργαζόµενους στους φορείς διαχείρισης, σύµφωνα µε το οποίο
για την επίτευξη θεσµικής θωράκισης του δικτύου «NATURA
2000» και την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος ορίζεται
ότι οι συµβασιούχοι των φορέων διαχείρισης θα συνεχίζουν να
εργάζονται µε παράταση των οκτάµηνων συµβάσεών τους έως
την προκήρυξη διαγωνισµών του ΑΣΕΠ, µε στόχο να προκηρυχ-
θεί διαγωνισµός για την προκήρυξη των θέσεων αυτών µονίµου
προσωπικού και να υπάρξει απαγκίστρωση του προσωπικού από
τις αέναες συµβάσεις ορισµένου χρόνου.

Αναφορικά µε τους πόρους των φορέων διαχείρισης του άρ-
θρου 8 του νοµοσχεδίου, αυτοί προβλέπονται από τον τακτικό

προϋπολογισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
Πρόκειται για επιχορηγήσεις και χρηµατοδοτήσεις που δίνονται
από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας και από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
επιχορηγήσεις και χρηµατοδοτήσεις που δύνανται να δίδονται
από τον προϋπολογισµό άλλων Υπουργείων, από το Πράσινο Τα-
µείο, από οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, από οργανι-
σµούς και επιχειρήσεις του δηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, από ταµεία και λοιπά προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και διεθνών οργανισµών. 

Επίσης, προβλέπονται έσοδα από τις δραστηριότητες που
είναι σύµφωνες µε τους σκοπούς τους, συµπεριλαµβανοµένων
και των εσόδων από πνευµατικά προϊόντα που παράγουν ή εκ-
µεταλλεύονται εισιτήρια, ξεναγήσεις οµάδων επισκεπτών και
άλλες οικοτουριστικές δραστηριότητες, όπως αυτά αναλυτικά
προβλέπονται στην ως άνω διάταξη.

Επίσης, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αντιµετωπίζεται µε
βελτίωση του υφισταµένου πλαισίου το πρόβληµα του φαινοµέ-
νου των µεδουσών που πλήττει ιδιαίτερα τον Κορινθιακό Κόλπο
και συναφώς τον Νοµό Κορινθίας, ταλαιπωρεί τους πολίτες του
νοµού, τους επαγγελµατίες, τους επισκέπτες, έχοντας άµεσο αν-
τίκτυπο στην τοπική οικονοµία, ένα µεγάλο κοµµάτι της οποίας
ζει από τον τουρισµό. Ελπίζουµε στη συρρίκνωση των επιπτώ-
σεων λόγω του φαινοµένου και στην επιστροφή στην οµαλότητα.

Με τη διάταξη του άρθρου 19 ορίζεται ότι κατόπιν αδειοδότη-
σης από την αρµόδια λιµενική αρχή οι αρµόδιοι φορείς διοίκησης
λιµένων ή οποιοσδήποτε στον οποίο παραχωρείται ή µισθώνεται
χώρος αιγιαλού ή παραλίας ή ζώνης λιµένα θα δύνανται να το-
ποθετούν προστατευτικά δίκτυα για πρόσκαιρη χρήση διάρκειας
πέντε µηνών για την προστασία των λουοµένων από τις µέδου-
σες σε θαλάσσιες περιοχές, περιλαµβανοµένων και των περιο-
χών του δικτύου «NATURA» -που δεν υπήρχε στο υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο- µε την επιφύλαξη των οριζοµένων στις ειδικότε-
ρες διατάξεις της νοµοθεσίας για τις προστατευόµενες περιο-
χές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε γνώµονα ότι η προστασία
του περιβάλλοντος είναι στον πυρήνα της πολιτικής µας θεώρη-
σης, θεσπίσαµε το περιβαλλοντικό τέλος στην πλαστική σα-
κούλα, η αλόγιστη χρήση της οποίας συµβάλλει τα µέγιστα στην
αύξηση της παραγωγής στερεών αποβλήτων και αποτελεί θανά-
σιµη απειλή για τα θαλάσσια οικοσυστήµατα, ψηφίσαµε την κύ-
ρωση των δασικών χαρτών. Τον Δεκέµβριο εκδόθηκε κοινή
υπουργική απόφαση για την αναθεώρηση του εθνικού καταλό-
γου περιοχών του Ευρωπαϊκού Οικολογικού Δικτύου «NATURA
2000», ενώ µε επέκταση των προστατευόµενων περιοχών και την
ίδρυση νέων φορέων διαχείρισης οριοθετείται άλλη µια απόδειξη
ότι η Κυβέρνησή µας στρέφει το βλέµµα στο περιβάλλον, επεν-
δύοντας στην πρόληψη και την προστασία του.

Βασική µας αντίληψη και αταλάντευτος στρατηγικός στόχος
αποτελεί η αφύπνιση της περιβαλλοντικής και οικολογικής συ-
νείδησης της κοινωνίας µας, η προστασία και διατήρηση της βιο-
ποικιλότητας, η αειφορική διαχείριση των φυσικών πόρων, η
ανάπτυξη του βιώσιµου τουρισµού και η διασφάλιση ενός υγιούς
οικοσυστήµατος, στοιχεία προσδιοριστικά µιας πολιτισµένης κοι-
νωνίας.

Οι προστατευόµενες περιοχές µπορούν να επιτελέσουν ση-
µαντικότατο ρόλο στην οικονοµία της χώρας, θέτουν τις βάσεις
για την τόνωση της τοπικής οικονοµίας µε τη δηµιουργία θέσεων
εργασίας, ενώ µπορούν να είναι πολλαπλά επωφελείς ανάλογα
µε τις συνθήκες κάτω από τις οποίες θα λειτουργήσουν.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, τούτων δοθέντων, σας
καλώ να υπερβείτε τη συντηρητική σας προδιάθεση και να ψη-
φίσετε ένα προοδευτικό και περιβαλλοντικά αξιόλογο νοµοσχέ-
διο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Σαχινίδης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν αναφερθώ στο σχέδιο νόµου, στις τροπολογίες ή στις

τρέχουσες πολιτικές εξελίξεις, κρίνω σκόπιµο να αναφερθώ σε
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κάποιους προλαλήσαντες, οι οποίοι θέλοντας να βγάλουν κάποια
λογύδρια –Βουλευτές, Κοινοβουλευτικοί κοµµάτων- έκριναν σκό-
πιµο για άλλη µια φορά να αναφερθούν σε κάτι που είπε η αγο-
ρήτρια της Χρυσής Αυγής. Προφανώς, δεν έχουν αντιληφθεί ότι
οι µόνες που ζηµιώνουν τις κοινωνίες είναι οι πολιτικές των αρι-
στερών. Πραγµατικά, θα ήθελα έστω και ένας σε αυτή την Αί-
θουσα να βρεθεί και να µου πει σε ποια χώρα µε αριστερή
κυβέρνηση υπήρξε κάτι καλό. Θα ήθελα να µας πείσετε, τέλος
πάντων, πάνω στις πολιτικές σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Σε όλες! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ναι, τα είδαµε: Ρουµανία, Βουλγαρίες,

Πολωνίες. Ο κατάλογος δεν έχει τελειωµό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Σε ποια φασιστική χώρα είχαµε κάτι

καλό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Επίσης, ακούσαµε από Κοινοβουλευ-

τικό Εκπρόσωπο ότι έχει αποκλειστικότητα η Αριστερά σε θέ-
µατα δηµοκρατίας και στο να αυτοαποκαλούνται δηµοκρατικές
δυνάµεις. Αλήθεια, σε αυτή την Αίθουσα σας έχουµε πει επανει-
ληµµένα ότι η δηµοκρατία σας έχει πάρα πολύ στενά όρια. Απο-
δείξτε µας ότι είστε πράγµατι δηµοκράτες και θα το δείτε στη
συνέχεια.

Όσον αφορά στο σχέδιο νόµου και στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1468 και µε ειδικό αριθµό 175, εδώ υπάρχει µια ρύθµιση
θεµάτων σχετικά µε τους δασικούς χάρτες.

Το Ελληνικό Κτηµατολόγιο δίνει τη δυνατότητα πρόσβασης
στα χαρτογραφικά υπόβαθρα, τα οποία χρησιµοποιούνται για
τους δασικούς χάρτες στις αρµόδιες υπηρεσίες των ΟΤΑ, προ-
κειµένου αυτές να αποτυπώσουν τα όρια και τα περιγράµµατα
των οριζόµενων περιοχών µέχρι και τις 15 Μαΐου 2018. Στην πε-
ρίπτωση που η διαδικασία ανάρτησης των δασικών χαρτών ξεκί-
νησε στις 30 Οκτωβρίου 2017 και στην περίπτωση των υπό
κατάρτιση και επικαιροποίηση δασικών χαρτών παρατείνεται έως
τις 30 Μαΐου η προθεσµία υποβολής αντιρρήσεων κατά των δα-
σικών χαρτών, εάν αυτή λήγει από 26 Φλεβάρη έως 22 Μαΐου.

Ένας από τους λόγους που δίδεται αυτή η παράταση είναι ότι
οι δήµοι δεν ανταποκρίθηκαν στην υποχρέωση να οριοθετήσουν
τους οικισµούς και τις οικιστικές πυκνώσεις, ώστε να διασφαλι-
στεί το δικαίωµα υποβολής αντίρρησης των πολιτών. Η Χρυσή
Αυγή δηλώνει «παρών» στην παρούσα τροπολογία.

Με την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1470 και µε ειδικό αριθµό
177 παρέχεται η δυνατότητα ανανέωσης µέχρι τις 30 Ιουνίου
2018 των αδειών διαµονής πολιτών τρίτων χωρών υπό συγκεκρι-
µένες προϋποθέσεις. Με την προτεινόµενη διάταξη οι πολίτες
τρίτων χωρών, των οποίων οι άδειες παραµονής λήγουν στις 18
Ιανουαρίου 2018 έως και 28 Φεβρουαρίου 2018, θεωρούνται
πλέον νοµίµως διαµένοντες αποκλειστικά εντός της ελληνικής
επικράτειας και οι άδειές τους µπορούν να ανανεωθούν έως τις
30 Ιουνίου 2018. 

Στην έκθεση ανάλυσης συνεπειών ρύθµισης γίνεται λόγος για
τη χρόνια υποστελέχωση των Διευθύνσεων Αλλοδαπών και Με-
τανάστευσης και ότι αυτό αποτελεί τον λόγο καθυστέρησης,
ώστε να διεκπεραιωθούν τα αιτήµατα ανανέωσης. Επίσης, ανα-
φέρεται ότι λόγω του αριθµού των υποβαλλόµενων αιτήσεων για
εξαιρετικούς λόγους διαπιστώθηκε ότι οι υπηρεσίες αδυνατούν
να εξυπηρετήσουν. Εδώ θα προσθέσω ότι σε συνέντευξη που
έδωσε ο Υπουργός «λαθροµετανάστευσης» Μουζάλας στις 20
Αυγούστου του προηγούµενου έτους είχε πει ότι έχουν διπλα-
σιαστεί οι ροές. Άρα είναι λογικό να µην µπορούν να εξυπηρετη-
θούν. Είναι γνωστοί, λοιπόν, αυτοί οι εξαιρετικοί λόγοι. Συνεπώς
καλό θα ήταν να εξεταστούν όλα τα αιτήµατα ανανέωσης εξαρ-
χής και να δοθεί ιδιαίτερη σηµασία στη νοµιµότητα εισόδου στην
ελληνική επικράτεια και µετά να µιλάµε για την εξυπηρέτησή
τους και για τη διασφάλιση των δικαιωµάτων τους.

Σχετικά µε την τρέχουσα πολιτική επικαιρότητα, δύο είναι τα
θέµατα που ταλανίζουν τους Έλληνες τις τελευταίες ηµέρες.
Ένα είναι το λεγόµενο «σκοπιανό» και ένα είναι το σκάνδαλο, το
οποίο προέκυψε πριν από λίγες ηµέρες σχετικά µε τη φαρµακο-
βιοµηχανία «NOVARTIS». 

Εδώ, λόγω του αποκλεισµού µας, κρίνω σκόπιµο ο ελληνικός

λαός να µάθει τη δήλωση του Αρχηγού της Χρυσής Αυγής.
Ασφαλώς και δεν ήταν τυχαίο ότι µία µόλις ηµέρα µετά το µεγα-
λειώδες συλλαλητήριο της πλατείας Συντάγµατος, το οποίο προ-
σπάθησαν να υποβαθµίσουν µε κάθε τρόπο τόσο οι φιλελεύθεροι
όσο και οι µαρξιστές – εθνοµηδενιστές, ήρθε στην επιφάνεια ένα
µεγάλο σκάνδαλο δηµόσιας διαφθοράς. Οι ένοχοι να πληρώσουν
και να πάνε φυλακή. Η Χρυσή Αυγή δεν έχει καµµία αντίρρηση
σε αυτό.

Ας γνωρίζουν, όµως, οι νεοµπολσεβίκοι προπαγανδιστές και
λογοκριτές ότι µε µία προανακριτική για το σκάνδαλο «NOVAR-
TIS» δεν σβήνεται η προδοσία του «Gorna Macedonija».

Στον απόηχο, λοιπόν, των συλλαλητηρίων δεν ξέρουµε εάν η
Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµµατα έχετε πάρει το µήνυµα
αυτών των συλλαλητηρίων. Για άλλη µία φορά, ως εκ θαύµατος,
η Χρυσή Αυγή ήταν αόρατη για όλα τα κανάλια και για όλους
τους δηµοσιογράφους. Εδώ, όµως υπήρξε, και µία δήλωση σε
σχέση µε αυτά που αγωνίζεστε να φέρετε και να επικρατήσετε.
Ήταν η δήλωση του Ζάεφ ο οποίος είπε ότι δεν αλλάζει τίποτα
στο Σύνταγµα των Σκοπίων και ότι ό,τι ήταν να γίνει µε το Σύν-
ταγµα των Σκοπίων έγινε το 1993, ενσωµατώνοντας το άρθρο 2
στην παράγραφο 49.

Και συζητάτε για µία λύση του σκοπιανού. Λύση σε τι; Ακού-
σαµε πάρα πολλά και εδώ µέσα στην Ολοµέλεια και από τα κα-
νάλια. Κανείς όµως δεν µας είπε ποιο είναι το πρόβληµα που
αντιµετωπίζει η Ελλάδα σε περίπτωση µη λύσης του σκοπιανού.
Ακούσαµε πάρα πολλά επιχειρήµατα από προλαλήσαντες για το
πόσο καλά πάει η οικονοµία των Σκοπίων χάρη στους Έλληνες.
Δεν ακούσαµε όµως από κανέναν τι έχει να χάσει η Ελλάδα, εάν
δεν λυθεί αυτό το πρόβληµα. Εάν είναι να παραχωρηθεί το όνοµα
της Μακεδονίας, µη σώσει και λυθεί ποτέ!

Δεν ακούσαµε, όµως, για τις τουρκικές ακταιωρούς, οι οποίες
περιπολούν γύρω από τα Ίµια.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ως Βουλευτής αυτού του Κοινοβου-
λίου, αν µπω σε ένα ταχύπλοο, έχω το δικαίωµα να ανέβω επάνω
στις βραχονησίδες των Ιµίων ή θα µε συλλάβουν οι Τούρκοι;

Εδώ µε την πολιτική που ασκείτε, καταφέρατε να έχετε όµηρο
τον συνέταιρό σας, τον Πάνο Καµµένο, µε το σκάνδαλο πώλησης
βληµάτων στη Σαουδική Αραβία. Από τη µια είναι το σκάνδαλο
«NOVARTIS», από την άλλη το σκοπιανό, και εκβιάζετε πράγµατα
και καταστάσεις.

Σχετικά, όµως, µε το σκάνδαλο «NOVARTIS», εδώ η ζηµιά που
υπέστη το ελληνικό δηµόσιο από τη τεχνητή διόγκωση της φαρ-
µακευτικής δαπάνης για την περίοδο 2000-2015 ξεπερνά τα 23
δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι δαπάνες -και για αυτά υπάρχουν κα-
τάλογοι- από το 1987 για τα φάρµακα ήταν 200 εκατοµµύρια
ευρώ και έφτασαν τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2010. Είναι,
λοιπόν, µια ζηµιά η οποία ισούται µε το επώδυνο πακέτο µέτρων
του δευτέρου µνηµονίου της περιόδου 2012-2015, τα οποία ήταν
26 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Από τη ζηµιά, λοιπόν, των 23 δισεκατοµµυρίων ευρώ που υπέ-
στη το ελληνικό δηµόσιο, τα 3 δισεκατοµµύρια αφορούν τη συγ-
κεκριµένη εταιρεία και τριάντα εµπλεκόµενα πολιτικά πρόσωπα,
εκ των οποίων δύο Πρωθυπουργοί, τουλάχιστον από αυτά που
έχουν διαρρεύσει, οκτώ Υπουργοί, κρατικοί αξιωµατούχοι, όπως
διοικητές δηµοσίων οργανισµών, γενικοί γραµµατείς, µέλη επι-
τροπών τιµολόγησης φαρµάκων, σύµβουλοι. Όλοι έπαιρναν
δώρα για να εξυπηρετούν τα συµφέροντα της φερόµενης εται-
ρείας.

Σύµφωνα, λοιπόν, ξανά µε αυτά τα δηµοσιεύµατα σε εφηµερί-
δες και σε διαδίκτυο, οι µάρτυρες φέρονται να έχουν αναφέρει
τα εξής:

Χρηµατισµό πολιτικών προσώπων µε περίπου 40 εκατοµµύρια
ευρώ, µεγάλο φαγοπότι µέσω φυσικά της τιµολόγησης των φαρ-
µάκων της εταιρείας. Εδώ υπήρχε µια γρήγορη έγκριση, σχετικά
µε τη συγκεκριµένη εταιρεία σε σχέση µε άλλες εταιρείες, οι
οποίες έπαιρναν τα δικά τους φάρµακα για να µπουν στην
αγορά, σε αντίθεση µε τα φάρµακα άλλων εταιρειών που καθυ-
στερούσαν να πάρουν αυτή την έγκριση.

Ταχύτερη αποζηµίωση της συγκεκριµένης εταιρείας από τα
ασφαλιστικά ταµεία, σε σύγκριση µε άλλες εταιρείες στις οποίες
οφείλονταν ποσά από τα ασφαλιστικά ταµεία. Τα φάρµακα τα
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οποία φέρεται ότι υπερτιµολογούνταν ήταν κυρίως ογκολογικά
και οφθαλµολογικά. Γνωρίζουµε πάρα πολύ όλοι µας εδώ µέσα
ότι τα ακριβότερα φάρµακα είναι τα ογκολογικά.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτές τις πληροφορίες, οι εισαγγελείς
εγκληµάτων διαφθοράς έχουν ήδη ευρήµατα για την ύπαρξη των
λογαριασµών για τους οποίους ζητούν στοιχεία µέσω αιτηµάτων
δικαστικής συνδροµής. Έχει αναφερθεί, επίσης, ο έλεγχος σε
δύο µέχρι τώρα offshore εταιρείες οι οποίες έχουν άµεση σχέση
µε το σκάνδαλο «NOVARTIS».

Είχαµε, επίσης, µια συνέντευξη του ποινικολόγου Σαράκη, ο
οποίος εκπροσωπεί τους τρεις προστατευόµενους µάρτυρες, και
δήλωσε ότι φοβάται για τη ζωή του. Ανέφερε µάλιστα ότι υπάρ-
χουν και ηχητικά και φωτογραφικά ντοκουµέντα σχετικά µε το
σκάνδαλο «NOVARTIS».

Να δούµε, όµως, ποιες ήταν οι δηλώσεις των κοκοροµάχων
αυτής της ιστορίας. Τι µας είπε ο Πρωθυπουργός στην οµιλία
του στην Πάτρα; Μας είπε ότι δεν µπορεί να υπάρχει πατριωτι-
σµός µε λίστες, ότι δεν µπορεί να υπάρχει πατριωτισµός και off-
shore και ότι δεν µπορεί να υπάρχει πατριωτισµός και διαπλοκή.

Συµφωνούµε απόλυτα. Και συµφωνούµε απόλυτα γιατί; Γιατί
οι µόνοι που έχουµε το δικαίωµα να αυτοπροσδιοριζόµαστε ως
γνήσιοι πατριώτες είµαστε εµείς της Χρυσής Αυγής, διότι, κύριε
Υπουργέ, ούτε σε λίστες είµαστε ούτε σχέση µε τη διαπλοκή
έχουµε.

Όµως, µιας και αναφερθήκαµε σε λίστες, ας µας πείτε, η συγ-
κυβέρνησή σας, σχετικά µε την άφεση αµαρτιών που δώσατε
στις λίστες. Με αυτό που ψηφίσατε, να µην µπορούν να ελεγχ-
θούν προ πενταετίας υποθέσεις που εκκρεµούν, δώσατε ασυλία
κατ’ ουσίαν στο 80% των υποθέσεων που εντάσσονταν σε αυτές
τις λίστες.

Επίσης, εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα µια δέσµευση από την
πλευρά σας, µια δήλωσή σας, αν είναι δυνατόν, σχετικά µε ό,τι
έχει πει το Γραφείο Τύπου του Πρωθυπουργού. Σε κάποιο ση-
µείο, κύριε Υπουργέ, σχολιάζει και λέει: «Η αρχή ότι όλοι είναι
αθώοι µέχρι αποδείξεως του εναντίου ισχύει πάντα στην Ελ-
λάδα». Εσείς το υιοθετείτε αυτό, κύριε Υπουργέ; Συµφωνείτε; Αν
συµφωνείτε, κάντε το πράξη απαντώντας σε εµάς. Μέχρι να τε-
λειώσει η δική είµαστε αθώοι, κύριε Υπουργέ.

Προσθέτω εγώ ότι στην Ελλάδα είσαι αθώος µέχρι αποδεί-
ξεως του εναντίου, αρκεί να µην είσαι εθνικιστής. Για ποια θεµε-
λιώδη αρχή αθωότητας µιλάτε; Αυτά να τα πείτε στους
Υπουργούς σας, στον κ. Πολάκη, στους Βουλευτές σας, στα στε-
λέχη σας και πάνω από όλα να κοιτιέστε στον καθρέφτη όλοι
σας.

Τι ανέφερε η Νέα Δηµοκρατία; Το µόνο σίγουρο σκάνδαλο,
λέει η Νέα Δηµοκρατία, που έχει αναδειχθεί µέχρι στιγµής είναι
η εξόφθαλµη εµπλοκή της Κυβέρνησης στην εν εξελίξει έρευνα
της δικαιοσύνης και η κατάφωρη παραβίαση της διάκρισης των
εξουσιών εκ µέρους της.

Σοβαρά, βρε αχυράνθρωποι της ψευτοδεξιάς; Τολµάτε και µι-
λάτε εσείς, οι αρχισκευωροί της διαπλοκής, και δεν είναι κανένας
στην Αίθουσα αυτή τη στιγµή; Τολµάτε και πιάνετε στο στόµα
σας εσείς της Νέας Δηµοκρατίας τη διάκριση των εξουσιών;

Άλλος πάλι, ο Βενιζέλος, ο εµπνευστής του νόµου περί ευθύ-
νης Υπουργών και του νόµου για τους προστατευόµενους µάρ-
τυρες! Είναι, λέει, έξαλλος για τους προστατευόµενους
µάρτυρες της υπόθεσης «NOVARTIS».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Έξαλλος, όµως, είναι και ο κ. Μητσοτάκης. Ανέφερε πως η δι-

καιοσύνη δεν µπορεί να φοράει κουκούλες.
Γιατί, κύριε Μητσοτάκη; Είναι λίγοι οι τρεις µε τις κουκούλες;

Αν τους κάναµε πέντε -λέω εγώ τώρα- θα ήταν πιο αξιόπιστοι;
Εσείς και το κόµµα σας δεν βάλατε τη σφραγίδα σας και την υπο-
γραφή σας στις 30 Μαρτίου του 2014 µαζί µε τους περισσότε-
ρους εµπλεκόµενους πολιτικούς που έχουν ακουστεί τα ονόµατά
τους για το σκάνδαλο «NOVARTIS» -και πολύ καλά κάνατε- για
την επέκταση του θεσµού προστασίας µαρτύρων σε υπόθεση
διαφθοράς και βλάβης δηµοσίου συµφέροντος; Την παίρνουν
πίσω την υπογραφή τους οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας;

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι εχθές στα περισσότερα περι-
φερειακά κανάλια έγινε αναφορά µε αφορµή το σκάνδαλο «NO-
VARTIS» στο βίντεο Μπαλτάκου, στο ηχητικό ντοκουµέντο του
Σαµαρά µε τον «Παναθηναϊκάκια» και στο σπάσιµο του σπιτιού
του συναγωνιστή Γιάννη Λαγού από την Αντιτροµοκρατική, θέ-
λοντας προφανώς να αναδείξουν τις δηµοκρατικές διαδικασίες
που ακολούθησε η Νέα Δηµοκρατία, η οποία τώρα διαµαρτύρε-
ται για τις πρακτικές της σηµερινής συγκυβέρνησης.

Σε ένα, λοιπόν, από αυτά τα περιφερειακά κανάλια, εκπρόσω-
πος ξανά της Νέας Δηµοκρατίας ζήτησε κάποια στιγµή να έλ-
θουν οι προστατευόµενοι µάρτυρες να καταθέσουν κανονικά και
όχι ως προστατευόµενοι, για να ξέρουν –λέει- οι κατηγορούµενοι
ποιοι τους συκοφαντούν. Ακόµα δεν το έκαναν και έχει αποφαν-
θεί ότι είναι και συκοφάντες!

Μάλιστα, είχε το θράσος κάποια στιγµή να συγκρίνει τους προ-
στατευόµενους ψευδοµάρτυρες της Χρυσής Αυγής µε αυτούς
του σκανδάλου «NOVARTIS». Τι έλεγαν, όµως, οι προστατευό-
µενοι ψευδοµάρτυρες στη δική µας δίκη; Μάλιστα, κάποιοι από
αυτούς δήλωναν και πρώην µέλη µας που σηµαίνει ότι θα έπρεπε
να είναι απόλυτα βέβαιοι γι’ αυτά που είχαν πει. Δήλωναν ότι οι
Θερµοπύλες είναι στη Σπάρτη και ότι η εκδήλωσή µας στις Θερ-
µοπύλες γίνεται τον χειµώνα. Τι λένε σε αντίθεση οι προστατευό-
µενοι µάρτυρες του σκάνδαλου «NOVARTIS»; Λένε ότι σύµφωνα
µε τα δηµοσιεύµατα, για τα οποία σίγουρα δεν είµαι αρµόδιος
και δεν τα υιοθετώ, µαύρη βαλίτσα Samsonite µε πεντακοσάευρα
έµπαινε στο Μαξίµου και άρπαζε τις µίζες ο Σαµαράς. Και για την
ιδιαιτέρα του Αδώνιδος λένε πως έπαιρνε φακέλους µε εβδοµην-
ταχίλιαρα στο ξενοδοχείο «LEDRA MARRIOTT».

Όµως, επειδή εµείς δεν είµαστε σαν τα µούτρα τους και δεν
είµαστε εκδικητικοί, δεν θα ζητήσουµε από τη συγκυβέρνησή
σας ούτε να τους µειώσετε ούτε να τους τελειώσετε ούτε να
τους εξαφανίσετε.

Επειδή δεν είµαστε σαν τα µούτρα τους, δεν θα ζητήσουµε
χωρίς άρσεις ασυλίας σε ζωντανή σύνδεση µε όλα τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης να τους διαποµπεύσετε και να τους προφυ-
λακίσετε.

Επειδή δεν είµαστε σαν τα µούτρα τους, δεν θα ζητήσουµε τη
διακοπή της χρηµατοδότησης όλων των εµπλεκοµένων και στα
κόµµατα τα οποία ανήκουν µέχρι να ολοκληρωθούν οι έρευνες,
οι προανακριτικές και η δίκη.

Τέλος, επειδή δεν είµαστε σαν τα µούτρα τους, ζητάµε, αν
είναι όντως καθαροί, να ζητήσουν όλοι τους τις άρσεις ασυλίας
τους, όπως κάνουµε εµείς οι της Χρυσής Αυγής, για να φανεί τε-
λικά αν όντως είναι µπλεγµένοι ή όχι. 

Ο ελληνικός λαός ζητά κάθαρση και ο µόνος τρόπος για να
γίνει αυτό, ιδού η ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, να καταθέσετε να αλ-
λάξει ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών και σε ό,τι έχει σχέση µε
παραβιάσεις νόµων από πολιτικούς να µην υπάρχει παραγραφή
ούτε για παρκάρισµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
από το Γυµνάσιο -και λυκειακές τάξεις- Βολισσού, καθώς και από
το Γυµνάσιο Καρδαµύλων Χίου, το οποίο φιλοξενείται στην
Αθήνα στο πλαίσιο εκπαιδευτικού προγράµµατος που οργανώνει
το Ίδρυµα της Βουλής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κυρία Καρακώστα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Θα ήθελα να καλησπερίσω

και εγώ µε τη σειρά µου τις λίγες και λίγους Βουλευτές που είναι
αυτή τη στιγµή παρόντες εδώ. Επίσης, θα ήθελα να καλησπερίσω
και όλους όσους ακούν το κανάλι της Βουλής, γιατί είναι εκείνοι
οι πολίτες που θέλουν να έχουν την άµεση ενηµέρωση για κάθε
θέµα και να µην περιµένουν από τα υπόλοιπα κανάλια και τις ερ-
µηνείες πιθανά των δηµοσιογράφων για το τι ψηφίζει αυτό το νο-
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µοθετικό Σώµα.
Θέλω να κάνω, επίσης, µια παρατήρηση για τη σηµερινή δια-

δικασία. Στον κατάλογο των οµιλητών ήταν είκοσι επτά µέλη, εκ
των οποίων οι επτά ανήκαν στα άλλα κόµµατα και όλοι οι άλλοι
στον ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχουν πολλαπλές ερµηνείες. Μια ερµηνεία
είναι η απαξίωση του νοµοσχεδίου. Μια άλλη ερµηνεία είναι ότι
πραγµατικά δεν ξέρουµε γιατί απαξιώνουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Υπάρχουν, βέβαια, πολλοί συνάδελφοι από διαφορετικά κόµ-
µατα που θα υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο. Όµως, ειλι-
κρινά έχω να πω ότι λαµβάνω υπ’ όψιν τα όσα είπε και ο κ.
Σκρέκας, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, σήµερα σε αυτή
την Ολοµέλεια, ο οποίος αναγκάστηκε να µιλήσει για τον ΧΑΔΑ,
για βιολογικούς καθαρισµούς, για οτιδήποτε άλλο εκτός από το
νοµοσχέδιο αυτό. Εξέφρασε ένα παράπονο, παραδείγµατος
χάριν, ότι είµαστε η µακροβιότερη Κυβέρνηση και, πραγµατικά,
του φαινόταν πολύ παράξενο αυτό γιατί συµβαίνει, όπως επίσης
ότι απαξιώνουµε τη δουλειά που είχαν κάνει µέχρι σήµερα για τα
αντίστοιχα ζητήµατα.

Εδώ πρέπει να το συζητήσουµε, γιατί πραγµατικά αυτοί οι φο-
ρείς διαχείρισης υπάρχουν από το 2000. Αυτοί οι φορείς είναι
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου τα οποία, βεβαίως, επο-
πτεύονται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και η
δράση τους είναι κοινωφελούς και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
και οι αρµοδιότητές τους είναι οι κάτωθι: Η εφαρµογή των σχε-
δίων διαχείρισης για την προστασία της φύσης, των περιοχών
του δικτύου «NATURA 2000», η συλλογή και επεξεργασία περι-
βαλλοντικών στοιχείων τα οποία διαβιβάζονται στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η παροχή γνωµοδοτήσεων κατά
τη διαδικασία αδειοδότησης έργων που εµπίπτουν σε αυτές τις
προστατευόµενες περιοχές, η διοργάνωση και συµµετοχή σε
προγράµµατα επιµόρφωσης για την οικοανάπτυξη των προστα-
τευόµενων περιοχών, η διαχείριση των δηµόσιων εκτάσεων,
καθώς και η αγορά ή ενοικίαση ιδιωτικών εκτάσεων που βρίσκον-
ται στην περιοχή ευθύνης τους, η έγκριση δραστηριοτήτων ξε-
νάγησης, η διαβούλευση µε την τοπική κοινωνία και τους
παραγωγικούς φορείς για την ενσωµάτωση της περιβαλλοντικής
παραµέτρου στην τοπική ανάπτυξη και τη λήψη σχετικών απο-
φάσεων, η υποστήριξη οικοτουριστικών δραστηριοτήτων σε συ-
νεργασία µε άλλους αρµόδιους φορείς.

Από αυτά που διάβασα, θα ήθελα πραγµατικά να δούµε από
το 2000 µέχρι το 2017 -και τελειώνω εκεί, γιατί το 2018 µόλις άρ-
χισε- τι στόχοι από αυτούς επιτεύχθηκαν, εκτός από την έγκριση
δραστηριοτήτων ξενάγησης και αυτό ως έναν βαθµό. Αν πά-
ρουµε, ας πούµε, τη διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες,
υπήρξε πραγµατικά, ουσιαστικά τέτοια διαβούλευση; Βάλαµε σε
κινητοποίηση, παραδείγµατος χάριν, τους κατοίκους των µικρών
οικισµών να πάµε παρέα να χαράξουµε τα µονοπάτια; Τους δώ-
σαµε να καταλάβουν ότι το περιβάλλον είναι µεγάλος παράγον-
τας οικονοµικής ανάπτυξης; Το κάναµε αυτό; Δεν το κάναµε,
γιατί δεν το πιστεύαµε; Δεν το κάναµε, γιατί δεν µπορούσαµε;

Αλήθεια, είναι δεκαεπτά χρόνια αυτά. Τι έχουµε κάνει σε αυτή
την κατεύθυνση;

Επίσης, είναι η υποστήριξη των οικοτουριστικών δραστηριο-
τήτων σε συνεργασία µε άλλους φορείς. Πόσο στηρίξαµε αυτά
τα ζητήµατα, έτσι ώστε ο κόσµος, καταλαβαίνοντας ότι µπορεί
να έχει και οικονοµικό συµφέρον, πέρα από το περιβαλλοντικό,
να συνδυάσει αυτά τα δύο, να τα αξιολογήσει και να µπει σε αυτή
τη διαδικασία;

Ξέρουµε, λοιπόν, για να µη διαµαρτυρόµαστε, από την ίδρυση
αυτών των φορέων, το 2000 έως σήµερα, ότι έχουν καταγραφεί
πέρα από τα πολλά προβλήµατα εφαρµογής αυτής της περιβαλ-
λοντικής νοµοθεσίας και εµπεριέχουν και την απειλή προστίµων
δεκάδων εκατοµµυρίων. Ειλικρινά, δεν είναι απύθµενο το θράσος
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας να
αναφέρεται σε αυτά τα πρόστιµα χωρίς να ξέρει ότι αυτά τα δη-
µιούργησαν οι δικές τους κυβερνήσεις;

Προχωράµε, λοιπόν. Τι είχε καθορισθεί σε φορείς; Είχαν ρυθ-
µίσει µόνο το 27% των φορέων διαχείρισης αυτών των περιοχών,
της «NATURA 2000». Και τι ερχόµαστε εµείς τώρα και κάνουµε;
Ερχόµαστε και εντάσσουµε το 99,8%. Τι αφήνουµε απ’ έξω;
Μόνο τη χερσόνησο του Άθω που καθορίζεται διαφορετικά από

το Σύνταγµα. 
Ερχόµαστε, λοιπόν, και κάνουµε µικρότερα και αποδοτικότερα

όργανα. Αυτά έχουν ειπωθεί πολλές φορές, αλλά έχει σηµασία,
γιατί καµµιά φορά η επανάληψη είναι µήτηρ µαθήσεως. Και εµείς
εδώ τα επαναλαµβάνουµε, έτσι ώστε να τα ακούσει ο κόσµος και
να καταλάβει τι πάµε να κάνουµε. Συγκροτούµε, λοιπόν, όργανα
µικρότερα και αποδοτικότερα, επταµελή διοικητικά, αλλά -προ-
σέξτε!- µε τέσσερα µέλη τοπικούς εκπροσώπους, εκπροσώπους
που αγαπούν τον τόπο τους, που κατανοούν τι πρέπει να γίνει,
που πρέπει να κατανοήσουν πόσο οικονοµικό συµφέρον υπάρχει,
πόση ανάπτυξη υπάρχει σε αυτή τη διαδικασία. Επίσης, συγκρο-
τούνται άµισθες συµβουλευτικές επιτροπές για την υποβοήθηση
αυτού του έργου.

Ακόµα, συνεχίζεται η εργασία. Προσέξτε, γιατί κατηγορηθή-
καµε εδώ για τους εργαζόµενους. Και τι κάνουµε; Παρατείνουµε
τη σύµβασή τους. Και, βεβαίως, από το 2018, για να έρθουν το
2019, κάνουµε διαδικασίες ΑΣΕΠ. Έχουν µεγάλη σηµασία τα κρι-
τήρια που θα µπουν για τις προσλήψεις αυτών των ανθρώπων.

Επίσης, δίνουµε χρήµατα από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Και, βέβαια, δίνεται η δυνατότητα λειτουργίας αυτών των σηµαν-
τικών -αναφέρθηκα και πριν- κέντρων πληροφόρησης για την
ευαισθητοποίηση των επισκεπτών σε θέµατα προστασίας και δια-
χείρισης του περιβάλλοντος και τη συµµετοχή τους σε δράσεις
σχετικές µε τα προστατευόµενα αντικείµενα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, εάν θέλετε, ακόµη.
Επίσης, πρέπει να καταλάβουµε ότι όλο αυτό το νοµοσχέδιο

είναι ένα κοµµάτι στο πάζλ των νοµοσχεδίων που έχουµε περάσει
µέχρι σήµερα και που πρόκειται να περάσουµε ακόµη, προκειµέ-
νου να διαχειριστούµε τη γη. Γι’ αυτό περάσαµε, παραδείγµατος
χάριν, το νοµοσχέδιο για τους βοσκότοπους, για τους δασικούς
χάρτες. Τώρα θα περάσουµε νοµοσχέδιο για τους αιγιαλούς.
Περνάµε αυτό το νοµοσχέδιο, περνάµε νοµοσχέδια για συνεται-
ριστικές διαδικασίες. Όλα αυτά είναι κοµµάτια από το ίδιο πάζλ:
Πώς θα διαχειριστούµε αυτή τη γη που λέγεται «Ελλάδα», αυτή
τη γη που λέγεται «Ελλάδα» την αγαπάµε, την προωθούµε και
την αναδεικνύουµε.

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση, έχω να συµπληρώσω ότι
διορθώνονται πράγµατα και δεν νοµιµοποιούνται αυθαιρεσίες.
Ανοίγουµε δράσεις µέσα στον χώρο της «NATURA» µε έλεγχο,
γιατί πραγµατικά δεν µπορεί να κάνουµε, παραδείγµατος χάριν,
χιονοδροµικό κέντρο στο κέντρο της Αθήνας, αλλά στο βουνό,
σε χώρο «NATURA» θα το κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Καρακώστα,
ολοκληρώνετε, παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Δεν σταµατήσατε τον προ-
ηγούµενο. Τέλος πάντων.

Υπ’ αυτή την έννοια έχω να πω ότι εµείς θα συνεχίσουµε ως
Κυβέρνηση, θα διαχειριστούµε τη γη µας µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο, έτσι ώστε να είναι και οικονοµικά αποδοτικότερος,
αλλά και ελεγχόµενος περιβαλλοντικά.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η επόµενη οµιλή-
τρια είναι η κ. Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Και οφείλω να διευκρινίσω στην κ. Καρακώστα, ότι ο προηγού-
µενος οµιλητής ήταν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και στο σύ-
νολο δικαιούται, όπως όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
είκοσι ένα λεπτά. Έτσι, λοιπόν, τη µοµφή σας την επιστρέφω. Και
να ξέρετε καλά, πριν πείτε αυτό που είπατε…

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Ο χρόνος είναι χρόνος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και δικαιούται κά-

ποιον συγκεκριµένο χρόνο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Ο χρόνος είναι χρόνος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ!

Επτάλεπτο δικαιούσασταν. Αρκετοί συνάδελφοί σας, σεβάστη-
καν το επτάλεπτο και εσείς τώρα κάνετε µοµφή στο Προεδρείο
ότι έδωσε χρόνο περισσότερο από το δωδεκάλεπτο σε έναν Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο, που δικαιούται είκοσι ένα λεπτά µαζί
µε τη δευτερολογία και την τριτολογία. Είναι απαράδεκτο!
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ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Δεκατέσσερα λεπτά στα δώ-
δεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Μη διαµαρτύρεστε! 
Στον χρυσαυγίτη δώσατε δύο λεπτά παραπάνω για να µιλήσει.

Απαράδεκτος είστε εσείς που διαµαρτύρεστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ.
Ορίστε, κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η παγκόσµια ιστορία έχει αποδείξει και µας έχει διδάξει ότι

φασισµός και πατριωτισµός είναι έννοιες ασύνδετες και δεν πή-
γαιναν ποτέ µαζί. Το λέω, για να µη χάνουν και οι λέξεις το νόηµά
τους εδώ µέσα.

Από εκεί και πέρα, πολύς λόγος γίνεται για την επικαιρότητα.
Όντως η επικαιρότητα έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και πολλές
φορές είναι πιο νοσηρή ακόµη και από τη φαντασία των ποιητών. 

«Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, καταστρέφετε
τη χώρα, ξεπουλάτε τα πάντα και την ίδια στιγµή κρατικοποιείτε
τα πάντα. Παρεµβαίνετε στη δικαιοσύνη, στήνετε σκευωρίες,
κουκουλώνετε, σπιλώνετε συνειδήσεις ιστορικών πολιτικών προ-
σώπων, στήνετε δίπολα νέου-παλιού, ηθικής-µη ηθικής, ενδιαφέ-
ροντος-αδιαφορίας». Τσικνοπέµπτη σήµερα, µη σας φαίνεται
τίποτα περίεργο. Αυτές, όµως, είναι µερικές από τις κορώνες της
Νέας Δηµοκρατίας και από τα επιχειρήµατά της.

Κατανοώ ότι πρέπει να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα. Κα-
τανοώ ότι πρέπει να δικαιολογήσουν τη χρόνια αντιλαϊκή τους
πολιτική. Όµως, εγώ τους καλώ να απαντήσουν σε ένα ερώτηµα,
σε ένα και µόνο ερώτηµα: επί τριάντα χρόνια υπήρχε διαπλοκή
και διαφθορά στη χώρα µας; Πολιτικοί από τα δικά τους κόµµατα
πήραν και κάλυψαν µίζες ή όχι; Χρέωσαν τον ελληνικό λαό για
να γεµίζουν τις τσέπες τους; Πρέπει να αντιµετωπίσουµε συλλο-
γικά τη διαφθορά και τη διαπλοκή σε αυτή τη χώρα και να γυρί-
σουµε σελίδα; Αυτά είναι τα ερωτήµατα που απασχολούν την
κοινωνία κι όχι οι δικαιολογίες ή οι απειλές προς πάσα κατεύ-
θυνση. Εν τέλει, είναι θέµα ηθικής και εντιµότητας απέναντι στον
λαό;

Και προχωρώ στο παρόν νοµοσχέδιο που αφορά στους φορείς
διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, άκρως επίκαιρο και
αυτό, ένα νοµοσχέδιο που συζητείται σε ένα πλαίσιο αλλαγής
της χώρας, των δοµών, της λογικής, της νοοτροπίας, της αλλα-
γής των διαδικασιών, σε ένα πλαίσιο αξιοποίησης όλων των δια-
θέσιµων πόρων και δυνάµεων για την ενίσχυση της τοπικής
ανάπτυξης και της τοπικής οικονοµίας, σε ένα πλαίσιο προόδου.

Παρά τις αγωνιώδεις προσπάθειες της Νέας Δηµοκρατίας να
µας πείσει ότι έδειξαν το απαιτούµενο ενδιαφέρον για την προ-
στασία και την αξιοποίηση του περιβάλλοντος, η πραγµατικότητα
δυστυχώς τους διαψεύδει. Δεν ήταν ποτέ στις προτεραιότητές
σας. Δεν το αντιµετωπίσατε ποτέ ως πεδίο ανάπτυξης, ως πεδίο
εργασίας. Για εσάς λειτουργούσε µόνο ως απαγόρευση, ως τρο-
χοπέδη στην άναρχη και ασύντακτη επένδυση. Λειτούργησε, βέ-
βαια, και ως µέσο πλουτισµού για πολιτικούς και υπηρεσιακούς
παράγοντες ή ως µέσο άσκησης τοπικής και πελατειακής εξου-
σίας.

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, δεν προωθήσατε πο-
λιτικές χάραξης δοµηµένου περιβάλλοντος. Δεν προχώρησε το
Κτηµατολόγιο, η ανάρτηση δασικών χαρτών, οι χρήσεις γης ανά
την επικράτεια, ούτε και η συντεταγµένη και αναπτυξιακή παρέµ-
βαση στις περιοχές «NATURA».

Το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, σε ένα ευρύτερο πλαίσιο δρά-
σης περιβαλλοντικής πολιτικής, θέτει το περιβάλλον για τις προ-
στατευόµενες περιοχές σε συγκεκριµένο πλαίσιο λειτουργίας,
εποπτείας και δράσης, δίνοντας ώθηση στην ανάπτυξη των πε-
ριοχών αυτών.

Από τα σηµαντικότερα σηµεία του νοµοσχεδίου, καθώς τα πε-
ρισσότερα έχουν αναφερθεί, είναι η διεύρυνση εποπτείας των
προστατευόµενων περιοχών, το πλαίσιο και η διαδικασία δράσης
των φορέων διαχείρισης, η στοχοθεσία και ο έλεγχος των φο-
ρέων σε σχέδια υλοποίησης, η ενίσχυση της τοπικής ανάπτυξης
-ιδιαίτερα σηµαντικό- στις προστατευόµενες περιοχές, η ανά-
δειξη τοπικών προϊόντων, η συµµετοχή της τοπικής κοινωνίας
στο σχεδιασµό µέσω διαδικασιών διαβούλευσης, η δηµιουργία

νέων θέσεων εργασίας, η πρόβλεψη χρηµατοδότησης για πρώτη
φορά από τον κρατικό προϋπολογισµό ύψους 10 εκατοµµυρίων
τον χρόνο.

Να θυµίσουµε, βέβαια, ότι οι προηγούµενες κυβερνήσεις, οι
οποίες είχαν πολύ ψηλά στην ατζέντα τους το περιβάλλον, δεν
είχαν προβλέψει ποτέ ούτε 1 ευρώ για τους φορείς διαχείρισης,
ενώ οι εργαζόµενοι ήταν σε καθεστώς συµβάσεων ορισµένου
χρόνου µε συνεχείς παρατάσεις και αυτές εξαρτώµενες από συγ-
χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα και κυρίως από ΕΣΠΑ. Το κα-
λύτερο όλων, δε, είναι ότι µε νόµο η προηγούµενη κυβέρνηση
είχε ψηφίσει τη διάλυση των φορέων και την απόλυση όλων των
εργαζοµένων. Και τώρα, αυτό το κόµµα, αυτοί οι εκπρόσωποί
τους µας καλούν να δηµιουργήσουµε µόνιµες θέσεις εργασίας,
το οποίο το κάνουµε. Τι εµπαιγµός, τι υποκρισία στην Αίθουσα
της Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να αφιε-
ρώσω λίγο χρόνο στην περιοχή που εκπροσωπώ. Ο Έβρος απαρ-
τίζεται στο 70% περίπου από προστατευόµενες περιοχές
«NATURA» και Ραµσάρ, µία περιοχή σπάνιας βιοποικιλότητας,
µοναδικής και απίστευτης οµορφιάς, µοναδικών και ιδιαίτερων
χαρακτηριστικών που δεν τα συναντάς αλλού στον κόσµο. Μια
περιοχή, όµως, αναξιοποίητη, πληττόµενη, δυστυχώς, από αδια-
φορία ετών και από έλλειψη σχεδιασµού, κυρίως από έλλειψη
πολιτικών πρωτοβουλιών. Το καθεστώς «NATURA» για εµάς δη-
µιουργούσε µόνο απαγορεύσεις και αποµακρύνσεις από τις πε-
ριοχές.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, όµως, προβλέπεται η ένταξη των ακέ-
φαλων προστατευόµενων περιοχών στην εποπτεία των φορέων.
Ο Φορέας Δ’ του Έβρου και Σαµοθράκης έχει πλέον χωρική αρ-
µοδιότητα σε επτά περιοχές του δικτύου, µε διεύρυνση στο νότιο
δασικό σύµπλεγµα, στη θαλάσσια περιοχή Θράκης και στη Σα-
µοθράκη. Η Σαµοθράκη είναι ένα νησί κατά 93% περιοχή
«NATURA» που δεν εντασσόταν πουθενά έως τώρα. 

Δεύτερον, ο Φορέας Εθνικού Πάρκου Δαδιάς – Λευκίµης - Σου-
φλίου που αναλαµβάνει επτά περιοχές του δικτύου, καλύπτοντας
επιτέλους τα ποτάµια Έβρου, Άρδα και Ερυθροποτάµου και τα
δασικά οικοσυστήµατα βορείου και κεντρικού Έβρου. Επαναλαµ-
βάνω ότι οι περισσότερες περιοχές, που ήταν εκτός εποπτείας
φορέων, έχουν αµέτρητες δυνατότητες ήπιας αξιοποίησης σε
τουριστικό, αγροτικό, οικοτουριστικό, πολιτιστικό και κυρίως πα-
ραγωγικό τοµέα. 

Είµαι, λοιπόν, ιδιαιτέρως αισιόδοξη µε τις προτεινόµενες ρυθ-
µίσεις για την αξιοποίηση και ανάπτυξη αυτών των περιοχών,
καθώς ξεκαθαρίζουν οι αρµοδιότητες, οι διαδικασίες, οι αρµόδιοι
εποπτευόµενοι φορείς και κυρίως, η υποχρέωση σχεδίου υλο-
ποίησης δράσεων προς την ανάδειξη των συγκριτικών µας πλε-
ονεκτηµάτων.

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω δύο σηµεία ζωτικής σηµασίας
για εµάς. Οι καταστροφικές πληµµύρες του Σεπτεµβρίου στη Σα-
µοθράκη ανέδειξαν σηµαντικά δοµικά και χρόνια προβλήµατα.
Για την αντιµετώπιση των προβληµάτων και τη θωράκιση του νη-
σιού το Υπουργείο Περιβάλλοντος εξήγγειλε συγκεκριµένα
µέτρα και πρωτοβουλίες. Η δέσµευση του ποσού των 90.000
ευρώ για τη δηµιουργία δασικών µονοπατιών στο νησί ήταν το
πρώτο βήµα. Τα άρθρα 14 και 15 του παρόντος σχεδίου νόµου
είναι η άµεση υλοποίηση µέρους των δεσµεύσεων του Υπουρ-
γείου.

Συγκεκριµένα νοµοθετείται η νοµιµοποίηση του κάµπινγκ της
Σαµοθράκης, τηρουµένων των όρων της δασικής νοµοθεσίας,
µια νοµοθετική πρωτοβουλία που δίνει διέξοδο σε ένα πρόβληµα
που µας ταλανίζει χρόνια τώρα, ανοίγοντας προοπτικές τουρι-
στικής ανάπτυξης και ανάδειξης του συνόλου της περιοχής της
Σαµοθράκης µε παράλληλες αναπτυξιακές δράσεις. Επιπλέον,
δίνεται διέξοδο στην υλοποίηση απαραίτητων υποδοµών ύδρευ-
σης και άρδευσης στο νησί. 

Ως εκπρόσωπος και λάτρης αυτού του νησιού, θα µου επιτρέ-
ψετε να µεταφέρω τις ευχαριστίες µας για το άµεσο ενδιαφέρον
που δείξατε στην επίλυση χρόνιων προβληµάτων και ελπίζω η
στάση και η δουλειά αυτή να συνεχιστεί και για τα υπόλοιπα σο-
βαρά ζητήµατα του νησιού.

Κλείνοντας θα ήθελα µόνο να τονίσω πως µε το παρόν σχέδιο
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νόµου αναδεικνύεται στην πράξη η αξιοποίηση των µοναδικών
δυνατοτήτων που δίνει το περιβάλλον στην τοπική ανάπτυξη,
στην απασχόληση, στην εργασία και συνολικά στην τοπική οικο-
νοµία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Μουσικό Γυµνάσιο Δράµας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Λιβανίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επικαιρότητα

µε ξεπερνά. Γι’ αυτό θα µείνω στο σηµερινό νοµοσχέδιο, που µε
κάνει να νιώθω και καλύτερος άνθρωπος και πιο χρήσιµη στην
κοινωνία. Είναι σαφές ότι στη χώρα µας για δεκαετίες υπήρξαν
στρεβλώσεις, παθογένειες, λάθος αντιλήψεις, εσφαλµένη θεώ-
ρηση των δικαιωµάτων του καθενός έναντι του συνόλου, ελα-
στική πρόσληψη της έννοιας του δηµοσίου συµφέροντος. Ο
τρόπος που λειτούργησαν οι φορείς διαχείρισης προστατευόµε-
νων περιοχών -όπου υπήρχαν- και τα αποτελέσµατα που παρή-
γαγαν είναι ενδεικτικά της νοοτροπίας του παλαιού κοµµατικού
συστήµατος, που ρύθµιζε τα αυτονόητα µε τρόπο ελαστικό, ώστε
να είναι όλα σχετικά. Οι φορείς του τόπου -όπου υπήρχαν- απα-
ξιώθηκαν, παρά τις προσπάθειες των µελών τους να παρέµβουν,
να ενηµερώσουν, να προστατεύσουν τις περιοχές ευθύνης τους.
Μπλεγµένοι στον λαβύρινθο της γραφειοκρατίας, χωρίς τον µίτο
της Αριάδνης, αλλά µε ένα γόρδιο δεσµό να τους κατευθύνει σε
αδιέξοδο. 

Οι περιβαλλοντικά ευαισθητοποιηµένοι πολίτες διαπίστωσαν
πολλές φορές ότι στην Ελλάδα του χθες τα πάντα ήταν σχετικά.
Η Εύβοια είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα του πώς ανα-
πτύχθηκε, όσο αναπτύχθηκε αυτή η ευρωπαϊκή στα λόγια χώρα,
ένα νησί έρµαιο των ελαστικών κανόνων που µόνιµα κάποιος
έβρισκε τρόπο να τους παρακάµψει, να αυθαιρετήσει, να οικειο-
ποιηθεί, να εκµεταλλευτεί ανθρώπους, δηµόσιους χώρους και
δηµόσια περιουσία.

Σήµερα το Υπουργείο Περιβάλλοντος συστήνει φορείς διαχεί-
ρισης προστατευόµενων περιοχών, συστήνοντας για πρώτη
φορά έναν φορέα και για την Εύβοια, ένα νησί γεµάτο υγροτό-
πους και περιοχές που έχουν ανάγκη την προστασία του κρά-
τους. Από τη Λιχάδα, τα Λιχαδονήσια, την κεντρική Εύβοια, τα
βουνά της, µέχρι την Καρυστία, δεκαέξι σηµεία είναι στον φορέα
διαχείρισης.

Γίνεται έτσι το πρώτο βήµα µε τη δηµιουργία ενός φορέα για
το νησί, όπου συµπεριλαµβάνονται πολλές και σηµαντικές περιο-
χές. Θα πρέπει να τις ανακαλύψετε. Υπάρχουν κι άλλες οι οποίες
πρέπει να προστατευτούν και να µπει επιτέλους µια σειρά, να τε-
θούν προτεραιότητες, να γίνουν αυτοψίες, να οριοθετηθούν µε
σαφήνεια τα όρια της κάθε περιοχής για να µην εναπόκειται στη
διακριτική ευχέρεια κάποιων η προστασία τους. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι η χώρα βρίσκεται σε µία κρίσιµη
καµπή. Προετοιµάζεται εντατικά να επιστρέψει σταδιακά στην
οµαλότητα, έξω από επιτροπείες και µνηµόνια. Οφείλουµε τώρα
να θέσουµε τους κανόνες της νέας εποχής. Οφείλουµε να δια-
µορφώσουµε το πλαίσιο µιας κανονικής χώρας, µιας δίκαιης
χώρας µε κανόνες που όλοι θα γνωρίζουν και κανείς δεν θα µπο-
ρεί να τους παραβεί. Τα αυτονόητα, δυστυχώς, δεν είναι εύκολα.
Όταν για δεκαετίες επικρατούσε η διασταλτική ερµηνεία και η
καταπάτηση, δεν γίνεται ανώδυνα η συνειδητοποίηση ότι µπο-
ρείς να έχεις ανάπτυξη, θέσεις εργασίας και κοινωνική δικαιο-
σύνη χωρίς να παραβιάζονται οι κανόνες. Δεν γίνεται, για
παράδειγµα, να αναγνωρίζεις την ύπαρξη υγροτόπου σε µια πε-
ριοχή και να επιτρέπεις την ανάπτυξη βιοµηχανιών στην ίδια πε-
ριοχή, αδιαφορώντας για τις συνέπειες στο περιβάλλον. Δεν

γίνεται να παρατείνεις συνεχώς τη λειτουργία αυθαίρετων κατα-
σκευών µε πρόσχηµα την απώλεια θέσεων εργασίας, τη στιγµή
που οι ίδιες επιχειρήσεις µπορούν να λειτουργήσουν νόµιµα σε
παρακείµενες περιοχές που δεν χρήζουν ειδικής προστασίας. 

Δεν γίνεται να παρακάµπτεις την πολιτισµική και αρχαιολογική
κληρονοµιά σου στο όνοµα µιας επίπλαστης ανάπτυξης. Ο πλού-
τος µας είναι το φυσικό µας περιβάλλον, η ιστορία µας, η κλη-
ρονοµιά µας, οι άνθρωποι. Μέσα από αυτή την περιουσία
µπορούµε να διεκδικήσουµε την παραγωγή νέου πλούτου, µπο-
ρούµε να θεµελιώσουµε την ανάπτυξη µε βάσεις πιο στέρεες,
αξιοποιώντας αυτά που υπάρχουν και όχι καταστρέφοντάς τα.

Η διαµόρφωση των φορέων διαχείρισης σε ορθολογική βάση,
όπως είναι η πρόταση του Υπουργείου, είναι το πρώτο βήµα. Η
πρόβλεψη για ολιγοµελή και λειτουργικά σχήµατα διοίκησης θα
αποδειχθεί λειτουργική µε µια ουσιαστική προϋπόθεση: Να αν-
τιληφθούν οι τοπικές κοινωνίες και οι εκπρόσωποί τους σε όλους
τους φορείς το πραγµατικό τους συµφέρον. Αξιοποιώντας τον
φυσικό πλούτο µας, µπορούµε να πετύχουµε πολλά περισσό-
τερα από ό,τι αγνοώντας τον ή κάνοντας τα στραβά µάτια στα
αιτήµατα αυτών που βρίσκονται κοντά σε κάθε µορφή εξουσίας.

Τέλος, οφείλουµε όλοι να αντιληφθούµε -εντός και εκτός Κοι-
νοβουλίου- ότι αναλαµβάνοντας την ευθύνη να συµµετέχουµε σε
ένα δηµόσιο όργανο, έµµισθο ή άµισθο, δεν µπορούµε να απο-
φασίζουµε στη βάση των προσωπικών µας τραπεζικών λογαρια-
σµών και της προσωπικής µας εξασφάλισης.

Οι καιροί έχουν πάντα γυρίσµατα και η αλήθεια πάντα έρχεται
στο φως. Οφείλουµε, λοιπόν, να θέσουµε τους κανόνες, να δια-
σφαλίσουµε από κοινού ότι αυτοί θα τηρούνται απαρέγκλιτα από
τους φορείς, ανάλογα µε τα συµφέροντα που τυχόν θίγονται.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος σκύβει ευλαβικά πάνω στα θέ-
µατα που αφορούν την προστασία του φυσικού µας πλούτου και
έχω την ελπίδα πως θα συνεχίσει αυτόν τον αγώνα, ούτως ώστε
πολλές από τις περιοχές, που δεν έχουν ενταχθεί, να ενταχθούν
κάποτε στους φορείς. 

Είναι αργά να προστατέψουµε τη φύση; Όχι, ποτέ δεν είναι
αργά. Εκείνη απλόχερα µας χαρίστηκε και επιβάλλεται να την
προστατεύσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Βέττας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σήµερα συνδέεται το
όνοµά σας µε ένα πολύ σπουδαίο νοµοσχέδιο. Το έχετε συνδέ-
σει, βεβαίως και µε άλλα σπουδαία νοµοσχέδια. Νοµίζω πως σή-
µερα γίνεται άρση ενός ακόµη εµποδίου που µας οδήγησε στα
µνηµόνια, πέρα από τη διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος, πέρα
από την κακή συµπεριφορά των πολιτικών δυνάµεων στον ελλη-
νικό λαό. Σήµερα γίνεται δηµιουργία εργαλείων. Δηµιουργείται
σήµερα ένα ακόµα εργαλείο που θα µας οδηγήσει, θα οδηγήσει
έναν τοµέα της οικονοµίας µας και της κοινωνίας µας στην ανά-
πτυξη.  

Νοµίζω ότι συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι
προφανές ότι αποτελεί τη δική µας θέση, τη δική µας τοποθέ-
τηση, τη δική µας άποψη στο µείζον θέµα της προστασίας του
φυσικού περιβάλλοντος, που εξελίσσεται µέσα από ποικίλα πλαί-
σια δράσεων, στα οποία συµµετέχουν διεθνείς οργανισµοί, κρα-
τικές υπηρεσίες, υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
επιχειρήσεις, µη κυβερνητικές οργανώσεις καθώς και πλειάδα
επιστηµονικών κοινοτήτων, τόσο των βιολογικών όσο και των οι-
κονοµικών επιστηµών.

Με αυτό το νοµοσχέδιο επιδιώκουµε την ορθότερη διαχείριση
των χαρακτηρισµένων και οριοθετηµένων περιοχών ως προστα-
τευόµενων µέσω της ενίσχυσης των κανόνων και των παραµέ-
τρων λειτουργίας των φορέων διαχείρισής τους αλλά και της
διεύρυνσης της χωρικής και της καθ’ ύλην αρµοδιότητάς τους,
υποστηρίζοντας την ανάγκη διατήρησης του φυσικού κεφαλαίου
και της βιώσιµης αξιοποίησής του ως ενός βασικού πυλώνα µιας
ζωντανής και σταθερής ελληνικής οικονοµίας. 

Προφανώς και όλοι γνωρίζουµε ότι η βιοποικιλότητα µειώνε-
ται. Και µειώνεται εξαιτίας πολλών παραγόντων, της µόλυνσης
του περιβάλλοντος, των νερών, εξαιτίας της ερηµοποίησης των
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εδαφών, της καταστροφής των δασών, της αστείρευτης θήρευ-
σης και άλλων παραγόντων. Και σήµερα γίνεται κατανοητό σε
όλους πως το τίµηµα θα είναι πάρα πολύ σκληρό αν δεν πάρουµε
µέτρα τώρα, µε σοβαρά νοµοθετήµατα, για να σταµατήσουµε τη
µείωση της βιοποικιλότητας.

Κατανοούµε, βεβαίως, ότι η θέσπιση, αλλά και ο σεβασµός του
όρου της προστατευόµενης περιοχής, κατέστη εγγενής έννοια
της διαχείρισης του φυσικού περιβάλλοντος και είναι ο ισχυρός
σύµµαχος της σταθεροποίησης του πλέγµατος των λειτουργιών
και υπηρεσιών που συνολικά η φύση παρέχει. Πρόκειται για µια
διευρυµένη κατηγορία που περιλαµβάνει περιοχές που χαρακτη-
ρίζονται ως απολύτου προστασίας της φύσης, προστασίας της
φύσης και εθνικού πάρκου, περιφερειακού πάρκου, καταφυγίου
άγριας ζωής, προστατευόµενου τοπίου ή ως προστατευόµενου
φυσικού σχηµατισµού, δηλαδή όλα αυτά που βλέπει ένας πολί-
της όταν οδηγείται σε δρυµούς και άλλα φυσικά κάλλη. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο αυτό, φορείς διαχείρισης
περιοχών είναι οι υφιστάµενοι είκοσι οκτώ φορείς, όπως αυτοί
µετονοµάζονται, και οκτώ φορείς οι οποίοι συνιστώνται. 

Να πάµε λίγο στον νοµό τον δικό µου, στον Νοµό Φθιώτιδας,
όπου έχουµε δύο φορείς διαχείρισης. Θα το ακούν οι πατριώτες
µου τώρα, οι οποίοι το γνωρίζουν. Είναι ο Φορέας Διαχείρισης
Εθνικού Δρυµού Παρνασσού µε έδρα την Αµφίκλεια και ο Φο-
ρέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Οίτης, µε έδρα τα Λουτρά της
Υπάτης. Ο Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Οίτης αναλαµ-
βάνει οκτώ συνολικά περιοχές του δικτύου, µεταξύ των οποίων -
πέραν του εθνικού δρυµού και της ευρύτερης περιοχής του
όρους Οίτη- περιλαµβάνονται το όρος Τυµφρηστός -το Βελούχι
δηλαδή- το φαράγγι του Γοργοποτάµου, η κοιλάδα, οι εκβολές
τους Σπερχειού, ο Μαλιακός Κόλπος και το Μεσοχώρι του Σπερ-
χειού.

Ο Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Παρνασσού, πέραν
της περιοχής του δρυµού, επεκτείνεται σε έξι συνολικά περιοχές
του δικτύου, µεταξύ των οποίων -τα πιο γνωστά εννοώ- τα Βαρ-
δούσια Όρη και το όρος Γκιώνα.

Για πρώτη φορά θεσµοθετείται φορέας διαχείρισης για το σύ-
νολο των περιοχών του δικτύου «NATURA 2000», όπου έχει την
αρµοδιότητα της εφαρµογής, της παρακολούθησης, αξιολόγη-
σης και επικαιροποίησης των σχεδίων διαχείρισης. 

Για πρώτη φορά ο φορέας διαχείρισης παρέχει αιτιολογηµένη
γνωµοδότηση κατά τη διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότη-
σης των έργων και δραστηριοτήτων, που εµπίπτουν στις περιο-
χές ευθύνης τους ή των οποίων οι επιπτώσεις επηρεάζουν άµεσα
ή έµµεσα το προστατευτέο αντικείµενο.

Επίσης, για έργα ή δραστηριότητες που δεν υπόκεινται στη
διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης, ο φορέας διαχείρι-
σης γνωµοδοτεί εντός είκοσι πέντε ηµερών στις αρµόδιες αρχές. 

Και εδώ είναι το σηµαντικό: Η περιβαλλοντική αδειοδότηση
των έργων και δραστηριοτήτων που εµπίπτουν σε προστατευό-
µενες περιοχές ήταν εµπόδιο για την ανάπτυξη, αφού για παρά-
δειγµα στην περιοχή του Νοµού Φθιώτιδας υπήρχαν για πολλά
χρόνια κατευθυντήριες γραµµές από σχέδια προεδρικών διαταγ-
µάτων, οι οποίες έπρεπε να τηρηθούν και η σχετική έγκριση δι-
νόταν από το αρµόδιο Υπουργείο. Στη συνέχεια το πρόβληµα
ξεπεράστηκε µε την έγκριση της ειδικής οικολογικής αξιολόγη-
σης από την αρµόδια περιβαλλοντική υπηρεσία της περιοχής.
Ωστόσο, τώρα, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, µπορούµε να
µιλάµε για εξειδικευµένη και ολοκληρωµένη αντιµετώπιση, αφού
θα γνωµοδοτεί ο φορέας διαχείρισης, ο οποίος αποκτά, πλέον,
εκτελεστικές αρµοδιότητες για την προστασία και διαχείριση των
περιοχών αυτών.

Θα δώσω µερικά παραδείγµατα: Προφανώς οι πατριώτες µου
δεν γνωρίζουν ότι µέχρι απόψε ο ποταµός Σπερχειός δεν είχε
φορέα διαχείρισης. Όπως το ακούτε. Ο Σπερχειός, αυτό το µε-
γάλο ποτάµι στη Φθιώτιδα, µέχρι απόψε, κύριε Υπουργέ, δεν είχε
φορέα διαχείρισης. Οι άνθρωποι, οι πολιτικές δυνάµεις, οι οποίες
δεν έφτιαξαν τους δασικούς χάρτες και δεν τους αποτύπωσαν,
οι άνθρωποι οι οποίοι δεν δηµιούργησαν φορείς διαχείρισης του
πλούτου µας, του φυσικού µας πλούτου, οι δυνάµεις οι οποίες
ισχυρίζονται πως είναι φιλοευρωπαϊκές, φιλοεπιχειρηµατικές,
είναι αυτές οι οποίες κατηγορούν εµάς, εσάς, ως µη φιλοεπιχει-

ρηµατικό Υπουργό, για παράδειγµα, τη στιγµή που δηµιουργή-
σατε και αποτυπώσατε δασικούς χάρτες, τη στιγµή που δώσατε
µια λύση στο τεράστιο πρόβληµα των αυθαιρέτων. Και τώρα, βε-
βαίως, δίνετε µια πολύ µεγάλη λύση στα πολύ µεγάλα προβλή-
µατα που αφορούν τους φορείς διαχείρισης του φυσικού µας
πλούτου.

Υπάρχουν παραδείγµατα τα οποία τα ξέρει ο κόσµος που επι-
σκέπτεται τον νοµό. Έχουµε έναν νοµό ο οποίος έχει απίστευτα
κάλλη, ασύλληπτες οµορφιές, είτε είναι φαράγγια είτε είναι πο-
τάµια, έχουµε έναν αγροτουρισµό ο οποίος προφανώς οφείλει
να αναπτυχθεί.

Για να δώσω ένα µέγεθος, θα πω ότι οι δαπάνες των επισκε-
πτών στις περιοχές του ευρωπαϊκού οικολογικού δικτύου
«NATURA 2000» προκαλούν άµεσα ή έµµεσα οικονοµικά οφέλη
50 έως 85 δισεκατοµµύρια ανά έτος και υποστηρίζουν τεσσερι-
σήµισι έως οκτώ εκατοµµύρια θέσεις πλήρους απασχόλησης.
Αυτά είναι στοιχεία από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή του 2013.

Κύριε Υπουργέ, σε αυτή τη χώρα δεν δηµιουργήσαµε τίποτα
σε αυτόν τον τοµέα. Έχουµε µείνει πίσω δεκαετίες.

Θα δώσω ένα παράδειγµα που αφορά τη δασοπονία. Όλοι µας
νοµίζω ότι ξέρουµε -και έχω υπηρετήσει κι εγώ την τοπική αυτο-
διοίκηση- ότι υπάρχουν τεράστια προβλήµατα τα οποία λύνονται
µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο. Θα δώσω παραδείγµατα που αφο-
ρούν τον εναλλακτικό τουρισµό.

Θέλω, όµως, να προχωρήσω, γιατί ο χρόνος µου τελειώνει. Θα
πω το εξής: Οι απολογισµοί των δράσεων του έτους 2017 των
φορέων Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Παρνασσού και Οίτης τεκ-
µηριώνουν υγιή υφιστάµενη βάση για την εφαρµογή του νοµο-
σχεδίου και ταυτόχρονα τίθεται και ως επιτακτική ανάγκη η
διατήρηση του ανθρώπινου δυναµικού των φορέων, το οποίο διέ-
πεται από γνώση, εµπειρία, κατάρτιση και εξειδίκευση.

Κλείνοντας θα πω ότι εκτιµώ πως καθίσταται σαφές ότι το συγ-
κεκριµένο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου θα αποτελέσει βασικό θε-
µέλιο για την αξιοποίηση του κεφαλαίου και των δυνατότητων
των προστατευόµενων περιοχών.

Σας εύχοµαι, κύριε Υπουργέ, να καταθέσετε και άλλα τέτοια
νοµοσχέδια και άλλα τέτοια εργαλεία που θα δώσουν στον
κόσµο όνειρο, όραµα και απασχόληση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Τριανταφύλλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Το

πρώτο σηµείο, µιας και βρίθει κάθε φορά η Αίθουσα όταν έχουµε
ένα νοµοθέτηµα, αλλά όχι µόνο από «πατριωτικούς λόγους». Εγώ
θα πω ένα πράγµα, γιατί πιστεύω ότι ο καθένας µας πρέπει να
διαβάζει και να γνωρίζει ιστορία και θα πω ότι η ιστορία µάς δι-
δάσκει ότι ο φασισµός είναι συνώνυµο της προδοσίας. Η ιστορία
µάς διδάσκει ότι ο φασισµός στοχεύει να σπείρει το εθνικιστικό
µίσος και τον διχασµό ανάµεσα στους εργαζόµενους και ανά-
µεσα στους λαούς. Η ιστορία µάς διδάσκει ότι ο φασισµός και
όσοι τον εκπροσωπούν δεν είναι τίποτε άλλο παρά κύµβαλα
«αλαλάζοντα» και χαµερπή πάντοτε στην πλευρά των εχθρών.
Πάντοτε, απέναντι σε κάθε αγωνιστή και απέναντι σε κάθε αγώνα
για την πατρίδα. Είναι µακρύς ο κατάλογος των προδοτών-φασι-
στών. Και η ρητορική έχει ως στόχο να αποχαυνώσει και τίποτε
άλλο. Το γνωρίζουµε άπαντες και το πιο σηµαντικό είναι ότι το
γνωρίζει ο ελληνικός λαός.

Δεύτερο πράγµα, πρόσφατα κάναµε περιφερειακό συνέδριο
στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας –από την Αιτωλοακαρνανία
κατάγοµαι- και ήταν πραγµατικά αποκαλυπτικό να ακούσει κανείς
-νοµίζω ότι έχει τη δυνατότητα να το δει ο κάθε συνάδελφος- τις
τοποθετήσεις δηµάρχων και του περιφερειάρχη και αντιπεριφε-
ρειαρχών κ.λπ.. Γιατί το λέω αυτό; Οι τοποθετήσεις τους ήταν
πράγµατι αποκαλυπτικές, γιατί περιέγραφαν αδροµερώς την κα-
τάσταση της χώρας.

Πράγµατι έχει ενδιαφέρον να µπει κάποιος σε πρακτικά και να
δει τα περιφερειακά συµβούλια που γίνονται, ανεξάρτητα από το
πώς τοποθετείται απέναντι σε αυτά, να δει τι λένε δήµαρχοι, πε-
ριφερειάρχες, οι οποίοι δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ φυσικά, οι οποίοι όµως
έχουν έναν θεσµικό ρόλο και γνωρίζουν τα προβλήµατα.

Εκεί θα δείτε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι

4876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τα προβλήµατα είναι τεράστια και τα προβλήµατα έχουν οικοδο-
µηθεί χρόνο µε τον χρόνο, πετραδάκι-πετραδάκι από εσάς που
κυβερνήσατε.

Πάµε λίγο στο νοµοσχέδιο. Έχει ειπωθεί και είναι πράγµατι ου-
σιαστικό ότι η παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας και η βιώ-
σιµη ανάπτυξή της περνά µέσα από µια διαφορετική προσέγγιση
για το περιβάλλον και τον φυσικό πλούτο της χώρας. Υπήρξαν
κάποιες προσπάθειες και στο παρελθόν που κατέληξαν σε κά-
ποια νοµοθετήµατα. Μιλάµε για περιοχές «NATURA», που οριο-
θετήθηκαν µε κάποιον τρόπο και θα πρέπει να το πούµε αυτό.

Οπωσδήποτε όµως απουσίαζε -αλλά όχι τυχαία, δεν είναι γιατί
οι κυβερνήσεις δεν µπορούσαν να τα καταφέρουν- µια ολιστική,
οικολογική και συνάµα παραγωγική προσέγγιση όσον αφορά
στις περιβαλλοντικές πολιτικές.

Υπάρχει µια ρητορική που λέει ότι χρειάζεται η Ευρώπη που
βάζει πρόστιµα, κ.λπ. και άρα θα πρέπει να διορθωθούµε. Ισχύει
αυτό. Εγώ, όµως, θα πω ότι κάθε φορά το σύστηµα που κυριαρ-
χεί είναι αυτό που καθορίζει και τον τρόπο ανάπτυξης και παρα-
γωγής, οπότε νοµίζω ότι έχουµε να πούµε πολλά σε αυτό.

Αν πάµε, όµως, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, θα αναρωτη-
θούµε τι χρειάζεται σήµερα, γιατί υπάρχει αυτό το νοµοσχέδιο;
Χρειάζεται, κατ’ αρχάς, ένας ουσιαστικός απολογισµός για τους
φορείς διαχείρισης και ένας προσανατολισµός στη λειτουργία
τους, τι θέλουµε να κάνουµε µε τους φορείς διαχείρισης.

Υπάρχουν κάποια σηµεία που πρέπει να τονιστούν µε βάση
αυτό το νοµοσχέδιο. Με το παρόν, λοιπόν, σχέδιο νόµου θεσπί-
ζεται πως το κύριο όργανο περιβαλλοντικής προστασίας και σχε-
διασµού θα είναι οι φορείς διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών. 

Για πολλά χρόνια, πρέπει να το πούµε αυτό, η λειτουργία των
φορέων διαχείρισης βρισκόταν λίγο µεταξύ φθοράς και αφθαρ-
σίας. Μάλιστα, είπαν πολλοί συνάδελφοι ότι η προηγούµενη κυ-
βέρνηση µε τον ν.4109/2013 επιδίωξε να δώσει το οριστικό
χτύπηµα συγχωνεύοντας και καταργώντας φορείς, απαξιώνον-
τας την περιβαλλοντική πολιτική και αφήνοντας ακάλυπτες τις
προστατευόµενες περιοχές «NATURA».

Στο πλαίσιο πάντα ενός δήθεν εξορθολογισµού προσπαθή-
θηκε η απαξίωση της περιβαλλοντικής προστασίας και η απώλεια
της εργασίας για δεκάδες εργαζοµένους στον τοµέα αυτό. Βέ-
βαια, νοµίζω ρώτησε ο συνάδελφος, που ήταν εισηγητής από τη
Νέα Δηµοκρατία, αν απολύθηκε κάποιος. Όχι, δεν απολύθηκε κά-
ποιος. Να σας πω, όµως, κάτι. Εγώ που είµαι από την Αιτωλοα-
καρνανία, όπως σας είπα, και έχει φορέα διαχείρισης και θα πω
κάποια πράγµατα γι’ αυτόν, θα πω ότι πολλές φορές κινδύνεψαν
να απολυθούν και αυτοί οι εργαζόµενοι, γιατί απολύθηκαν άλλοι
εργαζόµενοι, αγαπητέ συνάδελφε. Βέβαια, πρέπει να σας πω ότι
αυτό δεν έγινε ακριβώς γιατί σταµάτησε, πάγωσε, δεν υλοποι-
ήθηκε αυτό, για να πούµε την αλήθεια.

Το άλλο σηµείο που πρέπει να πούµε εδώ είναι το δεύτερο ση-
µείο, ότι το σύνολο των περιοχών «NATURA», θαλασσίων και χερ-
σαίων, θα καλυφθεί από φορείς διαχείρισης είτε µέσω της
επέκτασης αρµοδιότητας των ήδη υφιστάµενων είτε µε τη δηµι-
ουργία νέων φορέων διαχείρισης. Είναι σηµαντικό να ειπωθεί ότι
καµµία πλέον προστατευόµενη περιοχή δεν θα βρίσκεται εκτός
φορέα διαχείρισης. Είναι δύο σηµεία που είναι σηµαντικά.

Αυτή η σηµαντική εξέλιξη έχει πολλαπλά οφέλη. Γιατί; Γιατί
ποικίλες πολιτικές που αφορούν στη βιώσιµη ανάπτυξη σε συ-
νάρτηση µε το φυσικό περιβάλλον και την τοπική κοινωνία µπο-
ρούν να εκπονηθούν από συνέργειες των φορέων διαχείρισης
της τοπικής αυτοδιοίκησης και της κεντρικής εξουσίας. Έχουµε
ένα τρίπτυχο, δηλαδή, πλέον δυνατότητας συνεργασίας και προ-
οπτικής. 

Και έτσι οι νέες αρµοδιότητες, όπως περιγράφονται στις δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου, αφορούν στην εκπόνηση σχεδίων για
την ήπια ανάπτυξη των προστατευόµενων περιοχών και την αει-
φορική διαχείριση, καθώς και την εξεύρεση οικονοµικών πόρων
από ευρωπαϊκά προγράµµατα που αφορούν στη φύση και στο
περιβάλλον. Αυτό σε συνδυασµό µε τη δηµιουργία πιο µικρών,
ευέλικτων και τοπικών διοικητικών συµβουλίων µπορεί να κατα-
στήσει τους φορείς διαχείρισης ως µοχλούς ανάπτυξης των το-
πικών κοινωνιών.

Στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας υπάρχει ένα θαυµαστό οικοσύ-
στηµα της λιµνοθάλασσας Μεσολογγίου - Αιτωλικού, το γνωρί-
ζετε όλοι. Είναι θαυµαστό και για τη βιοποικιλότητα του και για
την παραγωγή του και ακόµη περισσότερο για την παραγωγική
του προοπτική. Εδώ πέρα θα πρέπει να πούµε ότι χρειάζεται ου-
σιαστική στήριξη των παραγωγικών του φορέων.

Εδώ να πω ότι ο φορέας διαχείρισης της λιµνοθάλασσας Με-
σολογγίου - Αιτωλικού έχει προτείνει ένα σχέδιο. Μάλιστα µας
είχε στείλει και ένα υπόµνηµα και στο περιφερειακό συνέδριο
«Διαδροµή φύσης και πολιτισµού στην Αιτωλοακαρνανία». Πρό-
κειται για µια συνεργασία του συγκεκριµένου φορέα µε κινήσεις
ενεργών πολιτών µε το Σωµατείο «Διάζωµα», που στόχο έχει τη
συνένωση των διάσπαρτων αρχαιολογικών χώρων της Αιτωλοα-
καρνανίας µε κύριο άξονα τα πέντε αρχαία θέατρά της, µε πα-
ράλληλη αξιοποίηση του φυσικού περιβάλλοντος σε µία ενιαία
διαδροµή και την προβολή της σε στοχευµένο κοινό στην Ελ-
λάδα και στο εξωτερικό, ώστε η διαδροµή να αποτελέσει µια ξε-
χωριστή πολιτιστική και τουριστική εµπειρία.

Υπάρχουν και πολλά άλλα πράγµατα που θα µπορούσα να πω.
Παραδείγµατος χάριν, υπάρχει η λίµνη Τριχωνίδα, επίσης µε ξε-
χωριστή βιοποικιλότητα και µεγάλες προοπτικές. Υπάρχουν υδά-
τινα συστήµατα στην Αιτωλοακαρνανία, αλλά και ορεινά που
εναλλάσσονται. 

Εδώ πέρα το µόνο που θα πω είναι ότι υπάρχουν υφιστάµενες
αναξιοποίητες εγκαταστάσεις, σχέδια που εγκαταλείφθηκαν, που
έχουν να κάνουν µε τη Τριχωνίδα, τη µεγαλύτερη λίµνη στην Αι-
τωλοακαρνανία, που νοµίζω ότι θα έπρεπε να τα δούµε.

Τελειώνω λέγοντας το εξής για τους φορείς διαχείρισης και
τους εργαζόµενους. Κοιτάξτε, εδώ πρέπει να είµαστε πιο συγκε-
κριµένοι. Οι εργαζόµενοι είναι η ψυχή των φορέων. Είναι ανάγκη
να σταθούµε δίπλα σε όλους εκείνους που έχουν αφιερώσει το
µεγαλύτερο κοµµάτι της ζωής τους στην υπηρεσία της σωστής
διαχείρισης του ευαίσθητου φυσικού περιβάλλοντος. 

Ακούστε, όµως, είναι ένα δυναµικό που το θέλουµε, το έχουµε
ανάγκη να βοηθήσει στα επίδικα και χρειάζεται να αναβαθµιστεί
ο ρόλος του, να χρησιµοποιηθεί ουσιαστικά ως ένα φίλτρο για
την υπεράσπιση της περιβαλλοντικής βιωσιµότητας. Μιλάµε
πάρα πολύ για παραγωγική ανασυγκρότηση. Η παραγωγική ανα-
συγκρότηση, πέραν όλων των άλλων, χρειάζεται την περιβαλλον-
τική βιωσιµότητα. Και πρέπει να σας πω να είµαστε προσεκτικοί.
Είναι σηµαντικά επίδικα όλα αυτά που λέµε. Από τη µια ξέρουµε
καλά και δεν είµαστε αιθεροβάµονες ότι η µονοµέρεια ενός µέ-
ρους της επιστήµης και η καλλιεργηµένη τάση να καταπίνουµε
ωµά ό,τι µας σερβίρεται µπορεί να οδηγήσουν σε εκτρωµατικές
αντιλήψεις και για το περιβάλλον, έχει συµβεί και για την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τριανταφύλ-
λου, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι επίδικα το για ποιον και πώς γίνεται η παραγωγική ανα-

συγκρότηση και πρέπει να πούµε ότι αυτό που πρέπει να κάνει
σήµερα αυτή η Κυβέρνηση είναι να προσπαθήσει να δηµιουργη-
θεί αυτό το περίφηµο έθος που µας δίδασκε ο Αριστοτέλης, η
συνήθεια δηλαδή και να µεταβάλουµε πεποιθήσεις και να απο-
κτάµε και να εµπεδώνουµε νέες συµπεριφορές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Ολυµπία Τελιγιορίδου, η οποία είναι και η τελευταία οµιλήτρια.
Θα ακολουθήσουν δευτερολογίες όσων εκ των εισηγητών ή ει-
δικών αγορητών επιθυµούν. 

Κυρία Τελιγιορίδου, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

το οποίο συζητάµε σήµερα αποτελεί, κατά τη γνώµη µας, µια
βαθιά τοµή στη µέχρι τώρα πολιτική της αδράνειας που για δε-
καετίες οδήγησε στην απαξίωση του φυσικού περιβάλλοντος,
που αποτελεί το πρωταρχικό συστατικό στοιχείο του εθνικού µας
πλούτου. 

Η απαξίωση αυτή σε πολύ µεγάλο βαθµό οδήγησε και συνετέ-
λεσε στην ερήµωση και στην υποβάθµιση της ελληνικής υπαί-
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θρου και της ελληνικής περιφέρειας. Σήµερα µε αυτή τη νοµο-
θετική πρωτοβουλία υπογραµµίζουµε µια διαφορετική φιλοσοφία
για την ασκούµενη περιβαλλοντική πολιτική. Το νοµοσχέδιο αυτό
είναι ένα εργαλείο στα χέρια της κοινωνίας, ώστε να προσπαθή-
σει να προστατεύσει το φυσικό περιβάλλον, να αξιοποιήσει τους
πόρους του µε όρους πράσινης ανάπτυξης και να προβάλει τη
φύση στη χώρα µας. Και είναι, αν µη τι άλλο, άδικο αυτοί που
αδιαφόρησαν, αυτοί που δεν θέλησαν ή δεν µπόρεσαν να ασχο-
ληθούν σοβαρά µε το εθνικό αυτό κεφάλαιο να έρχονται σήµερα
και να µας κατηγορούν, είτε για προχειρότητα είτε για καθυστέ-
ρηση είτε για µελλοντική αδυναµία, στη λειτουργία των φορέων
διαχείρισης. 

Το νοµοσχέδιο αυτό έγινε µε απόλυτη υπευθυνότητα και µε
την επίβλεψη µιας οµάδας εργασίας ειδικών επιστηµόνων και µε
το Υπουργείο, που για µήνες επεξεργάστηκαν όλα τα στοιχεία,
το ποιες περιοχές «NATURA» θα κριθούν και θα ενταχθούν, τις
περιβαλλοντικές µελέτες και έλαβαν υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις
από τη δηµόσια διαβούλευση. 

Δύο είναι τα βασικά χαρακτηριστικά αυτού του νοµοσχεδίου.
Στη διαχείριση των φορέων διαχείρισης εντάσσεται το σύνολο
των περιοχών «NATURA» και, δεύτερον, εξασφαλίζεται η χρηµα-
τοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό και όχι από προγράµ-
µατα ΕΣΠΑ που κατά καιρούς δηµιουργούσαν διάφορα
προβλήµατα. 

Η µέχρι τώρα αποσπασµατική διαχείριση των προστατευόµε-
νων περιοχών που σε πολλές περιπτώσεις οδήγησε να καταλο-
γιστούν πρόστιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση στη χώρα µας µε
αυτό το νοµοσχέδιο φιλοδοξούµε να σταµατήσει. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της ανεπάρκειας της πολιτικής
των προηγουµένων χρόνων υπήρξε ο φορέας-φάντασµα διαχεί-
ρισης της λίµνης της Καστοριάς. Αποσπασµατικές ενέργειες
χωρίς σχεδιασµό και χωρίς προοπτική. Για την ιστορία να πούµε
ότι από το 1997 ο Δήµος Καστοριάς επιχείρησε να δηµιουργήσει
τις προϋποθέσεις για φορέα διαχείρισης στην πόλη µας. Με χρή-
µατα από ευρωπαϊκά προγράµµατα έγιναν µελέτες για τη διευ-
θέτηση των ρεµάτων, για τη διαχείριση των καλαµώνων, για την
οριοθέτηση της παρόχθιας όχθης. 

Από το 2002 υπήρξε πρόταση για προεδρικό διάταγµα και τον
Ιούνιο του 2012 ιδρύθηκε ο Φορέας Διαχείρισης Λίµνης της Κα-
στοριάς στα χαρτιά. Πριν καν δηµιουργηθεί, µε το π.δ.1420/2012,
µέσα σε µερικούς µόνο µήνες, τον Ιανουάριο του 2013, καταρ-
γήθηκε µε τον ν.4109. 

Γιατί; Γιατί έπρεπε –λέει- να νοικοκυρευτεί το κράτος και να
µη σπαταλάει χρήµατα. Ήταν, µε την προηγούµενη κυβερνητική
αντίληψη, «σπατάλη» η διάθεση πόρων για τη διαχείριση του πε-
ριβάλλοντος κι αφού δεν µπορούσαν να περιορίσουν από αλλού
τη σπατάλη των χρηµάτων –κι εδώ πραγµατικά δεν ξέρω αν πρέ-
πει να γελάσουµε ή να κλάψουµε- την περιόρισαν από τη βιώσιµη
ανάπτυξη.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αναιρείται ο ν.4109/2013 και
δηµιουργείται Φορέας Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών
της Δυτικής Μακεδονίας, που αφορά περιοχές «NATURA» και
ορεινούς όγκους, αλλά και τις λίµνες, µε έδρα την Καστοριά.
Θεωρώ ότι αυτό είναι η αποκατάσταση µιας αδικίας και η δι-
καίωση µιας περιοχής που σπατάλησε χρήµα αλλά και ανθρώ-
πινο δυναµικό, που για εδώ και είκοσι ένα χρόνια ασχολείται µε
την ίδρυση του φορέα διαχείρισης. Δίνεται πλέον η δυνατότητα
να υπάρξει ένας συστηµατικός περιβαλλοντικός σχεδιασµός,
που θα εφαρµόζει τους κανόνες ενός αναπτυξιακού σχεδιασµού,
µέσω των συνεργειών της τοπικής κοινωνίας. 

Εδώ, λοιπόν, σήµερα έχουµε µία ελπιδοφόρα προοπτική, για
την προστασία του περιβάλλοντος, την ανάπτυξη του οικοτουρι-
σµού, την τροφοδότηση της εργασίας, την προβολή των τοπικών
προϊόντων και, εν τέλει, την αναβάθµιση της ποιότητας της ζωής
µας. Σήµερα δίνεται αυτή η δυνατότητα και νοµίζω ότι εδώ πρέ-
πει να ευχαριστήσουµε τον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Φάµελλο,
γιατί πράγµατι αναγνώρισε τις δυνατότητες που έχει η περιοχή
και έλυσε αυτή την αδικία.

Παρά, λοιπόν, τις οικονοµικές δυσκολίες που ζει η χώρα, η πο-
λιτική της Κυβέρνησης προσπαθεί να αξιοποιήσει το συγκριτικό
πλεονέκτηµα της χώρας µας και µε τον επιτελικό ρόλο του

Υπουργείου να δηµιουργήσει, µε ενιαίο συντονισµό, τις προϋπο-
θέσεις για τη σωστή και ορθολογική διαχείριση του περιβάλλον-
τος. Με την πολιτική της Κυβέρνησης εξασφαλίζονται οι θέσεις
εργασίας, η µόνιµη στελέχωση των φορέων µε µόνιµο, εξειδικευ-
µένο προσωπικό και µε αποδοτικά σχήµατα διοίκησης.    

Το νοµοσχέδιο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, γιατί αφορά τη
σχέση µας µε τη φύση και τον σεβασµό που οφείλουµε προς
αυτή. Προφανώς κάθε ανθρώπινη δραστηριότητα αφήνει το απο-
τύπωµά της στο περιβάλλον. Εµείς, όµως, επιδιώκουµε αυτό το
αποτύπωµα να είναι ωφέλιµο, να µην καταστρέφει και να βοηθά
στην αειφόρο και βιώσιµη ανάπτυξη. Για να ανταποκριθούµε σε
αυτή την αποστολή, θα πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι οφεί-
λουµε σεβασµό προς τη φύση, γιατί ο σεβασµός αυτός είναι σε-
βασµός προς τον ίδιο µας τον εαυτό. 

Είναι, λοιπόν, χρέος µας να υπάρξει ένας στρατηγικός περι-
βαλλοντικός σχεδιασµός, µε τοπικό και περιφερειακό προσανα-
τολισµό, που θα στοχεύει στην αειφόρο ανάπτυξη, που θα
αποτελέσει τη γέφυρα για την έξοδο της χώρας µας από την
κρίση µε ένα διαφορετικό µοντέλο διακυβέρνησης.   

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Ελασσόνας (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Με την κ. Τελιγιορίδου ολοκληρώθηκε, όπως προείπαµε, ο κα-
τάλογος των οµιλητών και θα περάσουµε στις δευτερολογίες. 

Κυρία Ιγγλέζη, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Εγώ θα ήθελα να αναφερθώ στην τρο-

ποποίηση του άρθρου 18 και να συγχαρώ και εγώ µε τη σειρά
µου τον Υπουργό για την αυστηροποίηση αυτού του άρθρου,
έτσι ώστε να µην αποµείνει καµµία υπόνοια ότι αυτό το άρθρο
προσπαθούσε να νοµιµοποιήσει αυθαίρετες καταπατήσεις και
αυθαίρετες κατασκευές σε περιοχές ιδιαίτερα ευαίσθητες και πε-
ριβαλλοντικά ιδιαίτερα σηµαντικές.

Επίσης, να πω για τις τροπολογίες. Για εµένα είναι πάρα πολύ
σηµαντική -από την άποψη ότι περνάµε στη δεύτερη φάση των
δασικών χαρτών- η παράταση που δίνεται για τις αντιρρήσεις.
Έχει τελειώσει πια η πρώτη φάση των δασικών χαρτών. Έχουµε
αναρτηµένους δασικούς χάρτες. Και αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό για τη χώρα µας. Και προχωράµε, συνεχίζουµε µε τους
δασικούς χάρτες µέχρι να ολοκληρωθούν.

Και µιας και σήµερα –να µου επιτρέψετε- είναι Τσικνοπέµπτη,
θα ήθελα εδώ στην Αίθουσα να ξαναθυµηθώ µια Τσικνοπέµπτη
πριν από πέντε χρόνια στον τόπο µου την Ιερισσό όπου είχαν ει-
σβάλει τα ΜΑΤ. Ήταν πραγµατικά ένας στρατός της Αστυνοµίας
και είχε τσικνίσει όλο το χωριό όχι από τα ψητά, αλλά από τα κα-
πνογόνα και τα δακρυγόνα. Εύχοµαι απλώς τέτοιες µέρες, τέ-
τοιες στιγµές να µην ξαναζήσει ποτέ και πουθενά ο ελληνικός
λαός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Ιγγλέζη.

Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να σχολιάσω τις τοποθετήσεις των συναδέλφων του ΣΥ-

ΡΙΖΑ και του Υπουργού. Δεν άκουσα κάτι θετικό για το τι έχει
συµβεί όλα τα προηγούµενα χρόνια, πριν έρθει η «εθνικοσωτή-
ριος» Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για να βγάλει τη χώρα από
την κρίση και να πιστεύουµε πλέον και να νιώθουµε όλοι και να
είµαστε σίγουροι ότι κάτι καλό συµβαίνει γύρω µας, χωρίς βέ-
βαια να µπορούµε να το αντιληφθούµε, να το διαπιστώσουµε και
να το καταλάβουµε.

Να θυµίσω, λοιπόν, -για να το ακούσουν και όσοι µας παρακο-
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λουθούν- ότι η Επιτροπή «Φύση 2000» δηµιουργήθηκε το 2000.
Οι ευρωπαϊκές οδηγίες υπήρχαν από το 1992 και από το 1999.
Να θυµίσω ότι οι φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών
«NATURA» δηµιουργήθηκαν το 2002. Και στη συνέχεια είχαµε
την ανάπτυξη αυτών των φορέων διαχείρισης. Άρα µιλούµε για
έναν θεσµό καινούργιο, νέο, όπου γνωρίζετε πολύ καλά και εσείς
και οι συνάδελφοι -που θέλουν να µηδενίζουν τα πάντα- ότι χρει-
άζεται ένας χρόνος για να σταθεί να οργανωθεί και να αφοµοι-
ωθεί µε την τοπική κοινωνία µε τους τοπικούς φορείς.

Για εµάς ήταν και είναι πάντοτε ψηλά στην προτεραιότητα το
περιβάλλον, η φύση, η βιοποικιλότητα, η παρακολούθηση του
περιβάλλοντος, η φύλαξή του, η προστασία µαζί µε την ισόρ-
ροπη ανάπτυξη, µαζί µε τα κίνητρα, χρησιµοποιώντας την τεχνο-
λογία και τη γνώση που φέρνει και η επιστήµη αλλά και η εξέλιξη
της ίδιας της ζωής, για να δηµιουργήσουµε επιπλέον πλούτο,
έχοντας πάντα µια σύνθετη, µια αρµονική συνύπαρξη του ανθρώ-
που µε το περιβάλλον. 

Να θυµίσω ότι το 2014 το Υπουργείο Περιβάλλοντος είχε ολο-
κληρώσει τον εθνικό διάλογο για το εθνικό σύστηµα προστατευό-
µενων περιοχών, ο οποίος είχε καταλήξει τον Νοέµβριο του 2014
σε ένα οµόφωνο πόρισµα σχετικά µε την αρχιτεκτονική του συ-
στήµατος. Δυστυχώς ήρθαν οι εκλογές, ήρθε η «εθνικοσωτή-
ριος» Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και αυτό το οµόφωνο
πόρισµα δεν εφαρµόστηκε ποτέ.

Τι έλεγε αυτό; Τι είχε αυτό το πόρισµα, που είναι πολύ σηµαν-
τικό και αφορά και το σηµερινό νοµοσχέδιο; Σε σχέση µε τους
φορείς και τις προστατευόµενες περιοχές έλεγε «ναι» και προ-
χωρούσε στην ένταξη και των υπολοίπων προστατευόµενων πε-
ριοχών. Το επισήµανα και εγώ και το είπα, κύριε Υπουργέ. Δεν
είµαι απ’ αυτούς που θέλω να χαρακτηρίζοµαι ως τσιγγούνης στο
να δεχτώ και να δω τα θετικά. Και εξάλλου δεν το κάνουµε ως
παράταξη.

Έλεγε και κάτι άλλο, όµως. Προέβλεπε το πόρισµα και για
τους τριακόσιους πενήντα επτά εργαζόµενους στους φορείς δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών. Γι’ αυτούς µίλησα και εγώ.

Και σήµερα σας το λέω και σας το ζητώ, στην τοποθέτησή σας
δεσµευτείτε, κύριε Υπουργέ, ότι εγγυάστε ότι το υπάρχον προ-
σωπικό θα µπορέσει να συνεχίσει στα οκτάµηνα που εσείς νοµο-
θετείτε µε τον συγκεκριµένο νόµο. Δεσµευτείτε ότι η εµπειρία θα
ληφθεί υπ’ όψιν και ότι θα φροντίσετε το υπάρχον προσωπικό να
µεταβεί, να συνεχίσει να εργάζεται για τον υπόλοιπο χρόνο, έστω
και για το οκτάµηνο.

Σας είπαµε ότι εµείς έχουµε µία διαφορετική αντίληψη συνο-
λικότερα και έχουµε και µία διαφορετική θέση και για τους ερ-
γαζόµενους. Και το λέω ξανά, γιατί ειπώθηκε από πολλούς
συναδέλφους που µίλησαν για τη Νέα Δηµοκρατία, σε σχέση µε
τους εργαζόµενους είµαστε αντίθετοι στα οκτάµηνα. Γιατί είµα-
στε αντίθετοι; Γιατί θα πρέπει οι εργαζόµενοι τέσσερις µήνες τον
χρόνο να είναι εκτός θέσης εργασίας, εκτός του φορέα σε αυτή
την εποχή. Άρα, λοιπόν, εργαζόµενος που είναι δέκα, έντεκα, δώ-
δεκα, δεκατρία χρόνια σωρευτικά κάποιοι και κάποιοι λιγότερο
θα πρέπει τέσσερις µήνες τον χρόνο να είναι απ’ έξω, χωρίς να
ξέρουν που βρίσκονται και να είναι στο σηµείο µηδέν.

Σας είπαµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω ότι σας έχουν
εισηγηθεί και οι εργαζόµενοι διάφορες τεχνικές λύσεις. Θα µπο-
ρούσατε να τους εντάξετε σε κάποια πράξη του ΕΣΠΑ και να
χρηµατοδοτείται, να πληρώνεται από το Πράσινο Ταµείο. 

Να πω το εξής: Έχουµε ένα νοµοσχέδιο µε είκοσι δύο άρθρα.
Τα δώδεκα άρθρα αφορούν τους φορείς διαχείρισης. Τα υπό-
λοιπα είναι µεταβατικές διατάξεις και µαζί σε αυτά τα είκοσι δύο
άρθρα έχουν έρθει και άλλες εννιά τροπολογίες υπουργικές.
Έχουµε το αποκορύφωµα άρθρα του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου να έχουν αλλάξει δύο και τρεις φορές. 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, θέλω να το λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν και
εσείς και να το µεταφέρετε και στον Πρόεδρο της Βουλής, είναι
κακή πρακτική νοµοθέτησης. 

Και σας λέω καλόπιστα ότι εµείς καταψηφίσαµε το νοµοσχέδιο
επί της αρχής, αλλά κάποια άρθρα θα τα υπερψηφίσουµε. Κά-
ποια άλλα άρθρα, στα οποία βρίσκουµε κάποιες παραγράφους
που είναι σωστές και θέλουµε να τις υπερψηφίσουµε, είναι µαζί
µε άλλες διατάξεις που διαφωνούµε και έχουµε τελείως διαφο-

ρετική αντίληψη. Και µιλώ για διατάξεις όπου έρχονται αναδρο-
µικά να καλύψουν και να νοµοθετήσουν δαπάνες που έχουν συµ-
βεί. Θεωρούµε ότι είναι µια παθογένεια του κράτους µας να
ερχόµαστε αναδροµικά να καλύψουµε δαπάνες οι οποίες έχουν
συµβεί. Σε αυτό θα πρέπει να λειτουργούµε προληπτικά. Αυτές
οι δαπάνες έχουν δηµιουργηθεί το 2017 επί της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που όλα σωστά τα πράττει και όλα σωστά γίνονται.
Λέω, λοιπόν, για τις τροπολογίες ότι οι περισσότερες από αυτές
είναι τροπολογίες που χωράνε πολύ µεγάλη συζήτηση. 

Υπάρχει, µάλιστα, παράδειγµα τροπολογίας που εµείς την εί-
χαµε καταψηφίσει εδώ -είναι η τροπολογία του Υπουργείου Ναυ-
τιλίας- όταν ήρθε η συγκεκριµένη τροπολογία µε άρθρο σε νόµο.
Να µη διαβάσω τώρα τον νόµο ποιος είναι ακριβώς. Έρχεται
τώρα ο Υπουργός Ναυτιλίας και κάνει αναστολή για κάποιο χρο-
νικό διάστηµα αυτής της τροπολογίας. Άρα, λοιπόν, όταν εµείς
την καταψηφίζαµε είχαµε δίκιο. Σήµερα το κατάλαβε και η Κυ-
βέρνηση και την αναστέλλει. Αργότερα θα έρθει να την καταρ-
γήσει τελείως. 

Σας λέµε, λοιπόν, να µην έχετε την αντίληψη ότι όλα από εσάς
γίνονται σωστά και όλα έχουν γίνει στραβά από τις προηγούµε-
νες κυβερνήσεις. Αποδεικνύεται εδώ σήµερα, τρανό παράδειγµα. 

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω το δικαίωµα στις τροπολογίες
να αιτιολογήσω την ψήφο µας. Θα πούµε «ναι», «όχι» ή «παρών»,
έτσι δεν είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, έτσι είναι. Αυτό
θα γίνει κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Γι’ αυτόν τον λόγο, στην πλειονότητα
των υπουργικών τροπολογιών -θα πω και συγκεκριµένα- είµαστε
αντίθετοι µε αυτό το µπρος-πίσω, µε αυτή την τακτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στύλιο, όταν
ξεκινήσουµε την ψηφοφορία, όταν φτάσουµε στις τροπολογίες
θα ακουστεί και ψήφος της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και όλων
των κοµµάτων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Γι’ αυτόν τον λόγο τοποθετούµαστε και
το λέµε ξεκάθαρα να το ακούσουν όλοι. Και το λέω για να µην
έχουµε την πρακτική ότι δεν ψηφίστηκε η τάδε τροπολογία, «δεν
την ψηφίσατε». Δεν την ψηφίσαµε όταν µέσα σε µια τροπολογία
βάζεις δέκα παραγράφους στις οποίες διαφωνούµε και είναι πα-
ράγραφοι που φέρουν παθογένειες του παρελθόντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στύλιο, αν και
δεν είναι του παρόντος, η πρακτική έως τώρα για τροπολογίες
οι οποίες εµπεριέχουν άρθρα –χρόνια, τέλος πάντων- είναι ότι
µπορεί ο εισηγητής, ο αγορητής κάθε Κοινοβουλευτικής Οµάδας
να εκφράζει την άποψη, τη θέση της παράταξης, του κόµµατος
για την τροπολογία και στο σύνολο, αλλά και στα επιµέρους
άρθρα.

Και την ώρα της ψηφοφορίας µπορείτε, όταν θα ψηφίζεται το
σύνολο της τροπολογίας και εµπεριέχονται τα άρθρα, να πείτε
σε συγκεκριµένα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Δύο λέξεις θα πω και τότε, αλλά θέλω
να το ξεκαθαρίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, λέξεις δεν θα
πείτε τότε, γιατί θα διεξάγεται η ψηφοφορία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Μια λέξη, το «ναι» ή το «όχι».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώσατε µε

αυτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αριθµητικά νοµίζω ότι

το καταλαβαίνετε, είκοσι δύο άρθρα συνολικά. Έντεκα από αυτά
τροποποιήσεις κι άλλες διατάξεις και εννιά υπουργικές τροπο-
λογίες. Αυτό τα λέει όλα. 

Να πω για τη νοµοτεχνική βελτίωση ότι ο κ. Φάµελλος ήταν
γενναιόδωρος σε σχέση µε τον φορέα Τζουµέρκων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, περιµένουµε να

δούµε την τροπολογία για τα χρωστούµενα στους δασικούς
υπαλλήλους. Είχατε δεσµευθεί. Εµείς θα επιµείνουµε, γιατί είναι
δεδουλευµένα εργαζοµένων. 

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες για τα ορειβατικά καταφύγια,
εξασφαλίζεται η νοµιµοποίηση των λειτουργούντων χωρίς άδεια
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και των νέων καταφυγίων που δεν αντιµετωπίζονται σαν ανα-
γκαίες υποδοµές για τον ορεινό τουρισµό, αλλά ως ένα πεδίο
επιχειρηµατικής δραστηριότητας.

Η πείρα τι δείχνει; Ότι ο τόπος που επιλέγουν για την εγκατά-
σταση του καταφυγίου, αλλά και οι υποδοµές προστασίας των
ορειβατών, πάντα καθορίζεται από το κόστος. Εµείς λέµε καθαρά
ότι δεν είµαστε αντίθετοι µε την ύπαρξη και τη λειτουργία των κα-
ταφυγίων, αλλά µε κριτήρια την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών
και την προστασία του περιβάλλοντος και όχι την κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων, όποιο σχήµα ή βιτρίνα και να έχουν και
µε κρατική ευθύνη εγκατάστασης και λειτουργίας, που δεν µπορεί
και δεν θέλει να εξασφαλίσει, βεβαίως, το καπιταλιστικό κράτος.
Γι’ αυτό την καταψηφίζουµε. 

Σε ό,τι αφορά τις οικιστικές πυκνώσεις, είχαµε εκφράσει κατά
την ψήφιση του νοµοσχεδίου αντίθεση. Η Κυβέρνηση τώρα µε
αυτή την τροπολογία επιδιώκει να διευκολύνει την ολοκλήρωση
των δασικών χαρτών, δίνοντας ωστόσο περισσότερο χρόνο στην
τοπική αυτοδιοίκηση, προκειµένου να µεγαλώσουν οι εκτάσεις
που θα συµπεριληφθούν στις λεγόµενες οικιστικές πυκνώσεις, δη-
λαδή τις εκτάσεις που θα εξαιρεθούν από τους δασικούς χάρτες.
Έτσι θα συνεχίζεται η οµηρία λαϊκών στρωµάτων, αφού µε τις οι-
κιστικές πυκνώσεις παρατείνεται ο χρόνος ξεκαθαρίσµατος των
προβληµάτων νοµιµοποίησης ή µη των κατοικιών. Οπότε, οι µεν
κάτοικοι θα νοµίζουν ότι γλίτωσαν, αφού δεν χαρακτηρίστηκαν
δάση ή δασικές εκτάσεις τα οικόπεδα που βρίσκονται τα σπίτια
τους και θα ελπίζουν σε µια µελλοντική νοµιµοποίηση, όµως οι δα-
σικοί χάρτες θα έχουν µεγάλες περιοχές που θα εξαιρούνται. Θα
έχουν τρύπες που θα τους καθιστούν ουσιαστικά µη ολοκληρω-
µένους κι αυτό πρέπει να σας προβληµατίσει. 

Θυµίζουµε βέβαια ότι το ζήτηµα συνδέεται και µε το ιδιοκτη-
σιακό, αφού λόγω του τεκµηρίου κυριότητας του δηµοσίου, ο χα-
ρακτήρας µιας έκτασης, σε συνδυασµό µε τη διαδοχή των
συµβολαίων κυριότητας, µπορεί να θέσει σε αµφισβήτηση το ιδιο-
κτησιακό των εκτάσεων που θα χαρακτηρίζονται δάση ή δασικές
εκτάσεις. 

Στο θέµα του Σχοινιά, αν και φαίνεται σαν τυπικό ζήτηµα, µπορεί
να κατεδαφιστούν τα υπάρχοντα µαγαζιά που φτιάχτηκαν επί
ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, αλλά δεν αποκλείεται να φτια-
χτούν ταβέρνες, αναψυκτήρια κι άλλα µε καλύτερους περιβαλλον-
τικούς όρους, δηλαδή να έχουν περιβαλλοντική νοµιµοποίηση. Για
εµάς κριτήριο είναι οι λαϊκές ανάγκες και όχι η κερδοφορία µε πε-
ριβαλλοντικό καπέλο. Εκφράζουµε τον προβληµατισµό, δεν προ-
καταλαµβάνουµε τα πράγµατα και θα ψηφίσουµε την τροπολογία.

Όπως υπερψηφίζουµε και την τροπολογία του Υπουργείου Με-
ταναστευτικής Πολιτικής. Χρειάζεται πρόσληψη προσωπικού µε
πλήρη δικαιώµατα.

Τέλος, όσον αφορά την Εθνική Επιτροπή Υδάτων, αυτή η επι-
τροπή δεν συνεδρίασε ποτέ και υπήρξαν ζητήµατα. Και τέλος άρ-
δευσης και ακριβότερα τιµολόγια κ.λπ.. 

Τώρα τι κάνετε; Τη διευρύνετε. Εµείς θεωρούµε ότι αυτή η κα-
τάσταση είναι κοροϊδία. Δεν θα το ψηφίσουµε. Διακοσµητικά την
έχετε.

Τελειώνω µε τους εργαζόµενους στους φορείς διαχείρισης.
Μπορεί να λέτε ότι ψυχή είναι οι εργαζόµενοι στους φορείς, αλλά
τους απολύετε. Αυτή είναι η αλήθεια και το 2019 δεν ξέρουµε τι
θα γίνει. «Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι»!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οπότε µε την κ. Μα-

νωλάκου ολοκληρώθηκε και ο κύκλος των δευτερολογιών των ει-
σηγητών και ειδικών αγορητών.

Κύριε Υπουργέ, κλείνουµε µε εσάς. Πιστεύω να είναι σύντοµη
η παρέµβασή σας.

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, κύριε Υπουργέ. Νοµίζω ότι
επαρκούν.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα περιοριστώ στο να διευκρινίσω κάποια θέµατα που µπήκαν
από τους συναδέλφους για να έχουµε ένα καλό αποτέλεσµα.

Έχει δίκιο η κ. Μανωλάκου για την τροπολογία για τα νυχτερινά
επιδόµατα και τα οδοιπορικά των δασικών υπαλλήλων για το πρό-
γραµµα λαθροϋλοτοµίας, αν δεν κάνω λάθος. Χρειάζεται κοινή

επεξεργασία από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και το Πρά-
σινο Ταµείο. Έχουµε δεσµευθεί ότι θα τη φέρουµε και θα καλυ-
φθεί. Όµως, µη δηµιουργείτε παρανόηση. Οι αµοιβές των
εργαζοµένων και οι µισθοί πληρώνονται κανονικά, γιατί βγαίνει στη
δηµοσιότητα καµµιά φορά ότι καθυστερούν να πληρωθούν οι
υπάλληλοι. Οι υπάλληλοι πληρώνονται κανονικά.

Δεύτερον, όσον αφορά τις οικιστικές πυκνώσεις να διευκρινίσω
ότι, πρώτον, δεν είναι η αλήθεια ότι είναι τρύπες στον καµβά των
δασικών χαρτών. Η τελευταία ανάρτηση έδειξε ότι είναι µόνο το
µισό τοις εκατό. Άρα δεν έχει εξαιρεθεί προσωρινά τεράστια επι-
φάνεια. Και, δεύτερον, έχουµε ανακοινώσει ότι θα υπάρχει νόµος,
που ετοιµάζουµε ήδη, για την εφαρµογή των δασικών χαρτών στις
οικιστικές πυκνώσεις. Να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι θα
εφαρµοστεί παντού το πλαίσιο των δασικών χαρτών.

Τρίτον, για την Εθνική Επιτροπή Υδάτων θα σας καλούσα να το
ψηφίσετε αν η αιτία της άρνησής σας είναι το ότι δεν συνεδριάζει,
γιατί φέτος έχει συνεδριάσει τρεις φορές, µία για να εγκρίνει την
τιµολογιακή πολιτική για τους κανόνες της κοστολόγησης, µία για
να εγκρίνει τα σχέδια διαχείρισης λεκανών απορροής που έγιναν
ΦΕΚ στο τέλος του Δεκεµβρίου και µία για να εγκρίνει τα σχέδια
διαχείρισης πληµµυρών. Και για να είµαστε σοβαροί, βάζουµε
στην τροπολογία ότι θα πρέπει να συνεδριάζει δύο φορές και να
είναι δηµόσια τα πρακτικά της και, άρα, να ελέγχεται. Αν δεν την
ψηφίσουµε την τροπολογία, δεν θα είναι δηµόσια τα πρακτικά.
Εµείς λέµε ότι αυτό είναι το πραγµατικό στοίχηµα: δηµόσια πολι-
τική και έλεγχος. Επειδή αυτά τα ερωτήµατα βάλατε, έχουν απαν-
τήσεις.

Όσον αφορά τώρα τα ζητήµατα τα οποία µπήκαν από τον κ.
Θραψανιώτη, θέλω να του απαντήσω για τους γεώτοπους. Οι γε-
ώτοποι προστατεύονται από τις διατάξεις του ν.3937 και µπορούν
να χαρακτηρίζονται ως φυσικά πάρκα και προστατευόµενα τοπία
ή φυσικοί σχηµατισµοί.

Υπάρχει η δυνατότητα εκπόνησης ειδικών περιβαλλοντικών µε-
λετών και έχουµε δεσµευθεί ότι µετά τον νόµο για τους φορείς,
που είχαµε πει να τελειώσει αυτή η διαδικασία, θα προχωρήσουµε
σε θεσµικό πλαίσιο για τους γεώτοπους, που θα περιλαµβάνει και
περιοχές, όπως είναι η Λέσβος, το Πικέρµι, ο Χελµός Βουραϊκού,
τα Τζουµέρκα. Υπάρχουν θέµατα. Θα τα δούµε. Υποπτεύοµαι ότι
θα υπάρχουν και στο Λασίθι και γι’ αυτό µπήκαν και από τον κ.
Θραψανιώτη.

Να έλθω τώρα σε αυτό που υποσχέθηκα. Είπε η Νέα Δηµοκρα-
τία ότι υπάρχουν πρόστιµα που βαρύνουν την περιβαλλοντική πο-
λιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Να διευκρινίσω, λοιπόν. Κυπαρισσιακός: Η
καταδίκη στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο έχει παρελθόν. Δεν αφορά
τη δική µας περίοδο, όπως και οι καταγγελίες, επίσης. ΧΑΔΑ: Προ-
ειδοποιητική 2001, καταδίκη 2013. Άρα τα 48,4 εκατοµµύρια ευρώ
χρεώνονται στις κυβερνήσεις που συµµετείχατε. Επικίνδυνα από-
βλητα: Προειδοποιητική επιστολή το 2003, καταδικαστική από-
φαση το 2014. Επίσης, κανένα πρόστιµο στην περίοδο της δικής
µας διακυβέρνησης. 

Να πω για τα επικίνδυνα ότι το κόστος µέχρι τώρα είναι 18,9
εκατοµµύρια. Βιολογικοί καθαρισµοί: 24,9 εκατοµµύρια µέχρι
τώρα το πρόστιµο. Προειδοποιητική επιστολή το 2004, πρώτη κα-
ταδικαστική απόφαση το 2006, δεύτερη το 2014. Του Θριασίου,
µάλιστα, θα ανακοινωθεί την άλλη εβδοµάδα το πρόστιµο του
2014. 

Και θέλω να σας πω για τα πρόστιµα που πληρώνουµε λόγω της
αβελτηρίας των πολιτικών ηγεσιών του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος. Είπατε ότι ήµουν κακός και έκανα κριτική. Τώρα θα ακούσετε. 

Στην ανατολική Αττική, λοιπόν, εξαιτίας της έλλειψης πολιτικής
βούλησης 10 εκατοµµύρια ευρώ εφάπαξ τον Οκτώβριο του 2015
και 3,6 εκατοµµύρια κάθε έξι µήνες πληρώνει αυτή η Κυβέρνηση
και είναι συνεπής σ’ αυτή την κατάσταση χρεοκοπίας, που αφή-
σατε εσείς την κοινωνία και την οικονοµία της χώρας. Όµως,
τώρα πια δεν έχουµε πρόστιµα για το περιβάλλον. Πληρώνουµε
τα δικά σας τα σπασµένα. 

Και στο Θριάσιο η εισήγηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι
για 16 εκατοµµύρια εφάπαξ και 35.000 ευρώ την ηµέρα, διότι κα-
τασκεύασαν έναν βιολογικό καθαρισµό χωρίς να συνδέσουν τους
πολίτες εκεί. Ούτε το 30% των πολιτών δεν είχε συνδεθεί. Είµα-
στε ήδη στο 60%. Θα το ανακοινώσω την άλλη εβδοµάδα που θα
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επιβληθεί το πρόστιµο, που πιστεύουµε ότι σε ένα εξάµηνο θα το
έχουµε πάρει πίσω.

Όµως, να πούµε λίγο και την αλήθεια για τον ν.4109. Ο νόµος
αυτός έλεγε ότι θα κάνουµε αυτούς τους δεκατρείς φορείς των
περιφερειών για όλη την Ελλάδα; Δεν έλεγε αυτό. Έλεγε ότι τους
είκοσι οκτώ µικρούς φορείς, που καταλάµβαναν µόνο το 22% της
παλιάς µικρής «NATURA», αυτούς θα έβαζαν στους δεκατρείς φο-
ρείς των περιφερειών. Άρα το 80% θα ήταν εκτός φορέων. Αυτό
έλεγε ο ν.4109. Αυτό ακριβώς έλεγαν αυτοί των περιφερειών. 

Κύριε Στύλιο, στην προσπάθειά σας να πείτε τι έγινε στα χρόνια
σας, άκουσα να λέτε ότι έγιναν οδηγίες του 1992 και 1999. Δη-
λαδή, περιµένετε να πάρετε εύσηµα γιατί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
έβγαλε οδηγίες για το περιβάλλον το 1992 και το 1999; Θα χρεώ-
σουµε στη Νέα Δηµοκρατία το ότι δούλευε η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή; Αν είναι δυνατόν; Τι άλλο θα ακούσουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω κάτι τελευταίο, που είναι
σηµαντικό και αφορά στους εργαζόµενους. Η δική µας έννοια
είναι να εξασφαλίσουµε τους εργαζόµενους. Το έχουµε δηλώσει
και θα το κάνουµε µε όλα τα διαθέσιµα εργαλεία, και µε τη νοµο-
θέτηση αυτή και µε την υποστήριξη των φορέων, για να γίνουν σω-
στές διακηρύξεις και να λαµβάνεται υπ’ όψιν η εµπειρία. Θα το
κάνουµε εµείς, γιατί δεν το κάνατε εσείς τόσα χρόνια. Να είναι ξε-
κάθαρο αυτό. 

Εδώ δεν θα µοιραστούµε την ευθύνη. Είναι όλη δική µας, την
αναλαµβάνουµε εµείς, γιατί θα λύσουµε το πρόβληµα που δηµι-
ουργήσατε εσείς. 

Μη µπερδεύεστε: Ένα οκτάµηνο θα γίνει. Δεν θα υπάρχουν τε-
τράµηνα κενά. Το είπατε και άλλες φορές. Δεν θα γίνεται οκτώ
µήνες κάθε χρόνο. Θα γίνει ένα οκτάµηνο, για να περάσουµε στο
2019, που θα υπάρχουν αορίστου σχέσεις εργασίας µε προκή-
ρυξη. Δεν θα υπάρξει, λοιπόν, κανένα κενό στην εργασία. Θα λάβω
αυτή την ευθύνη. Είναι η έννοια µας. Και πρέπει να πω, δυστυχώς,
ότι το εθνικό πόρισµα από τον δηµόσιο διάλογο που είχαν κάνει
για το φυσικό περιβάλλον και παραδόθηκε το 2014, ήταν µία του-
φεκιά στον αέρα, διότι µε άλλον νόµο κατάργησαν τους φορείς
και έκαναν τάχα διάλογο, για να κάνουν άλλους φορείς. 

Αυτή ήταν η αστειότητα εκείνης της περιόδου. Έκαναν διάλογο,
ενώ είχαν αποφασίσει να καταργήσουν τους φορείς. Με έναν νόµο
τον κατήργησαν. Θυµάµαι τότε ήταν ο νόµος Πάγκαλου, εάν δεν
κάνω λάθος και από την άλλη µεριά έκαναν εθνικό διάλογο, τον
οποίο έβαλαν στο συρτάρι, όπως έβαλαν τα σχέδια διαχείρισης
πληµµυρών και πάρα πολλά ακόµη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο
για ένα σηµαντικό κοµµάτι της πολιτικής της χώρας µας, κοµµάτι
της παραγωγικής ανασυγκρότησης. Μαζί µε τους δασικούς χάρ-
τες και το σχέδιο για την ανακύκλωση είναι τρεις µεγάλες τοµές
στο περιβάλλον, που κατορθώσαµε και κάναµε τον τελευταίο
χρόνο. 

Όµως, πρέπει να σας πω ότι συνοδεύονται µε τον Εθνικό Σχε-
διασµό για τα Απορρίµµατα, το Εθνικό Σχέδιο για τα Επικίνδυνα
Απόβλητα, το Εθνικό Σχέδιο Λυµάτων, που ανακοινώθηκε χθες,
όλα τα Περιφερειακά Σχέδια Αποβλήτων, όλα τα Περιφερειακά
Σχέδια Διαχείρισης Υδατικών Πόρων, το Σχέδιο Διαχείρισης Πληµ-
µυρών. 

Έχουµε ολοκληρώσει σχεδιασµούς -που η χώρα δεν είχε κάνει
επί δεκαετίες- µέσα σε τρία χρόνια και υπάρχει πλέον µία πλήρης
υποδοµή πολιτικής περιβάλλοντος. Από εδώ και εµπρός θα σας
ενηµερώνουµε για πολιτικές που θα πηγαίνουν πολύ πιο µπροστά,
όπως την επόµενη πολιτική, που θα ανακοινώσουµε, που είναι η
δηµόσια πολιτική για την κυκλική οικονοµία. Γιατί το περιβάλλον
είναι οικονοµία, ανάπτυξη και εργασία. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τη συµβολή σας. Ήταν ουσιαστι-
κός ο διάλογος και γι’ αυτό πολλές φορές τροποποιήθηκε ένα
άρθρο δύο και τρεις φορές, διότι το είπαν οι συνάδελφοι -και
εσείς, και από το Ποτάµι, και από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη-
ότι τροποποιούσαµε και συµµετείχαµε όλοι στη διαµόρφωση ενός
καλού νοµοσχεδίου. Ανήκει σε όλο το ελληνικό Κοινοβούλιο, ανή-
κει σε όλον τον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Λύκειο Ελασσόνας (δεύτερο τµήµα).  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών και
άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Φορείς
Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
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ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1464 και ειδικό 171, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1464 και ειδικό 171 έγινε δεκτή, όπως

τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1466 και ειδικό 173 ως έχει; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1466 και ειδικό 173 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1468 και ειδικό 175 ως έχει; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1468 και ειδικό 175 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1470 και ειδικό 177 ως έχει; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1470 και ειδικό 177 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1471 και ειδικό 178 ως έχει; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1471 και ειδικό 178 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1472 και ειδικό 179 ως έχει; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1472 και ειδικό 179 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1473 και ειδικό 180 ως έχει; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ναι. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1473 και ειδικό 180 έγινε δεκτή ως έχει
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1469 και ειδικό 176 ως έχει; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1469 και ειδικό 176 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών και άλλες
διατάξεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’

Άρθρο 1 
Νοµική µορφή Φορέων Διαχείρισης

Προστατευόµενων Περιοχών

1. Οι Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών (ΦΔΠΠ)
είναι τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.) του άρθρου
2, που έχουν ως σκοπό τη διοίκηση και διαχείριση των περιοχών,
στοιχείων και συνόλων της φύσης και του τοπίου των άρθρων 18,
19 και 21 του ν. 1650/1986 (Α’160), σύµφωνα µε το άρθρο 4 του

παρόντος. Οι ΦΔΠΠ είναι κοινωφελή Ν.Π.Ι.Δ. και δεν έχουν κερ-
δοσκοπικό χαρακτήρα. 

2. Οι ΦΔΠΠ εποπτεύονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας.

Άρθρο 2
Φορείς διαχείρισης και χωρική αρµοδιότητα

1. Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών είναι: α) οι
υφιστάµενοι, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, είκοσι οκτώ
(28) φορείς, όπως αυτοί µετονοµάζονται κατά τα οριζόµενα στις
περιπτώσεις α’ έως κη’ της παραγράφου 3 και β) οι οκτώ (8) φο-
ρείς που συνιστώνται µε τις διατάξεις της παραγράφου 4. 

2. Η χωρική αρµοδιότητα των ΦΔΠΠ που µετονοµάζονται στην
παράγραφο 3, περιλαµβάνει την υφιστάµενη κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος περιοχή ευθύνης τους, η οποία κατά περί-
πτωση επεκτείνεται στις περιοχές του δικτύου Natura 2000, που
προβλέπονται στον πίνακα του Παραρτήµατος Ι και στους χάρ-
τες του Παραρτήµατος ΙΙ του παρόντος. Η χωρική αρµοδιότητα
των ΦΔΠΠ που συνιστώνται µε την παράγραφο 4 περιλαµβάνει
τις περιοχές του δικτύου Natura 2000 κατά τα προβλεπόµενα στα
Παραρτήµατα Ι και ΙΙ του παρόντος.

3. Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών που προ-
έρχονται από µετονοµασία των υφισταµένων ή διατηρούν την αρ-
χική τους ονοµασία είναι οι εξής: 

α) «Φορέας Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών Δέλτα
Έβρου και Σαµοθράκης» µε έδρα την Τραϊανούπολη του Νοµού
Έβρου είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης
Δέλτα Έβρου», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 1 της παρ.
10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999 (Α’ 207), είχε συγχωνευθεί
µε την περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013
(Α’ 16) και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ.
20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο
36 του ν. 4342/2015 (Α’ 143) και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016
(Α’ 241).

β) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Πάρκου Δάσους Δαδιάς –
Λευκίµης – Σουφλίου» µε έδρα τη Δαδιά του Νοµού Έβρου είναι
το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Δάσους Δα-
διάς», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 2 της παρ.10 του άρ-
θρου 15 του ν. 2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση
α’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία
του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του
ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν. 4342/2015
και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

γ) «Φορέας Διαχείρισης Λίµνης Κερκίνης» µε έδρα την Κερκίνη
του Νοµού Σερρών είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας
Διαχείρισης Λίµνης Κερκίνης», που έχει συσταθεί µε την περί-
πτωση 3 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε συγ-
χωνευθεί µε την περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την
παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’

Άρθρο 1 
Νοµική µορφή Φορέων Διαχείρισης

Προστατευόµενων Περιοχών

1. Οι Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών (ΦΔΠΠ)
είναι τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.) του άρθρου
2, που έχουν ως σκοπό τη διοίκηση και διαχείριση των περιοχών,
στοιχείων και συνόλων της φύσης και του τοπίου των άρθρων 18,
19 και 21 του ν. 1650/1986 (Α’160), σύµφωνα µε το άρθρο 4 του
παρόντος. Οι ΦΔΠΠ είναι κοινωφελή Ν.Π.Ι.Δ. και δεν έχουν κερ-
δοσκοπικό χαρακτήρα. 

2. Οι ΦΔΠΠ εποπτεύονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας.

Άρθρο 2



Φορείς διαχείρισης και χωρική αρµοδιότητα

1. Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών είναι: α) οι
υφιστάµενοι, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, είκοσι οκτώ
(28) φορείς, όπως αυτοί µετονοµάζονται κατά τα οριζόµενα στις
περιπτώσεις α’ έως κη’ της παραγράφου 3 και β) οι οκτώ (8) φο-
ρείς που συνιστώνται µε τις διατάξεις της παραγράφου 4. 

2. Η χωρική αρµοδιότητα των ΦΔΠΠ που µετονοµάζονται στην
παράγραφο 3, περιλαµβάνει την υφιστάµενη κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος περιοχή ευθύνης τους, η οποία κατά περί-
πτωση επεκτείνεται στις περιοχές του δικτύου Natura 2000, που
προβλέπονται στον πίνακα του Παραρτήµατος Ι και στους χάρ-
τες του Παραρτήµατος ΙΙ του παρόντος. Η χωρική αρµοδιότητα
των ΦΔΠΠ που συνιστώνται µε την παράγραφο 4 περιλαµβάνει
τις περιοχές του δικτύου Natura 2000 κατά τα προβλεπόµενα στα
Παραρτήµατα Ι και ΙΙ του παρόντος.

3. Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών που προ-
έρχονται από µετονοµασία των υφισταµένων ή διατηρούν την αρ-
χική τους ονοµασία είναι οι εξής: 

α) «Φορέας Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών Δέλτα
Έβρου και Σαµοθράκης» µε έδρα την Τραϊανούπολη του Νοµού
Έβρου είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης
Δέλτα Έβρου», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 1 της παρ.
10 του άρθρου 15 του  ν. 2742/1999 (Α’ 207), είχε συγχωνευθεί
µε την περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013
(Α’ 16) και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ.
20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο
36 του ν. 4342/2015 (Α’ 143) και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016
(Α’ 241).

β) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Πάρκου Δάσους Δαδιάς –
Λευκίµης – Σουφλίου» µε έδρα τη Δαδιά του Νοµού Έβρου είναι
το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Δάσους Δα-
διάς», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 2 της παρ.10 του άρ-
θρου 15 του ν. 2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση
α’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία
του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του
ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του   ν. 4342/2015
και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

γ) «Φορέας Διαχείρισης Λίµνης Κερκίνης» µε έδρα την Κερκίνη
του Νοµού Σερρών είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας
Διαχείρισης Λίµνης Κερκίνης», που έχει συσταθεί µε την περί-
πτωση 3 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε συγ-
χωνευθεί µε την περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την
παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

δ) «Φορέας Διαχείρισης Λιµνοθάλασσας Μεσολογγίου - Ακαρ-
νανικών Ορέων» µε έδρα το Αιτωλικό του Νοµού Αιτωλοακαρνα-
νίας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. «Φορέας Διαχείρισης Λιµνοθάλασσας
Μεσολογγίου», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 4 της παρ.10
του άρθρου 15 του   ν. 2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περί-
πτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λει-
τουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου
8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν.
4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

ε) «Φορέας Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών Θερµαϊ-
κού Κόλπου» µε έδρα τη Χαλάστρα του Νοµού Θεσσαλονίκης
είναι το Ν.Π.Ι.Δ. «Φορέας Διαχείρισης Δέλτα Αξιού – Λουδία –
Αλιάκµονα», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 5 της παρ. 10
του άρθρου 15 του   ν. 2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περί-
πτωση γ’ της παρ.1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουρ-
γία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8
του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν.
4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

στ) «Φορέας Διαχείρισης Κορώνειας – Βόλβης – Χαλκιδικής»
µε έδρα τον Λαγκαδά του Νοµού Θεσσαλονίκης είναι το Ν.Π.Ι.Δ.
µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Λιµνών Κορώνειας – Βόλ-
βης», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 6 της παρ. 10 του άρ-
θρου 15 του ν. 2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση
γ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του

παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν.
4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του  ν. 4342/2015 και
το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

ζ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Θαλάσσιου Πάρκου Αλοννή-
σου – Βορείων Σποράδων» µε έδρα την Αλόννησο του Νοµού
Μαγνησίας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρι-
σης Εθνικού Θαλάσσιου Πάρκου Αλοννήσου – Β. Σποράδων»,
που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 7 της παρ. 10 του άρθρου
15 του ν. 2742/1999 και η λειτουργία του συνεχίστηκε µε την παρ.
12 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013.

η) «Φορέας Διαχείρισης Δέλτα Νέστου – Βιστωνίδας – Ισµαρί-
δας και Θάσου» µε έδρα το Πόρτο Λάγος του Νοµού Ξάνθης
είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Δέλτα Νέ-
στου – Βιστωνίδας – Ισµαρίδας», που έχει συσταθεί µε την περί-
πτωση 8 της παρ.10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε
συγχωνευθεί µε την περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του
ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την
παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του    ν. 4447/2016.

θ) «Φορέας Διαχείρισης Πάρνωνα, Μουστού, Μαινάλου και
Μονεµβασίας» µε έδρα το Άστρος του Νοµού Αρκαδίας είναι το
Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Όρους Πάρνωνα
και Υγρότοπου Μουστού», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση
9 της παρ.10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, και η λειτουργία
του συνεχίστηκε µε την παρ. 12 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013.

ι) «Φορέας Διαχείρισης Λίµνης Παµβώτιδας Ιωαννίνων» µε
έδρα τα Ιωάννινα του Νοµού Ιωαννίνων είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την
επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Λίµνης Παµβώτιδας Ιωαννίνων»,
που είχε συσταθεί µε την περίπτωση 10 της παρ. 10 του άρθρου
15 του ν. 2742/1999 και καταργήθηκε µε την περίπτωση β’ της
παρ. 9 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του πα-
ρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/
2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το
άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

ια) «Φορέας Διαχείρισης Αµβρακικού Κόλπου – Λευκάδας» µε
έδρα την Άρτα του Νοµού Άρτας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυ-
µία «Φορέας Διαχείρισης Υγροτόπων Αµβρακικού», που έχει συ-
σταθεί µε την περίπτωση 11 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν.
2742/1999 (Α’ 207), είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση ε’ της
παρ.1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 (Α’ 16) και η λειτουργία
του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του
ν. 4109/2013 (Α’ 16) και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν.
4342/2015 (Α’ 143) και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016 (Α’ 241).

ιβ) «Φορέας Διαχείρισης Υγροτόπων Κοτυχίου – Στροφυλιάς
και Κυπαρισσιακού Κόλπου» µε έδρα τον Λάππα του Νοµού
Αχαΐας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης
Υγροτόπων Κοτυχίου – Στροφυλιάς», που έχει συσταθεί µε την
περίπτωση 12 της παρ.10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε
συγχωνευθεί µε την περίπτωση η’ της παρ.1 του άρθρου 8 του
ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την
παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

ιγ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Πάρκου Βόρειας Πίνδου» µε
έδρα τους Ασπράγγελους Ζαγορίου του Νοµού Ιωαννίνων είναι
το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Εθνικών Δρυ-
µών Βίκου – Αώου και Πίνδου», που έχει συσταθεί µε την περί-
πτωση 13 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε
συγχωνευθεί µε την περίπτωση δ’ της παρ.1 του άρθρου 8 του
ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την
παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/ 2016.

ιδ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Πάρκου Πρεσπών» µε έδρα
τον Άγιο Γερµανό Πρεσπών του Νοµού Φλώρινας είναι το
Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού
Πρεσπών», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 14 της παρ.10
του άρθρου 15 του ν. 2742/1999 και η λειτουργία του συνεχί-
στηκε µε την παρ. 12 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013.

ιε) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Αίνου» µε έδρα το
Αργοστόλι του Νοµού Κεφαλληνίας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επω-
νυµία «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Αίνου», που έχει συ-
σταθεί µε την περίπτωση 15 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν.
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2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση η’ της παρ. 1 του
άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε δια-
δοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συ-
νεχεία µε το άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν.
4447/2016.

ιστ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Ολύµπου» µε έδρα
το Λιτόχωρο του Νοµού Πιερίας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. «Φορέας Διαχεί-
ρισης Εθνικού Δρυµού Ολύµπου» που έχει συσταθεί µε την περί-
πτωση 16 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999 και η
λειτουργία του συνεχίστηκε µε την παρ. 12 του άρθρου 8 του ν.
4109/2013.

ιζ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Σαµαριάς – Δυτικής
Κρήτης» µε έδρα τα Χανιά του Νοµού Χανίων είναι το Ν.Π.Ι.Δ. «Φο-
ρέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Σαµαριάς», που έχει συσταθεί
µε την περίπτωση 17 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999,
είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση θ’ της παρ.1 του άρθρου 8
του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε
την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

ιη) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Παρνασσού» µε έδρα
την Αµφίκλεια του Νοµού Φθιώτιδας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. «Φορέας Δια-
χείρισης Εθνικού Δρυµού       Παρνασσού», που έχει συσταθεί µε
την περίπτωση 18 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999,
είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου 8
του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε
την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

ιθ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Πάρνηθας» µε έδρα
τις Αχαρνές του Νοµού Αττικής είναι το Ν.Π.Ι.Δ. «Φορέας Διαχεί-
ρισης Εθνικού Δρυµού Πάρνηθας», που έχει συσταθεί µε την πε-
ρίπτωση 19 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε
συγχωνευθεί µε την περίπτωση ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4109/2013 και     η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την
παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του                          ν.
4447/2016.

κ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Δρυµού Οίτης, Κοιλάδας Σπερ-
χειού και Μαλιακού Κόλπου» µε έδρα τα Λουτρά Υπάτης του
Νοµού Φθιώτιδας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού
Δρυµού Οίτης, κοιλάδας Σπερχειού και Μαλιακού Κόλπου», που
έχει συσταθεί µε την περίπτωση 20 της παρ. 10 του άρθρου 15
του              ν. 2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση στ’
της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του
παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν.
4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το
άρθρο 16 του  ν. 4447/2016.

κα) «Φορέας Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών Καλαµά
– Αχέροντα – Κέρκυρας» µε έδρα την Ηγουµενίτσα του Νοµού Θε-
σπρωτίας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης
Στενών και Εκβολών Καλαµά και Αχέροντα», που έχει συσταθεί µε
την περίπτωση 21 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999,
είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 8
του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε
την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του   ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016. 

κβ) «Φορέας Διαχείρισης Χελµού – Βουραϊκού» µε έδρα τα Κα-
λάβρυτα του Νοµού Αχαΐας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φο-
ρέας Διαχείρισης Χελµού – Βουραϊκού», που έχει συσταθεί µε την
περίπτωση 22 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε
συγχωνευθεί µε την περίπτωση η’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του
ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την
παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το
άρθρο 36 του ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

κγ) «Φορέας Διαχείρισης Οροσειράς Ροδόπης» µε έδρα το Με-
σοχώρι Παρανεστίου του Νοµού Δράµας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την
επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Οροσειράς Ροδόπης», που έχει
συσταθεί µε την περίπτωση 23 της παρ. 10 του άρθρου 15 του ν.
2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την περίπτωση β’ της παρ. 1 του
άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρατάθηκε δια-
δοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του  ν. 4109/2013 και εν συ-
νεχεία µε το άρθρο 36 του  ν. 4342/2015 και το άρθρο 16 του ν.

4447/2016.
κδ) «Φορέας Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών Δωδε-

κανήσου» µε έδρα τον Όλυµπο Καρπάθου του Νοµού Δωδεκανή-
σου είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης
Καρπάθου – Σαρίας», που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 24 της
παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 2742/1999, είχε συγχωνευθεί µε την
περίπτωση θ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λει-
τουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου
8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν.
4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

κε) «Φορέας Διαχείρισης Κάρλας – Μαυροβουνίου – Κεφαλό-
βρυσου Βελεστίνου – Δέλτα Πηνειού» µε έδρα τα Κανάλια του
Νοµού Μαγνησίας είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Δια-
χείρισης Κάρλας – Μαυροβουνίου – Κεφαλόβρυσου Βελεστίνου»,
που έχει συσταθεί µε την περίπτωση 25 της παρ. 10 του άρθρου
15 του ν. 2742/1999 και καταργήθηκε µε την περίπτωση γ’ της
παρ. 9 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η λειτουργία του παρα-
τάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013
και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του           ν. 4342/2015 και το
άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

κστ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Πάρκου Σχινιά – Μαραθώνα,
Υµηττού και Νοτιοανατολικής Αττικής» µε έδρα τον Μαραθώνα
του Νοµού Αττικής είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Δια-
χείρισης Εθνικού Πάρκου Σχινιά – Μαραθώνα, Υµηττού και Νοτι-
οανατολικής Αττικής», που έχει συσταθεί µε το π.δ. της 13.9.2002
(Δ’ 793) και µε όρια της περιοχής ευθύνης του που έχουν καθορι-
στεί µε το π.δ. της 3.7.2000 (Δ’ 395), είχε συγχωνευθεί µε την πε-
ρίπτωση ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και η
λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του άρ-
θρου 8 του ν. 4109/ 2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν.
4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016. 

κζ) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Θαλάσσιου Πάρκου Ζακύν-
θου» µε έδρα τη Ζάκυνθο του Νοµού Ζακύνθου είναι το Ν.Π.Ι.Δ.
µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Θαλάσσιου Πάρ-
κου Ζακύνθου», που έχει συσταθεί µε το π.δ. της 27.11.2003 (Δ’
1272) και µε όρια της περιοχής ευθύνης του που έχουν καθοριστεί
µε το π.δ. της 22.12.1999 (Δ’ 906) και η λειτουργία του συνεχί-
στηκε µε την παρ. 12 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013. 

κη) «Φορέας Διαχείρισης Εθνικού Πάρκου Τζουµέρκων, Κοιλά-
δας Αχελώου Αγράφων και Μετεώρων» µε έδρα τα Ιωάννινα του
Νοµού Ιωαννίνων είναι το Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Δια-
χείρισης Τζουµέρκων, Περιστερίου και Χαράδρας Αράχθου», που
έχει συσταθεί µε το π.δ. της 12.2.2009 (Δ’ 49), είχε συγχωνευθεί
µε την περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4109/ 2013
και η λειτουργία του παρατάθηκε διαδοχικώς µε την παρ. 20 του
άρθρου 8 του ν. 4109/2013 και εν συνεχεία µε το άρθρο 36 του ν.
4342/2015 και το άρθρο 16 του ν. 4447/2016.

4. Συνιστώνται οι ακόλουθοι ΦΔΠΠ: 
α) Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Προστατευό-

µενων Περιοχών Βόρα – Πάικου – Βερµίου». Έδρα του φορέα ορί-
ζεται προσωρινά η Έδεσσα του Νοµού Πέλλας.

β) Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Προστατευό-
µενων Περιοχών Δυτικής Μακεδονίας». Έδρα του φορέα ορίζεται
προσωρινά η Καστοριά του Νοµού Καστοριάς.

γ) Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Κορινθιακού
Κόλπου». Έδρα του φορέα ορίζεται προσωρινά η Κόρινθος του
Νοµού Κορινθίας.

δ) Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Προστατευό-
µενων Περιοχών Ευβοίας». Έδρα του φορέα ορίζεται προσωρινά
η Χαλκίδα του Νοµού Ευβοίας. 

ε) Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Προστατευό-
µενων Περιοχών Νότιας Πελοποννήσου – Κυθήρων». Έδρα του
φορέα ορίζεται προσωρινά η Σπάρτη του Νοµού Λακωνίας.

στ) Ν.Π.Ι.Δ. «Φορέας Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών
Κυκλάδων». Έδρα του φορέα ορίζεται προσωρινά η Σύρος του
Νοµού Κυκλάδων.

ζ) Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Προστατευό-
µενων Περιοχών Βορείου Αιγαίου». Έδρα του φορέα ορίζεται προ-
σωρινά η Μυτιλήνη του Νοµού Λέσβου.

η) Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Φορέας Διαχείρισης Προστατευό-
µενων Περιοχών Κεντρικής και Ανατολικής Κρήτης». Έδρα του
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φορέα ορίζεται προσωρινά το Ηράκλειο του Νοµού Ηρακλείου.
5. Με το προεδρικό διάταγµα που προβλέπεται στην παρ. 1α

του άρθρου 21 του ν. 1650/1986 µπορεί να τροποποιούνται τα
όρια χωρικής αρµοδιότητας των ΦΔΠΠ ή να υπάγονται στη διοί-
κηση και στη διαχείρισή τους και άλλες περιοχές.

Άρθρο 3
Έδρα και παραρτήµατα των ΦΔΠΠ

1. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ορίζονται οι έδρες των ΦΔΠΠ της παραγράφου 4 του άρθρου 2,
ύστερα από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) του οι-
κείου φορέα. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µπορεί να µεταφέρονται οι έδρες των ΦΔΠΠ των παραγράφων 3
και 4 του άρθρου 2 ύστερα από εισήγηση του οικείου Δ.Σ., η οποία
λαµβάνεται µε αυξηµένη πλειοψηφία των 2/3 των µελών του. Η ει-
σήγηση πρέπει να είναι τεκµηριωµένη από οικονοµική άποψη για
την αναγκαιότητα µεταφοράς της έδρας. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η
οποία εκδίδεται ύστερα από αιτιολογηµένη εισήγηση του Δ.Σ. του
οικείου ΦΔΠΠ, µπορεί να ιδρύονται παραρτήµατα στους ΦΔΠΠ
του άρθρου 2. Η εισήγηση πρέπει να είναι αιτιολογηµένη ως προς
την αναγκαιότητα, το σκοπό, το έργο, το κόστος ίδρυσης και λει-
τουργίας, καθώς και τον προϋπολογισµό του ΦΔΠΠ µε βάση τον
οποίο µπορεί να καλυφθεί η λειτουργία του παραρτήµατος.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µπορεί
να συσταθεί για τον «Φορέα Διαχείρισης Θερµαϊκού Κόλπου» ει-
δική άµισθη συµβουλευτική επιτροπή, που αποτελείται από υπαλ-
λήλους δηµόσιων υπηρεσιών, εκπροσώπους των ΟΤΑ α’ και β’
βαθµού και των παραγωγικών φορέων, µε στόχο την υποστήριξη
του έργου του ΦΔΠΠ για την περιοχή ευθύνης του και το συντο-
νισµό των δράσεων των αρµόδιων υπηρεσιών για την ολοκληρω-
µένη προστασία και διαχείριση των προστατευόµενων περιοχών
και του θαλάσσιου χώρου του. Με την κοινή απόφαση του προ-
ηγούµενου εδαφίου καθορίζονται ο αριθµός, η ιδιότητα και η διάρ-
κεια της θητείας των µελών, οι φορείς από τους οποίους
προέρχονται τα µέλη, ο τρόπος µε τον οποίο υποδεικνύονται τα
µέλη, η έδρα της επιτροπής, η γραµµατειακή της υποστήριξη και
κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λειτουργία ή την εξειδίκευση του
έργου της επιτροπής. 

Με όµοια απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών, µπορεί να συ-
νιστώνται άµισθες συµβουλευτικές επιτροπές και στους
υπόλοιπους ΦΔΠΠ του άρθρου 2.

5. Η συγκρότηση των επιτροπών της παραγράφου 4 γίνεται µε
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

6. Κάθε σχετικό θέµα µε την προστασία, διαχείριση και παρα-
κολούθηση της προστατευόµενης περιοχής του δικτύου Natura
2000 µε κωδικό GR1270003 (Χερσόνησος Άθω) ρυθµίζεται από τα
προβλεπόµενα στις διατάξεις του άρθρου 105 του Συντάγµατος
και του Καταστατικού Χάρτη του Αγίου Όρους.

Άρθρο 4
Αρµοδιότητα των ΦΔΠΠ

1. Στην αρµοδιότητα των ΦΔΠΠ ανήκει:
α) η παροχή στοιχείων και αιτιολογηµένης γνωµοδότησης κατά

τη διαδικασία κατάρτισης των σχεδίων διαχείρισης και στη συνέ-
χεια η εφαρµογή, παρακολούθηση, αξιολόγηση και επικαιροποί-
ηση των σχεδίων διαχείρισης για την αειφορική διαχείριση και
προστασία του φυσικού κεφαλαίου του δικτύου Natura 2000, σύµ-
φωνα µε τις    κοινές υπουργικές αποφάσεις 3318/3028/
11.12.1998 (Β’ 1289), 14849/853/ Ε103/4.4.2008 (Β’ 645),
37338/1807 /Ε103/1.9.2010 (Β’ 1495) και 8353/276/Ε103/ 17.2.2012
(Β’ 415), που ενσωµάτωσαν αντίστοιχα τις Οδηγίες 92/43/ΕΟΚ για
τους οικοτόπους και 2009/147/ΕΚ για τα άγρια πτηνά,

β) η κατάρτιση ετήσιας έκθεσης για την προστατευόµενη πε-
ριοχή, µε προτεραιότητα στην κατάσταση διατήρησης των προ-
στατευτέων αντικειµένων και στα αποτελέσµατα από την

εφαρµογή των δράσεων που προβλέπονται στα σχέδια διαχείρι-
σης,

γ) η σύνταξη ανά τριετία έκθεσης αξιολόγησης των ρυθµίσεων
της προστατευόµενης περιοχής, το περιεχόµενο της οποίας κα-
θορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας,

δ) η ανεύρεση, διασφάλιση και αξιοποίηση χρηµατοδοτικών ερ-
γαλείων για την προώθηση νέων τοπικών αναπτυξιακών προτύπων
και δράσεων,

ε) η αποτελεσµατική, χρηστή και µε κανόνες διαφάνειας διά-
θεση και διαχείριση των πηγών εσόδων των ΦΔΠΠ για τη βελτίωση
του βαθµού διατήρησης των προστατευτέων αντικειµένων, την
ολοκληρωµένη διαχείριση των περιοχών ευθύνης τους και την ενί-
σχυση της τοπικής ανάπτυξης,

στ) η κατάρτιση µελετών και η διεξαγωγή ερευνών, καθώς και
η εκτέλεση τεχνικών ή άλλων έργων που περιλαµβάνονται στα οι-
κεία σχέδια διαχείρισης και είναι απαραίτητα για την προστασία,
διατήρηση, αποκατάσταση και ανάδειξη των προστατευτέων αν-
τικειµένων που εµπίπτουν στην περιοχή ευθύνης τους,

ζ) η µέριµνα για τη συλλογή, ταξινόµηση και επεξεργασία δε-
δοµένων και περιβαλλοντικών στοιχείων, περιλαµβανοµένων και
στοιχείων της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς για τις περιοχές
ευθύνης τους, τα οποία διαβιβάζονται υποχρεωτικά στο Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και αποτελούν πηγή ανατρο-
φοδότησης για την επικαιροποίηση των σχεδίων διαχείρισης της
παραγράφου 1, 

η) η παροχή αιτιολογηµένων γνωµοδοτήσεων κατά τη διαδικα-
σία περιβαλλοντικής αδειοδότησης των έργων και των δραστηριο-
τήτων που εµπίπτουν στις προστατευόµενες περιοχές ευθύνης
τους ή των έργων και δραστηριοτήτων οι επιπτώσεις των οποίων
επηρεάζουν, άµεσα ή έµµεσα, το προστατευτέο αντικείµενο,

θ) η παροχή γνώµης µέσα σε τριάντα πέντε (35) ηµέρες από την
έγγραφη ενηµέρωση του ΦΔΠΠ από τις αρµόδιες αρχές για έργα
ή δραστηριότητες που δεν υπόκεινται στη διαδικασία περιβαλλον-
τικής αδειοδότησης αλλά εµπίπτουν στα όρια ευθύνης του. Αν ο
ΦΔΠΠ δεν εκφέρει γνώµη µέσα στην ανωτέρω προθεσµία, τεκµαί-
ρεται η συµφωνία του,

ι) η παροχή γνώµης για κάθε άλλο θέµα για το οποίο οι αρµό-
διες αρχές ζητούν τη γνώµη του ΦΔΠΠ,

ια) η διαβούλευση µε την τοπική κοινωνία, τους παραγωγικούς
φορείς και κάθε άλλον εµπλεκόµενο κατά περίπτωση φορέα,
εντός των περιοχών ευθύνης τους, τόσο κατά τη διαδικασία κα-
τάρτισης των Ειδικών Περιβαλλοντικών Μελετών (Ε.Π.Μ.), των
σχεδίων προεδρικών διαταγµάτων για το χαρακτηρισµό των προ-
στατευόµενων περιοχών και των σχεδίων διαχείρισης όσο και σε
οποιαδήποτε άλλη περίπτωση απαιτείται,  µε στόχο την ολοκλη-
ρωµένη διαχείριση, την αποτελεσµατική προστασία και την ανά-
δειξη των αξιών των προστατευόµενων περιοχών, καθώς και την
ενσωµάτωση της περιβαλλοντικής παραµέτρου στα τοπικά ανα-
πτυξιακά πρότυπα,

ιβ) η ανάληψη εκπόνησης και εκτέλεσης εθνικών, ευρωπαϊκών
ή διεθνών προγραµµάτων και δράσεων σχετικών µε την περιοχή
ευθύνης τους, τα οποία προάγουν ή προβάλλουν τους σκοπούς
του ΦΔΠΠ,

ιγ) η ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση του πληθυσµού και των
παραγωγικών φορέων σε θέµατα αναγόµενα στο έργο και στους
σκοπούς των ΦΔΠΠ. Στο πλαίσιο αυτό, οι ΦΔΠΠ µπορούν να
ιδρύουν και να λειτουργούν κέντρα πληροφόρησης και να ανα-
λαµβάνουν σχετική εκδοτική δραστηριότητα έντυπης ή και ηλε-
κτρονικής µορφής,

ιδ) η διοργάνωση και συµµετοχή σε προγράµµατα κατάρτισης
και επιµόρφωσης, καθώς και σε συνέδρια, ηµερίδες, επιµορφω-
τικά σεµινάρια και άλλες ενηµερωτικές εκδηλώσεις για την προ-
ώθηση και ανάδειξη των στόχων της διαχείρισης των
προστατευτέων αντικειµένων της περιοχής ευθύνης τους και της
συµβατής οικοανάπτυξης των περιοχών προστασίας,

ιε) η επικουρία των αρµόδιων διοικητικών και δικαστικών αρχών
στον έλεγχο της εφαρµογής της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, της
νοµοθεσίας για τα δάση, την αλιεία και τη θήρα, καθώς και των
περιβαλλοντικών και πολεοδοµικών όρων που ισχύουν για έργα ή
δραστηριότητες που πραγµατοποιούνται στις περιοχές ευθύνης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4887



τους. Για το σκοπό αυτό, οι ΦΔΠΠ εισηγούνται ή αναφέρουν στις
αρµόδιες αρχές, για τις περιοχές ευθύνης τους, τις πράξεις ή πα-
ραλείψεις εκείνες οι οποίες συνιστούν παράβαση των όρων και
περιορισµών που καθορίζονται από τα προεδρικά διατάγµατα τα
εκδιδόµενα κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 21 του ν. 1650/1986
(Α’160), όπως ισχύει. Επίσης, οι ΦΔΠΠ µπορεί να θέτουν στη διά-
θεση των αρµόδιων αρχών τα αναγκαία µέσα και το προσωπικό
που απαιτούνται για την εκτέλεση αποφάσεων µε τις οποίες επι-
βάλλονται κυρώσεις ή άλλα µέτρα προστασίας της περιοχής,

ιστ) η διαχείριση δηµόσιων εκτάσεων που παραχωρούνται προς
το ΦΔΠΠ ή µισθώνονται από αυτόν, η αγορά και ενοικίαση ιδιωτι-
κών εκτάσεων που περιλαµβάνονται στην περιοχή ευθύνης του και
η πραγµατοποίηση σε αυτές των αναγκαίων παρεµβάσεων που
προβλέπονται στον οικείο κανονισµό διοίκησης και λειτουργίας
της περίπτωσης ιγ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 6, καθώς και
στο οικείο σχέδιο διαχείρισης,

ιζ) η έγκριση δραστηριοτήτων ξενάγησης εντός της περιοχής
ευθύνης του ΦΔΠΠ,

ιη) η συνδροµή στη χορήγηση αδειών επιστηµονικής έρευνας
και τεχνικών δοκιµών και αναλύσεων για τα προστατευτέα αντικεί-
µενα, εντός των ορίων της περιοχής ευθύνης τους, σε συνεργασία
µε αρµόδιες δηµόσιες υπηρεσίες, µε απαραίτητη προϋπόθεση τη
γνωστοποίηση των πορισµάτων από τις παραπάνω δραστηριότη-
τες στον οικείο ΦΔΠΠ αµέσως µετά την ολοκλήρωσή τους,

ιθ) η υποστήριξη οικοτουριστικών προγραµµάτων και δράσεων
ανάδειξης και προώθησης τοπικών προϊόντων του πρωτογενούς
τοµέα σε συνεργασία µε άλλους αρµόδιους δηµόσιους ή ιδιωτι-
κούς φορείς,

κ) η συνεργασία µε όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες (Αστυνοµία,
Πυροσβεστική, δασικές και λιµενικές αρχές) και η πραγµατοποί-
ηση κοινών περιπόλων µε δασικές και λιµενικές αρχές εντός των
ορίων των περιοχών ευθύνης τους,

κα) η κατασκευή και συντήρηση ορειβατικών µονοπατιών σύµ-
φωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

2. Για την εκπλήρωση του έργου τους, οι ΦΔΠΠ συνεργάζονται
µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, την Επιτροπή
«Φύση 2000», τις αρµόδιες υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των διεθνών οργανισµών, τις αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες,
ηµεδαπά ή αλλοδαπά νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, οργα-
νισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και των δύο βαθµίδων, καθώς και
κάθε άλλο οργανισµό του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, ηµεδαπό
ή αλλοδαπό. Οι ΦΔΠΠ µπορεί να συνεργάζονται επίσης µε ηµε-
δαπά και αλλοδαπά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ερευνητικά κέντρα,
οργανισµούς του ίδιου ή συγγενούς επιστηµονικού ενδιαφέρον-
τος, µη κυβερνητικές οργανώσεις, καθώς και µε φυσικά πρόσωπα
ή νοµικά πρόσωπα του ιδιωτικού τοµέα που δραστηριοποιούνται
στο πεδίο δράσης τους.

Άρθρο 5 
Διοικητικό Συµβούλιο των ΦΔΠΠ

1.α) Οι ΦΔΠΠ των παραγράφων 3 και 4 του άρθρου 2 διοικούν-
ται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο, που αποτελείται από: 

αα) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε τον αναπληρωτή του,

ββ) έναν (1) εκπρόσωπο του οικείου δήµου, ο οποίος ορίζεται,
µε τον αναπληρωτή του, µε απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου,

γγ) έναν (1) εκπρόσωπο της οικείας Περιφέρειας, ο οποίος ορί-
ζεται, µε τον αναπληρωτή του, µε απόφαση του Περιφερειακού
Συµβουλίου,

δδ) δύο (2) εκπροσώπους της ακαδηµαϊκής, ερευνητικής και εν
γένει επιστηµονικής κοινότητας ή στελέχη δηµόσιων υπηρεσιών
και φορέων, µε εµπειρία σε σχετικά θέµατα, µε τους αναπληρωτές
τους, που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας,

εε) έναν (1) εκπρόσωπο µη κυβερνητικών οργανώσεων, που
σύµφωνα µε το καταστατικό τους έχουν ως αντικείµενο την προ-
στασία του φυσικού περιβάλλοντος και διαθέτουν προηγούµενη
τεκµηριωµένη εµπειρία σε σχετικά θέµατα, µε τον αναπληρωτή
του,

στστ) έναν (1) εκπρόσωπο των παραγωγικών φορέων που δρα-

στηριοποιούνται στην περιοχή του προστατευτέου αντικειµένου,
µε τον αναπληρωτή του. 

β) Για την υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης α’, όπου οι εµπλε-
κόµενοι δήµοι είναι περισσότεροι του ενός, ο εκπρόσωπος µε τον
αναπληρωτή του ορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου της οικείας Περιφερειακής Ένωσης Δήµων (ΠΕΔ). Σε περί-
πτωση εµπλοκής περισσοτέρων της µίας ΠΕΔ, ο εκπρόσωπος των
δήµων ορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της ΠΕΔ,
στην επικράτεια της οποίας εντοπίζεται το µεγαλύτερο σε έκταση
τµήµα των προστατευόµενων περιοχών του συγκεκριµένου
φορέα, ο δε αναπληρωτής του ορίζεται µε απόφαση του Διοικητι-
κού Συµβουλίου της ΠΕΔ, στην επικράτεια της οποίας εντοπίζεται
το δεύτερο µεγαλύτερο σε έκταση τµήµα των προστατευόµενων
περιοχών του συγκεκριµένου φορέα. 

γ) Για την υποπερίπτωση γγ’ της περίπτωσης α’, όπου οι εµπλε-
κόµενες Περιφέρειες είναι περισσότερες της µίας, ο εκπρόσωπος
της Περιφέρειας ορίζεται µε απόφαση του Περιφερειακού Συµ-
βουλίου της Περιφέρειας, στην επικράτεια της οποίας εντοπίζεται
το µεγαλύτερο σε έκταση τµήµα των προστατευόµενων περιοχών
του συγκεκριµένου φορέα, ο δε αναπληρωτής του ορίζεται µε
απόφαση του Περιφερειακού Συµβουλίου της Περιφέρειας, στην
επικράτεια της οποίας εντοπίζεται το δεύτερο µεγαλύτερο σε
έκταση τµήµα των προστατευόµενων περιοχών του συγκεκριµέ-
νου φορέα.

δ) Τα προτεινόµενα µέλη Δ.Σ. και οι αναπληρωτές τους πρέπει
να είναι διαφορετικά πρόσωπα ανά ΦΔΠΠ, µε εξαίρεση τα µέλη
της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης α’. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ορίζεται ως Πρόεδρος του Δ.Σ. ένα από τα µέλη της περίπτωσης
α’ της παραγράφου 1 µε αναγνωρισµένη επιστηµονική επάρκεια,
εµπειρία και ενεργό δράση σε ζητήµατα προστασίας του φυσικού
περιβάλλοντος. Δεν µπορεί να οριστεί πρόεδρος ή µέλος πρό-
σωπο που έχει καταδικαστεί µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση
για κακούργηµα ή πληµµέληµα που προβλέπεται στη νοµοθεσία
προστασίας φυσικού περιβάλλοντος, στη νοµοθεσία περί αυθαι-
ρέτων, στη δασική νοµοθεσία και για οποιοδήποτε οικονοµικό έγ-
κληµα.

3. Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας για να ορίσει τα
µέλη του Δ.Σ. των ΦΔΠΠ, λαµβάνοντας υπόψη το άρθρο 6 του ν.
2839/2000 (Α’ 196), αποστέλλει σχετική έγγραφη πρόσκληση
υπόδειξης µελών στις αρµόδιες αρχές και στους φορείς της πε-
ρίπτωσης α’ της παραγράφου 1. Οι ανωτέρω οφείλουν, µέσα σε
προθεσµία είκοσι (20) ηµερών από τη λήψη της πρόσκλησης, να
υποδείξουν πρόσωπα για τις θέσεις του Δ.Σ.. Αν παραλείψουν ή
αρνηθούν να υποδείξουν µέλος ή µέλη και τους αναπληρωτές
τους µέσα στην ανωτέρω προθεσµία, ο Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας ορίζει στη θέση των ελλειπόντων µελών πρό-
σωπα εγνωσµένης εµπειρίας σε αντικείµενα συναφή µε το έργο
των ΦΔΠΠ. Μέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την παρέλευση της
ανωτέρω προθεσµίας ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ορίζει µε απόφασή του, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, τα µέλη και τον Πρόεδρο του Δ.Σ. του ΦΔΠΠ. Η
θητεία του Προέδρου και των µελών του Δ.Σ. είναι τριετής µε δυ-
νατότητα ανανέωσης.

4. Στην πρώτη συνεδρίαση του Δ.Σ., που συγκαλείται µε ευ-
θύνη του Προέδρου του, συγκροτείται αυτό σε σώµα µε εκλογή
µεταξύ των µελών Αντιπροέδρου και Γραµµατέα.

5. Το Δ.Σ. συνεδριάζει τακτικά µία (1) φορά το µήνα και εκτά-
κτως όταν ζητηθεί από τον Πρόεδρο ή από τρία (3) µέλη. Η σύγ-
κλησή του γίνεται µε πρόσκληση του Προέδρου του προς όλα
τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη πέντε (5) τουλάχιστον ηµέ-
ρες πριν από τη συνεδρίαση, η οποία περιλαµβάνει τα θέµατα
της ηµερήσιας διάταξης. Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. προσκα-
λούνται όλοι οι Δήµοι που έχουν χωρική αρµοδιότητα εντός των
ορίων ευθύνης του ΦΔΠΠ. Μέλος που απουσιάζει αδικαιολόγητα
σε περισσότερες από τρεις (3) συνεχείς συνεδριάσεις του Δ.Σ.
µπορεί να κηρυχθεί έκπτωτο κατόπιν απόφασης του Δ.Σ. και αν-
τικαθίσταται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Θέµατα που δεν περιλαµβάνονται στην ηµερήσια διά-
ταξη µπορεί να συζητηθούν εφόσον συµφωνεί η πλειοψηφία των
παριστάµενων µελών του Δ.Σ.. Οι συνεδριάσεις του Δ.Σ. µπορεί
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να πραγµατοποιούνται και µέσω τηλεδιάσκεψης, σύµφωνα µε
την ισχύουσα νοµοθεσία. 

6. Το Δ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία, αν είναι παρόντα τέσσερα (4)
τουλάχιστον µέλη του, µεταξύ των οποίων περιλαµβάνεται ο
Πρόεδρος ή ο Αντιπρόεδρος. Οι αποφάσεις του λαµβάνονται µε
απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών και σε περίπτωση ισο-
ψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου. 

7. Σε κάθε συνεδρίαση του Δ.Σ. τηρούνται πρακτικά, σε ειδικό
βιβλίο, στα οποία καταγράφονται οι απόψεις ή και οι προτάσεις
των µελών και οι λαµβανόµενες αποφάσεις. Τα πρακτικά υπο-
γράφονται από όλα τα παρόντα µέλη, σε περίπτωση δε άρνησης
µέλους να υπογράψει γίνεται σχετική µνεία και αναγράφονται οι
λόγοι της άρνησής του. Τα πρακτικά µπορεί να τηρούνται και µε
τη µέθοδο της µαγνητοφώνησης, οπότε υπογράφονται στην επό-
µενη συνεδρίαση.

8. Ο Πρόεδρος: α) συγκαλεί και διευθύνει τις τακτικές και έκτα-
κτες συνεδριάσεις του Δ.Σ. και καταρτίζει τα θέµατα της ηµερή-
σιας διάταξης και β) εκπροσωπεί τον ΦΔΠΠ ενώπιον κάθε
δικαστικής, διοικητικής και άλλης δηµόσιας αρχής, πιστωτικών
ιδρυµάτων και γενικά τρίτων. Με απόφαση του Δ.Σ. η αρµοδιό-
τητα αυτή µπορεί να µεταβιβαστεί σε άλλο µέλος του Δ.Σ. ή σε
άλλο όργανο του φορέα. Ο Πρόεδρος αναπληρώνεται στα κα-
θήκοντα και τις αρµοδιότητές του κάθε φορά που κωλύεται από
τον Αντιπρόεδρο και αν αυτός κωλύεται από άλλο µέλος του Δ.Σ.
που ορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ..

9. Η απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας για
τον ορισµό των µελών Δ.Σ. των ΦΔΠΠ της παραγράφου 4 του
άρθρου 2 εκδίδεται µέσα στο πρώτο εξάµηνο του έτους 2018.

10. Τα µέλη των Δ.Σ. των ΦΔΠΠ δεν αµείβονται για το έργο
τους. Κατά τον ορισµό των µελών του Δ.Σ., εξαιτίας του ειδικού
αντικειµένου των ΦΔΠΠ και της σχετικής εµπειρίας και γνώσης
της περιοχής ευθύνης που οφείλουν να έχουν τα µέλη των Δ.Σ.,
δεν τηρείται η διαδικασία της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν.
4369/2016 (Α’ 33).

Άρθρο 6
Αρµοδιότητες του Δ.Σ. των ΦΔΠΠ

1. Αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου είναι: 
α) η εύρυθµη διοικητική λειτουργία του οικείου φορέα και η

στελέχωσή του, 
β) η εισήγηση στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας της

έκθεσης αξιολόγησης της περίπτωσης γ’ του άρθρου 4. Η παρα-
πάνω έκθεση εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και καθίσταται υποχρεωτική η εφαρµογή της
από τον ΦΔΠΠ,

γ) η λήψη αποφάσεων που αφορούν τις αρµοδιότητες των πε-
ριπτώσεων α’, στ’ και ζ’ του άρθρου 4, 

δ) η έγκριση των µελετών, ερευνών και λοιπών έργων της πε-
ρίπτωσης στ’ του άρθρου 4, 

ε) η διαβίβαση των στοιχείων της περίπτωσης α’ του άρθρου
4 στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθώς και η µέ-
ριµνα επικαιροποίησης των σχεδίων διαχείρισης, 

στ) η παροχή της αιτιολογηµένης γνωµοδότησης της περίπτω-
σης η’ του άρθρου 4, καθώς και της γνώµης των περιπτώσεων
θ’ και ι’ του ίδιου άρθρου, 

ζ) η µέριµνα για τη διεξαγωγή της διαβούλευσης της περίπτω-
σης ια’ του άρθρου 4, 

η) η έγκριση προγραµµάτων και δράσεων και η προβολή του
έργου που περιγράφονται στις περιπτώσεις ιγ’ και ιδ’ του άρ-
θρου 4, 

θ) η εισήγηση προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας για την ίδρυση και λειτουργία παραρτηµάτων και κέντρων
πληροφόρησης,

ι) η διαχείριση της κινητής και ακίνητης περιουσίας τους,
καθώς και η διαχείριση των δηµόσιων εκτάσεων της περίπτωσης
ιστ’ του άρθρου 4, 

ια) η έγκριση χορήγησης των αδειών που περιγράφονται στην
περίπτωση ιη’ του άρθρου 4, 

ιβ) η έγκριση της ετήσιας έκθεσης της περίπτωσης β’ του άρ-
θρου 4 και η διαβίβασή της στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και

Ενέργειας,
ιγ) η κατάρτιση του εσωτερικού κανονισµού διοίκησης και λει-

τουργίας του ΦΔΠΠ και η διαβίβασή του στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας προς έγκριση και δηµοσίευση στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, 

ιδ) η κατάρτιση του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας του
Δ.Σ. του ΦΔΠΠ και η διαβίβασή του στο Υπουργείο Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας προς έγκριση και δηµοσίευση στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως,

ιε) η εισήγηση προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας για τη σύσταση συµβουλευτικής επιτροπής του τρίτου εδα-
φίου της παραγράφου 4 του άρθρου 3 του παρόντος.

2. Το Δ.Σ. έχει αποφασιστική αρµοδιότητα για κάθε θέµα που
εµπίπτει στο πεδίο δράσης του οικείου ΦΔΠΠ και δεν κατονοµά-
ζεται ρητά στο παρόν, καθώς και για την επίλυση οποιουδήποτε
θέµατος προκύπτει σχετικά µε την εύρυθµη λειτουργία του οι-
κείου ΦΔΠΠ.

3. Το Δ.Σ. µπορεί µε απόφασή του να εκχωρεί συγκεκριµένες
αρµοδιότητες στον Πρόεδρο, τον Αντιπρόεδρο ή σε άλλο όρ-
γανο του ΦΔΠΠ.

4. Το Δ.Σ. µπορεί µε απόφασή του να αναθέτει σε άµισθη Επι-
στηµονική Επιτροπή, που αποτελείται από µέλη διδακτικού και
ερευνητικού προσωπικού ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων,
ερευνητές όλων των βαθµίδων των ερευνητικών κέντρων και ιν-
στιτούτων της χώρας και ειδικούς επιστήµονες, την εκπόνηση
επιστηµονικά τεκµηριωµένων εισηγήσεων για κάθε θέµα που ζη-
τείται από το Δ.Σ. και αφορά τη διαχείριση του προστατευτέου
αντικειµένου και την εύρυθµη λειτουργία του ΦΔΠΠ. Με την ίδια
απόφαση καθορίζεται ο τρόπος λειτουργίας και κάλυψης των δα-
πανών της Επιστηµονικής Επιτροπής και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

Άρθρο 7
Προσωπικό των ΦΔΠΠ

1. Επιτρέπεται στους ΦΔΠΠ η πρόσληψη προσωπικού µε σύµ-
βαση ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου διάρκειας έως οκτώ
(8) µηνών για να αντιµετωπιστούν επείγουσες ανάγκες των
ΦΔΠΠ και να διασφαλιστεί η δυνατότητα προετοιµασίας και έν-
ταξης στις συγχρηµατοδοτούµενες πράξεις της προγραµµατικής
περιόδου του          ΕΣΠΑ 2014-2020 για την επίτευξη θεσµικής
θωράκισης του δικτύου περιοχών Natura 2000 και την προστασία
του φυσικού περιβάλλοντος και των προστατευτέων αντικειµέ-
νων. Για τις προσλήψεις αυτές δεν απαιτείται η εγκριτική από-
φαση της Τριµελούς Επιτροπής της παρ. 1 του άρθρου 2 της
Π.Υ.Σ. 33/2006 (Α’ 280). 

2. Για να διενεργηθούν οι προσλήψεις της παραγράφου 1, το
Δ.Σ. των ΦΔΠΠ εκδίδει απόφαση, την οποία αποστέλλει στον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας για έγκριση, λαµβάνον-
τας υπόψη βεβαίωση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, από
την οποία θα προκύπτει η εγγραφή των αναγκαίων πιστώσεων.
Μετά την έγκριση του Υπουργού, το Δ.Σ. µε απόφασή του εκδίδει
προκήρυξη, η οποία κοινοποιείται και εγκρίνεται από το Ανώτατο
Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ). Στην προκήρυξη ανα-
φέρονται αναλυτικά ο αριθµός ανά κατηγορία και ειδικότητα του
προσωπικού που θα προσληφθεί, καθώς και τα προσόντα και τα
κριτήρια κατάταξης και γίνεται σύντοµη περιγραφή των καθηκόν-
των τους. Η προκήρυξη δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του οι-
κείου φορέα και του ΑΣΕΠ και περίληψή της σε δύο (2)
τουλάχιστον εφηµερίδες πανελλαδικής κυκλοφορίας. Στην περί-
ληψη αναφέρονται ο αριθµός ανά ειδικότητα προσωπικού, τα
απαιτούµενα προσόντα, τα όρια ηλικίας και η προθεσµία υποβο-
λής των αιτήσεων. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης και Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται: α) τα
απαιτούµενα ανά ειδικότητα προσόντα (κύρια, πρόσθετα ή επι-
κουρικά), β) τυχόν πρόσθετα κριτήρια πρόσληψης σε σχέση µε
τα κριτήρια του άρθρου 18 του ν. 2190/1994 (Α’ 28) και ο συνο-
λικός τρόπος βαθµολόγησης, λαµβάνοντας υπόψη τις ιδιαίτερες
ανάγκες ειδίκευσης στο πλαίσιο λειτουργίας του οικείου φορέα,
γ) η προθεσµία υποβολής αιτήσεων των υποψηφίων και ο τρόπος
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υποβολής τους, δ) τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την από-
δειξη των κριτηρίων πρόσληψης, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχε-
τικό µε τη διαδικασία πρόσληψης του ανωτέρω προσωπικού.

4. Οι υποψήφιοι υποβάλλουν τις αιτήσεις τους στον οικείο
ΦΔΠΠ, ο οποίος τις αξιολογεί και συντάσσει προσωρινούς πίνα-
κες προσληπτέων, επιλαχόντων και απορριπτέων, τους οποίους
δηµοσιεύει στην ιστοσελίδα του, αποστέλλοντας ταυτόχρονα
στο ΑΣΕΠ τους σχετικούς πίνακες για έλεγχο νοµιµότητας. Κατά
των προσωρινών πινάκων οι υποψήφιοι δικαιούνται να ασκήσουν
ένσταση ενώπιον του ΑΣΕΠ µέσα σε αποκλειστική προθεσµία
δέκα (10) ηµερών που αρχίζει από την εποµένη της δηµοσίευσής
τους. Το ΑΣΕΠ διενεργεί τον έλεγχο νοµιµότητας, καθώς και τον
κατ’ ένσταση έλεγχο των πινάκων µέσα σε ένα (1) µήνα από την
ηµεροµηνία υποβολής των ενστάσεων και εν συνεχεία ενηµερώνει
τον οικείο ΦΔΠΠ για να καταρτίσει τον οριστικό πίνακα προσλη-
πτέων.

5. Οι οικείοι ΦΔΠΠ προσλαµβάνουν το προσωπικό µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου σύµφωνα µε το
παρόν, αµέσως µετά την κατάρτιση των οριστικών πινάκων προσ-
ληπτέων. 

6. Σε περιπτώσεις χρηµατοδότησης ή επιδότησης του οικείου
ΦΔΠΠ στα πλαίσια ειδικού προγράµµατος και µε τους όρους του
άρθρου 6 του π.δ. 164/2004 (Α’ 135), η συνολική διάρκεια των
συµβάσεων της παραγράφου 1 µπορεί να παρατείνεται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικο-
νοµικών για χρονικό διάστηµα έως οκτώ (8) επιπλέον µηνών και
σε κάθε περίπτωση όχι πέραν των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών.

Άρθρο 8 
Πόροι των ΦΔΠΠ

Πόροι των ΦΔΠΠ είναι:
α) επιχορήγηση από τις πιστώσεις του τακτικού προϋπολογι-

σµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η οποία κα-
ταβάλλεται στην αρχή κάθε έτους. Η επιχορήγηση καταβάλλεται
κάθε έτος αφού πρώτα οι ΦΔΠΠ τηρήσουν τις υποχρεώσεις της
παρ. 3 του άρθρου 41 του ν. 4129/2013 (Α’ 52), 

β) έκτακτες επιχορηγήσεις, χρηµατοδοτήσεις, που δίδονται
από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας ή από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,

γ) επιχορηγήσεις, χρηµατοδοτήσεις που µπορεί να δίδονται
από τον προϋπολογισµό άλλων Υπουργείων, το Πράσινο Ταµείο,
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και οργανισµούς και επι-
χειρήσεις του δηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,

δ) πόροι που διατίθενται από το Περιφερειακό και τα Τοµεακά
συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα (ΕΣΠΑ) και λοιποί πόροι
προερχόµενοι από ταµεία ή άλλα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή διεθνών οργανισµών,

ε) έσοδα από τις δραστηριότητές τους που είναι σύµφωνες µε
τους σκοπούς τους, συµπεριλαµβανοµένων και των εσόδων από
προϊόντα που παράγουν ή εκµεταλλεύονται, εισιτήρια, ξεναγή-
σεις οµάδων επισκεπτών και άλλες οικοτουριστικές δραστηριό-
τητες, έντυπες ή ηλεκτρονικές εκδόσεις, πώληση υλικών,
προβολή και εκµετάλλευση οπτικοακουστικού υλικού και, γενι-
κότερα, από την εκµετάλλευση και προβολή του προστατευτέου
αντικειµένου, 

στ) πρόσοδοι από την εκµετάλλευση της περιουσίας τους, επι-
χορηγήσεις, δωρεές, κληρονοµίες, κληροδοσίες, κάθε είδους τα-
κτικές ή έκτακτες εισφορές και χορηγίες φυσικών ή νοµικών
προσώπων,

ζ) έσοδα από προγραµµατικές συµβάσεις που µπορεί να συ-
νάπτουν µε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,

η) ποσά από κάθε άλλη νόµιµη και συµβατή µε το σκοπό τους
δραστηριότητα, τα οποία εγκρίνονται από το Δ.Σ.,

θ) έσοδα από Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειες, σύµφωνα µε την
κείµενη νοµοθεσία,

ι) έσοδα από κάθε πρόστιµο και τέλος για τα οποία προβλέπε-
ται η απόδοσή τους στους ΦΔΠΠ, σύµφωνα µε την κείµενη νο-
µοθεσία, ιδίως από την αξιοποίηση και διαχείριση υδατικών,
δασικών και λιβαδικών εκτάσεων, καθώς και των παραγόµενων
από αυτά πόρων.

Άρθρο 9 
Αξιολόγηση – έλεγχος του έργου των ΦΔΠΠ

1. Η αξιολόγηση του Δ.Σ και του προσωπικού των ΦΔΠΠ πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε τον κανονισµό διοίκησης και λειτουρ-
γίας του. 

2. Η αξιολόγηση της εφαρµογής των σχεδίων διαχείρισης της
περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 και της ετήσιας έκθεσης
της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 4 είναι έργο της Επι-
τροπής «Φύση 2000», σύµφωνα µε το άρθρο 17 του ν. 2742/1999
(Α’ 207), όπως ισχύει. Η Επιτροπή «Φύση 2000» διατυπώνει
γνώµη προς τον  Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας για την
αποτελεσµατικότητα της προστασίας και τα µέτρα που πρέπει να
ληφθούν, κατόπιν σχετικής εισήγησης της αρµόδιας υπηρεσίας
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µπορεί να καθορίζονται τα κριτήρια για την παρακολούθηση της
εφαρµογής των εθνικών, ενωσιακών και διεθνών στρατηγικών και
πολιτικών για τη διατήρηση και τη διαχείριση του φυσικού περι-
βάλλοντος και των προστατευτέων αντικειµένων. 

Άρθρο 10 
Ρυθµίσεις σχετικά µε λειτουργικά θέµατα των ΦΔΠΠ

1. Τα Δ.Σ. των ΦΔΠΠ αποφασίζουν στο πρώτο δεκαπενθήµερο
κάθε εξαµήνου τις ώρες λειτουργίας του ΦΔΠΠ, µε βάση το προ-
στατευτέο αντικείµενο, τα γεωγραφικά όρια κάθε φορέα και τις
υπηρεσιακές ανάγκες.

2. Για την κάλυψη των οδοιπορικών των µελών των Δ.Σ.:
α) στους προέδρους και τα µέλη των Δ.Σ. των ΦΔΠΠ αναγνω-

ρίζονται δαπάνες µετακίνησης από την έδρα της επαγγελµατικής
τους δραστηριότητας στην έδρα του φορέα για τη συµµετοχή
τους στις συνεδριάσεις των Δ.Σ.,

β) δαπάνες µετακίνησης που πραγµατοποιήθηκαν για τους
προαναφερόµενους σκοπούς από την 1.1.2016 έως και την
έναρξη ισχύος του παρόντος θεωρούνται ως νοµίµως τελεσθεί-
σες και πληρώνονται από το Πράσινο Ταµείο.

3. Στους υπαλλήλους των ΦΔΠΠ, οι οποίοι διανυκτερεύουν
στην ύπαιθρο για την εξυπηρέτηση δράσεων του φορέα τους
εντός της περιοχής ευθύνης τους (διαχείριση, παρακολούθηση,
φύλαξη), καταβάλλεται ολόκληρη η ηµερήσια αποζηµίωση της
παρ. 1 του άρθρου 11 της υποπαραγράφου Δ9 του άρθρου 2 του
ν. 4336/2015, µε ανώτατο όριο τις τριάντα (30) διανυκτερεύσεις
κατ’ έτος.

4. Για τα οχήµατα των ΦΔΠΠ, λόγω της επέκτασης των ορίων
ευθύνης τους, δικαιολογείται άρση του περιορισµού κατανάλω-
σης καυσίµων της 1450/550/1982 απόφασης του Υπουργού Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης (Β’ 93), όπως τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 10 της 129/2534/ 20.2.2010 κοινής απόφασης του Υπουρ-
γού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης και του Υφυπουργού Οικονοµικών (Β’ 108), για λόγους
δηµόσιου συµφέροντος και αποτελεσµατικότερης εποπτείας των
προστατευόµενων περιοχών, ύστερα από αιτιολογηµένη έκθεση
του Δ.Σ. για τους λόγους υπέρβασης των ορίων κατανάλωσης
καυσίµων, η οποία εγκρίνεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και του Υπουργού Οικονοµικών.

5. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας εκδίδει πρό-
τυπα, προδιαγραφές και συστάσεις που διασφαλίζουν την ενιαία
µεταξύ των ΦΔΠΠ αντιµετώπιση και συντονισµό για θέµατα:

α) διοικητικής οργάνωσης και οικονοµικής λειτουργίας των
ΦΔΠΠ,

β) συλλογής δεδοµένων και περιβαλλοντικών στοιχείων, επι-
στηµονικής παρακολούθησης και εφαρµογής των σχεδίων δια-
χείρισης.

6. Για την εκπλήρωση του έργου της Επιτροπής «Φύση 2000»,
σύµφωνα µε το άρθρο 17 του ν. 2742/1999 (Α’ 207) και της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 9 του παρόντος, το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας αναλαµβάνει την τεχνική και διοικητική
υποστήριξη της λειτουργίας της Επιτροπής.
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Άρθρο 11 
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Τα υφιστάµενα Δ.Σ. των ΦΔΠΠ συνεχίζουν αυτοδίκαια το
έργο τους µέχρι τη δηµοσίευση της απόφασης του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε την οποία ορίζονται τα µέλη του
Δ.Σ., κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος νόµου. Από τη δη-
µοσίευση της απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε την οποία ορίζονται τα µέλη του Δ.Σ. παύει η θητεία των
µελών των υφιστάµενων Δ.Σ..

2.α) Οι ΦΔΠΠ συνεχίζουν να απασχολούν το υφιστάµενο προ-
σωπικό τους, που απασχολείται µε σύµβαση ορισµένου χρόνου,
µέχρι την ανάρτηση των οικείων οριστικών πινάκων κατάταξης της
παραγράφου 4 του άρθρου 7.

β) Οι δαπάνες µισθοδοσίας των ΦΔΠΠ καλύπτονται για το έτος
2018 από το Πράσινο Ταµείο, ενώ οι λοιπές λειτουργικές δαπάνες
καλύπτονται εν µέρει από πιστώσεις που εγγράφονται στον τα-
κτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας για το σκοπό αυτόν και εν µέρει από το Πράσινο Ταµείο.

γ) Για τα επόµενα έτη και εφόσον έχουν αναρτηθεί οι οριστικοί
πίνακες κατάταξης του άρθρου 7, οι λειτουργικές δαπάνες των
ΦΔΠΠ, συµπεριλαµβανοµένων των δαπανών µισθοδοσίας, καλύ-
πτονται από πιστώσεις που εγγράφονται στον τακτικό προϋπολο-
γισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, διαφορετικά
από το Πράσινο Ταµείο. 

3. Η παροχή υπηρεσιών, σύµφωνα µε τους εξαιρετικούς λόγους
δηµόσιου συµφέροντος της παραγράφου 1 του άρθρου 7 και της
περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 11 του παρόντος,
δεν εµπίπτει στους περιορισµούς των άρθρων 5 και 6 του π.δ.
164/2004 (Α’ 134) και δεν µεταβάλλει το χαρακτήρα της σχέσης
εργασίας, σύµφωνα µε την οποία προσλήφθηκαν οι απασχολού-
µενοι στις θέσεις αυτές.

4. Η σχέση εργασίας των εργαζοµένων σε ΦΔΠΠ µε σχέση ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου δεν επηρεάζεται από τις διατάξεις
του παρόντος και συνεχίζεται χωρίς διακοπή.

5. Για τις ανάγκες στελέχωσης των ΦΔΠΠ του άρθρου 2, τα οι-
κεία Δ.Σ. µπορεί να ενταχθούν σε κάθε διαθέσιµο χρηµατοδοτού-
µενο ή συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα.

6. Οι κανονισµοί των υφιστάµενων ΦΔΠΠ συνεχίζουν να ισχύουν
µέχρι την αντικατάστασή τους.

Άρθρο 12 
Καταργούµενες διατάξεις

1. Οι παράγραφοι 1 έως και 9 του άρθρου 8 του   ν. 4109/2013
(Α’ 16) καταργούνται.

2. Η παρ. 10 του άρθρου 8 του ν. 4109/2013 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«10. Η Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της Γενικής Διεύθυνσης Ανα-
πτυξιακού Προγραµµατισµού, Περιβάλλοντος και Υποδοµών της
Περιφέρειας Θεσσαλίας ορίζεται ως ο φορέας διαχείρισης, λει-
τουργίας και συντήρησης των τεχνικών έργων επαναπληµµυρι-
σµού της λίµνης Κάρλας και των δικαιωµάτων/υποχρεώσεων για
την περίοδο εκτέλεσής τους, σε εφαρµογή των σχετικών αποφά-
σεων έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων των έργων Κάρλας και µε
την προϋπόθεση συνεργασίας της µε τη Διεύθυνση Υδάτων της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Θεσσαλίας – Στερεάς Ελλάδας, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 3199/2003 (Α’ 280) και του π.δ.
51/2007 (Α’ 54), όπως ισχύουν.»       

3. Οι παράγραφοι 1, 2, 3, 4, 5, 6, 8, 11, 12 και 13 του άρθρου 15
του ν. 2742/1999 (Α’ 207), όπως ισχύει, καταργούνται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 13
Τροποποίηση της παρ. 8 του άρθρου 52 

του ν. 4280/2014

α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 52 του      ν.
4280/2014 (Α’ 159) διαγράφονται οι λέξεις «που λειτουργούν».

β) Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 52 του ν.
4280/2014 (Α’ 159) προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Το πρώτο εδάφιο εφαρµόζεται και για τις εκτάσεις της κατη-
γορίας α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 998/ 1979, µε την επιφύ-
λαξη της παρ. 15 του άρθρου 45 του   ν. 998/1979.»

Άρθρο 14
Τροποποίηση της παρ. του 14 άρθρου 52 

του ν. 4280/2014

1. Στο τέλος της παρ. 14 του άρθρου 52 του ν. 4280/ 2014 προ-
στίθενται εδάφια ως εξής:

«Οργανωµένες Τουριστικές Κατασκηνώσεις (κάµπινγκ) της υπο-
περίπτωσης  ββ’ της περίπτωσης α’ της   παρ. 2 του άρθρου 1 του
ν. 4276/2014, που δεν ανήκουν στις περιπτώσεις του πρώτου εδα-
φίου και λειτουργούν σε εκτάσεις που υπάγονται στις διατάξεις
της δασικής νοµοθεσίας και δεν έχουν την προβλεπόµενη από τις
διατάξεις αυτές έγκριση, οφείλουν να λάβουν εντός χρονικού δια-
στήµατος τριών (3) ετών την πράξη της παρ. 6 του άρθρου 45 του
ν. 998/1979. Κατά τη διάρκεια της ανωτέρω προθεσµίας αναστέλ-
λεται η ισχύς των διοικητικών πράξεων αποβολής, επιβολής προ-
στίµων κατεδάφισης και κήρυξης των εκτάσεων ως αναδασωτέων,
που τυχόν έχουν εκδοθεί, και, εφόσον εκδοθεί η προβλεπόµενη
πράξη της παρ. 6 του άρθρου 45 του ν. 998/ 1979, οι πράξεις
αυτές παύουν να ισχύουν.» 

2. Η τριετής προθεσµία της παραγράφου 1 αρχίζει από τη δη-
µοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως. 

Άρθρο 15
Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 53 

του ν. 998/1979

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 53 του ν. 998/1979, όπως το
άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 36 του ν. 4280/2014
και στη συνέχεια η παράγραφος 2 αντικαταστάθηκε µε την παρ. 8
του άρθρου 12 του                   ν. 4315/2014 (Α’ 269), προστίθεται
το ακόλουθο εδάφιο: 

«Κατ’ εξαίρεση η εγκατάσταση των ανωτέρω έργων υποδοµής
και των απαιτούµενων συνοδών τους έργων σε δίκτυα και περιο-
χές που προστατεύονται από τις διατάξεις του κοινοτικού δικαίου
επιτρέπεται, µε την επιφύλαξη της τήρησης της διαδικασίας της
περιβαλλοντικής αδειοδότησης.»

Άρθρο 16
Τροποποίηση του άρθρου 7 του ν. 4467/2017

1. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 7 του ν. 4467/2017 (Α’56) µετά
τη φράση «Στους δασικούς υπαλλήλους, κατά την έννοια του άρ-
θρου 39 του ν. 1845/1989 (Α’ 102)» προστίθεται η φράση «και
στους υπαλλήλους των δασικών υπηρεσιών, που κατέχουν την
απαραίτητη έγκριση της κατ’ εξαίρεση οδήγησης υπηρεσιακών
αυτοκινήτων, η οποία εκδίδεται σύµφωνα µε τις παραγράφους 2
έως 4 του άρθρου 47 του ν. 4250/2014 (Α’74), χωρίς να έχουν την
ειδικότητα του οδηγού και συµµετέχουν στα περίπολα ως οδηγοί». 

2. Η παράγραφος 1 ισχύει από 13.4.2017.
Άρθρο 17

Τροποποίηση της παρ. 4 του άρθρου 56 
του ν. 998/1979

Το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 56 του ν.
998/1979, όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 36
του ν. 4280/2014 και η παράγραφος 4 αυτού τροποποιήθηκε µε
το άρθρο 35 του ν. 4315/2014, αντικαθίστανται ως εξής: 

«Η εγκατάσταση ορειβατικών καταφυγίων σε δάση, δασικές
εκτάσεις ή δηµόσιες εκτάσεις των περιπτώσεων α’ και β’ της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 3 που βρίσκονται εντός περιοχών προ-
στασίας των νόµων 1650/1986 (Α’160) και 3028/2002 (Α’153)
επιτρέπεται εφόσον προβλέπεται από το ειδικό καθεστώς προστα-
σίας των ανωτέρω περιοχών και µε την τήρηση και των ειδικότε-
ρων όρων και προϋποθέσεων αυτού. Ειδικότερα η εγκατάσταση
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σε περιοχές του δικτύου Natura 2000 επιτρέπεται, εφόσον είναι
σύµφωνη µε τα οριζόµενα στα ειδικότερα διατάγµατα και τις
υπουργικές αποφάσεις χαρακτηρισµού τους. Μέχρι την έκδοση
των κανονιστικών πράξεων του δεύτερου εδαφίου, για τη διενέρ-
γεια των επεµβάσεων του παρόντος ακολουθείται η διαδικασία
του άρθρου 10 του ν. 4014/2011 (Α’209).»

Άρθρο 18
Τροποποίηση της παρ. 4 του άρθρου 56 του ν. 998/1979

1. Η παρ. 12 του άρθρου 47 του ν. 998/1979 τροποποιείται ως
ακολούθως:

«12. Δεν εµπίπτουν στις διατάξεις των παραγράφων 5 έως 11
του παρόντος οι εκτάσεις που υπάγονται στο ειδικό καθεστώς
προστασίας των προστατευόµενων περιοχών του δικτύου Νatura
2000. Τυχόν εκδοθέντες τίτλοι κυριότητας ανακαλούνται και το τί-
µηµα επιστρέφεται.

Κατ’ εξαίρεση των οριζόµενων στο πρώτο εδάφιο, εµπίπτουν
στις διατάξεις των παραγράφων 5 έως 11 του παρόντος οι εκτά-
σεις στις οποίες: α) έχει εξειδικευθεί το ειδικό καθεστώς προστα-
σίας της περιοχής µε την έκδοση κανονιστικών πράξεων και
επιτρέπεται η γεωργική εκµετάλλευση ή β) δεν έχει εξειδικευθεί
το ειδικό καθεστώς προστασίας µε την έκδοση κανονιστικών πρά-
ξεων και η γεωργική εκµετάλλευση προϋπήρχε της υπαγωγής της
περιοχής στο ειδικό καθεστώς προστασίας: αα) των Εθνικών Δρυ-
µών ή και ββ) των υγροτόπων µε «εθνική σηµασία», σύµφωνα µε
τη Σύµβαση Ραµσάρ ή και γγ) του δικτύου Νatura 2000. Αν κατά
την εξειδίκευση του ειδικού καθεστώτος προστασίας, η γεωργία
δεν προβλέπεται στις επιτρεπόµενες χρήσεις, οι διοικητικές πρά-
ξεις που εκδόθηκαν σύµφωνα µε τις παραγράφους 5 έως 11 του
παρόντος ανακαλούνται αυτοδικαίως.»

2. Διοικητικές πράξεις που εκδόθηκαν σε εκτέλεση της παρ. 12
του άρθρου 47 του ν. 998/1979 µέχρι την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος ανακαλούνται, εφόσον είναι αντίθετες µε την παράγραφο
1.»

Άρθρο 19
Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 211 

του ν. 4072/2012 (Α’ 86), η οποία προστέθηκε
µε το άρθρο 104 του ν. 4486/2017 (Α’ 115)

Η παρ. 3 του άρθρου 211 του ν. 4072/2012 (Α’ 86), η οποία προ-
στέθηκε µε το άρθρο 104 του ν. 4486/2017 (Α’ 115), αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Η αρµόδια Λιµενική Αρχή δύναται να παρέχει άδεια σε φο-
ρείς διοίκησης λιµένων ή σε οποιονδήποτε παραχωρείται ή εκµι-
σθώνεται χώρος αιγιαλού ή παραλίας ή ζώνης λιµένα,
προκειµένου να τοποθετούνται για πρόσκαιρη χρήση, διάρκειας
µέχρι πέντε (5) µηνών, προστατευτικά δίχτυα (πλωτά φράγµατα
χωρίς πάκτωση στον πυθµένα), για την προστασία των λουοµένων
από µέδουσες, σε θαλάσσιες περιοχές, περιλαµβανοµένων και
των περιοχών του δικτύου Natura 2000, µε αναλογική εφαρµογή
της απόφασης του Υπουργού Ναυτιλίας και Αιγαίου
8220/159/13/14.6.2013 (Β’1543) και την επιφύλαξη των οριζοµένων
στις ειδικότερες διατάξεις της νοµοθεσίας για τις προστατευόµε-
νες περιοχές (προεδρικά διατάγµατα., κοινές υπουργικές αποφά-
σεις, υπουργικές αποφάσεις), ανεξαρτήτως αν οι περιοχές αυτές
είναι χαρακτηρισµένες ως πολυσύχναστες ή µη. Ο χώρος τοπο-
θέτησης των προστατευτικών διχτύων γνωστοποιείται από τη Λι-
µενική Αρχή στην Υδρογραφική Υπηρεσία του Πολεµικού
Ναυτικού για την έκδοση αναγγελίας προς τους ναυτιλλοµένους.»

Άρθρο 20
Παραρτήµατα

Προσαρτώνται και αποτελούν αναπόσπαστο τµήµα του παρόν-
τος νόµου ο πίνακας που περιέχεται στο Παράρτηµα Ι και οι χάρ-
τες που περιέχονται στο Παράρτηµα ΙΙ. 

Άρθρο 21
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού καθορίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για την οµαλή λειτουργία των ΦΔΠΠ.

Άρθρο 22
Τροποποίηση των άρθρων 3 του ν. 4138/2013 (Α’ 72), 

49 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) 
και 29 του ν. 4413/2016 (Α’ 148)

1. Το σηµείο i) της περίπτωσης β’ της παρ. 11 του άρθρου 3 του
ν. 4138/2013 (Α’ 72) αντικαθίσταται ως εξής:

«i) Ο σχεδιασµός, µελέτη, κατασκευή, εκµετάλλευση, διοίκηση,
επίβλεψη και συντήρηση νέων ή σε εξέλιξη έργων οδικών υποδο-
µών ή τµηµάτων τους, που του ανατίθενται µε απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών.»

2. Στο τέταρτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 49 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) διαγράφεται η φράση «ή σύµ-
βασης παραχώρησης έργου».

3. Τα τρίτο, τέταρτο και πέµπτο εδάφια της παρ. 2 του άρθρου
29 του ν. 4413/2016 (Α’ 148) αντικαθίστανται ως εξής:

«Η υπογραφή της σύµβασης παραχώρησης έργου δεν πραγµα-
τοποιείται χωρίς την προηγούµενη συντέλεση των απαιτούµενων
απαλλοτριώσεων και την ολοκλήρωση των αρχαιολογικών ερευ-
νών, καθώς και την έγκριση όρων για την προστασία του περιβάλ-
λοντος και την κατά περίπτωση απαιτούµενη διαδικασία
περιβαλλοντικής αδειοδότησης, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία, η οποία δύναται να συντελεσθεί µέχρι την ως άνω υπογραφή
της σύµβασης. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών για τα έργα του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
και των εποπτευοµένων φορέων του και µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και του κατά περίπτωση αρ-
µόδιου Υπουργού επιτρέπεται η υπογραφή της σύµβασης παρα-
χώρησης µετά από γνώµη του Τεχνικού Συµβουλίου Δηµοσίων
Έργων της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών, εφόσον έχουν συν-
τελεσθεί απαλλοτριώσεις τουλάχιστον σε ποσοστό 75%, έχει εκ-
πονηθεί η, κατά το άρθρο 345 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), Έκθεση
Αναλυτικής Αρχαιολογικής Τεκµηρίωσης (Ε.Α.Α.Τ.), όπου απαιτεί-
ται, και υλοποιηθεί τουλάχιστον το 75% του φυσικού αντικειµένου
αυτής, σύµφωνα µε το ειδικότερο πρόγραµµα παράδοσης των
χώρων εκτέλεσης του έργου, το οποίο και αποτελεί έγγραφο της
σύµβασης παραχώρησης σύµφωνα µε το άρθρο 36.»

Άρθρο 23
Προϋποθέσεις και διαδικασία χορήγησης νόµιµης 

άδειας σε υφιστάµενα ορειβατικά καταφύγια

Η παρ. 12 του άρθρου 52 του ν. 4280/2014 (Α’159) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«12. Για τα υφιστάµενα ορειβατικά καταφύγια τα οποία λει-
τουργούν χωρίς νόµιµη άδεια εκδίδεται µέχρι τις 31.1.2021 κοινή
απόφαση των υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Του-
ρισµού και το Ειδικό Σήµα Λειτουργίας, υπό την προϋπόθεση έκ-
δοσης διαπιστωτικής πράξης από το Πολεοδοµικό Γραφείο της
Ειδικής Υπηρεσίας Προώθησης και Αδειοδότησης Τουριστικών
Επενδύσεων του Υπουργείου Τουρισµού, συνοδευόµενης από
θεωρηµένα τοπογραφικά διαγράµµατα.

Στη διαπιστωτική πράξη αναφέρονται τα τοπογραφικά και τε-
χνικά στοιχεία του ορειβατικού καταφυγίου, η δυναµικότητά του,
το καθεστώς λειτουργίας του, το καθεστώς που διέπει την πε-
ριοχή εγκατάστασής του, το ιδιοκτησιακό και προστατευτικό κα-
θεστώς, καθώς και οι υποχρεώσεις του φορέα που διαχειρίζεται
το ορειβατικό καταφύγιο σε σχέση µε τη νόµιµη λειτουργία του.
Για την έκδοση της διαπιστωτικής πράξης απαιτείται η γνώµη της
αρµόδιας Διεύθυνσης Δασών, η οποία µπορεί να θέτει όρους
σχετικά µε τη συντελεσθείσα επέµβαση και τις υποχρεώσεις του
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δικαιούχου. Διαπιστωτικές πράξεις που εκδόθηκαν, σύµφωνα µε
το άρθρο 40 του ν. 3105/ 2003 (Α’ 29) εξακολουθούν να ισχύουν,
συµπληρωµένες ως προς τα στοιχεία του προηγούµενου εδα-
φίου που δεν έχουν περιληφθεί σε αυτές.

Για την έκδοση της απόφασης του πρώτου εδαφίου υποβάλ-
λονται στην Ειδική Υπηρεσία Προώθησης και Αδειοδότησης Του-
ριστικών Επενδύσεων του Υπουργείου Τουρισµού: α) αίτηση του
αναφερόµενου στη διαπιστωτική πράξη φορέα που διαχειρίζεται
το ορειβατικό καταφύγιο, β) η οικεία διαπιστωτική πράξη, γ) τα
τοπογραφικά διαγράµµατα της συγκεκριµένης έκτασης µε τις
συντεταγµένες των κορυφών βασισµένες στο Εθνικό Γεωδαιτικό
Σύστηµα Αναφοράς ΕΓΣΑ 87, αρµοδίως θεωρηµένα, που συνο-
δεύουν την αντίστοιχη διαπιστωτική πράξη, στα οποία αποτυπώ-
νονται οι υφιστάµενες εγκαταστάσεις και υποδοµές.

Για την έκδοση της απόφασης του πρώτου εδαφίου λαµβάνον-
ται υπόψη αιτήσεις και δικαιολογητικά νοµιµοποίησης που έχουν
υποβληθεί κατ’ εφαρµογή της παρ. 9 του άρθρου 40 του ν.
3105/2003.

Στην απόφαση του πρώτου εδαφίου περιγράφονται τα όρια, η
θέση και το εµβαδό της έκτασης, αναγράφονται τα στοιχεία του
δικαιούχου και ο σκοπός της επέµβασης και περιλαµβάνεται τε-
χνική περιγραφή των εγκαταστάσεων και υποδοµών, καθώς και
όροι σχετικά µε τη συντελεσθείσα επέµβαση και τις υποχρεώσεις
του δικαιούχου, προσαρτάται δε το τοπογραφικό διάγραµµα, αρ-
µοδίως θεωρηµένο, που συνοδεύει την αντίστοιχη διαπιστωτική
πράξη. Η απόφαση επέχει θέση οικοδοµικής άδειας και έγκρισης
επέµβασης του άρθρου 45 του ν. 998/1979, ενώ για την έκδοσή
της, καθώς και για την έκδοση Ειδικού Σήµατος Λειτουργίας των
ορειβατικών καταφυγίων δεν απαιτείται η υπαγωγή σε Πρότυπες
Περιβαλλοντικές Δεσµεύσεις (ΠΠΔ).

Ορειβατικά καταφύγια για τα οποία εκδίδεται η απόφαση του
πρώτου εδαφίου εξαιρούνται από την υποχρέωση αναδάσωσης
ή δάσωσης και καταβολής ανταλλάγµατος χρήσης.

Κατά τη διάρκεια της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου ανα-
στέλλεται η ισχύς των διοικητικών πράξεων αποβολής, επιβολής
προστίµων, κατεδάφισης και κήρυξης των εκτάσεων ως αναδα-
σωτέων, που τυχόν έχουν εκδοθεί και οι πράξεις αυτές ανακα-
λούνται από τη δασική υπηρεσία, εφόσον εκδοθεί η απόφαση και
το Ειδικό Σήµα Λειτουργίας του πρώτου εδαφίου.»

Άρθρο 24

1. Το Ελληνικό Κτηµατολόγιο παρέχει τη δυνατότητα πρόσβα-
σης επί των χαρτογραφικών υποβάθρων που χρησιµοποιούνται
στην κατάρτιση δασικών χαρτών, στις αρµόδιες υπηρεσίες των
οικείων Ο.Τ.Α., οι οποίες αποτυπώνουν τα όρια και περιγράµµατα
των περιοχών των περιπτώσεων α’ και β’ της παρ. 2 και της παρ.
4 του άρθρου 23 του ν. 3889/2010 (Α’ 182): α) για τις περιπτώσεις
των δασικών χαρτών των οποίων η διαδικασία ανάρτησης ξεκί-
νησε στις 30.10.2017 και β) για τις περιπτώσεις των προς κατάρ-
τιση και επικαιροποίηση, κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος
του παρόντος νόµου δασικών χαρτών, έως τις 15.5.2018. Τα όρια
και τα περιγράµµατα διαβιβάζονται, εντός των προθεσµιών του
προηγούµενου εδαφίου, στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο, το οποίο
τα αποστέλλει αµελλητί στην οικεία Διεύθυνση Δασών και οι πε-
ριοχές που περικλείονται σε αυτά εξαιρούνται από την ανάρ-
τηση, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των προβλεποµένων στο
άρθρο 23 του ν. 3889/2010 για κάθε περιοχή αντίστοιχα. Τυχόν
αντιρρήσεις που εκκρεµούν κατά του δασικού χάρτη σε περιοχή
που εντάσσεται στις περιπτώσεις του άρθρου 23 του ν.
3889/2010 θεωρούνται ως µη υποβληθείσες και το ειδικό τέλος
που έχει καταβληθεί επιστρέφεται στους δικαιούχους.

2. Στις περιπτώσεις όπου η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου
15 του ν. 3889/2010 (Α’ 182) για την υποβολή αντιρρήσεων λήγει
από τις 26.2.2018 έως και τις 2.5.2018, η προθεσµία αυτή παρα-
τείνεται από την ηµεροµηνία λήξης της έως τις 30.5.2018. Η ίδια
καταληκτική προθεσµία ισχύει και για τους κατοίκους εξωτερι-
κού.

Άρθρο 25

Οι άδειες διαµονής που έληξαν από 18 Δεκεµβρίου 2017 µέχρι
και 17 Ιανουάριου 2018 και ήταν δυνατή η ανανέωσή τους σύµ-
φωνα µε τις ρυθµίσεις του δεύτερου και τρίτου εδαφίου της παρ.
1 του άρθρου 9 του ν. 4251/ 2014 (Α’ 80), καθώς και όσες λήγουν
από 18 Ιανουάριου 2018 µέχρι και 28 Φεβρουάριου 2018, µπο-
ρούν να ανανεωθούν µέχρι την 30ή Ιουνίου 2018. Για το χρονικό
διάστηµα από την ηµεροµηνία λήξης των ως άνω αδειών διαµο-
νής µέχρι την ηµεροµηνία υποβολής αίτησης για την ανανέωση
αυτών, θεωρούνται ως αυτοδικαίως παραταθείσες. Η ισχύς των
αδειών διαµονής που θα εκδοθούν αρχίζει την εποµένη από την
ηµεροµηνία λήξης της προηγούµενης.

Άρθρο 26
Τροποποίηση του ν. 4014/2011 (Α’ 209) 
για την ενσωµάτωση των άρθρων 1 και 3
της Οδηγίας 2014/52/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
ΕΕ της 16ης Απριλίου 2014

1. Η περίπτωση γ’ της παρ. 2β του άρθρου 1 του ν. 4014/ 2011
(Α’ 209) καταργείται.

2. Στο άρθρο 1 του ν. 4014/2011 (Α’209) προστίθεται παρά-
γραφος 7 ως εξής:

«7. Σε περίπτωση έργων και δραστηριοτήτων για τα οποία η
υποχρέωση διενέργειας εκτιµήσεων των επιπτώσεων στο περι-
βάλλον προκύπτει ταυτόχρονα από τον παρόντα νόµο και από
άλλες διατάξεις της ενωσιακής και της εθνικής νοµοθεσίας, το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας προωθεί την εφαρµογή
κοινής (ενοποιηµένης) διαδικασίας, που προβλέπεται στα άρθρα
10 και 12 και κατά την οποία διεξάγεται ενιαία εκτίµηση περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων, µε την επιφύλαξη τυχόν αντιθέτων διατά-
ξεων της ενωσιακής νοµοθεσίας. Οι ειδικότερες προϋποθέσεις
και περιορισµοί, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
εφαρµογής αυτής της παραγράφου ρυθµίζονται, όπου απαιτεί-
ται, µε αποφάσεις του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και του συναρµόδιου Υπουργού, µετά από εισήγηση της αρµό-
διας υπηρεσίας περιβαλλοντικής αδειοδότησης του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας.»

3. Μετά το άρθρο 36 του ν. 4014/2011 (Α’ 209) προστίθεται
άρθρο 36Α ως εξής:

«Άρθρο 36Α

Με απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
Οικονοµίας και Ανάπτυξης είναι δυνατή για λόγους εναρµόνισης
µε το ενωσιακό δίκαιο η τροποποίηση των συνηµµένων Παραρ-
τηµάτων.»

Άρθρο 27
Κατάργηση της παρ. 10 του άρθρου 4 του 

από 22-6/3.7.2000 π.δ.

Η παρ. 10 του άρθρου 4 του από 22-6/3.7.2000 π.δ. (Δ’ 395),
όπως αυτή προστέθηκε µε το άρθρο 63 του ν. 4280/ 2014 (Α’
159), καταργείται.

Άρθρο 28
Τροποποίηση του άρθρου 139 του ν. 4504/2017

Η ισχύς της παρ. 5 του άρθρου 139 του ν. 4504/2017 αρχίζει
την 1η Ιουνίου 2018.

Άρθρο 29
Διεύρυνση της σύνθεσης της Εθνικής Επιτροπής 

Υδάτων και του Εθνικού Συµβουλίου Υδάτων

1. Οι παράγραφοι 1, 2 και 4 του άρθρου 3 του  ν. 3199/2003
(Α’ 280), όπως ισχύουν µετά και την τροποποίηση της παρ. 1 µε
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την παρ. 1 του όγδοου άρθρου του ν. 3621/2007 (Α’ 279), αντι-
καθίστανται ως εξής:

«1. Συνιστάται Εθνική Επιτροπή Υδάτων, η οποία χαράσσει την
πολιτική για την προστασία και διαχείριση των υδάτων, παρακο-
λουθεί και ελέγχει την εφαρµογή της και εγκρίνει, µετά από ει-
σήγηση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας και γνώµη
του Εθνικού Συµβουλίου Υδάτων, τα εθνικά προγράµµατα προ-
στασίας και διαχείρισης του υδατικού δυναµικού της χώρας. Η
Εθνική Επιτροπή Υδάτων αποτελείται από: α) τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, ως Πρόεδρο, β) τον Υπουργό Εσω-
τερικών, γ) τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, δ) τον
Υπουργό Οικονοµικών, ε) τον Υπουργό Υγείας, στ) τον Υπουργό
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ζ) τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, η) τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και θ) τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης. Στην Επιτροπή συµµετέχουν, ύστερα από
πρόσκληση του Προέδρου, και άλλοι Υπουργοί εφόσον συζη-
τούνται θέµατα της αρµοδιότητάς τους. Στην Επιτροπή µετέχει
και ο Υπουργός Εξωτερικών, όταν συζητούνται θέµατα που αφο-
ρούν διακρατικά ύδατα.

Στην Επιτροπή δύνανται αντί των Υπουργών να συµµετέχουν
εκπρόσωποι αυτών που ορίζονται µε απόφασή τους.

Η Εθνική Επιτροπή Υδάτων µπορεί να συνιστά Γνωµοδοτικές
Επιστηµονικές Επιτροπές για τη στήριξη του έργου της.

2. Συνιστάται Εθνικό Συµβούλιο Υδάτων µε Πρόεδρο τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, στο οποίο συµµετέχουν
µε έναν εκπρόσωπό τους:

κάθε κόµµα που εκπροσωπείται στη Βουλή, 
η Ένωση Περιφερειών Ελλάδος, 
η Κεντρική Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων Ελλάδος, 
η Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης και Αποχέτευ-

σης, 
η Εταιρεία Ύδρευσης και Αποχέτευσης Πρωτεύουσας, 
η Εταιρεία Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης Α.Ε., 
οι εταιρείες ύδρευσης και αποχέτευσης που δεν εκπροσω-

πούνται από την Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης και
Αποχέτευσης,

η Πανελλήνια Συνοµοσπονδία Ενώσεων Γεωργικών Συνεταιρι-
σµών,

ο Σύνδεσµος Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών,
η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού,
η Γενική Συνοµοσπονδία Εργατών Ελλάδος,
το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος,
το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος,
το Ινστιτούτο Γεωλογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών,
το Ελληνικό Κέντρο Θαλάσσιων Ερευνών,
το Ελληνικό Κέντρο Βιοτόπων-Υγροτόπων,
το Εθνικό Κέντρο Φυσικών Επιστηµών,
το Εθνικό Κέντρο Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης,
το Ινστιτούτο Καταναλωτών,
ο Ελληνικός Γεωργικός Οργανισµός «Δήµητρα»,
η Εθνική Επιτροπή για την καταπολέµηση της Απερήµωσης,
οι περιβαλλοντικές Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις και
οι κοινωνικές Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις.»
«4. Το Εθνικό Συµβούλιο Υδάτων συγκαλείται από τον Πρό-

εδρό του τουλάχιστον δύο (2) φορές το χρόνο. Για τις συνεδριά-
σεις του Εθνικού Συµβουλίου Υδάτων τηρούνται πλήρη
αποµαγνητοφωνηµένα πρακτικά µε ευθύνη της Ειδικής Γραµµα-
τείας Υδάτων. Τα πρακτικά δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 3 του         ν.
3199/2003 η φράση «συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµόσιων Έργων και συγκαλεί-
ται από τον Πρόεδρό του τουλάχιστον µία φορά το χρόνο» αντι-
καθίσταται µε τη φράση «συγκροτείται µε απόφαση του

Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας».
3. Η παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 3199/2003, όπως ισχύει µετά

την τροποποίησή της µε την παρ. 1δ του άρθρου πέµπτου του ν.
4117/2013 (Α’ 29), αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Συνιστάται στην Ειδική Γραµµατεία Υδάτων Γνωµοδοτική
Επιτροπή Υδάτων, η οποία αποτελείται από τον Ειδικό Γραµµα-
τέα Υδάτων ως πρόεδρο, έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσω-
τερικών, έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, έναν εκπρόσωπο
του Υπουργείου Οικονοµικών, έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών και έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Η Γνωµοδοτική Επιτροπή Υδάτων συγκρο-
τείται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και γνωµοδοτεί προς την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων για την
άσκηση των αρµοδιοτήτων που αναφέρονται στις περιπτώσεις
α’, β’, δ’ και ε’ της παραγράφου 1, καθώς και για θέµατα που
προβλέπονται στην κείµενη νοµοθεσία.»

Άρθρο 30

Στην παρ. 7 του άρθρου 52 του ν. 4280/2014 προστίθενται πε-
ριπτώσεις ως εξής:

«7. Κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, πτηνοτροφεία, µελισσοκο-
µεία, εκτροφεία θηραµάτων, υδατοκαλλιέργειες, εκτροφεία γου-
νοφόρων ή άλλες συναφείς κτηνοτροφικές µονάδες, ιεροί ναοί,
µετόχια, ησυχαστήρια, ιερές µονές και βοηθητικοί χώροι αυτών,
παρεκκλήσια, ιερά προσκυνήµατα που εγκαταστάθηκαν µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου χωρίς άδεια της δασικής
υπηρεσίας σε δάση, δασικές εκτάσεις και δηµόσιες εκτάσεις των
περιπτώσεων α’ και β’ της παραγράφου 5 του άρθρου 3 του πα-
ρόντος νόµου, συνεχίζουν τη λειτουργία τους για µια τριετία από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, εντός της οποίας οφείλουν να
λάβουν την έγκριση επέµβασης των άρθρων 45 και 47Α του ν.
998/ 1979, όπως τα άρθρα αυτά ισχύουν µετά την αντικατάστασή
τους µε το άρθρο 36 του παρόντος νόµου, µε την επιφύλαξη των
παραγράφων 4 και 6 του άρθρου 45 του ν. 998/1979, έγκριση πε-
ριβαλλοντικών όρων ή υπαγωγή σε Πρότυπες Περιβαλλοντικές
Δεσµεύσεις (ΠΠΔ), σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, καθώς
και τα πιστοποιητικά από την αρµόδια Πολεοδοµική Υπηρεσία ή
την άδεια δόµησης, όπου απαιτούνται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 4056/2012. Κατά τη διάρκεια
της ανωτέρω προθεσµίας αναστέλλεται η ισχύς των διοικητικών
πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων, κατεδάφισης, κήρυξής
τους ως αναδασωτέων, που τυχόν έχουν εκδοθεί, και, εφόσον
εκδοθούν όλες οι απαιτούµενες διοικητικές πράξεις και εγκρί-
σεις, οι πράξεις αυτές ανακαλούνται από τη δασική υπηρεσία.

Τυχόν καταβληθέντα ποσά δεν επιστρέφονται ούτε συµψηφί-
ζονται. Η συνέχιση της λειτουργίας των ανωτέρω εγκαταστά-
σεων απαγορεύεται στις περιπτώσεις που εκδοθεί, πλήρως
αιτιολογηµένη πράξη του προϊσταµένου του αρµόδιου Δασαρ-
χείου ή της αρµόδιας Διεύθυνσης Δασών, αν δεν υπάρχει δασαρ-
χείο σε επίπεδο νοµού, στην οποία διαπιστώνονται συνεχείς
επεκτάσεις των ανωτέρω εγκαταστάσεων, κοπή ή εκχέρσωση
δασικής βλάστησης, καθώς και κατασκευή κτιριακών εγκαταστά-
σεων, που δεν σχετίζονται µε τη λειτουργία τους.»

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις.
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4896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4903



4904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4947



4948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4949



4950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Αθήνα,.................................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΈΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Τρίτης 5 Δεκεµβρίου 2017, της Τετάρτης 6 Δεκεµβρίου 2017,
της Πέµπτης 7 Δεκεµβρίου 2017 και της Παρασκευής 8 Δεκεµ-
βρίου 2017 και ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Τρίτης 5 Δεκεµβρίου 2017, της Τετάρτης 6 Δεκεµβρίου
2017, της Πέµπτης 7 Δεκεµβρίου 2017 και της Παρασκευής 8 Δε-
κεµβρίου 2017 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 20.10’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 9 Φεβρουαρίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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